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Begroting Sociale Zaken
Naar het oordeel van de VVD-fractie moet bij de 

invulling van een pensioenplicht bij de oplossing van de 
problematiek van de pensioenbreuk rekening worden 
gehouden met ontwikkelingen, (politieke- en maatschappe
lijke en demografische) die het fundament, AOW ondergra
ven. Zonder aanvullend beleid komt de AOW onder steeds 
grotere druk te staan, De beschikbaarheid van gelden moet 
worden bekeken tegen de achtergrond van de demografi
sche ontwikkeling, tegen de achtergrond van de vergrijzing 
die onherroepelijk op ons afkomt. Er moeten grote vraagte
kens worden gezet bij de mogelijkheid de benodigde AOW 
pensioengelden jaarlijks om te slaan over de premieplichti- 
gen. Premieplichtigen die gedurende de komende periode 
in aantal zullen afnemen en AOW-pensioengerechtigden die 
in aantal zullen toenemen.

Het blijven rekenen op de soliditeit van omslag finan
ciering is riskant zoniet onverantwoord. Naar het oordeel van 
de VVD-fractie is het noodzakelijk om vroegtijdig geheel of 
gedeeltelijk over te schakelen naar een financieringssys
teem dat minder afhankelijk is van demografische golfbewe
gingen. Naar het oordeel van de VVD-fractie is het onvermij
delijk binnen afzienbare tijd althans een deel van de toekom
stige AOW-lasten middels een stelsel van kapitaaldekking te 
financieren.

De AOW als basis pensioen is te belangrijk om niet 
met de grootste mate van zorgvuldigheid te worden veilig 
gesteld.

De demografische- en politieldmaatschappelijke ont
wikkelingen zullen niet te verwaarlozen financiële conse
quenties hebben ook ten opzichte van andere wensen op 
pensioengebied.
-  Wegwerken van de witte en grijze vlekken middels invoe

ring van een zekere vorm van pensioenplicht;
-  Wegnemen van de nadelige consequenties van de pen

sioenbreuk;
-  Verbeteren van de nabestaande pensioenen, met name in 

geval van ongehuwd samenwonenden;
-  Pensioenopbouw werklozen;
-  enz.

Naar het oordeel van de VVD-fractie zijn al deze 
wensen, zowel in de sfeer van het basispensioen (AOW) als 
op de andere genoemde gebieden gezien hun financiële 
consequenties niet allen op korte termijn tegelijkertijd reali
seerbaar, Het betekent dat er keuzes moeten worden 
gemaakt, dat er prioriteiten moeten worden gesteld. De 
beschikbare gelden zijn schaars en kunnen maar één keer 
worden uitgegeven. Naast het veilig stellen van de AOW 
heeft voor de VVD-fractie de verbetering van nabestaande 
pensioenen een hoge prioriteit. Voor iedereen is zichtbaar 
dat in toenemende mate samenwoonrelaties aanvangen 
voordat de betrokkenen een huwelijk wensen aan te gaan. In 
toenemende mate zijn mensen onder andere in financieel 
opzicht geheel of gedeeltelijk van elkaar afhankelijk zonder 
dat er sprake is van een huwelijk.

De wetgever loopt in dit kader ver achter bij niet eens 
meer recente maatschappelijke ontwikkelingen. Zeker in de 
sfeer van het pensioenrecht. Er is alle aanleiding een eind te 
maken aan de naar het oordeel van de VVD-fractie volstrekt 
verouderde situatie dat een nabestaande pensioen uitslui
tend ten behoeve van een echtgenoot wordt uitbetaald.
Anno 1984 is in redelijkheid niet meer vol te houden dat het 
huwelijk de enige maatschappelijk geaccepteerde vorm van 
samenleven is. De huidige wetgeving leidt tot de meest 
onredelijke gevolgen.

Ook op andere terreinen worden ongehuwd samen
wonenden geacht in juridisch opzicht een gedefinieerde 
eenheid te vormen, Denk aan het wetsontwerp tweever
dieners waar de overheid ongehuwd samenwonend als juri
disch relevant normeerd. Als men uitgaat van de juridische 
relevantie van het voeren van een gezamenlijke huishouding 
zou het onbillijk zijn dit alleen in die gevallen te doen waar 
het voor de overheid financieel aantrekkelijk is. De proble
matiek in de pensioensfeer is slechts één voorbeeld van de 
nog steeds bestaande discriminatie van niet huwelijkse 
samenlevingsvormen. De VVD-fractie is van mening dat een 
moderne maatschappij zich ook deze vorm van discriminatie 
niet kan en mag permitteren.

De zeggenschap over fondsen die pensioengelden 
beheren is in tal van opzichten een belangrijke zaak. Het 
participeren van werknemers in de besluitvorming is over 
het algemeen niet slecht geregeld in de diverse regle
menten. Anders is het gesteld met reeds gepensioneerden. 
Ook zij hebben belang bij de te nemen beslissingen. Ook zij 
hebben individueel opgebouwde rechten. Naar het oordeel 
van de VVD-fractie is er geen redelijke rechtsgrond aan te 
geven om reeds gepensioneerden ten aanzien van de 
besluitvorming binnen een fonds geen rechten te geven.

Hoe staan de bewindslieden tegenover het idee wet
telijk te regelen dat ten aanzien van de besluitvorming in een 
pensioenfonds reeds gepensioneerden de mogelijkheid krij
gen deel te nemen in de besturen van Pensioenfondsen.

(Voor nadere informatie: R.L. O. Linschoten, tel. 070-614911, 
tst. 2658.)

Begroting sociale zaken
Wat betreft de hoofdlijnen van beleid gaat de VVD uit 

van het standpunt „meer markt minder overheid". Dit bete
kent het overhevelen van werkgelegenheid vanuit de collec
tieve sector naar de private sector, niet van vandaag op 
morgen direct succes brengt met betrekking tot de werkge
legenheid. Op korte termijn zal dat een extra toename van 
de werkloosheid betekenen. Dit is pijnlijk, echter we zullen 
dit moeten accepteren omdat wij immers een beleid willen 
dat gericht is op duurzaam herstel. Wij hebben geen 
behoefte aan korte-termijn successen, waardoor de structu
rele onevenwichtigheden alleen maar zouden toenemen en 
de problemen zouden worden doorgeschoven naar de 
toekomst waardoor de dan te nemen maatregelen nog pijnlij-
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ker zouden worden. Dat zou een verre van sociaal beleid 
zijn.

Door de oppositie wordt de stelling geponeerd dat het 
beleid van dit kabinet dramatisch is, omdat het zou leiden tot 
ernstige vraaguitval. De werkelijkheid blijkt heel anders te 
zijn, Toch blijft de PvdA politiek supporter van de vraag
economie die van de verkeerde veronderstelling uitgaat dat 
de huidige werkloosheid een Keynesiaanse zou zijn. Niets is 
minder waar omdat de huidige werkloosheid het gevolg is 
van de vele en ernstige onevenwichtigheden aan de aan
bodzijde. Om deze reden staat de VVD achter het huidige 
beleid, vooral ook omdat een ander beleid het bestrijden 
van de werkloosheid op den duur nog veel moeilijker zou 
maken.

De VVD onderschrijft het regeringsstandpunt inzake 
het WRR-rapport „vernieuwing in het arbeidsbestel". Het 
kabinet heeft terecht besloten een aantal „leuke dingen voor 
de mensen” in de ijskast te stoppen.

De VVD juicht de nieuwe aanpak met betrekking tot 
arbeidsbemiddeling toe. Deze houdt in het omgooien van 
het roer in de richting van een andere bedrijfsvoering, 
waarbij de achterhaalde aanbod-gerichte aanpak thans 
wordt vervangen door een vooral vraag-gerichte arbeidsbe
middeling. Bepalend voor het succes van de arbeidsbemid
deling is het vertrouwen van de vragende partij, de onder
nemer, daarin heeft en uiteindelijk is de aanbodszijde daar
mee het meest gediend.

Duidelijk is wel dat een ommezwaai van aanbod- 
gericht naar vraag-gericht bemiddelen niet van de één op 
de andere dag gerealiseerd kan worden. Het vraagt de 
nodige aanpassingen: activiteitsplannen, goede contacten 
met ondernemersorganisaties, het naar bedrijven toegaan m 
plaats van achter het bureau te blijven zitten.

Een van de prioriteiten zal moeten zijn dat er bijzon
dere aandacht wordt geschonken aan het midden- en klein
bedrijf. Grotere bedrijven met een personeelsafdeling red
den zichzelf nu eenmaal gemakkelijker dan de kleine onder
nemer die niet over die luxe beschikt.

Een vraag-gerichte bemiddeling betekent natuurlijk 
niet dat er geen ruimte zou moeten zijn voor aandacht aan de 
aanbodszijde. Zoals bijvoorbeeld de prioriteit die de VVD 
aan jongeren heeft gegeven. Neem de werving van stage en 
PEP-plaatsen. De VVD heeft tijdens het debat tevens aan
dacht gevraagd voor een nieuwe structuur van de arbeids
bemiddeling. Onze trefwoorden daarbij zijn: budgetfinancie
ring, tripartite bestuursstructuur (een vorm van privatisering 
waardoor het overheidsmonopolie verdwijnt) maar ook 
decentralisatie en deregulering. We moeten af van de 
bureaucratie van bovenaf en de provincies zullen duidelijker 
bij het taakstellend beleid betrokken moeten worden.

Tevens kwamen nog aan de orde: scholingsactivitei
ten, het overheidsuitzendbureau START, het bezitsvormings- 
fonds, en de problematiek van de specifieke werkloosheid 
in de oude wijken van de grotere steden.

(Voor nadere informatie: mr. G.B, Nijhuis, tel. 070-614911, 
tst. 2548.)

Onderwijsbegroting 1984
Tijdens de behandeling van de onderwijsbegroting 

heeft de VVD zich positief uitgelaten over het voorgestelde 
mformatica-stimuleringsbeleid. Onze samenleving ervaart 
schoksgewijs de gevolgen door de revolutie van de automa
tisering. Wij kunnen niet snel genoeg ons beleid afstemmen 
op die ontwikkelingen. Zij zijn ingrijpend voor zowel onze 
produktie-systemen als onze sociale structuren. Het onder
wijs neemt hier een sleutelpositie in. Het beroepsonderwijs

moet op de realiteit toegesneden zijn. Immers, als de econo
mie aantrekt en als de investeringen gaan toenemen, gaat 
het uiteindelijk om produktieprocessen, die gebaseerd zijn 
op hoog ontwikkelde technologieën uit de sector van de 
informatica, Een economisch speerpuntenbeleid, gebaseerd 
op die toekomstvisie, vraagt om een onderwijsbeleid dat op 
tijd de mensen aflevert waarom de nieuwe arbeidsmarkt 
vraagt. „Toetsenfobie” mag in deze ontwikkelingen niet rem
mend werken.

Voor de volwassenen-educatie heeft de VVD er op 
aangedrongen de opgebouwde infrastructuur berustend op 
hoofdvestigingen met dependances zorgvuldig te bewaren. 
Het dag/avond onderwijs voor volwassenen biedt groepen in 
achterstandssituaties, vooral vrouwen, ontplooiingsmogelijk
heden die niet verloren mogen gaan.

Het tweede kansonderwijs wordt steeds belangrijker, 
nu wij zien hoe snel de technologische veranderingen gaan. 
Mensen vervreemden dan van de arbeidsmarkt en de maat
schappij. Dat verhoudt zich niet met de liberale beginselen. 
Kortingen op leraarlessen in de volwassenen-educatie moe
ten tegen die achtergronden gewogen worden.

De staatssecretaris mevrouw Ginjaar-Maas voert op 
onderwijs een actief emancipatiebeleid. De derde onder- 
wijs-emancipatienota „Een stukje wijzer” is één van de instru
menten om de positie van de vrouw te laten worden wat zij 
wezen moet. Geen randverschijnsel in sommige sectoren 
van de arbeidsmarkt en zeker geen klapstoeltje. De vrouw 
wordt immers nog steeds te voorschijn gehaald als haar 
arbeidsprestatie nodig is en opgeborgen in het omgekeerde 
geval. Waar het onderwijsbeleid zich richt op de ontplooi
ingsmogelijkheid en de maatschappelijke zelfredzaamheid 
van de vrouw niet in een achterkamertje worden opge
borgen.

Het hoger onderwijs blijft onder grote druk staan. 
Veranderingsprocessen en ontwikkelingsactiviteiten zijn 
blijvende verschijnselen. Taakverdeling en concentratie, 
voorwaardelijke financiering, invoering Wet Tweefasen- 
structuur rollen over het wetenschappelijk onderwijs en 
onderzoek heen. Het hoger beroepsonderwijs zal via de 
operatie schaalvergroting, taakverdeling en concentratie 
geherstructureerd worden. De harmonisatiemaatregel voor 
het niet-onderwijzend personeel stuit bij de VVD op grote 
bezwaren. Het HBO is zeer gedifferentieerd. De administra
tieve ondersteuning is van andere aard dan voor het Alge
meen Vormend Onderwijs. Opnieuw heeft de VVD voorge
steld de rijksstudietoelagen voor 18- tot 21-jarigen niet te 
koppelen aan het niveau van de RWW. In juni daarvoor had 
de Kamer daar op grond van de motie Dees als een princi
piële stellingname gemaakt. Bij motie is nu opnieuw voorge
steld het ombuigingsbedrag los te koppelen van de RWW 
en te verdelen over alle toelage-genietende studenten. Bij 
amendement heeft de VVD, in samenwerking met het CDA, 
de voorgestelde collegegeldverhoging ongedaan gemaakt. 
Ook hier heeft de Kamer zich principieel opgesteld: geen 
collegegeldverhogingen zonder nieuw studiefinancierings
stelsel. Voor de VVD geldt daarbij dan ook de mogelijkheid 
van de financiële onafhankelijkheid van de student. De 
Minister wijst een dergelijk stelsel af op grond van een te 
groot kapitaalmarktbeslag. Dat willen wij eerst bewezen 
zien. Daarom heeft de VVD gevraagd om een nota om deze 
inhoudelijke discussie te kunnen voeren. Voorts heeft de 
VVD erop gewezen dat er een goede afstemming moet 
komen tussen het onderwijsaanbod van de Open Universiteit 
en deeltijdstudies aan de reguliere instellingen voor hoger 
onderwijs.

(Voor nadere informatie: M.J.H. den Ouden-Dekkers, 
tel. 070-614911, tst. 2283.)
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Medianota
Op 30 januari j.1. heeft in de Tweede Kamer de met 

spanning tegemoetgeziene behandeling van de medianota 
plaatsgevonden, De korte doch tevens krachtige nota, 
gekenschetst als een compromis tussen VVD en CDA, bevat 
een aantal uitgangspunten, die de VVD in het algemeen kan 
onderschrijven, zij het dat de wensen van de consument bij 
die uitgangspunten door de VVD-fractie gemist werden. 
Ondanks het onderschrijven van de uitgangspunten, bleef er 
met betrekking tot de beleidsplannen voor de VVD-fractie 
nog veel te wensen over.

Voor lokale-regionale omroep
Allereerst bestaat er de problematiek met betrek

king tot het beheer van, de toewijzing van zendtijd aan- en 
de financiering van de lokale en regionale omroep.

In de nota wordt gesteld dat toewijzing van zendtijd 
aan regionale omroep moet worden overgelaten aan de 
Provinciale Staten en aan lokale omroepen aan de Gemeen
tebesturen. De VVD-fractie is het daar niet mee eens. Zij 
stelt zich op het standpunt dat de toewijzing door het (nieuw 
te vormen) Commissariaat van de media dient te 
geschieden, De ontwikkelingen in Limburg geven mede 
voeding aan deze gedachte. Naar de mening van de VVD 
dient de Minister af te zien van zijn voornemen om de 
zendtijd aan de S.R.O.L. toe te wijzen in plaats van aan de 
R.O.Z.

De financiering dient -  in tegenstelling tot hetgeen de 
Regering wil -  gemengd plaats te vinden, waarbij ook 
reclame als financieringsbron toegestaan moet worden.

Kleine bedrijven moeten immers gelegenheid heb
ben in hun eigen omgeving reclame te maken. Bovendien is 
de behoefte bij het Midden- en Kleinbedrijf om reclame te 
mogen maken zeer groot.

De idee, dat de lokale pers schade ondervindt van 
lokale etherreclame wordt door de VVD-fractie bestreden. 
Zo is een koppelverkoop van dagbladadvertenties aan lokale 
radioreclame mogelijk, hetgeen de pers juist zou stimuleren.

Tot slot heeft de VVD-fractie in dit verband ook over 
de juridische kant van de reclame opmerkingen gemaakt. 
Centraal stond daarbij de vraag of de aangekondigde verbo
den van reclame op lokale, regionale en abonneetelevisie 
en van doorgifte van buitenlandse programma’s zich wel 
verdragen met de Europese Conventie en met het EEG- 
verdrag. De VVD-fractie heeft daar ernstige twijfels over.

Het omroepbestel
De VVD-fractie erkent dat dit bestel een zekere cultu

rele betekenis heeft of kan hebben, echter het bestel is van 
en voor de gehele bevolking. Daar ligt haar basis. Voor de 
VVD gelden ten aanzien van het bestel de volgende uit
gangspunten: overheid op afstand, depolitisering, beperking 
van het aantal toezichthoudende instanties en scheiding tus
sen taken en bevoegdheden. Hieraan getoetst heeft de 
VVD-fractie o.a. de volgende punten opgebracht:
-  Het Commissariaat voor de Media (nog te vormen). De 

taak voor dit zelfstandig publiekrechtelijk orgaan zal wor
den gekenmerkt door het uitoefenen van toezicht, het

ordenend optreden, het vermogen beslissingen te nemen, 
het bevorderen van samenwerking, overleg en coördina
tie, arbitrage en beroepsinstantie. Echter geen uitvoe
rende taken. Het dient naar de mening van de VVD met 
name te gaan om de behartiging van het belang van de 
omroep als geheel, niet om de belangenbehartiging van 
de individuele zendgemachtigden;

-  De NOS, programmastichting (nog te vormen)
a. De NOS heeft tot taak de volgende programma's uit te 

zenden: journaals, actuele programma's, sportprogram
ma's van internationale allure welke om doelmatig
heidsredenen beter in het kader van de gezamenlijk
heid kunnen worden uitgezonden, en programma's 
voor etnische minderheden en educatieve program
ma’s (motie).

b. De hoeveelheid zendtijd van de NOS dient te worden 
teruggebracht.

-  Zendtijdverdeling:
De VVD is voorstander van het laten vervallen van de 
huidige bovengrens van 450.000 leden in combinatie met 
zendtijdverdeling. Handhaving van die bovengrens is een 
ondemocratisch element in ons omroepbestel. (Zie ook 
VVD-medianota.)

-  Derdenet:
De VVD-fractie heeft stelling genomen tegen de invoering 
van een derde net, zowel een cultureel- als een algemeen 
net. De voorkeur van de VVD gaat uit naar zendtijduitbrei- 
ding „in de dag" en naar invoering van „variabele zendtijd". 
Allereerst geldt dat een derde net tot versnippering van 
de kijkers zal leiden en daarmee zullen, door een daling 
van de STER-tarieven, de inkomsten van de omroep waar
schijnlijk dalen.
Bovendien zal de versnippering van de programmagelden 
tot kwaliteitsverlies kunnen leiden. (Al met al geen vergro
ting van de concurrentiekracht!) En daar waar culturele 
onderwerpen onvoldoende aan bod komen, kan worden 
volstaan met het vangnet van de NOS. Tot slot is er nog het 
financiële bezwaar. Een derde net zal tot een verhoging 
van de omroepbijdrage leiden, welke neerkomt op rond 
de ƒ 30,-.

Abonnee tv
De VVD is van mening dat de omroepen geen directe 

toegang tot de abonnee televisie mogen hebben. (Zie ook 
VVD-medianota). Naast de principiële scheiding tussen het 
niet commerciële omroepbestel en de commerciële ATV 
speelt met name het argument van het gescheiden houden 
van de eigen middelen en de (publieke) omroepmiddelen.

De VVD ziet ATV als een eerste stapje op weg naar 
het openbreken voor de nieuwe dienstverlening via de 
kabel.

En hoewel abonnee televisie een reeds lang bekend 
medium is, waarover de discussie in feite al jaren eerder 
gevoerd had kunnen worden, zal het, zo is het de overtuiging 
van de VVD-fractie, medialand op zijn grondvesten kunnen 
doen schudden.

(Voor nadere informatie: drs. L.M.L.H.A. Hermans, tel. 070- 
614911, tst. 26S4 en C. W. Keja, tel. 070-614911, tst. 2652.)
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Wijziging wet sociale werkvoorziening
De wijziging van de wet sociale werkvoorziening is 

nogal fundamenteel omdat de opsporingsplicht van de 
gemeenten wordt vervangen door een bevorderingsplicht 
en de wettelijke mogelijkheid wordt geschapen een volume
beleid te voeren. In de begroting van het departement van 
sociale zaken en werkgelegenheid is dit inmiddels gecon
cretiseerd namelijk gedurende drie jaren een afname van 
het aantal WSW-ers met 2% per jaar. Dus gelijk aan wat er 
met betrekking tot het ambtelijk apparaat bij de rijksover
heid gebeurt. Deze wetswijziging betekent dus dat het 
„open-eind"-karakter van de sociale werkvoorziening beëin
digd wordt. De VVD ondersteunt deze wetswijziging, omdat 
ook ten aanzien van de WSW niet aan een bezuiniging te 
ontkomen valt. Bovendien wordt al vanaf 1976 (kabinet Den 
Uyl, maar de PvdA neemt nu een oppositioneel, dus ander 
standpunt in!) geprobeerd de enorme groei van het aantal 
WSW-ers en de kostenstijging af te remmen. Het aantal 
WSW-ers nam de laatste 10 jaar toe van ca. 40.000 naar 
80.000. Verdubbelde dus. De kosten stegen van zo'n 600 mil
joen naar nu 3,5 miljard. Ruim verzesvoudigd. Onze woord
voerder heeft er op gewezen dat het niet zo kan zijn, dat 
terwijl er m de marktsector zo'n 500.000 banen verloren 
gingen de sociale werkvoorziening ongeremd kan blijven 
groeien. Ook de adviserende instanties (SER, VNG, WSW- 
adviescommissie) en belangenbehartigende organisaties 
vinden dat het zo niet door kan gaan. De SER etc. vinden 
echter dat er een ander middel moet worden gehanteerd n.1. 
budgetfinanciering. Volgens de VVD zijn volumebeleid en 
budgetfinanciering slechts schijnbare tegenstellingen. Op 
korte termijn zal alleen een volumebeleid soulaas bieden.

Tegelijkertijd wil de VVD dat op zo kort mogelijke 
termijn budgetfinanciering en decentralisatie van de S. W. 
wordt doorgevoerd. Dat betekent een geheel andere finan
ciële en bestuurlijke structuur. Daarnaast zijn er nog een 
groot aantal andere maatregelen, zoals aanscherping van de 
WSW-doelgroep, bevordering doorstroming, herverdeling 
WSW-arbeid, goede afstemming met andere voorzieningen.

Een andere belangrijke wijziging betreft de B-catego- 
rie. Voor de S. W. geldt namelijk het criterium, dat de betrok
kenen tenminste 1/3 moet produceren van hetgeen in verge
lijkbare arbeidsorganisaties normaal is. Zij die daar niet of 
nog niet aan voldoen komen in de B-categorie. Nieuwe B- 
categoranten zullen geen arbeidscontract meer krijgen, 
doch zullen worden toegelaten met behoud van de uitkering 
voor a. scholing en training teneinde door te stromen naar de 
A-categorie en b. voor arbeidsachtige activiteiten.

Om een aantal redenen (Ad Nijhuis sprak in totaal 
ruim een uur. De weergave is derhalve heel erg beknopt) 
ondersteunt de VVD ook deze maatregel. Het CDA echter 
niet, overigens zonder dat onze coalitie-partner en dus tegen 
de afspraak alternatieven heeft aangedragen voor de bud
gettaire consequenties. Afgezien daarvan vergeet het CDA 
dat zijn opstelling beleidsmatig slecht is, omdat het inge
diende voorstel juist tegemoet komt aan het beëindigen van 
het open-eind karakter van de WSW. Immers in het kabi
netsvoorstel blijft dat open eind juist voor de B-categorie 
gehandhaafd. In het CDA voorstel is dat niet het geval.

(Voor nadere informatie: mi. G.B. Nijhuis, tel 070-614911, 
tst. 2548.)

Justitiebegroting
De VVD deelt de opvatting dat rechtshandhaving 

geen doel op zichzelf is. Het gaat er echter om welke 
consequenties hieraan beleidsmatig verbonden worden.

De regering stelt, dat het strafrechtelijk stelsel in

ieder geval borg zal moeten staan voor een redelijk niveau 
van rechtshandhaving. Dit brengt vragen met zich mee. 
Komen wij door dit uitgangspunt niet op het hellend vlak 
terecht?

Wij stellen regels; bedreigen niet-naleving met straf; 
constateren dan dat de handhavingsmechanismen niet toe
reikend zijn en vinden dit eigenlijk niet zo erg zolang een 
redelijk niveau van rechtshandhaving wordt gewaarborgd. 
Wie bepaalt dit redelijk niveau? De opsporingsambtenaar, 
het Openbaar Ministerie, de ambtenaar op het Departement 
of wie anders. Leidt dit er niet toe, dat dit in de praktijk zal 
gaan betekenen, dat in sommige gevallen zaken niet meer 
opgespoord en/of vervolgd zullen worden?

In hoeverre is het juist dat met rechtshandhaving 
belaste organen/instanties gaan bepalen wat wel en wat niet 
moet worden vervolgd of opgespoord. Dreigt het recht tot 
seponeren eigenlijk niet ongemerkt aan velen te worden 
toegestaan?

De VVD heeft als uitgangspunt, dat het recht moet 
worden gehandhaafd. Aangezien dit niet altijd kan lukken, 
hetgeen niet zo ernstig is omdat rechtshandhaving geen doel 
op zichzelf is, dienen maatregelen te worden getroffen die
a) de instroom van zaken naar het strafrechtelijk handha- 

vmgsapparaat zoveel mogelijk beperken;
b) de volledige behandeling zo snel en efficiënt mogelijk 

doen verlopen.
Bij het gevangeniswezen is de capaciteitsproblema- 

tiek nog steeds een groot probleem.
Het tekort aan cellen heeft onaanvaardbare conse

quenties. Zo komt het zelfs voor, dat in hechtenis genomen 
delinkwenten wegens plaatsgebrek naar huis worden 
gestuurd. Veel wordt opgevangen door gebruik te maken 
van de cellen op politiebureaus.

De VVD-fractie heeft daartegen ernstige bezwaren. 
Enerzijds omdat de gedetineerden een geheel ander en 
veel zwaarder regiem heeft dan in de huizen van bewaring; 
de situatie is voor hen soms schrijnend.

Anderzijds omdat dit een zware belasting voor het 
politie-apparaat met zich medebrengt en de politie een taak 
krijgt waarvoor zij eigenlijk niet is. Het enige voordeel voor 
de politie schijnt de financiële tegemoetkoming te zjjn.

Terecht is het beleid erop gericht aan deze uitermate 
onwenselijke toestand op zo kort mogelijke termijn een 
einde te maken. Zijn de voorgestelde uitbreidingen vol
doende, zo vroeg de VVD-woordvoerder. Immers de crimi
naliteit stijgt sterk. In hoeverre gelden de gegevens nog van 
het rapport Hylkema waarop in der tijd de uitbreidingen zijn 
gebaseerd? De VVD is bezorgd, dat de thans voorgestelde 
capaciteitsuitbreiding onvoldoende is en het tekort aan cel
len niet werkelijk zal verminderen.

De VVD-fractie vroeg onder andere nog inlichtingen 
over de open gevangenis te Heerhugowaard. Bij de voorlich
ting aan de buurtbewoners is gesteld, dat er mensen komen, 
die een „lopend vonnis" hebben en die zich schuldig hebben 
gemaakt aan „gewone" misdrijven. En voorts, dat de gemid
delde strafduur erg kort is; ruim 27 dagen; er zijn ook uit
schieters. Het blijkt dat m strijd met deze voorlichting de duur 
van de straf van de aldaar gedetineerde aanzienlijk hoger is.

Opheldering is gevraagd over de situatie. Daarbij 
heeft de VVD als haar oordeel gegeven, dat een dergelijke 
gevangenis uitsluitend bij de gratie van een goed selec- 
tiesysteem kan functioneren hetgeen thans ontbreekt.

Overigens kan dit artikel geen overzicht geven van 
totale behandeling van de Justitiebegroting.

Bij het ter perse gaan van dit nummer was alleen de 
eerste termijn afgehandeld van de kant van de Kamer.

(Voor nadere informatie: mr. A.H. Korthals, tel. 070-614911, 
tst. 2119.)
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Landbouwbegroting ’84
De heer Waalkens vestigde de aandacht op een aan

tal zaken die zich m het Nederlandse deel van de landbouw
politiek afspelen. Beginnend met het voornemen van Minis
ter Braks om na 1984 een aanvang te maken met een 
lastenverlichting van het agrarische bedrijfsleven, pleitte 
Waalkens voor lagere vleeskeuringskosten voor de kleine- 
en middelgrote slagers. Hij vroeg hierbij dat als eerste te 
doen en niet uit te stellen tot over enkele jaren omdat de 
betrokkenen dan inmiddels van het toneel verdwenen zijn.

Een tweede hiervan losstaand onderwerp was de 
aardgasprijsontwikkeling in de glastuinbouw. Dit was het 
vorige jaar het gesprek van de dag in die sector vanwege de 
wens van de andere EG-lidstaten om de Nederlandse aard- 
gasprijs flink op te trekken, opdat -  zo zeiden zij -  de 
concurrentie vervalsing opgeheven zou worden. Nu dit is 
gebeurd is men tot de conclusie gekomen dat er in de zware 
olieprijs, waar de gasprijs aan gekoppeld is, een aantal 
elementen zitten als transportopslagkosten, een aparte hef
fing op olie en bijvoorbeeld ook de koers van de dollar. 
Elementen die niets met aardgas te maken hebben en 
waartoe de gasprijs „geschoond" zou moeten worden. Waal
kens vroeg de Minister naar het uitzicht daarop, wetend dat 
deze zaak met het bedrijfsleven (landbouwschap) en Econo
mische Zaken m bespreking is geweest.

Waalkens signaleerde in de schriftelijke stukken van 
het departement, dat ondermeer de landbouwvoorlichting 
en het landbouwonderzoek zogenaamd moeten „vermaat- 
schappelijken". Bedoeld wordt dat voor deze dienst een rol 
moet worden gezien in de richting van natuurwaarden, eco
logie, landschap, etc.

Spreker zag inderdaad voorlichting en onderzoek als 
wenselijk op die terreinen. Maar zou de technisch-economi- 
sche voorlichting, alsmede het zuivere landbouwkundige 
onderzoek bij voortduring op de praktijk van de agrarische 
ondernemer gericht willen blijven zien.

Het introduceren van de zojuist genoemde „nieuwe" 
richtingen is op het departement ingegeven door het feit dat 
bij deze kabinetsformatie Natuurbehoud en Openluchtrecre
atie van het vroegere CRM naar landbouw zijn gegaan. 
Welnu, onderzoek en voorlichting op die terreinen is prima 
volgens Waalkens, maar dan wel door daartoe gekwalifi
ceerde en geïnteresseerde mensen en door instituten met 
het goede etiket erop.

Een politiek interessant punt was de opmerking van 
Waalkens dat de uitspraak van de Minister „dat een stimule
ring van toetreding in produktie sectoren waar dat minder 
gewenst is vermeden dient te worden", zweemt naar een 
vestigingswet en in dit geval via een vestigingswet naar 
marktbeïnvloeding.

Spreker verklaarde tegen een vestigingswet te zijn 
omdat daarmee de wetgever (Minister) zal bepalen wie wel 
en wie niet, en in welke omvang iemand zou mogen onder
nemen.

Na gezegd te hebben dat de „bedrijfsverzorgings- 
dienst" als instrument bij ziekte en verlof in ieder geval ook in 
de toekomst moet blijven kwam Waalkens tot zijn laatste 
onderwerp.

Het ging daarbij om het voornemen van de Minister 
om de directie „Faunabeheer" als zelfstandige eenheid op te 
heffen en onder te brengen bij de directie Natuurbeheer. 
Spreker pleitte voor het behoud van een aparte faunadienst 
vooral om zelf adviezen inzake de in het wild levende 
diersoorten uit te brengen, waar daarover verschil van 
mening bestaat bij zaken die het landelijk gebied betreffen. 
Een paar voorbeelden: ganzen, kluten en vossen. Hij zag 
voor deze dienst een taakverbreding in de richting van de 
vogelwetuitvoering naast die inzake de Jachtwet. Het voor

nemen om de buitendienstambtenaren onder de natuurbe- 
schermingsconsulent te plaatsen leek hem het slechtste toe 
wat een Minister kan doen.

(Voor nadere informatie: de h eer H.P.H. Waalkens, tel. 070- 
614911, tst. 2349.)

Mogelijke superheffing snel afbouwen
Het Europees landbouwbeleid staat onder zware 

druk, het is bovendien één van de kernen van de huidige 
Europese stagnatie. In de landbouw zijn er afzet- en finan
cieringsproblemen, daarnaast spelen de toetreding van 
Spanje en Portugal en de moeizame handelsrelatie met de 
V.S.

De Amerikaanse agrarische situatie vertoont overi
gens duidelijk gelijkenis met de Europese. Sterke produk- 
tiegroei die moeilijk is te financieren nu de afzet terugvalt.
De Europees-Amerikaanse verhoudingen moeten in een 
totaal onderhandelingspakket worden gezuiverd. Van inci
dentele maatregelen, zoals de Europese heffing op de 
import van oliën en vetten, verwachten wij geen heil.

Grondslag voor de Europese landbouwpolitiek was de 
idee van het veiligstellen van een aanvaardbaar boereninko
men. Vandaar gegarandeerde prijzen. Hiermee werd het 
principe van vraag en aanbod min of meer uitgeschakeld.

Dit is nu voor een groot deel de kern van de proble
matiek. Het Europees beleid moet worden aangepast. Maar 
het moet wel een Gemeenschappelijk beleid blijven. Dit is 
des te urgenter, omdat de uitbreiding van de produktiecapa- 
citeit in de landbouw zonder twijfel zal doorgaan.
Een Gemeenschappelijk beleid betekent:
1. Een flexibele medeverantwoordelijkheidsheffing, met 

betrekking tot de overschotten, gekoppeld aan een prijs
beleid, dat meer op een objectieve rekenmethode is 
gebaseerd.

2. Mogelijk nadelige gevolgen (voor het inkomen van de 
boeren) moeten via een gelijktijdig, gemeenschappelijk 
aanvullend beleid worden opgelost, niet via een nationaal 
landbouwbeleid.

3. Overleg met grote handelspartners moet worden geïnten
siveerd (vergroting afzetmogelijkheden en rechtvaardi
ger voedselverdeling in de wereld).

4. De interne E. G. markt moet verder toegankelijk worden. 
Nog bestaande barrières moeten worden beslecht.

5. Innovatie en diversificatie, onder andere door meer 
nadruk op houtproduktie, en plantaardige eiwitten.

6. Complexe besluitvormingsprocedures zullen herzien 
moeten worden.

Superheffing
Een superheffing is geen echte oplossing. Het is al

leen verdedigbaar als tijdelijke noodmaatregel. Na een jaar 
moet er bekeken worden wat het resultaat is. Voordat we 
zo’n superheffing instellen moet bekend zijn wanneer de 
maatregel weer afloopt. Voor ons een maximale duur van 
drie jaar.

Als het langer gaat duren, zullen de boeren het niet 
meer als een maatregel zien, die door een acuut probleem 
wordt gerechtvaardigd. Dan wordt het zo, dat de boeren 
moeten opdraaien voor Europese besluiteloosheid en dat 
zou op den duur waarschijnlijk ontduiking uitlokken.

De Minister heeft onlangs erop gewezen, dat de alge
mene inspectiedienst zou moeten worden geïntensiveerd: 
Een verontrustend voorstel!

De superheffing moet dus het voorspel zijn van een 
blijvende oplossing, die de superheffing weer overbodig 
maakt. Een speciale heffing op de intensieve veehouderij 
wijst de VVD af.
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Prijsvoorstellen Europese Commissie
De concrete Europese prijsvoorstellen betekenen een 

inkomensachteruitgang voor de boeren van ruim 3%, zo zegt 
de Minister, het geheel van maatregelen, die voor de agrari
sche sector gelden, heeft echter een veel negatiever effect 
dan 3%. De heer Blauw vroeg of de Minister het complex van 
deze Europese maatregelen wel helemaal kan steunen.

Daarnaast bestaan er in de Europese landen verschil
lende fiscale regelingen en regels op het gebied van veteri
naire en milieuwetgeving, ruimtelijke ordening en hinder- 
wetzaken.

Om de boeren m Europa geen verschillen in concur
rentiepositie te laten oplopen, vroeg de heer Blauw de 
Minister naar een vergelijkend onderzoek hierover,

Spanje en Portugal
Eenmaal toegetreden zijn Spanje en Portugal binnen 

de Europese Gemeenschap voor de Nederlandse agrari
sche sector niet negatief beïnvloedend. De glastuinbouw zou 
slechts in sommige jaargetijden problemen kunnen onder
vinden. Het is daarom, dat een snelle toetreding weliswaar 
gewenst is, maar dat er wel degelijke afspraken moeten 
worden gemaakt.

Aan een herhaling van Engelse toestanden heeft 
niemand behoefte.

(Voor nadere informatie: P.M. Blauw, tel. 070-614911, 
tst.2116.)

Onderwijsbegroting
Onderwijs vervult een belangrijke maatschappelijke 

functie. Toch is de maatschappelijke waardering voor het 
onderwijs niet hoog. Vooral in een tijd waarin het nodig is de 
Nederlandse economie opnieuw een gezonde basis te ver
schaffen behoort onderwijs eigenlijk in het centrum van de 
belangstelling te staan. Bij het herstel van het Nederlands 
produktief vermogen kan onderwijs een sleutelrol vervullen. 
Dit betekent dat daarom ook de maatschappelijke waarde
ring voor het onderwijs kan verbeteren. Daarvan kunnen dan 
ook de sociale- en culturele functies van het onderwijs 
profiteren. Het onderwijs in Nederland is in het gedrang 
geraakt en heroriëntatie is nodig op vele fronten.

Enkele aandachtspunten daarbij zijn: R . De verhou
ding tussen het Algemeen Vormend Onderwijs en het 
Beroepsonderwijs; B. Het in het gedrang komen van kennis
vakken door de verbreding van het onderwijsaanbod (het
geen leerlingen in achterstandsituaties beslist niet zal hel
pen); C. De rol van de zogenaamde constructieve onderwijs
politiek. Vanuit Den Haag wordt de onderwijsvernieuwing 
als het ware over het land uitgestort. Verbreding van de 
kloof tussen het beleid in Den Haag en de praktijk in de 
school is hiervan het gevolg.

Wat dit laatste betreft: De regelgeving vanuit het 
Ministerie kan een stuk minder. Naar de mening van de VVD 
kan meer verantwoordelijkheid bij de scholen zelf worden 
gelegd. Vele onderwijsvernieuwingen zijn gestoeld op ideo
logische theorieën. Daarbij komt, dat onderwijsbeleid zel
den wordt getoetst op rendement en effectiviteit. Reden voor 
het Ministerie om zich bescheidener op te stellen. Dit bete
kent ook „afslanking van het departement". De VVD heeft 
een voorstel ingediend dit jaar 10 miljoen minder voor perso
neelskosten ter beschikking te stellen.

Daarentegen wil de VVD de positie van de onderwijs
inspectie versterken. Meer mankracht en meer mogelijkhe
den. Wij pleiten voor een aparte wetgeving voor de inspec
tie, die de taken en bevoegdheden helder omschrijft, die 
aangeeft dat helder en openbaar gerapporteerd kan worden 
over hoe dat beleid in de praktijk uitpakt.

Werkgelegenheid
Het aantal, met name jonge onderwijsgevenden dat 

werkloos is, is zeer groot, terwijl aan de andere kant een 
zware opgave van onderwijsgevenden in het Basisonderwijs 
wordt gevraagd, gelet op de aanstaande invoering van de 
Basisschool.

Ons voorstel is: één jaar geen nieuwe studenten toela
ten tot de nieuwe PABO’s.1) De docenten aan de PABO’s 
zouden gedurende deze penodie verplichte bijscholings- 
programma's moeten verzorgen voor onderwijsteams uit de 
Basisscholen, die zich zodoende gedurende een halve dag 
per week adequaat kunnen voorbereiden op de invoering 
van de nieuwe Basisschool. De Basisschool kan in diezelfde 
periode doorwerken door op die school jonge werkloze 
onderwijsgevenden in te zetten, die in die periode als 
boventalligen aan de school verbonden kunnen worden, ook 
om reguliere taken te kunnen vervullen. En de werkgele- 
genheidsproblematiek wordt verlicht én de voorbereiding 
op de nieuwe Basisschool kan beter plaatsvinden èn jonge 
werkloze onderwijsgevenden kunnen praktijkervaring op
doen.

Basisschool
Nog altijd zijn de financiële gevolgen van de invoering 

van de Basisschool onduidelijk. Het is de mening van de 
VVD dat vóór de invoering deze problematiek helder moet 
zijn. Vóór 1 juli 1984 wensen wij een geactualiseerd kosten- 
overzicht.

Deze problematiek houdt ook verband met de finan
ciële gelijkstelling van Bijzonder en Openbaar onderwijs. Op 
dit gebied is nu een onderzoek in gang gezet en de VVD ziet 
de resultaten daarvan met belangstelling tegemoet.

Voortgezet Onderwijs
De problemen zijn hier zeer wel op te lossen met een 

hecht doortimmerd knelpuntenbeleid. Daarnaast erkennen 
wij, dat de voorstanders van de middenschool deze zelfde 
problemen willen oplossen in de toekomstige structuur voor 
het Voortgezet Basis Onderwijs.

We zien vanuit die hoek een ontwikkeling van het 
knelpuntenbeleid langzamerhand te integreren in het stre
ven om te komen tot een éénsporig Voortgezet Basisonder
wijs. De VVD-fractie wil dat met. Ten aanzien van het Voort
gezet Basisonderwijs -  een met bestaande onderwijssoort -  
gaat het in deze kabinetsperiode slechts om projecten en 
experimenten ter regeling en bekostiging waarvan een wet
telijke regeling zal worden voorbereid. Toewijzing van 
experimenten voordat deze wetgeving van kracht is, levert 
strijd op met de gemaakte afspraken tussen CDA en VVD.

Maatregelen die op een of andere manier op be
sluitvorming terzake vooruitlopen, wijst de VVD-fractie af.

Dat betekent voor de VVD-fractie, dat ook geen be
slissingen mogen worden genomen die danwel organisato
risch, danwel rechtspositioneel de weg effenen om straks 
het Voortgezet Basisonderwijs eenvoudig te kunnen door
voeren.

Enkele punten hebben hierover bij de VVD ongerust
heid doen ontstaan: de reorganisatie van het Directoraat- 
Generaal voor het Voortgezet onderwijs, de indeling in 
eerste en tweede fase Voortgezet onderwijs, en de gevaren 
die verbonden zijn aan de herschikkmgsoperatie in het 
scholenbestand, die kwaadwillenden heel goed kunnen 
gebruiken om het pad naar de middenschool te effenen. 
Omdat het Voortgezet Onderwijs zo in beweging is, vindt de 
VVD dat het Nederlands Genootschap van Leraren een 
goede suggestie heeft gedaan, namelijk het instellen van een 
Staatscommissie die onderzoek gaat doen naar deze proble
matiek. Het Beroepsonderwijs kent nog veel te veel uitval
lers. Circa 70.000 jongeren verlaten op dit moment de school
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zonder diploma en zonder deugdelijke beroepsopleiding. 
Hieraan moet dringend iets gebeuren, onder andere door 
een betere onderlinge afstemming onderwijs-bedrijfsleven. 
Het Kort Middelbaar Beroepsonderwijs moet inhoudelijk 
versterkt worden en er moet een betere afstemming op het 
Leerlingwezen komen. Bij deze problematiek moet het rap
port Wagner worden betrokken en de VVD zou het op prijs 
stellen nog vóór de zomer over conclusies van de Regering 
hierover te beschikken.

Het uit de wereld helpen van deze specifieke proble
men zou een bijdrage kunnen zijn om het onderwijs blijvend 
een vitale rol te laten spelen bij de vernieuwing in onze 
samenleving.
1) PA BO =  P e d a g o g isc h e  A ca d em ie  voor h et Basison derw ijs.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J. Franssen, te l 070-614911, 
tst. 2984.)

Index VVD-expresse
Als service voor onze abonnees willen wij, de redac

tie, u een index geven van alle artikelen die in 1983 in de 
VVD-expresse verschenen zijn.

De onderwerpen zijn alfabetisch gerangschikt op tref
woorden. Mededelingen van het hoofdbestuur en nieuwe 
rapporten van de prof.mr. B.M. Teldersstichting zijn niet in 
dit overzicht opgenomen. Het nabestellen van artikelen is 
helaas onmogelijk.

Deze index zal in het vervolg elk half jaar verschijnen.

A. nr. pag.
Aftrekbaarheid groot onderhoud 6 3
Algemene Beschouwingen 16/17 1
Algemene Zaken (begroting 1984) 
Ambtenaren

17 2

-  salarissen 19/23 1
-  overleg 22 1
-  vakantiegeld 9 2

14 1
-  en uitkeringstrekkers 10 1
AOW-plus problematiek 19 2
Arbeidsongeschiktheidswet 24 4

B.
Basisschool 6 1

2 2
Basisonderwijs, Overgangswet op het 5 2
Begroting (Europese) 19 3

24 4
Bejaardenoorden 24 1

25 3
Belastingen (fraude en bestrijding) 4 2

5 1
Belastingplan (inflatiecorrectie) 11 1

13 4
Benzineaccijns 9 3
Bibliotheken, Openbare
zie ook Welzijn, Volksgezondheid en

10 3

Cultuur 11 3
BKR 17 4
Boycotmaatregelen, Wet melding 
buitenlandse 11 2
Buitenlandse Zaken, Begroting 24 3
Burgeroorlogsslachtoffers 17 3
Bijstandswet, Algemene (begroting 1984) 
Bijzondere opneming in psych.

20 5

ziekenhuizen, Wet 11 2

C. nr. pag.
Chartertarieven Antillen 7 2
Collegegelden 5 2
Contourennota (fiscus) 12 2
Criminaliteitsbeleid 22 3

D.
Defensienota 21 1
Dekkingsplan 1984 (begroting) 21 1
Drugs 7 1

24 1

E.
Economie 1 1
Eenmalige uitkering 12 1
Emancipatieplan 20 7
Eurocontrol 9 2

F.
Failliet, „De Wereld" 5 4
Fietsverkeer 24 5
Financiële Beschouwingen (le  kamer) 24 1
Financiële Verhoudingswet 1984 15 1
Financiën (Begroting (Begroting 1984) 20 4

24 1
Fiscus (Begroting 1984) 
zie ook „belastingen"

20 5

FNV-plan
Fraudebestrijding (zie belastingen)

19 1

G.
Gehandicaptenbeleid 7 3

15 2
Gemeente 17 3
zie ook Financiële Verhoudingswet 
Gemeentelijke Herindeling 0 2

2 2
4 3

I.
Inflatiecorrectie 10 1
zie ook belastingplan 
Informatica (in onderwijs) 6 2

-  (en automatisering) 6 2
Inkomensnotitie 
Inkomstenbelasting (geruisloze 
overdracht)

23 1

J-
Jeugdhulpverlening 19 2

24 5
Jeugdlonen, minimum 9 4
Jeugdspaarwet (Zilvervloot) 24 4

K.
Kaderwet Specifiek Welzijn 14 2
Kamers van Koophandel, Wet 7 3
Kapitaalvlucht 0 3

17 2
Kerncentrales 15 1

17 2
Kinderbijslag
Kleuter- en Lager Onderwijs,

7 1

-  leerkrachten m het 10 2
11 4
24 6

-  Wet, (le  Kamer)
-  Wet beheersing

20 6

huisvestingsvoorziening 21 3
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nr. pag. nr. pag
-  Natuurlijk verloop m het 19 3 SIR 1 1
Kortingen 0 1 Sociale Zekerheid 4 1

23 2 Staat en Kerk 4 3
Kruisvluchtwapens 9 1 11 3
(kernwapens) 11 1 Staatsrecht 1 2

19 4 Stedenproblematiek, Grote 11 4
Stemmen per brief 12 1

L. Steun aan individuele bedrijven 11 2
Lager onderwijs Studierichtingen Medicijnen en
zie Kleuter- en Lager Onderwijs Tandheelkunde 5 3
Landbouw (slecht weer) 4 3 Suriname 6 1

-  vrijstelling 4 4 -  „Affaire Valk" 10 1
Landbouwbeleid (Europees) 10 3
Lastenverlichting voor het bedrijfsleven 9 3 T.
Libanon 5 4 Taakverdeling en concentratie
LPG beleid 2 2 -  in het Wetenschappelijk onderwijs 12 4

Taiwan-debat 25 2
M. T-biljetten 22 1
Medianota 10 1 Treindienst, Opheffing 8 3

-  van de VVD 2 1 Troonrede 13 4
Midden-Amerika 1 2 Turkije (Starfighters naar) 20 8
Middengroepen (en nivellering) 20 4 Tweeverdieners (le  kamer) 25 1
Midden- en Kleinbedrijf 18 2 Tweeverdieners en fiscus 20 3
Middenschool 8 2
Milieubegroting 1984 19 2 U.

20 1 Unctad 20 7
Miljoenennota 1984 13 1
Minderhedennota 14 1 V.
Misbruik van sociale voorzieningen 5 1 Veiligheid 2 4

Verkeer en Waterstaat (begroting 1984) 19 4
N. 20 7
Nachtarbeid door vrouwen, Opheffing Verontreiniging door schepen, Wet
verbod 6 1 voorkoming 7 3
Natuurbehoud 20 6 Vervoerskosten buitengewoon onderwijs 8 3
Nederlanderschap 9 3 Visserij 21 3

23 3 Volkshuisvesting (Begroting 1984) 14 2
Nicaraqua en El Salvador 6 3 18 1

7 4 Volwasseneneducatie 18 2
zie ook Midden-Amerika Voorjaarsnota 3 1
Niet-trendvolgers 12 3 4 1
Noorden (steun voor) 2 3 Vredesdemonstratie (29 oktober) 20 8
Notarissen 12 3 Vredesonderwijs 19 1

O. W.
Ombuigingen 20 3 Wapenexport 23 4
Ontkoppeling, Pleidooi voor 7 2 Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur
Ontwikkelingssamenwerking, Begroting 21 2 (Begroting 1984) 22 2
Openbaarheid van bestuur, Wet 11 3 Werkgelegenheid in de bouw 18 1
Openluchtrecreatie 20 6 Werkgelegenheidsnota 1983- 1984 20 2
Opheffing treindienst 8 3 Wetenschapsbudget 1984 18 2

Willemsspoortunnel 8 2
P. Winkelsluitingswet 4 2
Pachtwet 21 2 Woningbezit, Nota Eigen 14 2
Politie 20 1 Woningsplitsing 10 2
-  stopwet 9 3 WWV 0 2
-  D’66 wil bezuinigingen 8 2
Provinciefonds 7 2 Z.

Zelfstandigenaftrek 23 3
R. Zoutendijk 24 4
Raad van Athene (Europese) 24 2 Zuid-Afnka 8 1
Rij-examen 8 3 -  Geen belemmeringen voor Zuid-
Ruimtelijke Ordening (begroting 1984) 18 1 afrikaanse motorcouteurs 7 3

-  Apartheidspolitiek 1 1
S. Zuid-Limburg (Perspectievenota) 5 3
Sateliet (nederlandse) 2 3

-  tv 9 2
Schoolgeld 10 1

14 1
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Wet Sociale Werkvoorziening:

VVD komt op voor zwaar gehandicapten
In de vorige VVD-Expresse heeft de nodige informa

tie gestaan over de wijziging van de WSW en het waarom 
van die wijziging, Inmiddels is het alom bekend geworden, 
dat er rond dit wetsontwerp en het daarop te enten kabinets
beleid -  gesteund door de VVD -  een politiek conflict 
ontstond. Nadere uitleg is gewenst, omdat ten onrechte het 
beeld is ontstaan, dat het alleen om een financieel probleem 
ging. Integendeel, het ging om een belangrijk inhoudelijk 
verschil. Het financieel probleem was daaraan onderge
schikt. Waar ging het om? Het kabinet had voorgesteld om 
het aantal WSW-werknemers te beperken. Een personeels
stop dus. Zowel de VVD als het CDA hebben deze maatre
gel ondersteund, vanwege de ontwikkeling in de sociale 
werkvoorziening (zie vorige VVD-Expresse nr. 27). De VVD . 
had daar echter de voorwaarde aan verbonden dat een 
bepaalde categorie gehandicapten, de zwakbegaafden, van 
die maatregel niet de dupe zou mogen worden. Dit omdat er 
ook een tekort aan plaatsingsmogelijkheden is in ondermeer 
de dagverblijven. Bij een algehele personeelsstop is het 
namelijk bepaald niet denkbeeldig, dat een aantal geestelijk 
gehandicapten daardoor geen plaats zou krijgen, hetgeen 
zeker niet in het belang zou zijn van de betrokkenen maar 
ook niet in het belang van de ouders van geestelijk gehandi
capte kinderen. Binnen de financiële taakstelling zoals die in 
de begroting '84 was neergelegd -  overigens met medewe
ten van het CDA -  kon de door de VVD gestelde randvoor
waarde alleen ingelost worden door de personeelsstop niet 
te laten gelden voor de zogenaamde B-categorie (dit zijn 
personen die niet of nog niet voldoen aan de criteria die voor 
de S. W. gelden). Het kabinet had daarom voorgesteld om 
nieuwe instromers een plaatsing te geven met behoud van 
de uitkering, Het CDA vond dat het arbeidscontract en loon 
gehandhaafd diende te worden. De VVD koos dus voor 
onbeperkte plaatsingsmogelijkheden op basis van uitkering 
boven beperkte plaatsingsmogelijkheden met loon. Was dit 
verschil van inzicht dan niet op te lossen geweest, en 
waarom liep dit politiek geschil zo hoog op? De CDA- 
fractievoorzitter weet dit aan een samenloop van omstandig
heden, aldus de media. Wellicht doelde hij op het feit dat de 
CDA-woordvoerster geheel tegen de bedoeling in, reeds in 
eerste termijn de bewuste motie in diende, omdat zij werd 
uitgedaagd door de oppositie vanwege een elders door haar 
gedane uitspraak. Zo kwam er, nogal ontactisch, een schot 
voor open doel van de oppositie te liggen en werd de 
politieke speelruimte verspeeld. Bovendien had het CDA 
zich onvoldoende de consequentie van deze motie gereali
seerd n.1. een beperking van het aantal plaatsingen in de B- 
categorie. Daarenboven waren de financiële consequenties 
niet gering: geen 10 miljoen zoals beweerd doch 45 miljoen 
structureel.

Zowel het inhoudelijke als het financiële bezwaar 
leidde ertoe dat de staatssecretaris de motie moest ontra
den. Vanaf dat moment heeft het CDA getracht het gezicht te

redden, door eerst de inhoud van de motie af te zwakken en 
later met nadere compromis-voorstellen te komen. Daarin 
was de VVD in het geheel niet gekend waardoor er 
wederom een irritatie ontstond. Inmiddels is de behandeling 
van het wetsvoorstel opgeschort en heeft het kabinet aan de 
Kamer een brief gestuurd, waarin op de drie VVD-bezwaren 
tegemoet gekomen wordt:
a. Inhoudelijk: zoveel mogelijk plaatsingsmogelijkheden 

voor de geestelijk gehandicapten wordt uitgangspunt.
b. Gedrag: de VVD gaat nu als volwaardige gesprekspart

ner overleggen met CDA zodat wij ons stempel op de 
einduitkomst kunnen drukken. (En zo hoort het ook tussen 
coalitiepartners)

c. Bedrag: het kabinet heeft duidelijk gemaakt dat alleen 
financiële compensaties geaccepteerd worden die op 
steun van beider fracties kunnen rekenen. Belangrijk, 
want de structurele dekking van het aanvankelijk CDA- 
compromis was twijfelachtig.

(Voor nadere informatie: mr. G.B. Nijhuis, tel. 070-614911, 
tst. 2548.)

Middenschool
De middenschool heeft de laatste weken sterk in de 

belangstelling gestaan. Voor de beoordeling van de gebeur
tenissen is van belang wat het Regeeraccoord over de 
middenschool zegt.
Twee passages zijn van belang:
a. Gezien het feit, dat het in deze regeerperiode gaat om 

overleg en experimenten, is het probleem van de keuze 
tussen één- of meersporigheid in het voortgezet onder
wijs. ... niet aan de orde.

b. De discussie over de toekomstige structuur voor het 
voortgezet onderwijs wordt voortgezet. Het overleg met 
het onderwijsveld over de nota Voortgezet Basisonder
wijs en over de Uitwerkingsnota Tweede Fase Voortgezet 
Onderwijs zal in 1983 worden voltooid. De conclusies, die 
mede naar aanleiding van dit overleg zullen worden 
getrokken, worden bij Wetsvoorstel aan het parlement 
voorgelegd ter regeling van de bekostiging van de pro
jecten en experimenten. Op basis van deze wet zal het 
ontwikkelings- en vernieuwingsbeleid worden gevoerd 
en zullen experimenten en projecten worden geëvalu
eerd door een onafhankelijke instantie.

De VVD-fractie is op grond van het Regeeraccoord 
van opvatting dat experimenten en projecten middenschool/ 
voortgezet basisonderwijs hun grondslag moeten vinden in 
de wetgeving, die op grond van datzelfde Regeeraccoord 
aan de Staten-Generaal zal worden voorgelegd. Een derge
lijk wetsontwerp moet nog bij de Tweede Kamer worden 
ingediend. Uitbreiding van het aantal experimenten nü staat 
dus in de ogen van de VVD-fractie haaks op de afspraken in 
het Regeeraccoord.

Toch heeft Minister Deetman vorig jaar tien nieuwe 
middenschoolexperimenten extra (boven het toen
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bestaande aantal van 14) toegewezen, waardoor het totaal 
aantal middenschoolexperimenten op 24 kwam,

In de ogen van de VVD was dus de beslissing van 
Minister Deetman strijdig met het Regeeraccoord. Om die 
reden stelden de fractieleden Franssen en Evenhuis tot twee 
keer schriftelijke vragen.

In de beantwoording van de laatste serie vragen 
zegden de bewindslieden van Onderwijs en Wetenschap
pen toe alvorens te beslissen over verdere uitbreiding van 
het aantal experimenten in overleg te zullen treden met de 
Tweede Kamer.

Met dit antwoord stemde de Tweede Kamerfractie in, 
omdat in aan de beantwoording voorafgegaan politiek 
overleg tussen de Minister-President en de fractievoorzitter 
van de VVD de afspraak was gemaakt, dat bij eventuele 
uitbreiding er niet meer dan tussen drie en zes experimen
ten bij zouden komen.

De VVD-fractie was dan ook zeer verbaasd toen 
tijdens de begrotingsbehandeling CDA-woordvoerder Her- 
mes plotseling met een motie kwam met het verzoek om het 
aantal middenschoolexperimenten met 20 a 30 uit te breiden. 
Gemaakte afspraken en overleg over de toegezegde notitie 
werden gewoon terzijde geschoven. Dit was de reden van 
de verontwaardiging bij de VVD-fractie.

De Minister-President begreep dit goed en veroor
deelde dan ook het optreden van de CDA-fractie. Om die 
reden liet het CDA de motie dan ook niet in stemming 
komen. Het wachten is op de notitie van de bewindslieden. 
De VVD-fractie is dus niet tegen experimenten als zodanig 
maar wenst bij beslissingen daarover het Regeeraccoord nu 
en in de komende periode stipt uit te voeren.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J  Franssen, te l 070-614911, 
tst. 2029.)

Begroting Defensie 1984 -  NA VO
Krachtsverhoudingen

Het beeld dat uit de Defensienota van de krachtsver
houdingen tussen Oost en West naar voren komt, vervult de 
VVD met zorg. Daaruit blijkt onder andere dat de Warschau- 
pact-strijdkrachten offensief zijn ingesteld.

De conventionele bewapening die aan de Oostgrens 
is opgesteld is in aantal en op diverse gebieden m kwaliteit 
superieur aan de NAVO. Toch vormen de NAVO-strijd- 
krachten de eerste trap van de afschrikking. De ontkoppe
ling van conventionele en nucleaire verdediging (de 
afschrikking), die door velen wordt verdedigd, is onmogelijk 
zolang er geen evenwicht is in conventionele bewapening. 
De VVD pleit al jaar en dag voor het versterken van de 
conventionele verdediging om de afhankelijkheid van kern
wapens, op welk niveau dan ook, te verminderen. Door de 
hoge kosten ervan is het erg moeilijk aan die wens te 
voldoen. De stellingname van de Regering dat wegens dat 
tekort een gedenucleariseerde zone in West-Europa desta
biliserend zal werken, onderschrijft de VVD daarom ten 
volle. Ook is er geen evenwicht op het gebied van nucleaire 
bewapening, zoals uit de gegevens blijkt.

Op strategisch gebied in zékere mate, maar anders
zins niet. Niet alleen met de stationering van SS-20, maar ook 
met modernisering en uitbreiding van de korte en middel
lange afstandcapaciteit, is de Sovjet-Unie voortgegaan. Onze 
bezorgdheid hierover moet duidelijk gemaakt worden in 
onderhandelmgen, zoals Joris Voorhoeve heeft bepleit. De 
vraag is echter: welke mogelijkheden heeft de NAVO zich te 
verweren indien de Sovjet-Unie deze verweerpogingen op 
een wat cynische wijze beantwoordt.

Kruisraketten
Midden in 1984 zal er een definitief besluit vallen over 

plaatsing van kruisraketten. De positie van de VVD is immer 
duidelijk geweest; in een bondgenootschap noodzakelijke 
solidariteit moet Nederland zonodig bereid zijn mede het 
kruis van plaatsing van raketten op haar grondgebied te 
dragen, gezien het NAVO-besluit door Nederland volledig 
ondersteund een antwoord te geven op de bestaande 
krachtsverhoudingen; positieve resultaten van onderhande- 
lingen kunnen daarin verandering brengen. Aan de Minis
ters is gevraagd of er verandering is gekomen in de positie 
van de Regering ten aanzien van plaatsing.

Europese samenwerking
Binnen de NAVO, maar ook in de IEPG wordt getracht 

om meer Europese samenwerking tot stand te brengen. Ook 
het Europese Parlement heeft al diverse malen van zich laten 
horen over veiligheidspolitiek. Daarnaast is gedachtenwisse
ling in de EPS belangrijk, ondanks het feit dat er een grote 
vrijblijvendheid mee verbonden is. Een basis om werkelijk 
over veiligheidspolitiek, over defensiezaken tot concrete 
afspraken te komen, ontbreekt. De EPS heeft overigens haar 
waarde in oplossen van problemen in de EG tot op zekere 
hoogte bewezen. Het probleem met de EG blijft toch wel dat 
niet alle lidstaten bereid zijn die Gemeenschap te zien als 
een instrument van veiligheidspolitiek in Europese dimensie. 
Toch is het duidelijk dat er in Europa gezocht wordt naar een 
invulling van de Europese dimensie in het veiligheidsbeleid. 
Daarvan geeft de Franse president blijk o.a. in zijn speech in 
Bonn op 24 november 1983, de Spaanse premier in zijn 
bijdrage in de Raad van Europa, de Belgische minister van 
Buitenlandse zaken, de heer Tindemans o.a. in een artikel in 
Le Monde van 23 december jl. Hij realiseert zich ook dat de 
EG problemen geeft, en stelt terecht de vraag waarom er 
geen uitbouw wordt gegeven aan de West-Europese Unie. 
Het Ministerie van buitenlandse Zaken geeft de WEU een 
lage prioriteit omdat men Atlantisch gericht is, maar zonder 
de Atlantici te verontachtzamen zou het misschien van 
belang zijn om niet doof te blijven voor de steeds sterker 
wordende signalen, die een Europese toon hebben. Het 
hoeft geen afbreuk te doen aan de NAVO. Ook de Telders- 
stichting, wetenschappelijk bureau van de VVD, heeft reeds 
indicaties in die richting gegeven.

Wat in de bijdrage van de heer Tindemans extra 
interessant is, is dat hij zich openstelt voor nieuwe initia
tieven die verbreding en verdieping van de WEU inhouden. 
Van groot belang voor ons parlementariërs is zeker, dat er 
dan ook een duidelijke controle-relatie kan worden uitge
werkt. Zelfs een gezonde verhouding met het Europese 
Parlement is bij positieve benadering te realiseren.

Het wordt tijd dat de Nederlandse positie minder 
afhoudend wordt, nog sterker, na uitspraken van de heer 
Tindemans, zou een Benelux-imtiatief ontwikkeld kunnen 
worden. Het zal niet de eerste keer zijn dat de Benelux het 
voortouw neemt in Europa, wij moeten de traditie voortzet
ten. Laten wij het niet vergeten: de WEU is gebaseerd op het 
verdrag van Brussel.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.D. B laauw , tel. 070-614911, 
tst. 2989.)



Begroting 1984 -  Economische Zaken
Lastenverlichting

Belangrijkste punt van het economisch beleid is de 
gezondmaking van de marktsector. De bijdrage van het 
kabinet kan daartoe vooral zijn: kostenverlaging en dus 
lastenverlichting voor de bedrijven. Het regeeraccoord stelt 
daarvoorjaarlijks 1,5 tot 2 miljard ter beschikking. Ook in 
1985 moet de lastenverlichting doorgaan en wel tot het 
bedrag van 2 miljard. Daar is alle reden voor. Het pakket 
voor 1984 stelt namelijk achteraf enigszins teleur. De maatre
gelen komen samen 200 miljoen lager uit dan voorgesteld.

WD-suggesties voor het 1985-pakket
A. De tweede tranche van de verlaging van de ven

nootschapsbelasting (van 43% naar 40%) moet wel doorgaan, 
maar niet persé in 1985. Het hiermee gemoeide bedrag van 
0,5 miljard kan volgens de VVD beter worden benut voor 
een conjuncturele impuls op de WIR-basispremie en de 
WIR-kleinschaligheidstoeslag van 1,5 procentpunt. Dit zou 
voor één jaar moeten gelden. Deze tijdelijke stimulans kan 
investeringsbeslissingen bespoedigen. Naast exportgroei is 
namelijk vooral een toename van de investeringen nodig. Op 
die manier wordt ook ons zeer hoge betalingsbalansover
schot benut.

B. Verhoging van de dividendvrijstelling tot ƒ 1.000,— 
en aftrek voor de inkomstenbelasting van het aankoopbe
drag van nieuw geëmitteerde aandelen (met inbegrip van 
door een commanditaire stille vennoot ingebracht kapitaal, 
als tegenhanger van de aandelen-aftrek).

De VVD wil een versterking van de positie van risico
dragend kapitaal en een gedurfde stimulering van het aan
delenbezit van de gewone burgers. De VVD hecht aan 
uitvoering van de motie De Korte hierover (per 1-1-1985, het 
ermee gemoeide bedrag beloopt 350 miljoen op jaarbasis). 
Dit is ook bevorderlijk voor de mogelijkheden van nieuwe 
aandelen-emissies door het bedrijfsleven.

C. Verlaging van de productiekosten kan mede wor
den bereikt door verlaging van de werkgeverspremies. Het 
moeten wel echte verlagingen zijn, geen „waterverf-opera
ties, zoals die in 1984 wel zijn voorgekomen. Zelfstandigen 
moeten er minstens gelijkwaardig van profiteren.

Risicodragendkapitaal
Voor risico-volle projecten zijn er vooral de Maat

schappij voor Industriële Projecten (MIP) en de Particuliere 
Parcipatie Maatschappijen (PPM's) en het vermogensver- 
strekkmgskrediet/kapitaalkrediet. Deze voorzien in een dui
delijke behoefte. Voor de MIP en de PPM's is het echter van 
doorslaggevend belang, dat er snel een parallelnotering op 
onze beurs wordt ontwikkeld. Anders wordt de MIP straks 
gedwongen haar succesvolle participaties in Londen of New 
York aan de man te brengen. Bij een parallelmarkt wordt het 
ook aantrekkelijk de „small business investment corpora- 
tion"-regeling te propageren. Dat is pas echt „venture capi- 
tal"-verschaffen, gericht op verantwoord risico-nemen en 
winst maken!

De Wet Investeringsrekening
De WIR heeft vooral zijn waarde voor investeerders, 

die geen winst maken. Er zijn nu veel verliesgevende bedrij
ven, daarom moet er rust blijven aan het WIR-front. Behalve 
bovengenoemde conjuncturele WIR-impuls en een welkome 
vereenvoudiging, moet er gedurende deze kabinetsperiode 
geen verandering in de WIR-basispremie komen.

Maar is de WIR ook op de lange duur goed, als het 
bedrijfsleven goeddeels weer winstgevend is? De VVD 
vindt, dat de WIR dan rijp wordt voor „deregulering", dat wil 
zeggen omzetting in vervroegde afschrijving en investe
ringsaftrek, zoals we die vóór 1978 kenden. Waarschijnlijk 
kan de WIR-kleinschaligheidstoeslag behouden blijven. Die 
is effectief en eenvoudig.

Het industriebeleid
Op voorstel van de commissie Wagner kwam het tot 

vaststelling van „hoofdaandachtsgebieden.’' De VVD-fractie 
vraagt zich steeds meer af of dit een begaanbare weg is.

Doet de overheid er verstandig aan op grond van de 
beschikbare informatie geselecteerde sectoren te bevoor
delen boven andere sectoren? Is de individuele ondernemer 
niet de sleutel tot economisch herstel. Sectoren nemen geen 
beslissingen, ondernemers wel. Daarom moet een succesvol 
industriebeleid zich baseren op individuele ondernemingen 
en projecten.

Daarbij moet de overheid zich vooral bezighouden 
met de randvoorwaarden. In die zin hebben we alle waarde
ring voor het „informatie-stimuleringsplan" van het kabinet. In 
die zin moet ook het marktgerichte technologie-beleid ver
der vormgegeven worden.

Aardgas-export
De VVD-fractie staat positief tegenover de vergroting 

van de aardgasexport. Voorwaarde daarbij is, dat de finan
ciële opbrengst daarvan wordt bestemd voor het versterken 
van het bedrijfsleven (productieve investeringen) of voor de 
infrastructuur (overheidsinvesteringen). Een extra opbrengst 
mag zeker niet weer opgaan aan „potverteren."

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R.W . d e  K orte , te l. 070-614911, 

tst. 2650.)

VVD tegen huurbelasting
De VVD-Tweede Kamerfractie blijft bezwaar koeste

ren tegen een doorstromingsheffing.
a. Principieel: het is een vorm van consumptiedwang. De 

bewoners moeten een bepaald deel van hun inkomen aan 
wonen besteden.

b. Het stoelt op een onjuist uitgangspunt. Indien de relatie 
tussen inkomen en huur scheef is, komt dat meestal niet 
zozeer doordat het inkomen te hoog is, maar de huur te 
laag. Welnu, dan moet de huur worden geharmoniseerd. 
Dan wordt tenminste een verband gelegd met de kwali
teit van de woning en komt het geld ook weer terecht 
waar het terecht behoort te komen: namelijk bij de (soci
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ale) verhuurder. Bij een doorstrommgsheffing strijkt de 
overheid het geld op dat de verhuurder wordt onthouden.

c. Praktisch: het wordt een tamelijk ingewikkelde regeling 
die minstens duizend ambtenaren vergt, en dat m een tijd 
van deregulering!

d. Het is zeer de vraag of het werkt. Als de heffing gering is 
(politiek het meest waarschijnlijk gezien vroegere voor
stellen) werkt zij met als doorstromingsinstrument en is 
het een ordinaire lastenverhoging. Het woord „huurbelas
ting" is dan ook beter op zijn plaats. Is de heffing fors, dan 
gaan de bewoners verhuizen en dan droogt de inkom
stenbron op. Overigens kunnen huurder en verhuurder 
onderling afspreken om de huur zodanig te verhogen dat 
nèt geen doorstromingsheffing meer behoeft te worden 
betaald, al dan niet met tegenprestaties van de ver
huurder.

Het VVD-alternatief is en blijft: huurharmomsatie. Dit 
instrument bevat geen van bovengenoemde bezwaren en de 
opbrengst komt vrijwel geheel ten goede aan de volkshuis
vesting, hetgeen bij een huurbelasting sterk valt te betwij
felen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L .M . d e  B eer, tel. 070-614911, 
tst. 2405.)

Minderhedennota
In een tweetal uitgebreide commissievergaderingen 

is in de afgelopen periode een groot gedeelte van de 
minderhedennota van het Kabinet behandeld. Op 27 febru
ari a.s. volgt de definitieve afronding.

Gelijke rechten -  gelijke plichten
Geconstateerd kan worden dat de laatste jaren het 

besef groeit dat het verblijf van minderheidsgroepen een 
langdurig en permanent karakter heeft gekregen. Daarvan 
uitgaande stelt de VVD-fractie zich op het standpunt dat het 
beleid gericht moet zijn op integratie in de Nederlandse 
samenleving en rechtsorde, met daaruit voortvloeiende 
rechten, kansen en plichten. Via onderwijs, scholing, werk, 
huisvesting en gezondheidszorg moeten achterstanden wor
den ingehaald. In gelijke gevallen en situaties dienen Neder
landers (ook bij hen bestaan achterstandsgroepen) en min
derheidsgroepen gelijk te worden behandeld. Positieve dis
criminatie dient te worden vermeden: bevoordeling van een 
of meerdere groepen boven anderen zal tot afgunst kunnen 
leiden.

De VVD-fractie pleit voorts voor een sterk gedecen
traliseerde uitvoering en planning van het beleid. Mede m 
verband hiermee heeft de VVD-fractie de suggestie gedaan 
om ten aanzien van achterstandsgebieden de benodigde 
financiën uit het minderhedenbudget, welke over de ver
schillende rijksbegrotingen zijn verdeeld, in één brede rijks
bijdrageregeling onder te brengen. De gemeenten kunnen 
met deze regeling een afstemmend beleid voeren, gericht 
op hun eigen specifieke problemen met betrekking tot het 
minderhedenbeleid en vergelijkbare situaties van groepen 
Nederlanders.

Bevorderen van de zelfredzaamheid -  Onderwijs
Bij vele minderheidsgroepen bestaat de wens om in 

het beleid meer ruimte te maken voor de reeds m grote 
getalen bestaande eigen organisaties. De VVD gaat ook bij 
het minderhedendebat uit van de liberale gedachte dat 
bevordering van de zelfstandige kracht en van de eigen 
organisaties een goede weg is om de zelfredzaamheid in

onze samenleving te vergroten. In die organisaties kan ook 
de eigen identiteit, cultuur en religie, binnen de grenzen van 
de Nederlandse wet, tot ontplooiing komen. Meest belang
rijk in het proces van groei naar zelfredzaamheid is dat men 
de Nederlandse taal leert. Dit dient met name in het onder
wijs tot uiting te komen. Gebrekkige kennis van het Neder
lands vergroot de reeds bestaande achterstand. Momenteel 
is het zo dat mede door gebrekkige taalkennis en door het 
onderwijs in eigen taal en cultuur (zgn. ETC-onderwijs) het 
buitenlandse kind in 3200 uur zich dezelfde stof eigen dient 
te maken, waarvoor het Nederlandse kind 6000 uren de tijd 
krijgt.

Het gaat hier om schattmgscijfers van het Sociaal 
Cultureel Planbureau. Dit levert voor het kind grote proble
men op in het vervolgonderwijs en daarna op de arbeids
markt.

Overigens ziet ook de VVD het belang van het zoge- 
genaamde intercultureel onderwijs, mits daarmee bedoeld 
wordt de aansluiting van het onderwijs op de eigen leefwe
reld van het kind en het als voorbereiding dient op deel
name aan de Nederlandse samenleving. Derhalve onderwijs 
dat is geïntegreerd in de normale lesstof. In het streven naar 
zelfredzaamheid en zelforganisatie past ook dat met name de 
jeugdigen gebruik moeten maken van algemene voorzienin
gen en zo weinig mogelijk van categoriale voorzieningen.

Discriminatie
De VVD-fractie stemt in met de extra maatregelen, 

die de Regering wil toepassing bij het voorkomen en bestrij
den van discriminatie. Wel dient te worden gerealiseerd dat 
discriminatie zich niet gemakkelijk laat vangen in de netten 
van regels en verboden. Discriminatie is een wijze van 
denken, wat zich soms manifesteert in concreet gedrag.
Toch heeft de VVD de vraag gesteld of de huidige anti- 
discriminatie-strafbepalingen voldoende bepaald zijn voor 
adequaat-optreden.

De VVD staat positief tegenover de oprichting van 
een particulier bureau voor de bestrijding van discriminatie. 
Dat bureau moet zijn taak wel op een verstandige manier 
opvatten. Geen concurrentie met de rechterlijke macht of 
met de Nationale Ombudsman. Daarnaast moet men oppas
sen, dat het niet een bureaucratisch geheel wordt, waar 
interne procedures een slagvaardig beleid m de weg staan.

Inspraak
De VVD vraagt zich af of er (zoals aangekondigd in de 

nota) wel een nieuwe minderheden raad, met een aantal 
onderraden, moet komen. Ook hier is bureaucratie de groot
ste vrees.

Alternatieven zijn denkbaar, zoals raadpleging van de 
landelijke zelforganisaties of een aanpak analoog aan Eman- 
cipatieraad, waarbij men vanuit de eigen organisaties op 
lokaal niveau komt tot een kristallisatiepunt op landelijk 
niveau, waarin de verschillende organisaties samen tot een 
discussie en standpuntbepaling kunnen komen.

De opheffing van het officiële inspraakorgaan Welzijn 
Zuid-Molukkers spreekt de VVD-fractie vooralsnog niet aan. 
Er zijn toezeggingen gedaan voor continuering en het is een 
goed werkend orgaan. De VVD vindt dan ook dat het orgaan 
voorlopig drie jaar zou moeten voortbestaan, waarna evalua
tie kan plaatsvinden in relatie tot de werking van het alge
mene minderheden-orgaan.

Vreemdelingenbeleid
De VVD onderstreept de noodzaak van een terughou

dend toelatingsbeleid. Op dit moment is dat nog zeer 
gebrekkig: er zijn tienduizend illegalen. Wellicht zou
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Nederland de controle aan de zuidgrens weer ter hand 
moeten nemen.

Werkgelegenheid
Het is de taak van de samenleving te voorkomen dat 

een toenemend deel van de leden van minderheidsgroepen 
en de opgroeiende tweede generatie buiten spel komt te 
staan ten opzichte van het arbeidsbestel, maar ook in alge
mene zin.

Steeds meer leden van minderheidsgroepen ver
kiezen zich als kleine zelfstandige te vestigen. De vraag is op 
zijn plaats of het beleid van het kabinet ten aanzien van met 
name het midden- en kleinbedrijf wel voldoende toeganke
lijk is voor leden van minderheidsgroepen.

De VVD heeft dan ook een aantal voorstellen gedaan 
om het zelfstandig ondernemerschap voor minderheden en 
Nederlanders, die in een achterstandsituatie verkeren, toe
gankelijk te maken: een overheidskredietgarantiefonds, ver
beterde voorlichting, advisering en begeleiding, de zoge
naamde proeven van vakbekwaamheid in alle branches voor 
alle leeftijden openstellen en de branche-opleidingen in de 
gelegenheid stellen cursussen ter voorbereiding op de 
proeven te organiseren.

Ook zou de VVD-fractie graag zien dat het houden van 
markten op zondag zowel voor allochtonen als voor autochto
nen niet langer verboden blijft. Gemeenten zouden dan 
vervolgens hierover kunnen beslissen.

Krijgsmacht
Gezien de te verwachten instroom van jeugdigen uit 

minderheidsgroepen en de noodzaak tot het tijdig anticipe
ren hierop heeft de VVD-fractie voorgesteld om- de Maat- • ■
schappelijke Raad voor de krijgsmacht aan het Kabinet te 
laten adviseren over het beleid ten aanzien van minderhe
den in de krijgsmacht.

Huisvesting
Het woonruimtetoedelingsbeleid ligt in hoofdzaak bij 

de gemeenten. Woningzoekenden uit minderheidsgroepen 
dienen volgens de normale urgentiebepalingen voor een 
woning m aanmerking te komen. Gedwongen concentratie of 
spreiding van minderheidsgroepen wordt afgewezen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. L. H erm ans, H F . D ijks ta l, m r.
J.G.C. W iebenga , tel. 070-614911, resp . tst. 2654, 2292 en 
2092.)

Begroting 1984 -  NA VO-deel Buitenlandse 
Zaken

Vorige week heeft de Tweede Kamer gedebatteerd 
over het Navo-deel van de begroting Buitenlandse Zaken en 
de begroting van Defensie. Door de VVD is aan het Kabinet 
gevraagd of het vasthoudt aan de maand juni voor het besluit 
tot plaatsing van kruisraketten. Zolang de Sovjet-Unie de nog 
steeds verder groeiende dreiging van SS-20 raketten tegen 
West-Europa niet drastisch vermindert, dient Nederland zijn 
aandeel in de Navo modernisering te dragen. Minister De 
Ruiter beloofde dat het Kabinet het besluit niet verder zal 
uitstellen, en dat bij het plaatsingsbesluit tevens de elemen
ten van een toekomstig verdrag met de Verenigde Staten 
aan het Parlement zullen worden voorgelegd. De VVD 
stelde voorts dat het mislukken van de onderhandelingen te 
Genève vooral aan de starre opstelling van de Sovjet-Unie te 
wijten was en dat dit land zo spoedig mogelijk naar de 
onderhandelingstafel zou moeten terug keren, aangezien het

belang van Oost en West duidelijk is gediend met tweezij
dige wapenbeperking.

Wederom vroeg de VVD aandacht voor de zorgwek
kende ontwikkelingen terzake van de chemische bewape
ning. Hoewel de discussie in Nederland is geconcentreerd 
op kernwapens, is de chemische bewapening van de Sovjet- 
Unie in de jaren 70 zeer sterk gegroeid en zijn deze wapens 
ook m een aantal ontwikkelingslanden toegepast: door 
Vietnam in Laos en Cambodja, door de pro-Sovjet regering 
in Ethiopië, en door Sovjet-troepen in Afghanistan. De VVD 
bracht naar voren dat het totale dodental in de periode 75- 
'82 minstens 10.000 bedroeg en dat het daarom hoog tijd 
wordt dat er een algeheel verbod op de inzet, het bezit en 
de produktie van chemische wapens wordt afgesloten. Het 
protocol van Genève van 1925, dat de inzet van chemische 
wapens verbiedt, is niet toereikend en is door een aantal 
landen overtreden.

Het Salt-I verdrag wordt volgens een recente Ameri
kaanse studie waarschijnlijk eveneens door de U.S.S.R 
overtreden. Een recent Amerikaans rapport bevat duidelijke 
aanwijzingen dat m de Sovjet-Unie meer dan het toegestane, 
beperkte anti-raketstelsel wordt aangelegd. Op vragen van 
de VVD hierover, bevestigde Minister De Ruiter dat de 
Amerikaanse rapportage ernstige aanwijzingen bevat en 
dat de Sovjet-Unie zich hierover nader zal moeten verklaren. 
Wederzijdse wapenbeheersing en vermindering kan alleen 
worden bereikt als de gesloten verdragen strikt worden 
nageleefd.

Van VVD-zijde werd tevens aandacht gevestigd op de 
betekenis van de oorlog in Afghanistan voor de veiligheid 
van het Westen. Hoewel Afghanistan ver van Europa verwij
derd ligt, ligt het dicht bij het meest gevoelige gebied m 
de wereld: de Perzische Golf en de Golf van Oman, waar 
70% van de olie voor West-Europa vandaan komt. de Sovjet- 
Unie heeft volgens recente informatie die door de VVD naar 
voren werd gebracht 7 vliegvelden voor bommenwerpers 
en marine-patrouillevliegtuigen in Afghanistan aangelegd en 
gebruikt dit land voor het projecteren van macht over het 
Perzische Golfgebied. Minister Van den Broek deed de 
toezegging deze inlichtingen nader te zullen natrekken.

De behandeling van de Navo-politiek wordt de ko
mende vier maanden voortgezet in een drietal uitgebreide 
commissievergaderingen over de Defensienota, alsmede het 
nog te verschijnen nucleaire deel waarin de kernwapenta- 
ken van de Nederlandse krijgsmacht zullen worden behan
deld.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : d r.ir. ].J. C. V oorhoeve, te l. 070- 
614911, tst. 2854.)

Begroting 1 9 8 4 -Befensie
In 1984 zal Nederland bepalen hoe haar defensie er in 

de komende tien jaar uit zal zien, zal haar nucleaire taakstel
ling worden onderzocht en een besluit over opstelling van 
kruisraketten in Nederland worden genomen.

Financiering
De VVD sprak haar ongerustheid uit over de groei 

met 9,9% van de kosten van de Centrale Organisatie. Deze 
stijging gaat ruim boven de gewenste stijgingspercentages, 
in het bijzonder de 2%. Indien deze post de 2% de komende 
jaren opslokt, moeten de actief dienenden bij handhaving 
van een hoog investeringsniveau, er voor inleveren.
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Personeel
Twee elementen van de personeelsproblematiek, die 

diep insnijden in de algemene operationele waarde van de 
krijgsmacht zijn de personeelstekorten bij de drie krijgs- 
machtsdelen en de operationele inzetbaarheid van de krijgs
macht bij een verhoging van de leeftijd in gevechtsfuncties. 
(De VVD pleit voor een aansluiting bij het bedrijfsleven 
inzake de know-how op het gebied van automatisering bij 
Defensie).

Materieel
De Minister heeft een onderzoek toegezegd naar het 

onderhoud van materieel bij de landmacht. De VVD zou 
graag zien dat een onderzoek over een breder terrein 
verricht wordt aangezien er signalen blijven over moeilijkhe
den, bijvoorbeeld met betrekking tot de Landrovers, de 
6-tonners, onderdelen voor modern materiaal zoals de 
Leopard 2 en de renovatie van de Leopard 1.

De VVD verzocht om een uitvoerige voortgangsrap
portage op korte termijn. De zorg is uitgesproken over het 
beleid ten aanzien van de aanschaf van reserve-onderdelen. 
Voor de VVD-fractie staat het vervroegd uit de sterkte 
afvoeren en niet of slechts gedeeltelijk vervangen van Roof- 
dierfregatten, Brequet Atlantics, mijnenbestrijdingsvaartui- 
gen en dergelijke nog volledig ter discussie. Met het 
afvloeien van de Roofdierfregatten en de vliegtuigen kan 
accoord gegaan worden, maar het vervolg is nog geen 
vaststaand feit.

De VVD vroeg zich af of Defensie wellicht af wil van 
de taak van de visserij-politie, aangezien over het beleid 
inzake de Noordzee een verwarrend beeld is ontstaan ten 
aanzien van de beschikbaarheid van vaartuigen. Alle vragen 
die tot nu toe zijn gesteld over de problematiek van de 
Noordzee worden, ook bij andere departementen, op zeer 
afhoudende wijze beantwoord.

Voor vele jaren zal de vrije investeringsruimte zeer 
miniem zijn. Daarom is de VVD van mening dat elke beslis
sing ten aanzien van materieelsaanschaffmgen met de uiter
ste nauwkeurigheid genomen worden, met een afweging 
van prioriteiten. Twee voorstellen van materieelsaanschaffin- 
gen zijn aan de Kamer voorgelegd. De VVD-fractie heeft 
zich in een vroeg stadium voorstander getoond van de 
vervanging van de Nike door de Patriot doch was ook bereid 
om niet tot bestelling van de Patriot over te gaan indien de 
voorwaarden van 100% tegenprestatie met werd vervuld.

Wat thans door Defensie is gepresenteerd voldoet aan 
die voorwaarde. Er wordt zelfs gesproken van 120%. De 
VVD vindt de keuze voor de Raytheon-component (80%) een 
logische keuze hoewel er nog vragen zijn ten aanzien van 
onderzoeks- en ontwikkelingskosten, de meerkosten, de 
sancties van Raytheon, indien met aan de compensatiever- 
plichting kan worden voldaan.

Het overheidsdeel is een werkelijke doorbraak in de 
two-way-street.

Het andere voorstel betreft de M-fregatten. Zo uitge
breid als de situatierapporten m verband met de aanschaf 
van de F-16 en de Patriot waren zo summier was het situa- 
tierapport inzake de M-fregatten. E en van  de knelpunten 
was de te plaatsen voortstuwing. De Staatssecretaris heeft 
een serie factoren afgewogen en tenslotte gekozen voor de 
Rolls Royce Spey. De VVD hechtte er belang aan te weten 
wat geleid heeft tot deze keuze. Afwegingen van de Konink
lijke Marine wijzen overduidelijk een voorkeur aan voor de 
LM 2500 van General Electric.

Afwegingen van financiële aard wijzen eveneens in 
het voordeel van General Electric. Wat betreft de compen
satie, die voor beide 100% is, kan worden gesteld dat de

.door General Electric al met Nederlandse bedrijven 
gemaakte afspraken een duidelijk hoger technisch niveau 
kennen dan wat Rolls Royce biedt.

Gezien het bovenstaande en andere zaken is de VVD 
van mening dat de keuze op General Electric zou moeten 
vallen. De Staatssecretaris van Defensie heeft echter beslo
ten dat het Rolls Royce moest zijn in verband met een 
overeenkomst inzake de aankoop door het Verenigd Konink
rijk van een zestal Goalkeepers.

Er ligt inmiddels een nieuw voorstel van General 
Electric op tafel, dat de Staatssecretaris slechts van acade
misch belang achtte aangezien de Regering een beslissing 
ten gunste van Rolls Royce heeft genomen. Het is en blijft dus 
Rolls Royce, voor het alternatief was geen meerderheid, de 
kritiek op de overeenkomst met Engeland werd niet 
gedeeld. Wat betreft de dieselmotor die achter de gastur
bine moet worden geplaatst zou de VVD wensen dat er geen 
M-fregat naar zee gaat waarvan de totale voortstuwing bui
tenlands zal zijn. De diesel zal in Nederland moeten en ook 
kunnen worden geproduceerd met de expertise die Neder
land heeft.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.D. B laauw , te l 070-614911, 
tst. 2989.)

Indicatief Meerjarenprogramma 
Geluidhinder 1984-1988

In het laatste gesprek dat de Tweede Kamer met de 
Minister van Milieubeheer voerde over het programma van 
maatregelen voor de toepassing van de Wet Geluidhinder 
heeft de VVD-fractie nogmaals gepleit voor vereenvoudi
ging van de wet en de uitvoeringsvoorschriften.

De bestrijding van geluidhinder veroorzaakt door het 
wegverkeer dient prioriteit te krijgen, omdat het een groot 
aantal inwoners aangaat en de hinder als ernstig wordt 
ervaren. Het lawaai afkomstig van spoorwegen, industrieën 
en vliegtuigen treft minder mensen die daarbij vaak die 
hinder als minder ernstig ervaren dan door de wetgever is 
verondersteld.

Door de VVD-fractie werd een motie ingediend om te 
bereiken dat een flexibeler beleid gevoerd zal worden ten 
aanzien van onvoltooide woonwijken waar thans ingevolge 
bepalingen in het kader van de Wet Geluidhinder en de 
Luchtvaartwet een bouwverbod is opgelegd. Met name een 
aantal gemeenten in Limburg (onder andere Roermond) dat 
ernstig getroffen is door het huidige beleid zou zeer gebaat 
zijn met een uitvoering van de motie. Tot dusver heeft de 
Minister de motie bestreden. Over enkele weken zal de 
Tweede Kamer haar eindoordeel geven.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R. Braam s, tel. 070-614911, 
tst. 2016.)



Economie: op weg naar herstel
De afgelopen weken was er in de Tweede Kamer 

ruime belangstelling voor het economisch reilen en zeilen 
van ons land. De behandeling van de begroting van Econo
mische Zaken gaf de VVD-fractie een geschikte gelegen
heid te toetsen of het kabinet Lubbers/Van Aardenne met 
zijn economische beleid op het goede spoor zit.

Bij het eerste optreden van dit kabinet in november 
1982 moest het constateren dat de economische positie van 
Nederland ronduit deplorabel was. Na anderhalf jaar vruch
teloos formeren en her-formeren door CDA, PvdA en D'66 
stonden alle economische signalen op rood. De werkloos
heid was procentueel hoger dan in enig ander geïndustriali
seerd land. Oorzaken? Een verstarde arbeidsmarkt als 
gevolg van koppelingsmechanismen en nivellering, jaren
lange maatschappelijke overconsumptie, een uitgeholde 
rendementspositie van de Nederlandse bedrijven en het 
recordhouderschap in zwaarte van de collectieve lasten.

Het nieuwe economische beleid van dit kabinet heeft 
de kern van de economische problematiek met grote voort
varendheid aangepakt. Door koppelmg-op-afstand (een 
belangrijk programmapunt van de VVD) begint een door
breking van de verstarring zichtbaar te worden. De overcon
sumptie wordt bestreden: Eén van de pijnlijkste maar nood
zakelijke onderdelen van het kabinetsbeleid. Ondanks 
krapte van de overheidsmiddelen is 2 miljard gulden uitge
trokken voor rendementsherstel, waarbij nadrukkelijk ook 
aandacht is besteed aan de positie van het Midden- en 
Kleinbedrijf.

En tenslotte: De explosieve stijging van de collectieve 
lasten en het financieringstekort is tot staan gebracht. Op dit 
laatste punt is het van belang dat het kabinetsbeleid de 
pessimisten in het ongelijk stelt die hebben beweerd, dat de 
overheidsfinanciën volstrekt onbeheersbaar zouden zijn ge
worden.

Er is nog eens aandacht besteed aan de psychologi
sche nevenverschijnselen van de conjuncturele cyclus. De 
jaren '50 en '60 waren jaren van vrijwel onafgebroken econo
mische groei, die nog werd versterkt door het daarmee 
gepaard gaande optimisme. Dat optimisme veranderde in 
zorgeloosheid in de jaren 70, toen een neergang van de 
economie duidelijk zichtbaar werd, maar de overheid onver
droten doorging met vergroting van de collectieve lasten en 
financieringstekort. Pessimisme overheerste het einde van 
de jaren 70 en het begin van de jaren '80. Dat pessimisme 
manifesteerde zich sterk in het gebrek aan bereidheid tot 
investeren. Nu treedt, heel voorzichtig, enig herstel op als 
gevolg van internationale ontwikkelingen en kabinetsbeleid. 
Enig hernieuwd optimisme kan worden waargenomen.
Laten wij ervoor hoeden dat dit niet zal leiden tot een 
hernieuwde zorgeloosheid, die ons in het recente verleden 
zo zwaar is opgebroken.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H  Jacobse, tel. 070-614911, 

tst.2113.)

Begroting Defensie 1984-Personeel
Defensie staat momenteel geweldig in de belangstel

ling, niet alleen om het belang van de materiële aanschaffin
gen, maar ook om de personele aspecten die nu eenmaal 
inherent zijn aan een bedrijf met 130.000 personeelsleden.

De krijgsmacht heeft een bijzondere taak en op de 
mensen die deze taak moeten vervullen worden zware wis
sels getrokken. Vooral in een periode van bezuinigingen, 
waarin ook nog de financiële gevolgen van de RSV proble
matiek verwerkt moeten worden.

Grootste basis van onrust en demotivatie is wel de 
onzekerheid van de militair omtrent het telkenmale ingrijpen 
binnen zijn rechtspositie zonder vooraf gegeven duidelijke 
definities van zijn positie als militair en van de bijzondere 
arbeidsvoorwaarden die hier zo nauw mee samenhangen.
Wij keuren dit dan ook af.

De VVD ziet met grote waardering de bereidheid van 
de militair om keer op keer met groot improvisatietalent de 
zaak goed draaiende te houden, maar hoe lang kan de grote 
spanning tussen investering en exploitatie nog doorgaan?

Grote vraagtekens zijn gezet bij het functioneren van 
het Centraal Georganiseerd Overleg Militairen, de pakket
vergelijking en de manier waarop de term Maatschappelijke 
aanvaarding wordt gehanteerd. Defensie is een maatschap
pelijke verantwoordelijkheid en niet alleen de verantwoor
delijkheid van hen die daarin werkzaam zijn, vindt de VVD.

Daarnaast betreuren wij het dat in het verleden be
wust gekozen is door de politieke leiding voor een minimaal 
naar buiten treden van de krijgsmacht (defilé’s, ceremonie- 
beperkmgen etc.). Defensie is uit het straatbeeld verdwe
nen. Ook dit heeft repercussies op het beroepspersoneel.

Duidelijk stemmen wij in met het liberale beleid van 
Staatssecretaris Hoekzema om de dienstplicht, het vrijstel- 
lingsbeleid en alles wat daarmee samenhangt meer te indivi
dualiseren.

Zorg hebben wij uitgesproken over de ontwikkeling 
van de positie van de KL Korporaal, de womngproblematiek 
en de uitstroom van gekwalificeerd personeel.

Bronbeek is ter discussie gesteld, omdat de uitspraak 
van de Raad van State een nieuwe toekomst heeft ingeluid.

Over de vrouw binnen de krijgsmacht is de VVD- 
fractie heel duidelijk geweest -  een vrouwelijke admiraal 
moet tot de mogelijkheden behoren, of anders gezegd -  ook 
een vrouw kan een maarschalkstaf in haar ransel hebben.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. S. van H e e m s k e rc k  P illis  -  

D uvekot, tel. 070-614911, tst. 2383.)

Afschaffing Bijzondere Regionale Toeslag 
(BRT) en Ruimtelijke Ordening Toeslag 
(ROT) van de WIR

Het kabinet heeft voorgesteld de BRT en de ROT af te 
schaffen, teneinde in totaal 190 miljoen structureel te bezuini
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gen. Wat betreft de ROT had de VVD net als andere partijen 
geen probleem. De aangevoerde argumenten waren juist en 
de geboden compensatie werd als redelijk beoordeeld. In 
tegenstelling tot de ROT stuitte de afschaffing van de BRT 
ook bij de VVD op forse bezwaren. Het gaat hier n.1. niet om 
simpele vereenvoudiging van de WIR (Wet Investerings 
Rekening) maar om een niet geringe bezuinigingsmaatregel, 
waarbij het regionaal-economisch beleid gericht op de 
structureel zwakke gebieden in ons land direct in het geding 
is. Reeds tijdens de schriftelijke procedure was door de 
VVD medegedeeld, dat het voorstel met gemengde gevoe
lens was ontvangen.

Een bekende parlementaire formulering om aan te 
geven dat niet voetstoots accoord gegaan zal worden en dat 
er tenminste een heleboel water bij de wijn zal moeten. Dit 
was dan ook het uitgangspunt van VVD-woordvoerder Ad 
Nijhuis. Het kabinet had zijn voorstel voornamelijk geba
seerd op drie peilers:
1. Het standpunt van de Europese commissie, dat het 

Nederlandse, direct op bedrijven gerichte regionale 
steunniveau te hoog is.

2. De taakstelling m het regeeraccoord.
3. Ontevredenheid over het functioneren van de BRT en het 

streven naar vereenvoudiging van de WIR.
Tijdens het debat kwamen vooral de eerste twee 

genoemde punten naar voren. Politiek zijn deze ook het 
meest van belang. Allereerst het regeeraccoord. Hierin is 
opgenomen een lijst van bezuinigingsmogelijkheden, waarin 
o.a. de BRT is genoemd, als onderdeel van bezuinigingsmo- 
gelijkheden in de sfeer van de WIR. Daarbij staat een 
totaalbedrag van 250 miljoen structureel, doch de verschil
lende onderdelen zijn helaas niet qua bedrag uitgesplitst. Dit 
heeft onduidelijkheid en dus discussies veroorzaakt. Maar 
dat de BRT (en ROT) m regeeraccoord als bezuinigingsmo- 
gelijkheden zijn genoemd kan niet worden ontkend. Daar
naast staat echter ook dat het regionaal stimuleringsbeleid 
extra aandacht dient te krijgen. Om die reden heeft de VVD 
dan ook van meet af aan duidelijk gemaakt dat, mdien het 
afschaffen van de BRT onder druk van 'Brussel' onvermijd
baar zou blijken te zijn, er een behoorlijke compensatie zou 
moeten komen. Eind vorig jaar kondigde het kabinet een 
compensatie aan van 50 miljoen per jaar voor het Noorden 
des lands en Zuid-Limburg te besteden in het kader van het 
voorwaarden-scheppend beleid (infrastructuur, bedrijfster
reinen e.d.). In het debat heeft de VVD daarvan gezegd, dat 
die 50 miljoen veel te mager is. Bovendien heeft onze woord
voerder er met een motie op aangedrongen, dat extra 
compensatie geboden moest worden in de sfeer van het 
Midden- en Kleinbedrijf.

Aan het punt compensatie en de aanwending daarvan 
is de Kamer echter met meer toegekomen, omdat het eerst
genoemde argument van het kabinet, het standpunt van de 
Europese commissie het hoofdpunt van de discussie werd. 
Namelijk de vraag hoe hard is dat standpunt en staat ook 
thans nog het 'Brusselse mes’ op de Nederlandse rug. Daar
over was onduidelijkheid ook naar aanleiding van hetgeen 
tijdens de hoorzitting door de Bestuurscommissie Noorden 
des lands naar voren was gebracht. Kortom, dat werd reden 
voor de VVD èn het CDA om de minister m een motie te 
vragen terug te gaan naar de Europese Commissie teneinde 
volstrekte duidelijkheid over het Brusselse standpunt te ver
krijgen. Indien dan blijkt dat afschaffing van de BRT onver
mijdelijk is, zal het debat in de kamer verder gaan en zal dan 
vooral gesproken moeten worden over de compensatie.
Zoals gezegd zal die compensatie hoger moeten zijn dan de 
reeds genoemde 50 miljoen per jaar. Tijdens het debat m het 
eerste termijn deed zich overigens rond deze compensatie 
een bijzonder politiek feit voor. Het bleek namelijk dat het

provinciaal bestuur van Limburg over de besteding van de 
compensatie reeds zaken had gedaan op het Catshuis. Dit 
was daarom zo bijzonder omdat de CDA-woordvoerder Van 
der Linden -  zelf Limburger -  m alle toonaarden, zowel 
binnen als buiten het parlement had beloofd dat de BRT 
gehandhaafd diende te worden. Zijn eigen regio dacht er 
kennelijk anders over.

De VVD heeft terecht langs twee lijnen geopereerd: 
a. duidelijkheid over het standpunt van Brussel en b. een 
behoorlijke compensatie. Verwachtingen wekken die mis
schien niet waargemaakt kunnen worden is niet onze stijl.

Over het verdere verloop wordt u nog geïnformeerd.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. C.B. N ijhu is , tel. 070-614911, 
tst. 2548.)

Drie beslissingen inzake Waddengebied
In een uitgebreide Commissie Vergadering op 20 

februari heeft de Kamer drie regeringsbeslissingen inzake 
de Wadden besproken.

Gaswinning
Allereerst de consessieverlenmg aan Petroland voor 

een gaswinning op de Zuidwal. Het gaat hier om één boor- 
platform nadat gedurende anderhalf jaar een boorput is 
gemaakt.

Uiteraard op de eerste boorfase na zal de hinder van 
deze activiteit, ook ten aanzien van rust en stilte zeer gering 
zijn. Ook de schade van een eventueel ongeluk zou zeer 
beperkt zijn. Het gaat hier om gas, niet om olie.

De VVD-fractie ging met deze consessieverlenmg 
accoord. Tweeëntwintig miljard kubieke meter is immers 
een belangrijke hoeveelheid winbaar gas, die nu in combi
natie met het Slochterenveld benut zal worden en honderd 
arbeidsplaatsen mogen ook niet worden vergeten.

De Regering heeft het voornemen alle verdere onder- 
zoeksbooractiviteiten te verbieden, al moet daartoe overleg 
worden geopend met enkele ondernemingen, die reeds 
vroeger een concessie kregen.

Lauwersoog
Het tweede onderwerp was de noodzakelijke uitbrei

ding van de vissershaven te Lauwersoog. Hiermee stemde 
de VVD-fractie van harte in, omdat daardoor van overheids
wege betere kansen worden geboden aan een zich 
ontwikkelend visserijbedrijfsleven.

Indijking
Het indijken van een deel van de zomerpolder bij 

Ferwerd in Noord-Friesland, was het derde onderwerp. Het 
gaat hier om reeds vrij hoog liggend buitendijks land, dat al 
vele jaren voor de veehouderij in gebruik is.

Eind jaren zeventig vroeg het Friese provinciebestuur 
om indijking van ±  3800 ha (plan D). De toenmalige regering 
wilde de oude dijk op Deltahoogte brengen, ter voorziening 
m het veiligheidsvereiste. In 1979 dienden de heren Faber 
en Waalkens (CDA en VVD) hierover een motie in, waarin 
dit plan (plan A) van de regering niet mocht worden uitge
voerd en er nieuw overleg met Friesland moest plaats
vinden.

In 1982 kwam het provinciebestuur met een aanvraag 
voor een dijk ongeveer midden tussen de bestaande dijk en 
die van plan D. Daarbij ging het om nog slechts ±  1460 ha, 
plan C.

In juli berichtte de regering aan de Kamer, dat zij de
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concessie voor een plan C (midden) dijk niet zou verlenen. 
Wel zou worden toegestaan, dat boeren-eigenaren een in 
het buitengebied liggend zomerdijkje zouden ophogen.
Ruim 800 ha mocht dus permanent voor akkerbouw worden 
gebruikt en zou met onder de natuurbeschermingswet wor
den gebracht. De overheid zelf zou dan de oude zeedijk op 
Deltahoogte brengen. Dit besluit gaf grote consternatie bij 
de Friezen, maar ook bij de VVD-fractie m de Tweede 
Kamer. Sinds de motie Faber-Waalkens, was de fractie 
achter plan C gaan staan. De CDA-Tweede Kamer-fractie 
deed dat niet en sprak zich, zoals gewoonlijk, niet uit. Dit 
gemis aan éénstemmigheid bij de regeringsfracties, gaf de 
regering de gelegenheid om plan C te verlaten!

Op een hoorzitting in Leeuwarden op 2 februari jl. 
kwam het Friese provinciale bestuur met een goed voorbe
reide suggestie tot nader overleg met het kabinet om tot een 
definitieve oplossing te komen. Commissaris H. Wiegel had 
duidelijk de regie. Twee punten zouden blijken een belang
rijke rol te spelen bij in de nu wel aanwezige bereidheid van 
het Kabinet om tot een oplossing te komen, die ook voor de 
Friezen aanvaardbaar was.

Ie. Het eerder genoemde vrijgeven van ±  800 ha 
buitendijks voor de akkerbouw (daar lag de sleutel tot het 
compromis).

2e. Toenemende druk van Friese CDA-leden op hun 
bewindslieden en op de Kamerfractie.

De VVD-fractie had al besloten, dat als er geen over
eenstemming zou komen tussen Friesland en het kabinet, 
woordvoerder Waalkens een motie zou indienen voor 
plan C.

Zonder CDA steun zou die motie wel verworpen 
worden, maar dan zou het voor iedereen wel duidelijk zijn, 
bij wie de verantwoordelijkheid ligt.

Uiteindelijk kwam er tussen kabinet en Frieslands 
provinciebestuur toch overeenstemming. Een nieuwe indij
king van 1000 ha.

Volgens de VVD is dat eigenlijk nog wel te weinig, 
maar beter dan niets.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H .P.H . W aalkens, tel. 070-614911, 
tst. 2349)

Winkelsluitingswet
Bij de invoering in 1978 was al gebleken, dat de 

Winkelsluitingswet ongewenste gevolgen had voor bijzon
dere activiteiten zoals pasar malams, braderieën enz.
Daarom is nu de mogelijkheid gekomen van een uitbreiding 
van het aantal ’zakelijke uren'. Een uitbreiding met twee zon
of feestdagen, de datum te bepalen door de Gemeenteraad.

De PvdA kwam met een amendement om de gemeen
teraad de mogelijkheid te geven voor elke 50.000 inwoners 
boven de 100.000 één extra zondag te geven.

Tegenover verdere uitbreiding staat de VVD wel 
sympathiek, maar dit amendement konden wij niet steunen. 
Het criterium is nogal willekeurig. Bovendien bevoordeelt 
het ondernemers m grote gemeenten boven die m kleine 
enz.

De VVD vindt, dat deze problematiek moet worden 
meegenomen m een algehele herziening van de wet.

Op dit moment is er een knelpuntennotitie voor com
mentaar verzonden aan de organisaties die met deze wet te 
maken hebben.

De VVD heeft bepleit, dat er mogelijkheden komen 
voor grote toeristische markten, zoals nu m Beverwijk. De 
Gemeenteraden moeten veel meer een bewuste afweging 
gaan maken over de vraag of ruimere openstelling van

winkels eventueel mogelijk is.
Je kunt de winkelsluitingswet vanuit diverse gezichts

punten benaderen.
De ondernemer in duurzame verbruiksartikelen zal 

anders oordelen dan de winkelier in levensmiddelen en in 
die groep denkt bijvoorbeeld de speciaal-slager er weer 
anders over. Die moet immers nog een paar uur z'n winkel 
weer schoon maken na sluiting.

Ook onder consumenten wordt verschillend gedacht. 
De VVD heeft in het algemeen de mening, dat onder

nemers zelf het beste in staat zijn te bepalen, hoe zij hun 
openingstijden regelen.

Daarom is het de moeite waard de doelstellingen van 
deze wet nog eens goed onder de loep te nemen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : A .A .M .E . v a n E rp , te l. 070-614911, 
tst. 2535.)

Wet Vervoersvoorwaarden Openbaar 
Vervoer

Dit wetsvoorstel is als wet een kort leven beschoren, 
nl. tot de Wet Personenvervoer in werking treedt (begin 
1986).

Het is urgent de vaststelling van de tarieven van stads
en streekvervoer op centraal niveau wettelijk vast te leggen. 
Dit omdat de gemeenteraden van gemeenten met stadsver
voer nog formeel moeten beslissen over tariefsverhogingen, 
waarover op centraal niveau al beslist is.

De overige vervoersvoorwaarden (=  rechten en 
plichten van vervoerder en reiziger ten opzichte van elkaar) 
hadden o.i. nog wel kunnen wachten tot de inwerkingtreding 
van de Wet Personenvervoer.

Met de wet wordt over het algemeen de bestaande 
situatie vastgelegd. Tot zover dan ook weinig problemen. 
Anders is dat echter met betrekking tot het zogenaamde 
'niet geïntegreerde' vervoer van de N.S., dat wil zeggen dat 
vervoer dat uitsluitend door de N.S. uitgevoerd wordt en 
waarvoor de zgn. strippenkaart niet geldt.

De minister wil ook hiervan de tarieven en modellen 
(=  kaartsoorten) vaststellen in plaats van alleen goedkeuren 
zoals tot nu toe gebeurt.

De VVD-fractie heeft samen met anderen een amen
dement ingediend om dit tegen te houden, omdat wij de 
verantwoordelijkheid bij de NS willen laten liggen. De minis
ter blijft in onze ogen alleen verantwoordelijk voor het 
generale tariefniveau (met andere woorden hoe hoog het 
totale verhogings- c.q. verlagmgspercentage mag zijn) en de 
NS vult dan zelf maar in hoe zij dat wenst te verdelen.
Kortom: uniformering van vervoersvoorwaarden is een 
goede zaak maar op het laatstgenoemde punt is het wets
voorstel te centralistisch.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m e vr. A . Jo rrits m a -L e b b in k , tel. 

070-614911, tst. 2492.)

Eerste Kamer 
Begroting 1984 - VROM

Bij de behandeling van de begroting VROM zijn ten 
aanzien van Volkshuisvesting de navolgende onderwerpen 
aan de orde gesteld:
-  budgettaire aangelegenheden;
-  meerjaren-bouwprogramma;
-  eigen wonmgbezit;
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-  dereguleren en decentralisatie;
-  huurharmonisatie.

Budgettaire aangelegenheden
Voor wat betreft algemene en budgettaire aangele

genheden constateerde de VVD-fractie dat vanaf 1978 de 
uitgaven Volkshuisvesting eenzelfde ontwikkeling kenden 
als de rijksbegroting. Bij vergelijking met de periode vóór 
1978 valt op dat er een verschuiving van besteding van 
middelen heeft plaatsgevonden van investeringen in wonin
gen naar subsidiëren van het wonen, vooral door de invoe
ring van de individuele huursubsidie.

Wij hebben gewezen op het kunstmatige en gewron
gen karakter en het onvoldoende werken van het marktme
chanisme in het volkshuisvestingsbeleid. Er is een veelheid 
van regelingen nodig om huren op een kunstmatig (laag) peil 
te houden, waar dan weer regelingen in de koopsfeer het 
gevolg van zijn. Voor ongeveer de helft van alle huurwonin
gen is de huur minstens zo'n 20% te laag om de kapitaal- en 
exploitatiekosten te kunnen dekken. Onze fractie heeft de 
indruk dat met het aanpassen van regelingen zoals nu 
geschiedt, slechts graduele veranderingen tot stand komen 
en geen fundamentele.

Meeijaren-bouwprogrammering
Een belangwekkend stuk in'de begroting is het rap

port meerjarenbouwprogrammermg, waarin het woning- 
bouwprogramma wordt gerelateerd aan het budgettair 
kader, de woningbehoefte en de instandhouding van de 
bouwcapaciteit.

De fractie heeft met instemming kennis genomen van 
deze aanpak. We hebben rekening te houden met de demo
grafische voorspellingen en nog los van de economische 
recessie hebben die een eigen, autonoom beperkend effect 
op de mogelijke bouwproduktie.

Tot het jaar 2000 zou nog ongeveer een miljoen wonin
gen moeten worden toegevoegd aan de bestaande voorraad 
van 5 miljoen woningen. Dat betekent dat een produktie van
100.000 woningen per jaar te hoog is als gemiddelde en dat 
wij naar een gemiddeld niveau van 70.000 woningen moeten, 
gekoppeld aan een geleidelijke accentverschuiving naar 
onderhoud en stadsvernieuwing, beheer dus van het 
bestaande. Het bouwen van 103.000 woningen voor 1984 
betekent dat er ook jaren zullen moeten volgen dat er 
minder wordt gebouwd dan 70.000 woningen. De bewinds
lieden bleven daar vaag over.

Dereguleren -  decentraliseren
Het beleid dat wordt gepresenteerd op het terrein 

van dereguleren en decentraliseren wekt bij de VVD-fractie 
de indruk dat er een te directe relatie wordt gelegd tussen 
beide beleidsdoelstellingen.

Decentralisatie betekent uiteraard minder regelge
ving op rijksniveau maar de burger kan natuurlijk wel van de 
regen m de drup komen als de lagere overheden eigen 
regels op deze terreinen gaan ontwikkelen die wellicht 
knellender zijn dan die vanwege het Rijk. De bewindslieden 
zullen aandacht aan vraagstukken van deze aard besteden.

Eigen woningbezit
Uiteraard kreeg het eigen woningbezit de aandacht.

Nu zijn de ontwikkelingen op de koopwomngmarkt afhanke
lijk van een aantal factoren die ook weer in een interactie 
staan. Te noemen zijn de hoogte van de rentestand, de 
hoogte van de koopprijs, van het inkomen en het inschatten 
van de mogelijkheid om ook in de toekomst aan de verplich
tingen te kunnen voldoen gegeven de individuele en alge
mene inkomensontwikkeling. De bewindslieden hebben ter

zake maar beperkte mogelijkheden van beïnvloeding, doch 
wij hebben hen wel herinnerd aan het regeeraccoord, 
waarin gesproken wordt van stimulering van koopmogelijk- 
heden voor huurders, zo nodig langs wettelijke weg. Het 
enige beleid dat terzake geconcretiseerd is, is het laten 
vervallen van de verplichting om een beleidsnota te laten 
goedkeuren door het Rijk. Dat is op zich goed maar er gaat 
bepaald geen stimulering van uit voor gemeenten en 
woningbouwcorporaties, die onwillig zijn.

Kortom, de invulling van dit gedeelte van het regeer
accoord is veel te mager: een onderwerp waar we zeker nog 
op zullen moeten terugkomen.

Huurharmonisatie
Onze fractie heeft tenslotte de zorg uitgesproken voor 

het afzien van de verplichte huurharmonisatie ineens in niet- 
stadsvemieuwingsgebieden. Niet alleen blijven te recht
vaardigen lage huren langer voortduren, en dat geldt met 
name voor de goede vooroorlogse woningen, maar ook het 
kunstmatige karakter in het beleid.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.A. van C ra a fe ila n d , te l 073- 
12S454.)

Beleidsdebat milieubeheer in eerste 
kamer

Op 7 februari en 21 februari '84 vond in de Eerste 
Kamer het jaarlijkse debat over Volkshuisvesting, Ruimte
lijke Ordening en Milieubeheer plaats. De VVD-fractie nam 
daarbij met waardering kennis van de Memorie van Toelich
ting, en de indicatieve beleidsschetsen met betrekking tot 
luchtverontreiniging, bodemverontreiniging en geluid.

In de bijdrage van de fractie tot het debat richtte de 
fractie de aandacht vooral op twee aspecten. De fractie 
bracht nogmaals naar voren hoe noodzakelijk het is om tot 
een internationaal gecoördineerde aanpak te komen. Deze 
noodzaak wordt mondiaal erkend, al laat de feitelijke situatie 
veel te wensen over; met name is de voortgang m de EG 
bedroevend langzaam; als voorbeeld kan genoemd worden 
dat er 10 jaar verlopen is tussen het moment waarop voor het 
eerst de noodzaak van een zwaveldioxyde-norm werd 
onderkend en het moment waarop deze van kracht werd.
Nog een voorbeeld: m 10 jaar werden voor slechts 2 stoffen 
van de 129 zogenaamde zwarte lijst stoffen normen vastge
steld. Het is echter evident, dat dit ontbreken van zulk een 
internationaal milieubeleid de noodzaak van een nationaal 
milieubeleid wel met zich brengt, maar terzelfdertijd de 
mogelijkheid daartoe belemmert, indien argumenten van 
concurrentievervalsing predommant worden geacht. Dit 
dwingt dan weer tot een bezinning op de betekenis van de 
eigen verantwoordelijkheid ten aanzien van de grote inter
nationale milieuvraagstukken. Een typisch voorbeeld hierbij 
is de problematiek van de zure regen.

Deze laatste problematiek toont overigens duidelijk 
aan dat milieubeleid geen luxe is. De schade toegebracht 
aan landbouw, aan gebouwen (monumenten), aan recreatie 
beloopt vele miljarden per jaar. Het gaat dan ook niet alleen 
om het m stand houden van bossen, of om het schoonhouden 
van oceanen en rivieren uit ecologische overwegingen, 
maar het gaat ook om de maatschappelijke betekenis, om 
het nut voor recreatie, voor de landbouw, de visserij. Natuur 
en milieu in deze zin zijn schaarse goederen en daarvoor 
moet betaald worden. Dit betekent prioriteitsstelling zowel 
binnen het milieubeleid als binnen het totale overheidsbe
leid.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : dr. L. G in jaar, tel. 030-394044.)



Verschijnt wekelijks met uitzondering van de recesperiodes van de Tweede-Kamerfractie.
Uitgave van de Haya van Somerenstichting onder de verantwoordelijkheid van het hoofdbestuur van de VVD.
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de Tweede-Kamerfractie van de VVD.

Ed Nijpels over kernwapendiscussie
Een Kabinetscrisis zou een ramp betekenen voor ons land.
Dit zei drs. Ed Nijpels tijdens de bijeenkomst van de Euro
pees Liberaal Democraten in Maastricht. Daarom moeten 
VVD en CDA zich tot het uiterste inspannen om samen uit de 
kernwapendiscussie te komen. Het gaat de VVD om een 
samenhangend beleid op het gehele terrein van de nucle
aire bewapening dat wil zeggen dat de kruisraketten en de 
huidige overige 6 kerntaken voor de VVD één geheel vor
men. Over dat samenhangende pakket moeten VVD en CDA 
het samen eens zien te worden. Als beide partijen de 
loyaliteit aan de NAVO als uitgangspunt nemen èn de wil 
hebben om het Kabinet in stand te houden moeten zij 
gezamenlijk tot een redelijk compromis kunnen komen. De 
VVD vindt het nu niet het moment om uitspraken te doen 
over welk aantal raketten dan ook. Een geïsoleerde discus
sie over één van de onderdelen van het totale nucleaire 
pakket is weinig zinvol.

Jan Kamminga over kernwapendiscussie
Op het Europa Congres van de E.L.D. in Maastricht 

ondersteunde VVD-voorzitter Jan Kamminga nog eens de 
woorden van fractieleider Ed Nijpels eerder op dit congres, 
dat een geïsoleerde discussie over het aantal in Nederland 
te plaatsen raketten weinig zinvol is.

Kamminga betreurde het dat CDA-fractievoorzitter 
De Vries zich heeft laten verleiden tot het noemen van 
aantallen. Voorts verklaarde Kamminga, dat voor de VVD de 
loyaliteit aan de NAVO èn de wil om het kabinet de rit te 
laten uitzitten voorop staan.

Volgens Kamminga dient het Nederlandse pakket aan 
kerntaken als één samenhangend geheel gezien te worden 
en hij verwees daarbij instemmend naar het interview van 
Nijpels eerder deze week in het IKV Kernblad.

Woonlastenproblematiek
Deze week is in de Tweede Kamer de woonlastenpro

blematiek behandeld.
Dat voor een aantal mensen de woonlasten een zeer 

groot probleem vormen is duidelijk en ook is duidelijk dat 
daarvoor een oplossing moet komen. Een algemene maatre
gel biedt onzes inziens geen oplossing.

Door de stagnatie van de economische groei dreigt 
het thans bereikte woonniveau voor zowel gebruiker als 
overheid onbetaalbaar te worden.

Het beleid dat gevoerd moet worden is tweeledig:
A) een beleid dat zal moeten bijdragen aan een veranderde 

mentaliteit over de kosten en lasten van het wonen. 
Hiermee worden echter de problemen van vandaag en 
zelfs die van de toekomst niet geheel opgelost.

d o c u m e n t a t i e c e n t r u m  
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B) teneinde in de toekomst eeP AfSïWfefMg en betaalbaar 
vestigingsbeleid te kunnen voeren vraagt het op korte 
termijn een stuk gecoördineerd overheidsbeleid, een 
fors aantal minder populaire maatregelen en een grote 
mentaliteitsverandering ten aanzien van de woonwaarde- 
ring. Het is echter met mogelijk deze veranderingen te 
drastisch en versneld door te voeren.

Maatregelen en beleid vragen om een gedifferenti
eerde aanpak. Onderscheid kan gemaakt worden tussen: 
bouwkundige oplossingen, budgettaire problemen en de 
bijkomende woonkosten.

De VVD-fractie vindt het van het grootste belang dat 
gestreefd wordt naar een zo goedkoop, degelijk en efficiënt 
mogelijke manier van bouwen en vraagt de regering daar 
veel aandacht aan te besteden. Zo’n beleid zou ook moeten 
gelden voor het onderhoud van de oudere woningvoorraad. 
Lang met altijd is hoogwaardige renovatie noodzakelijk, 
waardoor een relatief hoge huur zou ontstaan.

De VVD is het eens met het standpunt van de rege
ring dat bewoners in de toekomst meer zullen moeten bij
dragen in de werkelijke kosten van de woning, mits dan ook 
van overheidswege die kosten zoveel mogelijk beperkt wor
den. In de ons omringende landen liggen de uitgaven van 
bewoners bijna overal aanmerkelijk hoger. Daarnaast zal aan 
bewoners goed inzicht moeten worden gegeven in de wer
kelijke kosten van hun woning. Dat gebeurt tot nu toe te 
weinig.

Een goed systeem van individuele huursubsidie zal 
moeten blijven bestaan. Op de weg van huurharmomsatie zal 
moeten worden doorgegaan, zodat de huren steeds meer . 
gekoppeld zullen zijn aan de kwaliteit van de woning, terwijl 
daardoor ook op korte termijn minder objectsubsidiëring 
nodig zal zijn.

De toenemende energiekosten zijn de grootste bron 
van zorg, met name de aardgasprijzen. Toch heeft de VVD- 
fractie ingestemd met de laatste gasprijsverhoging omdat wij 
het realistisch vinden deze prijs, zij het vertraagd, af te 
stemmen op de prijs van huisbrandolie en tevens zijn (even
als de overige woonlasten) de brandstofprijzen lager dan die 
in de meeste, ons omringende landen. Dit moet echter weer 
samengaan met goede isolatie, individuele bemetenng en 
voorlichting over energiebesparing.

Er is niet sprake van één woonlastenproblematiek, 
maar van een aantal sectoren, waar overigens wel een 
gecoördineerd beleid voor nodig is. De VVD vindt het een 
goede zaak dat de regering wil komen met een signalering 
van de kostenontwikkeling in samenhang met andere, voor 
het inkomensbeleid relevante ontwikkelingen. De ABW 
(Algemene Bijstandswet) zal terecht vooralsnog een vangnet 
blijven voor individuele huishoudens die met in de noodza
kelijke kosten van het bestaan kunnen voorzien.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m e vr. S. J o rrits m a -L e b b in k , tel. 070- 

614911. tst. 2492.)
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Vragen over bestrijding 
jeugdwerkloosheid
9 Is de Minister het ermee eens, dat bij een aantal van

70.000 langdurig werkloze jongeren nu geen ogenblik 
meer mag worden gewacht met een frontale aanval op 
deze langdurige jeugdwerkloosheid?

9  Is de Minister het ermee eens, dat die frontale aanval 
vooral met de hulp van werkgevers en werknemers in de 
marktsector moet worden ingezet?

9 Is de Minister bereid de zogeheten praktijkervanngs- 
plaatsen mede tot inzet te maken van het komende voor
jaarsoverleg met de sociale partners, zodat nog vóór het 
einde van dit jaar voor een groot aantal (zeg 20 a 30 dui
zend) langdurig werkloze jongeren een boventallige 
praktijkervaringsplaats kan worden bedongen?

9 Is de Minister bereid te overwegen de termijn van maxi
maal 6 maanden voor een praktij kervaringsplaats tot 1 a 
2 jaar te verlengen indien werkgever en betrokken jon
gere dat gezamenlijk afspreken? Zou het daarbij niet 
wenselijk zijn dat de betrokken jongere een vergoeding 
voor gemaakte productieve uren ontvangt en de werkge
ver de bijkomende kosten draagt conform de regels van 
werken met behoud van uitkering?

9 Zou een dergelijke nadere vormgeving van de praktijker- 
vanngsplaatsen niet tot een aanzienlijke toepassing kun
nen leiden in het midden- en kleinbedrijf, waarin door de 
hoge jeugdloonkosten de afgelopen jaren veel arbeids
plaatsen voor jongeren verloren zijn gegaan?

N.B. Praktijkervarmgsplaatsen zijn bedoeld voor jon
geren, die meer dan een jaar werkloos zijn. Zij kunnen langs 
die vreg een half jaar ervaring in een bedrijf opdoen met 
behoud van uitkering.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R. W. d e  K orte , tel. 070-614911, 
tst. 2650.)

Nieuws uit het Europees Parlement
Europese Unie

Op 14 februari heeft het Europees Parlement een 
historische beslissing genomen. Aan burgers en lid-staten 
van de EG werd een nieuw Verdrag over een Europese Unie 
voorgelegd.

Dit nieuwe Verdrag wil Gemeenschapsbevoegdheid 
op het terrein van Buitenlandse politiek, economie en mone
taire politiek. Ook wordt voorgesteld om de institutionele 
verhoudingen aan te passen door het vergroten van de 
bevoegdheden en de uitvoerende macht van de Commissie.

Het Europees Parlement en de Raad van Ministers 
oefenen tezamen de wetgevende en begrotmgsbevoegd- 
heid uit.

De regel van stemming bij meerderheid m de Raad 
wordt heringevoerd, wel wordt de mogelijkheid van uitstel 
van stemming, om bijzondere redenen en voor een 
overgangsperiode erkend.

Het nieuwe Verdrag zal van kracht worden zodra een 
meerderheid van de lid-staten het geratificeerd heeft, het
geen inhoudt dat een minderheid, die mets voor een Euro
pese Unie voelt, de totstandkoming ervan toch met kan 
verhinderen.

(N.B. De Socialistische fractie heeft in zijn geheel 
tegen dit voorstel gestemd.)

De uitslag van de eindstemming was als volgt: 238 
vóór, 31 tegen bij 44 onthoudingen. De meerderheid bestond 
uit Liberalen, Christen-Democraten, deel van Socialisten en 
Conservatieven, alsmede de Italiaanse Communisten. De

resolutie die op initiatief van de Liberalen werd geamen
deerd, houdt nu ook in dat het nieuwe Parlement met de 
nationale Parlementen kontakt gaat opnemen over de ratifi
catie procedure. Velen in het parlement wilden namelijk dat 
het Verdrag dat ter ratificatie voorgelegd wordt door de 
nationale Parlementen slechts aan te nemen of te verwerpen 
zou zijn, hetgeen niet strookt met onze principes van gemeen 
overleg.

(Bij de eindstemming viel de volstrekte verdeeldheid 
van de socialistische groep op: Italianen, Belgen, Nederlan
ders en Luxemburgers voor, Fransen en Grieken onthou
ding, Britten en Denen tegen, bij de Duitsers de lijsttrekker 
en vier andere tegen, de rest voor).

De woordvoerder van de liberale fractie, mr. H.R. 
Nord, vice-voorzitter van de commissie voor institutionele 
zaken, heeft de volledige steun van de fractie voor het 
nieuwe Verdrag toegezegd.

Hij maakte duidelijk dat dit nog maar een eerste stap 
is op de weg naar een hernieuwde poging om tot een 
verenigd Europa te komen.

De heer Nord eindigde zijn speech als volgt:
„Soms hoort men, dat het in Europa zou ontbreken aan 
politieke wil om de eenwording voort te zetten. Ik geloof dat 
eigenlijk met. De politieke wil is er wel, maar wat ontbreekt 
is veel meer de politieke moed! Het is onze taak om die te 
mobiliseren en wel te beginnen bij dit parlement!"

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. H.R. N ord , B a tim e n t Schum an, 
B ureau3/74, L u xe m b u rg , T e l.: 09 -  35243002400.)

Bespreking Emancipatievoorstellen in het 
Europese Parlement

Op 17 januari vond de behandeling plaats van een 
resolutie, die een aantal voorstellen bevatte over de verbe
tering van de positie van de vrouw. Uitgangspunt daarbij was 
compromissen te sluiten, zodat er een grote meerderheid 
gevormd kon worden. De druk op de Europese Commissie 
en op de Raad van Ministers om dan met concrete voorstel
len te komen, respectievelijk die voorstellen goed te keuren, 
zou zo groot mogelijk zijn.

Het liep echter anders. De socialistische en commu
nistische fracties trokken het punt van de emancipatie zó 
naar zich toe, dat de Christen-democratische fractie zich van 
stemming onthield, de liberale fractie niet aan de stemming 
wenste deel te nemen en de (voornamelijk Engelse) Conser
vatieven ronduit tegenstemden. Daarmee heeft de socialisti
sche fractie de positie van de vrouw geen goed gedaan. De 
kans dat de Europese Commissie deze eenzijdige voorstel
len zal overnemen is miniem.

De liberalen hebben meegewerkt aan de resolutie, 
maar toen socialisten en communisten erin slaagden „de 
uitbuiting van de vrouw door de werkgever" en de klassen
strijd erin te plaatsen, was het breekpunt bereikt. Geen gang 
van zaken om een voorbeeld aan te nemen.

Eerder was een liberaal voorstel verworpen om voor
al de dagelijkse werktijd flexibel te regelen. Dit heeft voor 
de rolverdeling tussen man en vrouw waarschijnlijk gunsti
ger resultaten dan een terugbrengen van de arbeidstijd tot 
35 uur per week.

Wel in de resolutie verwerkt werden twee liberale 
suggesties. Eén met betrekking tot de gelijke toegang tot 
beroepsopleiding en stageplaatsen en een en ander ter 
verbetering van de positie van de meewerkende vrouw m 
gezinsbedrijven.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. H. N ord , te l:  L u x e m b u rg  
43 0024 00: B russe l 513 40 70.)
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Echte minima-beleid

«-3535S5S5-
tien jaar tot 40% van de inkomenstrekkers uitstrekken. Het 
zou te dwaas zijn om daarover te discussiëren.

Het kabinet en de twee regeringsfracties geven uit
voering aan een bezuinigingsprogramma, dat ook van de 
sociale uitkeringen forse offers vraagt. De VVD staat daarbij 
steeds op het standpunt, dat de „echte minima” dat wil 
zeggen de inkomenstrekkers, die in hun eentje of met meer
dere gezinsleden van één minimuminkomen moeten rondko
men, zoveel mogelijk worden gespaard.

Daartoe strekt de koopkrachttoeslag voor de „echte" 
minima, die inmiddels drie keer (in '81, '82 en '83) is ver
leend. Daartoe had in 1980 de VVD-fractie het initiatief 
genomen. Ook dit jaar wordt die toeslag gegeven.

De details zijn nog niet bekend. Door de economische 
terugslag en de bezuinigingen, is het aantal echte minima 
sinds 1981 verdubbeld.

Waren het er toen 310.000, inmiddels is hun getal 
gestegen tot boven de 600.000. Krachtens het regeeraccoord 
is voor de koopkrachttoeslag 300 miljoen op jaarbasis uitge
trokken. Daarin zit een financiëel probleem. In 1984 is dit 
bedrag onvoldoende gebleken. In 1985 zal dat nog sterker 
het geval zijn.

Met het oog op de voorbereiding van de begroting 
1985 heeft de VVD-fractie afgelopen maandag de claim bij 
het kabinet op tafel gelegd, dat het voor 1985 zeker een half 
miljard (200 miljoen méér dan voorzien) moet uittrekken voor 
deze meest kwetsbare groep uitkeringsgerechtigden. Daar
toe is een VVD-motie ingediend die ertoe strekt het budget 
te verruimen. Die motie houdt in, dat éénjarige „echte" 
minima in 1985 geen koopkrachtverlies zullen leiden. In de 
VVD-motie wordt ook een extra toeslag (van bijvoorbeeld 
1,5 maal de gewone toeslag) voor de méérjarige „echte” 
minima voorgesteld. De groep mensen, die méér dan één 
jaar tot de „echte” minima behoren, is er immers het aller
moeilijkst aan toe. Zij hebben meestal geen spaarcentjes 
meer of zijn inmiddels gaan lenen, met alle nare gevolgen 
van dien.

De VVD-fractie heeft in deze het initiatief genomen. 
Zeker als het om sociaal beleid gaat, ziet de CDA-fractie dit 
ongaarne. Daarom is het nog onzeker of de CDA-fractie de 
VVD-motie zal steunen. Die steun is al wel toegezegd door 
de PvdA-fractie, ondanks het feit, dat die in het debat veel 
verdergaande wensen had.

Op dit punt gaat het echter niet om wat wenselijk is, 
maar wat gegeven de schaarse middelen nog maximaal 
mogelijk is. Er is in de Kamer ook nog gepleit voor een 
structurele verhoging voor de echte minima (verhoging op 
verhoging).

Dat heeft echter twee onoverkomelijke bezwaren: In 
de eerste plaats vraagt dat een jaarlijks sterk oplopend 
bedrag dat in de miljarden gaat lopen. In de tweede plaats 
halen de „echte” minima dan in zo’n tien jaar de modale 
werknemers in. Dat zou een ongekende nivellering voor die 
inkomens betekenen.

Bovendien zou het „echte” minima-beleid zich na die

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R.W . d e  K orte , tel. 070-614911, 

tst. 2650.)

Tuchtrechtspraak advocaten
Bij de wijziging van de Advocatenwet gaat het om een 

nieuwe regeling van de tuchtrechtspraak. Vakgenoten, in 
Raden of in het Hof van Discipline beoordelen klachten over 
beroepsmatige activiteiten van advocaten. Er zijn meerdere 
voorbeelden van tuchtrechtspraak, zoals ook in de medische 
wereld. Tuchtrechtspraak vervult steeds een belangrijke 
zelfcorrigerende functie binnen de beroepsgroep.

De wijziging van de Advocatenwet bevat onder ande
re bepalingen, die bij deze tuchtrechtspraak voor advocaten 
de positie van de klager waarborgen en versterken. In een 
nieuwe bepaling staat, dat bij de beslissing op een klacht 
moet worden aangegeven, tenminste op verzoek van de 
klager, of en in hoeverre de advocaat ten opzichte van de 
klager wel de zorgvuldigheid heeft betracht, die van de 
advocaat verwacht kon worden.

De uitspraak beantwoordt dus rechtstreeks de vragen 
van klager. Deze is immers lang niet altijd geïnteresseerd in 
een tuchtmaatregel tegen de advocaat (berisping, schorsing 
of „schrapping van het tableau”, dat wil zeggen een verbod 
om advocaat te zijn), maar wil weten of en in hoeverre het 
gedrag van de advocaat zijn zaak heeft geschaad. Daarnaast 
wordt het mogelijk, dat de Raad of het Hof van Discipline de 
advocaat oplegt eventuele schade aan de cliënt te ver
goeden.

De VVD-fractie is er een voorstander van de positie 
van de klager inderdaad met deze waarborgen te omkleden. 
Daardoor krijgt de tuchtrechtspraak meer gewicht en op die 
manier zal het een beter instrument zijn ter handhaving van 
de normen, die bij de uitoefening van het beroep van 
advocaat behoren te worden in acht genomen. Zowel de 
klant als de advocatuur zijn daarmee gediend.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. M .J.M . T rip e ls , tel. 070-614911, 

tst. 2057.)

Welzijnsorganisaties
Op 20 februari jl. heeft de Vaste kamercommissie 

Welzijn en Cultuur in een uitgebreide commissievergade
ring met Minister Brinkman gediscussieerd over de Her
structurering van de landelijke organisaties in de sector van 
Welzijn, Volksgezondheid en Justitie.

De noodzaak van herstructurering van met name de 
koepelorganisaties van het geprofessionaliseerde werk 
heeft reeds een lange geschiedenis, waarbij met name de
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commissie Vonhoff in 1980 in het rapport „Kiezels en Tegels" 
de volgende problemen noemde:
• een vrijwel functionele verkokering;
• belangentegenstellingen tussen enerzijds de instellingen 

en anderzijds de diensten en gebruikers;
• verkeren in een isolementpositie; geen relatie met het. 

uitvoerend werk;
• versnippering van het werk waardoor het streven naar 

harmonisatie en decentralisatie wordt geblokkeerd.

De herstructurering van deze landelijke organisaties 
zou voor wat de VVD betreft moeten samenvallen met het 
antwoord op de vraag welke van de te vervullen functies 
moeten, gezien de behoeften daartoe binnen het uitvoerend 
werk, op welke niveaus worden gestructureerd.

Het antwoord van de regering op deze vraag inhou
dende dat zo snel mogelijk gekomen moet worden met een 
Raad voor het Welzijn, voor overleg en advies ten behoeve 
van de landelijke overheid over welzijnsvraagstukken, werd 
niet alleen door de VVD-fractie afgewezen, waarbij de 
woordvoerster betoogde:
• dat gedecentraliseerd welzijnsbeleid betekent; het niet 

primair behoefte hebben aan landelijke koepels laat staan 
aan een superkoepel.

• groot gevaar voor bureaucratisering, belangenstrijd, 
papierwinkel, etc.

• kostenverhoging.
Gepleit werd onderscheid te maken tussen overleg 

en adviesfunctie zoals gebruikelijk is in de onderwijswereld.
Alsmede werd betoogd nu nog geen definitieve be

sluiten te nemen, maar in de besluitvorming, mede te 
betrekken nog te houden kamerdebatten over:
1. voorstel van de regering om de Kaderwet Specifiek Wel

zijn in te trekken.
2. de nota le lijnszorg.
3. herstructureringsvoorstellen van landelijke organisaties in 

„jeugdland".

Tenslotte werd aandacht gevraagd voor de bijzonde
re positie van de landelijke organisaties van het vrijwilligers
werk.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. drs. M .M .H . Kam p, tel. 070- 

614911, tst.2091.)

Begroting 1 984 - Nederlandse Antillen
Tijdens de begrotingsbehandeling Nederlands-Antil

liaanse Zaken sprak de VVD grote bezorgdheid uit over de 
sociaal-economische situatie op de Antillen. Het is bedroe
vend bij het 6e lustrum van het Konmkrijksstatuut te moeten 
constateren dat de economische afhankelijkheid van de hulp 
uit Nederland eerder is toegenomen dan verminderd. Het is 
niet voor het eerst dat met name woordvoerders van de 
VVD-fractie het belang van versterking en diversificatie van 
het particuliere bedrijfsleven en kleinschalige industriën 
bepleiten.

De VVD-woordvoerder roemde de politieke moed 
van de huidige Antilliaanse regering, gezien de drastische 
maatregelen om de loonkosten te verminderen en het uit zijn 
voegen gebarsten overheidsapparaat af te slanken en juichte 
de plannen toe om te komen tot een nieuw model van 
ontwikkelingssamenwerking (programmahulp versus pro- 
jecthulp) aan de hand van integrale ontwikkelingsplannen 
per eiland dat meer perspectief biedt op verzelfstandiging 
en versterking van de eigen identiteit.

Status apart Aruba
Grote zorg sprak de VVD ook uit over het verslechte

rende politieke klimaat op Aruba. De voortvarendheid, 
waarmee op Aruba wordt gewerkt aan de noodzakelijke 
maatregelen om volgens schema de status aparte te realise
ren dwingt respect af, maar dit dreigt te worden overscha- 
duwd door de zorg om de geconstateerde intolerantie en 
polarisatie jegens politiek andersdenkenden en -  wat wel
licht nog ernstiger is -  de herhaaldelijk in het openbaar 
geuite kritiek op de zittende en staande magistratuur. Het 
behoud van de rechtsstaat (en daarmee ook van de sociaal- 
politieke stabiliteit) staat of valt met de erkenning van de 
onafhankelijke rechtspraak, zo stelde de VVD, die de hoop 
uitsprak dat de meerderheidspartij van Betico Croes ook op 
weg naar onafhankelijkheid er op Aruba een politiek klimaat 
zou (blijven) heersen waarin een democratische rechtsstaat 
kan gedijen.

Onafhankelijkheid andere eilanden
Wellicht ten overvloede herhaalde de VVD niets te 

voelen voor een vanuit Nederland eenzijdig gedicteerde c.q. 
opgedrongen onafhankelijkheid van de andere eilanden.
Aan de andere kant dienen de Antillen het proces van 
toegroeien en toewerken naar onafhankelijkheid niet te 
blokkeren. Als gelijkwaardige partners dienen alle partijen 
de onafhankelijkheid op termijn (en in welke constructie 
ook) positief na te streven!

Restrictief toelatingsbeleid
Tenslotte stelde de VVD dat de ontwikkelingsmoge

lijkheden van de Nederlandse Antillen geschaad zouden 
kunnen worden door een in de toekomst onverhoopt sterke 
migratie van Antillianen naar onder meer Nederland. Con
staterend dat het niet tijdig nemen van maatregelen om een 
leegloop van Suriname te voorkomen, desastreuze gevolgen 
heeft gehad en nog heeft voor Suriname zelf, vroeg de VVD 
de Regering de al m 1980 aangenomen VVD-motie, waarin 
gevraagd wordt met de Antilliaanse Regering in overleg te 
treden over de vraag of, en zo ja hoe, een anticiperend 
beleid gevoerd zou moeten worden en de Kamer daarover 
uiterlijk 1 december 1984 te rapporteren.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m e vr. £  T erpstra , tel. 070-614911, 
tst.2118.)

VVD voorstel over giro-betaalkaarten
Volgens de PTT wordt winst gemaakt op particuliere 

rekeninghouders en verlies op zakelijke rekeninghouders. 
Dit is precies andersom als bij de banken. De VVD-fractie 
zet hier grote vraagtekens bij en vraagt zich af of dit merk
waardige verschil niet het gevolg is van de wijze waarop de 
PCGD de gemaakte kosten toerekent. De VVD-fractie is van 
mening, dat het profijtbeginsel uitgangspunt moet zijn bij de 
toerekening van de kosten.

Hoe dan ook, twee dingen zijn duidelijk. De ƒ 20,- per 
jaar die de PCGD per particulier zou verdienen, neemt snel 
af. Voorts vormen de giro-betaalkaarten het duurste deel van 
het verkeer bij de PCGD. Een giro-betaalkaart kost de 
PCGD ƒ 2,70 terwijl daar in het regeringsvoorstel nog maar 
15 cent tegenover zou staan.

Vooral het gratis opnemen van geld in het buitenland, 
en dan nog wel tegen een voordelige koers, biedt de 
rekeninghouder veel voordeel. Anderzijds valt er veel voor 
te zeggen om met name de kleine rekeninghouder, die ver 
beneden het gemiddelde gebruik van betaalkaarten blijft, te 
vrijwaren van de voorgenomen vergoeding van ƒ 12,50.
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Daarbij moet in beschouwing worden genomen, dat de 
consument door de PTT is aangemoedigd om zijn geld op de 
giro te zetten.

Daarom komt de VVD met het volgende voorstel:
A. Het gewone geldverkeer en opname van geld middels 

kascheques blijft gratis.
B. De eerste zestig giro-betaalkaarten per jaar blijven gratis. 

Voor de volgende pakketten wordt een vergoeding 
betaald, oplopend tot f 12,50 bij 120 kaarten of meer.

De kleine rekeninghouder betaalt dus niets, bij een gering 
gebruik van girobetaalkaarten.
C. Voor het opnemen van geld m het buitenland wordt een 

geringe vergoeding betaald (zoals overal elders). Te 
overwegen valt om in plaats van een vergoeding de 
normale koers te berekenen.

D. De giropas blijft gratis. Wie een tweede giropas op 
dezelfde rekening wenst, betaalt een vergoeding van 
ƒ2,50, wegens de extra administratiekosten.

De VVD-fractie wijst erop, dat degenen, die zich keren 
tegen een dergelijk voorstel dan wel zouden moeten aange
ven welke consumenten anders zouden moeten opdraaien 
voor het tekort bij de PCGD van 150 miljoen per jaar.

Bij de zakelijke rekeninghouders zou dit een wegstro
men uit de PCGD betekenen. Indien de compensatie elders 
binnen de PTT gevonden zou moeten worden, zouden post- 
zegelbetalers of telefoonabonnees ervoor op moeten 
draaien.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L .M . d e  B eer, 070-614911, tst. 2405.)

VVD reactie op rapport Staatscommissie- 
Biesheuvel
Kabinetsformatie
1. Bij het voorstel om de Tweede Kamer te verplichten 

binnen een week na eerste samenkomst een Kabinetsfor
mateur aan te wijzen en dit te regelen in een wet, plaatst 
de VVD-fractie vraagtekens. Zij wil dit voorstel nader 
bekijken op zijn realiteitsgehalte.

2. Voorzover de voorstellen van de Staatscommissie erop 
gericht zijn om de positie van de Koningin bij Kabinetsfor
maties minder kwetsbaar te maken, juicht de VVD dat 
toe.

3. Met de Staatscommissie is de VVD-fractie van mening, 
dat invloed van de kiezers op de aanwijzing van de 
Kabinetsformateur in strijd is met de Grondwet, en niet 
wenselijk is.

4. Vervroeging van het tijdstip van de periodieke verkiezin
gen voor de Tweede Kamer tot de maand maart, zodat 
een nieuw Kabinet in beginsel zelf de volgende begro
ting kan opstellen is een interessant voorstel, dat posi
tieve bestudering verdient.

5. Op zichzelf is er tegen een afgewogen openbaarheid bij 
Kabinetsformaties geen bezwaar, maar een volledige 
openbaarheid acht de VVD-fractie een onbereikbaar 
ideaal, gegeven het feit dat Kabinetten in Nederland 
vrijwel altijd gevormd worden door coalities.

6. Het voorstel van de Staatscommissie om regeeraccoorden 
kort te houden, wordt ondersteund, maar dat mag niet tot 
vaagheid leiden.

Referendum
Met belangstelling neemt de VVD-fractie kennis van 

het voorstel om te komen tot invoering van de mogelijkheid 
van een beslissend referendum over een wetsvoorstel dat 
het parlement is gepasseerd, op verzoek van een aantal

kiesgerechtigden (zgn. bindend facultatief correctief wetge
vingsreferendum). De VVD-fractie wijst erop, dat deze vorm 
van referendum slechts mogelijk is door middel van grond
wetswijziging, zodat invoering op korte termijn -  los van de 
wenselijkheid -  niet te verwachten is. Zo in de toekomst tot 
invoering van deze mogelijkheid wordt overgegaan, dan zal 
zij zeker niet voor alle (soorten) wetsvoorstellen kunnen 
gelden.

De VVD-fractie zal de maatschappelijke discussie 
over bovenstaand voorlopig voorstel en over de verdere 
voorstellen van de Staatscommissie tot afwijzing van het 
consultatieve referendum, tot invoering van het volksinitiatief 
en van het correctief referendum bij provincies en gemeen
ten op de voet volgen en deze discussie benutten bij het te 
zijner tijd bepalen van een standpunt.

Burgemeester
Met de Staatscommissie is de VVD-fractie van me

ning, dat er geen argumenten zijn om het systeem van 
benoeming van de burgemeester en de commissaris der 
Koningin te wijzigen. Wel verdient het aanbeveling de uit
werking hiervan te regelen in de Gemeentewet in verband 
met het garanderen van uniformiteit in de sollicitatieproce
dure.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. J.G .C. W iebenga , te l. 070- 
614911, tst. 2092.)

Wet op de Stads- en Dorpsvernieuwing
Op 6 maart 1984 heeft m de Tweede Kamer de 

behandeling van de Wet op de Stads- en Dorpsvernieuwing 
plenair plaatsgevonden. Na uitvoerige schriftelijke voorbe
reiding -  het oorspronkelijke wetsontwerp werd door de 
toenmalige Staatssecretaris Schaeffer op 31 mei 1976 inge
diend -  kwam nu het Tweede Nader Gewijzigd Ontwerp van 
Wet aan de orde.

Aan de van meet af aan door de VVD-fractie fors 
geuite kritiek is op een groot aantal fundamentele punten in 
de loop van de jarenlange behandeling tegemoetgekomen.

Overigens had niet alleen de W D  kritiek, ook Raad 
van State, Nationale Woningraad en vele anderen hadden, 
vaak ernstige, bezwaren.

Vergelijking van het oorspronkelijke en het huidige 
ontwerp laat de volgende ontwikkelingen zien:
-  het grote aantal ingewikkelde planfiguren is terugge

bracht tot 2 (stadsvernieuwingsplan en leefmilieuverorde- 
ning).

-  het aantal Algemene Maatregelen van Bestuur is aanzien
lijk verminderd én AMvB's moeten vóór invoering eerst 
naar de Tweede Kamer.

-  het centralisme uit het oorspronkelijke ontwerp is in het 
huidige ontwerp geworden tot vérgaande decentralisatie 
van de financiering via gemeentelijke en provinciale 
stadsvernieuwingsfondsen.

-  de tot een aantal gemeenten beperkte werking is verval
len; de wet geldt nu voor alle gemeenten.

-  het voornemen om zgn. stadsvernieuwingscorporaties in te 
stellen is ingetrokken.

-  de vergaande mogelijkheden tot onteigening zijn mge- 
perkt tot het redelijke (Onteigeningswet met aanvaard
bare wijziging daarvan).

-  de gedoogplicht van huurders terzake van woningverbe
tering is vervangen door de mogelijkheid van huuropzeg- 
ging met beroep op de Kantonrechter.

-  de verbeterplicht voor eigenaren is uit het ontwerp ver
dwenen en wordt -  samen met (eveneens tot onze
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vreugde) vervallen art. 46a Woningwet -  geregeld via nog 
in te dienen wijziging van art. 25 Woningwet.

Resten ons nog 2 hoofdpunten van kritiek:
-  een afzonderlijke Wet op de Stads- en Dorpsvernieuwing. 

Naar onze mening is hier geen behoefte aan; de Wetgever 
kan volstaan met het wijzigen of aanpassen van bestaande 
wetten ten behoeve van de stadsvernieuwing (Wet op de 
Ruimtelijke Ordening, Woningwet en Onteigeningswet).

-  de leefmilieuverordening (LMV), een van de overgeble
ven planfiguren, die B en W naar onze mening veel te ver 
gaande bevoegdheden geeft.

Voornaamste reden waarom wij toch zullen meewer
ken aan de wet is de door ons ten zeerste toegejuichte 
decentralisatie van de financiering via opname in gemeen
telijke en provinciale stadsvernieuwingsfondsen van de gel
den van een aantal regelingen. Hiermee valt een brei van 
pseudowetgeving van VROM, EZ en WVC weg.

Onze bezwaren tegen de LMV liggen op 3 terreinen:
-  doelomschrijving
-  gebiedsomschrijving
-  regelingsbevoegdheid B en W

De in artikel 8 lid 1 neergelegde doelomschrijving 
van de LMV: de LMV„strekt tot wering van dreigende en tot 
stuiting van reeds ingetreden achteruitgang van woon- en 
werkomstandigheden in en het ui terlijk aanzien van het bij 
die verordening aangewezen gebied" geeft in onze ogen 
een te vergaande vrijheid aan de gemeentebesturen te 
bepalen wat ze niet bevalt.

De in artikel 8 lid 2 neergelegde gebiedsomschrij
ving van de instelling van de LMV: „slechts" m „gebieden 
welke in hoofdzaak worden gebezigd voor bewoning, het 
midden- en kleinbedrijf en kantoren, of voor een samen
stel van twee of meer van deze doeleinden", dus voor de 
hele bebouwde kom minus bedrijfsterreinen" is naar onze 
mening veel te ruim en biedt B en W een ontsnappingsmo
gelijkheid om zaken anders dan via een bestemmingsplan te 
regelen.

De LMV geeft B en W grote regelingsbevoegdheid
zonder de daarbij behorende procedures en navenante 
rechtsbescherming.

Ik heb een aantal amendementen op de wet inge
diend, waaronder speciaal bij de LMV:
-  beperking van de werkingsduur tot 3+2  jaar m plaats van 

5+5 jaar. (alternatief 5 jaar met verlenging van 5 jaar mits 
een stadsvernieuwingsplan in procedure is gebracht).

-  kroonberoep bij de LMV.
-  geld uit het gemeentelijk stadsvernieuwingsfonds met aan

wenden in LMV-gebied.
-  mogelijkheid tot stellen van voorschriften ten aanzien van 

gebruik van gronden en opstallen wegamenderen.
-  geen samenloop of cumulatie van LMV en andere planolo

gische maatregelen (15 en 38).
-  geen bankgarantie als voorwaarde voor afgifte van een 

bouwvergunning m een LMV-gebied.

Politieke realiteit rond de LMV is dat die er zal 
komen, omdat CDA en PvdA de verordening willen. Der
halve heb ik de fractie voorgesteld tegen afdeling 3 -  de 
LMV -  te stemmen maar vóór het wetsontwerp. Dit laatste 
omdat wij, zoals gezegd, de financiële decentralisatie toejui
chen en ook de versleuteling, na interventie van de Kamer, 
ons vrij redelijk voorkomt. Probleem is uiteraard wel de 
overgang naar het nieuwe systeem. In mijn verhaal heb ik 
hier nadrukkelijk aandacht voor gevraagd; ook m tweede 
termijn zal ik nog eens aandringen op een zo goed mogelijke 
regeling van het overgangsrecht.

De VVD-fractie houdt voorlopig ook nog de mogelijk

heid open, uiteindelijk tegen de totale wet te stemmen; dit 
zal afhangen van het verloop van de stemmingen over de 
enorme hoeveelheid amendementen bij het wetsontwerp.

Voorlopig ziet het er echter naar uit, afgaande op het 
antwoord van Staatssecretaris Brokx in eerste termijn, dat de 
Leefmilieuverordening zal blijven zoals zij er in het ontwerp 
uitziet. De Staatssecretaris laat er geen twijfel over bestaan 
dat noch de amendementen tot inperking, noch die ter 
uitbreiding van de LMV aanspreken. De VVD-fractie houdt 
zich haar eindoordeel voor.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. H .Th.M . Lauxte rm ann, tel. 070- 

614911, tst. 2035.)

U neemt toch ook een abonnement op de 
VVD-EXPRESSE!
Wilt u ook iedere week de VVD-EXPRESSE m de bus en u 
heeft nog geen abonnement? Vul dan per omgaande de bon 
in dit nummer in. De VVD-EXPRESSE kost ƒ 50,-* per jaar. 
Daarvoor krijgt u wekelijks met uitzondering van de reces
periode dit blad in uw bus. U kunt ook rapporten van de 
Teldersstichtmg, die in VVD-EXPRESSE worden aangekon- 
digd gratis aanvragen.
U kunt de bon, die hieronder staat invullen en opsturen, m 
een envelop met postzegel naar:
VVD-EXPRESSE,
Postbus 19027, 2500 CA 's-GRAVENHAGE.
A lle e n  V V D -le d e n  ku n n e n  z ic h  abonneren .

-» « §
Met blokletters invullen s.v.p.

Ondergetekende:

Naam: .................................................................................................

Adres:

Postcode:............................  Woonplaats: ............................

O geeft zich op als abonnee van de VVD-EXPRESSE

*  nog geen geld overmaken. Wij zenden u een acceptgirokaart.



Export-nota
„Export is actie" is het motto waaronder staatssecreta

ris Fnts Bolkestein zijn activiteiten verricht. Dat geldt ook 
voor de nieuwe Exportnota, waar de VVD-fractie -  zo stelde 
woordvoerder Frans Weisglas -  m het algemeen positief 
tegenover staat. Vooral omdat het een concrete en leesbare 
nota is, die ook een goed voorbeeld is van deregulering, in 
de zin van stroomlijning, grotere overzichtelijkheid en 
betere toegankelijkheid van de overheidsmaatregelen 
inzake exportbevordering. Dat export actie is, blijkt ook uit 
de fraaie exportcijfers voor 1983 en de verwachtingen voor 
1984. Dat is van groot belang, want voor het herstel van onze 
economie is de export cruciaal. Terecht stelt de nota dat een 
gezond, sociaal-economisch beleid een eerste vereiste is 
voor goede exportmogelijkheden. De VVD-fractie onder
streept dat het in het regeeraccoord overeengekomen soci
aal-economisch beleid er mede op gericht is om onze bui
tenlandse concurrentiepositie te verbeteren.

Het is goed dat de nota ook uitgebreid ingaat op het 
belang van de strijd tegen hetprotectiomsme. Een liberale 
staatssecretaris behoort inderdaad de vrijhandel voorop te 
stellen en een land als Nederland is wel in het bijzonder 
gebaat bij een zo vrij mogelijk internationaal handels
systeem. Er bestaat zorg ten aanzien van de handelspolitieke 
verhouding tussen de EEG en Japan en de VS, terwijl ook 
intern de EEG met van protectionistische smetten vrij is. De 
VVD-woordvoerder uitte vooral de vrees dat de VS in dit 
verkiezingsjaar tot verder protectionisme zal overgaan.

Van groot belang is de aandacht die de nota geeft aan 
exportsteun voor het midden- en kleinbedrijf. De VVD- 
fractie is echter wel bezorgd over het verdwijnen van twee 
voor het midden- en kleinbedrijf belangrijke exportinstru- 
menten, beiden ter ondersteuning van grotere samenwer
king tussen bedrijven. Deze instrumenten worden thans 
ondergebracht bij de Economische Voorlichtmgs Dienst en 
er is nog slechts ƒ 3 miljoen per jaar voor beschikbaar. 
Daarom diende Weisglas met zijn CDA-collega Mateman 
een amendement in om dit bedrag met ƒ 5 miljoen te verho
gen. Dit bedrag kan worden gehaald uit het „matching-fund", 
dat ten gevolge van de lage rente waarschijnlijk toch niet 
geheel wordt uitgeput.

De nota stelt dat bij onze export vooral concentratie 
moet plaats vinden op West-Europa, met in de tweede plaats 
de VS en Japan en pas daarna de markten in de Derde 
Wereld. Volgens de fractie gaat de nota daarmee onvol
doende in op de vele mogelijkheden die ook die laatste 
markten bieden voor de Nederlandse export. De prioriteit 
voor West-Europa en het nogal tevreden zijn met de samen
stelling van ons exportpakket geven blijk van een wat te 
defensieve benadering en een wat te nsico-mijdende op
stelling.

Tenslotte wees de VVD-woordvoerder op het grote 
belang van goede en intensieve samenwerking tussen Ont
wikkelingssamenwerking en het bedrijfsleven. Het export

beleid dient in te spelen op de mogelijkheden die het 
ontwikkelingssamenwerkingsbeleid biedt en omgekeerd.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. F.W . W eisglas, te l. 070-614911, 

tst. 2933.)

Wet Sociale Werkvoorziening
Na alle politieke problemen ontstaan over de in

diening van de CDA-motie, zijn de beraadslagingen over de 
WSW deze week voortgezet. Hieronder wordt in het kort 
nog ingegaan op de wijze van handelen van het CDA en 
staatssecretaris De Graaf en waarom de VVD daar zo ont
stemd over was.

De drie hoofd-bezwaren tegen de CDA-motie waren:
1. Voor de betrokkenen werden de resultaten slechter ver

geleken met het aanvankelijke kabinetsvoorstel.
2. Het moment en de wijze waarop de motie werd inge

diend.
3. De financiële consequenties: een bedrag van 10 mln. 

oplopend tot 45 mln.
Kortom, er was voor de staatssecretaris reden om de 

motie te ontraden, en er was voor de VVD reden zwaar 
politiek geschut in stelling te brengen.

Nadat op 1 februari bij de verdere behandeling het 
CDA plotseling de motie weer introk, bleek dat het weekend 
daarvoor er een CDA-onderonsje had plaatsgevonden waar
bij de VVD met was betrokken. Afgezien van de volstrekt 
onaanvaardbare manier van handelen was de VVD het ook 
inhoudelijk met eens met het CDA-fractie/staatssecretaris 
compromisvoorstel en wel om de volgende redenen:
1. De B-categorie zou voor heel 1984 gestabiliseerd worden. 

Erg nadelig voor betrokkenen en hun ouders.
2. Het besparingsverlies zou onder meer worden gedekt 

door verlaging van de WSW-jeugdlonen, met andere 
woorden het CDA wilde de rekening presenteren aan 
één categorie SW-werknemers. Onrechtvaardig, in strijd 
met de wet en in strijd met een gemaakte afspraak dat 
pas over de SW-beloning zou worden gesproken na een 
onderzoek.

3. Ook zou het gedekt worden door nieuwe instromers een 
36-uursbaan te geven.

4. Het bleek dat het beleid dat voor 1985 en daarna kenne
lijk als goed werd beoordeeld, met goed was voor 1984.

Het redden van het CDA-gezicht was kennelijk be
langrijken Als gevolg van dit alles dreigde de VVD met 
verwerping van het hele wetsontwerp. Dit dreigement heeft 
in ieder geval gewerkt, want de regering vroeg daarna tijd _ 
voor politiek beraad en overleg tussen de coalitiegenoten.

Het resultaat van dit open overleg leidde tot een brief 
waarin al onze wensen zijn gehonoreerd:
1. Het beleid houdt in dat nieuwe instromers in de B-catego- 

ne instromen met behoud van een uitkering ten behoeve 
van scholing en training. Dit betekent onbeperkte plaat
singsmogelijkheden.

Verschijnt wekelijks met uitzondering van de recesperiodes van de Tweede-Kamerfractie.
Uitgave van deHaya van Somerenstichting onder de verantwoordelijkheid van het hoofdbestuur van de VVD.
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de Tweede-Kamerfractie van de VVD.

cV j- redactie: drs. G.Ch.O. Boosman, drs. L.M.L.H.A. Hermans, J.J. Metz; redactie-adres: Binnenhof 1-a, 2513 AA 's-Gravenhage, tel. 070-61 4911; 
organisatie: J.N.J. van den Broek; abonnem entenadm inistratie: algemeen secretariaat VVD, postbus 19027, 2500 CA ’s-Gravenhage; 

abonnementsgeld: ƒ 50,- per jaar; vormgeving en druk: Hofstad Druktechniek bv, Zoetermeer.
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2. Het nieuwe beleid gaat m na de discussie over de afstem- 
mingsproblematiek, welke m de loop van 1984 zal plaats
vinden.

3. De WSW-jeugdlonen zijn bij dekking van het bespa
ringsverlies terecht geheel buiten beschouwing gelaten.

4. De nieuwe instromers zullen zowel voor de A- als B- 
categorie een 38-urige baan danwel een 32-urige baan, 
als het gaat om jongeren onder de 23 jaar, krijgen met 
een herbezetting van 25%. Dit optimaliseert de doorstro
ming van de B- naar de A-categone.

5. Zwart op wit staat nu, een eerder geuite VVD-wens, dat er 
met de bonden gesproken gaat worden over arbeidstijd
verkorting met herbezetting.

6. Bij de dekking van het besparingsverlies zal tevens de 
overcapaciteit aan SW-ambtenaren betrokken worden.

7. De dekking van het besparingsverlies (het gat dat door 
het CDA was geschoten) is meer dan voldoende. De aard 
van de dekking van het besparingsverlies als gevolg van 
de invoering van 38- c.q. 32-uurs banen is totaal gewij
zigd. De dekking blijft ook na '86 tot zelfs uiteindelijk ruim 
100 mln. oplopen met 6 miljoen per jaar.

8. De 36-uurs banen zijn vervangen door 38- c.q. 32-uurs 
banen, conform hetgeen in het bedrijfsleven en bij de 
overheid gebruikelijk wordt.

9. Er zijn nog een aantal andere mogelijkheden genoemd 
om tot meer plaatsing te komen, bijvoorbeeld halve- 
daglonen en verlenging van de bedrijfstijd, verlaging 
maximum leeftijd.

Conclusie van dit alles: De CDA-fractie ging reeds op 
1 februari door de bocht door het intrekken van hun motie.
Aan de bezwaren die de VVD-fractie had tegen de toen 
gedane nadere voorstellen is, na overleg, geheel tegemoet 
gekomen. Ons oordeel over de huidige voorstellen is dan 
ook positief.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. C.B. N ijhu is , tel. 070-614911, 
tst. 2148.)

Wetgeving Welzijn, Volksgezondheid en 
Cultuur

In een beleidsbrief van september 1983 kondigde de 
Regering aan dat de Kaderwet Specifiek Welzijn (K.S.W.) na 
een jarenlange voorbereiding zou worden ingetrokken en 
dat de nog in te voeren Wet Voorzieningen Gezondheids
zorg (W. V.G.) zou moeten worden omgebouwd tot een 
nieuwe Wet Gezondheidszorg en Maatschappelijke 
Dienstverlening (W.G.M.).

Voor de VVD-fractie is van belang dat de overwegin
gen, die aan de K.S.W. ten grondslag lagen, nog onverkort 
gelden. Samenhang in plaats van verkokering, decentralisa
tie in plaats van centrale regelgeving, democratische in 
plaats van technocratische besluitvorming en een doelma
tige besteding van de beperkte middelen.

Bovenstaande neemt niet weg dat de K.S.W. zelf 
overbodig is. De centrale regelgeving in de wet zou hinder
lijk hebben gewerkt voor het eigen, lokale beleid. Boven
dien hebben de proefgebieden bewezen dat echte decen
tralisatie kan, waarbij eventueel noodzakelijke algemene 
regels in de organieke wetgeving (Provinciewet, Gemeen
tewet en dergelijke) kunnen worden opgenomen.

De VVD-fractie blijft dus voorstander van decentrali
satie en wil deze zelfs verder en sterker doortrekken dan in 
de K.S.W. het geval zou zijn geweest. Decentralisatie als 
middel, niet als doel op zich zelf. Decentralisatie waarbij we I

langs de weg van spreiding van macht, kennis en zeggen
schap kunnen komen tot een samenhangend en doelmatig 
welzijnsbeleid, dat maatwerk is en dat is afgestemd op 
behoeften en opvattingen binnen de lokale en provinciale 
gemeenschappen. Decentralisatie tenslotte, tenzij er contra- 
indicaties kunnen worden aangevoerd zoals: de voorziening 
kent een landelijk verzorgingsgebied; het toepasselijke 
financieringssysteem; de noodzaak tot innovaties en experi
menten; de noodzaak tot herstructureringen en herverkave
lingen. Hieraan kunnen eventueel argumenten worden ont
leend om gehele of gedeeltelijke bemoeienis van de cen
trale overheid toch te rechtvaardigen.

Zorg
De intrekking van de K.S.W. kan twee positieve gevol

gen hebben: Er is nu vereenvoudiging en deregulering van 
de W.V.G. mogelijk; onderdelen van de maatschappelijke 
dienstverlening die zeer nauw samenhangen met de 
gezondheidszorg kunnen in de aan te passen W.V.G. worden 
ondergebracht. Echter dan zo decentraal mogelijk met wei
nig centrale richtlijnen en financiën in de vorm van een 
brede doeluitkering. Immers voor het zorg gedeelte is 
decentralisatie troef, tenzij er contra-indicatoren bestaan (zie 
boven). Zo kan het financieringssysteem voor een voor
ziening een onvoorwaardelijke decentralisatie in de weg 
staan. Dat geldt met name als er sprake is van verzekerings- 
financiering. Betaalt men als gevolg van centrale regelge
ving premie, dan zal men ook de zekerheid moeten hebben 
dat die voorzieningen aanwezig en toegankelijk zijn en aan 
bepaalde kwaliteitseisen voldoen. Nu is er juist in de W.V.G. 
getracht (en terecht) de gedecentraliseerde planning af te 
stemmen op het centrale systeem voor verzekeringsfinancie- 
nng. Het systeem in de W.V.G is, daarom noodzakelijker
wijs, ingewikkeld, deels centralistisch en gedetailleerd. Ech
ter een dergelijk systeem mag niet maatgevend zijn voor de 
regelgeving ten aanzien van de maatschappelijke dienstver
lening voorzover die in de wet wordt opgenomen. Daar gaat 
namelijk de contra-indicatie van verzekeringsfinanciering 
niet op. Andere delen van de maatschappelijke dienstverle
ning, die geen rechtstreeks verband houden met de gezond
heidszorg (zoals die in de planning van voorzieningen in de 
W.V.G. tot uiting komt) kunnen worden gedecentraliseerd.

Welzijn en Cultuur
Nu de K.S.W. is ingetrokken voelt de VVD mets voor 

nieuwe wetgeving met nieuwe centrale stuurelementen.
De VVD wijst sectorwetgeving af, zoals een Kunsten

wet en een Emancipatiewet. Zo staat bijvoorbeeld de initia- 
tief-wet Van Kemenade over de Volwasseneneducatie haaks 
op het decentralisatiebeleid.

Wel wensen wij een aantal positieve elementen uit de
K.S.W. te handhaven. Een deel hiervan, zoals inspraak, het 
opstellen van een vierjarenplan en dergelijke, kan worden 
geregeld via organieke wetgeving, zoals de Gemeentewet 
en de Provinciewet.

De rechtsbescherming, een ander element, kan naast 
de wet AROB (Administratieve Rechtspraak Overheidsbe
schikkingen) ook in.plaatselijke verordeningen worden ge
regeld.

Voor wat betreft de financiering van de welzijnsvoor
zieningen, zoals bibliotheken, telefonische hulpdiensten etc., 
heeft de VVD-fractie de overtuiging, dat de zogenaamde 
specifieke uitkeringen (uitkeringen van het Rijk aan lagere 
overheden voor één voorgeschreven doel) moeten worden 
overgeheveld naar het Gemeente- en Provinciefonds. Daar
door kan op lager bestuursniveau over de verdeling van de 
beschikbare middelen worden beslist.

In deze visie past noch het speerpunten- noch een
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experimentenbeleid van de Rijksoverheid. Ook hiervoor ligt 
primair de verantwoordelijkheid bij de lagere overheden, te 
financieren uit hun eigen budget.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. D.J.D. D e e s en H F . D ijks ta l, tel. 
070-614911, tst. 2986re sp . tst. 2292.)

Wetswijziging Ruimtelijke Ordening
Deze week is de wetswijziging Ruimtelijke Ordening 

waarschijnlijk zijn laatste fase ingegaan.
Daarbij gaat het niet om een fundamentele herziening 

van de wet, al wekken de lange duur van de discussie (sinds 
1977) en de aard van de onderwerpen een heel andere 
indruk.

In de wet op de Ruimtelijke Ordening worden zaken 
geregeld, die betrekking hebben op het verdelen van de in 
Nederland beschikbare ruimte.

Centraal in onze filosofie over de afstemming van de 
verschillende ruimtebehoeften op elkaar, staat het gemeen
telijke bestemmingsplan.

Wij menen, dat het bestemmingsplan het enige plan 
is, dat de burger direct kan en mag binden.

Kritiek bestaat echter op de lange tijdsduur bij het tot 
stand brengen van een bestemmingsplan. Daarom heeft 
onze fractie voorstellen gedaan om de termijnen van de 
verschillende fasen van een bestemmingsplan te bekorten.

Wij kwamen tot een termijnstelling van 24 maanden, 
waarbinnen een bestemmingsplan moet kunnen worden af
gerond.

Daarvoor waren goede argumenten.
Verder meent de VVD, dat het bestemmingsplan in 

principe geen regels moet stellen aan de gedeeltelijke 
verandering of vernieuwing van bouwwerken of aan de 
oprichting van bouwwerken van geringe betekenis.

Tenslotte heeft de fractie zich tegen het voorstel van 
de minister gekeerd, dat de schorsende werking zou 
afschaffen van het Kroonberoep. Hierdoor zou immers de 
Raad van State worden overbelast met schorsmgsverzoeken.

Een ander onderwerp is het beleid van de centrale 
overheid.

In de eerste plaats werd hierbij gesproken over de 
planologische kernbeslissing (P.K.B.), dat is een beslissing 
van de rijksoverheid over fundamentele zaken en hoofdlij
nen van het ruimtelijke ordeningsbeleid.

Bezwaren die onze fractie tegen de PKB's heeft spit
sen zich onder meer toe op de lange tijd, die er met het 
nemen van een PKB is gemoeid, en de omvangrijke nota's 
met het te hoge ambitieniveau van de overheid. Er is name
lijk de neiging om in een PKB te vervallen in details. We 
hebben ons dus gekeerd tegen een PKB, zoals we die nu 
kennen.

Wij menen, dat een procedure, die zich richt op zaken 
van fundamenteel belang beter geregeld kan worden en we 
hebben daar voorstellen voor gedaan. Bovendien moet de 
PKB-procedure met m deze wet worden geregeld.

Daarnaast werd ingegaan op de aanwijzmgs- en uitno- 
digingsbevoegdheid, dat wil zeggen de mogelijkheid van 
een hogere bestuurslaag om het bestemmingsplan te beïn
vloeden.

Dit instrument mag slechts een noodklepfunctie ver
vullen. Wij stelden de minister voor dat het gebruik van dit 
instrument de toestemming van de Kamer moet hebben. Het 
derde hoofdthema betreft de inspraak.

Met de invoering van een algemeen artikel over

inspraak m de Gemeentewet is een belangrijke stap gedaan, 
inzake de harmonisatie van de inspraak. Wel vragen wij ons 
af, welke maatregelen de minister denkt te nemen om ook 
de coördinatie te versterken.

Het zal nog wel twee maanden duren, voordat de 
eindstemmingen over dit wetsontwerp zullen worden ge
houden.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : A .A .M .E . van E rp, tel. 070-614911, 
tst. 2535.)

Schadevergoeding in de Wet R.0.
Bij de behandeling van de wijziging van de Wet op de 

Ruimtelijke Ordening is uitvoerig ingegaan op één van de 
heetste hangijzers sedert 1965: de problematiek van de 
vergoeding van schades en hogere kosten.
• Tot hoever mag een overheid (Rijk, provincie, gemeente) 

door ruimtelijke maatregelen de vrijheid, de belangen, en 
andere rechten van individuele burgers beperken en 
wanneer mogen die burgers aan die overheid om een 
schadevergoeding vragen?

• Wanneer kan een lagere overheid een financiële claim bij 
een hogere overheid indienen, als die lagere overheid 
zich voor hogere kosten ziet gesteld door zich aan 
„hogere" plannen te houden?

Is het wel billijk om anderen dan „plannenmakers" 
direct of indirect met eventuele kosten of schade op te 
zadelen? En m hoeverre moet hier het criterium gelden:
„Wie bepaalt, die betaalt"?

De VVD-woordvoerer vroeg om een uitbreiding van 
de huidige, bestaande vergoedingsregelingen, die te 
beperkt worden geacht. Immers, momenteel kan een burger 
alleen schadevergoeding aan een gemeente vragen, als hij 
door bepalingen van een gemeentelijk bestemmingsplan 
onevenredige schade lijdt, die redelijkerwijs niet voor zijn 
rekening moet blijven, en momenteel kan een gemeente 
alleen aan een andere overheid een vergoeding voor 
hogere kosten vragen als die kosten zijn ontstaan door een 
uitdrukkelijke „aanwijzing”. Behalve in die zeer beperkte 
gevallen, bestaat er voor de burger of gemeente geen 
andere financiële rechtsbescherming ten opzichte van Rijks
plannen (zoals de huidige 15 landelijke Structuurschema’s en 
-schetsen), en evenmin ten opzichte van de vele tientallen 
provinciale streekplannen; deze plannen vallen niet onder 
een vergoedingsplicht. En toch hebben ook die (gedetail
leerde) plannen in de praktijk wel degelijk een bindende 
werking direct naar de gemeente en indirect naar de burger 
toe. Soms als „stille kracht”, als leidraad/richtingbepaler, wie 
durft eromheen. De bijna-zekerheid van afkeuring van een 
bestemmingsplan dreigt bij afwijking van die hogere plan
nen. Soms als „stille dwang" via (Rijks-)mspecties, via Provin
ciale Planologische commissies en via een uitdrukkelijke 
vermelding van gewenste uitwerking in gemeentelijke 
bestemmingsplannen. De VVD-fractie vindt dat iedere over
heid, die planologische maatregelen treft, daarvoor ook 
financieel aansprakelijk moet zijn. Plannenmakende overhe
den moeten onevenredige schade of kosten niet op anderen 
afwentelen. Daarom is op dit punt een amendement op het 
huidige artikel 49 ingediend. En verder is een motie inge
diend om ook de planologische activiteiten van Rijk en 
provincie in beginsel aan een vergoedingsregeling te 
onderwerpen. Hierdoor zal het volgende worden bereikt:
• Een burger zal niet snel tussen wal en schip geraken, als 

hij een schadeclaim wil indienen; bij aantoonbare oneven
redige schade is er dan meestal een titel voor verhaal.
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• Naast „wurggreep-achtige" aspecten, zullen hogere plan
nen ook parallelle vormen van financiële rechtsbescher
ming moeten bieden.

• Aan de decentralisatie-gedachte zal meer recht worden 
gedaan,

• Ook hogere overheden moeten hun planologische ambi
tie- en aspiratieniveau aanpassen aan hun budgettaire 
mogelijkheden.

• Aan beginselen van behoorlijk bestuur, zoals zorgvuldig
heid, evenwichtigheid, en evenredigheid wordt volop 
recht gedaan.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te  V e ldhu is, te l. 070-614911, 
tst. 2288.)

Stemming huurmoties uitgesteld
Tussen CDA en VVD bestond geen meningsverschil 

over de noodzaak om in 1984 drie procent huurverhoging te 
vragen. Ook over de wenselijkheid om in de komende jaren 
de woonlastenstijging te matigen waren beiden het eens.
Het CDA kwam aanvankelijk met een motie, waarin zonder 
een concreet percentage te noemen werd gevraagd om 
gematigder stijging in de jaren 1985 en 1986. Later gaf de 
CDA-woordvoerder te kennen dat daaronder moest worden 
verstaan: „minder dan drie procent". De VVD vond het niet 
zo verstandig om nu al met cijfers te smijten, terwijl nog lang 
met duidelijk is hoe de loon- en prijsontwikkelingen zich in 
de jaren na 1984 zullen ontwikkelen. Daarom kwam woord
voerder Pol de Beer met het voorstel om de procentuele 
huurstijging in 1985 met hoger te laten zijn dan de procentu
ele toename van de inkomens „schoon in het handje". Ook 
daarmee wordt matiging van de lastenverzwaring bereikt; 
maar dan rekening houdend met de ontwikkeling in dat jaar.

Er werd een poging gewaagd om beide gedachten m 
één motie samen te vatten. De specialisten in beide fracties 
werden het daarover eens, maar enkele minuten vóór de 
stemming in de Tweede Kamer liet het CDA weten, dat de 
fractie met accoord was en verzocht de Kamervoorzitter om 
de stemming uit te stellen voor nader beraad.

Een andere motie van Pol de Beer zal naar verwach
ting brede steun in de Kamer ondervinden. Hij vraagt om 
huurders, die thans recht hebben op individuele huursubsi
die, dat recht met te ontnemen. Dat dreigt namelijk wel te 
gebeuren omdat op 1 juli a.s. de huurgrens, waarboven geen 
individuele huursubsidie meer wordt uitgekeerd, wordt ver
laagd van ƒ 735,- naar ƒ 650,- per maand.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L .M . d e  B eer, tel. 070-614911, 
tst. 2405.)

Reclassering
De Reclassering was aan een reorganisatie toe, omdat 

de werkzaamheden van het particulier initiatief (zoals de 
Algemene Reclassermgs Vereniging, Het Leger des Heils, 
Consultatiebureaus voor Alcohol en Drugs) met efficiënt 
meer functioneerden, voornamelijk door overlappingen. 
Daarbij kwam nog een bezuinigingsoperatie van ƒ 20 mil
joen.

De organisaties zijn zelf met een reorganisatie- en 
bezuinigingsplan gekomen. Deze ideeën zijn niet gehono
reerd door de staatssecretaris van Justitie en de regering is 
met een eigen voorstel gekomen. Maar volgens de VVD 
strookte dit niet met het regeeraccoord; „vermindering van 
overheidsbemoeienis, privatisering, deregulering en demo

cratisering". De verschillende organisaties zouden namelijk 
wegsmelten m stichtingen, die direct onder het departement 
van Justitie zouden komen te staan.

In de stichtingsbesturen zouden ook moeten worden 
opgenomen de Raden (platforms) bestaande uit de rechter
lijke macht, de advocatuur, gevangeniswezen en forensische 
psychiatrie. Die waren tot nu toe onafhankelijk.

Alle betrokkenen hebben een lange en heftige strijd 
gevoerd met als resultaat dat via een convenant en contract- 
figuur het Leger des Heils een „soort" van zelfstandigheid 
mag behouden.

De VVD-fractie heeft gepleit voor een organisatie, 
waarin de zelfstandigheid en pluriformiteit van het particu
lier initiatief is gewaarborgd en het penitentiaire reclasse- 
ringswerk een plaats vindt. Tevens blijven in onze visie 
vertegenwoordigers van de Reclassermgsraden (platforms) 
en cliëntenorganisaties hierbij betrokken met behoud van 
hun eigen verantwoordelijkheid en zelfstandigheid, om elke 
schijn van staatsreclassering te vermijden.

Wij hebben hierover een motie ingediend.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. A. Lucassen-S tauttener, tel. 

070-614911, tst. 2388.)

Rapport Prof.mr. B.M. Teldersstichting
Geschrift no. 51 van de Prof.Mr. B.M. Teldersstichting 

is een rapport over Jeugdwerkloosheid. Deze helaas actu
ele studie gaat over de gevolgen, de oorzaken en de 
bestrijding van de werkloosheid onder jongeren. Aan de 
orde komen onderwerpen als de „verloren generatie", 
„jeugdcriminaliteit", „kansen schoolverlaters", „minimum 
jeugdloon en werkloosheid", „ontslagprocedures", „leerling
wezen" en „arbeidsduur-verkortmg”.
Dit geschrift is voor lezers van de VVD-Expresse gratis 
verkrijgbaar.
U kunt de bon, die hieronder staat invullen en opsturen in
een enveloppe met postzegel naar
VVD-EXPRESSE
Postbus 19027, 2500 CA’s-Gravenhage 
Deze aanvraag kunt u tot 2 april a.s. msturen.

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

O n d e rg e  te ke n d e :

N a a m :...................... '..........................................................................

A d re s :

P ostcode .......................................

W o o n p la a ts :................................

O  w il ra p p o rt n r. 51 ontvangen.
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Commentaar van drs. Ed Nijpels op 
bezuinigingsplan Volksgezondheid

Naar aanleiding van een spreekbeurt van de CDA- 
fractievoorzitter Bert de Vries laat VVD-fractie-voorzitter, Ed 
Nijpels, weten geen enkele behoefte te hebben aan gekisse
bis over een zo belangrijke zaak als de volksgezondheid. 
Nijpels betreurt het in hoge mate dat de discussie over een 
aantal belangrijke punten in de volksgezondheid nu gepola
riseerd dreigt te worden in plaats van de partijen op zake
lijke wijze kijken hoe ze het met elkaar eens kunnen worden.

De VVD heeft de afgelopen weken geprobeerd met 
CDA en kabinet tot overeenstemming te komen over een 
aantal bezuinigingsplannen in de volksgezondheid. Voor de 
VVD stonden en staan daarbij centraal de kostenbeheersing 
in de volksgezondheid, een vergroting van de keuzevrijheid 
van de verzekerde en een grotere mate van eigen verant
woordelijkheid. Het CDA had er verstandig aan gedaan, 
aldus Nijpels, nauwkeurig kennis te nemen van de letterlijke 
tekst zoals hij die afgelopen zaterdag op het VVD-congres 
heeft uitgesproken. De overtrokken reactie van het CDA was 
dan onnodig geweest.

Tijdens het VVD-congres op zaterdag 17 maart 1984 
zei drs. Ed Nijpels over deze zaak het volgende:

De kosten van de gezondheidszorg blijven sterk stij
gen. Het is nodig dat ook hier een bezuinigingsbeleid wordt 
gevoerd. In het regeeraccoord is afgesproken dat er in 1986 
ruim 3 miljard zal moeten zijn omgebogen. Ruim twee derde 
deel van deze ombuigingen zal worden gevonden door 
echte bezuinigingen: beddenreductie, budgettering van de 
kosten, verschuivingen van de tweede lijn naar de eerste 
lijn, enz. enz.

Dit ombuigingsprogramma staat op de rol en wordt 
uitgevoerd. Naast deze ombuiging van 2 miljard is verder 
afgesproken dat er nog 1 miljard zal moeten worden omge
bogen binnen het verzekeringsstelsel. Daarover wordt nu de 
discussie gevoerd. Het is jammer dat door voortijdige en 
onvolledige perspublicaties misverstanden zijn ontstaan over 
de invulling van dit deel van het ombuigmgspakket. Het 
CDA-Kamerlid Lansink heeft voor zijn beurt gesproken. Er is 
geen kant en klaar plan van CDA en VVD. Wel bestaat er 
overeenstemming over de globale richting van een wijziging 
in het verzekeringsstelsel die nodig is om.
• verhoging van de ziekenfondspremie te voorkomen;
• meer prikkels tot kostenbeheersing in het verzekerings

stelsel aan te brengen;
• de verzekerden meer keuze vrijheid ten aanzien van het 

te verzekeren pakket aan te bieden.

Kern van de opvatting is dat er voor een aantal voor
zieningen een ander verzekeringssysteem komt dat een 
zuinig gebruik van de gezondheidszorg bevordert. Pas dan 
kan voorkomen worden dat de premies blijven stijgen. 
Daarom hebben wij aanbevolen om over te gaan -  voor een 
deel van de voorzieningen -  op een restitutieverzekering

met een eigen risico aan de voet, zoals dat in verschillende 
vormen reeds bestaat voor ambtenaren en particulierverze- 
kerden.

Voor de verzekerden biedt dit het uitzicht op meer 
keuze vrijheid en minder hoge premies, met name als het in 
te voeren eigen risico tot een zuiniger gebruik van de 
gezondheidszorg leidt. In dit verband heeft de VVD een 
aantal voorbeelden van voorzieningen genoemd die in dit 
nieuwe deel van het verzekeringsstelsel kunnen worden 
ondergebracht. Financieel gezien is er geen absolute nood
zaak om alle genoemde voorbeelden (tandheelkunde, 
geneesmiddelen, taxivervoer, physiotherapie en eerste 
twee dagen ziekenhuisverpleging) in dit tweede traject 
onder te brengen. Immers er moet een bedrag van ruim 
900 miljoen (in 1986) worden gehaald, terwijl de genoemde 
voorbeelden een bedrag van 2300 miljoen omvatten. Onze 
bedoeling was en is dat het Kabinet zich aan de hand van de 
voorbeelden beraadt over de vraag welke precieze invulling 
het meest verantwoord is.

Ook de koopkrachteffecten zullen door het Kabinet 
berekend moeten worden. Pas als die bekend zijn is een 
definitief oordeel te geven. De VVD hecht echter sterk aan 
de grondgedachte dat er in het verstarde ziekenfondssys
teem een doorbraak komt naar meer keuzevrijheid, meer 
eigen verantwoordelijkheid en prikkels tot kostenbeheer
sing.

Woordvoerders van de VVD hebben zich de afgelo
pen tijd steeds uitgelaten in de zin zoals ik nu heb uiteenge
zet. Het zou jammer zijn als door voorbarige conclusies over 
de inkomenseffecten die grondgedachte naar de achter
grond wordt geschoven.

Noch de adviesorganen, noch de Regering zelf waren 
er tot nu toe niet in geslaagd dit deel van de ombuigingsope- 
ratie in te vullen. Veel mogelijkheden zijn er niet. Een 
verhoging van de ziekenfondspremie wordt door ons afge
wezen evenals een adhoc bezuinigingsbeleid zoals dat de 
afgelopen jaren te veel in de gezondheidszorg is gevoerd. 
Wat wij daarom thans hebben bepleit is een stmcturele 
doorbraak in het verzekeringsstelsel die uitemdelijk leidt tot 
kostenverlaging en minder hoge premies. Terecht heeft de 
Mimster-President gisteren de grondslag van deze gedachte 
-  invoering van een eigen risico aan de voet -  een mogelijke 
weg genoemd.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. D.J.D. Dees, te l 070-614911, 
tst. 2080.)

Nieuwe Wet op het Nederlanderschap
De herziening van de wet op het Nederlanderschap is 

in de eerste plaats een aanpassing aan een aantal gegroeide 
praktijken en inmiddels vrij algemeen aanvaarde uitgangs
punten, zoals de gelijkstelling van man en vrouw en van 
andere duurzame samenlevingsvormen aan het huwelijk.

Voorts wordt de naturalisatie tot nu toe formeel steeds 
bij wet tot stand gebracht, maar is toch praktisch grotendeels
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aan de Tweede en Eerste Kamer onttrokken. De naturalisa
tie wordt nu geregeld in het ontwerp, als Koninklijk Besluit, 
zonder tussenkomst van het parlement.

Naturalisaties: ruimhartig -  Toelating: restrictief.

Uitgangspunt voor de VVD-fractie was, dat de Neder
landse samenleving erbij gebaat is, vreemdelingen, die zich 
hier gevestigd hebben m zich op te nemen, als zij hier willen 
blijven. (Overigens moet worden opgemerkt, dat naturalisa
tie ook op de Nederlandse Antillen kan geschieden en dat 
daarvoor dezelfde regels gelden.)

Deze mensen worden dan niet langer als vreemdeling 
aangeduid en zullen gemakkelijker deel gaan uitmaken van 
onze samenleving. Traditioneel heeft Nederland vele buiten
landers opgenomen. Nederlandse familienamen tonen aan 
hoeveel geslachten van Nederlanders van vreemde her
komst zijn.

De VVD acht het onwenselijk deze trend m de toe
komst af te breken.

Maar daarbij zijn wij wel van oordeel dat een klem 
land als Nederland niet onbeperkt grote aantallen vreemde
lingen kan toelaten. Wij stellen dus een ruimhartig beleid 
voor met betrekking tot naturalisaties van blijvend in Neder
land gevestigde, legale vreemdelingen, maar tegelijkertijd 
moet het toelatingsbeleid voor nieuwkomers restrictief zijn.

Verkrijging van het Nederlanderschap
Er zijn drie mogelijkheden: 
le. Van rechtswege (automatisch)
2e. Door optie
3e. Door naturalisatie.

ad 1. Van rechtswege krijgen bijvoorbeeld kinderen van 
Nederlandse ouders het Nederlanderschap.

Maar voorts is de VVD er een voorstander van om het 
kleinkind van immigranten (3e generatie) ook automatisch 
Nederlander te doen zijn. Daarbij geldt dan de voorwaarde, 
dat de vader of moeder ten tijde van de geboorte van het 
kind in Nederland moet wonen, en zelf ook geboren is, toen 
hun moeder al in Nederland woonde.

ad 2. Door optie. Dat is een verklaring om Nederlander te 
willen worden. Deze kan worden afgelegd door meerderja
rigen, jonger dan 25 jaar, die in Nederland zijn geboren en 
getogen (2e generatie). Deze vreemdelingen worden dus 
met automatisch Nederlander, maar moeten een lichte pro
cedure volgen.

Tot nu toe gold het optierecht ook voor de buitenland
se vrouw, die met een Nederlander gehuwd was. Dat wordt 
nu een versneld recht op naturalisatie. Bovendien wordt dat 
ook het geval voor mannen en met alleen meer m het geval 
van een huwelijk, maar ook bij andere duurzame vormen van 
samenleven.

Misschien kan deze regeling ook iets bijdragen aan 
het terugdringen van de „schijnhuwelijken", hoewel die 
waarschijnlijk met zullen verdwijnen.

ad 3. De eigenlijke naturalisatie.
Deze is mogelijk voor meerderjarige vreemdelingen, die 
daar om verzoeken, en tegen wier verblijf geen bezwaar 
bestaat.

Zij moeten tenminste 5 jaar in Nederland hebben ge
woond, direct voorafgaand aan het verzoek tot naturalisatie, 
of slechts twee jaar, indien ze overigens minstens 8 jaar hier 
hebben gewoond.

Deze termijnen gelden niet voor mensen, die bijvoor
beeld vroeger al een Nederlander waren, of die al 3 jaar 
met een Nederlander of Nederlandse getrouwd zijn of m een

andere duurzame relatie samenleven.
Eén van de voorwaarden gesteld voor naturalisatie is 

ook, dat de verzoeker in de Nederlandse samenleving als 
mgeburgerd kan worden beschouwd.

Reeds tijdens de schriftelijke voorbereiding bracht de 
VVD naar voren, dat zij dit begrip gaarne wat nader mge- 
vuld zag. Het bleek, dat daarvoor moeilijk criteria zijn aan te 
geven. Deze zullen in de toepassing in de praktijk van de 
nieuwe wet moeten worden ontwikkeld, ook door de juris
prudentie, die naar aanleiding van deze wet zal worden 
gevormd.

Niettemin bleven CDA en VVD deze voorzieningen 
niet geheel voldoende vinden. Zij hebben een amendement 
ingediend, dat de redelijke kennis van de Nederlandse taal 
(of op de Antillen: de taal van het eiland) als een belangrijk 
criterium opgevoerd om te toetsen of die inburgering inder
daad aanwezig kan worden geacht.

Meervoudige nationaliteit
Het beleid is erop gericht te voorkomen, dat mensen 

twee, of zelfs meerdere nationaliteiten hebben. Zo'n meer
voudige nationaliteit is voor de betrokkenen een voorrecht 
en staat (dus) op gespannen voet met het beginsel van 
gelijkberechtiging van de Grondwet. Maar in de praktijk is 
ook, indien uit de nationaliteit rechtsgevolgen voortvloeien, 
een meervoudige nationaliteit een complicerende factor.

Nederlanders die een andere nationaliteit aannemen, 
verliezen dus het Nederlanderschap. Overigens is de VVD 
ervoor om Oud-Nederlanders bij terugkeer op gemakkelijke 
wijze weer te kunnen naturaliseren.

Ten aanzien van de buitenlanders die Nederlander 
willen worden, moet het zelfde beleid worden gevoerd. Dat 
wil zeggen dat zij hun oorspronkelijke nationaliteit bij het 
verkrijgen van de Nederlandse moet verliezen.

Er zijn wel argumenten om vreemdelingen, die wor
den genaturaliseerd m het bezit te laten van hun oude 
nationaliteit. Dat zou de kansen op terugkeer naar het land 
van oorsprong vergroten. Daar staat dan tegenover, dat het 
behouden van de oude nationaliteit misschien de integratie 
in de Nederlandse samenleving kan belemmeren.

De fractie ondersteunt dus de regeling dat, tenzij men 
dit redelijkerwijs niet kan verlangen, zij de oude nationaliteit 
moeten laten varen.

Als men zich wil naturaliseren, moet dat immers een 
echte keuze zijn voor het Nederlanderschap.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A .H . K ortha ls, tel. 070-614911, 

tst.2119.)

Reorganisatie Rijksdienst
De VVD-fractie is van mening dat de overheid uit haar 

voegen is gegroeid. Als we kijken naar de konijnsgewijze 
uitbreiding van het ambtelijk apparaat, naar het aantal regels 
dat de overheid produceert, dan moeten we concluderen 
dat het zo niet langer kan. Om principiële en praktische 
redenen is het nodig dat de overheid terugtreedt.

In de ogen van de VVD-fractie heeft het kabinet dan 
ook twee hoofdtaken, te weten: a) het saneren van de 
economie en b) het saneren van de overheid zelf.

Teneinde de overheid meer beheersbaar te maken is 
een zestal grote operaties aan de gang, te weten: de herover
weging, de privatisering, de personeelsvermindering, de 
deregulering, de decentralisatie en de reorganisatie van de 
rijksdienst. Al deze operaties zijn in een verschillend stadium 
van uitvoering. Zij hangen wel allemaal samen.

VVD-woordvoerder Jan Kees Wiebenga had kritiek op 
de regering omdat maatregelen tot afstemming van deze 
operaties te lang uitblijven. Het slagen van de sanering van
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de overheid is voor de VVD-fractie een toetssteen voor het 
succes van dit kabinet, zo zei hij.

Ministerraad
Een aantal onderdelen van het project reorganisatie 

rijksdienst heeft betrekking op het bevorderen van de 
samenhang in het algehele regeringsbeleid. Deze kunnen 
onder meer worden bevorderd door het opstellen van een 
jaarlijks actieprogramma, een algemene begrotingstoelich
ting, en een sociale miljoenennota.

Het actieprogramma bevat een aantal beleidsvoorne
mens, volgens prioriteit gerangschikt in vijf verschillende 
hoofdbeleidsgebieden, te weten: 1) bestuurlijk-juridische 
zaken, 2) sociaal-economische zaken, 3) leefbaarheidszaken, 
4) sociaal-culturele zaken en 5) internationale zaken.

Deze clustering zou ook invloed kunnen hebben op 
het aantal onderraden van de ministerraad en het aantal 
ambtelijke voorportalen, hetgeen een goede opschoning zou 
betekenen. Geen behoefte heeft de VVD-fractie aan minis
ters met een aparte status, of een zogenaamd kernkabinet.

Teneinde op dit niveau de verstarring te doorbreken, 
vroeg Jan Kees Wiebenga of de minister van Binnenlandse 
Zaken nog eens zijn gedachten wilde laten gaan over de 
verbreiding van staatssecretarissenschap tot de functie van 
onderminister, opdat vervanging van ministers m de Kamers 
en in de Ministerraad eenvoudiger wordt. Het zou boven
dien misschien niet slecht zijn om zonodig tussentijdse ver
schuivingen tussen bewindspersonen in het kabinet te kun
nen bewerkstelligen, zo stelde hij.

Tegen het aanstellen van een enkele politieke advi
seur -  op tijdelijke basis -  ter ondersteuning van bewinds
personen, heeft de VVD-fractie geen bezwaar.

Essentieel is versterking van de bevoegdheden van 
coördinerende ministers. Daartoe werd daarover een VVD- 
motie ingediend.

Voorts wil de VVD-fractie vaart zetten achter het 
verminderen van de circa 200 interdepartementale commis
sies. De splitsing van het ministerie van Volksgezondheid en 
Milieuhygiëne acht zij geslaagd. Voor de volgende kabinets
formatie dienen meerdere alternatieven voor een departe
mentale herindeling gereed te liggen.

Sanering adviesraden
Het recordaantal van ca. 350 adviesraden is onaan

vaardbaar. Te vaak worden daarvoor deelbelangen bena
drukt. De woordvoerder bepleitte krachtige voortzetting van 
de saneringsoperatie. Verplichte advisering moet worden 
afgeschaft, er moet een periodieke evaluatie komen, en de 
kosten van het adviesradenstelsel moeten worden beheerst, 
bijvoorbeeld door het zichbaar maken van alle kosten op de 
begroting, en het eventueel invoeren van een contributie 
voor deelnemende maatschappelijke organisaties. Om te 
garanderen dat alle overblijvende adviesraden bij wet wor
den ingesteld, diende Jan Kees Wiebenga een motie in. 
Tenslotte vroeg hij bij dit onderdeel hoe de regering deel
name van vrouwen aan adviesraden denkt te bevorderen.

Bedrijfsvoering
Aandacht besteedde onze woordvoerder nog aan de 

bedrijfsvoering bij de overheid. Met de regeringscommissa
ris bepleitte hij o.a. een drastische doorlichting van de 
„overhead" en een beter automatiseringsbeleid.

Al met al was zijn betoog een oproep aan de regering 
om nu tot daden over te gaan. De VVD-fractie zal voorzover 
nodig hierbij een aanjaagfunctie vervullen.

(V o o rn a d e re  in fo rm a tie : M r. J.C .C . W iebenga , tel. 070- 

614911, tst. 2092.)

Afronding Medianota
Op dinsdag 20 maart jl. vond na lang wachten de 

stemming plaats over de moties betreffende de medianota. 
Oorspronkelijk zou de stemming een week eerder hebben 
plaatsgevonden, echter het feit dat -  zelfs tot kort voor de 
stemming -  nog een groot aantal moties werden ingediend 
maakte uiteindelijk nog een uitgebreide commissievergade
ring noodzakelijk.

Omdat in eerdere nummers van de Expresse uitvoe
rig op de behandeling van de medianota is ingegaan zou het 
te ver voeren alle moties (rond de vijftig) te bespreken. 
Daarom nog een enkel woord over de volgende twee 
punten:
-  de motie Kosto (PvdA) over abonnee-TV: De motie, die 

werd aangenomen met de steun van het CDA, houdt in dat 
de omroepen aan abonnee-TV mogen gaan deelnemen. In 
de motie staat onder andere dat de eigen identiteit van de 
omroeporganisaties behouden moeten blijven wanneer 
men wil deelnemen aan abonnee-TV; dat betekent der
halve onder verantwoordelijkheid van de omroepen waar
door er sprake is van een zelfstandige rol.
De VVD-fractie heeft tegen deze motie gestemd. Al ruim 
een jaar lang stelt zij dat omroepen en bedrijfsleven niet 
samen op abonnee-TV zouden moeten en dat omroepen 
geen zelfstandige toegang zouden moeten krijgen. De 
berichten dat de VVD-fractie met de PvdA zou hebben 
onderhandeld, waarbij zou zijn aangeboden bovenge
noemde motie te steunen, zijn onjuist. Wel heeft de VVD- 
fractie ter oriëntatie met de PvdA gesproken, echter pas 
nadat het CDA dat deed. Er is geen sprake geweest van 
onderhandelingen of van een bod van de kant van de 
VVD-fractie.

-  Het derde net en de relatie met de zendtijduitbreiding: de 
VVD-fractie heeft tegen de motie Van der Sanden/Bei- 
nema (CDA) over de oprichting van het derde televisienet 
gestemd, de motie werd overigens met de steun van de 
PvdA aangenomen. De bezwaren die de fractie tegen de 
komst van een derde net heeft, zijn al eerder uitvoerig 
verwoord (zie de VVD-Expresse nr. 27). Nu heeft Minister 
Brinkman de gedachte uitgesproken, dat de voorgenomen 
zendtijduitbreiding overdag eventueel zou moeten wor
den ingeleverd bij de komst van een derde net.

De VVD-fractie echter acht uitbreiding van de zend
tijd overdag een juiste gang van zaken. Zij wil deze dan ook 
met in het geding brengen voor een derde net. De zendtijd- 
uitbreidmg overdag dient dan ook gewoon door te gaan.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. L .M .L .H .A . H erm ans en G. W. 
Keja, tel. 070-614911, resp . tst. 2634 en 2652.)

Kabinetsbeslissingen Waddengebied
Onlangs besprak de Bijzondere Commissie Wadden

zee van de Tweede Kamer een drietal Kabinetsbeslissingen 
inzake het Waddenzeegebied. Dat waren de vergunning 
voor aardgaswinning aan Petroland op de Zuidwal, de uit
breiding van de haven van Lauwersoog en de indijking van 
±  950 hectare bij Ferwerd aan de Noordfriese kust. De 
VVD-fractie keurde de aardgaswinning goed omdat de juri
dische positie van Petroland terzake erg sterk was en vervol
gens omdat de winning van het aardgas heel zeker geen 
verontreiniging met zich kan brengen en tenslotte dat het om 
een tijdelijke activiteit gaat die weliswaar 20 jaar zal duren. 
Met dit laatste aspect is aangetoond dat het om een groot 
gasveld gaat. De haven van Lauwersoog voor de vissers
schepen moet worden uitgebreid. Een gelukkige ontwikke
ling omdat immers de vis-aanvoer toeneemt waardoor de 
visafslag is uitgebreid en waarop de haven nu volgt.
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Het derde punt is inmiddels een meerjarige affaire 
geworden. Ook de friese Noordzeekust zal moeten worden 
beveiligd door een dijk op delta-hoogte. In de planning van 
het departement van Verkeer en Waterstaat is een deel van 
de friese noordkust het laatst aan de beurt van alle zeedij
ken. In 1990 moet het gereed zijn. Nu wil het geval dat de 
bestaande zeedijk plaatselijk ver het land inspringt en 
slechts heel geleidelijk weer op dezelfde baan komt waar de 
mspringmg begint. In deze ontstane enclave is al sinds jaar 
en dag landaanwinning gaande. Ook verderop zeewaarts 
gebeurt dit nog, overigens langs de gehele kust. Het ligt 
sinds de 70'er jaren met meer in de bedoeling deze landaan
winning te laten volgen door inpoldering. Daartoe zijn deze 
werken op een veel te laag pitje gezet. Uitgangspunt is 
uiteraard dat de Waddenzee -  middels een Planologische 
Kern Beslissing (P.K.B.) niet zal worden aangetast tenzij 
landelijke of regionale belangen zulks vergen.

Gezien de zeer sterke aktiviteiten die in het Noord- 
fnese worden ontwikkeld door middel van verschillende 
actiecomité’s om tot een indijking over te gaan ten behoeve 
van gespecialiseerde landbouwproducties is er van een 
regionaal belang sprake. Het Provinciaal Bestuur van Fries
land moet een consessie-aanvraag indienen voor een indij
king en dus ook voor het aanleggen van een nieuwe zeedijk. 
De eerste aanvraag kwam m 1978. Dit plan kreeg de naam 
plan-D; de zoveelste mogelijkheid volgens het alfabet, waar
bij plan-A een verhoging van de oude dijk voorstelde, dus 
zonder nieuwe indijking.

De VVD Tweede Kamer fractie stond achter plan D, 
dat wil zeggen met indijking. De toenmalige regering wil
ligde deze aanvraag volgens plan D niet in. In een Kamerde
bat daarover dienden Faber (CDA) en Harry Waalkens een 
motie m die uitsprak dat plan A met moest worden uitge
voerd en waarin de mogelijkheid werd uitgesproken een 
dijk te leggen tussen A en D. In 1982 kwam het provinciaal 
bestuur van Friesland met een dergelijk plan, nu genaamd 
plan C, behelsend een indijking van plm. 1460 hectare. 
Volledigheidshalve dient vermeld dat de hoofdzaak van de 
in te dijken gronden bestaan uit zogenaamde zomerpolders 
die reeds 1 meter boven het zee-niveau liggen. Deze gron
den worden 's zomers beweid en herbergen 's winters bij 
tijd en wijle veel ganzen. In 1983 wees het huidige kabinet 
plan C ook af, maar zei er bij dat de eigenaren een dijkje 
mogen ophogen. Zodat de zojuist genoemde zomerpolders 
voor permanent agrarisch gebruik benut konden worden.
Het „comité C" en andere autochtonen kwamen m verhoogde 
staat van activiteit.

De Bijzondere Kamercommissie hield wederom een 
hoorzitting in Leeuwarden. Allerlei politieke activiteiten 
volgden met name m het CDA. Het Friese Provinciale 
Bestuur liet weten aan het Kabinet nog eens te willen praten. 
Het resultaat daarvan is toch een indijking van ongeveer 
950 hectare land achter een nieuwe deltadijk. Deze mag 
volgens het Rijk niet meer kosten dan ƒ 66,5 miljoen.

Waalkens diende samen met het CDA in een Commis
sievergadering op 21 maart jl. een motie in waarin gevraagd 
wordt dit bedrag (zonodig) te indexeren omdat de uitvoering 
van de dijkbouw pas over enkele jaren plaats vindt.

In een tweede motie vroeg de VVD-fractie de Rege
ring het daarheen te leiden dat de straks buitendijkse gron
den die nog in particulier eigendom zijn, worden verworven 
door de Staat indien de eigenaren daarin bewilligen.

Naar het zich laat aanzien zullen beide moties worden 
aangenomen met steun van het CDA. Deze samenwerking 
tussen beide regeringsgezinde fracties is prettig om mede te 
delen, omdat beiden elkaar over en weer hebben verweten 
m de achterliggende tijd geen duidelijk standpunt terzake te 
hebben gegeven.

Harry Waalkens kon het CDA bedienen met een 
vastgelegde uitspraak voor plan C van collega Blauw bij de

begrotings-behandeling van Verkeer en Waterstaat.
Dat er nu minder wordt ingedijkt dan bij plan C vindt 

de VVD-fractie te betreuren, maar zij vindt het anderzijds 
heel belangrijk dat de Friezen en het Kabinet tot een 
accoord kwamen. De Ministers Winsemius en Braks hebben 
lange tijd niets willen weten van een indijking, ja zelfs te vuur 
en te zwaard bestreden. Nu -  na het accoord met Friesland-  
kunnen zij uitleggen dat een ieders belang er mee gediend 
is, zelfs die van de natuur en de natuurliefhebbers. Het kan 
verkeren.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H .P.H . W aalkens, te l 070-614911, 

tst. 2349.)

Turkije-nota
Deze week behandelde de Kamer de regeringsnota 

over Turkije. Het tijdstip waarop de nota is geschreven is 
meer dan een jaar geleden. Het is duidelijk dat het Turkije 
van toen grote verschillen vertoond met het Turkije van 
heden. Het ligt in de lijn van de verwachtingen dat er op 
korte termijn nieuwe ontwikkelingen zijn die nog meer 
afstand zullen maken van de toestand zoals hij was een jaar 
geleden.

Zoals duidelijk blijkt uit internationale commentaren 
op de nieuwe Turkse Grondwet heeft deze in ieder geval de 
mogelijkheden om de democratie in Turkije min of meer 
volledig tot stand te laten komen. Er bestaat geen model- 
Grondwet voor een democratie, er zijn in dezen vele ver
schillen waar te nemen m Europa, inhoudelijk is de Turkse in 
ieder geval voorzien van voldoende waarborgen, dat de 
burger zijn democratische vrijheden heeft. Van het grootste 
belang is daarom, om de uitvoeringswetgevingen in de 
gaten te houden. Ook daar zijn thans beoordelingen over 
gemaakt. Door toedoen van de Raad van Europa zijn een 
aantal internationale experts op het gebied van wetgeving 
uitgenodigd om hun oordeel te geven.

Uit de beoordeling van deze experts blijkt dat er zeer 
grote stappen zijn gezet op de weg naar de democratie, 
doch dat men nog niet gereed is. Het woord is duidelijk aan 
het parlement. Van belang is daarbij ook om te constateren, 
dat na de vorming van het Presidium van de Nationale 
Assemblee de Nationale Veiligheidsraad is ontbonden. De 
wetgevende macht is volledig in handen gelegd van het 
parlement, wat inhoudt de vorming van nieuwe wetten, maar 
ook de wijziging van bestaande'wetten. De Grondwet valt 
hier ook onder.

Heel duidelijk komt naar voren, dat de militairen alles 
trachten te doen om een nieuwe toestand van anarchie, zoals 
die er was voor de militaire machtsovername, met een 
dertig-tal politieke moorden per dag, te voorkomen.

De komende verkiezingen voor lokale bestuurslicha
men is van wezenlijk belang voor een toetsing van de 
democratie in Turkije, Meer partijen dan voor de algemene 
verkiezingen zijn toegelaten.

Van zeer groot belang voor de beoordeling is de 
situatie van de mensenrechten. Zij die thans onterecht 
gevangen zitten dienen zo snel mogelijk m vrijheid te wor
den gesteld. Vertrouwenwekkend is m ieder geval dat de 
schendingen begaan door de leden van het militaire regime 
even zeer in Turkije worden veroordeeld.

Een van de zorgwekkende zaken is het bestaan van 
„martial law” in Turkije. Een gevolg is namelijk dat handha
ving van het recht dan volledig onder de militairen valt, en 
alles voor de militaire rechtbanken wordt gebracht. Echter 
men is druk doende ze op te heffen of te vervangen. De 
Nederlandse Regering blijft samen met gelijkgezinde lan
den aandrmgen op het volledig uitbannen van welke uitzon
deringstoestand dan ook, pas dan zijn de militairen volledig



3 4 - 5

terug in de kazernes. De Raad van Europa is daar een 
uitermate geschikt platform voor. Het is natuurlijk evident dat 
de zogenaamde statenklacht ook voortgang moet vinden, 
maar het verleden kan niet uitgewist worden.

Ook de Europese gemeenschap heeft haar speciale 
verhoudingen tot Turkije. Er bestaat een associatie-overeen- 
komst doch het financiële protocol is bevroren. Terugkeer 
naar democratischer omstandigheden is voor ontdooiing 
nodig.

Turkije is van essentieel belang voor de NAVO. Qua 
mankracht is zij één van de grootste contribuanten en zij 
bewaakt de langste grens met de Sovjet-Ume. Voorkomen 
dient te worden dat deze bondgenoot vervreemd wordt, 
ondanks de rechtvaardige kritiek onzerzijds op bepaalde 
zaken. Het is tevens de voorpost tegen het opdringende 
islametisch-fundamentalisme.

De Gneks-Turkse kwestie is zeer delicaat. Zeker de 
houding van de regering in Athene draagt niet bij tot verbe
tering van de relaties.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.D. B laauw , tel. 070-614911, 
tst. 2989.)

(Uit de Eerste Kamerfractie)

Begroting Verkeer en Waterstaat 1984
Bij de selectie van onderwerpen voor bespreking in 

het plenaire debat heeft de VVD-fractie bij deze begrotings
behandeling een sterke voorkeur getoond voor aangelegen
heden met internationale aspecten.

Naast de actualiteit van de problemen van het grens
overschrijdend goederenvervoer werd die voorkeur bepaald 
door de prioriteit, die men in Nederland moet blijven toe
kennen aan internationale samenwerking voor het behoud 
van de positie op het gebied van verkeer en vervoer.

In dat kader werd uitdrukkelijk blijk gegeven van de 
grote waardering voor het Nederlandse memorandum, dat 
vorig jaar m de Europese Raad en in de Vervoersraad is 
gepresenteerd. Dat is een zeer lofwaardig initiatief geweest 
van deze VVD-minister. Taak is echter thans om het daarin 
voorgestelde beleid, gebaseerd op het beginsel van een vrij 
verkeer van diensten en vergroting van de effectiviteit en 
rentabiliteit van de vervoersector, te realiseren. Een belang
rijke bijdrage daartoe vormt een spoedige opheffing van de 
kostbare en discriminerende belemmeringen aan de bin
nengrenzen van de Europese Gemeenschap. Met het oog op 
de deze week te houden vergadering van Europese trans- 
portministers werd Neelie Smit-Kroes daartoe veel succes 
gewenst.

Met betrekking tot de ontwikkelingen in de zee
scheepvaart vertolkte de VVD-woordvoerder de grote zorg 
over gevallen van éénzijdige reservering van lading door de 
overheid, dumpmgspraktijken en economisch niet te recht
vaardigen tarief-aanbiedingen. De verwachting werd uitge
sproken dat de moordende concurrentie, waarbij door de 
Russische koopvaardijvloot tot 40% onder de marktprijs 
wordt geopereerd, op lange termijn niet is vol te houden 
door de vrije handelsvloot uit het Westen. De oplossing van 
deze problematiek vergt een gezamenlijke Europese bena
dering, waarbij met moet worden geschroomd om duidelijk 
te spreken over gerichte tegenmaatregelen.

Zeker moet worden voorkomen dat door het uitblijven 
van sterke reacties van Westerse zijde de indruk gaat ont
staan dat in deze niet alleen een lankmoedige doch ook een 
berustende houding wordt ingenomen. In haar beantwoor
ding stelde de minister dat bij verder uitblijven van de

gewenste resultaten in het scheepvaart-politieke overleg op 
korte termijn een resolute houding van Westerse zijde mag 
worden tegemoet gezien.

Een belangrijk onderwerp, dat op nationaal niveau 
een meer liberale regeling behoeft, werd belicht door frac
tievoorzitter Guus Zoutendijk. Het betreft hier het regerings
standpunt over het rapport „Taak en functie van de PTT", van 
de zogenaamde commissie Swarttouw. Onze woordvoerder 
oordeelde dat het eventueel achterraken bij die van het 
buitenland m het bijzonder de Verenigde Staten, schadelijk 
is voor ons bedrijfsleven. Dit als gevolg van het bureaucrati
sche, logge en monopolistische karakter van de PTT-organi- 
satie en het gebrek aan vrijheid voor de PTT directie om 
bedrijfsmatig en innovatief te opereren. In het rapport Swart
touw miste de woordvoerder in de eerste plaats een princi
piële discussie over de noodzaak van het PTT telecommuni- 
catiemonopolie. Een duidelijke stellingname had toch niet 
mogen maskeren dat het monopolie beperkt dient te blijven 
tot het wat uit oogpunt van algemeen belang strikt noodzake
lijk is. Mede gezien de grote belangen van het bedrijfsleven 
hadden daar passages gewijd dienen te zijn aan het voorko
men van oneerlijke concurrentie wanneer de PTT de aan- 
sluit-voorwaarden voor randapparatuur vaststelt, betreffende 
de snelheid van technische vernieuwing en betrokkenheid 
van het bedrijfsleven daarbij. Door het ontbreken van con
currentie dreigt toch bij elke monopolist immers het gevaar 
van willekeur, van technische verstarring en van niet op 
bedrijfs-economische gronden vastgestelde tarieven en 
prijzen.

De Staatssecretaris deelde de zorgen van de VVD- 
fractie in de Eerste Kamer.

Blijkens deze gedachtenwisseling zien wij de behan
deling van deze nota in de Tweede Kamer tegemoet.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : A M . van B em m elen, tel. 070- 
244742.)

Rapport Prof. mr. B.M. Teldersstichting
Geschrift no. 51 van de Prof.Mr. B.M. Teldersstichting 

is een rapport over Jeugdwerkloosheid. Deze helaas actu
ele studie gaat over de gevolgen, de oorzaken en de 
bestrijding van de werkloosheid onder jongeren. Aan de 
orde komen onderwerpen als de „verloren generatie", 
„jeugdcriminaliteit", „kansen schoolverlaters”, „minimum 
jeugdloon en werkloosheid”, „ontslagprocedures”, „leerling
wezen" en „arbeidsduur-verkorting".
Dit geschrift is voor lezers van de VVD-Expresse gratis 
verkrijgbaar.
U kunt de bon, die hieronder staat invullen en opsturen in
een enveloppe met postzegel naar
VVD-EXPRESSE
Postbus 19027, 2500 CA's-Gravenhage 
Deze aanvraag kunt u tot 2 april a.s. insturen.

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

O n d e rg e te ke n d e :

N a a m :.................................................................................................

A d re s :

P o s tc o d e :....................................

W o o n p la a ts :................................

O  w il ra p p o rt n r. 51 ontvangen.
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Verslavingsproblemen in de gevangenis
De door de regering aangegeven uitgangspunten en 

doelstellingen van het penitentiaire drugsbeleid worden in 
grote lijnen onderschreven. Deze zijn:
1. Het zoveel als mogelijk voorkomen van de invoer van en 

handel in drugs m de penitentiaire inrichting.
2. Het zoveel mogelijk beteugelen van het drugsgebruik.
3. Het bieden van bescherming aan (ex-)verslaafden en 

overige gedetineerden die geen bemoeienis met drugs 
willen hebben.

4. Het beschermen van het personeel tegen chantage en 
financiële verleiding door gedetineerde drugshande
laren.

5. In het kader van de algemeen geboden hulp, het bieden 
van bijstand welke op specifieke medische en sociaal- 
psychische verslavingsproblemen is gericht.

Kritiek wordt geleverd op de voorzichtige aanpak. Dit 
blijkt alleen al uit de gekozen bewoordingen. Bijvoorbeeld 
het „zoveel als mogelijk voorkomen van de invoer" en het 
drugsgebruik „zoveel mogelijk te beteugelen" m plaats van 
„te voorkomen" en „te beteugelen". Het lijkt bijna wel alsof 
niet in de resultaten van het voorgestelde beleid geloofd 
wordt. Deze benadering is onjuist en werkt met inspirerend.

Het is volstrekt onaanvaardbaar dat de mogelijkheden 
tot handel m en gebruik van drugs in gevangenissen en 
Huizen van Bewaring zo groot zijn. Uit een wetenschappelijk 
onderzoek naar kenmerken van gevangenisstraffen is naar 
voren gekomen dat 15% van diegenen, die vóór de detentie 
geen drugs gebruikten, verklaarden dit wel (incidenteel) 
tijdens detentie te doen.

Het is kennelijk mogelijk om de Nederlandse gevan
genis clean m te gaan en er verslaafd uit te komen. Een 
beleid gericht op uitbanning van het drugsgebruik moet 
derhalve krachtig worden gevoerd.

Terecht wordt er een beleid ontwikkeld waardoor er 
een goed registratiesysteem van drugsverslaafden en -han
delaren komt. Het is onbegrijpelijk dat dit al niet eerder is 
gebeurd. De verslavingsproblematiek is toch al jaren be
kend.

Het beleid is gericht op beperking van mvoermoge- 
lijkheden, onder meer door stelselmatig onderzoek aan 
lichaam en kleding. Een dergelijk onderzoek is in beginsel 
vernederend. Het staat m feite haaks op de doelstelling van 
de humane tenuitvoerlegging van gevangenisstraffen. 
Niettemin is de situatie thans zo schrijnend, dat de VVD- 
fractie dergelijke onderzoeken onvermijdelijk acht. De 
VVD-fractie wil evenwel dat het beleid erop gericht is om 
binnen afzienbare tijd te komen tot een systeem m het 
gevangeniswezen, waarbij het onnodig zal zijn, dat de 
gevangenen die niet of nauwelijks met drugs te maken 
hebben, dergelijke onderzoeken moeten ondergaan.

De instelling van drug-vrije afdelingen is m de ontwik
keling naar een algeheel drug-vrije gevangenis onontkoom
baar.

Bezwaar werd gemaakt tegen het apart zetten van 
drugshandelaren, uitsluitend omdat zij veroordeeld zijn van
wege overtredingen van de Opiumwet. Dit creëert gevange
nissen binnen gevangenissen.

Uit informatie van directeuren van gevangenissen is 
bovendien gebleken, dat het geenszins vaststaat, dat het de 
drugshandelaren zijn die ook voornamelijk verantwoordelijk 
zijn voor het drugsgebruik in de gevangenis.

Uit studies blijkt ook voor de Nederlandse situatie, dat 
er een duidelijke samenhang tussen drugsgebruik vóór en 
tijdens detentie is. Daarenboven blijkt er ook een samen
hang te zijn tussen de inrichting waar men is ingesloten en 
drugsgebruik.

Dientengevolge dient de gevangenisstructuur gediffe
rentieerd te zijn. Diegenen die clean willen blijven en niet 
met drugs m aanraking willen komen, moeten daartoe de 
gelegenheid hebben.

Daartoe is door de VVD en CDA een motie ingediend 
met het verzoek aan de regering om te komen met voorstel
len om tot drug-vrije afdelingen te komen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m i. A H . K ortha ls, tel. 070-614911, 

tst.2119.)

Uit het Europees Parlement:

Herziening Gemeenschappelijk 
Landbouwbeleid

Het Europees Parlement heeft een debat gevoerd 
over de herziening van het Gemeenschappelijk Landbouw
beleid (GLB) en de landbouwprijzen voor de campagne 
1984-1985.

Enkele leden waren nogal teleurgesteld dat de Raad 
van Landbouwministers tot een accoord gekomen was, de 
nacht voor dat het Parlement zich had kunnen uitspreken, 
over de kwestie van de melk en de monetair compense
rende bedragen, alhoewel de grote meerderheid in het huis 
zich verheugd toonde dat de Raad eindelijk tot besluiten 
kwam.

De stemming over twee rapporten werd van de agen
da afgevoerd en het parlement als geheel nam met een 
grote meerderheid, waaronder de Liberalen, compromis
amendementen aan, waarin de Raadsbesluiten -  die ook op 
een compromis berusten -  werden goedgekeurd.

Minister Rocard, voorzitter van de landbouwraad, 
heeft voor het parlement de gevolgen van de genomen 
beslissingen duidelijk willen maken. Franse Socialisten en 
Communisten, die het door de Raad bereikte accoord cate
gorisch verwierpen, hebben desondanks hun eigen minister 
gestuurd. De Liberale fractie, met uitzondering van de 
Franse leden heeft zich voor de raadsbesluiten uitge
sproken.

De Luxemburgse Liberaal Charles Goerens heeft uit 
naam van de landbouwcommissie een rapport voorgelegd 
dat zich voor het opleggen van een oliën en vetten-belasting 
uitspreekt, maar hij maakte daar wel de kanttekening bij dat 
dat met zou kunnen zonder dat er eerst met de Amerikanen 
overlegd is, omdat er anders een echte handelsoorlog uit zou 
breken.

Hendrik-Jan Louwes heeft deze belasting namens de 
begrotingscommissie afgewezen, omdat volgens die com
missie het een illusie is te denken dat daardoor de landbou
wuitgaven beperkt zouden kunnen worden. Zonder werke
lijk diepgaande hervormingen zijn die uitgaven op de lange 
duur oncontroleerbaar.

Het rapport over de landbouwprijzen m zijn totaliteit 
heeft maar een zwakke meerderheid van het parlement 
kunnen vinden: 75 vóór, 58 tegen en 57 onthoudingen.

Het pakket maatregelen om een mogelijk evenwicht 
te brengen m de overschotproduktie is eveneens aange
nomen.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : ïr. H.J. Louw es, tel. 05956-1304.)



VVD-commentaar:
Kabinetsbesluit 1 ju li pakket

De totale bezuinigingen op de collectieve uitgaven 
voor 1984 bedragen 12 miljard gulden. Van dat totale bedrag 
moest nog 760 miljoen in de sfeer van de sociale zekerheid 
worden ingevuld. De daartoe strekkende maatregelen zou
den moeten ingaan op 1 juli. Vandaar de naam: 1 juli pakket.

Tegen de oorspronkelijke invulling van de 760 mln. 
had de VVD aanzienlijke bezwaren. Die invulling betekende 
te zware offers voor de langdurig arbeidsongeschikten. Die 
zouden daardoor in 1984 met 7 a 8% in koopkracht er op 
achteruitgaan. Daarom vroeg de VVD-fractie om verzach
ting. En ter compensatie vroegen wij een bijdrage van de 
kortlopende uitkeringen krachtens de ziektewet. Daarvan 
werden tot op heden geen ombuigingsoffers gevraagd.

Inmiddels heeft het kabinet tot een andere invulling 
van de taakstelling van 760 mln. besloten. Die invulling valt 
over het algemeen goed bij de VVD-fractie. Al zijn we op 
één punt ontevreden.

•  We zijn tevreden dat het kabinet heeft vastgehouden aan 
het taakstellende bedrag van 760 mln.
Met name vanuit de vakbeweging werd gevraagd om niet 
verder te gaan dan tot 400 mln.

•  De VVD vindt het redelijk dat de bovenminimale arbeids
ongeschikten en langdurig werklozen niet verder dan 
met 3% van hun daglonen worden gekort. Dit maakt het 
inkomensoffer in 1984 aanvaardbaar. De opbrengst van 
deze bezuiniging wordt daarmee verminderd tot 300 mln.

•  Het tekortschietende bedrag wordt nu grotendeels 
gevonden door een éénmalige besparing van 380 mln. via 
snellere en betere verrekeningsprocedures bij de soci
ale fondsen.
Per 1 januari a.s. moet dit z'n vervolg krijgen in structurele 
maatregelen in de ziektewet. Daar is het kabinet -  mede 
na zware aandrang van de VVD-fractie -  inmiddels toe 
bereid.

•  Vooruitlopend op die structurele maatregelen wordt al 
wel per 1 juli bepaald dat de ziektewetuitkering voortaan 
nooit meer dan 100 procent van het netto-loon kan wor
den. Dat levert een besparing van 55 mln.

•  De VVD-fractie betreurt het echter dat het kabinet niet 
meteen de nieuwe gevallen voor WAO, WW en WWV op 
70% van het laatst verdiende loon wil plaatsen. Op dat 
punt is het kabinet klaarblijkelijk voor de aandrang vanuit 
de vakbeweging gezwicht. Toch is een verlaging tot 70% 
van zowel oude als nieuwe gevallen per 1 januari a.s. 
onvermijdelijk. Anders komt de invulling van de bezuini
gingen voor de sociale zekerheid in het komende jaar, 
dus in 1985, in de knel. Ook bij een niveau van 70% van 
het laatst verdiende bruto-loon blijft ons sociale zeker
heidsstelsel ver uitsteken boven dat van de ons omrin

gende EG-landen, waar men niet hoger komt dan 40 tot 
60% (vergl. België en West-Duitsland).

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d i. R.W . d e  K orte , tel. 070-614911, 
tst. 2650.)

De affaire Valk
De afgelopen week heeft de Kamer gesproken over 

de affaire Valk; het hoofd van de Nederlandse Militaire 
Missie in Suriname, kolonel Valk, die betrokken zou zijn 
geweest bij de op 25 februari 1980 in Suriname gepleegde 
staatsgreep. Naar de rol van Valk bij die staatsgreep is een 
uitgebreid onderzoek gedaan door een speciaal ingestelde 
onderzoekscommissie. Daarbij is tevens onderzocht op 
welke wijze gegevens over deze zaak zijn behandeld op het 
Ministerie van Defensie.

Belangrijke conclusies van de onderzoekscommissie
waren;
• er is niet gebleken dat kolonel Valk heeft meegewerkt 

aan de voorbereiding of de uitvoering van de staatsgreep;
• wél is zijn handelen op een aantal punten voor ernstige 

kritiek vatbaar. Valk heeft nagelaten in het conflict tussen 
Surinaamse legerleiding en onderofficieren de nodige 
distantie te bewaren en hij heeft de opstandige onderoffi
cieren in algemene zin morele steun gegeven;

• een aantal ambtenaren op het Ministerie van Defensie had 
informatie over de rol van de Militaire Missie bij de 
Surinaamse staatsgreep moeten doorgeven aan de Minis
ters;

• de toenmalige Nederlandse ambassadeur in Suriname 
had Minister Van der Klaauw informatie over een bezoek 
van kolonel Valk aan de Surinaamse militairen met mogen 
onthouden.

„De affaire Valk dus gereduceerd tot een branie
achtige kolonel in de tropenzon, een wat zuinig rapporte
rende Ambassadeur en een idem Haagse hoofdambtenaar 
en een hoofd van een inlichtingendienst? Een berisping voor 
de kolonel en het kritisch bezien van een aantal procedures. 
En verder zand erover.

Aan die conclusie is de VVD-fractie thans in ieder 
geval nog niet toe, Er staan nog te veel vragen voor open en 
teveel zaken zijn nog onduidelijk. Wij hopen dat die duide
lijkheid aan het eind van dit debat wél zal bestaan.” Aldus 
VVD-woordvoerder Frans Weisglas, die vervolgens een 
groot aantal vragen stelde naar aanleiding van het rapport 
van de onderzoekscommissie. De belangrijkste vraag was 
hoe vaak kolonel Valk in de periode voorafgaand aan de 
staatsgreep op bezoek was geweest bij de opstandige 
onderofficieren. Voorts was er onduidelijkheid over de 
inhoud van de gesprekken die Valk bij hem thuis met deze 
onderofficieren had gevoerd. Ook stelde de VVD-woord- 
voerder vragen over het niet informeren van de betrokken 
ministers. Van de zijde van de PvdA werd ook opgemerkt

Verschijnt wekelijks met uitzondering van de recesperiodes van de Tweede-Kamerf ractie.
Uitgave van de Haya van Somerenstichting onder de verantwoordelijkheid van het hoofdbestuur van de VVD. 
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de Tweede-Kamerfractie van de VVD.
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dat er nog veel onduidelijkheid bestond over Valk's betrok
kenheid bij de staatsgreep en over de behandeling van de 
gegevens daarover in Den Haag. Het CDA daarentegen 
maakte van het begin af aan de indruk de zaak in de doofpot 
te willen stoppen.

Ook na de uitvoerige beantwoording door de minis
ters De Ruiter en Van den Broek, concludeerde Weisglas 
dat over de betrokkenheid van kolonel Valk bij de staats
greep nog onvoldoende duidelijkheid bestond. Hij wilde 
echter niet zo ver gaan als de PvdA die wenste dat de Kamer 
nu een eigen onderzoek zou doen. De VVD-fractie diende 
een motie in, waarin de Regering werd gevraagd een ver
volgopdracht te geven aan de onderzoekscommissie om 
door middel van verder onderzoek te trachten meer duide
lijkheid te krijgen over Valk’s betrokkenheid bij de staats
greep. Bijna de hele Kamer stemde voor deze motie. Dus 
uiteindelijk ook het CDA, want, verklaarde de CDA-woord- 
voerder: „Als de VVD-fractie op zoek is naar de waarheid, 
wie zou dan niet willen helpen?"

(Voor nadere informatie: drs. F.W. Weisglas, tel. 070-614911, 
tst. 2934.)

Stemmingen huurdebat
Twee weken na het huurdebat heeft de Tweede 

Kamer gestemd over de moties. Na moeizame onderhande- 
lingen kwamen CDA en VVD elkaar tegemoet. Het CDA 
schrapte uit haar motie, waarin werd gevraagd om matiging 
van de woonlasten in de komende twee jaar, de passage die 
betrekking had op de huurbelasting. (Zoals bekend is de 
VVD tegen een huurbelasting). De VVD zwakte de formule
ring van haar motie iets af. De motie vraagt nu om bij de 
huurverhoging in 1985 niet slechts rekening te houden met 
de stijging van de bouw- en exploitatiekosten zoals in het 
regeeraccoord staat, maar „om de huurstijging in sterke mate 
tevens te laten bepalen door de netto inkomensontwikke
ling". VVD en CDA stemdem vervolgens voor eikaars moties.

Zoals verwacht verkreeg de VVD kamerbrede steun 
voor een andere motie, waarin werd gevraagd om een 
overgangsregeling voor de huurders, die thans een huur 
betalen tussen ƒ 650,- en ƒ 735,-, en die uit de boot dreigden 
te vallen bij de individuele huursubsidie.

(Voor nadere informatie: L.M. de Beer, tel. 070-614911, 
tst, 2405.)

Defensienota
Het Nederlandse volk kan vele goede en slechte 

eigenschappen worden toegeschreven, maar voor vriend en 
vijand moet het duidelijk zijn dat militairisme ons vreemd is. 
Dat kan echter ook tot gevolg hebben, dat onzorgvuldig gaat 
worden omgesprongen met ons hoogste goed, onze vrijheid. 
Het is een probleem dat steeds weer terug te vinden is in de 
geschiedenis, zeker in langere periodes van vrede. Ook 
thans wil men te snel gedachten uiten, dat de kosten van 
defensie beter aan andere dingen besteed kunnen worden. 
Dan wil men gaan beknibbelen op percentages. Maar laat 
niemand toch de uitspraak van Solzjenitsyn vergeten „De 
vrije mens kent de waarde der dingen niet". De bevolking 
voelt zich, mede door de selectieve belangstelling van de 
media, steeds minder verbonden met de krijgsmacht. Het 
wordt tijd dat de Regering een aktief beleid gaat voeren om 
samenleving en krijgsmacht meer tot elkaar te brengen,

door de bevolking beter in te lichten. Dit stelde VVD- 
woordvoerder J.D. Blaauw onder meer tijdens de eerste 
behandeling van de Defensienota. Gedwongen door omstan
digheden zal de Kamer de Defensienota in een onjuiste 
volgorde behandelen. Ten onrechte komt pas later het eer
ste hoofdstuk over de grondslagen aan de orde.

Wat de economisch-fmanciële aspecten betreft kan 
gesteld worden dat de afweging taken/middelen enigszins in 
de knel is gekomen. Opeenvolgende Regeringen hebben 
de vastgelegde, noodzakelijk geachte verhogingen van het 
defensiebudget, in NAVO-kader ook door Nederland nog 
verhoogd tot 3% reeële groei, niet gehonoreerd. In feite is 
voor de gewenste opbouw van de Nederlandse defensie zo'n 
2,5 miljard gulden te weinig beschikbaar gesteld. Bij Defen
sie rijst steeds weer de vraag wat primair is: de financiële 
ruimte of de gewenste defensie-inspanning in relatie tot de 
dreiging. Van belang is daarom wel om een aantal cijfers te 
memoreren: in het traject 1964 -  1974 -  1984 daalde het 
percentage van de defensie-uitgaven op de rijksuitgaven 
van 18,4 via 12,0 naar 9.0%. Het percentage van het Bruto- 
Binn. Produkt is wat beter: 4,4 via 3,2 naar 3,4%. Tot 1987 een 
groei van 2% accepteren is noodzakelijk om financiële rede
nen, maar het is natuurlijk nog niet een volledig aanvaard
bare Nederlandse inbreng.
We lopen al achter! Daarom:
• de meerjarenramingen dienen maximaal te worden geho

noreerd.
• extra uitgaven die voortkomen uit het arbeidsvoorwaar

denoverleg moeten middels extra toewijzingen worden 
gefinancierd;

• meerkosten als gevolg van nationale investeringsopdrach- 
ten en de meerkosten die een gevolg zijn van compensa
tie en coproduktie dienen niet door Defensie gedragen te 
worden, zij zijn van industriepolitieke en werkgelegen- 
heidsaard, een goede regeling moet nou wel eens komen.

In elk opzicht dient de 2% rotsvast te blijven.
Nu reeds zijn bij de krijgsmacht ernstige tekorten 

ontstaan.

Marine
De Koninklijke Marine wordt geconfronteerd met het 

feit, dat de dreiging op de Atlantische Oceaan, het Noorde
lijke vlootgebied, sterk is toegenomen.

Voor de bondgenootschappelijke verdediging heeft 
de NAVO een grote behoefte aan oppervlakteschepen en 
juist voor deze zijde van de Oceaan is de Koninklijke Marine, 
samen met de Britse verantwoordelijk. De VVD heeft ern
stige problemen met het verminderde Nederlandse aandeel 
in de maritieme afschrikking. Bezien moet worden of dit in 
de tweede helft van de plan-periode kan worden verbeterd. 
Misschien door een deel van de gemoderniseerde Van 
Speijk-klasse langer in de vaart te houden.

Een ander probleem is de niet-vervanging van de 
patrouillevaartuigen voor de kustwateren, die overigens ook 
visserij-inspectie en andere vredestaken moeten doen. Dit 
probleem kan ook anders worden opgelost, zonder dat dit 
voor defensie een extra last behoeft te zijn. Ten gevolge van 
de uitbreiding van taakopvatting van verschillende ministe
ries gaan er steeds meer pnvé-vloten ontstaan.

Een versnippering van geld en mankracht vindt 
plaats. Interdepartementale samenwerking is hier gewenst, 
waarbij te denken is aan vaartuigen die meervoudig inzet
baar zijn. Het is de vraag of de toekomstige Orion wel 
betaalbaar is voor ons. Ook hier zou, via ïnterdepartemen- 
tele samenwerking, in samenhang met de behoefte voor de 
Kon. Luchtmacht overlegd kunnen worden met de nationale 
vliegtuigindustrie over mogelijkheden voor nieuw te bouwen
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typen. Verder is onder meer de terugloop van het aantal 
mijnenbestrijdmgsvaartuigen zeer zorgelijk.

Landmacht
Voor de Landmacht is het gewenst, dat een duidelijk 

inzicht bestaat in de strategische concepten en de methoden 
van de potentiële tegenstander. De pantserbestrijding 
bestaat al sinds jaar en dag als eerste prioriteit. Maar anti- 
tankhelicopters, opsporingsmiddelen, dataverwerking en 
electronische oorlogvoering zijn allemaal zaken, die weer 
voor ons uit worden geschoven. Zijn we wel op de goede 
weg om van alles wat, en als het kan het beste te hebben.

Het gevolg is namelijk, dat de conventionele afschrik- 
kingswaarde van het le  Legerkorps in West-Duitsland niet 
maximaal is en bovendien, dat daardoor de atoomdrempel is 
verlaagd.

Verder kunnen vraagtekens worden gezet bij de re
actietijd van het corps en bij de reparatiecapaciteit van de 
Landmacht. Zouden Brigades soepeler kunnen opereren 
met 4 in plaats van met 3 manoeuvre-elementen?

Verontrustend is ook de achterstand in beschermings
middelen tegen chemische en nucleaire aanvallen.

Overigens beschouwt de VVD de uitbreiding van de 
Nationale Reserve als een duidelijke verbetering.

Luchtmacht
De Kon. Luchtmacht heeft te kampen met onvoldoen

de mogelijkheden voor piloten om het vereiste aantal vliegu
ren te maken en met een bezuiniging door vergroting van 
squadrons en een gewijzigde vliegbasisbelegging. Het laatste 
is om financiële redenen noodzakelijk maar de genoemde 
factoren leiden wel tot een duidelijke verzwakking van het 
afschnkkingselement van de Koninklijke Luchtmacht.

Gewezen kan worden op het belang van de oriëntatie 
op de besluitvorming voor vervanging van F-16's in de jaren 
na 1990. Wellicht liggen hier mogelijkheden voor samenwer
king in Benelux-verband.

In het algemeen dient bij de internationale samenwer
king een grotere nadruk te liggen op een Europese aanpak, 
met name in het kader van de Independent European Plan
ning Group en, beter, van de West-Europese Unie, die ook 
een parlementaire Assemblée heeft.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.D. B laauw , te l. 070-614911, 
tst. 2989.)

Onderwijs in eigen taal en cultuur
Al jaren kunnen kinderen van diverse nationaliteiten 

onderwijs in eigen taal en cultuur krijgen. Het is gewenst om 
hieraan een wettelijke basis te geven door wijziging van de 
Lageronderwijswet, zoals dat al gebeurd is m de Wet op het 
Basisonderwijs, die op 1 augustus 1985 van kracht wordt. 
Voorts is het gewenst wat meer duidelijkheid in het beleid te 
krijgen. De regering heeft daarvoor een notitie gemaakt. Bij 
de behandeling van de wetswijziging is de inhoud van die 
notitie betrokken. Uitgangspunt van het beleid, zoals dat ook 
in de Minderhedennota staat, is dat de buitenlanders in 
Nederland zullen blijven. Daarom richten wij ons op inte
gratie.

Tegen die achtergrond moet het Onderwijs in Eigen 
Taal en Cultuur (OETC) bezien worden. Met andere woor
den: het OETC dient een functie te vervullen in het integra
tieproces.

Naar het oordeel van de VVD gaat het daarbij om 
twee aspecten:
• de ontworteling tegengaan, die dreigt als er een te grote

kloof is tussen school- en thuismilieu, met name voor jonge 
kinderen van ongeveer 5 tot 9 jaar.

• het ontwikkelen van het eigen-taalgevoel teneinde beter 
in staat te zijn een vreemde taal (Nederlands) te leren.

Het OETC is gebaseerd op vrijwilligheid. Vrijwillige 
deelname, indien de ouders dit voor hun kinderen wensen 
en vrijwillige opneming in het leerplan c.q. het schoolwerk
plan, indien het bevoegd gezag dit wenst. Dit laatste gebeurt 
in de praktijk bijna altijd.

Belangrijk is de vraag op welke doelgroepen het 
OETC gericht dient te zijn. De regering kiest onder de 
beperking, dat er minstens 10 leerlingen per groep zijn voor: 
een aantal met name genoemde landen van oorsprong zoals 
Marokko, Turkije, Italië, Spanje, Joegoslavië, Griekenland, 
Kaap Verdië, Portugal en Tunesië; Molukse kinderen, vluch
telingen én landen van de Europese gemeenschap. De VVD 
heeft daar een aantal bedenkingen tegen:

Wij willen het aantal doelgroepen beperken. Uit
gangspunten daarvoor zijn sociaal-economische achterstand, 
gedragsverplichtingen en reciprociteit (=  wederzijdse toe
passing). Grote vraagtekens heeft de VVD-fractie over de 
verhouding van het OETC met het intercultureel onderwijs 
en over inhoud en duur van het OETC. De meeste zaken 
moeten nog geregeld worden in een algemene maatregel 
van bestuur (AMvB). Bovendien is het wenselijk het beleid 
van de regering te kennen over het intercultureel onderwijs.

Daarom heeft de VVD-fractie aangedrongen op een 
notitie „intercultureel onderwijs” en heeft zij de regering 
gevraagd de concept-AMvB eerst aan de kamer voor te 
leggen.

Los van het OETC, maar van uitermate groot belang 
acht de VVD het onderwijs in de Nederlandse taal. Met 
name voor deze kinderen. Willen ze een goede kans in de

Rapport Prof.mr. B.M. Teldersstichting
Geschrift no. 51 van de Prof.Mr. B.M. Teldersstichting 

is een rapport over Jeugdwerkloosheid. Deze helaas actu
ele studie gaat over de gevolgen, de oorzaken en de 
bestrijding van de werkloosheid onder jongeren. Aan de 
orde komen onderwerpen als de „verloren generatie", 
„jeugdcriminaliteit", „kansen schoolverlaters", „minimum 
jeugdloon en werkloosheid", „ontslagprocedures”, „leerling
wezen” en „arbeidsduur-verkorting”.
Dit geschrift is voor lezers van de VVD-Expresse gratis 
verkrijgbaar.
U kunt de bon, die hieronder staat invullen en opsturen in
een enveloppe met postzegel naar
VVD-EXPRESSE
Postbus 19027, 2500 CA’s-Gravenhage 
Deze aanvraag kunt u tot 2 april a.s. insturen.

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

O n d e rg e te ke n d e :

N a a m :.................................................................................................

A d re s :

P o s tc o d e :....................................

W o o n p la a ts :................................

O  w il ra p p o rt n r. 51 ontvangen.
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Nederlandse samenleving hebben, dan is beheersing van 
de Nederlandse taal een eerste prioriteit. Nu al is de achter
stand bij het verlaten van de lagere school zo groot, dat er 
moeilijkheden ontstaan in het voortgezet onderwijs.

Daarom heeft de VVD bij de behandeling van de 
Minderhedennota een motie ingediend, die erop is gericht 
extra faciliteiten voor onderwijs in de Nederlandse taal 
beschikbaar te stellen. De gelden daarvoor kunnen gevon
den worden in de beperking van het aantal jaren, dat OETC 
gegeven wordt.

Deze verschuiving acht de VVD gewenst, omdat te 
lang doorgaan met OETC betekent, dat er teveel van het 
gewone onderwijs wordt gemist.

Ten aanzien van de leerkrachten voor OETC gaat de 
VVD uit van de volgende minimum voorwaarden: een akte 
van bekwaamheid uit eigen land, de verplichting een cursus 
Nederlandse taal en cultuur te volgen en een minimum 
verblijfsduur in Nederland. Op het laatste punt verschillen 
wij van mening met de regering.

(Voor nadere informatie: H.F. Dijkstal, tel 070-614911, 
tst.2292.)

Wet op de Stads- en Dorpsvernieuwing
Deze week is tijdens uitgebreide commissievergade

ring de artikelsgewijze behandeling van het ontwerp Wet op 
de Stads- en Dorpsvernieuwing aan de orde geweest. Op 
het wetsontwerp zijn meer dan 50 wijzigingsvoorstellen inge
diend, die zich globaal laten groeperen rond de volgende 
onderwerpen:

#  Inspraak
De meeste wijzigingsvoorstellen waren van min of 

meer technische aard. Enkele kleine fracties hebben amen
dementen ingediend waarmee beoogd wordt de gemeenten 
terzake van de inspraak meer gedetailleerd voor te schrij
ven hoe zij haar verordeningen hebben in te richten.

De VVD-fractie heeft zich daartegen verzet vanuit de 
gedachte dat de gemeentelijke autonomie door de bedoelde 
voorstellen in het gedrang komt: de gemeenten zijn zeer wel 
in staat de participatie zelf te regelen.

#  Leefmilieuverordening
De bezwaren van de VVD-fractie tegen de Leefmi

lieuverordening zijn eerder in de VVD-Expresse aan de 
orde geweest.

Met onze amendementen op het desbetreffende 
hoofdstuk beogen wij de werkingsduur en de werkingssfeer 
van de leefmilieuverordening te beperken, te voorzien in 
rechtsbescherming naar analogie met die bij het totstandko
men van bestemmingsplannen en de bankgarantie bij bouw
vergunningen uit de wet te schrappen. Daartegenover lagen 
er amendementen van de oppositie waarvan onder andere 
de bedoeling is de werkingssfeer en de werkingsduur van 
de leefmilieuveordenmg juist te vergroten.

#  Financiering
Een aantal amendementen was van meer technisch- 

procedurele aard. De discussie spitste zich vooral toe op de 
(financiële) overgangsproblematiek, waarbij de VVD-fractie 
en de PvdA-fractie het oneens waren met de regering. 
Volgens het wetsontwerp worden aangegane verplichtingen 
door het rijk in een overgangsfase gehonoreerd (het ont
werp spreekt van „geldelijke steun", welke is „verleend").
Dat is de beide fracties te strikt.

#  Voorkeursrecht gemeenten
Zowel het CDA als de PvdA hebben wijzigingsvoor

stellen ingediend, die er toe strekken de nog niet inge
voerde Wet Voorkeursrecht gemeenten voor Stadsver
nieuwingsgebieden al vast in te voeren.

(Voor nadere informatie: mr. H.Th.M. Lauxtermann, tel. 070- 
614911, tst. 2035.)
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Motie echte minima
Op 3 april is een motie van Rudolf de Korte aangeno

men over de koopkrachttoeslag voor de „echte" minima.
Deze motie houdt in, dat naast de koopkrachttoeslag 

voor de minima in het algemeen er ook een toeslag moet 
komen voor hen, die meerdere jaren achtereen slechts het 
minimum-inkomen ontvangen.

De Kameruitspraak betekent dus voor de eenjarige 
echte minima een behoud van koopkracht en voor de meer
jarige echte minima een extra toeslag.

De motivering voor deze extra toeslag is gelegen in 
het feit dat de meerjarige echte minima veelal in de grootste 
problemen zitten, Als ze al spaarcentjes hadden, zijn ze die 
inmiddels al kwijt.

Een en ander betekent dat de Regering het beschik
bare budget voor de koopkrachttoeslag voor 1985 zal moeten 
uitbreiden van 300 miljoen naar ±  500 miljoen wil aan deze 
motie uitvoering kunnen worden gegeven.
Zie ook VVD-Expresse nr. 32, pag. 1.

(Voor nadere informatie: dr. R. W. de Korte, tel. 070-614911, 
tst. 2650.)

Nederlandse veehouder grote verliezer
Nu de Europese Landbouwraad overeenstemming 

heeft bereikt is de basis voor een verdere ontwikkeling van 
Europa gelegd. De open markt is behouden gebleven.

Dit is met name voor de Nederlandse landbouw als 
grote exporteur van veel belang.

Voor het eerst sinds het ontstaan van de Gemeen
schap is geen prijsverhoging van enige betekenis toegepast. 
Samen met de invoering van de superheffing zal het voedsel
pakket in prijs dalen. Hiermee levert de landbouw wederom 
een indrukwekkende bijdrage aan het herstel van de econo
mie. Immers, lagere kosten van het voedselpakket kunnen 
een lagere inflatie bewerkstelligen, terwijl een lage inflatie 
de concurrentiepositie positief beïnvloedt. Samengevat moet 
men constateren dat de consument als overwinnaar uit het 
landbouwberaad is gekomen.

Met name de Nederlandse veehouder betaalt hier
voor het gelag.

Immers, naast het inleveren van de prijsindex, zoals 
de gehele landbouw doet, is er ook nog een produktiekor- 
ting van 7% op jaarbasis middels de superheffing.

Daarnaast dreigt aantasting van de concurrentieposi
tie omdat sommige andere landen in hun ontwikkeling kun
nen doorgaan. De VVD-fractie neemt aan, dat de meerkos
ten, welke uit de overeenkomst voortvloeien geen wezen
lijke belemmeringen meer zullen oproepen.

Beheersing van de kosten in de veehouderij is nu 
actueler dan ooit.

Dit is een eerste verantwoordelijkheid van de onder
nemer, daarnaast dient ook de overheid in deze voorwaar
denscheppend te werken, dit mede gelet op de in de Kamer 
aanvaarde motie Blauw-Waalkens.

Het mag niet zo zijn, dat de Nederlandse veehouder 
extra gedupeerd wordt, ten gunste van de instandhouding 
van de Europese Gemeenschap.

De VVD-fractie is van mening, dat maatregelen in de 
lastenverlichtende sfeer nodig zijn.

Hierbij valt te denken aan een tijdelijke specifieke 
lastenverlichtingsmaatregel, welke ten doel heeft de vee
houderij m haar inkomenspositie zo goed mogelijk door deze 
moeilijke periode te loodsen. De financiering van een moge
lijke maatregel zou eventueel gevonden kunnen worden 
door middel van gedeeltelijke doorberekening van het 
onverwacht tot stand gekomen consumenten voordeel.

(Voor nadere informatie: P.M. Blauw, tel. 070-614911, 
tst. 2116.)

Decentralisatieplan
Het zit fout met het decentralisatiebeleid, in de ogen 

van de VVD-fractie. Het duurt lang. De eerste decentralisa- 
tienota van minister Hans Wiegel kwam in 1980 uit en pas nu 
wijdde de Tweede Kamer een debat aan de laatste versie 
van minister Koos Rietkerk. Erger is, dat er in het decentrali
satiebeleid sprake is van een trendbreuk. Waar het decen
tralisatieplan (versie 1983) de bewijslast nog bij de departe
menten legde, spreekt de zogenaamde brief over de vervolg
aanpak van het decentralisatiebeleid (10 januari 1984) 
alleen nog over decentralisatie op reële knelpunten. De 
woordvoerder van de VVD-fractie Jan Kees Wiebenga, 
oefende hierop ernstige kritiek uit. Van het streven naar een 
ruime decentralisatie met als doel de overbelaste rijksover- 
rheid te ontlasten, blijft zo maar weinig over, zo zei hij. De 
decentralisatie lijkt in wezen geen grote operatie meer.

De VVD-fractie blijft op het standpunt staan, dat de
centralisatie over de hele linie uitgangspunt moet zijn, tenzij 
er sprake is van contra-indicaties (bijvoorbeeld: de schaal 
van het verzorgingsgebied is duidelijk nationaal, of het finan
cieringssysteem). Decentralisatie is en blijft nodig. Als er 
ergens nog integraal bestuur mogelijk is, dan is dat bij 
provincie en gemeente. Ook uit democratisch oogpunt pleit 
veel voor het uitvoeren van taken op een laag overheidsni
veau, dicht bij de samenleving.

Het is overduidelijk geworden, dat vooral de rijks
overheid uit haar voegen is gegroeid. De bureaucratie werkt 
niet goed meer, maar roept ook weerstanden op uit de 
samenleving. Voor de VVD is daarom het saneren van de 
overheid, naast het saneren van de economie een hoofdtaak 
van dit kabinet. Daarom hecht zij zo aan het welslagen van 
de zes grote operaties (heroverweging, privatisering, perso
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neelsvermindering, deregulering, reorganisatie rijksdienst 
en decentralisatie), die met elkaar samenhangen,

De decentralisatie-operatie faalt, omdat de werkelijke 
decentralisatiebeslissingen moeten worden genomen op de 
vakdepartementen. En daar hebben overwegingen van poli
tieke aard (zoals: rechtsgelijkheid, druk van belangengroe
pen, werkgelegenheid van ambtenaren) de overhand boven 
overwegingen van bestuurlijke aard (zoals: decentralisatie 
en deregulering). Er is kortom tegenwerking op ambtelijk en 
op politiek niveau. De overredingsstrategie, die Binnen
landse Zaken daar tot nu toe tegenover stelde, werkt niet.
Het overhevelen van taken is immers een machtsproces.

Dat houdt in, dat decentralisatie pas écht lukt, als de 
machtsbasis van de voorstanders wordt uitgebreid.

Maatregelen
Ter oplossing van dit kernprobleem diende Jan Kees 

Wiebenga een motie m om de bevoegdheden van de minis
ter van Binnenlandse Zaken als coördinerend minister voor 
het decentralisatiebeleid te versterken. Hij noemde daarbij 
de mogelijkheid van een vetorecht, een bezwaarrecht of een 
aanwijzingsbevoegdheid.

Betreffende het financiële aspect stond de VVD-frac- 
tie erop, dat het „boter-bij-de-vis-beginsel" (geld mee bij de 
taakoverheveling) ook wordt waargemaakt. Hij pleitte voor 
een rijksdecentralisatiebudget, waarmee de minister van 
Binnenlandse Zaken interdepartementaal kan schuiven. 
Decentralisatie gaat gepaard met vermindering van rijks
ambtenaren. Deze vermindering dient bovenop de 2% -ope
ratie te worden ingeboekt. Een goede begeleiding van het 
personeel is uiteraard belangrijk, zo stelde hij.

Op een aantal punten drong de woordvoerder aan op 
een krachtiger beleid. Hij diende -  bij wijze van politiek 
signaal al m eerste instantie -  moties in om voor 1 januari 
1985 een begin te maken met het planmatig aanpakken van 
de 133 geconcentreerde rijksdiensten, en het planmatig 
verminderen van de meer dan duizend (1000!) circulaires 
per jaar.

Ten aanzien van de gemeentelijke herindeling vroeg 
hij minister Rietkerk, hoe een mager decentralisatiebeleid is 
te rijmen met een krachtig herindelingsbeleid.

Tenslotte sprak hij de hoop uit, dat de regering haar 
beleid zal bijstellen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. J.C .C . W iebenga , tel. 070- 
614911, tst. 2092.)

Bodemverontreiniging woonwijken
De bodemverontreinigingsproblematiek op diverse 

plaatsen in Nederland is indringend, complex, en bedroe
vend; maar tegelijkertijd een brede spiegel voor de toe
komst van de gehele Nederlandse samenleving. De mindere 
aandacht in het verleden voor milieubelangen levert ons 
helaas een buitengewoon vervelende erfenis op in mense
lijk, financieel, technisch en bestuurlijk opzicht.

Lekkerkerk, Hengelo, Stadskanaal, Dordrecht en 
Gouderak zijn enkele trieste voorbeelden.

De hamvraag was: welke lering voor de toekomst 
trekken wij uit deze gebeurtenissen, en hoe moet op de 
huidige concrete situaties worden gereageerd.

Die reactie behoeft met persé in te houden: een 
volledige betutteling van burgers en overheid, bijvoorbeeld 
via te complexe regelgeving. En ook niet: té gemakkelijk 
naar de financiële Rijksruif verwijzen. Van zeer groot belang 
is óók het verder versterken van het verantwoordelijkheids

gevoel van burger en bedrijven voor ons milieu. De Minister 
was het hier mee eens.

De Minister gaf eerlijk toe dat door „bestuurlijke coör
dinatieproblemen” en ten gevolge van „overleg met betrok
kenen", vertraging in de besluitvorming en noodzakelijke 
actie was ontstaan, hetgeen natuurlijk met bevorderlijk was 
voor het wegwerken van gevoelens van onrust en onbeha
gen. De VVD-woordvoerder Jan te Veldhuis vroeg dan ook, 
met alle begrip voor de onervarenheid bij het werken met 
de nieuwe Interimwet Bodemsanering, of de psychische 
aspecten toch niet wat beter in te schatten en in de hand te 
houden waren geweest. Daarbij mede gelet op eerdere 
ervaringen met Lekkerkerk. Was er genoeg gedaan aan 
public-relations in het algemeen, en naar de media in het 
bijzonder, om onnodige onrust de kop m te drukken?

Volgens de VVD-fractie moest, naast alle technische, 
financiële, bestuurlijke en juridische problemen, hoge prio
riteit worden gegeven aan het in goede banen leiden van 
begrijpelijke emoties: de overheid zou hiertoe het voortouw 
moeten nemen, mede gelet op haar verantwoordelijkheid.

De Minister achtte echter de gemeenten en provin
cies primair verantwoordelijk, waarbij het Rijk eventueel 
achtergrond-steun zou kunnen verlenen.

De Minister legde de Kamer in december 1983 een 
regeling voor eigenaar-bewoners voor, ter uitvoering van de 
motie Braams-Oomen. Op basis van deze regeling worden 
eigenaar-bewoners in gelijke positie gebracht met huurders. 
In verband met de onverkoopbaarheid van woningen of de 
onmogelijkheid om een nieuwe hypotheek te kunnen krij
gen, lagen hier grote problemen. De Minister deelde mede 
dat deze regeling m de praktijk gelukkig zeer goed werkte.

De Minister erkende de wens van bewoners-huurders 
om de vervuilde wijk te mogen verlaten, ook wanneer dit om 
strikt milieuhygiënische redenen niet nodig is.

De Minister achtte echter ook hier de gemeenten 
primair verantwoordelijk. Daarnaast had de Minister oog 
voor de financiële problemen, waarvoor huurders zich na 
gedwongen verhuizingen kunnen zien gesteld. Voorshands 
zag hij echter nauwelijks mogelijkheden om van het vergoe
dingensysteem op grond van de Onteigeningswet af te 
wijken.

De VVD-woordvoerder had de indruk dat deze pro
blemen nog met m zijn totaliteit zijn bestudeerd. Wat zouden 
de eventuele financiële consequenties kunnen zijn van een 
stelsel van vrije woonkeuze, ook al ligt hier een eerste 
verantwoordelijkheid voor gemeenten? Als het waar was dat 
in bepaalde gevallen tot in lengte van jaren een blijvende 
netto inkomensdaling van 10 -  15% plaatsvond ten gevolge 
van de hogere huurkosten van de nieuwe woning, lag hier 
dan geen gemeenschapstaak om te bezien of eventuele 
aanvullende regelingen opportuun waren, gelet ook op het 
verplichte karakter van verhuizing? Bijvoorbeeld: het van 
toepassing verklaren van de huurgewenningsbijdragerege- 
ling; het actualiseren en concretiseren van bedragen voor 
verhuizing; bijvoorbeeld 3x de huurwaarde van de oude 
woning, of 2x de nieuwe huurprijs; dan wel gewoon een 
vast, wat hoger bedrag dan nu; bijvoorbeeld een minimum 
bedrag van ƒ 10.000,-of ƒ 11.000,-.

Een hiermee samenhangende vraag was, voor wiens 
rekening de financiële consequenties dan zouden moeten 
komen: Rijk, provincie, gemeente; of 2 van hun, of alle 3 
tesamen? Is namelijk een provinciaal bestuur ook niet mede 
benaderbaar als zij vroeger vergunningverlenende en „con
trolerende" overheid was m plaats van met alleen Rijk en 
gemeente? Onze woordvoerder achtte volstrekte duidelijk
heid van groot belang voor de betrokkenen. Het gaat name
lijk óók om een rechtvaardigheidsvraag: een psycho-sociale
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zaak, naast de kille cijfers. Ook voor „de" overheid/gemeen- 
schap ligt hier een historische verantwoordelijkheid ten 
opzichte van de verplichte, doorgaans onschuldige verhui
zers. Waar nodig, in gezamenlijk financieei verband met 
lagere overheden.

Zoals gezegd, verwees de Minister primair naar de 
Onteigeningswet. Hij was echter bereid hierover opnieuw te 
discussiëren na het regeringsstandpunt over het evalua
tierapport inzake de Interimwet Bodemsanering.

De VVD-woordvoerder erkende dat er nog vele 
vraagpunten bleven bestaan, zoals:
-  Wat wordt gedaan aan schades, die de middenstand lijdt 

ten gevolge van wegtrekkende clientèle?
-  Wat is de houding ten opzichte van mensen, die net naast 

de grens van een verontreinigde wijk wonen?
-  Hebben we ook in dit soort „randgevallen" wel voldoende 

zicht en greep op de situatie?

Ook hierover zal nader worden gediscussieerd bij de 
Evaluatie van de Interimwet Bodemsanering

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te  V e ldhu is, tel. 070-614911. 

tst. 2288.)

Bouwbeleid, beddenreductie en 
budgettering Gezondheidszorg

De in het Regeeraccoord afgesproken bezuinigingen 
in de Volksgezondheid bedragen: 1,3 mld in 1984, 2,3 mld m 
1985 en 3,4 mld in 1986. Zoals bekend heten de instrumenten
om tot die bezuinigingen te komen:.........................................
herallocatie van middelen (verschuiving 2e naar le lijn), 
stelselwijziging ziektekosten, instellen bouwplafond, 
beddenreductie en budgettering.

Tijdens het debat over deze laatste drie instrumenten 
(bezuiniging in 1984 reeds ƒ 860 mln) heeft de VVD-fractie 
nadrukkelijk gesteld, dat de ingrijpende operatie 
(8000 bedden minder in 1990, instellen bouwplafond en 
strikte budgettering naar zowel sector als instelling) slechts 
kans van slagen heeft indien de definitieve besluitvorming 
binnen de door het Rijk vastgestelde financiële kaders kun
nen plaatsvinden op provinciaal niveau. Consequentie van 
die principiële stellmgname is dat de VVD-fractie zich niet 
kan noch wil mengen m de discussies over de beddenreduc
tie per ziekenhuis of per regio. De besluitvorming daarover 
dient te geschieden door Provinciale Staten en G.S.

Beddenreductie en bouwbeleid
De VVD bepleitte: a) meer duidelijkheid naar de 

provincies toe ten aanzien van de gedifferentieerde ver
deelsleutel van het beschikbare bouwbudget, b) een 
autonome prioriteitsstelling van de provincies en (dus) 
slechts een marginale toetsing van de provinciale plannen 
door de rijksoverheid en c) een beperkte verruiming van het 
bouwplafond voor die projekten die binnen het kader van de 
overeengekomen beddenreductie leiden tot een zó aan
zienlijke exploitatiekostenverlaging dat de investering „zich
zelf ruimschoots terug verdient".

De VVD vroeg aandacht voor de relatie tussen de 
provinciale plannen en de planningsbevoegdheid van de 
grote steden. Naar de mening van de VVD-fractie dienen de 
grote steden wél een apart bouwbudget te hebben voor 
eigen flexibel beleid, maar dient dat beleid de provinciale 
plannen met te doorkruisen.

Tevens pleitte de VVD voor een soepeler beleid ten 
aanzien van „boven regionale bedden" (bijvoorbeeld ten

behoeve van hartchirurgie etc.). De VVD-woordvoerster 
opperde de suggestie deze landelijke bedden niet te 
betrekken bij de provinciale beddenreductie maar veeleer 
„landelijk” om te slaan. De staatssecretaris is daar vooralsnog 
niet toe bereid.

Budgettering
De VVD-fractie sprak zich uit voor een verregaande 

budgettering, zowel op macroniveau als versleuteling naar 
provinciale en regionale budgetten, zowel per sector als per 
instelling, die gepaard moet gaan met zo min mogelijk 
gedetailleerde regelgeving op Rijksniveau, opdat de 
beoogde bezuinigingen óók ten dienste staan aan decentra
lisatie, deregulering en flexibel beleid.

Ten aanzien de beheersbaarheid van kosten in de 
intramurale sector sprak de VVD vertrouwen uit m het 
voorgestelde systeem van degressieve tarieven voor specia
listen als een van de mogelijkheden voor produktiebeper- 
kmg, instroom nieuwe specialisten en welslagen instellmgs- 
budgettering. Weinig waardering hadden wij voor het her
nieuwde pleidooi van de PvdA en het CDA voor een ver
plicht opleggen van dienstverbanden. De staatssecretaris zit 
voorlopig op de VVD lijn.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. E. Terpstra , tel. 070-614911, 
tst. 2118.)

Eerste Kamer
Ontwikkelingssamenwerking

. Tijdens de behandeling in de Eerste Kamer van de 
begroting van ontwikkelingssamenwerking bracht de VVD 
een aantal algemene uitgangspunten naar voren.

In de eerste plaats moet men vaststellen, dat de 
bevolkingsgroei in de ontwikkelingslanden nog steeds 
explosief is. Dit gaat gepaard met zware aanslagen op het 
milieu en op grondstoffen. Bovendien werkt de sterke bevol
kingsgroei een aantal negatieve ontwikkelingen in de hand: 
razendsnelle urbanisatie, sociale spanningen en politieke 
conflicten. Aandacht voor het bevolkingsvraagstuk dient dan 
ook een absolute randvoorwaarde te zijn voor ontwikkelings
samenwerking.

Tegen deze achtergrond hecht de VVD Eerste Ka- 
mer-fractie veel waarde aan het werk van een aantal multila
terale organisaties, zoals bijvoorbeeld UNICEF. De VVD 
uitte teleurstelling over de korting op de Nederlandse bij
drage aan deze organisaties, die dit jaar in de begroting 
voorzien was.

Niettemin blijft Nederland relatief gezien veel bijdra
gen. Daarom verdient ook de Nederlandse presentie in deze 
multilaterale organisaties de aandacht. De mogelijkheden, 
die daar voor Nederland liggen voor het leveren van goede
ren en diensten moeten meer worden benut.

Natuurlijk werd ook de bilaterale hulp in beeld ge
bracht. De VVD juicht een concentratie zowel wat landen 
betreft als wat activiteiten betreft, toe. De aandacht werd nog 
eens gevestigd op de Nederlandse mogelijkheden voor het 
leveren van goederen en diensten.

Ontwikkelingssamenwerking speelt een grote rol m 
het buitenlands beleid. Dat geldt voor ieder land, maar de 
wijze waarop dit tot uiting komt verschilt nogal. In Nederland 
spelen ideële drijfveren een grote rol. Dat mag er echter niet 
toe leiden, dat wij onze belangen geheel uit het oog ver
liezen.
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Deze begroting was de eerste eigen begroting van 
Minister Eegje Schoo. Het is duidelijk, dat enkele zwaarte
punten veranderd zijn. Het exporteren van onze verzorgings
staat en het trachten een groot deel van de wereld te 
omvatten, zullen moeten wijken voor een nuchtere aanpak.

De algemene doelstelling blijft armoedebestrijding en 
verzelfstandiging, maar onze aandacht zal meer geconcen
treerd worden op landen en activiteiten.

Over het algemeen kan worden geconstateerd, dat 
het beleid van de minister in grote mate overeenstemt met 
de naar voren gebrachte opvattingen van de VVD-fractie.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. B. H ofm an , tel. 03438-13788.)

Uit het Europees parlement:
Europa en economisch herstel

Het Europees parlement heeft in een resolutie een
aantal voorstellen geformuleerd met betrekking tot het eco
nomisch herstel.

De voorstellen gaan met name over de interne EG-
markt, de kapitaalmarkt, de monetaire en de douane-unie.
Concrete voorstellen uit de resolutie:
• 20 miljard ECU (=  ongeveer 50 miljard gulden) moet wor

den geïnvesteerd in geavanceerde technologie, in mid
den- en kleinbedrijf en in de Europese infrastructuur.

• Vermindering van de begrotingstekorten en streefcijfer 
voor de inflatie binnen de EG als geheel is lager dan 4%.

• Inkomensmatiging moet voortgaan, arbeidstijdverkorting 
mag niet de produktiekosten verhogen.

• Inkomensmatiging is slechts dan acceptabel, indien her
scholing en verbeterd technisch onderwijs wordt gereali
seerd.

Er werden drie liberale amendementen aangenomen:
• Ter verbetering van de coördinatie van de economische 

politiek in de lidstaten wordt een statistisch model ontwik
keld, onder andere gebaseerd op concurrentievnjheid. 
Lidstaten die te veel afwijken kunnen dan een „waarschu
wing” krijgen.

• Er dient een sociaal accoord te komen, zodat alle 
beroepsgroepen bijdragen aan het herstel.

• Nationale en Europese deregulering.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. H. N ord , tel. 09352-54001.)

Mededelingen
Europanifestatie 14 april afgelast

Het dagelijks bestuur heeft in overleg met Hans Nord 
besloten de Europanifestatie die op 14 april zou worden 
gehouden in de Flevohof af te gelasten.

Te weinig VVD-leden hadden zich aangemeld bij het 
algemeen secretariaat. Een grote opkomst was noodzakelijk 
om deze Europadag tot een succes te maken en de kosten te 
rechtvaardigen.

Degenen die zich aangemeld hebben voor deze bij
eenkomst ontvangen nog nader bericht. Het inschrijfgeld 
wordt zo spoedig mogelijk teruggestort.

De campagnematerialen en informatie worden nu di
rect toegezonden aan de betrokkenen.

Wilt u binnen uw afdeling, ondercentrale en kamer

centrale aan de leden doorgeven dat deze Europanifestatie 
van 14 april geen doorgang kan vinden!

In Vrijheid en Democratie treft u meer informatie aan.

Aan de abonnees,

Een dezer dagen valt bij een aantal abonnees een 
brief in de bus met het verzoek alsnog het abonnementsgeld 
voor de VVD-Expresse over te maken.

Wij willen degenen die nog niet betaald hebben met 
klem verzoeken dit alsnog te doen.

De reacties op de VVD-Expresse zijn tot nu toe erg 
positief. Juist de snelheid, actualiteit en compactheid worden 
bijzonder gewaardeerd door de abonnees.

Ook de rapporten van de prof.mr. B.M. Teldersstich- 
ting worden door veel abonnees aangevraagd.

Wij hebben uw abonnementsgeld echter hard nodig 
om deze service goed te kunnen verlenen. Wij rekenen op uw 
medewerking!

De redactie

Rapport prof.mr. B.M. Teldersstichting
In de VVD-Expresse nummers 33, 34 en 35 hebben 

aanvraagbonnen gestaan voor rapport nr. 51 van de prof.mr. 
B.M. Teldersstichting getiteld Jeugdwerkloosheid.

Dit rapport zal rond 15 mei verstuurd worden aan 
degenen die het betreffende rapport aangevraagd hebben!

De drukker zal de eerste exemplaren rechtstreeks bij 
de VVD afleveren waarna wij tot de verzending kunnen 
overgaan.



Verschijnt wekelijks met uitzondering van de recesperiodes van de Tweede-Kamerfractie.
Uitgave van deHaya van Somerenstichting onder de verantwoordelijkheid van het hoofdbestuur van de VVD. 
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de Tweede-Kamerfractie van de VVD.

DO
N&O'

13 apr. 1984, nummer 37

redactie: drs. G.Ch.O. Boosman, drs. L.M.L.H.A. Hermans, J.J. Metz; redactie-adres: Binnenhof 1 -a, 2513 AA 's-Gravenhage, tel. 070-61 4911; 
organj^atie: J.N.J. van den Broek; abonnem entenadm inistratie: algemeen secretariaat VVD, postbus 19027, 2500 CA s-Gravenhage; 

lentsgeld: /  5 0 ,-per jaar; vormgeving en druk: Hofstad Druktechniek bv, Zoetermeer.«sgr*
Nieuwe landinrichtingswet

De huidige ruilverkavelingswet uit 1954 moet worden 
vervangen en aangepast aan ruimer en meer gevariëerde 
doelstellingen voor het landelijke gebied,
De belangrijkste wijzigingen zijn de volgende:

•  Er is een verruiming van de doelstelling.
Landinrichting dient nu niet meer uitsluitend agrarische 
belangen, maar ook die van natuur en landschap, van 
infrastructuur, openluchtrecreatie en cultuurhistorie.

•  Bij de inrichting van het landelijke gebied zal de afwe
ging van dergelijke belangen, uitmondend in plannen 
voor ruimtelijke ordening, bijvoorbeeld streekplannen, 
richtsnoer zijn.

•  De rol van het provinciebestuur wordt versterkt en wordt 
vergelijkbaar met die in het kader van de ruimtelijke 
ordening.

•  Naast de eigenlijke ruilverkaveling is er nu sprake van 
„herinrichting". Bij ruilverkaveling van een (overwegend 
agrarisch) gebied is er besluitvorming bij stemming van 
eigenaren en pachters.
Herinrichting geschiedt na een besluit van Provinciale 
Staten in overeenstemming met de Rijksoverheid. Deze 
figuur kan ook worden toegepast op overwegend niet- 
agrarische gebieden.

•  Bij herinrichting is er de mogelijkheid van onteigening 
van gronden, ten behoeve van het herinrichtingsplan.

•  Er wordt onderscheid gemaakt tussen een „landinnch- 
tingsprogramma" en een daarop gebaseerd, concreet 
plan, elk met een eigen procedure.

•  Voorts is er sprake van een evaluatie van de te verwach
ten gevolgen van de voorgenomen maatregelen voor de 
economische toestand, bijvoorbeeld de werkgelegen
heid, de leef- en werkomstandigheden en het milieu in 
het desbetreffende gebied.

Werking van de landinrichtingswet
De eerst verantwoordelijken zijn de bewindslieden 

van landbouw. Dit is nog versterkt nu openluchtrecreatie en 
natuurbehoud bij dit departement zijn ingedeeld.

Daarnaast spelen provinciale en gedeputeerde staten 
een belangrijke rol. Zij zenden elk jaar voorstellen voor het 
zogeheten „voorbereidingsschema", waarin nieuwe en reeds 
lopende landinnchtingsplannen worden aangegeven.

Dit schema wordt dan op voordracht van de Centrale 
Landinrichtingscommissie (CLC) door de minister vastge
steld.

Wanneer een bepaald gebied voor het eerst in het 
voorbereidingsschema voorkomt, stellen G.S. daarvoor een 
landinrichtingscommissie in. Deze maakt een voorontwerp 
voor een landinnchtingsprogramma, na overleg met 
gemeenten en waterschappen. Ook dit programma wordt

dan weer bekeken door de CLC en tenslotte vastgesteld 
door provinciale staten. Deze besluiten tegelijkertijd tot 
ofwel ruilverkaveling (in overwegend agrarische gebieden) 
ofwel herinrichting.

Hiernaast komen er nog twee vormen van landinrich
ting, namelijk „aanpassingsinrichting" en „ruilverkaveling bij 
overeenkomst. Bij aanpassingsinrichting is het overwegende 
belang juist niet in de agrarische sector gelegen, maar in de 
infrastructuur, bijvoorbeeld in verband met de aanleg van 
een grote weg, een groot recreatieproject e.d.

Bij ruilverkaveling bij overeenkomst kunnen eigena
ren bij notariële akte daartoe inschrijven in de openbare 
registers en daarbij bepaalde delen van deze wet van 
toepassing verklaren.

De nieuwe wet bevat diverse voorschriften omtrent 
openbaarheid en rechtsbescherming, onder andere moge
lijkheden voor het indienen van bezwaar en beroep. Daar
door worden niet alleen eigenaren, pachters en bijvoor
beeld gemeenten beter beschermd, maar ook de belangen 
van natuur, milieu en recreatie.

Parlementaire behandeling
De regeringspartijen zijn van mening, dat het wetsont

werp sterk is verbeterd door de mogelijkheid van een 
vereenvoudigde voorbereiding van landinrichtmgsplannen. 
Toch zijn nog stroomlijnen in de procedure mogelijk. Hiertoe 
zijn amendementen ingediend.

De VVD heeft voorgesteld jaarlijks 5000 ha extra in 
uitvoering te nemen als herinrichting met een voornamelijk 
administratief karakter. Daar bestaat behoefte aan. De kos
ten zijn hierbij gering.

Daarnaast heeft VVD-woordvoerder Harry Waalkens 
een amendement ingediend, dat de mogelijkheid opent tot 
Kroonberoep voor belanghebbenden in geval van onteige
ning in een hermrichtingsgebied.

Dit amendement is aangenomen.

(Voor nadere informatie: H.P.H. Waalkens, tel. 070-614911,
tst. 2349.)

Defensienota Organisatie en Personeel
Het besef dat ons land het zijne moet bijdragen om 

onze vrijheid en onze democratie te verdedigen en te 
behouden voor komende generaties wordt minder.

Het feit dat elke beslissing bij defensie direct gerela
teerd moet zijn aan de werkelijke operationele waarde van 
die defensie wordt nogal eens vergeten. Steeds meer dreigt 
het defensie apparaat te verambtelijken. De VVD heeft 
daarom erop aangedrongen dat alles getoetst dient te wor
den aan de werkelijke taken en doelstellingen van de 
krijgsmacht.

De organisatie van het ministerie van defensie wordt 
door de VVD als veel te centralistisch gezien. Te veel
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bevoegdheden zijn toegeschoven naar het centraal appa
raat. Te weinig ruimte wordt gegeven aan de inbreng van de 
krijgsmachtdelen. De VVD heeft hier dan ook een motie 
over ingediend.

Bij het personele gedeelte van de nota is vooral 
aangedrongen op gelijkwaardigheid aan het materiële en 
financiële beleid. Personeel is toch in niet geringe mate 
bepalend voor de kwaliteit van onze defensie?

Uit de cijfers blijkt niet dat ook maar iets van de 2% 
reeële groei naar de personeelsexploitatie gaat. Geen finan
ciële onderbouwing van de personeelsparagraaf, wel 
ombuigingen, ondercompensatie, RSV-problematiek, meer
kosten materieel bestellingen.

Personeelsbeleid is niet alleen een discussie over 
arbeidsvoorwaarden, de organisatie en de inzetbaarheid 
gaat de mensen het meest ter harte. Toch een paar punten:

Om doorzichtiger arbeidsvoorwaarden te creëren 
wordt onder meer de pakketvergelijking uitgevoerd. Echter 
dit schept verplichtingen. De VVD zal zich, indien de uit
komst dit aangeeft, sterk maken om deze gehonoreerd te 
zien.

Verder heeft de VVD gepleit voor financiële ruimte 
binnen het arbeidsvoorwaardenoverleg van de minister van 
Binnenlandse Zaken, om tegemoet te komen aan de speci
fieke positie van het defensie personeel. Ook hierover is 
samen met het CDA een motie ingediend.

Functioneel leeftijdsontslag, specificiteit, bezoldi- 
gingsstructuur, loopbaanbeleid en beoordelingssysteem, 
alles wordt m de toekomst nog verder uitgewerkt in een 
totaal beleidsplan wat de staatssecretaris is gevraagd, via 
een gezamenlijke VVD/CDA motie, medio 1985 in te dienen.

Vacatures zijn een punt van grote zorg. Niet alleen de 
inzetbaarheid wordt hiermee aangetast, maar de overbelas
ting van collega's kan niet zo door blijven gaan.

Bij het tot stand komen van een beleid voor 
dienstplicht naar keuze, dus variabele duur, is aangedron
gen op vrijwillig langer of korter dienen. Het gaat niet aan 
om straks aangewezen te worden om langer of korter te 
dienen.

Graag had de VVD gezien dat bij het uitbrengen van 
een defensieplan voor de komende 10 jaar er meer duide
lijkheid werd gegeven met betrekking tot de Koninklijke 
Marechaussee. Bevelstructuur, taken, overgang naar politie, 
personeelsstructuur etc. Via een motie is de staatssecretaris 
gevraagd hier medio 1985 een geïntegreerd voorstel over te 
doen.

Met grote klem is gevraagd naar een beleidsvisie 
over de Militaire Hospitalen. Wat gaat er gebeuren nu de 
burgerbedden, één van de redenen van bestaan van deze 
ziekenhuizen, zo goed als zeker weggehaald zijn?

Grote waardering hebben wij uitgesproken over het 
voornemen van de Minister de Nationale Reserve uit te 
breiden. Wel is speciale aandacht gevraagd voor een zo 
goed mogelijk materiële ondersteuning.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. S. van H e e m s k e rc k  P illis - 
D uvekot, te l. 070-614911, tst. 2383.)

Defensienota
Civiele verdediging
De VVD heeft gewezen op het grote belang van de 

civiele verdediging, niet alleen in tijd van oorlog, maar ook 
bij rampen in vredestijd.

Over de civiele verdediging komt binnenkort een 
nota van de minister van Binnenlandse Zaken. De VVD heeft 
erop aangedrongen de relatie tussen civiele en militaire 
verdediging duidelijk te leggen. In de eerste plaats omdat 
de VVD van oordeel is, dat het defensie-apparaat meer 
ingezet moet worden voor maatschappelijke functies. Maar 
ook omdat binnen het kader van de Navo overeenstemming 
bestaat over de functie, die de civiele verdediging kan 
vervullen m het veiligheidsbeleid.

Automatisering
Al geruime tijd maakt de VVD zich grote zorgen over 

de wijze waarop de overheid automatiseert. Recent werd die 
zorg bevestigd in het jaarverslag van de Algemene Reken
kamer, waarin zeer kritische opmerkingen werden gemaakt 
over de automatisering bij Defensie.

De VVD heeft gepleit voor het opstellen van adequate 
doelstellingen en kosten/batenanalyses. Daarbij moet niet 
geaarzeld worden externe deskundigen aan te trekken en 
gebruik te maken van de know-how in het bedrijfsleven.

Ook heeft de VVD gewezen op het grote aantal 
automatiseringsdeskundigen, dat naar het bedrijfsleven 
wordt weggezogen door een betere salariëring.

Voorlichting
Het voorlichtingsbeleid is tot nu toe voornamelijk ver

dedigend geweest, in reactie op signalen uit de samenle
ving. De VVD heeft aangedrongen op een veel actiever 
voorlichtingsbeleid. Het veiligheids- en defensiebeleid is 
van groot belang en de kennis over deze zaken bij de 
bevolking is zeer gering. Het gaat ons hierbij om feitelijke 
informatie en om uitleg van het regeringsbeleid.

Vanzelfsprekend dient dat objectief te gebeuren. 
Daarmee wijst de VVD propaganda af.

In dit verband bekritiseerde zij ook het zogenaamde 
„vredesonderwijs", dat in de vorm van indoctrinatie op de 
scholen afkomt. Vanzelfsprekend moet ook op de scholen 
gesproken worden over vrede en veiligheid, maar wel op 
objectieve manier. Tenslotte heeft de VVD gevraagd de 
interne voorlichting zo in te richten, dat het personeel zowel 
informatie krijgt over het algemene defensiebeleid als infor
matie over het eigen krijgsmachtdeel en het eigen onder
deel.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H  F. D ijks ta l, tel. 070-614911, 
tst. 2292.)

Kankerbestrijding
Tijdens een debat over kankerbestrijding bepleitte 

de VVD versnelde invoering van een sluitend netwerk van 
integrale kankercentra, met van daaruit gespecialiseerde 
consulentschappen naar de ziekenhuizen in de omgeving, 
opdat iedere patiënt overal m Nederland optimaal behan
deld kan worden. Waar de consulentschappen nog niet van 
de grond zijn gekomen, dient de overheid met extra maatre
gelen een voorwaardenscheppende en stimulerende rol te 
spelen.

Het voornemen van staatssecretaris Van der Reijden 
om te komen tot een gedragscode met betrekking tot de 
voorlichting over kankeronderzoek, is wel sympathiek, maar 
volgens de VVD niet uitvoerbaar. Onderzoeksresultaten 
moeten, ook internationaal, openbaar blijven.

Publicaties in de media over een „doorbraak" in het 
onderzoek geschieden vaak met volkomen integere bedoe
lingen. Het is nauwelijks te voorkomen, dat soms blijkt dat 
een „doorbraak" geen of slechts op lange termijn uitzicht
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biedt op verbeterde resultaten. Een echte gedragscode zal 
er dus niet komen.

Kankerregistratie
Ten behoeve van de epidemiologie is een goede 

registratie van kanker heel belangrijk. Daarbij gelden twee 
voorwaarden: ten eerste moet die worden ingepast m de 
bestaande ziekenhuisregistratiesystemen om onnodige 
rompslomp te vermijden. Ten tweede moet voor invoering 
een goede organisatorische voorbereiding plaats vinden 
inclusief waarborgen voor de privacy van de patiënt.

Optimale pijnbestrijding moet bereikbaar zijn voor 
iedere kankerpatiënt die daarom vraagt. Wanneer de 
behandelend arts op grond van eigen ethische opvattingen 
bezwaren heeft tegen steeds hogere doses pijnbestrijders, 
omdat die als neveneffect mogelijk een sneller stervenspro
ces zouden kunnen veroorzaken, moet de patiënt in contact 
worden gebracht met een andere arts, aldus de VVD- 
woordvoerster. Dit kan door middel van een beroepscode 
worden bereikt. De staatssecretaris zegde toe te bevorde
ren, dat zo'n beroepscode nog dit jaar tot stand komt.

De VVD sprak zich uit voor het afbouwen van de 
bevolkingsonderzoeken inzake baarmoederhalskanker. Het 
maken van zogenaamde uitstrijkjes is immers bij de huisart
sen in goede handen gebleken. De staatssecretaris was het 
hiermee eens.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. E  T erpstra , te l. 070-614911, 

tst.2118.)

Eerste Kamer Beleidsdebat Justitie
Tijdens het beleidsdebat in de Eerste Kamer naar 

aanleiding van de justitie-begrotmg ging de VVD in het 
bijzonder in op het huidig niveau van rechtshandhaving. Al te 
vaak wordt de laatste tijd de bevolking opgeschrikt door 
berichten en incidenten, welke twijfel oproepen of nog een 
voldoende niveau wordt verwezenlijkt. Een psychologische 
faktor doet zich gevoelen; mensen gaan twijfelen hoe serieus 
men de rechtshandhaving nog kan nemen, wanneer men bij 
voorbeeld leest dat ontsnapte gevangenen werden opge
pakt maar vervolgens weer vrijgelaten, omdat m het huis van 
bewaring geen plaats meer voor hen beschikbaar was.

De handhaving van het recht in de samenleving is van 
grote betekenis. Het zal noodzakelijk zijn een zodanig peil 
van normhandhaving te verzekeren, dat normafwijkend 
gedrag inderdaad nog als normafwijkend wordt ervaren en 
dat normconform gedrag niet wordt meegezogen. Rechtsge
lijkheid komt onder druk, in het bijzonder waar het betreft 
het optreden van groepen. Burgers krijgen soms de indruk, 
dat individuele normovertreding op andere wijze wordt 
bejegend dan groepsgedrag, bijvoorbeeld in gevallen van 
vandalisme. Van dergelijke aard zijn gevallen waarin de 
executie van civiele vonnissen achterwege blijft omdat groe
pen aan een dergelijke executie een verstoring van de 
openbare orde in het vooruitzicht stellen. Dat kan leiden tot 
eigenrichting.

Ook gaan nieuwe verschijnselen optreden als burger
wachten die de politie gaan assisteren bij het voorkomen van 
vermogenscriminaliteit.

Voor de beleidsinspanningen van de bewindslieden 
heeft de VVD veel waardering. De realiteit van de rechts
handhaving is veelal veel beter dan de burger meent. 
Gestreefd dient te worden naar een duidelijk beleid, dat de 
burgers vertrouwen geeft in de justitie. Ook zal het nodig zijn 
nauwkeurig aan te geven welk niveau van rechtshandhaving

wordt nagestreefd. Een kwantificering daarvan zou een goed 
beleidsinstrument vormen.

Tegelijk zal nauwgezet de hand moeten worden ge
houden aan rechtswaarborgen van de burger, zoals deze 
met name in de grondrechten zijn vastgelegd. Daarbij kun
nen verschillende belangen met elkaar in botsing komen. Zo 
bij voorbeeld de grondwettelijke plicht dat opsporingsamb
tenaren zich bij een huiszoeking legitimeren; dat kan bij een 
heroïne-opspormg aan verdachten net de gelegenheid 
geven zich van de waar te ontdoen.

De huidige overbelasting van het justitiële apparaat 
maakt het noodzakelijk zich te gaan bezinnen op mogelijkhe
den sommige overtredingen niet meer strafrechtelijk maar 
administratief-rechtelijk te gaan afdoen. Daarover beraadt 
zich thans een Commissie Vereenvoudigde Afdoening 
Lichte Verkeersovertredingen. De richting van dit beleid is 
juist; wel dient bedacht te worden, dat dit tot principiële 
koerswijzigingen kan leiden, waarbij de grondwettelijke 
opdracht van strafrechtspraak aan de rechterlijke macht in 
het geding is.

Ook op verschillende terreinen van het privaatrecht 
werden door de VVD verschillende onderwerpen aan de 
orde gesteld. Onder meer de invoering van het nieuw 
burgerlijk wetboek en de reeds langslepende kwestie van 
de deurwaarderswet.

Bij de beantwoording door Minister Korthals Altes en 
Staatssecretaris Korte-Van Hemel bleek een grote mate van 
overeenstemming tussen fractie en bewindslieden.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : M r. M .C .B . B urkens, te l. 03434- 

53579.)

PTT spreiding
Het voornemen van de Regering om de PTT-top met 

mee te laten verhuizen naar Groningen kwam als een don
derslag bij heldere hemel. Begrijpelijkerwijs reageerde het 
Noorden furieus.

Omdat de VVD-fractie m haar eerste commentaren 
vooral de nadruk legde op het feit, dat Staatssecretaris 
Scherpenhuizen er toch heel wat had weten uit te slepen bij 
het Kabinet (zoals bekend wilde Minister Ruding de sprei
ding helemaal stopzetten), werd bij sommigen ten onrechte 
de indruk gevestigd, dat de VVD zich verder accoord kon 
verklaren met dit kabinetsbesluit.

Dat werd in een later persbericht voor zover nodig 
rechtgezet.

In het debat kwamen VVD en CDA met een motie De 
Beer, waarin de Regering werd gevraagd om:
A. de spreiding van de centrale directie van de PTT volle

dig door te laten gaan, dat wil zeggen met 3000 arbeids
plaatsen en inclusief de directieraad;

B. daarvoor 250 miljoen uit te trekken en
C. op die basis het overleg met het Noorden voort te zetten.

Woordvoerder De Beer stelde voorop, dat het hier om 
méér ging dan om de spreiding zelf: hier was de geloofwaar
digheid van de politiek in het geding. Hij constateerde een 
vertrouwensbreuk tussen Kabinet en de Noordelijke provin
cies, na alle uitdrukkelijk gedane beloftes.
Overigens wilde de VVD zich niet uitsluitend op het stand
punt „beloofd is beloofd" stellen.
De werkloosheidssituatie in Den Haag is de laatste tijd 
verslechterd, maar helaas in Groningen nog meer. Er blijft 
nog steeds een groot verschil. Het werkloosheidspercentage 
m Den Haag bedraagt 15%, m Groningen 27%. Uit dien
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hoofde is er geen aanleiding om de spreiding stop te zetten. 
Het zou ook van slecht personeelsbeleid getuigen, indien de 
kleine man zou moeten verhuizen en de directeuren zouden 
kunnen blijven. Dan zou ook de positie van de bijna 800 man, 
die al in Groningen zitten, onmogelijk worden.

Over de kosten van de spreidingsoperatie werd even
eens zwaar gedebatteerd. De „gruwelsprookje" van de 
1,6 miljard gulden was inmiddels door het Kabinet reeds 
ontkracht.

De Kamer rekende de Regering voor, dat de hele 
spreiding voor 250 miljoen (zonder gebouwen) mogelijk 
moest zijn.

Uiteindelijk gaf premier Lubbers, die op speciaal 
verzoek van de VVD bij het debat was, toe dat herziening 
van de berekeningen nuttig kon zijn. Veel verder wilde hij 
echter niet gaan. Het debat kreeg daardoor nog een vinnig 
einde, omdat zowel VVD als CDA de uitdrukkelijke eis 
stelden, dat het Kabinet zich de volgende dag (vrijdag) over 
de motie moest uitspreken.
Die toezegging werd uiteindelijk gedaan.

Bij het ter perse gaan van dit nummer was nog niet 
bekend hoe de uitslag was.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L .M . d e  B eer, te l. 070-614911, 
tst. 2405.)



Verschijnt wekelijks met uitzondering van de recesperiodes van de Tweede-Kamerfractie.
Uitgave van deHaya van Somerenstichting onder de verantwoordelijkheid van het hoofdbestuur van de VVD. 
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de Tweede-Kamerfractie van de VVD.

redactie: drs. G.Ch.O. Boosman, drs. L.M.L.H.A. Hermans, J.J. Metz; redactie-adres: Binnenhof 1-a, 2513 AA 's-Gravenhage, tel. 070-61 49 11; 
organisatie: J.N.J. van den Broek; abonnementenadministratie: algemeen secretariaat VVD, postbus 19027, 2500 CA 's-Gravenhage; 
abonnementsgeld: ƒ 50,- per jaar; vormgeving en druk: Hofstad Druktechniek bv, Zoetermeer.

VVD-commentaar op jaarverslag 1983 van 
de Nederlandse Bank

„Het beginnend economisch herstel, dit jaar mede tot 
uitdrukking komend in enige opleving van de investerings
activiteit en stellig ook een afspiegeling van toegenomen 
vertrouwen, mag niet in de waagschaal gesteld worden door 
onverhoedse zwenkingen in het beleid,”

Met deze zienswijze van de President van De Neder
landse Bank is de VVD-fractie het volmondig eens.

Het pleidooi van de President voor voortzetting van de 
structurele gezondmaking van de overheidsfinanciën, waar
onder de reductie van het financieringstekort dat momenteel 
bijna 3 maal groter is dan op de lange duur draagbaar is, 
wordt door de VVD krachtig onderschreven. Dit vanwege:
• de hoge rentelasten van de staatsschuld (16 miljard in 

1984);
• de sterk stijgende aflossingsverplichtingen (6 miljard in 

1984, 35 miljard in 1990);
• de monetaire gevolgen (de liquiditeitsquote is opgelopen 

tot 41% van het nationaal inkomen);
• de aantasting van het vertrouwen in de economie (nodig 

voor investeringen, groei en werkgelegenheid).

Met betrekking tot de I j  a 2 miljard lastenverlichting 
voor het bedrijfsleven ziet de VVD -  anders dan de Presi
dent -  geen enkele reden om te denken aan verlegging 
daarvan naar een andere doelgroep. Mede om de ook door 
de President gewenste versterking van de vermogenspositie 
van het bedrijfsleven en de daarmee samenhangende 
wezenlijke opleving van de investeringen moet deze lasten
verlichting so wie so doorgaan.

De VVD acht het wenselijk dat de voorgenomen 
bezuinigingen van 9,6 miljard in 1985 onverkort doorgaan. 
Deze zullen het mogelijk maken om naast de lastenverlich
ting voor het bedrijfsleven zowel het financieringstekort te 
verlagen als ook nog een belastingverlichting voor de bur
gers te realiseren. Meer ruimte voor stimulering van de 
binnenlandse vraag is er niet. De VVD-fractie is het overi
gens met de President eens dat het aannemelijk is dat de 
binnenlandse bestedingen in werkelijkheid positiever zullen 
verlopen dan in de huidige prognoses naar voren komt.

De ernst van de langdurige werkloosheid met name 
onder jongeren vraagt om een additionele aanpak van het 
kabinet. De VVD dringt er opnieuw op aan dat kabinet èn 
sociale partners op zo kort mogelijke termijn de vele crea
tieve ideeën op dit punt (waaronder de VVD suggestie van 
een deeltijdplaats in combinatie met deeltijdscholing en 
behoud van uitkering onder leiding van oudere werknemers 
als mentoren) samen bundelen tot één grootschalig actieplan 
voor langdurig werkloze jongeren.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R . W. d e  K orte . te l. 070-614911, 

tst. 2650.)

Uit de Eerste Kamer 
Beleidsdebat Volksgezondheid

Bij het beleidsdebat over Welzijn, Volksgezondheid 
en Cultuur in de Eerste Kamer heeft mevrouw E. Veder-Smit 
de aandacht gevraagd voor het veelvoudig toezicht en de 
daaruit voortvloeiende groeiende stroom van formulieren in 
de gezondheidszorg. Zij citeerde daarbij uit adviezen van de 
Nationale Raad voor de Volksgezondheid en de Zieken
fondsraad. Het nieuwe budgetsysteem en de bestaande 
kostenbewaking ingevolge de ziektekostenverzekering 
geven aanleiding tot een informatiestroom op grond van 
tenminste vijf verschillende wetten. De staatssecretaris 
deelde haar mening dat coördinatie gewenst is en verze
kerde dat ten departemente daaraan wordt gewerkt.

Namens de VVD-fractie vroeg mevrouw Veder-Smit 
wanneer de voorgenomen stelselwijziging in de ziektekos
tenverzekering aan het parlement zal worden voorgelegd. 
Wil de staatssecretaris de hem op dit terrein beoogde 
ombuigingen kunnen realiseren, dan zal hij spoedig „uit zijn 
hol" moeten komen. Staatssecretaris Van der Reijden achtte 
het denkbaar dat aan maatregelen ten aanzien van de 
bejaardenverzekering en de vrijwillige verzekering voor
rang wordt gegeven, gezien de urgentie van de hier lig
gende problemen.

Mevrouw Veder-Smit pleitte voor samenwerking in 
de eerstelijnszorg op uitvoerend en ondersteunend niveau. 
Door de juiste hulpverlener op de juiste plaats in te zetten 
wordt de patiënt het beste geholpen en kunnen de nodige 
besparingen worden bereikt. Fusie van instellingen en uit
breiding van de verplichte verzekering is daarvoor 
geenszins noodzakelijk.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m e v ro u w  m r. £  V eder-S m it, 

tel. 058-122803)

VVD-commentaar op het wetsvoorstel 
euthanasie van mevrouw Wessel-Tuinstra 
(D’66)

De VVD is voorstander van een wettelijke regeling 
voor euthanasie. Het mitiatief-wetsontwerp van D’66 spreekt 
voor wat betreft opzet en uitgangspunten aan. Niettemin 
heeft de VVD een inhoudelijk en procedureel bezwaar. Het 
wetsvoorstel heeft een beperkte strekking.

De huidige praktijk op basis van juris-prudentie lijkt 
via het wetsvoorstel formeel te worden gelegaliseerd. Doch 
buiten beschouwing worden gelaten bij voorbeeld patiënten 
die met meer in staat zijn de eigen wil te bepalen, terwijl zij 
eerder in een levenstestament wel een wilsverklaring heb
ben vastgelegd. Zo zijn er meer punten van kritiek, waarvan 
het denkbaar is dat de Staatscommissie met betere voorstel
len komt.



3 8 - 2

Procedureel is in het Regeeraccoord afgesproken dat 
het rapport van de Staatscommissie zal worden afgewacht. 
Deze Staatscommissie is ingesteld door een CDA-D'66-Kabi- 
net zonder de werkzaamheden aan een termijn te binden.
De VVD heeft dat altijd betreurd. Ook D'66 heeft ingestemd 
met de instelling van een Staatscommissie. Het lijkt dan 
minder juist om deze procedure met een initiatief-wetsvoor- 
stel te doorkruisen.

Zowel om inhoudelijke als procedurele redenen vindt 
de VVD dat het werk van de Staatscommissie moet worden 
afgewacht. De VVD vindt dat de Staatscommissie dit kalen
derjaar nog met een rapportage moet komen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. D.J.D. D ees , tel. 070-614911, 

tst. 2086.)

PTT-spreiding
Eén dag nadat de motie De Beer (VVD) -  Eversdijk 

(CDA) over de PTT-spreiding was aangenomen (met slechts 
de stemmen van de CPN en de PSP tegen), stuurde de 
Regering een brief over deze materie aan de Tweede 
Kamer.

Daarin stond, dat -  m tegenstelling tot het eerdere 
voornemen -  de directieraad van de PTT mee zal verhuizen 
naar Groningen.

Een onafhankelijk adviesbureau zal worden belast 
met een onderzoek naar de vraag of dit voor het door de 
Tweede Kamer genoemde bedrag van ƒ 250 miljoen moge- 
lijk zal zijn met behoud van de 3000 te spreiden arbeids
plaatsen.

De Bestuurscommissie Noorden des Lands zal worden 
betrokken bij de keuze van het adviesbureau.

Wel zal het extra door de Tweede Kamer gevoteerde 
bedrag van 50 miljoen te zijner tijd door de PTT zelf moeten 
worden opgebracht. (Dit speelt echter pas over circa 4 jaar.)

Aangezien hiermee in grote lijnen werd voldaan aan 
de in de motie gestelde eisen, heeft de VVD-fractie haar 
instemming met de brief betuigd.

Groningen kan zonder stagnatie doorgaan met de 
ontwikkeling van de bouwplannen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L.M . d e  Beer. tel. 070-614911. 
tst. 2405.)

Mededeling
ELD-rally congres 12 en 13 mei 1984 Brussel en 

Leuven

Op zaterdag 12 en zondag 13 mei initieert de Federa
tie van Europese Liberalen en Democraten (ELD) een inter
nationale liberale kiezersbijeenkomst.

Het programma ziet er zo uit:
zaterdag 12 mei m de Trade Mart (vlakbij het bekende 
atonium) te Brussel:
12.30 uur -  13.05 uur: voetbalwedstrijd
„ELD/LDE team" (partijleiders en kandidaten) tegen „het 
Mahlina-team" (ELD fractiefunctionarissen)

13.30 uur -  14.30 uur:
ontvangst m de Trademart-congreshal.
Kennismaking.

14.30 uur -  18.30 uur: 
sprekers o.a.
Guy Verhofstadt, Giovanm Spadolim, Martin Bangemann en
Willy de Clercq.
afgewisseld door
het ballet van Vlaanderen en
het ballet van Wallonië
diverse jazz-combo's
en gelegenheid tot zelf dansen.

's Avonds organiseert men een groot bal ergens in Brussel.

Zondag 13 mei in het Palais du Heyzel te Brussel en in een 
grote zaal te Leuven.

Twee grote Bourgondische ontmoetmgsfeesten met als spre
kers vanaf 10.00 -  12.30 uur:
Simone Veil 
Colette Flesch 
Nikitas Venizelos 
Brussel

Henning Christophersen 
David Steel 
Oliver Napier en 
Ed Nijpels 
Leuven

Beide locaties liggen 25 km van elkaar, men installeert 
daar kramen met politieke voorlichtingsmaterialen van alle 
bij de ELD aangesloten partijen en zo'n 240 kramen met re
gionale dranken en spijzen tegen weggeefpnjzen. Er zullen 
vanaf 12.30 uur artiesten op twee podia optreden, er is een 
auto te winnen en onze Belgische vrienden halen alles van 
stal om ons te amuseren.

U kunt beide dagen bezoeken, waarbij de PVV en 
PRL hun best doen om logies voor u te zoeken, doch beter 
lijkt het mij dan om zelf hotelruimte te reserveren.

Ook een van beide dagen is echter de moeite waard. 
Zowel m Brussel als Leuven is een routing aangegeven. 
Politieke kopstukken worden per helicopter getranspor
teerd, zodat ze bijna op twee plaatsen tegelijk kunnen zijn. 
Organiseert u eventueel gezamenlijk vervoer, sommige 
kamercentrales doen dit reeds. Vraag uw LPC-afgevaar- 
digde.

H e e ft u v ragen : a lg e m e e n  se cre ta ria a t, H .M . G. D ittm ar, 
p u b lic  re la tions. 070-614121.
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VVD-suggesties Voorjaarsoverleg
Komende week gaat het kabinet het Voorjaarsoverleg 

in met de sociale partners. De VVD-fractie hecht er sterk 
aan, dat dit overleg daadwerkelijk succes oplevert. Het 
kabinet zal daarbij al het mogelijke moeten doen om partijen 
te verenigen. De VVD-fractie vindt dat de geest van het 
Stichtmgsaccoord 1982 ook m de resterende kabinetsperi
ode springlevend gehouden moet worden. De VVD-fractie 
beveelt daarbij een vijfledige aanpak aan:
• Zekerstelling van 2 mld.-lastenverlichting voor het be

drijfsleven.
• Ingangzetting van een grootschalig actieplan om de 

gehele jaargang schoolverlaters (incl. de langdurig werk
lozen onder hen) geplaatst te krijgen.

• Voortzetting van arbeidsherverdeling via arbeidsduurver
korting „op maat".

• Voortzetting van de reële loonmatiging met 2% in combi
natie met winstparticipatie door individuele werknemers.

• Omzetting van een deel van de opbrengst van de bezuini
gingen van 9 a 10 mld. in 1985 in belasting- en premiever- 
lagmg voor de werknemers.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R.W . d e  K orte , tel. 070-614911, 

tst. 2648).

Verdrag overdracht strafvervolging
Het doel van dit verdrag -  in het kader van de 

internationale strafrechtelijke samenwerking -  is zowel het 
beter mogelijk maken van een effectieve aanpak van de 
criminaliteit als een verbetering van de strafrechtspleging. 
Aan de ene kant hoeft de bestrijding van criminaliteit niet 
langer te worden gefrustreerd doordat verdachten of veroor
deelden kunnen profiteren van het bestaan van nationale 
grenzen en territoriaal beperkte opsporingsbevoegdheden, 
aan de andere kant wordt het belang van de burger 
gediend, bijvoorbeeld door niet tot vervolging over te gaan, 
als dat m een ander land al is gebeurd. Met deze doelstelling 
kan de VVD-fractie zich verenigen.

Internationale strafrechtelijke samenwerking gebeurt 
nu al regelmatig door de toenemende internationale betrek
kingen en het veelvuldige personenverkeer.

In de meeste gevallen komt de overdracht erop neer, 
dat de staat waarin het delict gepleegd is, afziet van berech
ting zodat die berechting plaatsvindt door de staat waarvan 
de dader de nationaliteit bezit. Het gaat dan bijna altijd om 
daders die al weer in hun oorspronkelijke land zijn terugge
keerd, zoals bij verkeersovertredingen veelal het geval is.
De VVD-fractie vindt het een goede zaak dat het verdrag de 
huidige praktijk in regels vastlegt. Dat verhoogt de rechtsze
kerheid.

De nederlandse rechter wordt door dit verdrag op 
geen enkele wijze genoodzaakt, wanneer hij een zaak

overneemt van het buitenland, om een hogere straf op te 
leggen, omdat het strafbare feit in het land waar het 
gepleegd is zwaarder zou zijn bestraft.

Meer problemen zijn er bij het omgekeerde geval, 
waarbij de strafvervolging overgedragen wordt aan een 
ander land. In het algemeen zal dat voor de verdachte 
gunstig zijn; de verdachte heeft in zijn land van herkomst 
betere mogelijkheden voor de verdediging -  in zijn eigen 
taal -  voor reclassering, proefverlof en dergelijke. Er kunnen 
zich echter gevallen voordoen, waarin het redelijk is dat aan 
de zienswijze van de verdachte over de overdracht van de 
strafvervolging van zijn geval aandacht wordt besteed, bij
voorbeeld als de verdachte zich nog in Nederland bevindt.
In dat geval is de VVD voorstander van een beperkt be
roepsrecht.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. J.G.C. W iebenga , te l: 
070-614911, toeste l: 3114).

Terrorisme-verdrag
Aan de behandeling in de Tweede Kamer van het 

terrorisme-verdrag zijn vele discussies voorafgegaan. Terro
risme wordt aan de ene kant ervaren als een allerverwerpe- 
lijkst middel tot het bereiken van een door vele mensen met 
begrepen doelstelling, maar door anderen juist gezien als de 
enige manier om een in hun ogen verwerpelijk staatsbestel 
omver te gooien.

In de ogen van de VVD-fractie is politiek geweld 
tegen een democratisch bestuurd land waar vrijheid van 
meningsuiting en in het algemeen de rechten van de mens 
zijn gegarandeerd, waar de burger invloed kan uitoefenen 
op de samenstelling van de politieke organen die hem 
besturen, uit den boze. Het is hoogst noodzakelijk dat de 
democratische landen m de wereld -  in dit geval in Europa -  
wat het terrorismeverdrag betreft, maatregelen nemen 
tegen terreur, vooral omdat daarbij in toenemende mate 
onschuldige burgers het slachtoffer worden.

De VVD vindt het onaanvaardbaar als daders van 
terrorisme zich aan berechting kunnen onttrekken. Het gaat 
hierbij om zeer ernstige wandaden zoals het kapen van 
vliegtuigen, het plegen van aanslagen op diplomaten, gijze
ling, het plaatsen van bommen en dergelijke -  dikwijls met 
politieke motieven. Ook in ons land komen dit soort zaken 
voor, te denken valt daarbij aan de bezetting van de Iraanse 
ambassade, aan de bezetting in 1974 van de Franse ambas
sade in Den Haag door leden van het Japanse Rode Leger, 
en de overbekende treinkapingen bij De Punt en Wijster.

In het algemeen is sprake van een toenemende inter
nationalisering van het terrorisme. Bij de huidige stand van 
het internationale recht kunnen sommige daders, namelijk zij 
die zich in een ander land bevinden, niet worden uitgele
verd vanwege met name het politieke karakter van hun
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daad. Echter, in het land waar zij zich wel bevinden, en 
waarheen zij dus meestal zijn ontvlucht, hebben zij niets 
misdaan en zijn zij op zichzelf niet strafbaar.

Het doel van dit verdrag nu, is ervoor te zorgen dat de 
plegers van terroristische gewelddaden zich niet langer aan 
hun berechting kunnen onttrekken. Met dit doel kan de 
VVD-fractie zich geheel verenigen.

Immers, de rechten van de mens, waarmee rekening 
moet worden gehouden, zijn niet alleen de rechten van 
degenen, die beschuldigd worden van of veroordeeld zijn 
wegens daden van terrorisme, maar die rechten van de 
mens zijn ook de rechten van de slachtoffers van die daden.

Hoofdgedachte van het verdrag is om het uitleverings- 
verbod voor een aantal met name genoemde hoogst ernstige 
delicten tegenover een beperkt aantal bevriende verwante 
landen te laten vervallen, ook al zijn die delicten gepleegd 
vanuit politieke motieven. Het is niet onlogisch wanneer 
bevriende ideologisch gelijkgezinde staten de uitlevering 
wegens politieke delicten toestaan aan elkaar. Men heeft 
immers een gezamenlijk belang het gelijksoortige staatsbe
stel intact te houden. Ook nu al wordt er wel uitgeleverd, 
namelijk ingeval van een aanslag op een buitenlands staats
hoofd, of van volkerenmoord. Als er echter om wat voor 
reden dan ook, tóch niet kan worden uitgeleverd, zal de 
berechting in het land van verblijf moeten plaatsvinden.

Ook al ben je van mening, dat daders van terrorisme 
vervolgd moeten kunnen worden, dan nog is het een logi
sche zaak dat hun uitlevering niet plaatsvindt naar landen 
waar het met de democratie niet zo nauw genomen wordt. 
Om deze reden is de VVD, met de regering, van oordeel dat 
er een voorbehoud bij het verdrag moet worden aangete
kend. Dat houdt in dat ons land zich het recht voorbehoudt 
de opportuniteit van de uitlevering van geval tot geval te 
bezien. In het algemeen zal die uitlevering echter wel moe
ten plaatsvinden, alleen in uitzonderingsgevallen zullen wij 
tot berechting hier moeten overgaan.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. J.C .C . W iebenga , tel.
070-614911 toestel:3114).

Schadevergoeding Wet R.0.
Bij de behandeling van de wijziging van de Wet op de 

Ruimtelijke Ordening is nog steeds de problematiek van de 
vergoeding van schades en hogere kosten in behandeling:
• Tot hoever mag een overheid (Rijk, provincie, gemeente) 

door ruimtelijke maatregelen de vrijheid, de belangen, en 
andere rechten van individuele burgers beperken en 
wanneer mogen de burgers aan die overheid om een 
schadevergoeding vragen?

• Wanneer kan een lagere overheid een financiële claim bij 
een hogere overheid indienen, als die lagere overheid 
zich voor hogere kosten ziet gesteld door zich aan 
„hogere" plannen te houden? Anders gezegd: Is het wel 
billijk om anderen dan „plannenmakers" direct of indirect 
met eventuele kosten of schade op te zadelen? En in 
hoeverre moet hier het criterium gelden: „Wie bepaalt, 
die betaalt"?

De VVD-woordvoerder heeft een uitbreiding voorge
steld van de huidige, bestaande vergoedingsregelingen, die 
te beperkt worden geacht. Immers, momenteel kan een 
burger alleen schadevergoeding aan een gemeente vragen, 
als hij door bepalingen van een gemeentelijk bestemmings
plan onevenredige schade lijdt, die redelijkerwijs niet voor 
zijn rekening moet blijven; en: momenteel kan een

gemeente alleen aan een andere overheid een vergoeding 
voor hogere kosten vragen als die kosten zijn ontstaan door 
een uitdrukkelijke „aanwijzing" van die hogere overheid.

Behalve in die zeer beperkte gevallen, bestaat er voor 
de burger of gemeente geen andere financiële rechtsbe
scherming ten opzichte van Rijksplannen en provinciale 
streekplannen; deze plannen vallen met onder een vergoe- 
dmgsplicht.

En toch hebben ook die (gedetailleerde) plannen m 
de praktijk wel degelijk een bindende werking direct naar 
de gemeente en indirect naar de burgers toe. Soms als „stille 
kracht", soms als „stille dwang".

Op grond van deze argumentatie heeft onze woord
voerder een amendement op artikel 49 van de Wet op de 
Ruimtelijke Ordening ingediend, dat een uitbreiding van de 
schadevergoedingsplicht inhoudt. Behalve de bepalingen 
van het bestemmingsplan zelf, zullen dan ook beslissingen 
omtrent vrijstelling als bedoeld in de artikelen 17,18,18a en 
19 onder de schadevergoedingsplicht vallen, evenals: aan
houdingen met betrekking tot bouw- en aanlegvergunnin- 
gen, aanwijzingen en uitzonderingen ex art. 65 en een besluit 
ex art. 66 tweede lid. (zie toelichting)

Aldus is het amendement in overeenstemming met 
adviezen van de commissie Samkalden, de Raad voor de 
Ruimtelijke Ordening en het Interprovinciaal Overleg over 
ruimtelijke ordening.

Hoewel de VVD-fractie eigenlijk nu ook al ruimtelijke 
plannen van provincies en Rijksoverheid, zoals streekplan
nen, structuurschetsen in principe schadevergoedmgsplich- 
tig wilde maken, was daar(nog) geen parlementaire meer
derheid voor te vinden.

Om toch de nodige druk op de ketel te houden m 
deze zeer principiële zaak, werd de Regering bij motie 
uitgenodigd om voor 1 januari 1985 het regeringsstandpunt 
over zo'n uitbreiding van de schadevergoedingsplicht aan 
de Kamer kenbaar te maken. Minister Winsemius ging hier
mee akkoord. De discussie is dus nog (lang) niet afgerond.

Toelichting: art. 17 Vrijstelling van bepalingen van het 
bestemmingsplan gedurende maximaal 5 jaar voor als tijde
lijk bedoelde bouwwerken. Bij Algemene Maatregel van 
Bestuur kan de Minister over de toepassing van dit artikel 
regels stellen.
art. 18. Idem voor kassen en daarmee gelijkgestelde bouw
werken; art. 19. Vrijstelling van bestemmingsplanbepalingen 
voor gebieden waarvoor een voorbereidingsbesluit geldt, of 
waarvoor een nieuw bestemmingsplan ter inzage is gelegd; 
art. 65 Vrijstelling door de Minister voor „werken of werk
zaamheden, waarvan het algemeen belang vordert, dat zij 
met spoed worden uitgevoerd"; art. 66, lid 2. Niet toepassing 
van deze wet, besloten door de Minister, in gevallen, dat een 
werk of werkzaamheid is aangewezen ten behoeve van de 
landsverdediging.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. R.J. te  V e ldhu is, tel. 070-614911, 

tst 2288).

Nota Eerstelijnszorg
Uitgangspunt is dat de capaciteit en kwaliteit van de 

zorg dicht bij huis zoveel mogelijk moet worden versterkt en 
verbeterd. Het verantwoordelijkheidsgevoel van mensen 
voor zichzelf en hun omgeving moet worden gestimuleerd.
Dit opdat zo min mogelijk een beroep hoeft te worden 
gedaan op duurdere gespecialiseerde, vanuit instellingen 
geboden zorg.
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Het beleid van de regering is m deze gericht op:
• het bevorderen van gestructureerde samenwerking tus

sen huisartsen, kruiswerk, algemeen-maatschappelijk 
werk en gezinsverzorging.

• Waarbij deze disciplines m een bepaald werkgebied 
gezamenlijk het hulpaanbod voor zoveel mogelijk dezelfde 
personen moeten aanbieden.

• Extra financiën komen slechts beschikbaar indien tegelij
kertijd ombuigingen in de intramurale sfeer plaatsvinden.

Alhoewel de VVD-woordvoerster het belang van de
zorgverlening in de thuissituatie onderstreepte, bracht zij de
volgende aspecten naar voren:
• Niet overtrokken moet worden dat de 4 genoemde disci

plines altijd zo gezamenlijk moeten optreden, omdat in de 
praktijk blijkt dat mensen niet altijd hulp tegelijkertijd 
nodig hebben van deze beroepsbeoefenaren. Derhalve 
dus niet samenwerken om het samenwerken (kost alleen 
maar veel geld) maar samenwerken als het functioneel is.

• Er moet voor gezorgd worden dat meer mankracht 
beschikbaar stellen niet alleen betekent: „meer van het
zelfde doen"; m de thuissituatie is juist behoefte aan zorg 
op maat, op hulp bieden buiten de zgn. kantooruren, op 
beschikbaarheid en bereikbaarheid ’s avonds en in de 
weekeinden.

• In hel vraagstuk over de grenzen van de zorg wordt 
meestal gedacht aan wel of niet invoeren van nieuwe 
medische ontwikkelingen. Belangrijk is echter ook de 
vraag te beantwoorden of de zorgverlening die thuis 
geboden kan worden ook zijn grenzen kent. De woord
voerster vroeg de regering naar oplossingen om als een 
werkende partner een zieke partner thuis wil mee verzor- 
gen/verplegen dit mogelijk te maken. De huidige sociale 
verzekeringen bieden hiervoor geen mogelijkheden, 
want ontslag nemen betekent geen uitkering en bij volle
dige verzorging wordt meestal uitgegaan van opname m 
een ziekenhuis en/of verpleeghuis.

• Om er voor te zorgen dat huisartsen met al te vlug 
verwijzen naar specialisten, werd gevraagd meer aan
dacht te besteden aan:
-  de mogelijkheid van overleggroepen tussen huisartsen 

en specialisten m de regio om over verwijzmgsgedrag 
te spreken.

-  het invoeren van een advies/consultkaart naast de ver- 
wijzmgskaart,

-  de mogelijkheid om het abonnementensysteem, waarbij 
de huisarts beloond wordt voor de activiteiten die hij 
niet onnodig door anderen laat verrichten.

-  met zonder meer er van uit te gaan dat praktijkverklei- 
mng altijd leidt tot kwaliteitsverbetering van de zorg.

• Het belang om meer evaluatie te doen naar effecten en 
resultaten van hulpverleningen, alsmede naar effecten wat 
met het meer beschikbare geld is gedaan.

• Niet uitgesloten moet worden de mogelijkheid van privati
sering van hulp.

• Tot slot is ervoor gepleit dat dienstverbanden van o.a. 
huisartsen, fysiotherapeuten met dwingend opgelegd 
moet worden: bovendien moet aan andere beroepsbeoe
fenaren als bv. ergotherapeuten, verpleegkundigen, diëtis
ten de mogelijkheid met worden onthouden zich zelfstan
dig te vestigen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. drs. M .M .H . Kam p, tel.

070-614911 tst.2091).

Eerste Kamer

Organisatie Bescherming Bevolking
Bij de behandeling van de begroting van Binnenland

se Zaken in de Eerste Kamer is door de VVD-fractie kritiek 
geleverd op het kabinetsbeleid met betrekking tot de 
Bescherming Bevolking (B.B.).

Reeds in 1980 liet Minister Hans Wiegel weten, dat de 
B.B. zou worden opgeheven en vervangen door een Alge
mene Hulpverleningsorganisatie, waarvan de geregionali
seerde brandweer de kern zou vormen. Het parlement 
stemde met dit voornemen in. Onverhoeds, uitsluitend uit 
financiële overwegingen, besloot dit kabinet tijdens de voor
bereiding van de begroting voor 1984, dat de B.B. per 1 
januari 1984 zou moeten verdwijnen. Een duidelijk voorbeeld 
van het weggooien van oude schoenen voordat er nieuwe 
zijn gekocht. Voordat de B.B. kan worden opgeheven moe
ten immers eerst de nieuwe Rampenwet en de nieuwe 
Brandweerwet in het Staatsblad staan. Zover is het nog lang 
niet. Voorts moet het Rode Kruis-besluit worden gewijzigd, 
alsmede de beschikking op het Korps Mobiele Colonnes, 
omdat deze beide organisaties een gewijzigde taak krijgen 
in de nieuwe organisatie.

Pas daarna kan de Intrekkmgswet B.B. m het parle
ment worden behandeld. Terecht heeft daarom de Tweede 
Kamer in een motie Mateman (CDA) -  Lauxtermann (VVD) 
uitgesproken, dat de B.B. niet zal mogen worden opgeheven, 
alvorens de nieuwe organisatie kan functioneren.

Staatssecretaris Van Amelsvoort zegde woordvoerder 
Molly Geertsema toe, dat hij deze motie zal uitvoeren. Daar
bij maakte hij echter de mdruk dat hij aan de motie een zeer 
beperkte uitleg gaf, namelijk dat hij de B.B. zou opheffen, 
zodra aan bovengenoemde formele eisen zou zijn voldaan.
De strekking van de motie is echter ongetwijfeld, dat de B.B. 
niet zal worden opgeheven, voordat de nieuwe organisatie 
daadwerkelijk kan functioneren. (En dan zijn we vele jaren 
verder.) Ondertussen, aldus de VVD-woordvoerder bloedt 
de B.B. dood. Reeds nu zou bij een ernstige ramp de B.B., 
niet meer m staat zijn hulp te bieden.

Ook ten aanzien van het beroepspersoneel van de 
B.B. is dit een onverantwoord beleid. Als sinds 1974, de 
eerste nota over de toekomst van de B.B., verkeren de B.B.- 
ers in onzekerheid. Nog steeds is er geen sociaal plan en 
geen herplaatsmgsplan.

Deze laatste twee plannen zegde de staatssecretaris 
echter op korte termijn toe, tezamen met een uitvoeringsnota 
over de toekomst van de civiele verdediging.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. W.J. G eertsem a, tel.
08309-3260).

Herindeling Krimpenerwaard
Vele honderden jaren is de Krimpenerwaard een vrij 

geïsoleerd gebied geweest, waar men sterk op zichzelf was 
aangewezen. Nu nog is aan de van elkaar afgewende ligging 
van veel dorpen te zien, dat men gewend was zoveel moge
lijk zijn eigen zaken te regelen. Voor vele betrokkenen is de 
gemeentelijke herindeling dan ook een pijnlijke kwestie. 
Maar, van de 12 gemeenten hebben er acht minder dan
6.000 inwoners, en vier zelfs minder dan 3.000, waardoor 
gemeentelijke herindeling onontkoombaar is.

Verschillende uitgangspunten moeten volgens de 
VVD-fractie daarbij wel m het oog worden gehouden: de 
herindeling moet voor een lange periode afdoende zijn; het 
moet passen bij de hoofdtaak van de Krimpenerwaard -  het



3 9 - 4

aanwezige landschap behouden en de herindeling moet 
zodanig zijn dat stad en platteland hun eigen karakter kun
nen blijven behouden.

Naast bestuurlijke motieven moeten daarbij ook socio
logische, planologische, economische en demografische 
motieven een rol spelen bij de afweging van de verschil
lende belangen.

Wat betreft het oostelijke gebied is de VVD-fractie 
van mening, dat geen samenvoeging moet plaatsvinden van 
de stad Schoonhoven met haar ommeland. Schoonhoven 
moet blijven wat het is, en bekeken moet worden hoe de 
indeling van de andere zes landelijke gemeenten aan de 
Oostkant plaats moet hebben.

Na ampele beschouwing van alle voors en tegens 
heeft de VVD-fractie samen met de CDA een amendement 
ingediend, voor de zogenaamde Wiegel-variant. Dit houdt m 
dat enerzijds Haastrecht, Vlist en Stolwijk (ca. 9.500 inwo
ners) worden samengevoegd, anderzijds Bergambacht, 
Ammerstol en Berkenwoude (ca. 8.500 inwoners). Zo komen 
2 landelijke gemeenten tot stand die niet te grootschalig, en 
ook niet te kleinschalig zijn.

In het westelijke gebied voelt de VVD-fractie voorals
nog meer voor een combinatie van Krimpen aan de Lek met 
Lekkerkerk, dan voor een combinatie van Krimpen aan de 
Lek met het verstedelijkte Krimpen aan den IJssel. Een 
eindconclusie over dit deel van het wetsontwerp moet ech
ter nog worden genomen.

Een nieuw element in de discussie rond de herinde
ling van de Krimpenerwaard is, sinds enige tijd, de betrok
kenheid van de gemeente Moordrecht. Moordrecht en Gou- 
derak zijn te beschouwen als een dubbelkern, waarvan het 
onlogisch is, als zij niet in één gemeentelijk verband zouden 
komen. In sociaal en kerkelijk opzicht zijn beiden erg ver
groeid; er is een uitstekende pontverbindmg; de dorpsker
nen liggen maar 200 m. van elkaar en de gemeentebesturen 
hebben zelf ook stappen ondernomen om tot samengaan te 
komen. Al deze argumenten droegen ertoe bij dat VVD- 
woordvoerder voorstelde om te bevorderen dat op korte 
termijn wordt onderzocht of een samengaan van Ouderkerk 
aan den IJssel met de dubbelkern Gouderak/Moordrecht 
mogelijk is. Hierdoor zou een groene buffergemeente tussen 
Krimpen aan den IJssel en Nieuwerkerk aan den IJssel 
enerzijds, en Gouda anderzijds ontstaan, met zo'n 14.500 
inwoners, die vele voordelen biedt.

Al met al een ingewikkelde, alomvattende streeksge
wijze herindeling, die vele mensen uit dit gebied in beroe
ring heeft gebracht. Of, zoals de VVD-woordvoerder 
citeerde: „Zeeën van tijd, bergen papier en golven van 
emoties zijn door de Waard gegaan".

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. J.G .C. W iebenga , tel.
070-614911 to e s te l 3114).
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VVD-commentaar Centraal Economisch 
Plan 1984

De VVD-fractie is bijzonder verheugd dat de nationa
le economie in 1984 onmiskenbaar herstel te zien geeft. 
Nederland profiteert meer dan evenredig van de oplevende 
buitenlandse conjunctuur. Het is het beste bewijs dat het 
moedige en krachtige economische beleid van het kabinet -  
eerder dan voorspeld -  positief resultaat oplevert. Door het 
„drie sporen”-beleid springen bijna alle seinen tegelijkertijd 
op groen. Dit winnende beleid moet dan ook met evenveel 
kracht worden voortgezet.

Belangrijke economische wapenfeiten voor 1984 zijn:
• de export neemt toe met 6%;
• de industriële investeringen nemen sterk toe met 11%, 

terwijl alle investeringen tezamen -  na correctie -  toene
men met 6%;

• de overheidsinvesteringen vertonen voor het eerst sinds 
jaren een stijging, terwijl de vrije sector bouw toeneemt 
met 50%;

• het nationaal inkomen groeit met 2% na een mm -  of nul -  
groei gedurende een reeks van jaren.

De werkgelegenheid in bedrijven neemt ook voor het 
eerst na vele jaren toe. De werkloosheid stijgt nog slechts in 
beperkte mate. Desondanks zal ons land met een jaargemid
delde van 850.000 werklozen of 16% van de beroepsbevol
king zich nog heel veel offers moeten getroosten om weer m 
de pas te komen met de ons omringende landen. De VVD- 
fractie zal van haar kant al het mogelijke doen om het 
nationale actieplan ter bestrijding van de jeugdwerkloos
heid, dat momenteel door de sociale partners wordt ont
plooid, te doen slagen.

Gezien de ruime monetaire situatie en de door het 
CPB nogal pessimistisch (dat wil zeggen hoog) ingeschatte 
besparingen voor gezins- en bedrijfshuishoudingen (6,3% NI 
in 1984 tegenover 4,4% in 1983) acht de VVD-fractie het 
aannemelijk dat ook de particuliere consumptie -  in plaats 
van iets te dalen -  stijgt. De économische groei zou daarom 
nog hoger kunnen uitvallen. Extra stimulering van de binnen
landse bestedingen acht de VVD daarom onnodig en gezien 
het nog altijd zeer hoge financieringstekort ook niet verde
digbaar. De opdoemende rente- en aflossingsverplichtingen 
als gevolg van de Staatsschuld dwingen er toe om de regeer- 
accoord-doelstelling met betrekking tot het financieringste
kort (7,5% NI in 1986) binnen bereik te brengen.

De VVD-fractie wil een duidelijke kanttekening plaat
sen bij de waarschuwing yoor het gevaar van een zgn.
„duale" economie. Van meet af aan is het regeer-accoord- 
beleid erop gericht geweest om export en investeringen uit 
het moeras te trekken. Wanneer dat vroegtijdig lukt doet het 
merkwaardig aan daar nu tegen te waarschuwen. De VVD- 
fractie is er van overtuigd dat herstel van de binnenlandse

afzet volgt. Veel kleine en middelgrote bedrijven zullen door 
toeleveringen van de export- en investeringsgroei profite
ren. Wel acht de VVD-fractie het verstandig om bij de 
invulling van de 2 mld. lastenverlichting voor bedrijven 1985 
met name te kijken naar de kleine en middelgrote bedrijven, 
die arbeidsintensief zijn en veelal op de binnenlandse afzet 
zijn aangewezen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R, W. d e  K o rte , te l. 070-614911, 

tst. 2650.)

Deregulering (1)
Vorige week vond een eerste discussie plaats tussen 

Regering en Tweede Kamer over deregulering.
Dit keer ging het om de algemene filosofie van dere

gulering en over het emdbericht van de commissie- 
Geelhoed. Op 4 juni komen de rapporten Deregulering 
Ruimtelijke Ordening en Milieu (DROM) en bouwderegule- 
ring aan de orde; en op 26 juni de rapporten Van der Grinten 
en Nicaise, inzake sociaal-economische wetgeving. Vervol
gens zal de Regering de vastgestelde algemene lijnen uit 
deze rapporten verder uitwerken m concrete wetswijzigin
gen. Een VVD-CDA-motie vraagt om een uitwerking van het 
merendeel daarvan vóór de zomer 1985 om de druk op de 
ketel te houden.

Tijdens het debat betuigde onze woordvoerder 
(evenals de CDA-fractie, en voor een groot gedeelte ook de 
PvdA-fractie) instemming met de algemene lijnen van het 
ingezette dereguleringsproces. Hij benadrukte dat het met 
de bedoeling is om in Nederland een soort wüd-west-maat- 
schappij of een jungle te scheppen. Deregulering is een 
poging om begaanbare wegen aan te leggen in een oer
woud van wetten, nota's, rapporten, circulaires, plannen, 
notities, verordeningen, en meer soorten van deregulering 
van hogere en lagere overheden. Er zijn ook terreinen, 
waarop de overheid wel degelijk een regulerende rol heeft. 
Maar wel: „minder overheid -  meer burger" in zijn alge
meenheid. Hij wees op enkele problemen rond de regel- 
dichtheid: Het overzicht is vaak zoekgeraakt. Coördinatie en 
integratie in besluitvorming zijn vaak onvoldoende aanwezig. 
Door kolossale ambtelijke apparaten zijn verkokerd optre
den, bureaucratie en een vierde macht ontstaan.

Toezicht, controle en nazorg zijn afgenomen. Hierdoor 
heeft langzamerhand een accentverschuiving plaatsgevon
den van de oorspronkelijke horizontale relatie particulier- 
particulier naar de verticale relatie overheid-particulier. 
Velen aanvaarden het als vanzelfsprekend dat zij zelf 
onmachtig zijn om oplossingen te vinden, en verwijten het de 
overheid zelfs als zij de oplossing niet direct aandraagt.

Anderzijds zijn vele regels van de overheid niet meer 
effectief door een gebrek aan legitimatie. Denk aan de 
overschrijding van de 100 km-grens op autowegen, aan het
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overtreden van parkeervoorschnften en het niet betalen van 
de verplichte hondenbelasting.

Vele regels veroorzaken verder hoge kosten en lasten 
binnen en buiten de overheid. Brengen frustraties bij de 
burgers met zich mee en doden initiatieven. En door onvol
doende toezicht, controle en nazorg veroorzaken ze ook 
risico's voor de Nederlandse rechtsstaat, zoals ontduikings- 
en overtredingsverschijnselen.

De kardinale vraag in het debat was of de overheid 
bereid was om de op vele plaatsen dolgedraaide regule- 
nngs-ideologie weer in normale banen te geleiden, door 
over de vele schuttinkjes en langs de vele zuiltjes van 
deelbelangen en doelgroepen heen te kijken naar de toch 
noodzakelijke oplossing: een nieuw evenwicht tussen over
heid en particuliere sector, tussen staatsverzorgmg en eigen 
verantwoordelijkheid, tussen bureaucratie en vrijheid.

Het optreden en ingrijpen van de overheid moet weer 
zoveel mogelijk worden beperkt tot een ordening van rand
voorwaarden.

Als een nieuw instrument voor vermmdermg/vereen- 
voudigmg en stroomlijning van procedures bepleitte de 
fractie de introductie van een zgn. „Eén-besluitwet". Hiermee 
wordt bedoeld een regeling die voor één en dezelfde activi
teit slechts één plan, één procedure, één beslispunt, en één  
bezwaren- en beroepsgang noodzakelijk maakt en dus niet 
meer tientallen, zoals nu nog vaak het geval is. Deze wet zou 
dan de mogelijkheid moeten bieden om per geval te beslui
ten welke andere wetten m zo’n geval buiten toepassing 
kunnen blijven, omdat ze dan vervangen worden door die 
„Eén besluit-wet”. Deze wet integreert dan alle belangen. Op 
die wijze zouden eindeloze reeksen van beslissingen op 
grond van diverse wetten kunnen worden voorkómen.

Ondanks ook enkele bezwaren daartegen, zegde Mi
nister van Justitie Frits Korthals Altes nadere besturing van 
dit voorstel toe. Verder wees de VVD-woordvoerder erop 
dat uit onderzoek was gebleken dat van de vele duizenden 
vergunningen en aanvragen om vergunning op milieugebied 
±  70 -  80% gelijk of gelijksoortig was (confectiewerk) en dat 
slechts ±  20 -  30% specifieke gevallen waren (maatwerk). 
Confectiewerk kan redelijk simpel op standaardmatige wijze 
worden afgedaan. Hij vroeg dan ook af in hoeverre zich ook 
confectiegevallen voor doen op fiscaal, sociaal, economisch 
en welzijnsgebied.

Onze woordvoerder ging verder m op diverse andere 
onderwerpen, zoals: ongewenste circulaires, onderscheiden 
soorten wetgevmgsgebieden, economische en internatio
nale aspecten. En ook op de 13 toetsingscriteria van de 
commissie-Geelhoed voor nieuwe wetgeving, die er m feite 
op neer komen dat de overheid sober en terughoudend 
moet zijn op het punt van regulering.

De VVD-fractie vindt dat één belangrijk criterium 
ontbrak. Namelijk dat regulering met name wetgeving, een
voudig, leesbaar en begrijpelijk moet zijn, terwijl er verder 
naar zou moeten worden gestreefd om zoveel mogelijk wet
ten zó te redigeren dat uitvoering en toepassing ervan ook 
via computers kan plaatsvinden.

Op dit punt werd een motie ingediend.

(V o o rn a d e re  m fo rm a tie : M r. A .j. te  V e ldhu is, tel. 070-614911, 
tst. 2288.)

Deregulering (2)
Woordvoerder Jan Kees Wiebenga besteedde aan

dacht aan het verband tussen deregulering en de andere 
zogeheten grote operaties. Naast de deregulering zijn dat 
heroverweging, personeelsvermindering, privatisering,

decentralisatie en reorganisatie van de rijksdienst. Tezamen 
dienen zij de overheid als geheel te saneren en haar rol m de 
samenleving terug te dringen. Deregulering is niet alleen 
een louter technisch-juridisch proces.

Het voorbeeld van de decentralisatie-operatie (circa 
15 jaar eerder begonnen) noemde hij niet bemoedigend. 
Door velerlei tegenwerking is de brede aanpak daarvan 
verlaten.

Kan de Minister van Justitie wel, wat de Minister van 
Binnenlandse Zaken met is gelukt?

Door deregulering op Rijksniveau kan een toename 
en verspreiding van regelgeving bij de lagere overheden 
ontstaan. Ook hier is echte deregulering een vereiste. De 
woordvoerder vroeg de regering hierop attent te zijn. Over 
het verband tussen deregulering en de personeelsvermin
dering wordt door de regering ten onrechte gezwegen. 
Deregulering zal zeker gevolgen hebben m de personeels
sfeer. Door middel van een motie vroeg de VVD-fractie de 
regering hierop alsnog terug te komen.

Tenslotte vroeg de VVD-fractie aandacht voor de 
coördinatie tussen de verschillende commissies, die zich 
met het wetgevingsbeleid bezig houden en een grotere rol 
voor de Raad van State bij deregulering en het wetgevings
proces, bijvoorbeeld door het oprichten van een afdeling 
wetgeving.

Voorts verdient ook een aantal andere onderwerpen 
bijzondere aandacht, zoals het uitwerken van wetgeving m 
meerdere varianten, het verschijnsel honzon-wetgevmg of 
sunset-pnncipe, pseudo-wetgeving en de circulaire-cultuur 
(waarover de VVD-motie van 2 mei 1984) en problemen bij 
de handhaving van het recht.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r  J.G.C. W iebenga , tel. 070- 

614911, tst. 2092.)

Zure bodem en zure regen
Deze week had de Tweede Kamer een eerste discus

sie met de regering over de oorzaken en gevolgen van de 
luchtverontreimgmg die leidt tot schade aan planten, bomen 
en gewassen en tot verzuring van de bodem.

Milieuminister Pieter Wmsemius en Landbouwminis
ter Gerrit Braks waren ondertekenaars van de notitie over de 
verzuring van de bodem, die centraal stond m het debat. De 
gezamenlijke Kamercommissies voor Landbouw en Milieu
beheer hadden ter voorbereiding bezoeken gebracht aan 
verschillende bospercelen m Nederland, waar ernstige 
schade zichtbaar was. Ook werd een bezoek gebracht aan 
een bos m Duitsland even ten oosten van Paderborn, waar 
de plotseling ingetreden sterfte van naaldbomen de Duitse 
houtvesters grote zorgen gaf. Allen waren onder de mdruk 
van de omvang van de schade en van de snelheid, waarmee 
de aantasting van de bomen zich ontwikkelde.

In het debat werd van VVD-zijde daarom met grote 
nadruk aan de regering gevraagd welke plannen de rege
ring ontwikkelt om naast het gepresenteerde lange-termijn 
plan ook dit jaar al uitstootbeperkingen door te kunnen 
voeren als de snelheid van aantasting van onze bossen dat 
noodzakelijk zou maken.

De belangrijkste bijdragen aan de zure regen zijn 
afkomstig van de verbranding van olie en steenkool m 
enkele grote industriële installaties en electriciteitscentrales, 
van het verkeer en van de agrarische sector via de opslag en 
het uitrijden van dierlijke mest. De grote ondervurmgsmstal- 
laties produceren veel zwaveldioxyde dat m de lucht wordt 
omgezet in zwavelzuur. Daarnaast worden ook stikstofoxy-
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den gevormd, die worden omgezet in salpeterzuur. Het 
verkeer stoot via de uitlaatgassen vooral stikstofoxyde uit, 
waarvan de effecten op mooie dagen met zonlicht merkbaar 
worden. Vanuit de agrarische sector is de ammoniak belang
rijk. In gebieden met intensieve veehouderij kan de ammoni- 
akproductie zo hoog oplopen dat ernstige schade aan de 
bossen in de directe omgeving zichtbaar wordt.

Veel van de kennis die nodig is om een doelmatig en 
efficiënt beleid te kunnen voeren ontbreekt tot dusver, maar 
de ernst van de situatie vereist toch dat reeds nu maatrege
len genomen worden.

Het beleidsplan van de regering beoogt via ingrijpen
de technische maatregelen de uitstoot van schadelijke gas
sen door grote installaties en door het verkeer te verminde
ren. Dit is een programma dat vele jaren gaat vergen en 
hoge kosten met zich meebrengt. Tegen het jaar 2000 mag 
worden verwacht dat een aanmerkelijke verbetering van de 
luchtkwaliteit zal zijn bereikt. Het terugdringen van de emis
sie van ammoniak is moeilijker, omdat het een ingreep 
betekenen kan in de veehouderij waarin velen hun brood 
verdienen. Het betreft hier levend vee en dus miljoenen, 
ieder voor zich weliswaar kleine emissiebronnen.

De VVD-fractie kan in het algemeen instemmen met 
het lange termijn beleid maar legde vooral de nadruk op de 
noodzaak doelmatig tewerk te gaan, gebaseerd op kennis en 
gericht op resultaten. Met kracht werd erop aangedrongen 
dat een goed gecoördineerd onderzoekprogramma zal wor
den opgezet. Daarnaast zal vooral internationaal moeten 
worden samengewerkt; een groot deel van de zure regen 
die neerdaalt in ons land is afkomstig uit onze buurlanden.
Als het kostbare maatregelen betreft wil de VVD een goede 
analyse van de maatregelen alvorens tot uitvoering over te 
gaan. Voor het geval een snel voortgaande verslechtering 
ingrijpende maatregelen op korte termijn nodig zal maken, 
moet een zorgvuldige afweging van de verschillende econo
mische gevolgen plaatsvinden, omdat in zulk een situatie 
grote offers gevraagd zullen moeten worden.

Door de VVD wordt groot belang gehecht aan de 
actieve medewerking van alle betrokkenen. De regering 
werd gevraagd na te gaan wat in dit opzicht mogelijk is.
Allen zijn erbij betrokken; de industrie, alle deelnemers aan 
het verkeer, de nutsbedrijven en de landbouw.
In het najaar zal opnieuw met de regering worden gespro
ken aan de hand van nieuwe gegevens en de actuele stand 
van zaken.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie ; dn  R. Braam s, tel. 070614911. 

tst. 2016.)

Voortgangsnota Patientenbeleid
De VVD-fractie heeft waardering voor de gedegen 

inventarisatie en beschrijving van de vele facetten van het 
veelomvattende, rijkgeschakeerde patientenbeleid. In die 
zin is het een goede nota. Alleen de naam is verkeerd 
gekozen: het zou geen voortgangsnota moeten heten, maar 
een stagnatienota.

Na de nota patientenbeleid, behandeld m de uitge
breide commissievergadering van 29 maart 1982, als eerste 
aanzet om te komen tot een samenhangend beleid is de 
voortvarende start gestokt.

Voortgaand onderzoek en overleg is belangrijk, maar 
het mag natuurlijk met dienen als alibi om verder maar af te 
wachten.

Algemeen uitgangspunt van de VVD is dat het pa
tientenbeleid geconcentreerd dient te zijn op het zelfbe
schikkingsrecht van de individuele patiënt, inclusief de

mogelijkheid om dit recht te realiseren. Trefwoorden daarbij 
zijn de juridische relatie tussen patiënt en hulpverlener, het 
recht op informatie, voorlichting, het principe van de toe
stemmingsvereiste, bescherming van de privacy en de 
klachtenprocedure en verhaalrecht.

Om het zelfbeschikkingsrecht te kunnen realiseren 
dient patiëntenvoorlichting als noodzakelijk en wezenlijk 
onderdeel te worden beschouwd van het medisch handelen, 
fundamenteel voor de rechtspositie van de patiënt die zelf (of 
degene die zijn belangen behartigt) benaderd dient te wor
den als een mondig mens die niet zonder meer elke behan
deling aanvaardt, keuzevrijheid wil, („laagdrempelige") 
informatie wenst en genoegdoening van wensen en klachten 
verlangt.

Diverse onderzoeken wijzen op de behoefte van hulp
verleners aan deskundige ondersteuning en scholing in 
voorlichtingstaken. Om te bereiken dat ook voorlichtingsacti
viteiten subsidiabel zijn voor het Praeventiefonds, diende de 
VVD een kamerbreed gesteunde motie in.

Ook pleitte de VVD voor een betere rechtspositionele 
regeling van de meest afhankelijken, patiënten in de intra
murale gezondheidszorg, verpleeghuispatiënten, en onder 
meer ouders van geestelijk gehandicapten. Al naar gelang 
de afhankelijkheid toeneemt in mate en naar zijn aard, zal de 
regelgeving strikter waarborgen moeten bevatten ook voor 
hun rechten, aldus woordvoerster Erica Terpstra.

Het maken van een eigen vrije keuze ten aanzien van 
hulpverlener, plaats en/of wijze van behandeling kan om 
praktische redenen noodzakelijkerwijs ingeperkt moeten 
worden. Waar mogelijk zal de VVD zich blijven verzetten 
tegen monopolisering. Hierbij dient ook te worden inbegre
pen het recht op betaalde „second opimons", waarbij de 
bestaande gegevens volledig beschikbaar dienen te zijn.

Recht op informatie omvat ook recht op inzage van 
eigen gegevens over onderzoek, diagnostiek en therapeu
tisch beleid. Ronduit ontevreden was de VVD over het 
uitblijven van het inzagerecht.

In principe moet de patiënt kunnen beschikken (zon
der dat er sprake hoeft/mag zijn van opdringen van informa
tie) over gegevens over zichzelf, zoals diagnoses, laborato- 
rium-uitkomsten, röntgenfoto’s en andere relevante gege
vens. Het geven van voldoende uitleg over de gegevens is 
daarbij noodzakelijk. Het niet overdragen van gegevens kan 
een belemmering vormen voor de vrije keuze van andere 
hulpverleners, aldus de VVD-woordvoerster die eraan toe
voegde dat het overdragen van gegevens uitsluitend kan 
geschieden met toestemming van de patiënt.

De VVD is het eens met het streven naar model- 
overeenkomsten inzake toestemmingsprocedure patiënt ten 
aanzien van zijn behandeling, al vreest zij tevens een herha
ling van de fouten (grotere besluit-aarzelmg hulpverlener, 
meer diagnostische verrichtingen als „extra"-safe, verstoorde 
vertrouwensrelatie etc.) die m Amerika zijn gemaakt. De 
VVD keerde zich tegen het voorstel van de PvdA om kinde
ren vanaf 14 jaar het recht te geven volstrekt zelfstandig het 
toestemmmgsrecht (mcl. recht op weigeren behandeling) uit 
te oefenen. Dat de voorlichting mede begrijpelijk moet zijn 
voor de minderjarige patiënt, is voor ons vanzelfsprekend 
dat het kind meebeslist is prima, maar om een zo jong kind 
uitsluitend m zijn eentje te belasten met soms diepingrij
pende beslissingen is voor de VVD met acceptabel, aldus de 
VVD-woordvoerster.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. E. T e rpstra , tel. 070-614911, 

tst. 2118.)
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Gemeentelijke herindeling 
Krimpenerwaard

De stemmingen over de belangrijkste wijzigingsvoor
stellen op het wetsontwerp tot gemeentelijke herindeling 
van de Krimpenerwaard verliepen als volgt:
1. Amendement CDA/VVD om Schoonhoven zelfstandig te 

laten (inplaats van samen te voegen met Bergambacht en 
Ammerstol) werd aangenomen (PvdA was tegen).

2. Amendement CDA/VVD om Bergambacht en Ammerstol 
samen te voegen met Berkenwoude (waardoor Berken- 
woude met samengaat met Haasdrecht, Vlist en Stolwijk) 
werd aangenomen (PvdA en kleine partijen tegen).

3. Amendement van het CDA om de samenvoeging van 
Lekkerkerk en Krimpen aan de Lek weer ongedaan te 
maken, werd verworpen (PvdA en meerendeel VVD 
tegen; CDA, kleine partijen en drie VVD-leden voor).

4. Amendement VVD en CDA, waarbij middels een grens
correctie de begraafplaats van Krimpen aan den IJssel bij 
die gemeente wordt gevoegd met algemene stemmen 
aanvaard.

De overige amendementen beoogden een kleinscha
liger herindeling en werden alle verworpen.

Als resultaat van deze stemmingen komen, behoudens 
het oordeel van de Eerste Kamer, de volgende nieuwe 
gemeenten tot stand: Schoonhoven (±  10.600 inw.), Bergam- 
bracht (±8.500 inw.), Vlist (±9.300 inw.), Nederlek 
(±  13.600 inw.), Krimpen aan den IJssel (±28.100 inw.) en 
Ouderkerk (±8.300 inw.).

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. J.G.C. W iebenga , tel. 070- 
614911, tst. 2092.)

Uit de Eerste Kamer:

Beleidsdebat Onderwijs
Bij het beleidsdebat over Onderwijs en Wetenschap

pen m de Eerste Kamer hebben de woordvoerders voor 
Onderwijs, drs. A. van Boven en mr. M.C.B. Burkens, vooral 
aandacht besteed aan de kwaliteit van het onderwijs, de 
toekomst van het Voortgezet Onderwijs en de onzekere, 
onduidelijke en daardoor demotiverende situatie waarin 
Voortgezet Onderwijs, Buitengewoon Onderwijs en Weten
schappelijk Onderwijs verkeren mede als gevolg van de 
gebrekkige presentatie van het beleid van de zijde van het 
ministerie.

De VVD-fractie bepleitte ter bepaling van de kwaliteit 
van het onderwijs minimumeindtermen per leergebied als
mede, uitgaande van de verschillen in aard en aanleg van de 
leerlingen, differentiële eindtermen. In het kader van de 
kwaliteitsbewaking achtte de fractie ondermeer het verkrij
gen van inzicht in de resultaten van individuele leerlingen 
een vereiste en noemde zij het verleggen van de eindverant
woordelijkheid voor de eerste graadsleraren-opleiding van 
de Universiteiten naar de Nieuwe Leraren Opleidingen 
onjuist en bepaald niet kwaliteitsbevorderend voor het 
V.W.O. Ten aanzien van de toekomst van het Voortgezet 
Onderwijs kon de VVD-fractie instemmen met een tweespo
rig beleid. De grote voorkeur ging uit naar het opheffen van 
knelpunten in het huidige stelsel voor Voortgezet Onderwijs. 
Aan experimenten binnen de bestaande structuur bieden de 
artikelen 25 en 26 van de Wet Voortgezet Onderwijs alle 
mogelijkheden. Naast aandacht voor de wiskunde verdienen 
de moderne talen, die zowel voor de wetenschapsbeoefe

ning als voor het economisch handelsverkeer onontbeerlijk 
zijn, een ruimere plaats in het Voortgezet Onderwijs.

In het kader van de ontwikkeling en het behoud van 
onze cultuur hield de heer Van Boven een pleidooi voor de 
plaats van het vak geschiedenis en het handhaven van het 
aanvangsonderwijs in de klassieke talen m de lagere klassen 
van het Voortgezet Onderwijs als basis voor een echte 
gymnasiale scholing.

Maar ook andere onderwijsvormen moesten zijns in
ziens via een experimentenwet een faire kans krijgen. Hij 
somde tenslotte de voorwaarden op die de VVD-fractie aan 
een Voortgezet basisonderwijs-experiment stelt:
• interpretatie van het begrip experiment m de zin die de 

grote „Van Dale" daaraan geeft: een proef om na te gaan of 
Voortgezet basisonderwijs kan;

• het bereiken van hetzelfde eindniveau na de tweede fase 
Voortgezet Onderwijs als thans in het reguliere Voortge
zet Onderwijs bereikt wordt;

• beperking van het aantal expenmenteerscholen (de wet 
mag geen ontwikkelingswet worden!);

• een deugdelijke evaluatie over een langere tijd;
• geen concurrentie-vervalsende extra faciliteiten voor ex- 

perimenteerscholen;
• een duidelijk en deugdelijk prijskaartje;
• met het oog op het vervolgonderwijs: de mogelijkheid tot 

doorstroombepalende keuzes alsmede eindtermen, even
tuele toetsing en een diploma;

• geen experimenten in scholen waar de onderwijsgeven
den er niet achter staan (de leerlingen mogen niet het 
slachtoffer worden);

• lopende middenschoolexperimenten onder deze expe
rimentenwet brengen.

Uit de betogen van de CDA-woordvoerders over het
zelfde onderwerp bleek dat de regeringspartijen m de 
Eerste Kamer hierbij volledig op dezelfde lijn zitten. 
Daarnaast vroeg de heer Burkens aandacht voor de 
overmaat aan veranderingen waarmee het wetenschappelijk 
onderwijs wordt geconfronteerd: twee-fasen-structuur, voor
waardelijke financiering, herstructurering formatie-opzet en 
bezoldiging, taakverdelings- en concentratie-operatie, een 
nieuwe overlegstructuur en de Wet Wetenschappelijk 
Onderwijs 1984,

In deze situatie zal het beleid een optimale duidelijk
heid en rechtlijnigheid moeten vertonen.

De gang van zaken bij de invoering van met name de 
voorwaardelijke financiering en de twee-fasen-structuur is in 
dit opzicht onbevredigend. Ook de toekomstperspectieven, 
zoals weergegeven m de m april verschenen nota-Beiaard 
bieden met in alle opzichten duidelijkheid in de juiste rich
ting.

Hij wees hierbij in het bijzonder op de beroepsoplei
dingen bij het wetenschappelijk onderwijs, op de nieuwe 
personeelscategorie „assistent m opleiding" en op de voor
genomen overheveling van de eindverantwoordelijkheid 
voor de eerste graads leraarsopleidingen naar de Nieuwe 
Leraarsopleidmgen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. A. van Boven, tel. 070-246382 
e n m r. M .C .B . B urkens, tel. 03434-53579.)
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Subcommissie sekten komt met 
eindrapport

Na een diepgaand onderzoek, dat uiteindelijk vier 
jaar in beslag heeft genomen, is deze week het eindrapport 
van de subcommissie sekten openbaar geworden. Feitelijke 
aanleiding tot het onderzoek van de Tweede Kamer vormde 
het grote aantal brieven van verontruste ouders van kinde
ren die lid waren van een sekte, gecombineerd met alarme
rende berichten over de massale zelfmoord van een uit de 
V.S. afkomstige religieuze sekte. De voor het onderzoek 
mgestelde subcommissie bestond uit voorzitter Ineke Haas- 
Berger (PvdA), Ina Muller-van Ast (PvdA), Dien Cornelissen 
(CDA), psychiater Gerrik Mik (D’66) en Erica Terpstra 
(VVD), Aanvankelijk begon het onderzoek met een buiten
gewoon negatief oordeel over de nieuwe religieuze bewe
gingen, gaandeweg het onderzoek werden de opvattingen 
aanmerkelijk genuanceerder. De eindconclusie gebaseerd 
op honderden geschriften, reeksen gesprekken met leden, 
ex-leden, deskundigen op het gebied van Kerk en Staat, en 
niet in het minst ouders van (ex-)sekteleden, aangevuld met 
werkbezoeken bij alle onderzochte sekten ter plekke bevat 
de volgende punten: •

• Nieuwe religieuze bewegingen vormen in het algemeen 
in Nederland geen gevaar voor de geestelijke volksge
zondheid,

• Een algemeen pakket van beleidsmaatregelen, zo deze al 
gewenst zouden zijn, zijn gezien de grote differentiatie 
tussen de bewegingen in feite al geheel onmogelijk,

• Psychische schade, ten gevolge van het lidmaatschap als 
zodanig van een religieuze beweging is in het algemeen 
niet te bewijzen, psychische problemen die zich voor
doen waren vaak al voordien aanwezig, ontstonden door 
lijnrecht tegenover elkaar staande ouders en veelal meer
derjarige jongvolwassenen, of waren niet zozeer psy
chisch danwel praktisch van aard bij de terugkeer in de 
„gewone" samenleving,

• De gemiddelde leeftijd van de leden van sekten ligt rond 
de 30 jaar en in vrijwel alle gevallen is sprake van vrijwil
lige en bewuste toetreding tot het lidmaatschap van een 
sekte,

• Uitwassen kunnen beschouwd worden als incidenten, 
waartegen thans reeds voldoende wettelijke maatregelen 
voorhanden zijn (bijvoorbeeld art. 300, lid 4 Wetboek van 
Strafrecht, indien sprake is van het toebrengen van psy
chische schade, civiel-rechtelijke procedures met betrek
king tot een aktie uit onrechtmatige daad, of het aangaan 
van overeenkomsten als het slachtoffer handelde onder 
dwang, dwaling of bedrog). Indien minderjarigen tegen 
hun wil, buiten het kader van zorgvuldige hulpverlening 
worden vastgehouden, kan de strafrechter daarover een 
uitspraak doen.

Niets aan de hand
De eindconclusie komt overeen met een al eerder in 

Nederland gehouden wetenschappelijk onderzoek en spoort 
met de voorzichtige conclusies die te trekken zijn uit een 
enquête van de Inspektie Geestelijke Gezondheidszorg. In 
zoverre zou men inderdaad kunnen stellen dat er feitelijk 
„mets aan de hand" is. Toch is deze conclusie te weinig 
genuanceerd: het is bepaald met zo dat de subcommissie de 
suggestie heeft willen wekken dat ouders hun kinderen, al 
dan met meerderjarig, met een gerust hart naar de sekten - 
zouden moeten drijven. Het lijvige rapport met een unieke 
beschrijving van de 6 in Nederland meest aktieve „nieuwe 
religieuze bewegingen" (Nederland kent naar schatting 500 
verschillende sekten en sektetjes) is doordrenkt met kriti
sche kanttekeningen, waarbij met name de Scientology 
Church wordt gekenschetst als een beweging die de gren
zen van het toelaatbare dreigt te overschrijden ten aanzien 
van de privacy en vrijheid van godsdienst (sterker nog: „als 
zij daarin geen verandering brengt, kan de vraag worden 
gesteld of de Scientology niet binnen de verboden rechts
personen zou vallen", aldus de subcommissie.

Waakzaamheid en gezonde argwaan blijft dus gebo
den. Thans zijn er evenwel geen termen aanwezig tot over
heidsingrijpen tegen het bestaan van sekten als zodanig, 
temeer met omdat angstvallig gewaakt dient te worden dat 
het grondrecht van vrijheid van godsdienst met ondergraven 
wordt door incidenteel voorkomende uitwassen.

Het rapport heeft 6 nieuwe religieuze bewegingen 
behandeld:
1. de Divine Light Mission (150 leden in ons land)
2. de beweging rond Bhagwan Shree Rajneesh (15.000 aan

hangers)
3. Hare Krishna (100 leden, 2000 sympathisanten)
4. Transcendente Meditatie (265 leraren, aantal cursisten m 

1982: 1650, totaal aantal personen dat basisopleiding heeft 
gevolgd: 50.000; ter vergelijking, inde Bondsrepubliek 
volgden 80.000 mensen de basistraining).

5. de Scientology Church (725 leden van wie 320 actief,
73 stafleden)

6. de Verenigingskerk (Moon) (20 leden in Nederland,
100 Nederlandse leden in het buitenland, vooral de Vere
nigde Staten, 200 sympathisanten).

De Children of God (waarover vooral het Europese rapport 
gewag maakte) is wel onderzocht en beschreven, maar blijkt 
in Nederland niet meer te bestaan.

Het omvangrijke rapport Overheid en Nieuwe reli
gieuze bewegingen is te verkrijgen bij de Staatsuitgeverij te 
Den Haag. Over de diverse aanbevelingen (o.a. afschaffing 
informatierecht van kerkgenootschappen bij belastingdienst 
en bevolkingsregister, mogehjke definitie van het begrip 
kerkgenootschap en integraal regeringsbeleid enz. enz.) zal 
in de Tweede Kamer nog uitvoerig gediscussieerd worden.

(Nadere inlichtingen: E. Terpstra, tel. 070-614911, tst. 2118.)
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Verdrag met DDR
De Kamer heeft vorige week het Verdrag voorgelegd 

gekregen waarin samenwerking met de DDR op cultureel en 
wetenschappelijk gebied wordt geregeld.

De VVD gaat er vanuit dat contacten tussen verschil
lende naties zo mogelijk bevorderd dienen te worden, ook 
als het gaat om contacten tussen ons land en de Oosteuro- 
pese landen. Wij zien hierin een middel om meer openingen 
te creëren en dat met alleen voor ons zelf, maar ook binnen 
de Oosteuropese samenleving. Wij steunen de regering als 
zij zegt dit als wezenlijk bestanddeel van ontspanningsbeleid 
te zien.

Bij de DDR betwijfelen wij echter of deze mogelijkhe
den wel aanwezig zijn. De Slotakte van Helsinki die m het 
verdrag genoemd wordt is in de meeste Oosteuropese lan
den en vooral m de DDR, een weinig gerespecteerd docu
ment. Wij zijn blij dat het verdrag ook de mogelijkheid aan 
Nederland biedt om zelf mensen uit te nodigen en dus niet 
een eenrichtingsverkeer voorstaat. Echter het blijft te bezien 
of hier die medewerking zal worden ondervonden van Oost- 
duitse autoriteiten die wij wensen.

De DDR is nog steeds een staat waar het culturele en 
wetenschappelijke leven sterk aan banden is gelegd. En het 
is juist die vrije uitwisseling van mensen en gegevens die 
essentieel zijn bij verdragen zoals deze, want juist de dialoog 
die dan ontstaat zal echt bij kunnen dragen tot de door ons zo 
gewenste détente.

Mensenrechten worden er nog steeds geschonden en 
het land loopt duidelijk aan de hand van de Sovjet-Ume.

Als eerste volgde de DDR de Russische boycot van de 
Olympische Zomerspelen, om van de plaatsing van een 
aantal middellange afstandsraketten maar met te spreken. 
Schrijvers zoals Stephan Heym mogen hun boeken met m de 
DDR publiceren, kortom, redenen voldoende aanwezig om 
verdragen als deze uiterst kritisch te volgen.

Gezien ons principe dat dialoog mogelijk moet zijn 
hebben wij voorgestemd, (wij deden dit ook toen de meer
derheid van de Kamer het verdrag met Zuid-Afrika m 1979 
opzegde) echter met de toezegging van de Staatssecretaris 
van Buitenlandse Zaken dat een en ander zeer kritisch 
gevolgd zal worden en wij hebben de regering verzocht 
periodiek verslag te doen van de ervaringen binnen deze 
samenwerking.
Ook dit werd afgesproken.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : S. van H e e m s k e rc k  P ilhs-D uveko t, 
tel. 070-614911, tst. 2383.)

Toetsingscommissie deregulering
In beide artikelen over deregulering m de Expresse 

van vorige week is nog iets onvermeld gebleven.
De Tweede Kamer is voorstander van het instellen 

van een toetsingscommissie voor de dereguleringsoperatie, 
buiten de huidige structuren van interdepartementaal 
overleg om. Dit om te voorkomen, dat de dereguleringsope
ratie zelf een onontwarbaar geheel wordt.

Interdepartementale coördinatie en toetsing van wet
geving hebben tot nu toe namelijk nog met veel opgeleverd. 
De objectiviteit, de eenduidigheid en de consistentie van de 
dereguleringsaanpak zouden met zo’n toetsingscommissie 
beter uit de verf kunnen komen.

De Regering gaf te kennen dat zij in meerderheid niet 
veel voelt voor zo’n onafhankelijke instantie, die het deregu- 
lermgsproces begeleidt. De Kamer heeft echter nog haar 
eigen standpunt.

Woordvoerder Jan te Veldhuis diende ter zake een 
motie in. Over enkele weken volgen de stemmingen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te  V e ldhu is, tel. 070-614911, 

tst. 2288.)

Afschaffing Dijzondere Regionale Toeslag 
(BRT) en Ruimtelijke Ordening Toeslag 
(ROT) van de WIR

Zoals m het vorige debat is gebleken diende er naar 
het oordeel van de VVD-fractie klaarheid te komen omtrent 
het standpunt van de Europese Commissie.

E.G.-Commissaris Andriessen heeft nu m een brief 
aan de Nederlandse regering gereageerd.

Twee heldere conclusies daaruit:
1. het direct op bedrijven gerichte steunniveau m Neder

land ten opzichte van andere lidstatenis ook thans nog te 
hoog.

2. de relatieve positie van onze steungebieden is niet ver
slechterd.
Onze sociaal-economische problematiek is van nationale 
aard en dient vooral met een nationaal instrumentarium 
aangepakt te worden.

Uit deze brief blijkt nu overduidelijk dat afschaffing 
van de BRT daadwerkelijk onvermijdelijk blijkt te zijn. Hier
door kwam het vervolg debat vooral in het teken te staan van 
de compensatie.

De reeds geboden 50 mln. per jaar vond de VVD 
onaanvaardbaar laag. De VVD eiste nu in het tweede debat 
een hogere compensatie voor de betrokken regio's.

Uitgaande van het regeeraccoord waarin met betrek
king tot de BRT een bezuinigingstaakstelling was aangege
ven had de compensatie 85 mln. kunnen zijn. De VVD en het 
CDA vonden dat onvoldoende en hebben van de Regering 
100 mln. geeist. De Regering heeft zich hierbij neergelegd. 
Deze gelden dienen direct ten goede te komen aan de 
marktsector.

De uiteindelijke bestemming is een zaak van overleg 
tussen de betrokken regio’s en de Minister.

Overigens heeft onze woordvoerder tijdens het debat 
kritiek moeten uiten op het provinciebestuur van Limburg, 
dat -  zo was gebleken -  reeds accoord was gegaan met 
50 mln. compensatie ten behoeve van de Oost-Westbaan van 
het vliegveld.

Daarmee was het bestuur van Limburg, aangevoerd 
door Gouverneur Kremers feitelijk accoord gegaan met de 
geboden compensatie en de afschaffing van de BRT. Door 
deze actie, zo stelde de VVD, was ons pleidooi voor een 
hogere compensatie bemoeilijkt.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. G.B. N ijhu is , tel. 070-614911, 
tst. 2348.)

I.S.P.: Van fietspad naar trekpaard
Op 23 mei debatteerde de Tweede Kamer over het 

vierde voortgangsverslag van het Integrale Structuur Plan 
Noorden des Lands. De geestelijke vader van dit plan, de 
toenmalige WD-minister van Economische Zaken mr.drs. H. 
Langman, lanceerde de grondgedachte ervan m 1972. In 
1979 leidde dit tot een convenant tussen Kabinet Van Agt 1 en



4 1 - 3

de bestuurders van de noordelijke provincies. Opzet was en 
is te komen tot een belangrijke versterking van de economi
sche structuur m het Noorden, waar de werkloosheid per 
hoofd van de bevolking nog altijd aanzienlijk groter is dan in 
andere delen van ons land. Verdere uitwerking en beleid 
van het I.S.P. werden onder het Kabinet Van Agt 1 en ook nu 
weer gecoördineerd door VVD-mimster drs. G.M. van Aar- 
denne.

De woordvoerder van de VVD-fractie, Huub Jacobse, 
onderstreepte in het debat nog eens de betekenis van het 
I.S.P.-beleid, de resultaten die m de afgelopen jaren zijn 
geboekt en de noodzaak dit beleid m de komende jaren met 
kracht voort te zetten. Hij onderstreepte nog eens de nade
lige gevolgen voor de noordelijke provincies van de super
heffing en de beëindiging van de BRT en ROT. (Zie elders in 
deze Expresse).

Jacobse vroeg bijzondere aandacht voor de volgende 
projecten:
1. Verbetering van de accommodatie van de luchthaven 

Eelde, waaronder verlenging van de start- en landings
baan. „Een landsdeel dat met moderne vliegtuigen met 
behoorlijk bereikbaar is wordt daardoor op onaanvaard
bare wijze achtergesteld”.

2. Geprezen werd het initiatief van de Groningse en Friese 
werven om te komen tot buitendijkse assemblageplaatsen 
bij Eemsmond en Harlmgen. Gepleit werd voor krachtige 
medewerking van het Kabinet aan deze initiatieven.

3. In het kader van beëindiging van het werk van de pre- 
gewesten wordt ook de Streekraad Oost-Groningen m de 
toekomst in zijn bestaan bedreigd. Dat zou tot financiële 
en bestuurlijke consequenties leiden voor één van de 
probleemvolste gebieden van ons land. Daarin zal tijdig 
moeten worden voorzien.

4. Ten aanzien van het Hoger Beroeps Onderwijs in Leeu
warden zijn voor de toekomst bevredigende oplossingen 
gevonden. Dat zelfde zal moeten gebeuren m Emmen, 
waarbij het Kabinet zich zorgvuldig zal moeten houden 
aan m het verleden gedane toezeggingen.

5. De ontwikkeling van toerisme en recreatie zal in de 
toekomst voor de noordelijke provincies in toenemende 
mate van belang zijn.

6. Jacobse vroeg om nader overleg met Minister Van Aar- 
denne over het functioneren van de Noordelijke Ontwik- 
kelings Maatschappij, de Commissie Industrievestiging 
Groningen en de Commissie-Goudswaard.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H .H . Jacobse, tel. 070-614911, 

tst.2113.)

Uit de Eerste Kamer 
Beleidsdebat Defensie, onderdeel 
Personeel

Ook het personeelsbeleid binnen Defensie dient te 
worden geplaatst in het kader van de noodzaak van even
wichtige militaire krachtsverhoudingen.

Daartoe is geloofwaardigheid van de krijgsmacht no
dig. Paraatheid, gevechtsbereidheid en -gereedheid van de 
militair zelf zijn daarbij essentiëel.

Centraal staan hierbij het personeelsbeleid en de 
operationele inzetbaarheid en tevens de solidariteit tussen 
de bevolking en hen die in de krijgsmacht dienen.

Operationele inzetbaarheid staat of valt met de be
trokkenheid van de militair zelf, diens loyaliteit. Men kan wel

materiëel aanschaffen, maar het moet ook adekwaat bediend 
worden.

Het beleid, dat de afgelopen jaren is gevoerd, heeft 
de militair in een weinig benijdenswaardige positie 
gebracht. In het kader van de algemene bezuinigingen 
wordt hij gekort door de Minister van Binnenlandse Zaken. 
Gezien de band tussen krijgsmacht en samenleving is dit ook 
te billijken. Maar wel hebben wij bezwaren tegen het onder 
druk zetten van allerlei secundaire arbeidsvoorwaarden, die 
te maken hebben met de specifieke aard van de militaire 
functie.

De benadering, dat een militair „burgerambtenaar zou 
zijn, tenzij keihard en meetbaar zulks met het geval is", heeft 
een negatieve invloed op het moreel. Op deze manier wordt 
de motivatie aangetast, omdat zonneklaar is, dat de functie 
van militair speciale gevolgen, ongemakken met zich mee
brengt. De permanente beschikbaarheid, het veelvuldig 
verhuizen, overwerk, de noodzaak om psychisch en lichame
lijk voor vredes- en oorlogstaken inzetbaar te blijven enz. 
Deze omstandigheden moeten op de een of andere wijze m 
de secundaire arbeidsvoorwaarden tot uitdrukking komen. 
Voor een deel zullen deze zaken een onmeetbaar effect 
hebben, vandaar, dat een pakketvergelijking, die alleen 
meetbare variabelen kan meenemen altijd een aanvecht
bare uitkomst zal opleveren, hoewel het op zich een goede 
zaak is. Daarom is het uitgangspunt van waardering voor de 
secundaire arbeidsvoorwaarden van groot belang.

Het investeringsniveau is de afgelopen jaren van 20% 
tot 30% van het defensiebudget gestegen.

Als echter louter financiële noodzaak dwingt tot het 
beknibbelen op de secundaire arbeidsvoorwaarden, dan 
blijkt volgens ons, dat aan actuele inzetbaarheid en het 
motiveren van de militairen een te geringe prioriteit wordt 
gegeven.

En, zoals gezegd vormen ook deze componenten een 
essentiëel onderdeel van de geloofwaardigheid van onze 
defensie-mspanmng.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.A. van G raa fe ilan d , te l 076- 
139884.)

Wetswijziging Ruimtelijke Ordening
Enige tijd geleden heeft u m de VVD-expresse kun

nen lezen dat de wetswijziging R.O. zijn laatste fase was 
ingegaan. Na twee termijnen in de Kamer en vier uitge
breide commissievergaderingen is ook deze fase afgesloten: 
de wetswijziging is daarmee een feit.

Hieronder is schematisch opgenomen, wat de belang
rijkste veranderingen zijn.

0  Planologische KemBeslissing
De Kamer heeft een voorstel van de VVD aangeno

men, dat eerder was overgenomen door de minister, ter 
regeling van plannen betreffende het nationaal ruimtelijk 
beleid. De essentie van dit voorstel is de invoering van een 
gestroomlijnde procedure voor sterk vereenvoudigde plan
nen (gewone nota’s), waarbij de Tweede Kamer het goed- 
keurmgsrecht heeft.

•  Aanwijzigings- en uitnodigingsbevoegdheid
De minister van ruimtelijke ordening heeft de be

voegdheid om aanwijzigmgen te geven over de mhoud van 
bestemmingsplannen. Omdat wij dit instrument als een paar
denmiddel beschouwen (dat evenwel zeer nuttig kan zijn), 
hebben wij voorgesteld dat de Tweede Kamer aanwijzm-
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gen, waar geen P.K.B. aan ten grondslag ligt, moet goed
keuren.

Een amendement met deze strekking is aangenomen. 

#  Bestemmingsplan
De belangrijkste verandering met betrekking tot het 

bestemmingsplan betreft de verkorting van de totstandko- 
mmgsperiode van het bestemmingsplan.

Verder blijft de schorsende werking van het Kroonbe- 
roep onverkort gehandhaafd en is een inspraakregeling m 
de wet opgenomen. Met deze laatste toevoeging is een 
voorschot genomen op de algemene harmonisatie van 
inspraak op gemeentelijk niveau.

Met deze stemmingen is een langdurige (duurde on
geveer 7 jaar) en zware wetgevingsoperatie afgesloten.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie , A .A .M .E . van E rp, tel. 070-614911, 
tst. 2535.)

Accountants
Reeds jarenlang wordt er overleg gevoerd tussen 

Economische Zaken en een grote groep accountants die 
tijdens de overgangsregeling van de Wet Accountants 
Admimstratieconsulenten met zijn toegelaten tot het Register 
A.A.

Dit heeft geleid tot een klacht bij de Europese Com
missie. Om die procedure te beëindigen is het nodig dat er 
een minnelijke schikking komt.

Deze week is op initiatief van de VVD-fractie m de 
Tweede Kamer over deze aangelegenheid gediscussieerd.

Staatssecretaris Van Zeil is door de grote partijen 
uitgenodigd om op zéér korte termijn tot overeenstemming 
te komen over de minnelijke schikking. Te meer omdat de 
naam accountant nog steeds vogelvrij is, en door iedereen 
gebruikt kan worden. Uiteraard mag het wettelijk vereiste 
niveau voor vakbekwaamheid niet worden aangetast.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.F.B. van Rey, tel. 070-614911, 
tst. 2549.)

Tweede Kamer debatteert over EG
Het ziet er niet naar uit dat vóór de Europese Ver

kiezingen op 14 juni a.s. een oplossing wordt gevonden voor 
het hoofdprobleem waar de Europese Gemeenschappen 
zich voor gesteld ziet: de Britse bijdrage. Vele zaken staan 
door deze kwestie vrijwel stil. Desondanks werd eind maart 
een belangrijk landbouwaccoord bereikt dat zal leiden tot 
de beheersing van de landbouwuitgaven.

Dit landbouwaccoord brengt dit jaar en volgend jaar 
extra kosten met zich mee.

Deze kosten maken onderdeel uit van de grote finan
ciële problematiek die als het zwaard van Damocles boven 
het hoofd van de Europese bestuurders hangt: de Europese 
schatkist raakt dit najaar leeg. Binnenkort dient een beslis
sing genomen te worden over een eventuele verhoging van 
de eigen middelen van de Gemeenschappen door middel 
van een verhoging van de BTW-afdracht.

De VVD is van mening dat dit rond moet zijn alvorens 
Spanje en Portugal toetreden tot de EG en dat vastgehouden 
dient te worden aan de afgesproken data voor de toetreding 
van deze landen.

Daarbij is het wenselijk dat Spanje voor de toetreding 
diplomatieke betrekkingen aangaat met Israël.

Institutioneel zit de Europese Gemeenschap nog 
steeds m het slop. De liberale partijen m de Benelux pleiten 
voor een Benelux-initiatief op institutioneel terrein. In Neder
land is men het eens over de wenselijkheid dat de nieuwe 
voorzitter van de Europese Commissie een mandaat moet 
halen van het Europees Parlement, dat de uitvoering van de 
Raadsbesluiten met zo weinig mogelijk beperkingen aan de 
Commissie zelf moet worden opgedragen nu dat het aantal 
commissarissen tot één per land zou moeten worden be
perkt.

Het ontwerp-verdrag voor een Europese Unie is posi
tief ontvangen door de VVD en de regering is verzocht het 
definitieve ontwerp-verdrag na amendering door het nieuw 
gekozen Europees Parlement over te nemen en ter goed
keuring van dit verdrag een wetsontwerp bij de Staten- 
Generaal m te dienen. Nederland dient zijn rol van pleitbe
zorger voor nauwere Europese samenwerking voort te zet
ten en spoedig tot de totstandkoming van een geslaagde 
ratificatieronde van dit verdrag bij te dragen.

De VVD-woordvoerder uitte veel lof voor de interven
tie van de Tien m de Sovjet-Unie ten behoeve van mevrouw 
en de heer Sacharov.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : D r. Ir. J.J. C. V oorhoeve, 
te l.070-614911, tst. 2854.)

EG markt- en handelspolitiek
Grote zorg bestaat over het grote aantal protectionisti

sche handelspolitieke ontwikkelingen.
In veel internationale fora wordt getracht protectionis

me terug te dringen, zonder concrete resultaten. De EG 
dient een belangrijke en stimulerende rol te spelen. Bij 
concretisering van het anti-protectiomsme kan gedacht wor
den aan de vervroegde toepassing van de m de Tokio-ronde 
overeengekomen tariefverlagmgen, het sneller opheffen van 
kwantitatieve beperkingen m de internationale handel, een 
vrijwaringsclausule in het GATT en initiatieven voor bin
dende afspraken inzake de liberalisering van het internatio
nale dienstenverkeer. Er dient na 1985 een nieuwe GATIk 
ronde inzake handelsliberalisermg te komen, ten einde te 
komen tot vergaande afspraken ter beteugeling van het 
protectionisme.

Intensief overleg tussen de EG en de VS op het 
gebied van wederzijdse handel moet voortgaan om meer 
protectionistische maatregelen door de VS te kunnen voor
komen. De EG dient zich echter omgekeerd te onthouden 
van protectionistische maatregelen m de richting van de VS. 
Japan heeft zijn markt nog veel te weinig opengesteld voor 
EG-export. Behalve liberalisering van de externe handel 
dient op korte termijn tevens gewerkt te worden aan vrijma
king van de interne EG-markt. De regering is gevraagd om 
binnen de EG te komen tot voorstellen voor een tijdgebon
den afschaffing van alle bestaande technische en administra
tieve belemmeringen.

De VVD wenst een liberale politiek van de EG, zowel 
buiten als binnen de grenzen van de Gemeenschap.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. F. W eisglas, tel. 070-614911, 
tst. 2933.)
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d o c u m e n t a t i e c e n t r u m  

NEDERLANDSE POLITIEKE  
PARTIJEN

Ten geleide
Op 2 juni start de VVD haar campagne voor de 

verkiezingen van het Europese Europarlement.
In deze VVD-Expresse is daarom extra veel plaats 

mgeruimd voor Europa.

„Meer Europa moet!”
De onderlinge afhankelijkheid van onze economieën 

is zo groot geworden, dat de Europese Gemeenschap niet 
meer uit ons leven is weg te denken.

Meer dan 70% van onze export wordt binnen de 
Gemeenschap afgezet. Voor België is het meer dan 80%, 
voor Frankrijk en Engeland meer dan 50%. Maar wij hebben 
daaruit nog steeds niet de noodzakelijke conclusie getrok
ken, namelijk dat wij nu eindelijk de echte gemeenschappe
lijke markt moeten voltooien.

Wij hebben wel een Europese douane-unie, maar 
onze lidstaten hebben andere middelen gezocht -  en gevon
d en- om de Europese markt in 10 afzonderlijke deelmarkten 
gesplitst te houden.

Soms is kortzichtig nationaal protectionisme daarbij de 
drijfveer. Soms ook het zich vastklampen aan negentiende 
eeuwse, verouderde theorieën over staat en maatschappij, 
die tót dogma zijn verheven.

Een oerwoud van nationale regels, voorschriften en 
normen belet een gezonde doorstroming in onze Europese 
economieën. Wij lijden aan een „Euro-sclerose” die ons 
gezamenlijk herstel belemmert en het scheppen van nieuwe 
werkgelegenheid in de weg staat.

In de jaren 1973/1983 zijn in Europa 3 miljoen banen 
verloren gegaan. Maar in Japan kwamen er 7 miljoen nieuwe 
banen bij. In de Verenigde Staten 15 miljoen! Dat moet bij 
ons ook en het kan, als wij onszelf een thuismarkt van 
continentale dimensies verschaffen!

Europees herstelplan
Onze liberale fractie m het Europese Parlement heeft 

op dit punt haar best gedaan. Met onze actieve steun is daar 
enkele maanden geleden een programma voor Europees 
economisch herstel gelanceerd dat doortrokken is van libe
rale ideeën. Hoogste prioriteit moet worden gegeven aan 
het verbeteren van de werkgelegenheid. Daarvoor zijn 
nieuwe investeringen nodig. En daarbij moeten wij lering 
trekken uit de fouten die m het verleden binnen de lidstaten 
zijn gemaakt. Wij moeten de economische opleving die zich 
m de wereld aftekent, aangrijpen en haar een Europese 
dimensie geven door die krachten te mobiliseren die voor 
nieuwe economische groei en echte werkgelegenheid kun
nen zorgen.

Europeanen doen in vindingrijkheid en creatief ver
mogen niet onder voor anderen, maar wij kunnen ons onvol

doende ontplooien zolang wij in nationale hokjes blijven 
opgesloten. Daarom is ons herstelprogramma allereerst 
gericht op het neerhalen van de nationale scheidsmuren die 
ons nog steeds verdelen.

Het milieu
De Europese Gemeenschap is een van de dichtbe- 

volkste gebieden van de wereld. Overal waar mensen 
opeengepakt zijn, dreigen gevaren voor het natuurlijke 
milieu. Bij ons zijn die gevaren groot. Zij zijn ook bij uitstek 
grensoverschrijdend. De bordjes en de ambtenaren die nog 
aan onze binnengrenzen staan, houden misschien nog wel 
mensen tegen -  hoewel eigenlijk niet de terroristen en 
handelaren in verdovende middelen die men juist zou willen 
tegenhouden -  maar met de zure neerslag en het vervuilde 
rivierwater.

Juist hier hebben we dus Europese wetgeving nodig, 
gebaseerd op voortdurend wetenschappelijk onderzoek.
Het zou een drama zijn, wanneer hun traditionele, bureau
cratische nationaal-egoïsme de lid-staten ertoe zou brengen 
om hun nationale concurrentiepositie te willen verbeteren 
ten koste van de zorg voor het milieu.

Een gemeenschappelijk vervoersbeleid
Het Europese Parlement heeft een initiatief genomen 

om de lidstaten te dwingen nu eindelijk eens een begin te 
maken met een open Europese transportpolitiek. Wij heb
ben de Raad van Ministers voor het Gerechtshof gedaagd 
om te worden veroordeeld wegens met-nakommg van de 
verdragsverplichtingen terzake. Ik denk dat wij dit proces 
gaan winnen!

Energie
Onze energievoorziening moet Europees worden aan

gepakt. Wij kunnen toch met eeuwig afhankelijk blijven van 
olie-importen uit het Midden-Oosten!

Wij moeten onze prioriteit stellen teneinde een veel
heid te bereiken van veilige en zo goedkoop mogelijke 
energiebronnen. Alleen een beleid in gezamenlijk verband 
kan ons dat brengen.

Wetenschap
Ook op het terrein van onderzoek en ontwikkeling 

zullen wij een enorme krachtsinspanning moeten doen. De 
tien lidstaten geven daaraan samen meer uit dan de VS. 
Samen, ja, maar niet gezamenlijk. En daarom is het rende
ment bij ons maar schamel. Wij hebben Europese bundeling 
van onderzoek-programma's nodig. Eén daarvan, op het 
gebied van de informatica, gaat nu gelukkig van start. Maar 
er moet veel meer gebeuren en op veel meer gebieden. Als 
wij onze toekomst zeker willen stellen, zullen wij nu in de 
sectoren van de toekomst moeten investeren.

Er zijn vele redenen, waarom wij Europa nodig heb
ben. Maar er is een tweede vraag die gesteld moet worden:
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wat kan uw stem -  en die van 185 miljoen mede-Europeanen
-  eraan doen om te zorgen dat Europa weer in beweging 
komt?
Het antwoord is heel eenvoudig:
-  Zonder uw stem zal het met lukken -

De nationale lidstaten komen niet verder dan het 
Europa van de bureaucratieën, het Europa van de kibbe
lende top-conferenties, het Europa van de besluiteloosheid, 
kortom het „met-Europa" dat ons momenteel zo'n slordige 
300 gulden per hoofd van de bevolking kost! Geld, dat we 
beter in een gezamenlijk Europese toekomst kunnen inves
teren.

Alleen door het democratisch gehalte van de Ge
meenschap te verhogen kan Europa besluitvaardig worden. 
Te lang, hebben we moeten wachten tot de souvereme 
lidstaten het zouden doen.

De problemen zijn Europees geworden, maar de poli
tiek is onvoldoende gevolgd. Om ook de politiek Europees 
te laten worden zijn Europese partijen nodig en ook Euro
pese verkiezingen. Een sterk Europees Parlement en demo
cratische Europese beslissingen. Wil men dat met, dan zal 
men zich moeten neerleggen bij de toekomst waarin voor de 
Europese landen nog slechts de rol van onderdanige vazal
len van de nieuwe groten der aarde is weggelegd.

Er is nog een reden, waarom onze burgers op 14 juni 
moeten gaan stemmen. Zoals onze Belgische vriend Willy de 
Clerq onlangs zei m Leuven op een massabijeenkomst van
15.000 Vlaamse liberalen: de Europese verkiezingen zijn 
belangrijk omdat verkiezingen altijd belangrijk zijn.

Hoe zeer geldt dat juist nu, en juist voor Europa! Vele 
miljoenen mede-Europeanen in het Oosten mogen niet stem
men. Zij zien met vertwijfeling aan hoe West-Europa zijn 
kansen vergooit -  en onze kansen zijn ook de hunne! Wan
neer wij ooit iets voor hen willen doen, dan zullen wij moeten 
beginnen onszelf te organiseren.

Europees landbouwbeleid:
Hoeksteen of steen des aanstoots

Het Europa van vandaag staat om diverse redenen m 
het middelpunt van de belangstelling. De verkiezing van 14 
juni is een tweede rechtstreekse proeve ten opzichte van de 
integratie in Europa.

Voor de Nederlandse economie m het algemeen en 
de landbouw in het bijzonder, is de verdere ontwikkeling 
van belang. Immers, een open markt van 280 miljoen consu
menten is voor de export, voor het vervoer en dus voor 
handel en dienstverlening voorwaarde.

Deze verdere ontwikkeling van de Gemeenschap 
heeft een te lange periode stilgestaan. Een van de oorzaken 
hiervan moet gevonden worden in het feit, dat het Gemeen
schappelijk landbouwbeleid in Europa m een fase van aan
passing verkeerde.

Was het in het verleden zo, dat voor een aantal 
produkten, zoals zuivel, er een ongelimiteerde produktie 
gegarandeerd aan de E.G. tegen gegarandeerde prijzen kon 
worden afgezet, nu is mgaande april hier een limiet mge- 
bouwd.

Voor een bepaalde hoeveelheid is een prijsgarantie 
geldig. De meerproduktie is aan een heffing onderworpen, 
superheffing genaamd.

Het is deze superheffing, welke in de Gemeenschap 
vele tongen heeft losgemaakt, en terecht. De uitwerking van 
het Brusselse landbouw-compromis heeft voor Nederland 
verstrekkende gevolgen. Het betekent een drieledige aan
slag op het inkomen van de veehouder. Hierbij moeten wij

denken m tientallen procenten. De vraag, die dan naar voren 
komt, is: „behoort deze ontwikkeling tot het door ons zo hoog 
geprezen ondernemersrisico, of stijgt het daar wellicht 
boven uit?.

Wij zijn van mening, dat hier inderdaad sprake is van 
het laatst genoemde en dat de overheid een stuk medever
antwoordelijkheid dient te dragen.

Immers, de tijdspanne waarbinnen de besluitvorming 
in Europa heeft plaats gevonden, geeft hier alle aanleiding 
toe. Had men dit een jaar eerder afgerond, dan was het 
mlevermgsproces voor de veehouderij aanzienlijk eenvoudi
ger geweest.

Het is mede om die reden, dat de VVD-fractie een 
pleidooi heeft gehouden voor een tijdelijke lastenverlichting. 
Hierdoor kan enige ontspanning ontstaan, welke het overle
ven mede mogelijk moet maken. Een aanzienlijk deel van de 
voor de totale landbouw beschikbare 120 miljoen, kan hier
voor aangewend worden. Tijdens het reguliere overleg tus
sen de bewindslieden en het bedrijfsleven, zal hier een 
invulling aan gegeven moeten worden. Een door onze fractie 
ingediende motie heeft inmiddels een meerderheid ge
kregen.

Gelet op het feit, dat de landbouw in Europa het verst 
is geïntegreerd, vraagt het ook veel aandacht. Andere secto
ren zijn min of meer op het Nationale niveau blijven steken.

Het is echter niet alleen een naar verhouding groot 
aandachtsveld, het is ook een bindmiddel voor Europa, daar 
er geen weg terug is.

Deze hoeksteen van de Europese ontwikkeling zal 
nog een lange periode m de belangstelling blijven.

De huidige superheffing dient zo praktijkgericht mo
gelijk ingevuld te worden, terwijl het wegwerken van de 
voorraden een eerste aandacht verdient, omdat slechts bij 
een normale marktverhouding een normaal landbouwbeleid 
kansen heeft en onder een normaal landbouwbeleid verstaat 
onze fractie datgene, wat ook geldt m andere sectoren van 
het bedrijfsleven namelijk de produktie dient daar te 
geschieden, waar het het goedkoopst kan, terwijl het inko
men m hoge mate uit de markt moet komen. Dit kan met van 
vandaag op morgen. Hiervoor is een ruim aantal jaren nodig. 
Wij zien de superheffing als een tussenstation.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : P.M . B lauw , te l. 070-614911, 

tst.2116.)

Eerste Kamer 
Beleidsdebat Defensie

Op 22 en 23 mei werd in de Eerste Kamer gedebat
teerd over de defensie-begroüng 1984 en over de defen
sienota. Omdat voorstellen over de nucleaire bewapening 
nog ontbreken heeft de VVD zich sterk gericht op de 
conventionele bewapening. Overigens hebben wij wel aan
getekend, dat verder uitstel van de beslissing m juni strijdig 
zou zijn met de verantwoordelijkheid van de regering voor 
de gezamenlijke westerse veiligheid.

Ondertussen neemt het plaatsingsbesluit een zo domi
nante rol in, dat een evenwichtige benadering van de totale 
defensie-problematiek er met gemakkelijker op wordt.

Uitvoerig is aandacht besteed aan de militair-strategi- 
sche overwegingen, die aan de plannen ten grondslag lig
gen. Over het algemeen kan gezegd worden, dat de mari
tieme ontwikkelingen m de Sovjet-Unie onderbelicht blijven. 
Tevens werd beklemtoond, dat bij de toename van de 
mobiliteit van de legers van het Warschau-pact de factoren
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paraatheid en inzetbaarheid voor onze eigen strijdkrachten 
kwaliteitseisen van de eerste orde worden. De reactietijd 
moet worden verminderd.

In voorbije jaren is veel gedaan aan materiaalsver- 
nieuwingen binnen de drie krijgmachtsonderdelen. Thans 
moet met deze nieuwe systemen optimaal worden geope
reerd.

Dit vereist versterkte aandacht voor opleiding en trai
ning van het personeel. De defensie-mspanning staat of valt 
nu eenmaal met de capaciteit en de betrokkenheid van de 
militair. Daarbij is een goed personeelsbeleid essentieel (zie 
ook het vorige nummer van de Expresse).

Defensie is op dit moment het gesprek van de dag. Er 
worden allerlei standpunten ingenomen, soms heel radicale. 
Nevenverschijnsel is het demonstreren bij militaire bases 
zelf. De VVD-fractie in de Eerste Kamer heeft bepleit dat 
diegenen die met bewaking en bescherming van zo'n basis 
belast zijn beter op te leiden voor situaties, zoals die kunnen 
voorkomen bij uit de hand lopende demonstraties.

Immers, indien daartoe voldoende aanleiding bestaat 
moet kunnen worden overgegaan tot strafrechtelijke vervol
ging en eventueel civiel-rechtelijk verhaal op diegenen die 
zich bewust op militair terrein begeven en daar schade 
aanrichten,

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : A .M . van B em m elen  en drs. Y.P.W . 
van d e r W erff. T e l re s p e c tie v e lijk : 070-244742 en 076- 
130118.)

Zeehavenbeleid
Nederlandse zeehavens zijn de motor van de Neder

landse handel en daarmee voor een groot gedeelte ook van 
de Nederlandse economie.

Door de ligging van zeehavens aan diep vaarwater en 
daar redelijk goede verbindingen met het achterland (in 
Nederland en m het buitenland) vormen zeehavens één van 
de weinige natuurlijke economische potenties die Neder
land internationaal heeft te bieden. Nederland doet er dan 
ook buitengewoon verstandig aan om die potenties zo opti
maal mogelijk te benutten. Met deze slagaderlijke functie 
voor de Nederlandse samenleving mag met worden gesjoe
meld!

De internationale concurrentie ligt op de loer (Zee- 
brugge, Antwerpen, Gent, Hamburg, Bremen, enz). In dat 
licht gezien was de VVD niet enthousiast over het Structuur
schema Zeehavens. Het vertoont een wat tweeslachtige hou
ding. Namelijk: enerzijds ordenend en anderzijds ook stu
rend. Daarover viel de dereguleringstoetsing bovendien niet 
erg positief uit. Hij illustreerde dit met voorbeelden. Volgens 
de VVD-fractie moet de overheid voornamelijk goede rand
voorwaarden stellen op bijvoorbeeld economisch, infrastruc
tureel, milieuhygiënisch en ruimtelijk gebied. Niet meer en 
niet minder. De economie, vervoersstromen en daarvan 
afgeleide functies en activiteiten laten zich leiden door markt
economische overwegingen, niet door juridisch en beleids
matig niet geheel duidelijke overheidsrapporten. Daarom 
kan worden volstaan met een eenvoudige beleidsnota Zee
havens en overige havens. De Rijksoverheid moet zich 
hierin beperken tot nationale (-strategische) hoofdpunten, 
zoals: waar liggen onze natuurlijke potenties c.q. havenge
bieden: zijn die al voldoende ontwikkeld; sluit er een pas
sende infrastructuur op aan; welke verbeteringen zijn op 
deze punten nodig of gewenst; en wat moet en kan de rol van 
de Rijksoverheid daarbij zijn? Waar kunnen we eventueel 
ontwikkelingen verwachten, en hoe kunnen we verbeterin

gen stimuleren (bijvoorbeeld actieve acquisitie door het 
Ministerie van EZ).

De verdere invulling en uitwerking kan door lagere 
overheden en/of particulier initiatief gebeuren. Daarbij moet 
de Rijksoverheid uiteraard wel de randvoorwaarden in de 
gaten blijven houden.

Jan te Veldhuis wees ook op het nationale belang van 
de kleinere (zee-)havens, zoals Harlmgen, Den Helder, 
Schevenmgen, Dordrecht en Bergen op Zoom. De Rijksover
heid mag de aandacht voor passende infrastructuren en 
acquisitie voor alle havens niet laten verslappen, noch voor 
de grotere, noch voor de kleinere. Ten aanzien van enkele 
grotere zeehavens nog de volgende specifieke opmer
kingen.

Rijnmondgebied
Een echte slagader voor de Nederlandse samenle

ving; een „troetelkind", jan te Veldhuis vroeg om nadere 
concrete invulling van de Rijksverantwoordelijkheid voor het 
baggerslib-probleem. Hij stemde in met de passages in het 
Structuurschema over de demarcatielijn. De minister zegde 
toe de Kamer binnenkort te informeren over recent bestuur
lijk overleg.

Noordzeekanaalgebied
De VVD-fractie stemde in met de ontwikkeling van 

een multi-purpose havengebied alhier. Tevens werd aan
dacht gevraagd voor de bestuurs- en beheersstructuur, het 
pilotplan bij IJmuiden, en het openhouden van enkele plano
logische mogelijkheden. (De ministers achtten reservering 
ten westen van de Machmeweg niet nodig.)

Westerschelde-bekken
Een toonbeeld voor de gewenste aanpak van het 

totale nationale beleid. Namelijk: meerdere mogelijkheden 
openhouden om t.z.t. soepel op ontwikkelingen te kunnen 
inspelen. De aandacht werd erop gevestigd dat uitbreiding 
van zeehavenactiviteiten gepaard moet gaan met planologi
sche mogelijkheden voor annexe woonbebouwing (Struc
tuurschets Stedelijke Gebieden). Minister Wmsemius achtte 
het schema op dit punt toereikend.

Moerdijkgebied
Jan te Veldhuis benadrukte dat ook de Rijksoverheid 

een zekere historische verantwoordelijkheid draagt voor de 
„nagel aan de doodskist" van de deelnemers m het Industrie
ën Havenschap Moerdijk. Hij vroeg om actie van de Rijks
overheid om de financiële impasse te doorbreken. Hierover 
praat de regering binnenkort met de regio.

Eemshaven/Delfzijl
Waarom wordt de constructie van het Zeeuwse reser- 

ve-model met voor dit gebied toegepast?!
Onze woordvoerder bepleitte een minder krampach

tige houding van de Regering ten opzichte van de 250 ha 
reserve bij de Oosterhorn-haven. Flexibiliteit zou ook hier 
een goede zaak zijn. Hij verwees tevens naar de noodzake
lijke Rijkszorg voor infrastructuren en acquisitie.

De regering achtte reservering primair een provincia
le c.q. regionale zaak, maar niet persé noodzakelijk.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te  V e ldhu is, tel. 070-614911, 
tst. 2288.)
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Gemeentelijke Indeling
De Tweede Kamer heeft op 29 mei j.1. de Wet Alge

mene Regelen Gemeentelijke Indeling (ARGI) aanvaard.
De VVD-woordvoerder, Herman Lauxtermann, merk

te bij de behandeling in de Kamer op dat „interessanter en 
relatief belangrijker dan wat m het ontwerp staat, is wat er 
niet m staaf'.

De Wet ARGI bevat een aantal bepalingen die in de 
praktijk al in afzonderlijke hermdelmgswetten worden opge
nomen, zoals terzake de rechtskracht van voorschriften en 
de uitoefening van bevoegdheden, de overgang van rechten 
en verplichtingen, verkiezingen van raden, de rechtspositie 
van bestuurders en gemeente-ambtenaren en de toepassing 
van een aantal wetten na herindelingen. Alles bijeen welis
waar belangrijk maar politiek niet of nauwelijks omstreden. 
Belangrijke zaken als de bij herindelingen te volgen (wette
lijke) procedures en financiële gevolgen van herindelingen 
komen eerst in een later stadium aan de orde als de Vaste 
Commissie voor Binnenlandse Zaken in een Uitgebreide 
Commissievergadering met Minister Rietkerk gaat praten 
over zijn (nog aan de Kamer aan te bieden) notitie inzake 
gemeentelijke herindelingen.

Des te meer verbaasde een amendement van het 
CDA waarmee -  naar onze mening geheel prematuur en 
zonder voorafgaand overleg met de coalitiepartner -  beoogd 
werd de gemeentewet zodanig te wijzigen dat herindelin
gen onder bepaalde omstandigheden ook bij Algemene 
Maatregel van Bestuur kunnen worden geregeld.

De VVD-woordvoerder wees steun aan dat amende
ment af waarop het CDA prompt met de PvdA in zee ging.

De PvdA-woordvoerder kwam met een amendement 
om artikel 52 -  dat door de Regering was ingetrokken -  
alsnog in de Wet op te nemen. Dat artikel bepaalt dat 
heringedeelde gemeenten binnen twee jaar na de herinde
ling gemotiveerd aan Gedeputeerde Staten moeten meede
len of en, zo ja, hoe er gedaan is aan binnengemeentelijke 
decentralisatie. De VVD-fractie stemde -  uit oogpunt van 
versterking van de gemeentelijke autonomie -  graag in met 
schrappen van genoemd artikel en derhalve niet met het 
alsnog in de Wet in-amenderen. In ruil voor de voorstem van 
de PvdA-fractie met het CDA-amendement stemde het CDA 
voor het PvdA-amendement!

De VVD-fractie stemde eveneens tegen twee moties 
van het CDA. In de eerste motie wordt de Regering 
gevraagd bij hermdelmgswetten een standpunt m te nemen 
ten aanzien van binnengemeentelijke decentralisatie (even
tueel op te leggen). Aangenomen met behulp van de oppo
sitie.

In de tweede werd gevraagd het aantal waarnemend 
burgemeesters te beperken, derhalve bij vacatures „echte" 
burgemeesters te benoemen. Verworpen.

(V o o rn a d e re  in fo rm a tie : m r. H .T h .M . L a u x te rm a n n , tel. 070- 
614911. tst. 2035.)

Ontwikkelingssamenwerking
De Europese Gemeenschappen kunnen een ontwik

kelingsbeleid voeren dat leidt tot verkleining van de tegen
stelling tussen arm en rijk. Het kan de bilaterale program
ma's van de lidstaten versterken. De EG kan fungeren als 
afstemmings- en coördinatiepunt van politiek en standpunten 
van de lidstaten. Die coördinerende rol moet een aantoon
baar effect hebben. Daarover bestaat zorg.

De minister voor Ontwikkelingssamenwerking heeft

mede op verzoek van de Kamer een notitie over de effectivi
teit van het Europese Ontwikkelingsbeleid toegezegd.

De VVD meent dat deze tevens een goede mogelijk
heid biedt om het beleid van de EG te toetsen op grond van 
de doelstellingen voor de jaren tachtig.

De EG heeft een belangrijke taak te verrichten op het 
gebied van de ontwikkeling van de plattelandsgebieden. 
Uitgangspunt moet een gezonde economische structuur zijn. 
In kleinschalige plattelandsontwikkelmgsprojecten moet vol
doende aandacht besteed worden aan een geïntegreerde 
landbouwontwikkeling alsook aan de ontwikkeling van 
kleine en middelgrote industrieën. De voedselstrategieën, 
zoals die door de EG bepleit worden, kunnen een belangrijk 
instrument vormen m de strijd tegen onderontwikkeling. De 
vrouw neemt in de voedsellandbouw een speciale plaats in, 
die haar in vele gevallen ook een economische zelfstandig
heid geeft. Ontwikkeling mag die positie met verzwakken. 
Van groot belang acht de VVD de beleidsdialoog tussen de 
EG en de ontwikkelingslanden omdat die moet leiden tot de 
noodzakelijke bestuurlijke aanpassingen en verbetering van 
het management m de derde wereld. Onderwijs moet m de 
ontwikkelingsplannen geïntegreerd worden.

De ernstige interne problemen van de Gemeenschap 
dreigen de aandacht af te leiden van het vraagstuk van de 
betrekkingen met de ontwikkelingslanden. De VVD heeft 
gepleit voor het inbrengen m besprekingen op EG-niveau 
van de verklaring van de Raad van Europa, die begin april m 
Lissabon congresseerde over de rol die Europa kan spelen 
in de Noord-Zuid betrekkingen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie ; m w . M .J.H. d e n  O uden-D ekke rs ,
Tel. 070-614911, tst. 2283.)

U neemt toch ook een abonnement op de 
VVD-Expresse!

-  Wilt u wekelijks actuele informatie ontvangen over de 
standpunten van de W D  Tweede- en Eerste-Kamer- 
fractie?

-  Wilt u de nieuwe rapporten van de prof.mr. B.M. Tel- 
dersstichting gratis aanvragen?

-  Heeft u behoefte aan meer achtergrondinformatie?

Dan kunt u nu een abonnement nemen op deze VVD- 
Expresse. Voor ƒ 50,- per jaar kunt u zich abonneren door 
onderstaande bon in te vullen en op te sturen m een 
enveloppe zonder postzegel naar:

VVD-Expresse 
Antwoordnummer 1877 
2500 WB ’s-Gravenhage

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

Ondergetekende:

Naam: .................................................................................................

Adres: .................................................................................................

Postcode: ...........................................................................................

Woonplaats:.......................................................................................

□  geeft zich op als abonnee van de VVD-Expresse.

N og  geen  g e ld  o ve rm a ke n  w ij zenden  u een a c c e p tg iro k a a rt.
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DOCUM ENTATIECENTRUM  
NEDERLANDSE POLITIEKE  

PARTIJEN

Commentaar VVD-fractie op het 
kabinetsbesluit kruisvluchtwapens

R . Wat waren de uitgangspunten voor de VVD (Tweede 
en Eerste Kamerfractie en bewindslieden) bij het overleg 
met het CDA over een compromis ten aanzien van de 
kruisvluchtwapens.
1. Onze loyaliteit aan de NAVO moest voorop staan. Met 

andere woorden het Nederlandse besluit zou geen prin
cipiële breuk met de NAVO mogen betekenen. Neder
land diende in VVD-ogen zoveel mogelijk te vermijden 
dat het binnen de NAVO een uitzonderingspositie zou 
innemen. Het behoeft daarbij nauwelijks betoog dat het 
CDA gezien haar standpunt vanaf 1979 wel die uitzonde
ringspositie wenste.

2. Een eventueel besluit van het kabinet zou in VVD-ogen 
ook een bijdrage moeten vormen aan de wapenbeheer
sing. Want hoewel onze tegenstanders wel eens anders 
suggereren wenst ook de VVD de (kern)bewapenings- 
spiraal te doorbreken. Ook de VVD vindt dat de rol van 
de kernbewapening zoveel mogelijk moet worden terug- 
gedrongen. De VVD kiest niet vóór kernwapens, maar 
voor een wederzijdse vermindering van die wapens aan 
beide zijden van het ijzeren gordijn.

3. Het raketten-vraagstuk zou binnen deze kabinetsperiode 
volledig geregeld moeten worden, zowel m het kabinet 
als in de Kamer. Kortom geen uitstel van de beslissing of 
pogingen het besluit over deze kabinetsperiode heen te 
tillen.

B. Er was vrijwel niemand in ons land, die het niet 
toejuichde dat het kabinet eindelijk een beslissing nam, 
zodat er duidelijkheid ontstond.

Het is daarbij ook goed dat de beslissing is gekomen 
voor de Europese verkiezingen; de kiezer weet daarmee 
waar hij/zij aan toe is.

C. Er mag geen misverstand over bestaan: de VVD had 
uiteraard de voorkeur gegeven aan een volledig plaatsmgs- 
besluit zonder enige vertraging, maar de politieke realiteit 
(de verdeeldheid binnen het CDA en het coalitiekarakter 
van de Nederlandse kabinetten) maakte een dergelijk stand
punt onhaalbaar.

D. Gezien de politieke omstandigheden was en is de VVD 
met het bereikte co m p ro m is  dik tevreden.
Daarvoor zijn 5 argumenten te geven:
1. Het kabinet heeft met dit besluit in feite een dubbel ja 

uitgesproken.
a. Ja, als er een accoord komt tussen de VS en de Sovjet

unie.
b. Ja, eveneens als de Sovjet-Ume niet met ingang van 

1 juni 1984 haar aantal SS-20 raketten bevriest.

Toelichting:
Zowel uit open als geclassificeerde bronnen is bekend 
dat het aantal SS-20’s het komende jaar naar alle waar
schijnlijk met zo’n 50% zal worden uitgebreid. Bij de 
telling van het aantal SS-20’s zal worden uitgegaan van de 
gegevens die de NAVO daarover verzameld.

2. Het probleem ligt nu daar waar het thuis hoort, namelijk 
op het bordje van de Sovjet-Ume. De Sovjet-Ume kan nu 
werkelijk de wil tonen om aan wapenbeheersing te doen. 
Plaatsing van kernraketten in ons land wordt m belang
rijke mate afhankelijk van het gedrag van de Sovjet-Ume.)

3. Er ligt nu een o n h e rro e p e lijk  besluit, waarin alle stappen 
en procedures zowel voor kabinet als voor regeringsfrac
ties tot en met 1986 precies vastliggen. Met andere woor
den voor het eerst sinds 1979 ligt er op dit terrein een 
exact spoorboekje. Het is daarbij onjuist te stellen dat het 
kabinet pas volgend jaar over plaatsing besluit.
Dat b e s lu it is nu gevallen. Het kan alleen maar aangepast 
worden indien er een wapenbeheersmgsaccoord komt of 
indien de Sovjet-Ume het aantal SS-20’s zou bevriezen.

4. Hoewel de bondgenoten natuurlijk, net zo als de VVD, 
liever een onomwonden plaatsmgsbesluit hadden gezien 
heeft men nu toch vrede met deze oplossing. Immers een 
nee, (ook een „aangekleed" nee) of een kabinetscrisis, 
met als waarschijnlijk gevolg een nee, zou ons land ëcht 
op het verkeerde been hebben gezet binnen het bondge
nootschap.

5. De nucleaire taken van land- en luchtmacht blijven de 
komende jaren gehandhaafd. Kortom er wordt met een 
soort nucleaire uitverkoop gehouden, tegen de wens van 
de bondgenoten in.
De door de VVD gewenste koppeling tussen kruisvlucht- 
wapens en overige kerntaken blijft daarmee ook in stand.

E. Nog een enkele opmerking over het in de pers gesigna
leerde verschil in uitleg van het kabinetsbesluit door CDA en 
VVD. De vraag is namelijk wat er gebeurt indien de Sovjet- 
Ume (wat zeer onwaarschijnlijk is) zou besluiten tot 
bevriezing van haar geplaatste SS-20’s op het niveau van 
1 juni 1984. Het CDA vindt dan dat Nederland alsnog nee moet 
zeggen tegen plaatsing van kruisvluchtwapens in ons land,

De VVD vindt dat in een dergelijke situatie het kabi
net in overleg moet treden met de bondgenoten om te 
bezien wat ons land dan te doen staat.

Voor de uitleg die de VVD geeft aan het kabinetsbe
sluit pleiten 5 argumenten;
1. De kwestie is in feite volstrekt hypotetisch.
2. In het kabinetsbesluit wordt met geen woord gerept over 

een Nederlands „nee", indien het aantal SS-20’s zal wor
den bevroren.

3. In het kabinet is met geen woord over de door het CDA 
geopperde uitleg gesproken.

4. Zou, zoals hiervoor uiteengezet hoogst onwaarschijnlijk is, 
de Sovjet-Ume haar aantal raketten bevriezen, dan is het 
alleen maar voorstelbaar dat dit gebeurt in het kader van
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een wapenbeheersmgsovereenkomst tussen de Sovjet
unie en de VS. De Sovjet-Unie immers heeft er geen 
belang bij om zonder tegenprestatie haar aantal raketten 
te bevriezen. De 48 Nederlandse raketten zijn voor de 
Sovjet-Unie natuurlijk op het totale aantal van 572 geen 
werkelijk „lokkertje".

5. Mocht zo’n overeenkomst wel tot stand komen dan is 
Nederland gezien punt 1 van het kabinetsbesluit gehou
den een aantal van dat verminderde totaal aantal raketten 
te plaatsen.

F. Het zal overigens nodig blijven het CDA in de toekomst 
aan de belofte die dit besluit inhoudt te helpen herinneren, 
zodat het kabinetsbesluit ook goed wordt uitgevoerd.

Ook moet bij de overheid op een actief voorlichtingsbe
leid aangedrongen worden, dat de Oost-West verhouding, 
de kernwapendreiging vanuit het oostblok en de noodzaak 
van een loyale bondgenootschappelijke politiek duidelijk 
aan de bevolking uitlegt.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : p ro f.d r.ir . J.J.G, V oorhoe ve , tel. 070- 
614911. tst. 2854).

Letterlijke tekst van het kabinetsbesluit 
met toelichting inzake kruisvluchtwapens 
en nucleaire taken, die Nederland thans 
vervult

1. De Nederlandse regering verklaart nu dat als het tot een 
wapenbeheersingsovereenkomst tussen de Verenigde 
Staten en de Sovjet-Unie komt, die handhaving van een 
aantal LRINF-systemen in West-Europa inhoudt, Neder
land zijn aandeel daarin zal aanvaarden en tot plaatsing 
zal overgaan.

2. De plaatsingsdata voor Nederland, als voorzien in het 
NAVO-plaatsingsschema, worden naar achteren 
geschoven en wel zodanig dat december 1988, dat is de 
einddatum van het NAVO-plaatsingsschema, niet 
overschreden wordt.

3. a. Het kabinet zal hiertoe op 1 november 1985 een besluit
nemen over een dan met de Verenigde Staten te sluiten 
overeenkomst over de plaatsing van kruisvluchtwapens 
in Nederland, zodat op 1 januari 1986 het goedkeurmgs- 
wetsontwerp bij het parlement kan worden ingediend.

b. Ter voorbereiding van de totstandkoming van deze 
overeenkomst zal tijdig overleg met het parlement en 
de bondgenoten worden gevoerd over de „beheersas
pecten van de eventueel te plaatsen kruisvluchtwapens.

c. De voorbereidende werkzaamheden ten behoeve van 
eventuele plaatsing worden voortgezet waar het betreft 
de ruimtelijke ordeningsprocedure, noodzakelijke ver
gunningen en het aanbestedmgsnjp maken.

d. Op 1 november 1985 zal aanbesteed worden, teneinde 
begin 1986 te kunnen gunnen.

4. a. Indien op 1 november 1985 een wapenbeheersingsover
eenkomst als bedoeld onder 1 is tot stand gekomen, zal 
met de Verenigde Staten een overeenkomst worden 
gesloten, welke betrekking zal hebben op de plaatsing 
van het aantal kruisvluchtwapens dat Nederland in 
redelijkheid als zijn aandeel zal hebben te aanvaarden.

b. Indien op 1 november 1985 een dergelijke wapenbe
heersingsovereenkomst niet tot stand is gekomen en de

Sovjet-Unie gemeten vanaf de datum van dit besluit 
(1 juni 1984) het aantal geplaatste SS-20's nog verder heeft 
opgevoerd of niet heeft teruggebracht tot het niveau van 
1 juni 1984, zal de met de Verenigde Staten te sluiten 
overeenkomst betrekking hebben op de plaatsing van 
48 kruisvluchtwapens.

5. Indien aldus besloten is tot plaatsing zullen aanbeste
ding en bouw direct aanvangen na de parlementaire 
goedkeuring van de overeenkomst, zodat het onder 2 
genoemde tijdschema aangehouden kan worden.

6. In samenhang met het bovenstaande heeft het kabinet 
besloten de nucleaire taken, zoals die thans vervuld 
worden, tot 1 januari 1986 voort te zetten en dan opnieuw 
onder de loupe te nemen.

Toelichting

Ad. 1.
Deze geclausuleerde opheffing van het voorbehoud moet 
gezien worden in samenhang met punt 2.

Tegelijk met een beperkt uitstel met het oog op 
wapenbeheersing gaat Nederland hier een verplichting aan. 
Velen binnen en buiten het bondgenootschap typeren de 
Nederlandse houding met „wel elders m Europa, maar niet in 
Nederland". Het is erg belangrijk deze indruk radicaal weg 
te nemen. Ook daartoe strekt punt 1.

Ad 2.
Het NAVO-plaatsingsschema voor 464 kruisvluchtwapens 
(de overige 108 betreffen Pershings-II), voorziet in plaatsing 
m de periode december 1983 tot december 1988. Nederland 
zou volgens dit schema 16 wapens eind 1986 en 32 wapens 
gedurende de eerste helft van 1987 plaatsen.

De planning is op bovenstaand plaatsingsschema af
gestemd.

Bij dit plaatsingsschema moet het volgende aangete
kend worden:
-  Nederland heeft in 1979 gezegd pas later te beslissen of zij 

de haar toegedachte 48 inderdaad zou gaan herbergen;
-  Nederland heeft het NAVO-dubbelbesluit als feit erkend 

en is de onderhandelingen op basis hiervan gaan onder
steunen;

-  Nederland heeft tot nu toe alle practische voorbereidin
gen getroffen om plaatsing conform het NAVO-plaatsings
schema mogelijk te maken.

Eén van de belangrijkste redenen voor Nederland om 
tot nu toe geen besluit over feitelijke bouw en plaatsing te 
nemen, maar die mogelijkheid wel open te houden, is 
steeds de gedachte geweest optimale invloed uit te oefe
nen op het onderhandelingsproces.

Het Nederlands verlangen naar en zienswijze op 
wapenbeheersing heeft daarbij steeds een grote rol 
gespeeld. Dit leidt tot de vraag o f- waar er nu geen 
perspectieven aanwezig zijn om tot een doorbraak in de 
onderhandelingen te komen -  aan de Nederlandse terug
houdendheid en het verlangen naar een uitkomst door 
onderhandelingen, op een verantwoorde wijze inhoud 
gegeven kan worden door meer tijd te nemen.

Het hierboven genoemde plaatsingsschema van het 
Bondgenootschap geeft aan dat dit kan; het kan echter 
alleen op een verantwoorde wijze als de verschuiving in 
de tijd een eventuele plaatsing in Nederland niet heen tilt 
over de einddatum van het plaatsingsschema van het 
Bondgenootschap als geheel (december 1988).
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De marge die er zit tussen de nu voor Nederland 
voorziene plaatsingsmomenten en de einddatum van het 
NAVO-plaatsingsschema is circa 1,5 jaar. Een dergelijke 
verschuiving in de tijd, is verdedigbaar als uitdrukking 
van de specifieke positie die Nederland van het begin af 
aan ten opzichte van het NAVO-dubbelbesluit heeft inge
nomen.

Een dergelijke verschuiving in de tijd moet tot 
uitdrukking brengen dat Nederland zoveel mogelijk 
ruimte wil geven aan de onderhandelmgen. Tegelijk ech
ter moet uit de besluitvorming nu blijken dat dit uitstel 
geen afstel betekent maar alleen plaatsvindt met het oog 
op wapenbeheersing.

Ad 3.
Het hier nader gepreciseerde tijdschema van verschillende 
te verrichten activiteiten verzekert, als dat straks nodig 
blijkt, een strakke en effectieve uitvoering van bouw en 
plaatsing. De beschikbare tijd zal ook benut moeten wor
den om heldere wijn te schenken, over de procedure 
leidend tot eventuele inzet van kruisvluchtwapens vanuit 
Nederland, die zal worden vastgelegd m de overeen
komst met de Verenigde Staten.

Ad 4.
Indien de Sovjet-Ume nu zou stoppen met verdere plaatsing 
van SS-20's en het NAVO-dubbelbesluit van 1979 strek
kende tot plaatsing van 572 LRINF-systemen m West- 
Europa integraal zou worden uitgevoerd, dan zou een 
verhouding ontstaan van ca. twee Sovjet-systemen tegen
over één systeem m West-Europa. Deze verhouding dreigt 
nog verder te verslechteren.

Teneinde een ommekeer in deze ontwikkeling aan 
Sovjet-zijde te bevorderen, wil het kabinet nu een duide
lijk signaal geven -  een duidelijke streep trekken -  door 
de plaatsing van kruisvluchtwapens in Nederland te laten 
afhangen van de daadwerkelijke bereidheid van de Sov- 
jet-Unie zich nu beperkingen te gaan opleggen.

Vervolgens kan en moet het dan mogelijk zijn door 
onderhandelmgen tot de noodzakelijke meer evenwich
tige situatie tussen Oost en West te komen.

Nederland blijft dan ook de uitgangspunten van het 
bondgenootschap in die onderhandelmgen steunen.

Na de hierboven genoemde ommekeer zal immers 
een verdergaande vermindering nodig zijn.

Nederland hecht immers, zoals ook blijkt uit de 
punten 1 en 2 en de toelichting daarop, veel belang aan 
een wapenbeheersingsovereenkomst voor middellange- 
afstandswapens tussen de Verenigde Staten en de Sovjet
unie. Bij een voortgaande opbouw van Sovjet-potentieel 
en het uitblijven van zulk een overeenkomst, is er echter 
uiteindelijk niet aan te ontkomen om ook m Nederland 
kruisvluchtwapens te plaatsen. Deze combinatie van 
terughoudendheid en committering zoals die uit de punten 
1 en 2 enerzijds en punt 4 anderzijds blijkt, laat de Neder
landse inspanningen gericht op wapenbeheersing geloof
waardig blijven.

Dit kabinetsbesluit is ondertekend door de minister
president, en de ministers van Buitenlandse Zaken en 
Defensie, allen lid van het CDA.

Debat 1 ju li pakket
Het debat over het l juli pakket heeft zich voor een 

groot deel geconcentreerd op de vraag of er bij bezuinigin
gen per l juli dan wel per 1 januari aanstaande uitzonderin

gen moeten worden gemaakt met betrekking tot een 
bepaalde categorie uitkeringen.

De VVD-fractie heeft het standpunt ingenomen dat 
per 1 juli het volledige pakket bezuinigingen dient te worden 
gerealiseerd.

Het ging om 760 miljoen aan bezuinigingen waarvan
380 miljoen geen structureel karakter had.

Het pakket heeft de volgende samenstelling.

1. een korting van 3% op de b o v e n m in im a le  300 mln
daglonen in de WW, WWV en WAO

2. Een wijziging m de verrekemngsprocedure 380 mln 
bij de Sociale fondsen

3. Maximering van de ziektewetuitkermg op 55 mln
100% van het laatst verdiende netto-loon

4. Inkomenstoets AWW 45 mln

5. Vertraging in de fasering van de -  20 mln
afbouw minimum daglonen ---------------

760 mln

De CDA-fractie heeft tijdens het debat een amende
ment ingediend om de WWV uit te zonderen van de 3% 
dagloonkortmg.

De VVD-fractie heeft zich hiertegen verzet op grond 
van de volgende argumenten:
1. Juist WWV-ers profiteren van het economisch herstel dat 

wordt bevorderd door een beperking van de collectieve 
uitgaven. Het betreft in de WWV mensen die langer dan 
6 maanden werkloos zijn. Indien het economisch herstel 
doorzet, zijn zij de eersten die profiteren van de daaruit 
voortvloeiende betere werkgelegenheidssituatie. Het ligt 
dus niet voor de hand juist deze groep uit te zonderen.

2. Men schiet een gat op de Rijksbegroting (de WWV wordt 
immers n ie t betaald uit de Sociale fondsen) van 75 mil
joen, terwijl we juist op die Rijksbegroting 100 m iljo e n  p e r  
d a g  te kort komen.

3. Andere groepen uitkeringsgerechtigden hebben de 
afgelopen jaren al een aanzienlijk grotere bijdrage gele
verd aan de bezuinigingen (bijvoorbeeld WAO-ers). Als 
er per 1 juli aanstaande uitzonderingen gemaakt zouden 
moeten worden, zou het meer voor de hand liggen de 
WAO uit te zonderen en niet de WWV.

De VVD-fractie heeft tijdens het debat een motie 
ingediend om bij de bezuinigingen per 1 januari de WAO- 
uitkermgen geheel of gedeeltelijk te ontzien.

De belangrijkste overweging om deze motie in te 
dienen, was de overweging dat inmiddels duidelijk is dat 
met name WAO-ers de afgelopen jaren meer hebben moe
ten inleveren dan andere groepen uitkeringsgerechtigden. 
Het is redelijk daarmee rekening te houden bij volgende 
bezuinigingsronden die helaas ook volgend jaar noodzake
lijk zullen zijn.

Besluit Afbreking Zwangerschap
Het debat beperkte zich tot de algemene maatregel 

van bestuur die uitvoering geeft aan de abortuswet. Het 
algemeen oordeel van de VVD-fractie over deze maatregel 
is positief.

Er bestaat waardering voor het feit dat op tal van 
punten de regering de adviezen van de Emancipatieraad. de 
Gezondheidsraad en de Centrale Raad voor de Volksge
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zondheid heeft gevolgd, waarmee de algemene maatrege
len, in vergelijking met een eerder concept aanzienlijk 
verbeterd is.

Tevredenheid ook over het feit dat de persoonlijke 
levenssfeer van de vrouw beter wordt beschermd en dat de 
bepalingen die de medische hulpverlening op een oneigen- 
lijke wijze konden beperken zijn verruimd. Tot slot kon de 
VVD zich ook zeer goed vinden in het feit dat de voorschrif
ten met betrekking tot klinieken nu veel beter afgestemd zijn 
op de regels die gelden voor ziekenhuizen.

Toch heeft de VVD-fractie kritiek op een aantal artike
len in de maatregel. Centraal daarbij staat artikel 28, welk 
toeziet op de registratie van gegevens door de behande
lende geneeskundige. Die bezwaren zijn van procedurele, 
juridische en inhoudelijke aard.
Inhoudelijk: In de eerste plaats wordt m de thans voorlig
gende regeling de mogelijkheid geopend dat de inspecteur 
in in d iv id u e le  gevallen de beslissing van de arts toetst. Bij de 
totstandkoming van de wet is dat echter met beoogd. Des
tijds is door de regering gesteld dat het zou gaan om toetsing 
van het b e le id  van een arts of een kliniek en met om toetsing 
van individuele beslissingen.

Ten tweede suggereert het ineens ingevoerde criteri
um „of de geneeskundige o.g.v. objectiveerbare elementen 
tot behandeling kon besluiten", dat de gevallen van nood, die 
een abortus naar oordeel van de vrouw onontkoombaar 
maken, in objectieve zin zijn te omschrijven.

Echter juist vanwege de subjectieve elementen -  het 
eigen oordeel en de ervaringswereld van de vrouw -  is in de 
Abortuswet zelf afgezien van een objectieve indicatiestelling 
en is gekozen voor zorgvuldigheid m de besluitvorming.

En het is met aan de overheid, noch aan de inspectie 
om te treden in de mhoud van deze besluitvorming. Waar het 
om gaat is dat het beleid van een arts of van de kliniek 
voldoet aan de zorgvuldigheidseisen van de Wet. 
Procedureel: Het wekt bevreemding dat in een zeer laat 
stadium een n ie u w e  bepaling wordt opgevoerd, zonder dat 
noch de beide Kamers, noch de adviesorganen daarom 
hebben gevraagd.
Juridisch: Een algemene maatregel van bestuur kan nimmer 
een bepaling bevatten, waartoe de wet geen uitdrukkelijke 
machtiging heeft verleend. Naar het oordeel van de VVD- 
fractie is artikel 28 in strijd met dit criterium.
Samenwerking: Ook de VVD-fractie heeft voorkeur voor de 
gedachte dat er op bestuurlijk niveau tussen een kliniek en 
een ziekenhuis een samenwerkingsovereenkomst moet wor
den gesloten. Echter dat mag er met toe leiden dat klinieken, 
die volstrekt verantwoord functioneren, moeten sluiten 
omdat een ziekenhuisbestuur geen overeenkomst wenst.

In dit verband heeft de VVD-fractie er ook nog op 
gewezen dat samenwerking met een academisch ziekenhuis 
op weliswaar wat grotere afstand meer toegevoegde waarde 
kan hebben dan samenwerking met een algemeen zieken
huis m de buurt.

Abortus in het Ziekenfonds
Zeker vijf argumenten pleiten voor de VVD-fractie 

voor opneming van de klimek-abortus m het ziekenfonds:
-  Het is een logisch sluitstuk van de wettelijke regeling van 

abortus;
-  de kamer heeft m 1980 een positieve uitspraak gedaan;
-  er mag niet met twee maten worden gemeten: een kli- 

mekabortus is in ethisch en medisch opzicht niet anders 
dan een ziekenhuisabortus, die wel onder het ziekenfonds
pakket valt;

-  een ziekenhuisabortus is ongeveer tweemaal zo duur als 
een klimekabortus;

-  als de laatste niet in het pakket wordt opgenomen kunnen 
kostenverhogingen het gevolg zijn;

-  verschillen in het vergoedingssysteem kunnen in sociaal 
opzicht een discriminerende uitwerking hebben.

Kortom, er valt niet in te zien waarom de regering een 
beslissing uitstelt.

Het wachten op de uitkomst van de discussie over de 
stelselwijziging vindt de VVD-fractie niet verantwoord.

Bovengenoemde opvattingen van de VVD zijn overi
gens geheel m overeenstemming met de standpunten van 
de VVD bij het debat over de abortuswet in 1984.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. D.J.D. Dees, te l. 070-614911. 
tst. 2086.)

Inkomensbeleid
WD-uitgangspunten
1. Het inkomensbeleid moet mede bijdragen tot het econo

misch herstel. Het nut van inkomensverschillen is te lang 
miskend.

2. De eerste verantwoordelijkheid voor de inkomensontwik
keling in de marktsector moet bij de sociale partners 
liggen. De VVD is voor een vrije, decentrale en gediffe
rentieerde loonvorming.

3. Overeenkomstig het regeeraccoord zal de mkomensmati- 
gmg voor hen die hun inkomen uit de collectieve midde
len ontvangen groter moeten zijn dan die voor de werk
nemers m de marktsector.

4. Aan alle nivellering moet een einde komen.
5. Ook van de minima moeten offers gevraagd worden. 

Alleen de „echte" minima moeten worden gespaard.
6. Het bestaan van verschillen in mkomensverwerkmg tus

sen alleen- en tweeverdieners moet als een positieve 
stimulans gezien worden voor het emancipatieproces en 
de doorsnee samenhangende herverdeling van arbeid. 
Het progressievraagstuk tussen alleen- en tweever
dieners moet opgelost worden door vermindering van de 
progressie, met door nivellerende twee-verdieners maat
regelen.

Genoeg genivelleerd
De inkomens zijn inmiddels zo sterk meengedrukt dat 

de verhouding tussen het netto-mkomen van een minimumlo
ner en een 2 x modale werknemer (94% van de werkne
mers boven 23 jaar) 1 op 1,9 is. Wordt de maximale huursub
sidie voor een minimumloner meegerekend dan is die ver
houding zelfs 1 op 1,6. De inkomensverhoudingen zijn zo plat 
als een dubbeltje. Denivellenng is nodig.

inkomensniveau netto
inkomens
verhouding

t.o.v.

percentage
inkomens
trekkers

minimum -  modaal 1 op 1,2 48%
minimum -  1 /  x modaal 1 op 1,5 85%
minimum -  2 x modaal 1 op 1,9 94%
minimum- 3  x modaal 1 op 2,6 99%
minimum- 4  x modaal 1 op 3,1 100%

Al bij een jaarinkomen van bruto ƒ 25.000,- (net boven 
het minimum) moet over iedere extra verdiende gulden 
meer dan 50 cent aan belasting en premies betaald worden.
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De VVD-fractie wil een flinke verlaging van de belas
tingen en premies in 1985. Die verlaging moet mede benut 
worden voor het matigen van de steile belasting- en pre
mietarieven. De inflatiecorrectie moet m 1985 voor de volle 
100% doorgaan.

Inkomenswetgeving
1. De VVD-fractie zou in het voetspoor van de SER-meer- 

derheid de permanente bevoegdheid om in de lonen in 
te grijpen (art. 10 van de loonwet) willen beëindigen. Bij 
een acute noodsituatie van de nationale economie kan 
altijd een afzonderlijke tijdelijke maatregel worden ge
troffen.

2. De VVD hangt de vlag niet uit vanwege het intrekken 
door het kabinet van de indertijd door het kabinet-Den 
Uyl geïnitieerde raamwet op de inkomensvorming.

3. De VVD-fractie meent dat het wetsontwerp openbaarheid 
van inkomens eveneens kan worden ingetrokken. Met jaar
lijkse steekproeven is aan de statistische doelstellingen 
ervan te voldoen. Daar is geen aparte wet voor nodig.

4. Een wettelijke regeling voor de inkomensvorming m de 
gesubsidieerde en gepremieerde sector moet een zo 
groot mogelijke vrijheid voor werkgevers en werknemers 
garanderen, binnen een door de overheid begrensd 
macro-budget.

5. De overheid mag niet residu worden van de arbeids
markt. Pakketvergelijkend onderzoek moet plaatsvinden 
en gevolgd worden door denivellerende aanpassingen 
van de inkomensverhoudingen tussen lager, middelbaar 
en hoger overheidspersoneel.

Minimumloon
1. De VVD-fractie heeft een voorkeur voor de invoering van 

een minimum-uurloon. Dit mede om tot meer deeltijdfunc
ties te kunnen stimuleren.

2. De VVD ziet het minimumloon vooral als prestatie- en niet 
als behoefte-mimmum. Het minimumloon mag dan ook 
niet gedifferentieerd worden naar het kostwinnerschap.

3. Het minimum jeugdloon moet niet verder verlaagd wor
den. Wel is een afschaffing van het minimum jeugdloon 
beneden 18 jaar bespreekbaar indien dat het leerlingwe
zen, stage- en praktijkervarmgsplaatsen kan bevorderen.

Loonontwikkeling 1985
1. Loonmatiging blijft vooral voor de kleine en middelgrote 

arbeidsintensieve bedrijven een onmisbare voorwaarde 
voor de gezondmaking van de eigen vermogenspositie.

2. In sommige deelmarkten gaat het zichtbaar beter. Daar 
zouden zelfs looneisen kunnen worden gesteld met alle 
gevaren voor overslaan naar andere delen van de eco
nomie.

3. Hoewel het primair een zaak van werkgevers en werkne
mers is, acht de VVD het van belang dat in die deelmark
ten de werknemers op vrijwillige basis kunnen participe
ren in de winst via participatiebewijzen of nieuwe uit te 
geven aandelen. Dat kan heel mooi samengaan met de 
aftrekbaarheid van nieuwe aandelen per 1-1-1985, waar 
de VVD een hoge prioriteit aan geeft. Het mes snijdt aan 
vele kanten. Een mogelijke loongolf wordt vermeden. Het 
eigen vermogen van de onderneming wordt versterkt. De 
bezitsvorming onder werknemers wordt bevorderd.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R. W. d e  K orte , tel. 070-614911, 
tst. 2650.)

Kinderbescherming
De aanleiding voor deze notitie was een 5 jaar gele

den aangenomen motie van het toenmalige Kamerlid Korte- 
van Hemel, waarin gevraagd werd om een definitief oordeel 
over de taken en bevoegdheden van de Raden, met als 
uitgangspunt de bij de wet aan de Raden opgedragen taken.

In deze notitie zou de huidige Staatssecretaris van 
Justitie zelf het antwoord mogen geven op haar eigen vraag, 

De VVD-fractie heeft helaas moeten constateren dat 
er weinig veranderingen te bespeuren zijn en dat terwijl de 
Kinderbescherming functioneert op een zeer gevoelig ter
rein: ouders en kinderen; en mikpunt is van veel kritiek.

Enkele voorbeelden: de vermenging hulp- en justitie
apparaat, het schip met de twee kapiteins; de fuikwerking: 
men vraagt hulp bij problemen en voor men het weet is het 
kind aan het ouderlijk gezag onttrokken; de klachtenrege
ling; de dossiers: inzagerecht en correctierecht; geen 
rechtspositie voor minderjarigen.

De VVD-fractie heeft zich sterk gemaakt voor een 
aantal punten;
• Scheiding tussen hulp en recht. Voorlichting en hulpverle

ning zijn geen taken voor de Raden als rechtsinstelling. 
Deze zullen in principe en in eerste aanleg door het 
particulier initiatief moeten geschieden. Dit mede om de 
continuïteit in de hulpverlening veilig te stellen.

• Een onafhankelijke toetsing van rapportage en advies,
• De mogelijkheid om op verzoek van betrokkenen een 

aanvullend onderzoek te laten instellen,
• Een democratische samenstelling van de Raden.

De uitgangspunten voor de Kinderbescherming kun
nen niet los worden gezien van de ontwikkelingen op het 
terrein van het jeugdrecht: bijvoorbeeld
1. De Europese commissie voor de rechten van de mens 

aanvaardt, dat de minderjarigen zonder tussenkomst van 
zijn wettelijke vertegenwoordiger een klacht kan 
indienen. Ieder, ongeacht leeftijd, is bekwaam om het 
recht van petitie (art. 25 van het Verdrag van Rome) uit te 
oefenen. Het Verdrag heeft een directe werking in de 
Nederlandse rechtssfeer.

2. De hoorplicht in het nieuwe echtscheidingsrecht erkent 
een zelfstandige positie van de minderjarige.

3. De Commissie-Anneveldt heeft gesteld dat het jeugd- 
sanctierecht zoveel mogelijk moet aansluiten op het straf
recht voor volwassenen.

Gevraagd is aan de Staatssecretaris aan deze rechts
positie iets te doen.

De klachtenregeling: binnen de Kinderbescherming 
is er sprake van een lappendeken van verschillende klach
tenregelingen en regels hieromtrent ontbreken soms.

De Staatssecretaris werd gevraagd een behoorlijke 
en onafhankelijke regeling te ontwerpen.

De JAC's en de Jongeren Adviesbureaus: omdat er 
veel subsidie gegeven wordt aan deze instellingen is 
gevraagd naar een analyse van de hulpvraag (zoals die in de 
rapportage moet zijn vastgelegd) en hoe die wordt ingevuld.

De gastgezinnen: gevraagd is in hoeverre art. 6 van de 
bijstandswet van toepassing is op minderjarigen in gastge
zinnen. Het blijkt in de praktijk dat uitkeringen door de 
Gemeentelijke Sociale Dienst, gegeven aan weggelopen 
minderjarigen, verhaald worden op de ouders. Als deze 
weigeren te betalen omdat zij niet weten waar hun kind is en 
er ook geen contact mee mogen hebben, gaan de Raden
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over op een O.T.S. (onder-toezicht-stellmg) van het kind, 
terwijl er geen sprake is geweest van „grove verwaarlozing" 
en „zedelijke ondergang" zoals m de wet staat.

Ook is gevraagd naar de toetsingscriteria van gastge
zinnen.

Tenslotte heeft de VVD-fractie geconstateerd dat in 
de voogdij registers aantekening wordt gehouden van zeer 
persoonlijke gegevens uit het Kmderbeschermmgs-verle- 
den, en de griffier verplicht is aan een ieder kosteloos een 
uittreksel uit het register te verstrekken.

De VVD-fractie heeft erop gewezen dat deze bepa
ling inbreuk maakt op de privacy en belangen van betrokke
nen. Het blijkt namelijk dat onder andere werkgevers van 
deze gegevens gebruik maken bij sollicitaties.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. A. Lucassen-S tau ttener, tel. 
070-614911. tst. 2388.)

Wet Hoger Beroepsonderwijs
De Wet op het hoger beroepsonderwijs vormt een 

onderdeel van een strategie op weg naar één samenhan
gend stelsel van gedifferentieerde onderwijs- en onder- 
zoeksvoorziemngen op het terrein van het hoger onderwijs. 
Om naar zo'n stelsel toe te groeien zijn verschillende dingen 
nodig. De VVD heeft gepleit voor:
• Uitbreiding van de taakstelling van de instellingen, met 

onder andere de mogelijkheid tot maatschappelijke 
dienstverlening.

• Mogelijkheden voor tweedefase-onderwijs en post-HBO 
om een bijdrage te leveren aan de beroepsontwikkeling 
en aan wederkerend onderwijs.

• Introductie van kortere opleidingen om tegemoet te 
komen aan de maatschappelijke behoefte en de verlan
gens van de studenten.

• Het creëren van adequate mogelijkheden tot samenwer
king tussen HBO-mstellingen en tussen HBO- en WO- 
mstellmgen.

De VVD-fractie heeft een aantal amendementen inge
diend die de kwaliteitsbepalende aspecten aanscherpten, 
zoals verplichte propadeuse, heldere formulering van eind
termen, profilering van studierichtingen en de evaluatie van 
mstellingswerkplannen. Tevens werd gewezen op de rol van 
de inspectie voor de bewaking van de kwaliteit. Deze amen
dementen zijn vrijwel allemaal aangenomen.

Een belangrijke verbétermg ten opzichte van de hui
dige situatie wordt gevormd door de instelling van de zoge
naamde commissies voor de beroepsvelden, waardoor een 
goede wisselwerking kan komen tussen de opleiding en de 
beroepspraktijk.

Bij de behandeling van dit wetsontwerp is er veel te 
doen geweest rond de opleidingsscholen voor onderwijsge
venden m het Basisonderwijs: de PABO's.

Terwijl het m de bedoeling ligt dat alle HBO-instellm- 
gen meedoen in de STC-operatie (samenwerking, taakver
deling en concentratie m het HBO) wilde de Minister van 
meet af aan de PABO’s zelfstandig laten, indien zij tenminste 
200 studenten zouden hebben.

Hoewel de VVD-fractie aanvankelijk de PABO's ge
woon m de STC-operatie wilde laten meedoen, hebben wij 
bij nader inzien ermee ingestemd dat de PABO's zo nodig 
zelfstandig kunnen blijven. PABO’s zullen dan wel tenminste 
250 studenten moeten hebben willen zij kwalitatief volwaar
dig kunnen functioneren. De VVD-fractie blijft echter de

voorkeur geven aan het meedoen aan de STC-operatie dooi
de PABO’s.

De zelfstandigheid van de PABO's kan geargumen
teerd worden met de volgende argumenten:
• de PABO's zijn in tegenstelling tot de meeste andere HBO- 

mstituten identiteitsgevoelig (veel RU en PC-mstituten) 
mede vanweg hun relatie met het ontvangende onder
wijsveld.

• de binding met het basisonderwijs vraagt om een rede
lijke geografische spreiding over het land.

Voor de VVD-fractie geldt evenwel de 250-norm als 
minimum, die op 1 augustus 1988 gehaald moet worden.

Uit het feit dat, de VVD samen met de PvdA een 
amendement heeft ingediend dat beoogt om in bijzondere 
gevallen de mogelijkheid open te houden om PABO's met 
minder dan 250 studenten als zelfstandige instituten te laten 
voortbestaan, kan de conclusie worden getrokken dat de 
door sommigen geuite vrees dat de VVD uit zou zijn op 
kaalslag onder de PABO's ongegrond is. Het ingeknelde 
HBO wordt thans losgemaakt uit de wet op het Voortgezet 
Onderwijs. Het HBO kan zich binnen nieuwe wetgeving 
volop gaan ontwikkelen.

Tenslotte mag met worden vergeten dat Minister Pais 
(VVD) dè beslissende stap heeft gezet door met eigen 
wetgeving voor het HBO te komen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J. Franssen. tel. 070-614911. 
tst. 2084.)

U neemt toch ook een abonnement op de 
VVD-Expresse!

-  Wilt u wekelijks actuele informatie ontvangen over de 
standpunten van de VVD Tweede- en Eerste-Kamer- 
fractie?

-  Wilt u de nieuwe rapporten van de prof.mr. B.M. Tel- 
dersstichting gratis aanvragen?

-  Heeft u behoefte aan meer achtergrondinformatie?

Dan kunt u nu een abonnement nemen op deze VVD- 
Expresse. Voor ƒ 50 -  per jaar kunt u zich abonneren door 
onderstaande bon in te vullen en op te sturen in een 
enveloppe zonder postzegel naar:

VVD-Expresse 
Antwoordnummer 1877 
2500 WB 's-Gravenhage

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

Ondergetekende:

Naam: .................................................................................................

Adres: .................................................................................................

Postcode: ...........................................................................................

Woonplaats:.......................................................................................

□  geeft zich op als abonnee van de VVD-Expresse.

N og  geen  g e ld  o ve rm a ke n  w ij zenden  u een a c c e p tg iro k a a rt. 

_________________________________________________________
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Debat over het 1 juli-pakket en de WA0- 
motie

De VVD-motie over het geheel of gedeeltelijk ontzien 
van de WAO-uitkeringen per 1 januari aanstaande, die werd 
ingediend bij het debat over het 1 juli pakket, gaf het debat 
een extra dimensie.

De nota sociale zekerheid die de Tweede Kamerfrac
tie van de VVD enkele weken geleden heeft gepubliceerd, 
was niet de doorslaggevende reden om per 1 januari een 
aparte positie voor de WAO in het kader van de bezuinigin
gen te bepleiten.

Het gegeven, dat met name mensen met een WAO- 
uitkering zowel voor wat betreft inkomen als verstrekkingen 
de afgelopen jaren meer dan evenredig hebben bijgedra
gen aan de bezuinigingen in de sfeer van de sociale zeker
heid, rechtvaardigt een pleidooi voor het geheel of gedeel
telijk ontzien van de WAO-uitkeringen per 1 januari.

Het prijskraartje dat hangt aan de uitvoering van de 
motie is afhankelijk van de invulling van het uiteindelijke 
pakket maatregelen (hopelijk in het kader van de stelselwij
ziging van de sociale zekerheid) per 1 januari aanstaande.

De VVD-fractie heeft in het debat aangegeven dat die 
prijs voor 1985 maximaal 150 miljoen kan zijn. Per 1 januari 
wordt maximaal 150 miljoen minder bezuinigd op de WAO 
en dit mag niet in rekening worden gebracht aan andere 
uitkeringsgerechtigden inclusief de minima.

De stellmgname van de VVD-fractie heeft derhalve 
consequenties voor de nog in te vullen ombuigmgstaakstel- 
lingvoor 1985.

Het regeeraccoord geeft aan, dat ook in 1985 2 miljard 
aan structurele bezuinigingen moet worden gerealiseerd op 
de sociale zekerheid. Aan die taakstelling van 2 miljard 
houdt de VVD-fractie onverkort vast.

Naast deze 2 miljard uit het regeeraccoord staat 
700 miljoen extra aan bezuinigingen voor 1985 onder andere 
in de sociale zekerheid op de rol ter compensatie van 
diverse financiële tegenvallers de afgelopen jaren. De 
150 miljoen die de uitvoering van de VVD-motie aan conse
quenties met zich meebrengt, moet worden gezien tegen de 
achtergrond van de 700 miljoen aan compensatie-bezuini- 
gingen.

De WAO wordt overigens met gefinancierd via de 
Rijksbegroting, waar per dag een tekort van 100 miljoen 
aanwezig is, maar via de sociale fondsen, waar het inge
schatte tekort van ZA miljard over 1984 dankzij de gunstige 
economische ontwikkeling verdwenen is.

Een verbetering van de financiële positie van de 
sociale fondsen wellicht zelfs overslaand in een overschot 
volgend jaar, zal naar het oordeel van de VVD fractie in elk 
geval niet mogen leiden tot een lagere ombuigingstaakstel- 
ling dan de 2 miljard die op basis van het regeeraccoord 
structureel noodzakelijk is.

Die structurele bezuinigingen moeten volgens de

VVD worden omgezet in een premieverlaging.
Tegen de achtergrond van de ontwikkelingen in de 

sfeer van de WAO (inclusief de cumulatie-problematiek) en 
de ontwikkelingen in de sfeer van de fondsen, is evenwel de 
WAO-motie, ook in fmanciëel opzicht, volstrekt verantwoord.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : R L . O. L inscho ten , tel. 070-614911, 

tst. 2658.)

Deregulering woningbouw
De VVD-fractie kan in het algemeen instemmen met 

de ingezette regeringslijn. De eigen verantwoordelijkheid, 
de verdraagzaamheid, en de vrijheid van burgers krijgen 
meer profiel. Deze lijn zou daarom ook doorgezet moeten 
worden naar de subsidiewetgevmg. Het motto was: de nood
zakelijke kwaliteit, duurzaamheid en veiligheid handhaven, 
maar zeer kritisch staan ten opzichte van met echt noodzake
lijke zaken.

Onze woordvoerder ging accoord met het plan tot 
vaststelling van één landelijk Bouwbesluit. Hierin zullen de 
bouwtechnische voorschriften voor alle gemeenten worden 
geüniformeerd. De woontechmsche eisen mogen van de 
VVD-fractie zelfs geheel of vrijwel geheel verdwijnen. En uit 
dereguleringsoogpunt werd ervoor gepleit om óók de 
gebruiksbepalmgen en administratie bepalingen in het 
Bouwbesluit op te nemen. Dat zou namelijk nog meer een
voud, unificatie, kostenbesparing en stroomlijning van regels 
opleveren.

Immers is het eigenlijk, ook zónder deregulenngspro- 
ces, niet te gek dat de overheid voorschrijft dat een slaapka
mer een x-aantal m2 moet tellen, een keukenkastje x-m3 moet 
bevatten, of dat op een slaapkamer een kast moet staan.

De huidige VAz meter rij boekwerken met meer dan
1.000 normen en kwaliteitseisen is èn nauwelijks meer te 
bevatten, èn bijna oncontroleerbaar. Directe en indirecte 
kosten worden onnodig hoog.

Daarom werd voorgesteld terug te gaan naar het 
niveau van het minimaal noodzakelijke in plaats van het 
maximaal denkbare. Bijvoorbeeld een uitgebreidere versie 
van het vroegere groene boekje („Technische grondslagen 
bouwvoorschriften") in plaats van huidige bepalingen zoals 
over deurbellen en deurknoppen.

Op het gebied van leveringsvoorwaarden gaf Jan te 
Veldhuis één simpel dereguleringsvoorstel, één standaard
indeling voor een meterkast in geheel Nederland.

Daarin zou alle apparatuur van welk nutsbedrijf ook 
moeten kunnen passen: „deregulering-bij-de-voordeur".

Dus met meer de situatie dat per gemeente zo'n kast 
verschillende afmetingen en verschillende inrichtingseisen 
moet hebben.

Op deze onderdelen gaven de bewindslieden Winse- 
mius en Brokx een positief antwoord.

De regering kwam verder met het volgende voorstel:
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Voor normale bouwwerken als woningen, kantoren, bedrijfs
gebouwen en dergelijke moet de bouwvergunningsplicht 
blijven bestaan. Maar voor kleinere bouwwerken als dakka
pellen, garages van minder dan 50 m3 en dergelijke zou met 
een melding aan het gemeentebestuur kunnen worden vol
staan en voor nog kleinere bouwwerken als pergola's, schut
tingen en dergelijke zou noch een vergunning noch een 
melding meer nodig zijn, De voorgestelde driedeling „bouw
vergunning -  melding -  vrije bouw" sprak de VVD-fractie 
aan duidelijkheid, eenvoud, minder overheidsbetutteling, 
meer vrijheid en verantwoordelijkheid voor de burger, min
der in- en externe lasten, minder controle- en handhavings- 
problemen. Het is een practische opstelling met korte pro
cedures.

Toch bleven nog enkele vragen open. Bij de uitwer
king van de dereguleringsideologie moet die duidelijkheid 
alsnog worden verschaft. Namelijk:
a) Is het juist dat -  als de driedeling in de Woningwet is 

verankerd -  corresponderende bepalingen in een 
bestemmingsplan geheel niet meer van toepassing zijn 
c.q. van rechtswege zijn vervallen? Bijvoorbeeld met 
betrekking tot overschrijding van rooilijnen, bouwen op 
achtererven en dergelijke.
Gaat dus het Bouwbesluit bóven alle bepalingen van een 
bestemmingsplan?

b) Waar liggen de grenzen voor cumulatieve meldingen c.q. 
zijn die er? Kan bijvoorbeeld het telkens bijbouwen van 
49 m3 bijgebouw/garage op het achtererf ongelimiteerd 
plaatsvinden? Of wordt die grens niet meer gelegd? Op 
beide vragen kwam nog geen volstrekte duidelijkheid.

Het onderwerp „welstand" heeft vele tongen losge
maakt, en stapels papier opgeleverd. Negatieve reacties 
over het eventueel afschaffen van welstandseisen en wel
standscommissies kwamen vooral vanuit de „welstands-bran- 
che” zelf (bestuurders en welstandsarchitecten).

Vele positieve geluiden kwamen uit de bouwwereld 
en de burgerij. Tijdens het debat werd duidelijk wat de 
regering eigenlijk wilde en wel, dat de verplichting van 
welstandsbepalingen uit de Woningwet wordt verwijderd, 
maar dat de mogelijkheid van welstandsbepalingen blijft 
bestaan doordat gemeenten via artikel 168 Gemeentewet 
autonome regels voor welstand kunnen opstellen. De VVD- 
fractie betreurde die conslusie.

Argumenten vóór het geheel afschaffen spraken na
melijk zeer aan, zoals het gebrek aan rechtszekerheid, aan 
objectieve normen, aan uniformiteit en rechtsgelijkheid: ver
traging bij afgifte van vergunningen en ongewenste finan
ciële gevolgen. Belangrijk voordeel zou ook zijn een eenvou
diger regelgeving. Welstand is, hoe dan ook, subjectief, zelfs 
als er een meer of minder objectieve commissie aan te pas 
komt. Dat blijkt uit zeer vele voorbeelden! Zeer verschil
lende bouwstijlen in 1 monumentenstraat onderhouden we 
zelfs (overigens terecht) mede door aanzienlijke overheids
steun....!

De VVD-fractie had verder voldoende vertrouwen m 
de verantwoordelijkheid van de Nederlandse burger om 
niet te vrezen voor een ongebreidelde bouwwerken-chaos, 
zoals door sommigen gesuggereerd.

Momenteel wordt ±  83% van alle aanvragen al bij le  
beoordeling goedgekeurd (en ruim 93% na gedeeltelijke 
bijstelling van het le  plan)! En zelfs al zou het gevaar bestaan 
dat er hier of daar een steekje valt, dan nog behoeft dat geen 
reden te zijn om een kostbaar en toch ook m zichzelf niet 
altijd geheel consistent instituut, wettelijk m stand te houden. 
Ook wél door een welstandscommissie goedgekeurde plan
nen hebben niet altijd ieders instemming. De interne en

externe lasten voor die ±  83% goedgekeurde gevallen 
wegen niet op tegen de baten voor die ±  17% van de andere 
gevallen.

De VVD-fractie wilde dan ook graag nog wat verder
gaande voorstellen van de regering, namelijk intrekking van 
de betreffende bepalingen van de Woningwet behalve ten 
aanzien van gevoelige gebieden of gevoelige panden en 
even min bepalingen meer op gemeentelijk niveau.

We zouden in elk geval een aantal jaren kunnen 
experimenten!

Het mocht voorlopig niet zo zijn: CDA en PvdA 
dienden samen een motie in om de welstandsbepalingen in 
de Woningwet te houden. De bewindslieden brachten 
daarop nog een nieuwe variant in namelijk gemeenten wij
zen in bestemmingsplannen zogenaamde gevoelige 
gebieden aan en stellen ook zogenaamde welstandsveror- 
denmgen vast. Die houden dan in dat „welstand" wel een 
weigeringsgrond voor bouwvergunningen is voorzover het 
bouwwerk ligt m een aangewezen gevoelig gebied, maar 
dat „welstand” alleen een toetsingsbasis en géén weigerings
grond is als het gaat om niet-gevoelige gebieden. Onze 
woordvoerder kon, gelet op de dereguleringsideologie, 
weinig waardering opbrengen voor beide standpunten, te 
meer omdat er nog vele onbeantwoorde vragen resteerden.

Op het gebied van bestrijding van sluikbouw deed de 
VVD-fractie het volgende voorstel:
a) bij „vrije bouw" kan redelijkerwijs niets worden geregeld 

(oncontroleerbaar!); dit is de consequentie van het 
nieuwe systeem.

b) bij „meldingen" kan het voorstel van de regering worden 
gevolgd (dus: openbare ter inzagelegging voor iedereen 
via de bouwregistratieverordening); aldus wordt waar
borg tegen sluikbouw mgebouwd door controle van 
alerte bouwondernemingen en de Economische Controle 
Dienst; een echte waterdichte garantie tegen sluikbouw 
ontstaat echter zo ook nog niet.

c) bij „echte bouwvergunningen" moet uitvoering van de 
veel hardere motie -  De Beer plaatsvinden.
Het koppelen van de voorwaarde aan de bouwvergun
ning „dat het werk wordt uitgevoerd door een daartoe 
bevoegd bedrijf, en dat de vergunning wordt opgeschort 
zolang niet aan die voorwaarde wordt voldaan (behou
dens in gevallen van echte zelfbouw)”, biedt de garantie 
tegen sluikbouw namelijk wél.
Met dit doel voor ogen werd een motie ingediend.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te  V e ldhu is, tel. 070-614911, 
tst. 2288.)

De toekomst van de telecommunicatie
(regeringsstandpunt rapport commissie Swarttouw)

Woordvoerder Pol de Beer begon met op te merken 
dat de wijze, waarop in de komende jaren in Nederland de 
telecommunicatie zal worden geregeld, van essentieel 
belang is. De telematica (informatie via de telecommunica
tie) gaat een steeds grotere rol spelen voor het bedrijfsleven 
en ook in het dagelijks leven van ons allen. Hij betreurde het, 
dat de regering op twee belangrijke punten nog geen 
beslissing heeft genomen en verdere studies afwacht: name
lijk naar de toekomstige status van de PTT en over de vraag, 
wat er nu verder met onze televisiekabelnetten zou moeten 
gebeuren.

De VVD is het eens met de beslissing, om de PTT 
mee te laten doen op de markt van geavanceerde randappa
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ratuur. Daaronder worden verstaan: alle elektronische, 
meest digitale, apparaten die op het net worden aangeslo
ten, variërend van de modernere soorten telefoontoestellen 
tot complete computers. Daardoor zal de PTT namelijk beter 
m staat zijn, ook haar taak als beheerder van de infrastruc
tuur (alle soorten netverbindingen) beter te vervullen. Aan 
de ene kant eist dat een slagvaardig en marktgericht optre
den van de PTT, aan de andere kant moet worden gewaakt 
tegen oneerlijke concurrentie door de PTT. Daarom diende 
de VVD een motie in, waarin werd gevraagd om de activitei
ten, die de PTT m concurrentie met het bedrijfsleven ver
richt, in één of meer naamloze (dochter)vennootschappen 
onder te brengen. Fiscale bevoordeling van de PTT wordt 
hiermee eveneens voorkomen.

De PTT heeft thans een monopolie op de traditionele 
randapparatuur, zoals het oude, vertrouwde telefoontoestel 
en telex. De regering wil dit handhaven. De VVD is van 
mening dat de consument het toestel van zijn keuze vrij op 
de markt moet kunnen kopen, mits de kwaliteit is gewaar
borgd. Bovendien is de grens tussen traditionele en geavan
ceerde randapparatuur niet altijd even duidelijk. Daarom 
diende de VVD een motie in, waarin werd gevraagd om na 
een overgangsperiode van 4 jaar ook de traditionele tele
foon- en telexapparatuur vrij te geven. Het eerste telefoon
toestel zou dan nog door de PTT geleverd kunnen worden, 
gezien de werkgelegenheid die dit in Nederland oplevert. 
De Beer verwachtte, dat het opheffen van het PTT-monopo- 
lie ook een gunstige impuls zou vormen op de innovatie van 
nieuwere soorten van telefoontoestellen en huiscentrales, 
met veel meer praktische mogelijkheden voor de abonnee.

Het toekomstig gebruik vanonze televisiekabelnetten 
kwam eveneens uitvoerig ter sprake. De regering had daar 
nog geen duidelijke visie op. Ook tijdens het debat kwam 
niet duidelijk uit de verf, hoeveel vrijheid de kabelexploitan
ten zullen krijgen om de plaatselijke netten voor méér zaken 
te benutten dan alleen maar het doorgeven van omroeppro
gramma's. Te denken valt aan bewaking, telebankieren, 
plaatselijke viditel, enz. De VVD diende daarom een derde 
motie in, waarin werd gevraagd om aan kabelexploitanten 
op dit terrein de vrije hand te geven. „De ontwikkelingen op 
dit terrein gaan razendsnel”, zei De Beer „en wij dreigen 
hiermee achter te raken op het buitenland als wij er niet voor 
zorgen dat op dit punt de nodige vrijheid wordt gegeven".

Tenslotte erkende de VVD dat te zijner tijd sprake zal 
moeten zijn van één infrastructuur, waarvan het beheer in 
één hand moet zijn. Het ligt voor de hand, dat de PTT 
daarmee wordt belast. Dat zou echter de vrijheid van kabel
exploitanten op lokaal niveau onverlet moeten laten. En ook 
de keuze van de consument voor de randapparatuur moet 
vrij zijn.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L .M . d e  B e e r tel. 070-614911, 
tst. 2405.)

Grote stedenbeleid
De VVD-fractie nam met gemengde gevoelens deel 

aan het debat over de vervolgnota grote stedenbeleid, zo 
stelde woordvoerder Jan Kees Wiebenga. Aan de ene kant 
heeft het VVD-voorstel om te komen tot zogenaamde provin- 
cievrije steden tot een positieve discussie aanleiding gege
ven. Maar anderzijds is de voortgang van de regering met 
het grote stedenbeleid gering.

Het is een slakkegang, ondanks de politieke druk, zo

zei hij. Allereerst is het nodig de organisatie van het grote 
stedenbeleid te verbeteren. Daarbij moet het niet een 
aparte nieuwe grote operatie worden, maar onderdeel blij
ven van het algemene decentralisatiebeleid. Daarbinnen 
kan het dan als trekker fungeren. Ter verbetering van de 
organisatie van het grote stedenbeleid deed de woordvoer
der de volgende suggesties:
• de Minister van Binnenlandse Zaken moet de vakdeparte

menten tot een actievere opstelling manen (hoe staat het 
met de uitvoering van de VVD-motie tot versterking van 
zijn coördinatiebevoegdheden?);

• de provincies moeten bij het beleid betrokken worden;
• er moet een duidelijk beleidsplan komen met rapportage 

aan het parlement per departement en een wetgevings- 
schema.

Hoewel dit beleid zich hoofdzakelijk richt op de vier 
grootste steden stelde de woordvoerder, dat de middelgrote 
steden (boven 100.000 inwoners) hiervan geen nadeel 
mogen ondervinden. Integendeel, het zou wel eens zo kun
nen zijn, dat er enkele middelgrote steden zijn, waar de 
problematiek verhoudingsgewijs (bijna) even groot is. Het is 
tekenend, dat voor het minderhedenbeleid en de stadsver
nieuwing een selectie van probleemgemeenten is gemaakt 
op grond van inhoudelijke criteria en niet op grond van 
inwonertallen. De VVD signaleert dat deze discussie binnen
kort niet meer ontgaan kan worden. Wat doet de regering 
hieraan?

Ten aanzien van de door de regering voorgestelde 
maatregelen in de verschillende beleidssectoren wees de 
woordvoerder allereerst op de zorgelijke financiële situatie 
van de grote steden. De regering stelt zich hierover niet 
duidelijk op. In de sociaal-economische sector vroeg hij zich 
af of er nu wel sprake is van een verbetering. Werkelijke 
bevoegdhedenoverdracht naar de grote steden kon hij nau
welijks ontwaren. Aan het onderwijs zijn in de regeringsnota 
slechts zeven (7!) regels gewijd: dit is onaanvaardbaar. Hier 
moet de regering zich veel actiever gaan opstellen. Ten 
aanzien van het minderhedenbeleid werd aandacht 
gevraagd voor uitvoering van de VVD-motie, die de rege
ring vraagt te komen tot een rijksbijdragesysteem voor de 
zogenaamde probleemcumulatiegebieden.

Extra aandacht vroeg de VVD-fractie voor de veilig
heid in de grote steden. Juist door de onveiligheid trekken 
vele mensen daar weg en blijven probleemgroepen over. 
Het bestrijden van de criminaliteit is dus geen doel op zich, 
maar dient de leefbaarheid van de steden. Dit moet een 
speerpunt in het grote stedenbeleid worden, zei Jan Kees 
Wiebenga. Hij diende hierover een motie in.

Bestuursvorm
Een provincievrije stad in absolute zin (oftewel een 

provincieloze stad) is met wenselijk, vindt de VVD-fractie. 
Wél moeten de provincies een aantal eigen taken overlaten 
aan de grote steden, en kan bij decentralisatie van rijkstaken 
naar de provincies een aantal taken naar de grote steden 
worden gedecentraliseerd (de provincie blijft dan voor de 
rest van haar territoir bevoegd). Zodoende wordt een zo veel 
mogelijk provincievrije stad gecreeërd, waardoor het doel 
van het Schuyt-rapport (vergroten van de bestuurskracht van 
de grote steden) wordt benaderd. De VVD-fractie stelde 
vast, dat zowel de provincies als de regering hieraan willen 
meewerken.

Naast het versterken van de bestuurskracht van de 
grote steden is er de regionale problematiek. De figuur van 
stadsgewest, stadsprovincie en dergelijke zijn niet politiek 
haalbaar gebleken. Ook voor de grootstedelijke agglomera
tie blijft op de korte termijn over toepassing van de nieuwe
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Wet Gemeenschappelijke Regelingen. De VVD-woordvoer- 
der stelde, dat zijns inziens de „provincievrije" (extra) taken 
van de grote steden desgewenst in de koepelregeling zou
den moeten kunnen worden ingebracht.

Voor de langere termijn moet dan een verdergaande 
oplossing niet uitgesloten zijn (bijvoorbeeld in de vorm van 
een apart statuut), als de noodzaak daartoe blijkt. De VVD- 
fractie stelt al met al dus een groeimodel voor.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. J.G.C. W iebenga , te l 070- 
614911, tst. 2092.)

Eerste Kamer
Beleidsdebat Sociale Zaken

In het beleidsdebat over Sociale Zaken en Werkgele
genheid heeft de VVD-fractie er voor gepleit om het ver
schijnsel werkloosheid meer kwalitatief en minder getalsma
tig te benaderen. Wie arbeid ervaart ais een deel van zijn 
levensvervulling, moet in staat worden gesteld om te arbei
den, betaald of onbetaald, eventueel met behoud van uitke
ring.

VVD-woordvoerder H.F. Heijmans wees op de ont
wikkeling inzake het werken met behoud van uitkering in de 
marktsector. Een aanzet hiertoe wordt volgens hem al gege
ven in de nota over het werkgelegenheidsbeleid. Tot nu toe 
waren de gevaren van verdringing van reguliere werkne
mers en concurrentie grote hindernissen voor deze ontwik
keling. Maar volgens een recent onderzoek zou er van 
verdringing geen sprake zijn en de directeur-generaal 
arbeidsvoorzieningen, mr. Kruse, heeft gezegd, dat concur
rentievervalsing moet worden geaccepteerd.

De heer Heijmans vroeg welke grenzen de minister 
wil trekken in de aangekondigde wet op het verrichten van 
onbetaalde arbeid met behoud van uitkering (WOAU).

Voorts pleitte de VVD voor enige stroomlijning m de 
vele projecten ter bestrijding van de werkloosheid en met 
name in de zo sterk uiteenlopende voorwaarden. Zo geldt nu 
eens de eis, dat men om voor een project m aanmerking te 
komens minstens één jaar werkloos moet zijn, terwijl dan 
weer een periode van drie maanden wordt gehanteerd.

Kan er niet wat meer aan de directeur van het G. A.B. 
worden overgelaten?

Inzake de sociale zekerheid werd gepleit voor een 
toekomstig stelsel, waarin de overheid de verantwoordelijk
heid heeft voor basisuitkeringen. Uitkeringen, die daar 
bovenop komen kunnen worden geprivatiseerd.

Op deze wijze kan er een ontkoppeling plaatsvinden 
tussen economisch en financieel overheidsbeleid enerzijds 
en de sociale zekerheid anderzijds, die dan als een subsys
teem kan functioneren met grotere verantwoordelijkheid 
voor de sociale partners.

Het beginsel van de inkomensafhankelijkheid noem
de de heer Heijmans een „paardebloem in de sociale wet, op 
het eerste gezicht fraai, maar m wezen onverteerbaar en 
zich snel uitzaaiend".

Inkomensafhankelijkheid voor de verdienende part
ners beneden de 65 jaar m de AOW wijst de VVD-Eerste 
Kamerfractie af. Overigens kan het beleid van dit departe
ment m zijn algemeenheid op steun van de VVD rekenen.

Voor wat betreft het emancipatie-onderdeel van het 
beleid merkte mevrouw Loes Vonhoff-Luijendijk op, dat dit 
misschien meer nadruk zou moeten krijgen.

Met name de ontwikkelingen rond de kinderopvang 
worden niet gunstig gewaardeerd.

Voorts informeerde mevrouw Vonhoff naar resultaten 
van het overleg met het departement van WVC over verbe
tering van deskundigheid in verband met de onderkenning 
van seksueel geweld. Zij vroeg of er al activiteiten werden 
ontplooid ter verhoging van die deskundigheid.

Zij bracht naar voren, dat in zijn algemeenheid het 
emancipatie-aspect van het beleid meer aandacht verdient.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H.F. H eijm ans, te l. 074-915988 en 
m evr. L. V o n h o ff-L u ije n d ijk , te l. 050-133000).

U neemt toch ook een abonnement op de 
VVD-Expresse!

-  Wilt u wekelijks actuele informatie ontvangen over de 
standpunten van de W D  Tweede- en Eerste-Kamer- 
fractie?

-  Wilt u de nieuwe rapporten van de prof.mr. B.M. Tel- 
dersstichting gratis aanvragen?

-  Heeft u behoefte aan meer achtergrondinformatie?

Dan kunt u nu een abonnement nemen op deze VVD- 
Expresse. Voor ƒ 50,- per jaar kunt u zich abonneren door 
onderstaande bon in te vullen en op te sturen m een 
enveloppe zonder postzegel naar:

VVD-Expresse 
Antwoordnummer 1877 
2500 WB 's-Gravenhage

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

Ondergetekende:

Naam: .................................................................................................

Adres: .................................................................................................

Postcode: ...........................................................................................

Woonplaats:.......................................................................................

□  geeft zich op als abonnee van de VVD-Expresse.

N o g  g e e n  g e ld  o ve rm a ke n  w ij ze n d e n  u een  a c c e p tg iro k a a rt.
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Afloop debat kruisvluchtwapens
De afloop van het debat in de Tweede Kamer over de 

plaatsing van kruisvluchtwapens in ons land stemt de VVD 
tot tevredenheid. Het regeringsbesluit (Expresse nr. 43) 
bleef onaangetast. Het gaat in feite om een besluit, dat strikte 
criteria aangeeft op grond waarvan het kabinet in november 
1985 en de Tweede Kamer begin 1986 slechts tot instemming 
met plaatsing kunnen komen.

De VVD zal in 1985-1986 het CDA wel moeten herin
neren aan zijn opstelling tijdms dit debat en aan de CDA- 
toezeggmg dat het zich aan afspraken zal houden.

Het valt te betreuren, dat het CDA het kabinetsbesluit 
niet unaniem heeft gesteund, zoals de VVD dat wel heeft 
gedaan. Zeven leden van de CDA-fractie stemden voor een 
motie van de heer Engwirda (D'66), die de duidelijke formu
lering van het besluit dreigde te ondergraven. Eén lid van de 
CDA-fractie steunde een motie van mevrouw Ubels (EVP), 
waarin het gehele besluit werd verworpen. Het aantal afval
lers in de CDA-gelederen liet echter nog een redelijk ruime 
marge voor het kabinet. De motie Engwirda werd verwor
pen met 71- 79  stemmen.

Zeer verheugend was, dat één van de slechts twee 
aangenomen moties -  er werden meer dan dertig moties 
ingediend -  de motie van Ed Nijpels betrof, die een spoe
dige en aanzienlijke uitbreiding vraagt van de voorlichting 
op het gebied van vrede en veiligheid door de Ministers van 
Buitenlandse Zaken en van Defensie. Links stemde tegen. 
Wanneer aan deze motie gevolg wordt gegeven, zal een 
reeds lang bestaande wens van de VVD gehonoreerd 
worden.

De fractievoorzitter van de VVD somde in tweede 
termijn de redenen op, waarom de VVD het kabinet heeft 
gesteund in haar besluitvorming over de kruisvluchtwapens.

Ie. Het kabinet zegt dubbel „ja" tegen plaatsing. „Ja" als er 
een wapenbeheersingsovereenkomst komt, en „ja" als 
het aantal SS-20's met wordt bevroren.

2e. Het besluit van het kabinet is een exact spoorboekje, 
waarin alle procedures en besluiten tot en met 1 januari 
1986 zijn vastgelegd.

3e. Aan de twee criteria die het kabinet in zijn besluit noemt 
wordt geen enkel criterium toegevoegd.

4e. De politieke koppeling tussen de Nederlandse kern
taken en plaatsing van kruisvluchtwapens wordt ge
handhaafd. Tussen CDA, VVD en het kabinet bestaat 
daarover volledig overeenstemming.

5e. Nederland keert over anderhalf jaar, als de feitelijke 
plaatsing wordt voorbereid, weer in de bondgenoot
schappelijke solidariteit terug.

6e, De beslissing van het kabinet zal niet over de volgende 
verkiezing heengetild worden. Dat laatste werd immers 
door premier Lubbers toegezegd en voorts nog beves
tigd door het aannemen van een motie Schutte (GPV),

die vroeg om een tijdige indiening van het wetsontwerp 
ter goedkeuring van het plaatsmgsverdrag met de Vere
nigde Staten.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : d r. J.J. C. V oorhoeve, tel. 070- 

614911, tst. 2854.)

Middenschool
Minister Deetman van Onderwijs voert deze maand 

overleg met de onderwijsorganisaties over zijn voornemen 
met betrekking tot de middenschool en de Nota Tweede 
Fase Voortgezet Onderwijs. Met dit overleg wil de Minister 
alsnog proberen over zijn plannen tot overeenstemming te 
komen met het onderwijsveld.

De VVD-fractie heeft geen enkel bezwaar tegen het 
voeren van overleg. Zij acht zich echter niet gehouden aan 
de uitkomst van dit overleg. De fractie heeft immers een 
eigen verantwoordelijkheid.

Vooropstaat dat:
• Het in deze kabinetsperiode met betrekking tot de mid

denschool alleen gaat over experimenten en projecten en 
dat de wetgeving daarvan ook de vertaling moet zijn. Van 
invoering of daarop lijkende activiteiten kan dan ook geen 
sprake zijn.

• De middenschool nieuwe stijl tot een zo hoog mogelijk 
niveau van kennis en vaardigheden moet leiden voor 
zoveel mogelijk leerlingen.

• Dit nieuwe onderwijstype aan het eind van het derde 
leerjaar moet worden afgesloten met een landelijk cen
traal examen voor alle vakken met een doorstroom-bepa- 
lend karakter.

• Niveau-verschillen tussen de leerlingen in de school dui
delijk tot uitdrukking moeten kunnen komen.

• De aansluiting tussen de middenschool nieuwe stijl en de 
daarop volgende schooltypen strak moet worden gere
geld en niet mag leiden tot verlenging van de leerweg.

• Er slechts een van te voren vastgesteld beperkt aantal 
experimenten van start kan gaan, die na verloop van een 
aantal jaren door onafhankelijke deskundigen weten
schappelijk geëvalueerd moeten worden. Teneinde 
experimenten wetenschappelijk verantwoord te kunnen 
evalueren, kan met een beperkt aantal worden volstaan.

• Experimenten zo breed mogelijk moeten worden opge
zet. Categoriale scholen kunnen derhalve voor toeken
ning van een experiment niet in aanmerking komen.

• Experimenten pas van start kunnen gaan op het moment 
dat overeenstemming is bereikt over mhoud, vormgeving 
en evaluatie daarvan.

De VVD-fractie zal mede gelet op het regeeraccoord 
met voorstellen accoord kunnen gaan als bovenvermelde 
punten in de definitieve plannen zijn opgenomen.
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Het resultaat van het tussen de Minister Deetman en 
de bonden gevoerde overleg zal dan ook primair daaraan 
worden getoetst.

Voor de VVD-fractie is essentieel dat experimenten 
een inhoudelijk kader moet worden geboden, wil er sprake 
zijn van het in beperkte mate starten van experimenten.

Niettemin wil een CDA-motie toch 15 a 20 nieuwe 
experimenten van start laten gaan, terwijl het inhoudelijk 
kader daarvoor niet aanwezig is. Die motie zal de VVD dan 
ook met kracht afwijzen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J  Franssen, tel. 070-614911, 
tst. 2984.)

Defensienota (1)
Op 18 juni heeft de Tweede Kamer de behandeling 

van de Defensienota voltooid. De VVD-fractie concen
treerde haar inbreng op het volgende.

Algemeen
In ons land wordt vaak een tegenstelling gecreëerd 

tussen verdediging van het Westen enerzijds en de bevor
dering van idealistische en humanitaire doeleinden, zoals 
mensenrechten en ontwikkelingssamenwerking, anderzijds. 
Deze tegenstelling is onjuist. Zoals in de Defensienota staat: 
„Het Westen kan zich geen keuze laten opdringen tussen het 
opkomen voor de mensenrechten enerzijds en het behoud 
van vrede en stabiliteit anderzijds”. Immers het eerste recht 
van de mens is dat op een veilig bestaan. De belangrijkste 
sociale voorziening in de maatschappij is die van veiligheid. 
Hoewel een deugdelijk veiligheidsbeleid van het Westen de 
vervolging en de verdrukking van de mens in andere staten 
niet kan verminderen, is dat veiligheidsbeleid essentieel om 
te voorkomen dat totalitaire systemen, die de mens verdruk
ken, zich uitbreiden. Bovendien is behoud van de vrijheid, 
onafhankelijkheid en veiligheid van het eigen land en West- 
Europa een eerste voorwaarde voor het spelen van een 
idealistische rol in de wereldpolitiek op lange termijn. Zon
der vrijheid m West-Europa kan ons land niet voor rechten 
van de mens m andere landen opkomen. Zonder onafhanke
lijkheid van ons land, kunnen wij geen constructieve ontwik
kelingspolitiek voeren.

Het militaire evenwicht tussen Oost en West is niet 
stabiel en vertoont een aantal gevaarlijke tendenties. Boven
dien is het een evenwicht van onevenwichtigheden die elk 
op hun terrein uit de hand kunnen lopen.

Hoewel er op strategisch gebied pariteit tussen de 
Sovjet-Ume en de VS bestaat, hebben zich in de jaren 70 een 
aantal ontwikkelingen afgespeeld. Terwijl aan Amerikaanse 
kant de totale nucleaire explosiekracht drastisch is verlaagd 
door de invoering van preciezere en kleinere wapens, is aan 
Sovjet-zijde de ontwikkeling in de richting van zwaardere 
wapens gegaan. Met name door de opstelling van de SS-18 
en 19 is het aantal kernkoppen en de totale explosieve kracht 
geweldig toegenomen. De VVD vestigde de aandacht op het 
feit dat zelfs volgens officiële Sovjet statistieken de Sovjet- 
Ume met haar strategische bewapening reeds 250 lanceerin- 
richtmgen boven het Salt-plafond zit.

Dit heeft rechtstreekse betekenis voor Europa, omdat 
sommige lange afstandsraketten instelbaar zijn voor de mid
dellange afstand. De SS-17 en 19, in totaal 510 stuks met 
ongeveer 2760 kernkoppen, staan gedeeltelijk ook op 
Europa gericht.

Onder het strategische niveau heeft zich halverwege 
de onderhandelingen over Salt-II een explosieve nieuwe 
ontwikkeling voorgedaan, de middellange afstandsraketten.

Hierdoor is een Sovjet overwicht, dat ongeveer viervoudig 
is, ontstaan. Velen in Nederland wijzen erop dat de plaatsing 
van kruisvluchtwapens en Pershmg-II raketten een toene
ming van de kernbewapening zou kunnen betekenen.
Vooral de oppositie stelt „genoeg is genoeg" en vindt dat de 
cijfers over de strategische en middellange afstandsbewa- 
pening niet interessant meer zijn omdat het om irrationele 
aantallen explosieven gaat. Toch moet men daarbij de ten
denties die zeer verontrustend zijn niet uit het oog verliezen. 
In de afgelopen jaren heeft de Sovjet-Ume het aantal kern
koppen gericht op West-Europa verdrievoudigd. In West- 
Europa is juist een vermindering van de aantallen kernkop
pen aan de gang. Ook als men het Navo moderniseringspro
gramma meetelt, betekent dat t.o. 572 nieuwe er 3000 oude 
worden weggehaald. Dat is vijf maal zoveel weg als erbij.
Het beeld dat het Westen voortdurend wapens op wapens 
stapelt, is dus niet juist. Een dergelijke politiek zou door de 
VVD ook worden afgewezen. Ons defensiebeleid is erop 
gericht een verdedigingsvermogen te handhaven dat met 
meer dan voldoende is voor de politiek van weerhouding 
(afschrikking) die oorlogvoorkomend werkt.

De Sovjetstrategie: verrassing van het Westen
Om een oorlog te voorkomen, moet men in vredestijd 

een defensievermogen en de politieke wil tonen om moge
lijke aanvallers de hoop op een overwinning te ontnemen. 
Men moet het veiligheidsbeleid er dus op richten, de strate
gie en tactiek van de aanvaller te doorkruisen, zijn opties 
voor het gebruik van militaire macht te neutraliseren, en hem 
vóór een gevecht uitbreekt de pas afsnijden. Daarom begint 
een echte vredespolitiek met een grondige analyse van de 
strategie, tactiek en vermogens van mogelijke tegenstan
ders. Hier gaapt een grote lacune in de veiligheidsdiscussie 
m ons land. De VVD bracht naar voren dat de USSR thans de 
nadruk legt op de mogelijkheid een verrassingsoorlog zon
der strategische kernwapens te voeren. Het militaire denken 
m de USSR is veel dynamischer en pragmatischer dan het 
door marxisme-lenimsme bepaalde economische of sociale 
denken. Uit Sovjet publicaties blijken grote veranderingen in 
de leer van de oorlog.

De VVD-woordvoerder bepleitte grotere aandacht 
voor territoriale beveiliging, luchtverdedigmg en civiele ver
dediging om de verrassmgstactieken en sabotage-netwer- 
ken zo weinig mogelijk kansen te geven. Nederland moet 
met alles op de kaart van de verdediging in de Noordduitse 
laagvlakte stellen, maar er ook voor zorgen dat het eigen 
land en de aanvoerlijnen goed beschermd zijn. Nederland is 
hoeder van de strategische Rijndelta en is het aan de eigen 
bevolking en de bondgenoten verplicht die te beschermen. 
Of we nu Navolid zijn of neutraal, of we kernwapens hebben 
of niet, Nederland is een van de eerste doelgebieden van 
het Warschaupact als zich een internationale crisis voordoet 
waarin het Kremlin militaire macht tegen West-Europa zou 
willen inzetten.

Wapenvermindering
Er is helaas weinig reden voor de veronderstelling, 

dat een zeer actieve Westerse ontwapeningspolitiek het 
Kremlin naar een ander spoor kan leiden. Het grote chemi
sche overwicht dat door de USSR is opgebouwd sinds de 
unilaterale bevriezing van chemische wapens door de VS in 
1969, en de tomeloze expansie van de SS-20, zijn een waar
schuwing voor hen die menen, dat eenzijdige Westerse 
vermindering de Sovjet defensie afremt. De verwerping van 
alle recente Westerse wapenbeheersingsvoorstellen, 
gedaan in Genève, Stockholm, Dublin en Wenen, duiden 
erop dat het Kremlin thans een confrontatiekoers volgt. Wij 
kunnen slechts hopen dat dit spoedig verandert. Werkelijke 
hervatting van het wapenoverleg is niet eerder dan begin 
1985 te verwachten, wegens de heroverweging die thans m
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de Sovjet-Unie plaatsvindt van de INF- en Start-tactiek en het 
wachten op de Amerikaanse Presidentsverkiezingen.

De VVD stelt zich positief op tegenover nieuwe 
ideeën om deze wapenbeheersingsbesprekmgen weer op 
gang te krijgen. Er moeten echter geen grote consessies 
vooraf worden aangeboden die de kans op succesvolle 
onderhandelmgen juist zouden kunnen schaden. Wezenlijke 
consessies horen pas te worden aangeboden als de Sovjet- 
Unie weer aan de onderhandelingstafel terugkeert. Zulke 
consessies horen immers deel van een „geven en nemen" te 
zijn dat tot een verdrag leidt.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. J.J.C. V oorhoe ve , tel. 614911 
tst. 2854.)

Defensienota (2)
Militaire krachtsverhoudingen NA I/O en 
Warschaupact (W.P.)

De Defensienota stelt terecht, dat bij vergelijking van 
zuiver militaire krachtsverhoudingen niet alleen naar 
omvang en samenstelling van strijdkrachten moet worden 
gekeken, maar ook naar andere factoren (militaire strategie 
en doctrine, paraatheid en geoefendheid, kwaliteit en kwan
titeit van materieel, enz.).

Daarbij spelen de hoogte van de defensie-uitgaven en 
de geografische situatie een grote rol. Het beeld, dat de 
Defensienota schetst, is onmiskenbaar: er is sprake van een 
grote overmacht van het Warschau-Pact.

Aangezien het economische vermogen van de NAVO- 
landen veel groter is dan van de W.P.-landen, zou de conclu
sie moeten zijn, dat de NAVO-landen en dus ook Nederland 
meer uit zou moeten en kunnen geven voor de defensie dan 
nu gebeurt. Politiek is dat niet haalbaar. De VVD heeft zich 
dan ook neergelegd bij een reëele groei van de defensie- 
uitgaven van 2% tot 1987 en van 3% voor de jaren daarna. 
Maar dan zal wel nadrukkelijk naar de kwaliteit en dus naar 
de effectiviteit van onze defensie-inspanningen moeten wor
den gekeken. In dat verband kunnen de nieuwe technologi
sche ontwikkelingen een belangrijke rol spelen. De VVD 
uitte kritiek op de defensie-nota van de PvdA, die de 
krachtsverschillen bagatelliseert en drastisch in de defensie- 
uitgaven wenst te snijden. Inzake de technologische ontwik
kelingen stelt de VVD zich op het standpunt, dat het niet gaat 
om de vraag of je daar voor of tegen bent. Van belang is hoe 
je ermee om gaat en welke betekenis zij kunnen hebben 
voor de strategische en tactische concepten van de NAVO 
en van West-Europa zelf.

Internationale samenwerking
De VVD heeft nog eens onderstreept, dat zij een 

loyaal lidmaatschap van Nederland van de NAVO van groot 
belang acht. Zij was het eens met de opmerking in de 
Defensienota, dat een redelijke inbreng in de internationale 
samenwerking alleen mogelijk is vanuit een levensvatbare 
defensie-mdustne.

Met betrekking tot de internationale samenwerking 
had de VVD enige kritiek op de wegen, die de Regering 
wenste te bewandelen. Enerzijds spreekt de Regering over 
bi-laterale samenwerking en samenwerking tussen de klei
nere bondgenoten en anderzijds wil de Regering samen
werken in Europees verband of met de Europese lidlanden 
van de NAVO. Dit laatste zou een tegenwicht moeten vor
men tegenover de suprematie van de V.S.

Ten aanzien van de positie van de Nederlandse de- 
fensie-industrie heeft de VVD gepleit voor een klimaat, 
waarin het Nederlandse bedrijfsleven via een praktische 
aanpak deel kan nemen aan concrete projecten.

In dat kader is ook de wapenexport van belang. De 
VVD koos voor een realistische politiek, die uitgaande van 
een buitenlands veiligheidsbeleid gericht op wapenbeheer
sing, van de toetsingscriteria uit de Ontwapeningsnota, van 
het souvereine recht van elk land op zelfverdediging en van 
het streven naar de eigen levensvatbare defensie-mdustrie, 
gericht is op daadwerkelijke participatie op de wapenex- 
portmarkt.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H. F. D ijks ta l, tel. 070-614911, 
tst. 2292.)

Technologiebeleid
De Vaste Kamer Commissie voor Economische Zaken, 

het project technologiebeleid, naar aanleiding van het rap
port van de Commissie Zegveld.

De VVD is van mening dat m het rapport van de 
commissie Zegveld de noodzaak tot technologische ver
nieuwing duidelijk wordt geanalyseerd en zij waardeert 
vooral de oriëntatie van het rapport op de marktsector. 
Helaas moet echter geconstateerd worden dat er sinds het 
uitkomen van de Innovatie Nota (1979) misschien wel van 
een dralend innovatiebeleid gesproken kan worden. Neder
land heeft nog een lange weg op mnovatiegebied te gaan. 
Tempo is gewenst, aldus woordvoerder Boeke van der Kooy.

Technologie heeft een functie die ligt buiten de tech
nologie zelf. Zij stelt ons in staat om een menswaardig leven 
te leiden, om vrij te komen van dwingende arbeid. Techno
logie is een middel voor maatschappelijke en individuele 
doelen. De verantwoordelijkheid van de overheid is om de 
voorwaarden te scheppen om die technologie in de maat
schappelijke en individuele doelen in te passen. De welvaart 
van morgen ligt in de technologische vernieuwing van van
daag. Technologische innovatie en sociale innovatie gaan 
hand in hand.

In de nota wordt geconstateerd dat wij in Nederland 
een achterstand hebben ten opzichte van de ons omrin
gende landen op het gebied van research & development. 
Hier moeten wij wat aan doen, maar daarbij moet men zich 
wel realiseren dat het opvoeren van R&D geen zin heeft als 
er geen bedrijven en organisaties zijn die de resultaten m de 
markteconomie weten toe te passen. Vernieuwingen in 
bedrijven zelf zijn dus nodig en dit alles is alleen mogelijk bij 
een innovatief overheidsbeleid, waarbij belangrijk zijn dere
gulering, privatisering, defiscalisering. Vernieuwingen m 
bestaande bedrijven en nieuwe starters moeten gereali
seerd worden in een innovatie-stimulerend klimaat.

Naast een algemeen voorwaarden scheppend beleid 
is het Technologiebeleid de invulling op een specifiek 
beleidsonderdeel. Dat is broodnodig.

De VVD onderschrijft de noodzaak om met name het 
midden- en kleinbedrijf wat betreft R&D inspanningen te 
stimuleren. Het generieke karakter van de innovatie stimule
ringsregeling spreekt de fractie zeer aan. De VVD is van 
mening dat het bedrijfsleven bij de vormgeving van het 
beleid aangaande de technologische aandachtsgebieden, 
wat betreft inhoudelijke keuze van onderwerpen en 
gebieden, veel meer betrokken dient te worden. Het 
bedrijfsleven dient zich hiertoe wel te mobiliseren. Een 
motie gaf het belang dat de VVD-fractie hieraan hecht, aan.

Vervolgens werden er enkele opmerkingen gemaakt 
over de marktgerichtheid van de technische wetenschappe
lijke instituten, zoals TNO en GTI’s. De VVD-fractie vraagt 
zich af of hier gezien het financieel belang van de overheid 
stimulerende mogelijkheden liggen. Ook de mogelijkheid 
van een zekere mate van privatisering zou hier op zijn plaats
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kunnen zijn. De Commissie Zegveld spreekt bijvoorbeeld 
over contactresearch.

De VVD-fractie benadrukt de grote waarde van de 
Innovatieve Onderzoek Programma’s, mede gezien de 
actieve rol van het bedrijfsleven daarin.

Het innovatieve overheidsaanschaffmgsbeleid richt 
zich tot nu toe op drie sporen, namelijk het bevorderen en 
doorzichtiger maken van de overheidsmarkt, het verbeteren 
van procedures en regels en het verbeteren van inkoopma
nagement. De VVD wil hierbij ook nog op een vierde, 
belangrijk spoor wijzen: namelijk het aanschaffingsbeleid 
van producten en diensten die nog niet bestaan, doch waar 
op het niveau van een functiespecialisatie wel een behoefte 
gedefinieerd kan worden. Pas dan kan er volgens de VVD 
gesproken worden over een echt innovatie aanschaffingsbe
leid. Het verschaffen van ontwikkelingsopdrachten voor 
nieuwe producten zou een mogelijk vierde spoor kunnen 
zijn.

In het rapport worden suggesties gedaan om bedrij
ven de mogelijkheid te geven meer aan R&D te doen. De 
VVD is van mening dat maatregelen als fiscale aftrekbaar
heid van R&D kosten, de moeite van het overwegen waard 
zijn. Te meer daar landen als Japan, Amerika, Frankrijk, 
Zweden en België een dergelijke benadering wel kennen. 
Tenslotte wordt er gesteld dat bij de uitvoering van het 
technologiebeleid en het innovatiebeleid sprake is van een 
grote spreiding over meerdere Departementen, terwijl de 
verantwoording bij de Minister van Economische Zaken ligt. 
Dit maakt de controlerende taak van de Tweede Kamer, 
voor dergelijke belangrijke beleidsonderdelen, er niet 
gemakkelijker op.

Concluderend kan gesteld worden dat er bij de ver
schillende politieke partijen een duidelijke overeenstem
ming over de noodzaak van een Technologiebeleid viel 
waar te nemen. Zij het dat er op specifieke onderdelen 
verschillen in benadering waren te bespeuren.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : D rs .ir.m g . B.J.C. v a n d e r Kooy, te l 

070-614911. tst. 2393.)

Eerste Kamer:

Beleidsdebat Buitenlandse Zaken
Eén van de belangrijkste thema's uit het betoog van 

VVD-woordvoerder Van Bemmelen, was de onderlinge ver
houdingen tussen de westelijke, democratische landen. Hij 
constateerde duidelijke verschillen m benadering tussen 
bijvoorbeeld de Verenigde Staten en de West-Europese 
landen.

De VVD-fractie is van mening dat het opsporen van 
de oorzaken, die tot minder onderlinge waardering tussen 
de Westerse democratieën hebben beleid, ons veel kan 
leren omtrent het verschil in appreciatie tussen de VS en 
West-Europa voor belangrijke politieke gebeurtenissen. 
Centraal daarin stonden de Poolse crisis, de aanleg van de 
Russische gastoevoerleidmg naar West-Europa, de oorlog in 
Afghanistan en het neerschieten van een Zuid-Koreaans 
lijnvliegtuig. De VVD-fractie is de mening toegegaan dat in 
veel van deze gebeurtenissen de reactie van de Verenigde 
Staten beter dan de Europese reactie blijk gaf van de 
afschuw tot de ware aard van het Sovjet-Russische systeem. 
Als Europeanen moeten wij toch diep bedroefd zijn dat door 
de houding van de Grieken, die ten tijde van het incident 
met het Zuid-Koreaanse vliegtuig het voorzitterschap van de 
Europese Raad vervulden, de Tien van Europa niet in staat 
bleken tot een veroordeling van dit onmenselijke gebeuren.

We constateren dat onderwerpen, beter gezegd tragedies, 
als de oorlog in Afghanistan en het neerschieten van een 
Boeing 747 een diepe indruk maakt op het Amerikaanse 
publiek en scherpe reacties oproept van haar politieke 
leiders. Een en ander vormt toch een duidelijk verschil ten 
opzichte van de Europese reactie.

Het is evident, dat in Europa weinig behoefte bestaat 
aan het langer stilstaan dan strikt noodzakelijk is bij deze 
gebeurtenissen. Men wil snel terug naar de orde van de dag. 
Schuilt daarin niet een te grote bereidheid van Europese 
staten om compromissen te sluiten met het Sovjet-bestel? Wij 
zullen het antwoord van de minister op die vraag met 
belangstelling afwachten, omdat een dergelijke bereidheid 
de eerste wankele schreden op de weg naar fmlandisermg 
kunnen betekenen.

Mensenrechten
De VVD-fractie kan zich niet aan de mening onttrek

ken dat ten aanzien van de Sovjet-Unie een te gemakkelijke 
houding wordt aangenomen door deze regering. Zulks is 
wellicht het resultaat van een complexe afweging waarin 
economische betrekkingen een rol speelden. Ik wil hier 
echter spreken over een omgekeerd beloningssysteem. Nog 
afgezien van het Sovjet-Russische optreden m Afghanistan, 
vindt er juist in de Sovjet-Unie zelf een verharding plaats op 
het gebied van de mensenrechten. Die ontwikkeling is 
geheel in tegenstelling tot de gerechtvaardigde verwachtin
gen na het Accoord van Helsinki. Bijvoorbeeld het echtpaar 
Sacharov, twee lichamelijk zieke oude mensen, maar geeste
lijk te sterk voor het Sovjet-systeem. Bijvoorbeeld mevrouw 
Irma Grivnina, de Moskouse dissidente, die om politieke 
redenen een verbanningsstraf van 5 jaar heeft uitgezeten en 
thans weer met arrestatie wordt bedreigd. Juist deze dagen 
protesteert de Stichting Comité Vladimir Boekovsky voor de 
Russische ambassade m Den Haag tegen de behandeling 
van Irma. Nederlandse parlementariërs nemen terecht deel 
aan deze manifestatie.

Omdat een slecht voorbeeld, ook in de politiek, vaak 
gemakkelijk wordt gevolgd, zijn wij van mening dat juist het 
gedrag van grote staten kritisch moet worden getoetst aan 
beleidsdoelstellingen inzake mensenrechten. Indien wij in 
de toekomst waarde willen hechten aan handtekeningen 
onder verdragen inzake wapenbeheersing, dan staan wij 
vandaag voor de opdracht van een correcte uitvoering van 
de afspraken m Helsinki. Met andere woorden voor ons is 
een handtekening m Geneve niet beter dan m Helsinki.

Wapenexport
De regering is van mening, dat de Europese landen 

een gezamenlijk standpunt zouden moeten innemen ten 
opzichte van de wapenexport naar het Midden-Oosten. De 
VVD wil de Minister dringend verzoeken de onmiddellijke 
stopzetting van wapenleveranties aan oorlogvoerende par
tijen te bevorderen. Juist omdat Europa in het Midden- 
Oosten géén militaire doeleinden, beoogt kan het beter dan 
de supermachten aldaar een bemiddelende rol vervullen. In 
deze zijn wij van mening dat het met aangaat dat sommige 
Europese landen de vorming van een Europese Unie toejui
chen, terwijl zij tegelijkertijd een volstrekt onafhankelijke rol, 
ook als wapenleverancier, willen blijven vervullen m een 
conflicht dat verstrekkende gevolgen kan hebben m de 
wereldpolitiek.

Ook m dit opzicht is er een betere afstemming nodig 
tussen het gedrag van sommige Europese landen en de 
politiek van de Verenigde Staten, met name ten aanzien van 
het conflict m de Golf.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : A .M . van B em m elen. tel. 070- 
244742.)
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Aan de abonnees,
De Tweede-Kamerfractie van de VVD gaat op reces 

van 29 juni t/m 27 augustus. In die periode zal de VVD- 
Expresse niet uitkomen. Uit het parlement zijn dan immers 
geen actuele zaken te melden.

Het eerstvolgende exemplaar nr. 47 zal op 31 augustus 
uitkomen.

Index WD-Expresse
Als extra service treft u in het eerstvolgende nummer 

een index aan van alle artikelen die in de periode van 
3 februari t/m 29 juni in deze nieuwsbrief werden geplaatst 
(de nummers 27 t/m 46).

Deze index wordt twee maal per jaar gepubliceerd, 
de vorige index werd afgedrukt in nr. 27 en gaf een overzicht 
van de artikelen die in 1983 werden opgenomen in de VVD- 
Expresse.

Nota W D  Tweede-Kamerfractie
Op 21 juni heeft de VVD Tweede-Kamerfractie een 

nota gepubliceerd over deregulering en privatisering in 
theorie en praktijk.

Jan te Veldhuis heeft deze nota samengesteld in sa
menwerking met Loek Hermans, Robin Linschoten, Jaap 
Metz en Jan-Cees Wiebenga.

De nota zal in de eerste plaats een leidraad zijn voor 
de gemeentelijke en provinciale overheden. Zij gaat in op de 
oorzaken van overregulering, op de problemen uit de prak
tijk, de noodzaak tot dereguleren en de mogelijkheden tot 
privatiseren.

U kunt deze nota bestellen door ƒ 7,50 over te maken 
op giro 40.18.232 t.n.v. VVD-Informatierekening te 's-Graven
hage, met vermelding van „nota deregulering".

Ed Nijpels niet naar Straatsburg
Het hoofdbestuur van de VVD heeft zich maandag 25 

juni in Utrecht gebogen over de vraag of de VVD-frac- 
tievoorzitter Ed Nijpels zijn door voorkeurstemmen verkre
gen zetel in het Europees Parlement zou dienen te aan
vaarden.

Zoals bekend had de Verkiezingsraad van de VVD, 
op advies van het hoofdbestuur, Nijpels, zoals dat destijds 
ook met zijn voorgangers Wiegel en Rietkerk was gebeurd, 
op een normaal gesproken onverkiesbare veertigste plaats 
gezet.

Bij het overleg binnen het hoofdbestuur heeft met 
name de vraag gespeeld of een combinatie van het frac- 
tievoorzitterschap in de Nederlandse Tweede Kamer en het 
lidmaatschap van het Europees Parlement gezien de werk
zaamheden, die beide functies met zich mee brengen, een 
reeële mogelijkheid is.

Het hoofdbestuur kwam daarbij tot de conclusie dat 
een dergelijke combinatie wat tijdbeslag betreft niet te 
verenigen zou zijn, hetgeen resulteerde in het advies aan Ed 
Nijpels om af te zien van zijn zetel in het Europees Parlement.

De Tweede Kamerfractie van de VVD heeft zich 
hedenochtend bij het oordeel van het hoofdbestuur aange
sloten.

Ed Nijpels zal dienovereenkomstig het Centraal Stem
bureau laten weten zijn benoeming tot lid van het Europees 
Parlement met te zullen aanvaarden.

Middenschoolexperimenten
De beslissing van de bewindslieden van Onderwijs en 

Wetenschappen om het aantal middenschoolexperimenten 
met hooguit 10 uit te breiden draagt het karakter van een 
compromis, waar de VVD niet ontevreden over is.

Van de oorspronkelijke wens vanJaet CDA om 30 
nieuwe experimenten toe te staan is maar een fractie gerea
liseerd. Een vloeiende invoering wordt hiermee geblok
keerd.

Uitbreiding met een beperkt aantal benadrukt ook de 
afspraak tussen de minister-president en de voorzitter van 
de VVD-fractie in de zomer van 1983.

Van belang is, dat de 10 toe te wijzen experimenten 
zullen moeten voldoen aan goede, inhoudelijke, onderwijs
kundig verantwoorde criteria. Deze criteria zullen duidelijk 
in de wet moeten worden vastgelegd zonder dat dit mag 
betekenen dat in beginsel een ongelimiteerd aantal experi
menten kan worden toegewezen. Anders zou van geruisloze 
invoering sprake zijn. De positie van de huidige midden
schoolexperimenten moet thans nader worden beoordeeld.

(Voor n adere informatie: A.J. Evenhuis, tel. 070-614911. 
tst.2367.)

Besluit Afbreking Zwangerschap
De afgelopen week vond in de Tweede Kamer de 

tweede ronde plaats van de behandeling van het Besluit 
Afbreking Zwangerschap (zie ook Expresse nr. 43).

Van VVD-zijde werden onder andere de volgende 
punten nader toegelicht;

Abortus in het ziekenfonds
De VVD-fractie toonde zich in de eerste plaats voor

stander van het opnemen van een kliniekabortus in het 
ziekenfondspakket. De minister voelde hier blijkens zijn 
antwoord met veel voor. Hij stelde dat eerst de stelselwijzi
ging moet worden afgewacht met de daarbij behorende 
adviezen van de verschillende adviesorganen.

Echter, zo werd nu van de zijde van de VVD betoogd,
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in de concept-adviezen van de Nationale Raad voor de 
Volksgezondheid en de Nationale Ziekenfondsraad ontbre
ken concrete voorstellen tot pakketverkleining (dat wil zeg
gen verkleining van het aantal door de ziekenfondsen ver
goede medische handelingen).

Bovendien gaan deze adviezen eerder over het stelsel 
van verzekering dan over de inhoud van het pakket.

Het wachten op de definitieve adviezen biedt dus 
geen oplossing. Integendeel, het zal alleen de periode van 
rechtsongelijkheid tussen klinieken en ziekenhuizen ver
lengen.

De VVD blijft dus pleiten voor opneming van abortus 
in het ziekenfondspakket, inclusief de klimekabortus.

Inhoudelijke bezwaren tegen de maatregel
Uit het antwoord van de Minister m eerste termijn 

bleek, zo stelde de VVD-fractie vast, dat de Regering is 
tegemoetgekomen aan haar bezwaren.

Uit een nieuwe tekst voor artikel 28 en de toelichting 
daarbij blijkt, dat het niet de bedoeling was om het professi
onele handelen van de arts per individueel geval te laten 
toetsen. De oude tekst van artikel 28 bevatte die mogelijk
heid wel. Het gevolg van de verandering is nu dat alleen 
toetsing van het beleid van de arts in een reeks van gevallen 
mogelijk is. Dat is ook in overeenstemming met de Abor
tuswet.

In de oorspronkelijke tekst werd een toetsing voorge
steld aan „objectiveerbare elementen m de situatie van de 
vrouw". Dat was voor de VVD onaanvaardbaar, omdat daar
mee de inspecteur van de volksgezondheid zou kunnen 
treden in de inhoud van het besluitvormingsproces en in de 
eigen beslismgsbevoegdheden van de vrouw en van de arts.

Kortom: De mogelijkheid om per individueel geval te 
toetsen is vervallen, er is slechts een toetsing van het beleid 
van de arts mogelijk, en toetsing aan objectiveerbare ele
menten m de situatie van de vrouw is vervangen door 
toetsing aan zorgvuldigheidsvereisten zoals die reeds m de 
Abortuswet staan vermeld.

Juridische bezwaren
In de eerste termijn stelde de VVD dat de huidige wet 

geen basis biedt voor bepalingen zoals m artikel 28. Een 
algemene maatregel van bestuur kan nimmer een bepaling 
bevatten, waartoe de wet geen uitdrukkelijke machtiging 
geeft. De VVD-fractie vindt, dat dit bezwaar nog steeds 
overeind staat.

Een en ander heeft ertoe geleid, dat de VVD haar 
oorspronkelijke motie om artikel 28 te laten vervallen heeft 
ingetrokken. Die motie sprak namelijk ook uit, dat artikel 28 
om inhoudelijke redenen ongewenst was. Dat nu geldt niet 
meer.

Echter, de bezwaren van legislatieve en juridische 
aard zijn er nog wel en daarom was het indienen van een 
nieuwe motie noodzakelijk. Daarin wordt de regering 
gevraagd te bevorderen dat in de adviesaanvrage aan de 
Raad van State een oordeel wordt gevraagd over deze 
bezwaren van de Kamer.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs, D.J.D, D ees, tel. 070-614911, 
tst. 2191.)

Tweede deel „1 juli-pakket” -  
wijziging ziektewet

De kortingen op de uitkeringen in het kader van het 
oorspronkelijke 1-juli-pakket zijn aanmerkelijk verzacht. Om 
toch de geplande ombuiging te realiseren zijn alternatieve 
voorstellen gedaan. Te weten:

1) De maximering van het ziekengeld tot 100% netto.
2) Het voorstel om de AAW-mkomenstoets uit te breiden tot 

diegenen die reeds voor 1-1-79 AAW-gerechtigd waren 
op wie de AAW-inkomenstoets nog niet van toepassing 
was.

De VVD is accoord gegaan met de wijziging van de 
ziektewet. Een ziektewet, die kan leiden tot meer dan een 
100% netto-uitkenng, dus tot een bonus op ziekte, zo'n ziekte
wet is zelf ziek, op z'n minst ongezond, aldus VVD-woord- 
voerder Ad Nijhuis. Het gaat hier om meer ziekengeld dan 
er aan netto loon gederfd wordt, hetgeen principieel in strijd 
is met de verzekeringsgedachte. Het gaat hierbij niet slechts 
om een simpele systeemfout, doch veel meer om de achter
liggende ongezonde oorzaak, de ontwrichting in de bruto- 
netto loonsverhoudmg. Onze woordvoerder heeft nog eens 
benadrukt dat de ombuigingen er op zijn gericht de toren
hoge lastendruk tot verantwoorde proporties terug te bren
gen met als doel het bewerkstelligen van een betere en 
gezondere bruto-netto verhouding.

Daarnaast speelt ook nog een rol dat als gekeken 
wordt naar de offers die van langdurig uitkeringsgerechtig
den gevraagd worden, dat dan het aftoppen van bovenmatig 
ziekengeld het minste is wat er gedaan dient te worden.
Naar het oordeel van de VVD dient het dan ook niet bij deze 
maatregel te blijven, doch zal volgend jaar een substantiële 
ombuiging in de sfeer van de ziektewet via de bovenwette
lijke regelingen met mogen worden afgeschoven op de 
werkgevers.

Ook met het tweede voorstel, de ombuiging van de 
AAW-inkomenstoets heeft de VVD ingestemd, zij het dat er 
hierbij wel enige aarzeling was met betrekking tot de uitvoe
ring: de overgangsmaatregel tot 1 januari 1985 op basis van 
de methode van de wet Tweeverdieners. Dit alles maakt dit 
wetsvoorstel technisch zeer ingewikkeld. Dit voorstel houdt 
in dat de AAW-gerechtigden van voor 1 januari 79 hun 
relatieve voordeelspositie ten opzichte van de nieuwe geval
len kwijtraken. Een gelijke behandeling van oude en nieuwe 
gevallen is ook te verdedigen tegen de achtergrond van het 
unanieme SER-advies van 1975. Voor alle AAW-ers geldt nu 
de inkomenstoets. Dit wil zeggen dat men in aanmerking 
komt voor de hoge-, de midden- danwel de lage grondslag 
(100%, 85%, resp. 70%), afhankelijk van het wel of niet 
aanwezig zijn van inkomen bij de gehuwde partner. Zij die 
boven hun AAW-uitkenng ook nog een WAO-uitkermg heb
ben, krijgen de nadelen gecompenseerd. Dit betekent dat 
het nu aangenomen voorstel feitelijk alleen effectief is voor 
diegenen die alleen een AAW-uitkering hebben (vroeg- 
gehandicapten en ex-zelfstandigen).

De VVD heeft het wel op prijs gesteld dat de Rege
ring verklaard heeft dat de inkomenstoets en de daarvoor 
geldende criteria in het kader van de stelselwijziging 
opnieuw aan de orde zal komen.

De VVD wil dan de potentiële discussie aangaan over 
inkomensafhankelijkheid m relatie tot het streven naar indivi
dualisering van uitkeringsrecht.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. G.B. N ijhu is , tel. 070-614911, 
tst. 2548.)
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Wet Open Universiteit

Nederland heeft een Open Universiteit. Daarmee 
volgt zij Engeland, waar de Open Universiteit een groot 
succes is gebleken en Duitsland. Onze Open Universiteit 
past in twee beleidskaders: hoger onderwijs en volwasse- 
nen-educatie. De economische, sociale, politieke en vooral 
technologische ontwikkelingen geven de noodzaak aan van 
volwassenen-educatie als een volwaardig onderwijsspoor. 
De tijd is voorgoed voorbij, dat leren vooral met jeugd en 
jonge volwassenheid in verband moet worden gebracht. De 
Open Universiteit is bedoeld voor volwassen mensen, die 
om wat voor reden dan ook geen gebruik maken van het 
reguliere hoger onderwijs. Zij heeft een functie te vervullen 
in de maatschappij van morgen, waarin kennis en kunde snel 
verouderen. De volwassen burger moet zich steeds opnieuw 
vormen en ontwikkelen om zicht en greep te krijgen op alle 
veranderingen waarmee hij geconfronteerd wordt. Techno
logie en herverdeling van arbeid vraagt meer dan ooit om 
wederkerende educatie, van basis-educatie tot Open Uni
versiteit.

De instelling biedt open hoger afstandsonderwijs:
a. open toegang, dus niet gebonden aan diploma’s.
b. open programmering, de student bepaalt zelf zijn stu

dieprogramma, dat kan leiden tot een wetenschappelijke 
opleiding met de bijbehorende titulatuur. Het programma 
kan ook bestaan uit afzonderlijke cursussen, die bijv. 
samenhangen met een beroep.

c. open studietempo, zodat de student zijn studie kan inpas
sen in de andere bezigheden die hij heeft.

d. open in verband 'met de onderwijsvormen en -middelen, 
waardoor de student -  ook voor begeleiding -  niet 
gebonden is aan plaats en tijd.

Het aanbod van de open Universiteit is een vorm van 
onderwijs die berust op zelfstudie. Moderne communica
tiemiddelen als radio, televisie, teletekst, viditel zijn naast 
boeken, geluids- en beeldbanden de belangrijkste hulpmid
delen. Door de graden van openheid en de aard van het 
onderwijs zal de toekomstige student moeten beschikken 
over een grote motivatie, studiezin en studiediscipline. De 
open toegang, niet gebonden aan diploma’s, wekt de ver
wachting dat alles mogelijk is. Door de plaats van de Open 
Universiteit m het beleidskader van het hoger onderwijs 
moeten hoge kwaliteitseisen worden gesteld aan het onder
wijsaanbod. De instroom van studenten moet gebaseerd zijn 
op de verwachting, dat de student m redelijkheid de geko
zen studies kan voltooien. Het succes van de Open Universi
teit is daarom erg afhankelijk van voorlichting, advisering en 
begeleiding via de 18 geografisch over het land verspreide 
studiecentra, die enerzijds relaties onderhouden met andere 
voorzieningen op het terrein van de volwassenen-educatie 
en anderzijds met andere instellingen voor wetenschappe
lijk en hoger beroepsonderwijs. Als bij deze advisering 
leemten m de kennis blijken, moeten die snel en efficiënt 
worden opgevuld. Erkende instellingen en het dag- en 
avondonderwijs voor volwassenen moeten de mogelijkhe
den bieden om die leemten op te vullen in de vorm van 
korte, doelgerichte cursussen die daardoor een paspoort - 
functie krijgen.

Geschilpunt met de Minister was de toegangsleeftijd. 
Al m 1980 hadden Dees en Gmjaar-Maas aangegeven dat 
men vanaf 18 jaar toegang tot de Open Universiteit moest 
kunnen hebben. De Kamer aanvaardde een motie van die 
strekking en Minister Pais had er vrede mee. Minister Deet- 
man voerde de motie echter niet uit en kwam met een wet

waarin de toegangsleeftijd op 21 jaar werd gesteld. In onze 
maatschappij gaan wij er echter vanuit dat men op zijn 
achttiende jaar volwassen is. In tal van wetten hanteert men 
die leeftijd dan ook. Er ligt een voorstel van wet om de 
meerderjarigheidsgrens op 18 jaar te stellen. Er zijn tal van 
achttienjarigen die gaan werken. Er is geen enkele reden 
om hen de mogelijkheid te ontzeggen m te schrijven op 
cursussen van de Open Universiteit. Alleen voor gehandi
capten wilde Deetman een uitzondering maken, als ze maar 
in het bezit waren van een diploma voortgezet onderwijs. De 
VVD heeft echter gekozen voor een principiële benadering 
van eigen keuze in ontplooiingsmogelijkheid voor alle 
achttienjarigen zonder discriminatie. Bij amendement is die 
oorspronkelijk aanvaarde leeftijd van 18 jaar teruggebracht 
in de Wet. De Open Universiteit heeft ook een belangrijke 
taak voor de emancipatie van vrouwen, voor om-, bij- en 
herscholing, voor Postacademisch onderwijs, kortom, met de 
Open Universiteit is er een belangrijk nieuw stuk infrastruc
tuur voor volwassenen die behoefte hebben aan hoger on
derwijs.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie  m evr, M .J .H  d e n  O uden-D ekke rs , 

tel. 070-614911, tst. 2283.)

Inkomensnotacumulatieproblematiek
Een van de aspecten van de inkomensontwikkeling 

waaraan de Inkomensnota terecht een beschouwing wijdt is 
de zogenaamde cumulatieproblematiek; het samengaan van 
negatieve effecten, die ontstaan door het opeenstapelen van 
kortingen en bezuinigen op het directe inkomen, het vermin
deren van fiscale aftrekmogelijkheden alsmede de bezuini
gingen op voorzieningen en inkomensafhankelijke subsidies. 
Het was opvallend dat tijdens de hoorzitting over het 1 juli- 
pakket het merendeel van de belangenorganisaties met 
name over deze cumulatieproblematiek gesproken hebben. 
Daarbij bleek vooral hoe zeer de bezuinigingen op voor
zieningen voor gehandicapten emoties oproepen. Begrijpe
lijk, want het gaat voor hen om eerste levensbehoeften.

De VVD-fractie betreurde het dan ook dat de be
schouwing in de nota over de cumulatieproblematiek slechts 
beschrijvend van aard is en m het geheel niet ingaat op 
concrete beleidsvoornemens. De problematiek is volgens 
het kabinet moeilijk te analyseren omdat door het individu
ele karakter de cumulatie-effecten moeilijk grijpbaar zijn.

Hooguit kan ten opzichte van specifieke deelcatego
rieën een globale inventarisatie gemaakt worden. Voor 
gehandicapten (AAW/WAO/WSW) is dat gebeurd in het 
kader van de uitvoering van de motie-Franssen (Eerste 
Kamer). De VVD heeft er vorig jaar reeds op gewezen dat er 
schrijnende gevallen van cumulatie kunnen ontstaan. De 
cumulatieeffecten kunnen individueel immers bij maximale 
cumulatie zeer negatief uitpakken. De staatssecretaris De 
Graaf heeft dat ook moeten erkennen en heeft ons toegezegd 
enkele niet onbelangrijke correcties aan te brengen m met 
name de vervoersvoorziening voor gehandicapten.

Onze woordvoerder, Ad Nijhuis, heeft tijdens het de
bat forse kritiek geleverd op CDA en PvdA. Zij hadden 
immers gevraagd om bij het debat over de inkomensnota 
tevens de cumulatieproblematiek te betrekken en vervol
gens hebben zij er slechts zeer summier en in algemene zin 
iets over gezegd. Zij zijn anders dan de VVD in het geheel 
met ingegaan op concrete beleidsvoornemens, terwijl juist 
de kern van de motie-Franssen is dat onevenwichtigheden 
en toekomstige maatregelen vermeden dient te worden.

Zowel PvdA als CDA hadden recentelijk tijdens een
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openbare bijeenkomst aangekondigd zich over de beleids
voornemens te zullen uitspreken. Ten opzichte van de 
betrokkenen hebben zij daarmee verwachtingen gewekt die 
ze tijdens het debat niet hebben waargemaakt. De VVD 
heeft dat wel gedaan en heeft bovendien door middel van de 
bij het 1 juli-pakket ingediende en aangenomen WAO-motie 
een fors anti-cumulatieeffect voor 1985 bewerkstelligd.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. G.B. N ijhu is , tel. 070-614911, 

tst. 2548.)

U neemt toch ook een abonnement op de 
VVD-Expresse!

-  Wilt u wekelijks actuele informatie ontvangen over de 
standpunten van de VVD Tweede- en Eerste-Kamer- 
fractie?

-  Wilt u de nieuwe rapporten van de prof.mr. B.M. Tel- 
dersstichting gratis aanvragen?

-  Heeft u behoefte aan meer achtergrondinformatie?

Dan kunt u nu een abonnement nemen op deze VVD- 
Expresse. Voor ƒ 5 0 -  per jaar kunt u zich abonneren door 
onderstaande bon in te vullen en op te sturen in een 
enveloppe zonder postzegel naar:

VVD-Expresse 
Antwoordnummer 1877 
2500 WB 's-Gravenhage

------------------------------------------------------------ - > < f

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

Ondergetekende:

Naam: .................................................................................................

Adres:.................................................................................................

Postcode: ...........................................................................................

Woonplaats:.......................................................................................

□  geeft zich op als abonnee van de VVD-Expresse.

N o g  g e e n  g e ld  o ve rm a ke n  w ij zenden  u een  a c c e p tg iro k a a rt.
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DOCUM ENTATIECENTRUM  
HEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN

Aan de abonnees,
Bij het verzamelen van de copy voor nr. 45 van de 

VVD-Expresse bleek dat nog niet alle debatten in de 
Tweede Kamer waren afgerond.

Wij hebben daarom besloten nog een extra nummer 
uit te brengen om ook aan deze laatste actuele politieke 
zaken aandacht te besteden. Het eerstvolgende nummer, nr. 
48, verschijnt 31 augustus a.s.

In dit nummer treft u aan de index van alle artikelen 
die in de periode van 27 januari 1984 t/m 29 juni 1984 
opgenomen werden in onze nieuwsbrief (nr. 26 t/m 46). De 
onderwerpen zijn alfabetisch gerangschikt.

Mededelingen van het hoofdbestuur en nieuwe rap
porten van de prof.mr. B.M. Teldersstichtmg zijn met in dit 
overzicht opgenomen.

Het nabestellen van artikelen is niet mogelijk.

De redactie.

Voorjaarsnota
Voor het eerst sinds jaren daalt zowel het financie

ringstekort als de belasting- en premiedruk.

Realisa Ontwerp Voor
tie '84 begro jaars

ting '84 nota '84

-10,8 -12,1 ' -10,7
55,9 55,0 54,6

Financieringstekort 
Collectieve lastendruk

Wat zich voltrekt is een klem financieel economisch 
wonder, waar behalve de opleving van de internationale 
conjunctuur zonder twijfel het kabinetsbeleid mede toe bij
draagt. Nederland profiteert meer dan evenredig van de 
oplevende internationale conjunctuur. De export in het eer
ste kwartal 1984 lag 9% hoger dan een jaar eerder in 
dezelfde periode. De economische groei van 1984 komt 
minstens op 2% uit. Dit wordt bereikt zonder enige stimule
ring van de vraag, zoals door de oppositie steeds bepleit. 
Tevens is een belangrijk economisch winstpunt, dat de 
bedrijfsinvesteringen flink aantrekken (met 6% na-correctie). 
Ook nemen de overheidsinvesteringen voor het eerst sinds 
jaren weer toe. Gezien de zeer ruime monetaire situatie en 
de door het CPB nogal optimistisch mgeschatte besparingen 
voor gezins- en bednjfshuishoudmgen (6,3% NI in 1984 
tegenover 4,4% in 1983) acht de VVD-fractie het niet onaan
nemelijk dat ook de particuliere consumptie -  in plaats van 
met 0,5% te dalen -  in 1984 nog iets stijgt.

Het behoeft nauwelijks betoog, dat de VVD-fractie 
extra stimulering van de binnenlandse bestedingen onnodig 
acht. De VVD acht het PvdA plan dan ook een hoogst 
onverstandig antwoord op de nog resterende structurele

onevenwichtigheden in onze economie. Juist nu het structu
rele herstelbeleid van het kabinet de eerste vruchten gaat 
opleveren, wil de PvdA de uitemdelijke oogst bederven met 
een plan om 14 mld. minder te bezuinigen en 16 mld. meer te 
stimuleren tussen nu en 1987. De financiële nasleep (na 1987) 
van dat plan laat de PvdA zorgvuldig buiten beeld. Die wordt 
doorgeschoven naar een volgend kabinet en een volgende 
generatie belastingbetalers.

Financieringstekort en collectieve lasten
Het regeeraccoord vraagt:
-  het financieringstekort terug te brengen van 7,5% NI in 

1986
-  de collectieve lastendruk op z’n minst te stabiliseren op 

het niveau van 1982, dat wil zeggen deze op of onder 
53,6% NI te brengen.

Getoetst aan deze doelstellingen komt het financieringste
kort dit jaar met 10,7% NI heel dicht bij het tijdpad-niveau 
van het regeeraccoord van 10,5% in 1984. De 7,5%-doelstel
ling moet dan ook in 1986 gehaald kunnen worden.

De VVD-fractie ziet ruimte en mogelijkheden om de 
belastingen en premies tesamen in 1985 met 1,5 a 2% NI te 
verlagen.

De doelstelling met betrekking tot de collectieve 
lastendruk (54,6% in 1984) wordt ongetwijfeld reeds in 1985 
gehaald.

Voorwaarde hierbij is, dat het kabinetsstreven om in 
1985 structureel tussen 9 en 10 miljard te bezuinigen wordt 
waargemaakt. Aan de VVD-fractie zal dat met liggen. Het 
beginnend economisch herstel mag met in de waagschaal 
gesteld worden door onverhoedse zwenkingen in het beleid.

Meevallers en tegenvallers
De meevallers van 3,9 miljard uit de voorjaarsnota zijn 

het saldo van extra ontvangsten van ƒ 4,4 miljard en hogere 
uitgaven van ƒ 0,5 miljard. Deze hogere uitgaven stellen de 
VVD-fractie teleur. De centrale doelstelling van het kabinet 
is immers de omvang van de collectieve sector en dus de 
collectieve uitgaven terug te dringen.

De VVD-fractie vraagt zich hierbij af of er met een nog 
hardere hand van de minister van Financiën nodig is en of 
het met aan te bevelen is alsnog kasplafonds per begrotings
hoofdstuk in te stellen.

Op een aantal punten is de kamer debet aan tegenval
lers, zoals het achterwege laten van de 3% korting op de 
bovenminimale WWV uitkeringen per 1 juli jl. (75 miljoen) 
en de vertraging van de ombuigingen in de WSW (35 mil
joen).

De CDA-fractie doet er goed aan zich voortaan aan de 
uitgezette en geaccordeerde koers te houden, tenzij er een 
gezamenlijk gedragen alternatief per compensatie wordt 
aangereikt.

Het kabinet moet echter ook de hand in eigen boezem 
steken, onder andere door met te laat ingediende respec
tievelijk onvoldoende uitgewerkte ombuigingsmaatregelen
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te komen. Hierbij valt te denken aan de trendvolgers (40 mil
joen) en de voordeurdelers (35 miljoen). Tevens schort het 
op het terrein van de volksgezondheid aan verbeeldmgs- en 
daadkracht bij het ombuigen. Verontrustend is de ontwikke
ling van de post bijstandsuitgaven thuiswonenden (130 mil
joen).

Lastenverlichting bedrijfsleven
Het regeeraccoord houdt de opdracht in de lasten 

voor het bedrijfsleven jaarlijks met l j  a 2 mld. te verlichten. 
De VVD-fractie houdt voor 1985 vast aan een lastenverlich
ting voor het bedrijfsleven van 2 mld. op transactiebasis of 
1,5 mld. op kasbasis. De vermogenspositie van het bedrijfs
leven geeft hier nog steeds alle aanleiding toe. Nu tornen 
aan de WIR schokt het vertrouwen van investeerders voor 
wie een zeker en bestendig beleid cruciaal is. Hierover 
heeft de VVD-fractie een motie ingediend welke inhoudt, 
dat geen fundamentele wijzigingen m de WIR worden aan- 
gekondigd dan na advisering van de SER, en dan pas na 
1986. De motie is door de Kamer aangenomen. Bij de invul
ling van het lastenverlichtingspakket voor 1985 moet het 
kabinet streven naar een evenwichtige verdeling tussen 
verlaging van de werkgeverslasten (als percentage van de 
loonsom) en fiscale maatregelen (arbeidsmobiliteit bevorde
rende invulling). Tevens hecht de VVD-fractie sterk aan het 
invoeren van een (gedeeltelijke) aftrek van nieuwe aande
len, verlichting van de vermogensbelasting voor in de 
onderneming belegd risicodragend vermogen, en een ver
dere tegemoetkoming in de fiscale oudedagsreserve.

Werk en inkomen
Door de hogere economische groei zal de werkgele

genheid weer kunnen toenemen. De VVD-fractie is ervan 
overtuigd, dat de marktsector volgend jaar al meer zal 
groeien dan de collectieve sector inkrimpt. Toch zal het 
grootste deel van de groei in arbeidsaanbod op korte termijn 
opgevangen moeten worden door speciale programma's. 
Hierbij doelt de VVD met name op de schoolverlaters en op 
de langdurig werklozen, zowel de jeugdigen als de ouderen. 
De VVD denkt hierbij onder andere aan:
-  verhoging van het leerlingstelsel,
-  deeltijdarbeidsplaatsen met deeltijdscholing en behoud 

van uitkering onder leiding van oudere werknemers als 
mentoren,

-  versterking van de regionale bemiddeling, versoepeling 
van het ontslagbeleid en vrijwillige remigratieregelingen 
voor (werkloze) buitenlandse werknemers.

Wat van het kabinet gevraagd mag worden is een 
bijdrage te leveren tot een optimaal decentraal overlegkli- 
maat. Die bijdrage moet naar de mening van de VVD-fractie 
vooral bestaan uit een flinke belasting- en premieverlagmg 
voor werkgevers en werknemers.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : dr. R.W . d e  K orte , tel. 070-614911, 
tst. 2650.)

Gele kaart voor staatssecretaris Brokx
Het gaat met goed met de bouw van premiekoop A- 

en B-woningen. Dit jaar dreigt nog met de helft van de 
geplande 30.000 woningen m deze sector te worden 
gebouwd. Deels komt dat doordat gemeenten onnodige 
belemmeringen m de weg leggen, met name via ongunstige 
verkoopvoorwaarden of erfpacht voor de grond en extra 
eisen bij de hypotheekgarantie. Een belangrijke oorzaak is 
echter ook het nieuwe subsidiesysteem, dat staatssecretaris

Brokx tegen de zin van de VVD op 1 januari van dit jaar heeft 
ingevoerd. Na een halfjaar werken met het nieuwe subsi
diesysteem maakte de Tweede Kamer de balans op, en die 
was bepaald zeer ongunstig. De lagere inkomensgroepen 
komen niet aan de bak en aan de bovenzijde van de mko- 
mensschaal vallen de tweeverdieners eruit doordat hun 
gezamenlijk inkomen te hoog is om voor subsidie in aanmer
king te komen.

Reeds in een eerder gevoerd mondeling overleg had 
woordvoerder De Beer een aantal concrete suggesties op 
tafel gelegd om het tij te keren. De staatssecretaris ging daar 
echter volstrekt onvoldoende op in. Als gevolg daarvan 
kwam het tot een tweede debat, waarin drie moties werden 
aangenomen.

Allereerst een motie-De Beer (VVD)-Wolters (CDA) 
waarin werd gevraagd om op 1 oktober aanstaande met 
verbeteringsvoorstellen te komen zodat het bouwpro
gramma voor volgende jaren zeker wordt gesteld. Vervol
gens een motie-De Beer waarin een onmiddellijke optrek
king van de inkomensgrenzen met 10.000 gulden voor de 
premie A- en B-regelmg werd gevraagd. Op die manier 
kunnen meer gegadigden gebruik maken van de subsi
dieregeling en komen ook de tweeverdieners beter aan hun 
trekken. De motie beoogt bovendien om realisatie van de
30.000 premiekoop A- en B-woningen uit 1984 alsnog veilig te 
stellen in de tweede helft van dit jaar. Dit kost geen extra 
geld.

De derde motie, die van De Pree (PvdA), werd door 
de VVD gesteund en vroeg om nog m dit jaar de subsidie 
voor de laagste inkomens (beneden 32.500 gulden) te verho
gen, Voor de geringe meerkosten van deze motie werd een 
dekking op de VROM-begrotmg aangegeven.

Staatssecretaris Brokx zal er verstandig aan doen, de 
moties uit te voeren. Zo niet, dan maakt hij de passage uit het 
regeeraccoord over bevordering van het eigen wonmgbezig 
tot een dode letter en riskeert hij een extra werkloosheid in 
de bouw van minstens 10.000 arbeidsplaatsen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie :L .M . d e  B eer, tel. 070-614911, 
tst. 2405.)

De rechtspositie van de wethouder
De vergoedingen van staten- en raadsleden

De Tweede Kamer discussieerde op 26 juni met minis
ter Rietkerk van Binnenlandse Zaken over diens voornemens 
ten aanzien van de rechtspositie van de wethouders en de 
vergoedingen van de staten- en raadsleden.

Afgezien van de correctie van een systeemfout bij de 
uitvoering van de sociale wetgeving (premieheffing volks
verzekeringen) waardoor gedeputeerden en wethouders 
onredelijk werden belast, is de minister voornemens de 
rechtspositie van de wethouders enigszins te verbeteren.

Hij wil voorts de vergoedingen van staten- en raadsle
den met 10% verminderen.

De VVD-woordvoerder, Herman Lauxtermann, waar
deerde op zichzelf de voorgenomen maatregelen ten aan
zien van de wethouders, maar hij deelde mee dat deze voor 
hem vooralsnog met méér betekenen dan een begin. De 
VVD-fractie meent dat de rechtspositie van de wethouders 
fundamenteel moet worden verbeterd, conform voorstellen 
dienaangaande van de Vereniging van Nederlandse Ge
meenten.

Herman Lauxtermann diende een motie van deze 
strekking in,die werd mede-ondertekend door CDA en PvdA.
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De VVD-fractie kantte zich tegen de voorgenomen 
korting met 10% van de vergoedingen van de staten- en 
raadsleden. Daarover werd een gezamenlijke motie van 
CDA, PvdA en VVD ingediend.

Een derde motie, tenslotte, van PvdA, CDA en VVD 
had tot strekking de beide andere moties „af te ronden", door 
te vragen de al voorgenomen verbetering van de rechtsposi
tie van de wethouders zo snel mogelijk in te voeren (tesamen 
met de uitvoering van de beide andere moties).

Een PPR-motie, strekkende tot opschorting van de 
10% korting werd -  nu de gezamenlijke motie van CDA,
PvdA en VVD verder ging -  ingetrokken.

Een PSP-motie -  die uitging van het raadslidmaat
schap als volledige dagtaak -  werd met ook de stem van de 
VVD-fractie tegen verworpen.

De drie moties van de grote partijen in de Kamer 
werden -  uiteraard -  met zeer grote meerderheid aanvaard.

In „Provincie en Gemeente" volgt te zijner tijd een 
uitvoeriger bericht.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r, H .Th.M . Lauxte rm ann, te l 070- 
614911, tst. 2035.)

Luchtverontreiniging
Bij de stemmingen over de moties die bij de behande

ling van de zure regen waren ingediend, heeft de VVD- 
fractie om een aantal praktische redenen tegen een tweetal 
moties respectievelijk van het CDA en de PvdA gestemd. 
Beide moties werden door de gezamenlijke steun van CDA 
en PvdA aangenomen.

Hoewel het beoogde doel, het schoner maken van de 
lucht, ook door de VVD volledig werd ondersteund, werd 
tegengestemd, omdat de toe te passen methode en techniek 
dwingend werd voorgeschreven, terwijl het beoogde doel 
ook nog anders en goedkoper kon worden bereikt. Tegen
over het dwingend voorschrijven van de volledige rookgas
ontzwaveling van enkele bestaande centrales, zoals m de 
CDA-motie werd gedaan, stelde de VVD dat ook het toepas
sen van zwavelarme kolen om een lagere S02-uitstoot te 
bewerkstelligen, een oplossing kan bieden tegen lagere 
kosten, zoals dit door de betrokken elektriciteitsmaatschap
pijen werd gesteld.

Tegen de PvdA-motie over het spoedig invoeren van 
loodvrije benzine (zonder dat daaraan een Europese rege
ling ten grondslag ligt) en het verplicht stellen van katalysa
toren had de VVD-fractie praktische bezwaren, te weten:
• het voorschrijven van katalysatoren in auto's als slechts in 

enkele landen loodvrije benzine verkrijgbaar is, beperkt 
in ernstige mate de mogelijkheid in het buitenland te 
rijden,

• het voorschrijven van katalysatoren geeft geen ruimte 
voor andere technieken die eveneens schoon uitlaatgas 
kunnen realiseren,

• de VVD-fractie geeft de voorkeur aan het aangeven van 
kwaliteitsdoelstelling voor uitlaatgassen boven het dwin
gend voorschrijven van technieken door de wetgever,

• de Minister noemde de motie in verband met EEG- 
voorschnften onuitvoerbaar.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R. Braam s, te l 070-614911, 
tst. 2016.)

Jeugdhulpverlening:
Onderdeel: Pleegzorg

In de nota Pleegzorg vindt men de primaire uitgangs
punten van de jeugdhulpverlening terug namelijk:
1. uithuisplaatsing dient achterwege te blijven indien met 

ambulante hulp aan de jeugdige en zijn gezin kan worden 
volstaan,

2. begeleiding van ouders, pleegouders en kinderen,
3. pleeggezmplaatsing gericht op een zo snel mogelijke 

terugkeer naar huis.
De VVD onderschrijft dit.

Bij de voorgenomen capaciteitsreductie m de Jeugd
hulpverlening wordt een zware claim gelegd op de pleeg
zorg die het grootste deel van de beddenreductie zou moe
ten opvangen.

Bezwaar van de VVD is dat geen enkele zekerheid 
bestaat dat de pleegzorg de vraag kan opvangen en dat 
alleen op papier plaatsen en gelden worden toebedeeld.

Knelpunten bij de pleegzorg zijn:
-  het mislukken van 40% van de plaatsingen in pleegge

zinnen,
-  de weerstand van de ouders tegen plaatsing in een pleeg

gezin, omdat plaatsing in een tehuis minder als eigen falen 
wordt beschouwd,

-  er is een tekort aan niet op adoptie-mgestelde pleeggezin
nen die ingezet kunnen worden in tijdelijke plaatsing,

-  de werving van pleeggezinnen, de begeleiding, de toet
sing, de onkostenvergoedingen en de ouderbijdragen.

De VVD-fractie heeft gewezen op het feit dat de 
mogelijkheden van de Pleegzorg met moeten worden 
overschat.

Specialismen van de instellingen ontbreken bij de 
Pleegzorg, terwijl het allebei vormen van uithuisplaatsing 
zijn.

Het valt daarom te betreuren dat de Nota volstaat met 
de uitspraak dat de uitvoering een actief beleid vergt, bij
voorbeeld m de vorm van een actie-plan van de kant van de 
particuliere instellingen en dat hierover nog overleg 
gevoerd zal worden.

Verder werd door de VVD op de volgende punten 
kritiek geuit.

De Nota geeft geen enkele onderbouwing voor de 
verwachting dat een voldoende en goed aanbod van pleeg
gezinnen zich zal aandienen.

Ook de financiële middelen voor het aanvullend be
leid zijn noch mgevuld noch voldoende gericht op de directe 
uitbreiding van het pleeggezmbestand.

De belangen van de geplaatste kinderen zelf komen 
in de nota slechts minimaal aan bod. In dit verband werd de 
staatssecretaris gevraagd hoe zij denkt over een eigen orga
nisatie van pleegkinderen.

Het blokkaderecht: het recht van pleegouders om, 
wanneer zij kinderen langer dan 1 jaar in huis hebben, en 
ouders willen het kind terug hebben, dit te weigeren.

De VVD heeft aangedrongen op actieve voorlichting 
aan ouders over het blokkaderecht. Juist nu het beleid 
gericht wordt op zo kort mogelijke pleeggezmplaatsing.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. A .M . Lucassen-S tau ttener, 
te l 070-614911, tst. 2388.)
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Jeugdhulpverlening:
Onderdeel: Capaciteitsreducties in de 
Jeugdhulpverlening

Het beleid van WVC, Justitie en Onderwijs ten aan
zien van de jeugdhulpverlening richt zich op een verschui
ving van residentiële voorzieningen, tehuizen en dergelijke 
naar ambulante zorg, pleegzorg, dagbehandeling en bege
leide kamerbewoning. Tevens vindt er nog een bezuini
gingsoperatie plaats.

Van het totale bezuinigingsbedrag van 148 miljoen zal 
94 miljoen moeten worden opgebracht door het terugbren
gen van het aantal bedden in de kindertehuizen (1705 bed
den).

Toegezegd was door de regering, dat de beddenre
ductie zou worden opgevangen door aanvullende maatrege
len met daarbij het accent op de uitbreiding van de opvang 
m pleeggezinnen en begeleid kamerbewonen. Hiervoor is 
39 miljoen uitgetrokken.

De verschuiving naar de eerste-lijnszorg met daarbij 
de verbetering van samenhang en spreiding, regionale 
samenwerking, plaatsing dicht bij huis en vooral het beleid 
dat uithuisplaatsing zoveel mogelijk moet worden voorko
men, heeft de VVD-fractie gesteund.

Eveneens zijn wij accoord gegaan met de ombui- 
gmgs-taakstellmg, maar de manier waarop was de VVD- 
fractie een doorn in het oog.

Grote kritiek heeft de VVD-fractie geuit op de aanvul
lende maatregelen om de kinderen op te vangen die uit de 
te reduceren tehuizen komen, en de nieuwe instroom van 
kinderen die niet meer geplaatst kunnen worden in de 
internaten.

Er was bij dit aanvullend beleid niets bekend over: 
welke groepen van jeugdigen in aanmerking komen, de 
criteria, de opzet, de kansen van slagen, de aanloop-penode 
enz.

Zolang het aanvullend beleid niet werkelijk is inge
vuld en gerealiseerd en kinderrechters tot op heden met 
wachtlijsten te maken hebben wanneer zij een kind willen 
plaatsen, blijft de vrees bestaan dat op zeer korte termijn 
door de beddenreductie kinderen op straat zouden komen 
te staan. Derhalve is het onverantwoordelijk niet voor vol
doende opvang te zorgen. De VVD heeft dan ook in een 
motie gevraagd om een garantie dat bij de geplande opera
ties geen kmd op straat komt te staan. Deze motie is met 
algemene stemmen aangenomen.

Voor een deel van het bezuinigingsbedrag, dat opge
bracht zou moeten worden door de beddenreductie, heeft 
de VVD een aantal alternatieven genoemd, waaronder bud
getteren. Ook hierover werd een motie ingediend.

De staatssecretaris van WVC heeft toegezegd zeer 
binnenkort een notitie daarover naar de Kamer te sturen en 
de VVD gevraagd deze motie tot dan aan te houden. Dit 
verzoek is ingewilligd.

In tweede termijn is de staatssecretaris van Justitie, 
Mevrouw Korte-van Hemel, onder grote druk accoord 
gegaan met het voorstel om opnieuw met de provincies en 
de instellingen te overleggen, en via alternatieven, waaron
der budgetteren, tot een nieuw plan te komen en voor 
1 januari 1985 daarover met de Kamer overleg te voeren.

Ook is besloten daarvóór (eind september) de eventu
ele landelijke functie van de vakinternaten met de kamer te 
bespreken.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. A .M . Lucassen-S tau ttener, 
tel. 070-614911, tst. 2388.)

U neemt toch ook een abonnement op de 
VVD-Expresse!

-  Wilt u wekelijks actuele informatie ontvangen over de 
standpunten van de W D  Tweede- en Eerste-Kamer- 
fractie?

-  Wilt u de nieuwe rapporten van de prof.mr. B.M. Tel- 
dersstichting gratis aanvragen?

-  Heeft u behoefte aan meer achtergrondinformatie?

Dan kunt u nu een abonnement nemen op deze VVD- 
Expresse. Voor ƒ 50,- per jaar kunt u zich abonneren door 
onderstaande bon in te vullen en op te sturen m een 
enveloppe zonder postzegel naar:

VVD-Expresse 
Antwoordnummer 1877 
2500 WB 's-Gravenhage

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

Ondergetekende:

Naam: .................................................................................................

Adres:.................................................................................................

Postcode: ...........................................................................................

Woonplaats:.......................................................................................

□  geeft zich op als abonnee van de VVD-Expresse.

N o g  geen  g e ld  o ve rm a ke n  w ij ze n d e n  u een  a c c e p tg iro k a a rt.
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Commentaar VVD-fractie-voorzitter 
EdNijpels op de afgeronde 
begrotingsbesprekingen van het kabinet

De VVD stelt met tevredenheid vast dat het kabinet 
een begroting heeft vastgesteld die in grote lijnen overeen
komt met dat wat de VVD, gezien de financiële positie van 
ons land, noodzakelijk acht.

Het kabinet is gelukkig met bezweken voor de verlei
ding om de problemen voor zich uit te schuiven.
Positief acht de VVD-fractie dat;
1. het financieringstekort van de overheid duidelijk onder 

de 10% zal uitkomen. Dat is ook waar de VVD in juli om 
heeft gevraagd.
de lastenverlichting voor het bedrijfsleven op VA miljard 
is vastgesteld. De verlaging van de vennootschapsbelas
ting, die de VVD overigens liever onmiddellijk had zien 
ingaan, is in ieder geval definitief geregeld voor 1 januari 
1986.
voor de meerjarige echte minima voldoende financiële 
voorzieningen zijn getroffen, 
er komt geen belasting plan, dat betekent dus geen 
verhoging van de BTW.
de inflatie correctie wederom op 100% is vastgesteld, 
voor de bestrijding van de jeugdwerkloosheid zijn vol
doende gelden vrijgemaakt.

2.

De VVD hoopt dat kabinet en regeringsfracties de 
begroting zoveel mogelijk ongeschaden door het parlement 
zullen loodsen.

VVD-commentaar op PvdA-plan: „Om een 
werkbare toekomst”

1. Herstel van volledige werkgelegenheid neemt een cen
trale plaats in in het beleidsplan van VanKemenade, Ritzen 
en Wöltgens. De VVD-fractie deelt het optimisme, dat het 
mogelijk is dit doel op de lange termijn te bereiken.
Alleen deelt de VVD-fractie met de zienswijze dat dit 
door een eenzijdige politiek van arbeidsduurverkorting 
van 3% per jaar (naar 25 uur per week in 1994) kan. Dit is 
een onrealistisch en geforceerd streefcijfer dat het berei
ken van optimale economische groei en herstel van de 
marktsector -  in VVD-ogen een allereerste voorwaarde 
voor herstel van volledige werkgelegenheid -  in de weg 
staat. Dit nog afgezien van de negatieve inkomensconse- 
quenties voor de gemiddelde werknemer gedurende
een langere reeks van jaren.

2. Tot op heden sprak de PvdA zich uitsluitend uit voor 
stimulering van de vraag. Het is lofwaardig, dat voor het 
eerst ook de aanbodstimulering in de PvdA-kring een

kans krijgt. In dit vlak worden interessante suggesties 
gedaan, die in VVD-krmg al veel langer gemeengoed 
zijn. Zoals; aanpassen van de criteria voor passende 
arbeid en passende scholing in combinatie met een actief 
her-, om-, bijscholingsbeleid. De PvdA is blijkbaar nog 
met toe aan zulke belangrijke instrumenten van aanbod
stimulering als deregulering en privatisering. Het is een 
groot gemis dat die in het beleidsplan volledig ontbreken.

3. Voorts is het onrealistisch dat een verdere sanering van 
de overheidsfinanciën geen deel meer uitmaakt van het 
beleidspakket van Van Kemenade, Ritzen en Wöltgens. 
Het financieringstekort daalt nu uitsluitend door inver
dieneffecten van het pakket van loonvoetdaling in samen
hang met arbeidsduurverkorting en van afschaffen van 
WIR-premies. Dergelijke inverdieneffecten zijn in het 
verleden stelselmatig weggebleven. De VVD wil dat 
gedurende deze periode bovendien niet aan de WIR 
wordt getornd. Wordt de WIR op de lange termijn afge
bouwd, dan dient het vrijgekomen geld in andere instru
menten voor mvesteringsstimulering omgezet te worden. 
(Investeringsaftrek, vervroegde afschrijving, resp. ver
dere verlaging van vennootschapsbelasting).

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R.W . d e  K orte , te l. 070-614911,
tst. 2650.)

VVD-commentaar op Rapport Berenschot 
over PTT-spreiding

De VVD zal de nu ter beschikking gekomen gegevens 
nader bestuderen. Verdere beslissingen zullen, wat de VVD 
betreft, in nauw overleg tussen het Noorden, Kamer en 
Kabinet dienen te worden genomen. De uitgangspunten van 
de VVD-fractie mogen na het laatst gehouden debat als 
bekend worden verondersteld.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie  L  M . d e  B eer, te l : 070-614911,

tst. 2405.)

SBDI-affaire eindelijk in de Kamer
Waar gaat het in deze zaak om, die in Limburg en 

daarbuiten zoveel opschudding heeft veroorzaakt in de 
volkshuisvestingswereld.

De kern van deze affaire is gelegen in een belan
genverstrengeling tussen het Sittardse Makelaarskantoor 
Ruyters b.v. en de Woningstichting SBDI, (Stichting tot 
bevordering van bijzondere en algemene woonvorming en 
dienstverlenende instituten) in strijd met de Volkshuisves- 
tmgsregels ter zake.

Op grond van een tussen het Makelaarskantoor en de
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Woningstichting gesloten overeenkomst, mocht de SBDI 
alleen woningen van Ruyters b.v, kopen en deze laatste 
bepaalde ook de prijs.

De ontwikkeling van de Woningstichting bereikte een 
ongekende hoogte, nadat Staatssecretaris Brokx in 1980 de 
mogelijkheid geopend had onverkoopbare en leegstaande 
koopwoningen om te zetten, met financiële steun van het 
Rijk, in huurwoningen.

Een groot aantal van deze onverkoopbare woningen 
waren m het bezit van Ruyters b.v., welke dan ook m 
samenwerking met de SBDI van deze regeling op grote 
schaal gebruik heeft gemaakt.

In totaal werden 1245 woningen door Ruyters aan de 
SBDI verkocht tegen de maximum prijs. Dit als gevolg van de 
overeenkomst tussen beide, waardoor geen reële prijson- 
derhandelmgen mogelijk waren,

VVD-woordvoerder Jos van Rey keerde zich m het 
debat fel tegen het beleid dat staatssecretaris Brokx ten 
aanzien van de SBDI had gevoerd.

Hij kwam tot de conclusie dat 15 miljoen gulden ge
meenschapsgeld was weggegooid als gevolg van op basis 
van de bestaande overeenkomst teveel uitbetaalde gelden 
aan de SBDI en Ruyters b.v., hetgeen door de staatssecreta
ris niet kon worden weerlegd.

Hij onderbouwde zijn uitspraak met de volgende voor
beelden uit het regerings-onderzoek van het Ministerie van 
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening en Milieubeheer:
• Het besluit van het bestuur van de SBDI om 47 ongesubsi

dieerde in casu vrije sector woningen van Ruyters groep 
aan te kopen voor ƒ 8.700.000,-.
Een jaar later stonden deze woningen echter op de balans 
voor ƒ 4.600.000,-.
Van Rey vroeg aan de staatssecretaris of dit in het belang 
van de Volkshuisvesting is geweest, daar de staatssecre
taris middels zijn departement toestemming gegeven 
moet hebben voor de aankoop van deze woningen door 
de SBDI.

• Het bestuur van de SBDI werkte bewust aan de construc
tie mee waardoor onnodig hoge stichtmgskosten ont
stonden.

• Het bestuur van de SBDI was zich bewust van de uiteinde
lijk hoge huren die door de aankopen zouden ontstaan 
tegen de maximum prijzen met alle gevolgen voor het 
beslag op de individuele huursubsidie.

• De constructie „bij aankoop van projecten werden de 
opstallen door de eigenaar verkocht aan Ruyters die 
daarna door verkoopt aan SBDI, de ondergrond daarente
gen wordt door de eigenaar rechtstreeks aan de SBDI 
verkocht en overgedragen", werd door de SBDI verhei
melijkt in haar schriftelijk verzoek aan VROM om voortzet
ting van diverse projecten.

• Het bestuur van de SBDI werkte bewust mee aan de 
winstvorming van Ruyters b.v.

Op grond hiervan vroeg Jos van Rey aan de staatssecretaris 
of hij de civiel-rechtelijke mogelijkheden tot terugvordering 
bij het oude bestuur van de SBDI wilde onderzoeken.

De staatssecretaris beantwoordde deze vraag nega
tief, omdat hij meende dat hij daarvoor geen titel zou 
hebben.

Van Rey drong er vervolgens bij de staatssecretaris 
op aan om initiatieven te ontplooien die een herhaling van 
een zaak als deze in de toekomst zou kunnen voorkomen.

Een zaak waardoor het belang van de volkshuisves
ting zo ernstig is geschaad.

Jos van Rey werd gesteund door het merendeel van 
de fracties in de Kamer die met hem vaststelden dat de 
controle van de staatssecretaris in deze volledig had gefaald.

Frappant was dat alleen CDA-woordvoerder Wolters

deze zo slechte zaak voor de volkshuisvesting m Limburg 
wilde goedpraten.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.F.B. van Rey, te l 070-614911, 
tst. 2549.)

Visserijwet
In de Tweede Kamer was deze week de behandeling 

aan de orde van de wijzigingsvoorstellen van de Visserijwet. 
Het ging daarbij alleen om de binnenvisserij, sport- en 
beroepsvisserij.

Het beleid van staatssecretaris Ad Ploeg is er mede 
op gericht om de mogelijkheden voor de sportvissenj te 
verruimen. Dit is immers m ons land een zeer belangrijke 
vorm van recreatie. Dit betekent echter wel, dat er een 
goede afbakening van belangen moet kunnen plaatsvinden 
tussen aan de ene kant sportvissers en beroepsvissers en 
aan de andere kant sportvissers en natuurbescherming.

Waar beroepsvisser belangen inbrengen, kunnen zij 
die veelal zelf het beste bewaken, omdat zij doorgaans zelf 
aan de sportvissenj toestemming moeten geven om een deel 
van het aalvisrecht uit te oefenen.

Natuurbescherming vergt zeker nu er m principe 
geen gesloten tijd meer is en de nachtvisserij wordt toege
staan ook extra aandacht.

Vandaar dat de nieuwe wettekst de mogelijkheid 
schept om bij nadere regelgeving met natuurbeschermings- 
belangen rekening te houden.

Woordvoerder Jaap Metz waarschuwde er echter 
voor, dat dit met de aanleiding mag worden om aan sportvis
sers extra beperkingen op te leggen, die met voor andere 
waterrecreanten gelden. Beperkingen met het oog op 
natuurbescherming die aan vissers moeten zouden worden 
opgelegd, mogen alleen hun reden vinden m gegevens over 
een verantwoord beheer van de visstand. Daar is immers de 
visserijwet voor. De door de VVD ingediende motie hierover 
verwierf meteen de steun van het CDA en de doelstelling 
ervan werd ook door staatssecretaris Ad Ploeg onder
schreven.

Een ander punt, dat zijdelings hierop betrekking 
heeft, was de wijziging van de bevoegdheden van de Kamer 
voor de Binnenvisserij. Deze beoordeelt huur-overeenkom- 
sten van visrecht, voornamelijk aan de hand van een doelma
tige bevissmg en van de billijkheid tussen partijen,

De huurder van het visrecht kan verlenging van die 
overeenkomst vragen. Tot nu toe kon de Kamer alleen maar 
integraal toestaan of weigeren, maar het Regeringsvoorstel 
luidde om m zo'n geval de Kamer dezelfde bevoegdheden te 
geven als bij de oorspronkelijke goedkeurmgsaanvraag. Dan 
kan de Kamer immers voorwaarden aan goedkeuring ver
binden.

Nieuw is ook, dat derden zich bij gelegenheid van zon 
verlenging bij de Kamer kunnen melden om te verkrijgen, 
dat als zij belangen hebben bij de uitoefening van het 
visrecht, die belangen worden meegewogen.

Het CDA vond dit een fundamentele wijziging van de 
bestaande situatie. Omdat het voor het overige een weinig 
fundamentele wijziging was, hoorde die hier nu niet thuis en 
moest er later maar een algehele revisie van de Visserijwet 
komen. De VVD ondersteunde echter het betoog van de 
staatssecretaris, dat er slechts van een gedeeltelijke ver
nieuwing sprake was en zeker met van een fundamentele 
wijziging.

Bovendien steunde hij niet op voorhand de idee van 
een grote revisie van de Visserijwet. Er zijn immers wel veel 
mensen, die vinden, dat dat nodig is, maar er is helemaal
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geen overeenstemming hoe een nieuwe wet eruit zou moe
ten zien.

Daarnaast speelde nog de problematiek rond de op
brengst van de retributie van de sportvisaktes.

Deze brengt twee miljoen op, maar die wordt niet 
gebruikt voor de sportvisserij. Jaap Metz diende een motie in 
om aan deze situatie een wending ten goede te geven.

Tijdens het debat bleek, dat deze gedachte vele 
partijen sympathiek is. De staatssecretaris vond dat ook, 
maar deelde mee, dat de budgettaire ruimte op dit ogenblik 
ontbreekt. Stemmingen vinden volgende week plaats.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.J. M etz, tel. 070-614911, tst.2593.)

Mededelingen

PARTIJRAADSVERGADERING
te houden op zaterdag 22 september 1984,
niet zoals eerder aangekondigd te houden in ’t Spant te
Bussum, doch in het JAARBEURS CONGRESCENTRUM te
UTRECHT

Deze partijraadsvergadering valt in twee gedeelten 
uiteen, en wel van 11.00- 12.30 uur het besloten gedeelte, 
waarin de mogelijkheid bestaat in zes groepen, gebaseerd 
op de cluster-indelmg, zoals deze binnen de Tweede- 
Kamerfractie wordt toegepast, met leden van de Kamerfrac
ties te discussiëren over binnenlandse zaken, buitenlandse 
zaken, financiën en economie, leefbaarheid, onderwijs en 
welzijn. Er wordt per.discussiegroep géén verslag.uitge- . 
bracht, doch voor een ieder wordt de mogelijkheid geopend 
in het middagprogramma een inbreng in de plenaire discus
sie te leveren.

Van 12.30 -  13.30 uur is er zowel voor deelnemers 
aan de discussiegroepen als voor overige leden van de 
partijraad gelegenheid tot het nuttigen van een eenvoudige 
broodmaaltijd.

AGENDA
voor het openbare gedeelte van de partijraad:
13.30- 13.45 uur:
opening door de ondervoorzitter, mevrouw E. Raalte- 
Tuijnman

13.45 -  14.15 uur:
rede door de voorzitter van de Tweede-Kamerfractie, 
drs. E.H.T.M. Nijpels

14.15 -  15.30 uur: 
plenaire discussie

15.30- 15.45 uur:
sluiting door de voorzitter, J. Kammmga.

Verzamelband W D-Expresse
Abonnees bellen regelmatig naar ons secretariaat met 

de vraag of er ook een map. besteld kan worden waarin de 
VVD-Expresses opgeborgen kunnen worden.

Wij hebben nog een beperkt aantal mappen in voor
raad met de opdruk VVD-Informatiemap.

U kunt een map bestellen door ƒ 8,50 over te maken 
op gironummer 4018232 ten name van VVD-Informatiereke- 
mng, Den Haag, onder vermelding van:
„Ordner VVD-Expresse".

i Jaarboek 1984
Het Jaarboek '84 van de VVD is verschenen.
Aan secretarissen van afdelingen en centrales zijn 

inmiddels twee exemplaren gestuurd.

Belangstellenden kunnen dit Jaarboek bestellen door 
overmaking van een bedrag van ƒ 17,50 op girorekening nr. 
40.18.232 ten name van VVD-Informatierekemng te 
’s-Gravenhage, onder vermelding van: „Jaarboek '84".

Rapport Prof. Mr. B.M. Teldersstichting
In geschrift no. 52 van de Prof. Mr. B.M. Teldersstich

ting „Grenzen aan de sociale zekerheid" vinden we een 
schets van de vrij drastische hervormingen van het sociale 
zekerheidsstelsel die nodig zijn. De explosieve kostenstij
ging bij de huidige regelingen, de wens tot individualisering 
(de emancipatie van de vrouw, Derde Richtlijn E.G.), de 
ondoorzichtigheid van het huidige stelsel, maken een ingrij
pende stelselherziening noodzakelijk.

Dit geschrift is voor lezers van de VVD-Expresse 
gratis verkrijgbaar.

U kunt de bon, die hieronder staat invullen en opstu
ren in een enveloppe met postzegel naar 
VVD-EXPRESSE
Postbus 19027, 2500 CA’s-Gravenhage.

Deze aanvraag kunt u tot 13 september insturen.

M e t b lo k le tte is  in v u lle n  s. v.p.

On d e r ge  te ke n  de:

N a a m :.................................................................................................

A d re s:

P o s tc o d e :....................................

W o o n p la a ts :................................

O  w il ra p p o rt nr. 52 ontvangen.





1350 extra arbeidsplaatsen bij openbaar 
vervoer

De minister van Verkeer en Waterstaat Neelie Smit- 
Kroes heeft bekend gemaakt, dat in het openbaar vervoer 
1350 extra arbeidsplaatsen worden gecreëerd (32 uurs) ter 
bestrijding van het vandalisme, voor verbetering van de 
controle en de informatieverstrekking. Deels worden deze 
gefinancierd door de rijksoverheid en deels door meerop
brengsten, dankzij een vermindering van zwart- en grijsrij
den en vandalisme. 1300 Arbeidsplaatsen zullen terechtko
men in de drie grote steden die beschikken over metro's en/ 
of trams. De VVD-fractie vindt dit een juiste keuze, omdat dit 
probleem daar speelt en het onacceptabel is dat grote 
percentages mensen zonder te betalen van het openbaar 
vervoer gebruik maakt, dit demotiveert ook anderen.

Tevens heeft de minister de openbaar vervoersbe
drijven gevraagd op welke wijze, zonder het bestaande 
budget te verhogen, de tariefsverhogingen, zoals in het 
tanevenplan zijn aangekondigd, gematigd kunnen worden. 
Op dit punt ligt dan in de ogen van de VVD-fractie wel het 
probleem dat dit waarschijnlijk met op zo korte termijn 
alleen uit efficiency-verbeteringen gehaald kan worden, 
maar dat enige aantasting van het voorzieningenniveau 
onvermijdelijk zal worden. Hierdoor wordt het principe van 
het tanevenplan nl. tekorten niet laten groeien door 
tariefsverhogingen, zonder het voorzieningenniveau aan te 
tasten, min of meer losgelaten. Toch is deze keuze accepta
bel omdat de voorlopige vervoerscijfers over de afgelopen 
periode aangeven, dat er een veel grotere terugval is dan in 
de eerdere berekeningen. De VVD-fractie had zich ook 
slechts voor één jaar gebonden aan het plan om dan na 
evaluatie van de cijfers voor het jaar daarna te beslissen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr, A. J o rritsm a -L e b b in k . 

tel. 070-614911, tst.2492.)

Kosten Oosterscheldedam
Onlangs is een rapport uitgekomen van de Algemene 

Rekenkamer over de financiële aspecten van de besluitvor
ming rond de Oosterscheldewerken en de uitvoering daar
van. Zoals bekend vonden er forse overschrijdingen plaats.

Wat dat betreft is de Oosterscheldedam overigens 
met uniek. Kostenoverschnjdingen bij de bouw van bijvoor
beeld het nieuwe Ministerie van Buitenlandse Zaken (55% ) 
en de Koninklijke Bibliotheek (47% ), wijzen wel uit. dat, met 
een reële kosten overschrijding van zo’n 20%, de Ooster
scheldedam met eens zo'n heel gek figuur slaat.

Er is geen plaats voor overtrokken reacties. Al lang is 
de voltooiing van de dam het enige alternatief. Daarmee 
wordt overigens wel iets heel bijzonders gepresteerd op 
milieu- en waterstaatkundig gebied. Die kennis moet nu in

het buitenland aan de man gebracht worden: de exportmo
gelijkheden mogen met kapot worden gediscussieerd. Histo
risch gezien kan de ontwikkeling in drie fasen worden 
ingedeeld:
A .  De fase 1974-1976. Het toenmalige kabinet stelde een 
zeer hoge prioriteit bij een voor het milieu zo gunstig moge
lijke oplossing. Zelfs een kabinetscrisis dreigde. Technische 
en financiële aspecten van de zaak bleven toen duidelijk 
onderbelicht, zo blijkt duidelijk uit het rapport van de Alge
mene Rekenkamer; de beginrarmng was al 15% te laag 
ingezet.
B. De fase 1976-1982. De presentatie van de voortgangscij- 
fers viel veelal te rooskleurig uit. Dit gebeurde ook omdat 
men erop hoopte, dat er met alleen sprake zou zijn van 
tegenvallers, maar dat meevallers eventuele overschrijdin
gen nog zouden kunnen compenseren.
Achteraf gezien brengt dit de VVD-fractie tot de conclusie, 
dat het beter geweest zou zijn, als het hele complex van 
mee- en tegenvallers aan de Kamer vroegtijdig zou zijn 
medegedeeld.
C. De huidige fase. Hoe nu verder? Voor een goede ver
staander wijst het rapport van de Rekenkamer maar één 
ding uit: ook bij politiek hachelijke beslissingen, dient de 
besluitvormmgsbasis zo alomvattend mogelijk te zijn. Boven
dien moet en kan de controlerende functie van het parle
ment versterkt worden. Over dit laatste hebben CDA en 
VVD een motie ingediend, inmiddels breed ondersteund, 
die erop neerkomt, dat de Kamercommissie voor de Rijksuit
gaven en de Rekenkamer samen een methode ontwikkelen 
om de uitgaven tijdens de voorbereiding en uitvoering van 
grote projecten nauwkeuriger te kunnen volgen. Voorts 
blijkt uit het rapport dat de interne organisatie op het minis
terie beter moet kunnen.

VVD-woordvoerder Jan te Veldhuis informeerde er 
voorts naar, hoe op het ministerie de ontbindende voorwaar
den zijn gehanteerd, o.a. een -  inmiddels overschreden -  
kostengrens. Bij motie van de heer Schakel waren immers 
dergelijke voorwaarden aan de uitvoering van dit project 
gesteld. Hij noemde die voorwaarden een politiek alibi. 
Afgezien van deze specifieke problematiek is de VVD- 
fractie van mening, dat alles op alles moet worden gezet om 
de veiligheid van Zeeland zo spoedig mogelijk te waarbor
gen en om de milieu- en visserij belangen in de Ooster- 
schelde eveneens zo goed mogelijk te waarborgen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te  V e ld h u is , tel. 070-614911, 

tst. 2288.)

Wet Arbeid Buitenlandse Werknemers
Over de werking van deze wet ( WABW) is 5 septem

ber jl. een Uitgebreide Commissievergadering gehouden, 
aan de hand van een evaluatie. Daarin wordt een goed beeld 
gegeven van de werking van deze wet en de afzonderlijke
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artikelen. Wat echter ontbreekt is een afweging van de voor- 
en nadelen van deze wet. In hoeverre is deze wet erin 
geslaagd om het hoofddoel, nl. terugdringing van illegale 
tewerkstelling van vreemdelingen te bereiken? Het lijkt er 
immers op, dat de vermoedelijk sterke daling van het aantal 
illegalen eerder het gevolg is van de economische crisis dan 
van de preventieve werking van deze wet. Aan de regering 
is verzocht alsnog duidelijk de voor- en nadelen van deze 
wet op te sommen. Dit is toegezegd.

Opvallend is bij de opsporingsonderzoeken door de 
loontechnische dienst in de jaren 1982/83 dat een groot 
aantal overtredingen is geconstateerd. Kennelijk trekt men 
zich toch weinig van deze wet aan.

De VVD heeft steeds gezegd, dat werkgevers, die 
illegale werknemers m dienst hebben, streng moeten wor
den gestraft. Met het oog daarop moet het strafvordermgs- 
beleid worden aangepast. Immers, indien m de landelijke 
richtlijnen staat dat een overtreding van art. 4 van de 
W.A.B.W. wordt bedreigd met een eis van ƒ 750,- mdien de 
verdachte voor het eerst hiervoor veroordeeld wordt en van 
ƒ 1250,- indien geen sociale verzekeringspremies en/of loon
belasting zijn afgedragen, dan lijkt dit een te geringe aan
sporing voor kwaadwillige werkgevers om om die redenen 
van het m dienst nemen van illegale werknemers af te zien.

Volgens deze wet moeten werkgevers een vergun
ning hebben tot het in dienst nemen van vreemdelingen 
door arbeidsovereenkomst. Hiertoe zijn wel particulieren, 
maar is niet de overheid verplicht. VVD-woordvoerder Kort
hals wees erop, dat er geen enkele reden is m dit opzicht de 
overheid anders te behandelen dan particulieren. Gelijk
schakeling is op korte termijn noodzakelijk, temeer nu 
steeds meer vreemdelingen in overheidsdienst treden.

Met de regering is de VVD van oordeel, dat de 
werkgever verplicht moet blijven na te gaan of een buiten
lander die over een verklaring krachtens art. 3 van deze wet 
beschikt, tevens geldige verblijfspapieren heeft.

Indien dit met geschiedt, kan het immers voorkomen, 
dat buitenlanders, die zich illegaal in Nederland bevinden, 
bijvoorbeeld na illegale terugkeer, zich zonder meer recht
matig op de arbeidsmarkt begeven, omdat de verklaring 
krachtens art. 3 W.A.B.W. levenslange gelding heeft.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A .H K o rth a ls , te l 070-614911, 

tst.2119.)

Transsexuelen
Een transsexueel, is iemand die als man of vrouw is 

geboren, maar zich niet thuis voelt in zijn/haar lichaam en 
overtuigd is van het feit, tot de andere kunne te behoren.

De diagnose is voornamelijk een zelfdiagnose, die 
echter wel voor deskundigen kan worden onderscheiden 
van die van z.g. pseudo-transsexuelen, wier problemen op 
een ander terrein liggen, maar deze transponeren tot het zijn 
van transsexueel. De regering deelt de mening van de 
Gezondheidsraad, dat een psychologische of psychiatrische 
behandeling de transsexueel niet tot andere gedachten kan 
brengen. Aangezien de transsexueel een afkeer heeft van 
het eigen lichaam, kan het geestelijk lijden van deze kleine 
categorie mensen slechts worden verlicht door een lichame
lijke aanpassing aan het gewenste andere geslacht. Voor 
een dergelijke onomkeerbare aanpassing stelt de wetgever 
terecht geen voorwaarden vooraf. De regering is er van 
overtuigd, dat medici met overgaan tot deze behandeling, 
alvorens zeker te zijn van het feit, dat men te maken heeft

met de diepgewortelde overtuiging van het individu, te 
behoren tot het andere geslacht.

Het probleem is nu, dat het geboortebewijs, na vol
tooiing van de behandeling, de verkeerde kunne aangeeft, 
die op basis van de huidige wetgeving met kan worden 
veranderd. Het wetsontwerp beoogt hier verandering m te 
brengen.

Het stelt voorwaarden, waaraan voldaan moet wor
den, alvorens de rechter wijziging m de akte van geboorte 
kan gelasten.

De transsexueel, die lichamelijk is aangepast aan het 
verlangde geslacht, voorzover dit uit medisch of psycholo
gisch oogpunt mogelijk is, moet:

• ongehuwd zijn
• als mannelijk in de akte van geboorte vermeld staande, 

nimmer meer m staat zijn kinderen te verwekken, dan wel 
als vrouwelijk vermeld staande, nimmer meer in staat zijn 
kinderen te baren (sterilisatie is onvoldoende waarborg)

• een gezamenlijk ondertekende verklaring overleggen 
van bij Algemene Maatregel van Bestuur aan te wijzen 
deskundigen, waaruit o.m. blijkt dat:

• de overtuiging van de verzoeker tot de andere kunne te 
behoren, ook als hij lichamelijk is aangepast en aan de 
andere harde voorwaarden van de wet voldoet.

Daar heeft de VVD ernstige bezwaren tegen. Gezien 
het gewicht van de zelfdiagnose, de mogelijkheid deze te 
beoordelen, de veronderstelde zorgvuldige besluitvorming 
van de behandelende medici, acht de VVD het principieel 
onjuist, de transsexueel nogmaals te laten aantonen, geeste
lijk tot de andere kunne te behoren en zich aan de geslachts- 
rol heeft aangepast. Het feit, dat men onomkeerbare opera
ties heeft ondergaan en dientengevolge een wijziging op het 
geboortebewijs wenst, dient voor de rechter overtuigend 
bewijs te vormen, dat men inderdaad tot de andere kunne 
behoort.

Indien een transsexueel, om welke reden dan ook, 
niet geheel lichamelijk is aangepast, is een dergelijke des
kundigenverklaring wel van groot belang.

In deze geest is een amendement mgediend, dat 
brede ondersteuning heeft gekregen. Ook de Minister liet in 
zijn antwoord weten, met de gedachte van de VVD mee te 
kunnen gaan.

De van origine mannelijke transsexueel blijft gehou
den zijn alimentatieverplichtingen t.b.v. de ex-echtgenote te 
vervullen. Familierechtelijke betrekkingen blijven m stand.

De van origine mannelijke transsexueel kan na de 
verandering van het geboortebewijs buiten de echt ver
wekte kinderen met meer erkennen. De Regering heeft 
n.a.v. een motie van de VVD toegezegd, na te gaan, of een 
wettelijke regeling mogelijk is. Ook buitenlanders kunnen, 
mits ze drie jaar m Nederland wonen, van de doelstelling van 
dit ontwerp van wet gebruik maken.

(V o o r n a d e rr in fo rm a tie : drs. N. R em pt-H a lm m ans d e  Jongh, 
te l: 070-614911, tst. 2653.)

Ontwikkelingssamenwerking
De nota Herijking Bilateraal Beleid is een van de 

belangrijke peilers welke de huidige liberale minister van 
Ontwikkelingssamenwerking heeft uitgezet voor hei beleid 
op dit terrein de komende jaren.

De eerste hoofdlijn die uit de herijkingsnota naar
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voren komt is die van de criteria die gehanteerd worden om 
de landen te bepalen waarmee Nederland een langjarige 
ontwikkelingsrelatie aan wil gaan. In de nota wordt uitge
gaan van drie toetsingscriteria namelijk 1) het inkomen per 
hoofd van de bevolking 2) het sociaal-economisch beleid 3) 
het mensenrechtenbeleid. Onder andere uit de evaluatie 
van de inspectie te velde blijkt dat deze criteria aanvecht
baar zijn. De VVD heeft met name vraagtekens gezet bij het 
ogenschijnlijk harde criterium van de mate van armoede 
uitgedrukt m inkomen per hoofd van de bevolking. Wanneer 
deze drie criteria en de gekozen programma-landen naast 
elkaar gezet worden dan lijkt een vierde criterium op te 
doemen; dat van de duurzaamheid ofwel de voortzetting van 
de relatie ten opzichte van de huidige concentratielanden. In 
grote lijnen kan ten aanzien van dit punt dan ook gesproken 
worden over voortzetting van het huidige beleid, al is er wel 
sprake van een naamsverandering; concentratielanden wor
den voortaan programmalanden genoemd. Van herijking is 
hier dan ook geen sprake.

Overigens is de VVD wel voorstander van de concen
tratie van de hulp op een beperkt aantal landen. In het 
verleden is dan ook regelmatig aangedrongen op de nood
zaak om de versnippering van de Nederlandse hulp te 
beëindigen. Naast het tegengaan van de versnippering moe
ten de effecten van de hulp worden gericht op de langere 
termijn. Om structureel aan de bestrijding van de armoede 
bij te dragen moet er sprake zijn van continuïteit in de 
ontwikkelingsrelatie. Een langdurige relatie met een ontwik
kelingsland is dan ook een vereiste.

Een laatste hoofdlijn wordt gevormd door de zgn.

Rapport Prof. Mr. B.M. Teldersstichting
In geschrift no. 52 van de Prof. Mr. B.M. Teldersstich

ting „Grenzen aan de sociale zekerheid" vinden we een 
schets van de vrij drastische hervormingen van het sociale 
zekerheidsstelsel die nodig zijn. De explosieve kostenstij
ging bij de huidige regelingen, de wens tot individualisering 
(de emancipatie van de vrouw, Derde Richtlijn E.G.), de 
ondoorzichtigheid van het huidige stelsel, maken een ingrij
pende stelselherziening noodzakelijk.

Dit geschrift is voor lezers van de VVD-Expresse 
gratis verkrijgbaar.

U kunt de bon, die hieronder staat invullen en opstu
ren m een enveloppe met postzegel naar 
VVD-EXPRESSE
Postbus 19027, 2500 CA's-Gravenhage.

Deze aanvraag kunt u tot 13 september msturen.

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

O n d e rg e te ke n d e :

N a a m :.................................................................................................

A d re s :

P o s tc o d e :....................................

W o o n p la a ts :................................

O  w il ra p p o rt nr. 52 ontvangen.

vermaatschappelijkingsgedachte welke op twee manieren 
naar voren komt:
• een grotere rol voor het Nederlandse bedrijfsleven in het 

totale hulpbeleid en
• het meer betrekken van de maatschappelijke organisaties 

bij de uitvoering van het beleid.

De VVD is van mening dat een continuïteit m een 
ontwikkelingsrelatie een groot inzicht vereist in de sociaal- 
economische structuur van een land of een streek. Dat 
vereist voorts een integrale aanpak van de verschillende 
sectoren. Hiervoor is een bundeling van de aanwezige capa
citeit noodzakelijk zowel in Nederland als ook in de ontwik
kelingslanden zelf. Bundeling van de capaciteit in Nederland 
betekent het gebruik maken van de mogelijkheden van het 
bedrijfsleven en ook de maatschappelijke organisaties. De 
vermaatschappelijking ziet de VVD als een lovenswaardig 
streven zolang men wel blijft uitgaan van de effectiviteits- en 
doelmatigheidscnteria.

Aan het eind van het debat kwam het nog tot een 
heftige botsing tussen de woordvoerder van de VVD, Boek 
Hermans en die van het CDA. Loek Hermans verweet het 
CDA wel het beleid te steunen maar tegelijk de oren te laten 
hangen naar de kritiek van bepaalde organisaties waarmee 
het CDA toch weer onder het beleid uit wil draaien om 
straks weer mooi weer te spelen. Ook minister Eegje Schoo 
was geïrriteerd door het optreden van het CDA.

Alhoewel de VVD zich in grote lijnen achter de herij- 
kmgsnota kon scharen zijn en blijven voortdurende toetsing 
en zonodige bijstelling van het gevoerde beleid noodzake
lijk.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. L .M .L .H A . H erm ans, 

tel. 070-614911. tst. 2654.)

Nationaal Plan Verkeersveiligheid (NPV)
Deze week werd in een uitgebreide commissieverga

dering het NPV behandeld. Een plan waarin ca. 130 maatre
gelen t.b.v. de verkeersveiligheid zijn opgenomen, waarvoor 
over een periode van 2 jaar 40 miljoen beschikbaar is.

Op zich is het een goed plan, omdat het aandacht 
schenkt aan zowel mens, voertuig, als weg. Daarnaast wordt 
voor het eerst wat meer nadruk gelegd op de verkeersedu- 
catie, waar in het basisonderwijs inhoudelijk nogal wat aan 
verbeterd kan worden en m het voortgezet onderwijs nau
welijks aandacht aan wordt besteed. Over bijvoorbeeld per
manente verkeerseducatie voor gemotoriseerde wegge
bruiker is helemaal nog met nagedacht. De VVD-fractie kon 
zich met deze prioriteit verenigen, vooral ook omdat de 
mens m het vervoerssysteem de zwakste schakel is.

Wij hebben met klem aangedrongen op het nu zo 
spoedig mogelijk legaliseren van de ademanalyseappara- 
tuur voor de alcoholcontrole, omdat alle onderzoeken op dat 
terrein zijn afgerond en alleen de wetsteksten nog moeten 
worden voorbereid. Hierover is kamerbreed een motie in
gediend.

Tenslotte hebben wij de regering verzocht het weten
schappelijk onderzoek in zake verkeersveiligheid zodanig te 
stimuleren dat op korte termijn: a) geïntegreerde maatrege
len (betreffende mens, voertuig en weg in hun samenhang) 
mogelijk worden en b) dat van zoveel mogelijk te nemen 
maatregelen van te voren moet worden aangegeven wat de 
baten ervan zullen zijn.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m e v r A. J o rn ts m a -L e b b m k  
te l. 070-614911, tst. 2492.)
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Chemisch Afvalbedrijf
Al 10 jaar lang snakt Nederland naar een bedrijf voor 

de verwerking en het deponeren van chemisch afval. Het 
ziet er naar uit, dat minister Pieter Wmsemius dat bedrijf nu 
vrijwel van de grond heeft gekregen.

Zelden is de kamer door een minister zo stap voor 
stap meegenomen op het doornige beleidspad, als bij de 
totstandkoming van dit bedrijf. Het is daarom verbazingwek
kend, dat in deze eindfase een groot deel van de kamer 
kwam opzetten met vraagtekens achter punten en komma's, 
die m eerdere stadia van de behandeling reeds aan de orde 
waren geweest.

De minister mocht niet alleen op de ingeslagen weg 
voortgaan, maar werd zelfs tot spoed gemaand.

Particulier initiatief zag er geen brood in en kwam dus 
met tot stand, waarna slechts twee mogelijkheden open 
bleven:
• een nutsbedrijf opzetten; met per definitie een garantie 

voor goed management of grip op de zaak
• of samenwerken met in feite niet geïnteresseerde grote 

bedrijven, die zelf hun chemisch afval verantwoord kwijt 
kunnen.

Terecht koos de minister voor de laatste, moeizame 
oplossing, teneinde dit bedrijfsleven, via medefinanciering 
en eventueel verschaffen van management, medeverant
woordelijk te maken.

De kamer liet hem begaan, ondanks het feit, dat onder 
meer uit een studie van Horrmga en De Koning bleek dat:
• het buitenland voldoende capaciteit voorhanden heeft 

voor verbranding en C2 depome
• de afvalstroom moeilijk te schatten is
• de omvang van de verbrandingstrommel een gok is, maar 

dat een capaciteit van 40.000 ton economisch en technisch 
als het best haalbaar wordt beschouwd

• C2 depome relatief duur wordt, terwijl mogelijkheid tot 
compartimentering, hoewel gewenst, door de minister 
beperkt wordt geacht.

Een en ander is te realiseren als de staat het overgrote 
deel van de investering voor zijn rekening neemt (geschat 
bedrag rond ƒ 90 miljoen) en de bedrijven zo'n ƒ 15 miljoen 
ophoesten, hetgeen in feite een soort heffing ineens bete
kent, omdat, terwille van de concurrentie met het buiten
land, afschrijving en rente met worden doorbelast m de 
tarieven.

Dan nóg blijft het risico bestaan, dat de exploitatielas
ten (10 a 12 miljoen per jaar) niet worden gedekt. Dit risico is 
voor de Staat echter duidelijk beperkt. Gezien de overcapa
citeit in het buitenland is het economisch onzinnig een 
dergelijk bedrijf op te zetten. Uit het oogpunt van goed 
milieubeheer is het echter een „must" voor de verwerking 
van chemisch afval van met name middel grote en kleine 
bedrijven.

De „letter of intent", met vele „escape" mogelijkheden 
getuigt ervan hoe moeilijk het was de grote bedrijven over 
de eindstreep te trekken. Hun voorwaarde, dat de grenzen 
voor chemisch afval open moeten blijven, is aanvaard, toen 
bleek, dat via de EG-richtlijn controle mogelijk blijkt.

De uiteindelijke juridische opzet baart de VVD dan 
ook geen zorgen. Zeker is, dat de regering voldoende grip 
behoudt. Iets zwaarder tilt de VVD aan de eventuele vervan
gingsinvesteringen over tien jaar.

De minister komt tegemoet aan de uitdrukkelijke 
wens van de VVD voor gezamenlijk „afval-beheer" met het 
bedrijfsleven, waardoor beleidsmatig beter inzicht wordt

verkregen in de afvalstroom. Daarnaast wordt het bestude
ren van produktietechmeken en hergebruik van chemisch 
afval sterk aanbevolen.

Samenvattend concludeert de VVD, dat met alleen zij, 
maar de meerderheid van de kamer de minister bewust 
heeft laten toewerken naar het bereikte resultaat. De VVD 
geeft niet alleen het groene licht, maar zette alle alarmschel- 
len en zwaailichten m werking om te voorkomen, dat de 
minister terug moest naar af. De milieurisico’s daarvan zijn 
groter dan de beperkte financiële risico's van de staat, die 
door de VVD allang met open ogen zijn aanvaard.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. N. R em pt-H a lm m ans d e  Jongh, 

tel. 070-614911, tst. 2653.)
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Teruggaaf belastingen sneller
De Tweede Kamer is accoord gegaan met een voor

stel van VVD- Staatssecretaris Henk Konmg van Financiën 
teneinde de teruggave van teveel betaalde belasting sneller 
te doen verlopen. Belastingplichtigen die voor 1 april een 
aangifte doen en, omdat ze geld terug verwachten, voorrang 
vragen kunnen er in het vervolg zeker van zijn dat uiterlijk 
eind november van dat jaar hun geld in huis hebben. Is 
uitstel van aangifte verleend tot 1 juli, dan vindt de eventuele 
terugggaaf uiterlijk februari van het jaar daarop plaats.
Mocht de belastingdienst niet in staat zijn deze termijnen te 
halen, dan vindt de teruggave plaats door een zogeheten 
negatieve voorlopige aanslag, m.a.w. de belastingdienst 
betaalt terug op basis van de aangifte van de belastingplich
tige en corrigeert dat eventueel later.

Hetzelfde systeem zal gaan gelden voor ondernemers 
die in verband met verwachte WIR-premies om voorrang 
vragen bij vaststelling van hun aanslag.

Tevens zal de belastingdienst in het vervolg door 
middel van een voorlopige teruggaaf sneller de achter
waartse verliescompensatie verlenen.

Tot nu toe was met een dergelijke verrekening vaak 
heel wat tijd gemoeid, terwijl voor vele ondernemers het 
juist van het grootste belang was zo snel mogelijk over de 
terug verwachte middelen te beschikken.

In het kader van de beschikbare kasruimte voor 1984 
zullen in 1984 de verliezen slechts voor 60% in aanmerking 
worden genomen bij de vaststelling van voorlopige terugga
ven. De bedoeling is dat percentage spoedig te verhogen tot 
100%.

Al met al een belangrijke verbetering in een situatie 
die al heel lang vele belastingplichtigen een doorn in het 
oog was: direct betalen of de fiscus stond met een dwangbe
vel en al op de stoep, maar als de burger recht had op een 
teruggave dan kon het heel lang duren. Terecht heeft deze 
VVD-Staatssecretaris daar een eind aan gemaakt.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. F.H .Q . d e C ra v e , tel. 070- 

614911. tst. 2855.)

De Nationale Ombudsman
Bij brief van 27 februari j.1. heeft Minister Rietkerk 

voorstellen gedaan inzake de ombudsfunctie bij lagere 
publiekrechtelijke lichamen.

Deze voorstellen houden onder meer in:
-  De competentie van de Nationale Ombudsman wordt uit

gebreid over de lager publiekrechtelijke lichamen;
-  Naast de bevoegdheidsuitbreiding komen wettelijke voor

zieningen.
Hierover is overleg geweest tussen Minister en Kamer

De keuze om de ombudsfunctie te realiseren door de 
bevoegdheid van de Nationale Ombudsman uit te breiden 
sluit aan bij de wens van de VVD. Dit systeem laat de 
mogelijkheid open dat lagere overheden zelf ook in de 
ombudsfunctie voorzien.

Indien dit is gebeurd, zal de Nationale Ombudsman in 
geval van een klacht de klager in de regel eerst naar die 
ombudsfunctionaris verwijzen. Voorts wordt eventuele 
decentralisatie van de werkzaamheden aan het beleid van 
de Nationale Ombudsman zelf overgelaten.

De belangrijkste redenen voor het voorstel zijn.
-  duidelijkheid voor de burger, hij weet altijd waar hij 

terecht kan;
-  eenheid van ombudsjurisprudentie;
-  onafhankelijkheid van de ombudsman (de Tweede Kamer 

benoemt).

Het argument, dat voor woordvoerder Korthals het 
meest aansprekend was, was de eenheid van de ombudsju
risprudentie. Het gaat bij deze aanvullende voorziening voor 
de burger om rechtszekerheid en rechtsgelijkheid en dus 
om eenheid over uitleg van onderzoeksbevoegdheid en van 
grenzen waarbinnen die bevoegdheid kan worden uitgeoe
fend en eenheid in de uitleg van wat voor een overheidsor
gaan 'behoorlijk' is.

Wettelijke voorzieningen
Deze beogen de taak van de ombudsman te ver

lichten.
-  De klachten moeten eerst worden ingediend bij het des

betreffende administratief orgaan. Alleen als een oplos
sing uitblijft, kan men zich tot de Nationale Ombudsman 
wenden.

-  De Nationale Ombudsman krijgt een soort seponeringsbe- 
voegdheid. Door hem kan beoordeeld worden of hij een 
klacht al dan met met rapportering afhandelt. Dat is thans 
verplicht.

Indien het belang van de klager of de ernst van de 
gedraging onvoldoende is voor het instellen van een onder
zoek, is hij daartoe nu niet meer verplicht.

Met deze voorgenomen wetswijzigingen stemt de 
VVD in.

Het gaat bureaucratie tegen en verlicht de taak van de 
ombudsman, waardoor andere zaken sneller kunnen worden 
behandeld. De beslissing om niet te onderzoeken moet wel 
worden gemotiveerd.

De VVD is er voorstander van om te streven naar 
invoering van de uitbreiding van de bevoegdheid en de 
wetswijziging per 1 januari 1986. Of dit haalbaar is moet in de 
loop van volgend jaar worden beoordeeld. Misschien blijkt 
een gefaseerde invoering noodzakelijk.

(V o o rn a d e re  in fo rm a tie : m r. A .H . K ortha ls, tel. 070-614911, 

tst. 2119.)

Wijziging Kredietbeschikking Midden- en 
Kleinbedrijf

De afgelopen week vond in de tweede Kamer de 
behandeling plaats van de brief van de staatssecretaris van



5 0 - 2

Economische Zaken inzake wijziging Kredietbeschikking 
Midden- en Kleinbedrijf.
Doelstelling wijziging:
1. de verliezen op de staatsgarantie te beperken
2. de procedures voor kredietaanvragen te versnellen 
Woordvoerder Jos van Rey begon met op te merken dat de 
wijziging Kredietbeschikking MKB vele positieve kanten 
heeft.

Die hebben dat wel betrekking op de procedure- 
aanpassing, die er op gericht is de versnelling van de 
aanvraagprocedure te vergroten.

Ook deelde hij mede, dat de VVD- fraktie geen 
problemen heeft met de verhoging van de mandaten van de 
banken of het reduceren van het verplichte advieswerk 
alleen voor starters.

Er zal ook eindelijk een verbetering optreden van het 
inzicht en de oorzaken en de achtergronden van de ver
liezen.

De VVD had echter grote moeite met de normaanpas- 
singen, die zicht richten op het verlagen van de verliezen. In 
het debat werd door de VVD uitdrukkelijk aan de orde 
gesteld dat de verplichting aan de banken om een even- 
groot bedrag aan krediet te verstrekken niet altijd gehan
teerd dient te worden.

Er zal een uitzonderingspositie moeten worden ge
creëerd. De verhoging van de provisie van i%  naar |% is 
een te grote lastenverzwaring voor het midden- en kleinbe
drijf en de VVD heeft dan ook op dit punt een motie 
ingediend om de provisie maximaal te verhogen tot 1%.

De VVD- woordvoerder heeft ook de vrees uitgespro
ken dat de combinatie van verscherpte eisen aan de banken 
wel eens zou kunnen leiden tot een flinke beknotting van 
verantwoorde kredietverlening.

En juist dit laatste is nooit in het bèlang van starters.
Tenslotte diende de VVD-fraktie nog een motie m om 

de regering te verzoeken op welke wijze alle fmancienngs- 
regelmgen t.b.v. het bedrijfsleven en van het midden- en 
kleinbedrijf in het bijzonder beter op elkaar kunnen worden 
afgestemd. Met name had de VVD-woordvoerder de vrees 
dat de optrekking van het bedrag van leningen m het kader 
van de Rijksgroepsregeling Zelfstandigen die door de 
gemeenten zelf beslist kunnen worden tot ƒ 7 5 .0 0 0 tot een 
tweede niet gewenst financienngscircuit zou kunnen leiden.

Tevens werden door de woordvoerder de vele fiscale 
wetsontwerpen naar voren gebracht, die het afgelopen jaar 
in het kader van de fiscale lastenverlichting voor het mid
den- en kleinbedrijf zijn genomen en werd aangedrongen op 
maatregelen inzake faciliëring van de kredietverstrekking in 
het midden- en kleinbedrijf door particulieren.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.F.B. van R ey, tel. 070-614911, 
ts t 2549.)

Ontwerp-Garnalen-besluit
Sinds de ongelukkige voorvallen van begin dit jaar 

veroorzaakt door buitenlandse garnalen, is niet alleen de 
geïmporteerde garnaal, maar ook de Nederlandse garnaal 
onderwerp van kritiek. Niet altijd terecht.

Zo heeft de President van de Haagse rechtbank on
langs de Stichting Konsumentenkontakt veroordeeld tot rec
tificatie van een onzorgvuldig artikel, waarin de suggestie 
werd gewekt alsof het eten van Nederlandse garnalen om 
gezondheidsredenen af te raden was.

Iedereen die met garnalen te maken heeft, weet, dat 
hij werkt met een kwetsbaar product. Zeker het bedrijfsle
ven zelf beseft, dat een eventueel onbetrouwbaar product 
voor haarzelf een onbetrouwbare toekomst oplevert. Van

daar, dat er zeker daar hard wordt gewerkt aan verdere 
verbetering van de houdbaarheid van de garnaal. Niet 
alleen de overheid waakt voor de kwaliteit van de produc
ten. Juist om die reden ook was de onzorgvuldige handel
wijze van Konsumentenkontakt zo betreurenswaardig.

De eerste maatregelen, die werden bekend gemaakt 
door de overheid na de gebeurtenissen van begin dit jaar, 
kwamen onnodig hard aan. De VVD betreurt het nog altijd 
dat daardoor ook van overheidszijde de mdruk is gewekt, 
dat de Nederlandse garnaal met zou deugen.

Inmiddels is de bruuske aanpak verdwenen en heeft 
plaatsgemaakt voor een geleidelijk en haalbaar beleid, dat 
werkt aan de gestage verbetering van verwerkingsme
thoden.

Zowel de consument als ook het bedrijfsleven zijn 
daarbij gebaat. Drastische maatregelen staan niet meer op 
het programma

Zo mogen bijvoorbeeld de thuispellenjen blijven. Ge
werkt wordt wel aan een stelsel van vergunningen voor hen 
die pellen en die de opdracht geven tot pellen.

Een verbeterde controle wordt mogelijk. Dan zal ge
streefd worden naar de nog beter overzichtelijke pel- centra 
en vervolgens, op de lange duur naar de invoering van de 
pelmachines. (Dit laatste is technisch met zo eenvoudig; 
bovendien is niet bewezen, dat een pelmachme hygiëni
scher is!) Het is m ieder geval al heel wat anders dan het 
verbod op thuispellerijen, dat de regering eerst van plan 
was uit te vaardigen.

Eenzelfde stelsel van gestage verbetering van ver
werkingsmethoden op schepen en visafslagen wordt nu 
voorgesteld. De eerste maatregelen zullen overigens vrij 
spoedig in werking moeten treden.

Dit doet de vraag rijzen naar de financiering van die 
maatregelen. Verbeteringen moeten nu in een versneld 
tempo onder druk van de overheid worden ingevoerd. Met 
name kleinere ondernemers kunnen daarbij financiëel in 
enige moeilijkheden komen en hetzelfde geldt voor enkele 
visafslagen.

Vanuit de Kamer is aangedrongen op enige vorm van 
assistentie van overheidswege. De regering wees in dit 
verband op herstructureringsregelmgen, maar omdat hier
over nog verder overleg nodig is werd geen duidelijke 
toezegging gedaan.

Wel nam de regering de twijfel weg, die was ontstaan 
over de vraag of de nieuwe investeringen die Nederlandse 
garnalenvissers moeten doen hun concurrentiepositie niet in 
gevaar brachten. Voor alle geïmporteerde garnaal gaan 
regels gelden van dezelfde strekking als het Nederlandse 
Garnalen-besluit

Om te beginnen hanteert de Benelux precies hetzelf
de besluit, terwijl voor van elders geïmporteerde garnaal 
middels een certificaat moet zijn zeker gesteld, dat die aan 
dezelfde kwaliteitseisen voldoet. Bovendien mogen garnalen 
alleen worden aangevoerd door bedrijven, die terzake de 
code van de FAO (Food and Agricultural Organisation) en 
de WHO (World Health Organisation) hanteren. De bedrij
ven die dat doen, worden officieel erkend en alleen zij 
mogen garnalen aanvoeren.

Het is de bedoeling, dat in de hele EG dezelfde of 
ongeveer dezelfde maatregelen van kracht worden. Daartoe 
voert de regering momenteel overleg.

Van alle kanten uit de Kamer is er sterk op aange
drongen dat dit overleg goede resultaten oplevert. Daarmee 
blijft de concurrentie-positie van de Nederlandse onderne
mers intact en kan de Nederlandse consument verzekerd 
zijn van een optimale controle op garnalen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.J. M etz, tel. 070-614911, tst. 2093.)
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Commentaar VVD-Tweede Kamerfractie 
op de miljoenennota 1985
1. Meer dan ooit wordt duidelijk dat het krachtige ombui- 

gingsbeleid, dat het kabinet Lubbers-Van Aardenne nu 
voor het tweede achtereenvolgende jaar voert, tot resulta
ten leidt. Het recept, zoals dat in het regeeraccoord is 
afgesproken, werkt. De kentering, die zich in 1984 aan
diende, zet in 1985 door:
• Het financieringstekort daalt verder.
• De collectieve lastendruk neemt aanzienlijk af.

2. Voor het tweede achtereenvolgende jaar wordt de infla
tiecorrectie voor de volle 100 procent doorgevoerd.
Dat geen enkele belasting per saldo in 1985 wordt ver
hoogd betekent een opzienbarende doorbraak.

3. Voor het bedrijfsleven, uitemdelijk de kurk waarop onze 
nationale economie drijft, zien de vooruitzichten er voor 
1985 goed uit:
• De export groeit en opnieuw wordt marktwinst ge

boekt.
• De investeringen herstellen zich duidelijk.
• De lastenverlichting ten bedrage van 114 miljard is 

hard ingevuld en komt in belangrijke mate ten goede 
aan het midden- en kleinbedrijf en de landbouw.

• De totale afzet groeit wederom behoorlijk.
4. Dankzij loonmatiging en lastenverlichting verbetert de 

winstpositie van de bedrijven.
De eigen vermogenspositie van het bedrijfsleven is daar
mee nog bij lange na niet hersteld. Het beleid van loon
matiging en lastenverlichting moet dan ook met kracht 
worden voortgezet.

5. Voor het eerst sinds 1970 komt er een einde aan de 
daling van de werkgelegenheid in de industrie en mag 
voor het gehele bedrijfsleven worden gerekend op 
een toename van de werkgelegenheid.
Dit betekent, na jarenlange afbraak, een historische 
ommekeer.
Terecht trekt het kabinet honderden miljoenen uit voor 
de bestrijding van het grote kwaad van de werkloos
heid. Voor het eerst neemt ook de werkloosheid niet 
meer toe. Dat daarbij in het kabinetsbeleid enerzijds 
wordt teruggegrepen op de plannen van werkgevers 
en werknemers voor bestrijding van de jeugdwerk
loosheid en anderzijds besloten is tot onorthodoxe 
maatregelen via START, het uitzendbureau van de 
overheid, juicht de VVD toe.
Bij dit alles zal concurrentievervalsing vermeden moe
ten worden. Ook zal m de collectieve sector de ar
beidsduur verkort worden onder gelijktijdige herbe
zetting, waardoor het kabinet in dit opzicht grotere 
werkgelegenheidseffecten bereikt dan in de markt
sector.

6. In tegenstelling tot wat velen de afgelopen jaren hebben 
voorspeld, leidt het kabinetsbeleid niet tot een terugval 
van de consumptieve vraag. Integendeel, in 1985 wordt 
een toename verwacht.

De sociale minima, het overgrote deel van de ambtenaren 
en trendvolgers gaan er in 1985 in koopkracht niet meer 
op achteruit.
De markt sector gaat er zelfs op vooruit. Dit is met name 
mogelijk gemaakt door de sanering van de collectieve 
uitgaven, die resulteerde in een verlaging van de belas
ting- en premiedruk en door de zeer lage geldontwaar
ding.
Aan een extra stimulering van de consumptie bestaat in 
1985 geen behoefte,

7, Voor de VVD is geen andere conclusie mogelijk dan dat 
het kabinetsbeleid niet alleen de goede richting uitgaat, 
maar daarnaast ook vruchten begint af te werpen. Een 
koerswijziging nu zou fataal zijn voor de in gang gezette 
gunstige ontwikkeling. Meer dan ooit wordt er nu ook een 
beleid gevoerd dat sterk overeenkomt met de opvattin
gen zoals de VVD die bij de verkiezingen van 1982 heeft 
verwoord.

8. Bij een aantal beleidsvoornemens van het kabinet plaatst 
de VVD kanttekeningen of wenst zij nadere verduidelij
king.
• Het tijdpad, zoals dat in het regeeraccoord werd afge

sproken voor het financieringstekort, wordt in 1985 niet 
gehaald. De stijging van de rentelasten van de staats
schuld met bijna 3 miljard per jaar onderstreept de 
noodzaak om strak vast te houden aan gemaakte af
spraken.

• In vergelijking met andere OESO-landen blijft de eco
nomische groei van Nederland in 1985 opnieuw achter. 
Dat betekent dat ons groeivermogen de afgelopen 
jaren zodanig is aangetast, dat de internationale ontwik
kelingen niet kunnen worden bijgebeend. Bij de ver
dere ontwikkeling van het financiële- en sociaal-econo- 
mische beleid zal hier terdege rekening mee moeten 
worden gehouden.

• Het plan van het kabinet om de vennootschapsbelas
ting pas in 1986 met 1 procentpunt te verlagen, acht de 
VVD halfslachtig. Het was voor het vertrouwen van het 
bedrijfsleven in het kabinetsbeleid beter geweest als 
het kabinet zich had gehouden aan de toezegging voor 
de verlaging naar 40% in 1985.

• Met het doorvoeren van de financiële ombuiging in de 
gezondheidssector blijft het kabinet in gebreke. Van 
de 1,2 miljard aan zogenaamde ombuigingen heeft een 
miljard betrekking op het verschuiven van finan
cieringsstromen. Van een beleid dat gericht is op 
beperking van de „consumptie" in de gezondheidszorg 
is dus geen sprake. De plannen bevatten aan de vraag
zijde geen enkele prikkel tot een zuiniger beleid en 
bovendien valt te bezien of een en ander per 1 januari 
1985 te realiseren is.

• Het pakket aan maatregelen met betrekking tot de 
sociale zekerheid roept ook vragen op. Een bedrag 
van 800 miljoen heeft immers betrekking op het perma
nent invullen van het 1-juli-pakket van 1984 en wordt 
ten onrechte meegerekend voor het beleidspakket 
voor 1985.
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De taakstelling van 2 miljard van het regeeraccoord zou 
daarmee niet eens worden gehaald. Duidelijk is ook 
dat het ontzien van alle sociale minima onontkoombaar 
leidt tot grotere inkomensoffers bij de bovenminima.
Dat onderstreept de noodzaak van uitvoering van een 
VVD-motie om de inkomensachteruitgang voor be
staande WAO-gevallen in 1985 gematigder te doen 
verlopen.

• Bij de toerekening van de ombuigingen m de arbeids
voorwaarden voor de collectieve sector zal een eerlij
ke verdeling tussen ambtenaren en trendvolgers (naar 
rato van de loonsom) dienen plaats te vinden. Het zou 
onredelijk zijn de ambtenaren daarbij extra te belas
ten. De kabinetsplannen op dat punt zijn onduidelijk.

• De uitwerking van het door het kabinet voorgestane 
gelijkvormig ombuigingsbeleid ten aanzien van sociale 
zekerheid en arbeidsvoorwaarden collectieve sector 
is, gezien het voorgaande, niet helder.

• Het kabinetsbeleid ten aanzien van deregulering en 
privatisering pakt mager uit. De vaart die het sociaal- 
economische beleid van het kabinet kenmerkt, is er op 
dit onderdeel uit.

• De extra aandacht, die m het regeeraccoord was 
beloofd voor de overheidstaken op het gebied van de 
rechtsorde, komt m de begrotingsplannen financieel 
onvoldoende uit de verf. De VVD had, mede gezien de 
ontwikkeling van criminaliteit en vandalisme, in de 
plannen van het kabinet een grotere financiële en 
beleidsmatige prioriteit voor dit belangrijke onderdeel 
van het regeeraccoord verwacht.
De aangekondigde beleidsvoornemens (cellen, 
bewaarders, rechtelijke macht en politiebureau’s) vor
men voor de VVD slechts een eerste aanzet.

• De door het kabinet voorgestelde inkomensafhankelijk
heid van de AOW roept grote vraagtekens op, zowel 
voor de oude als voor de nieuwe gevallen.
Uitgangspunt voor de VVD is dat tegenover premiebe
taling gelijkwaardige uitkeringsrechten dienen te 
staan.

• Gezien de ontstaansgeschiedenis van de huidige kin- 
derbijslag-regeling (de vroegere kinderaftrek die voor 
de inflatie werd gecorrigeerd) is een nadere discussie 
over de bevriezing gewenst.

• Het kabinet heeft er onverstandig aan gedaan om de 
schoolgeldheffing voor leerplichtige leerlingen op
nieuw aan de orde te stellen. VVD en CDA hebben 
reeds vorig jaar deze maatregel afgewezen (motie 
Nijpels/De Vries). Het gaat hier bovendien niet om een 
ombuiging, maar om  een  lastenverzwaring voor de 
burger.

• De ontwikkeling van de bouwkosten rechtvaardigt een 
gematigder huurstijging dan de 4% die door het kabi
net is voorgesteld.

• De VVD betreurt het dat de stimulering van risicodra
gend kapitaal en nieuwe aandelen ook m 1985 onvol
doende van de grond komt.
De verhoging van de dividendvrijstellmg, hoewel op 
zich een te waarderen maatregel, heeft immers slechts 
een zeer mager effect op de verbetering van de 
eigendomspositie van vooral kleine bedrijven.

• Bij de kabinetsplannen voor de tweeverdieners, derde 
fase, plaatst de VVD, gezien de aard van de arbeids- 
toeslag, vraagtekens bij de hoogte van die toeslag. Het 
lijkt meer voor de hand te liggen de toeslag voor 
tweeverdieners op het oorspronkelijke bedrag van 
600 gulden te bepalen.

9. Daar waar de wensen van de VVD zouden leiden tot
vermindering van de ombuigingen (WAO, AOW, kinder

bijslag) stelt de VVD voor in 1985 het woonlandbegmsel 
voor de kinderbijslag definitief wettelijk te regelen. Dat 
geeft voldoende compensatie. De mogelijkheid hiertoe 
ligt ook open, gezien de principiële uitspraak die de 
Kamer hierover heeft gedaan in een gezamenlijke VVD- 
CDA-motie (motie Lmschoten-Hermsen).

Reactie CDA-Tweede Kamerfractie op 
Troonrede en Miljoenennota
1. Het gaat beter, maar nog niet goed genoeg. Dat is de 

voornaamste indruk die Troonrede en Miljoenennota 1985 
op de CDA-Tweede Kamerfractie maken.
Afgemeten aan de doelstellingen van het regeerac
coord, is het kabinet Lubbers op bijna alle fronten suc
cesvol. Afgemeten tegen de ernst van de problemen, is 
er nog een lange weg te gaan.
Die weg moet ons minder zwaar vallen, nu steeds over
tuigender blijkt dat de ingezette koers de enig juiste is.

2. Beter dan we een jaar geleden durfden hopen gaat het 
met het bedrijfsleven en het financieringstekort. Minder 
slecht dan we toen vreesden gaat het met de werkloos
heid; 830.000 in plaats van de verwachte 900.000.

3. Nu het beter gaat, komt er eindelijk ook -  voor het eerst 
sinds 1970 -  een eind aan de afbraak van de werkgele
genheid in de marktsector; m 1985 zal de werkgelegen
heid over de hele linie zelfs weer wat groeien. Ook 
daarom zullen we hard moeten blijven werken aan de 
verdere gezondmaking van de marktsector, door voort
gaande matiging van de lonen en de collectieve lasten.

4. Meer aandacht zal de komende jaren moeten worden 
besteed aan het vakmanschap en de innovatie, zowel in 
het onderwijsbeleid als in het industriebeleid. Dat is nu 
nodig om de positie van de Nederlandse economie te 
versterken nu een vloedgolf van technologische ver
nieuwing over de wereld spoelt.

5. Naast een vergroting van het groeivermogen, blijven 
arbeidsduurverkorting, herverdeling van arbeid en een 
soepeler werkende arbeidsmarkt onmisbaar voor het 
terugdringen van de werkloosheid. Dankzij de door het 
kabinet in uitzicht gestelde belasting- en premieverla- 
ging, behoeft arbeidsduurverkorting m het bedrijfsleven 
m 1985 niet te leiden tot koopkrachtdaling of kostenstij
ging. Het zou daarom onverantwoordelijk zijn, als werk
gevers en werknemers het op dit punt juist nu zouden 
laten afweten.

6. Het door de CDA-fractie voortdurend beklemtoonde 
zogenaamde derde spoor van het kabinetsbeleid begint 
nu eindelijk uit de verf te komen. Dat blijkt nu het 
kabinet, ondanks alle budgettaire problemen, 700 mil
joen extra beschikbaar stelt voor werkgelegenheidsbe
leid. Centraal staat daarbij een krachtige aanval op de 
jeugdwerkloosheid door een forse uitbreiding van het 
leerlingwezen, praktijkervarmgsplaatsen en groeibanen 
voor jongeren. Op werkgevers en werknemers mag een 
krachtig beroep worden gedaan de door de regering 
geboden mogelijkheden volledig te benutten. Ook het 
initiatief om langdurig werkloze jongeren via het over- 
heiduitzendbureau START aan de slag te helpen ver
dient steun.
Helaas kan nog steeds met worden gezegd dat de over
heid en de quartaire sector zelf bij het werkgelegen
heidsbeleid een lichtend voorbeeld geven, ook al komt 
daarin geleidelijk enige verbetering. Teleurstellend is 
ook dat nog geen herhaling wordt aangekondigd van de 
zogenaamde terugploegoperatie, een CDA-imtiatief 
waarvan het succes openlijk wordt erkend en dat
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8500 manjaren werk heeft opgeleverd.
7. In het financiële beleid ligt m 1985 het accent opnieuw 

op verlaging van de belasting- en premiedruk m plaats 
van op het financieringstekort. Uit bestedmgsoogpunt is 
dat een goede zaak. Om een einde te maken aan de 
onrustbarende stijging van de rentelasten, mag terug
dringing van het financieringstekort echter niet op de 
lange baan worden geschoven. In 1984 valt het finan
cieringstekort 1,6% of ca. 5 miljard gulden mee; in 1985 
wordt op kasbasis met een verdere verlaging van 0,8% 
gerekend, maar op transactiebasis is er een lichte stij
ging van 0,1%.
De achtergrond daarvan is vermoedelijk, dat het kabinet 
zich niet te vroeg rijk wil rekenen, een fout die m het 
verleden nogal eens gemaakt is.

8. Opvallend is dat een belangrijk deel van de laatste jaren 
ongedaan gemaakt is door uitgavenoverschrijding op de 
rijksbegroting. Bestuurlijke procedures die een betere 
beheersbaarheid mogelijk maken zijn dringend nodig, 
ook om te voorkomen dat zulke overschrijdingen op de 
rijksbegroting gecompenseerd moeten worden met 
extra bezuinigingen op de sociale zekerheid en de amb
tenarensalarissen.

9. Het stemt de CDA-fractie tot voldoening dat in 1985 een 
verlaging van de minimuminkomens achterwege blijft. 
Dankzij de belasting- en premieverlagmg zullen de 
netto-minimuminkomens voor het eerst sinds jaren zelfs 
voldoende stijgen om de prijsstijgingen op te vangen.
Het stemt tot tevredenheid dat het kabinet desondanks 
200 miljoen uittrekt voor een uitkering aan de meerjarige 
echte minima. De voorgestelde verlaging van de uitke
ringspercentages van de WAO, WW en WWV wil de 
fractie nadrukkelijk zien in het kader van de stelselher
ziening, die helaas onvermijdelijk is om weer te komen 
tot een houdbaar en duurzaam stelsel van sociale zeker
heid, waarop met elk jaar behoeft te worden gekort.
Na alle kortingen van de afgelopen jaren op langlopende 
uitkeringen, acht de CDA-fractie het rechtvaardig dat 
het kabinet thans ook komt met voorstellen om de kortlo
pende wettelijke ziektegelduitkermg te verlagen. 
Temeer omdat het aan sociale partners zelf wordt 
overgelaten of deze korting in de cao’s gecompenseerd 
moet worden.
Ten aanzien van de abrupte verlaging van de bovenmmi- 
male WAO-uitkermgen, wil de CDA-fractie zich nog 
bezinnen op de vraag of het effect daarvan voor alleen
verdieners onder de arbeidsongeschikten verzacht kan 
worden.
Met de verlenging van de WWV-periode voor oudere 
werklozen komt de regering tegemoet aan een nadruk
kelijke wens van de fractie.
Moeite heeft de CDA-fractie met de bevriezing van de 
kinderbijslag. Er zijn immers aanwijzingen dat met name 
gezinnen met kinderen het m de afgelopen jaren hard te 
verduren hebben gehad.

10. De CDA-fractie ziet met belangstelling de resultaten van 
het overleg tussen het kabinet en de organisaties van 
ambtenaren en trendvolgers tegemoet. De kabinetsvoor
stellen op dit punt bieden uitzicht op een resultaat, 
waarbij de koopkracht van deze groepen werknemers 
nagenoeg gehandhaafd kan worden.

11. Vraagtekens plaatst de CDA-fractie bij het voorstel om 
aan werkenden een arbeidstoeslag op de belastingvrije 
som toe te kennen, waarvan uitkeringsgerechtigden niet 
profiteren.

12. De CDA-fractie kan er zich mee verenigen dat in 1985 
opnieuw 1,5 miljard wordt besteed aan lastenverlichting 
voor het bedrijfsleven waarvan ook de zelfstandigen

profiteren. Terecht wordt daarbij het accent gelegd op 
maatregelen die de loonkosten verlagen. Deze lasten
verlichting zou echter in een merkwaardig daglicht 
komen te staan, indien de komende maanden zou blijken 
dat werkgevers zelf alweer ruimte aanwezig achten voor 
het inwilligen van looneisen.

13. De CDA-fractie stemt m met de steunmaatregelen voor 
de landbouw; wel acht zij nader overleg gewenst over 
de wijze waarop die steun het best kan worden ver
leend.

14. Dat het mogelijk is om -  ondanks de slechte tijd -  het 
woningbouwprogramma op peil te houden en aanzienlijk 
meer te doen aan stadsvernieuwing, verdient lof. Dat 
geldt met voor het voornemen om de huren in 1985 met 
4% te verhogen.

15. Dat het kabinet opnieuw komt met het reeds vorig jaar 
afgewezen voorstel om schoolgeld te heffen voor 12 -  
16 jarigen, lijkt met erg verstandig.

16. Waardering daarentegen past voor het feit dat het kabi
net bereid is om meer aandacht en geld te besteden aan 
de bestrijding van criminaliteit en fraude; versterking 
van de rechtsstaat verdient hoge prioriteit. Daarom zal 
de CDA-fractie nagaan of de aangekondigde maatrege
len toereikend zijn om de belangrijkste knelpunten bij 
de politie, de rechterlijke macht en het gevangeniswe
zen op te lossen.

17. Mager zijn naar het oordeel van de CDA-fractie de 
passages in de Troonrede over het vredes- en veilig
heidsbeleid.
Nieuwe initiatieven van de regering om m bondgenoot
schappelijk verband het kernwapenoverleg weer op 
gang te brengen en een wapenwedloop in de ruimte te 
verhinderen worden node gemist. Daarnaast lag het voor 
de hand dat de regering zou aankondigen hoe zij met het 
Nederlandse kernwapenbesiuit m de richting van de 
Sovjet-Unie en de bondgenoten gaat opereren.

18. De CDA-fractie is tenslotte van oordeel dat er zo spoedig 
mogelijk helderheid moet komen over de omvang en de 
aard van het stuwmeer bij ontwikkelingssamenwerking. 
Daarna dienen nadere afspraken te worden gemaakt 
over de mtermg op dit stuwmeer.

Eerste reactie Tweede Kamerfractie PvdA 
op de miljoenennota 1985
Economische groei

Terwijl de Nederlandse economie gelukkig meeprofi
teert van de internationale opleving, blijft het perspectief 
voor ons land somber, waar dit de groei en de werkgelegen
heid betreft. Dat het kabinet de gunstiger omstandigheden 
met benut om de groei te versterken, is teleurstellend. Het 
kabinet presenteert alleen meer van hetzelfde. Ruim 9 mil
jard ombuigingen in 1985. De werkloosheid blijft mede daar
door onverminderd hoog. Zonder uitzicht op een substantiële 
verlaging.

Een betalingsbalansoverschot, dus een spaarover
schot, van 15 miljard is wrang in een situatie, waarin een 
stevige impuls voor de Europese economie dringend gebo
den is.

De ontwikkelingshulp zal m 1985, evenals dit jaar, 
beneden de norm van 1,5% van het netto nationale inkomen 
blijven. De Miljoenennota bevat geen maatregelen om de 
groei op te voeren. Het is een louter defensief beleid. Geen 
maatregelen om de investeringen te verhogen en de toepas
sing van nieuwe technologie te versnellen. De overheidsin
vesteringen dalen opnieuw.
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De werkgeverspremies dalen, dat is nuttig, maar er 
worden nieuwe premieverhogingen op stapel gezet.

Werkloosheid/ arbeidstijdverkorting
De plannen om iets aan de jeugdwerkloosheid te 

doen beoordelen wij positief, maar per saldo durft het kabi
net er nauwelijks extra geld voor uit te trekken. Het werkge
legenheidsbeleid blijft schraal en ontoereikend. Het terug
ploegen van uitkeringsgelden wordt afgeremd m plaats van 
uitgebreid. Een begroting zonder durf voor 830.000 werk
lozen. Aan de arbeidstijdverkorting worden in de Miljoenen
nota slechts enkele regels gewijd. Voor 1985 is voor werkne
mers m de particuliere sector 2,7% ATV ingeboekt. Er wordt 
niet aangegeven hoe dat moet worden gerealiseerd, laat 
staan dat herbezetting van betekenis, dus nieuwe arbeids
plaatsen in het vooruitzicht worden gesteld. Daarvoor zal 
naast de prijscompensatie een deel van de stijging van de 
arbeidsproductiviteit moeten worden gebruikt. De vakbe
weging zou moeten worden aangemoedigd dat na te stre
ven. Maar de vakbeweging wordt gesteld voor een wette
lijke ingreep op het punt van de verlaging van het zieken
geld, die het overleg over de ATV ernstig dreigt te frus
treren.

Scheefgroei
De opleving van de economie leidt op deze manier tot 

scheefgroei. Die scheefgroei beperkt zich met tot de onge
lijke ontwikkeling tussen de export en de binnenlandse 
bestedingen, maar manifesteert zich nu al voor het derde 
jaar m een steeds ongelijker wordende inkomensverdeling, 
terecht constateert het Sociaal Cultureel Planbureau een 
tweedeling van de samenleving met een groeiende groep 
die op het minimumniveau balanceert. Dat is mede het 
gevolg van de verlaging van de uitkeringen van de werkne
mersverzekeringen waarbij de Kameruitspraak dat de 
WAO-ers moeten worden ontzien, volstrekt wordt gene
geerd. De modale WAO-er komt op —5.

Met de gelijke behandeling van de werknemers m de 
particuliere sector en bij de overheid wordt verder gebro
ken; het overheidspersoneel wordt fors op nieuwe achter
stand gezet.

De herverdeling van onder naar boven blijkt uit het 
enerzijds volledig toepassen van de inflatiecorrectie die, 
zoals bekend, vooral de hoogste inkomens ten goede komt 
en anderzijds het verhogen van de lasten die vooral op het 
laagste niveau drukken (huren, aardgasprijzen). Bovendien 
worden de kinderbijslag en het minimumloon voor 1985 
bevroren. De groep mensen, die al behoorde tot de echte 
minima, wordt vastgezet op een koopkrachtverlies van ca.
8%, dat ze al moest incasseren. De kinderbijslag dient ont
dooid en verhoogd te worden voor de inkomens tot modaal.

De eerder aangeduide scheefgroei uit zich m voortge
zette maatregelen, die de maatschappelijke tegenstellingen 
versterken tussen actieven en niet actieven, tussen gezon
den en zieken, tussen werknemers in de marktsector en die 
m de collectieve sector. Waar de grote problemen waar wij 
alleen voor staan juist een uiterste poging tot overeenstem
ming vereisen, splijt het kabinet de samenleving verder in 
deelgroepen. Zonder geloofwaardig te kunnen maken dat dit 
beleid op korte termijn volledige werkgelegenheid m zich 
bergt. Integendeel, het kabinet gaat door met het groot
scheeps subsidiëren van arbeidsbesparende investeringen 
en maakt tegelijkertijd -  door de verlenging van de WW -  
de arbeidslasten weer hoger.

Medezeggenschap
Wmstherstel en rentedaling zijn terecht doelstellingen 

van het regeringsbeleid. Maar zonder participatie van de

werknemers m het groeiende vermogen van de onderne
mingen zal die ontwikkeling leiden tot nieuwe conflicten.

Helaas ontbreekt dat inzicht in het kabinetsbeleid.

Geen inkomensafhankelijke AOW
In de huidige AOW-regelmg schuilt een ongelijke 

behandeling van man en vrouw, de gehuwde vrouw heeft 
geen zelfstandig recht op AOW.

Daarom doet nu het kabinet het voorstel deze onge
lijkheid op te heffen door middel van invoering van een 
zelfstandig recht op AOW voor man en vrouw.

In het kabinetsvoorstel verandert er voor ongehuwde 
bejaarden niets. Bij het bereiken van 65 jaar blijven zij het 
huidige ongehuwden AOW ontvangen, 70% van het netto- 
mimmumloon. Voor gehuwde bejaarden zou de situatie ech
ter aldus worden: een gehuwde bejaarde krijgt 50% van het 
netto-minimum loon en daarbij een aanvullende toeslag van 
nog eens 50% of 35% of 20%; dit afhankelijk van het inkomen 
van de (jongere) echtgeno(o)t(e). De voorgestelde AOW- 
uitkering (50%) aangevuld met de maximale toeslag (50%) is 
even groot als het huidige gehuwden pensioen (ƒ 1554,05 
bruto per maand).

De grootte van de toeslag wordt als volgt berekend:
Hij is 50% van het huidige gehuwdenpensioen bij een inko
men van 0 tot 15% van de huidige AOW-uitkering, 35% bij 
een inkomen tussen de 15% en 30% van de huidige AOW- 
uitkering en 20% bij een inkomen van 30% tot 50% van de 
huidige AOW-uitkering.

De toeslag vervalt zodra de jongere echtgeno(o)t(e)
65 wordt. Hij/zij ontvangt dan ook zelf een AOW van 50% 
zodat het echtpaar gezamenlijk weer het niveau van het 
huidige gehuwden-pensioen bereikt.

Overigens is de toeslag alleen van toepassing op 
bejaarden, die m Nederland woonachtig zijn.

De VVD verzet zich tegen deze voorstellen om de 
AOW inkomensafhankelijk te maken. In de eerste plaats 
wordt daardoor het karakter van een volksverzekering aan
getast. De AOW is immers geen sociale voorziening met 
bijvoorbeeld een inkomens- of vermogenstoets.

Ten tweede kan inkomensafhankelijkheid hier een 
sneeuwbaleffect hebben op andere regelingen, zoals de 
kinderbijslag. Op de derde plaats nodigt deze regeling uit 
tot fraude; inkomsten van de jongere echtgenoot die worden 
verzwegen, leveren immers een hogere toeslag op. Aan de 
andere kant kan het voor mensen, die niets willen verzwij
gen wel eens weinig zinvol meer zijn om een part-time baan 
aan te houden, als daarmee eventueel ƒ 10.000,- aan AOW- 
toeslag wordt verspeeld. Voor hen kan het een ontmoedi
ging zijn om aan het arbeidsproces deel te nemen.

Bovendien vergt de regeling een omvangrijke bu
reaucratie en administratie.

Een ander groot probleem is, dat pensioenfondsen 
voor enkele miljarden zouden moeten bijverzekeren als dit 
plan doorgaat, evenals de minister van Binnenlandse Zaken 
ten aanzien van de ambtenarenpensioenen, met als gevolg 
een enorme lastenverzwaring. Het VVD-voorstel luidt: Geef 
een getrouwde AOW-gerechtigde 100%, tot aan het moment 
dat de echtgeno(o)t(e) ook 65 wordt en dan allebei zelfstan
dig een uitkering van 50%.

Circa 20.000 gehuwde vrouwen ouder dan 65 jaar met 
een echtgenoot jonger dan 65 jaar, krijgen daardoor recht op 
een volledig AOW. Gezien de financiële conseguenties (tus
sen de 200 en 300 miljoen) is het mogelijk eventueel onder
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scheid te maken tussen oude en nieuwe gevallen, dat wil 
zeggen mensen die met, respectievelijk die wel van meet af 
aan individueel premie hebben betaald,

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R.W . d e  K orte , tel. 070-614911, 

tst. 2650.)

Milieu en Technologie in Nederland
De Nederlandse marktpositie voor wat betreft milieu

technologie is sterk op vrijwel verzadigde markten, zoals de 
waterzuivering. Helaas is de positie zwak op het gebied 
waar nog enige toekomst ligt. Bovendien zijn we aangewe
zen op buitenlandse licenties,

De produktie is verdeeld over een groot aantal, finan
cieel vrij zwakke, middel-grote en kleine bedrijven, Van een 
specifieke milieusector is geen sprake; het loopt dwars door 
de bedrijven heen.

Er is een stevige concurrentie vanuit Duitsland en 
Japan. De thuismarkt is, net als voor een aantal andere 
produkten, te klein. Verbreding van de markt via export is 
slechts mogelijk als Nederland komt met specialisaties, die 
niet uitsluitend gebonden zijn aan Nederlandse normen. Het 
stimuleren van bij het buitenland achtergebleven gebieden 
heeft nauwelijks zin. Uit de beleidsnota blijkt, dat er weinig 
mogelijkheden zijn voor de overheid om milieutechnologie 
te stimuleren. De milieusector is namelijk een gewone 
markt, die reageert op de vraag. Een vraag, die deels wel 
afhankelijk is van overheidsbeleid, zoals ondermeer in wet
geving tot uitdrukking komt. Een dergelijk beleid is echter 
niet bedoeld om de interne markt te stimuleren (die indruk 
krijgt men wel eens uit de onderliggende rapporten).

Dit consistent, consequent milieubeleid is echter wel 
nodig, opdat leveranciers en afnemers tijdig kunnen antici
peren. Met de invoering van maatregelen moet dan ook 
rekening worden gehouden met de tijd die het kost om 
technologie aan de eisen aan te passen, anders bestaat het 
gevaar, dat men op bestaande buitenlandse technologie 
terug valt (licenties), of dat men zich toespitst op effectbe
strijding m plaats van procesgeïntegreerde, dat wil zeggen 
schonere technologie zelf.

Een onverwachte beleidswijziging, zoals bijvoorbeeld 
de plotselinge 100% ontzwaveling van kolencentrales, is in 
dit opzicht dan ook uit den boze.

De VVD vindt het van groot belang, dat grondig en 
vooral tijdig overleg wordt gepleegd met het betrokken 
bedrijfsleven over beleidsvoornemens. Deze zienswijze 
wordt ook door de Minister onderschreven. De wijze waarop 
de regering de innovatie via aankoopbeleid kan stimuleren 
is zeer teleurstellend, als men nagaat dat de regering daar 
altijd hoog van heeft opgegeven. De conclusie, die wij 
kunnen trekken uit deze UCV is, dat, na inventarisatie van de 
vraag naar aanbod van milieutechnologie en de daarop 
aansluitende beleidsnota van de regering is gebleken, dat 
de koeien met gouden horens, die het milieubeleid voor wat 
betreft de produktie en dus werkgelegenheid ons beloofde, 
uit het gezichtsveld zijn verdwenen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. N. R em pt-H a llm m ans d e  Jongh, 

te l.: 070-614911, tst. 2653.)

De aardgasprijs voor de tuinbouw
De VVD-Tweede Kamerfractie heeft met grote zorg 

kennis genomen van de mededeling van  het Landbouw 
Economisch Instituut over de fatale ontwikkeling in de

besparingen en de liquiditeit van de glastuinbouwbedrijven.
In juli 1984 constateerde het LEI, dat ongeveer 30% 

van de bedrijven niet meer aan haar verplichtingen kan 
voldoen. Met name doet zich zulks voor in de bloemisterij 
sector, waarbij zwaar gestookte bedrijven er slechter voor
staan dan de minder zwaar gestookte.

Aangezien deze ontwikkeling in hoge mate wordt 
veroorzaakt door de zeer sterke verhoging van de gasprijs 
voor de tuinbouw m het laatste jaar, onderstreept de VVD- 
fractie het zeer grote belang van een overeenstemming over 
een matiging van deze prijs op zeer korte termijn, tussen Gas 
Unie en het Landbouwschap.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H .P.H. W aalkens, 070-614911, 

tst. 2349.)

Nieuws uit het Europees Parlement
EG-begroting

Op voorstel van het Europees Parlement werd m juli 
overeengekomen dat het begrotingstekort dat de Gemeen
schap voor 1984 heeft door voorschotten van de lidstaten 
gedekt zal worden totdat de eigen middelen van de Euro
pese Gemeenschap m 1986 verhoogd zullen worden van 1 tot 
1,4% van de BTW. Helaas bleek de Raad van Ministers van 
de EG, die tot die verhoging eveneens besloten had, niet in 
staat overeenstemming te bereiken over de voorschotten. 
Met name omdat het Verenigd Koninkrijk weigert mee te 
betalen aan het begrotingstekort. Op zijn beurt heeft het 
Europees Parlement toen de Britse terugbetalingen van de 
voorafgaande jaren opgeschort. En zo is er in feite een 
patsituatie ontstaan. De woordvoerders over begrotingsza
ken van de Liberale Fractie, Christiane Scnvener en Hen- 
drik-Jan Louwes hebben de onverantwoordelijke houding 
van de Raad in deze critische situatie aan de kaak gesteld. 
Hendrik-Jan Louwes heeft daarbij aan de hand van cijfers 
duidelijk gemaakt, dat verdere bezuiniging in het bijzonder 
in de verplichte landbouwuitgaven met meer mogelijk zijn. 
Volgens de Liberalen kan de EG nu zonder unanimiteit van 
de Raad overgaan tot het voldoen van de aangegane ver
plichtingen. Waarbij dan de tekorten volgens vaste richtlij
nen voor het huidige en komende jaar gedekt moeten 
worden.

In afwachting van een definitieve overeenstemming m 
de Raad heeft de begrotingscommissie aan het Parlement 
voorgesteld het eindoordeel over de aanvullende begroting 
1984 en de uiteindelijke terugbetaling aan het Verenigd 
Koninkrijk over 1983 op te schorten. Het Parlement heeft 
dienovereenkomstig het rapport van Christiane Scrivener 
aan de begrotingscommissie terugverwezen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : Ir. K J. Louw es, W e s tp o ld e r 22,
9975 WJ V ie rhu izen , tel. 05956-1504 o f L u xe m b u rg , tel. 09- 

352-4302400.)

Uitbreiding van de gemeenschap
De voorzitter van de Liberale Fractie, mevrouw Simo- 

ne Veil, heeft m haar speech over de uitbreiding van de EG 
met Spanje en Portugal deze week in het parlement de 
hypocrisie van diegenen aan de kaak gesteld, die zeggen 
wel voor de uitbreiding van de Gemeenschap te zijn, maar 
de benodigde begrotingsposten daarvoor niet ter beschik
king willen stellen. Ze heeft erop gewezen, dat de aansluiting
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van het Iberisch schiereiland bij de EG vooral in politiek 
opzicht noodzakelijk is en dat wanneer wij aan die wens niet 
zouden voldoen, die landen het risico lopen in dictaturen 
terug te vallen.

juist daarom hebben de Liberalen die toetredingsaan- 
vraag vanaf de val van de dictators Franco en Salazar onder
steund.

„Het gaat niet aan, zo zei mevrouw Veil, mooie verkla
ringen zoals die van Fontainebleau aan te nemen, zonder de 
financiële consequenties daarvan te willen dragen". Een 
verhoging van de eigen middelen met meer dan 1,4% van de 
BTW blijkt dan ook noodzakelijk.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. H R . N ord , K e ize rs la a n  3,

1000 Brussel, te l 09-322-513 40 70.)

Milieu
De Liberale Fractie heeft een resolutie mgediend 

over de milieugevolgen van het zinken van het vrachtschip 
Mont-Louis, geladen met vaten radio-actief materiaal. In het 
kader van de Gemeenschap dient een betere signalering en 
striktere regels m acht genomen te worden voor het vervoer 
van gevaarlijke stoffen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. J.E.S. L anve , L ib e ra le  en 
D e m o cra tisch e  F ra c tie  in  L u xe m b u rg , P ostbus 1601, tel. 09- 
452-43002400.)

U neemt toch ook een abonnement op de 
VVD-Expresse!

-  Wilt u wekelijks actuele informatie ontvangen over de 
standpunten van de W D  Tweede- en Eerste-Kamer- 
fractie?

-  Wilt u de nieuwe rapporten van de prof.mr. B.M. Tel- 
dersstichting gratis aanvragen?

-  Heeft u behoefte aan meer achtergrondinformatie?

Dan kunt u nu een abonnement nemen op deze VVD- 
Expresse. Voor ƒ 50,- per jaar kunt u zich abonneren door 
onderstaande bon m te vullen en op te sturen m een 
enveloppe zonder postzegel naar:

VVD-Expresse 
Antwoordnummer 1877 
2500 WB ’s-Gravenhage

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

Ondergetekende;

Naam: .................................................................................................

Adres:.................................................................................................

Postcode: ...........................................................................................

Woonplaats:.......................................................................................

□  geeft zich op als abonnee van de VVD-Expresse.

Het abonnementsgeld tot 1 januari 1985 bedraagt ƒ 25,-

Mensenrechten in Chili
Evenals andere fracties heeft ook de Liberale Fractie 

een resolutie ingediend over de schending van de mensen
rechten in Chili, met name na de moord op een Franse 
priester aldaar. Deze resolutie werd aangenomen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. G .M . d e  V ries, P ostbus 11613, 
2502 A P  D en Haag, tel. 070-647447.)

Veertiende BTW-Richtlijn
Nadat de Europese Raad verklaard had, dat de verbe

tering van de interne markt een prioriteit van gemeenschaps- 
politiek zou zijn, is het niet mogelijk gebleken daarvoor 
instrumentele maatregelen m de Raad aangenomen te krij
gen. Omdat het Verenigd Koninkrijk nu dreigt de klok terug 
te draaien en BTW-betalmgen over interne EG-handel te 
verleggen van de plaats van bestemming en in driemaande
lijkse afrekeningen, zoals voorgesteld m de 14e richtlijn naar 
de grens en met directe betaling, heeft Florus Wijsenbeek 
hierover een debat m het parlement gevoerd. De thans m de 
Benelux en het V.K. gebezigde verleggingsregeling wordt 
voor 95% van in- en export in die landen gebruikt. Als dat 
niet langer daar en evenmin in de EG als geheel zou gelden 
zal de interne EG-handel een ernstige terugval doormaken.

Ook het enig grensdocument dat die interne handel 
zal bevorderen, levert m de Raad zoveel tegenwerking op 
dat duidelijk is, dat de m Fontainebleau en eerder aangeno
men goede bedoelingen niet anders dan woorden zijn. Als 
de interne markt niet spoedig door deze maatregelen ope
ner wordt, zal de economische opleving geen gevolgen 
hebben in de uitbreiding van de interne handelsstromen m 
de E.G.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. F.A. W ijsenbee k, P ostbus  
11581, 2502 A N  D en H aag, tel. 070-647447.)

N o g  g e e n  g e ld  o ve rm a ke n  w ij ze n d e n  u een  a c c e p tg iro k a a rt.
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De „echte” minima 1985
Sinds 1981 kent ons land een speciale toelage voor de 

mensen die alleen of met anderen van één minimum inko
men moeten rondkomen. Dat is de „echte” minimumuitke
ring.

Die beoogt de koopkracht van diegenen die voor het 
eerst in zo'n kwetsbare situatie terechtkomen op peil te 
houden. Heeft men die uitkering eenmaal gehad, maar blijft 
men ook in het volgende jaar tot de „echte” minima behoren 
dan maakt men in dat jaar de koopkrachtdaling van iedereen 
mee.

De meerjarige „echte" minima gaan dan ook met 
vertraging van één jaar er wel degelijk op achteruit. Dat is 
een uitvloeisel van het systeem. Zouden de meerjarige 
„echte” minima telkenjare opgehoogd worden dan zouden ze 
in zo'n 10 jaar de modale werknemer inhalen. Inkomenspoli
tiek gezien is dat hoogst onwenselijk. Budgettair gezien is dat 
ook niet op te brengen. Om voor de meerjarigen toch iets 
extra’s te doen krijgen ze vanaf dit jaar een meerjarige- 
toeslag boven op de basisuitkering.

Die geldt alleen als een tegemoetkoming. De formule
ring van de troonrede ging helaas aan dit gegeven rondom 
de meerjarige „echte” minima voorbij. Daarin had moeten 
staan dat de koopkracht voor het overgrote deel.van de 
sociale minima in 1985 zou worden gehandhaafd met uitzon
dering van de meerjarige „echte" minima als gevolg van de 
systematiek van de „echte” minimum-uitkermg.

De groep meerjarige „echte” minima die al van vóór 
1984 dateren, dalen in 1985 met -4,6% in koopkracht als 
geabstraheerd wordt van de meerjangentoeslag 1985. De 
meerjarige „echte” minima die er in 1984 voor het eerst 
bijgekomen zijn, dalen in 1985 met —3,1% in koopkracht als 
de meerjarige-toeslag even buiten beschouwing blijft.

Ondertussen heeft het kabinet al wel 200 miljoen ge
reserveerd voor 1985 voor de meerjarigen-toeslag 1985.

Die 200 miljoen zijn een tegemoetkoming. De VVD- 
fractie staat een zodanige verdeling van dit geld voor dat 
deze twee groepen van meerjarige „echte" minima in 1985 
een gelijke daling ondergaan. Hun koopkracht zal dan naar 
schatting uitkomen op -2,5% (in plaats van op -4,6%  resp. 
-3,1%).

Voorts bepleit de VVD-fractie een huurverhoging van 
3% in plaats van 4% en indexatie van de kinderbijslag in 
plaats van bevriezing. Daarmee komt de koopkrachtdaling 
dicht bij de -2%  in 1985. Door het incident rondom de 
passage in de troonrede is er nog al wat onrust ontstaan over 
deze meest kwetsbare inkomensgroepen. Daarom zou het 
met onredelijk zijn als het kabinet iets meer dan de eerdere 
200 miljoen zou uittrekken.

Men zou zich kunnen afvragen tot hoever dat kan 
gaan. De VVD-fractie kijkt dan naar het inkomensdal voor de 
meerjarige „echte” minima in 1984. Dat blijkt —1,5% te zijn.
Dit zou ook een mogelijk richtsnoer voor 1985 kunnen zijn.

Tijdens de Algemene Beschouwingen zal daar over 
verder worden gediscussieerd. De VVD-fractie heeft alvast

gepoogd een redelijke begrenzing aan die discussie te 
geven. Want geheel herstellen van de koopkracht van de 
meerjarige „echte” minima in 1985 is en blijft niet wenselijk. 
Enige verdere tegemoetkoming aan deze meest kwetsbare 
inkomens is daarentegen sociaal alleszins verantwoord.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R.W . d e  K orte , tel. 070-614911, 

tst. 3127.)

Wet op de Bejaardenoorden
Deze week werden de beraadslagingen over de Wet 

op de Bejaardenoorden afgerond. De VVD-fractie heeft bij 
de behandeling van dit wetsvoorstel, dat nodig was voor de 
voorgenomen wijziging van de indirecte bijstandsfinancie- 
ring naar een directe (budget)financiering een aantal amen
dementen -  deels samen met het CDA -  ingediend die de 
wet fundamenteel wijzigden.

Technische uitwerking
Per 1 januari 1985 zullen de bejaardenoorden direct 

worden gefinancierd, deels uit de eigen bijdragen van de 
bewoners (vastgesteld en geïnd door de gemeenten) en 
deels uit de jaarlijks vast te stellen rijksbijdrage als aanvul
ling op de exploitatiekosten van de bejaardenoorden. Dit 
rijksbudget zal worden gedecentraliseerd naar de provin
cies en de vier grote gemeenten, die ook de planning van en 
controle op de bejaardenoorden hebben, inclusief de ver
antwoordelijkheid voor de van rijkswege opgelegde ombui
gingen in deze sector. De minister houdt slechts de verant
woordelijkheid over de bejaardenoorden met een landelijke 
functie (onder andere Joodse bejaardenoorden, kloosterbe
jaardenoorden etc.). De VVD heeft in het kader van de 
deregulering bij amendement een aantal voorgenomen 
algemene maatregelen van bestuur (amvb’s) alsnog inge
vuld. Zo is gekozen voor een vereveningssysteem waarover 
provincies en grote gemeenten politieke overeenstemming 
hadden bereikt. Om te voorkomen dat de verevening zou 
leiden tot kapitaalsvernietiging of ongewenste schoksge
wijze sluiting of afbouw van „overcapaciteit” is bij wet vastge
legd dat de verevening met in 8 jaar zal plaatsvinden, maar 
m 16 jaar, met een eerste ijkpunt na 4 jaar, opdat het beleid 
zonodig bijgesteld kan worden.

Consequenties voor bewoners
Materieel verandert er voor de huidige bewoners van 

bejaardenoorden mets. Hoewel het systeem van financiering 
verandert, blijft de regeling voor zak- en kleedgeld, alsmede 
het vrijlaten van een klein deel van het eigen vermogen 
materieel dezelfde als bij de (vroegere) bijstandsfinancie- 
ring. Om geen enkel misverstand over de intentie van het 
Kabinet te laten ontstaan, is dit nog eens nadrukkelijk in de 
wettekst neergelegd.

Gecoördineerd bejaardenwerk
Tegelijk met de wijziging van het financieringssys
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teem is ook de reikwijdte van de wet gewijzigd. Teneinde de 
ouderen zo lang mogelijk zelfstandig thuis te laten wonen, 
krijgen de provincies de beschikking over een budget voor 
het zogenaamde „flankerend beleid". CDA en VVD hebben 
bij amendement laten vastleggen dat het flankerend beleid 
tot de verantwoordelijkheid van de gemeenten behoort, en 
dat de provincies voor dit onderdeel slechts als „doorgeef
luik" fungeren. Teneinde te voorkomen dat gemeenten voor 
een en hetzelfde integrale extramurale ouderenbeleid deels 
bij de provincie, deels bij het rijk moeten aankloppen is bij 
wet vastgelegd dat het budget voor gecoördineerd bejaar- 
denwerk, in afwachting van nadere wetgeving (zorgwet en 
welzijnswet), als tussenstation eveneens gedecentraliseerd 
wordt naar de provincies en samen met wijkgerichte functies 
van het bejaardenoord deel uitmaakt van het flankerend 
beleid. Dankzij deze decentralisatie naar provinciaal niveau 
is het thans mogelijk om op voorstel van gemeenten een 
aantal bedden in een bejaardenoord in te ruilen voor finan
ciële versterking van het extramurale ouderenbeleid (her
verkaveling).

Doorbreking zorgstructuur
De VVD heeft de nadruk gelegd op de noodzaak te 

komen tot „zorg op maat”, en gepleit voor het doorbreken 
van de verkokerde zorgstructuren. Daartoe zal binnenkort 
een studie worden gestart over mogelijkheden van het kruis
werk binnen de muren van het bejaardenoord en individu
eel geïndiceerde extra verpleegkundige zorg via het zoge
naamde AWBZ-pluspakket.

Tevens is een VVD-motie aangenomen om bij toe
komstige wetgeving de benaming bejaardenoord te vervan
gen door verzorgingstehuis, met alleen om daarmee af te 
komen van de stigmatisering maar ook om meer de nadruk 
te leggen op de functie van het verzorgingstehuis dat in 
voorkomende gevallen ook open zou moeten kunnen staan 
voor mensen die nog geen 65 jaar zijn.

De mens in beeld
De VVD heeft nadrukkelijk aandacht gevraagd voor 

de menselijke aspecten van deze wet. Ten eerste: bij amen
dement is geregeld dat er onafhankelijke klachtencommis
sies komen. Ten tweede: bij wet wordt thans geregeld dat 
noch door provincies noch door de houder van een bejaar
denoord beperkingen mogen worden gesteld aan het recht 
van bewoners hun leven naar eigen inzicht in te richten, 
anders dan noodzakelijk voor een goede huishoudelijke 
gang van zaken. Daarmee heeft de VVD de persoonlijke 
levenssfeer van individuele bewoners van bejaardenoorden 
bij wet willen waarborgen.

Tenslotte is de VVD met accoord gegaan met de 
generieke machtigmgsvoorstellen van minister Brinkman, 
die zonder toestemming van de ouderen de reeds afgege
ven (bijstands)machtiging „technisch” wilde wijzigen. Dankzij 
het VVD/CDA amendement worden de bewoners thans in 
de gelegenheid gesteld zelf te beslissen of zij al dan met 
gebruik wensen te maken van deze „service" van de mi
nister.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : £  T erpstra , te l 070-614911, 

tst.2118.)

Brandweerwet en Rampenwet
Na een langdurige voorbereidingsperiode werd deze 

week uitvoerig in de Tweede Kamer gedebatteerd over de 
wetsontwerpen Brandweerwet en Rampenwet. VVD-woord- 
voerder Jan Kees Wiebenga begon zijn betoog met erop te

wijzen, dat brand, rampen en oorlogsgeweld geen zaken zijn 
die zich in een grote populariteit verheugen. Toch zal er -  
vooral preventief -  alles aan moeten worden gedaan om 
deze zaken buiten de deur te houden. Bij het opzetten van 
een rampenbestrijdingsorganisatie gaat het om zoiets als 
een collectieve verzekering: er zal geld, menskracht en 
materieel moeten worden ingezet om de samenleving zo mm 
mogelijk schade te laten ondervinden van mogelijk onheil.
De woordvoerder wees erop, dat we echter niet teveel 
illusies moeten koesteren. Er wordt in deze wetten uitgegaan 
van een rationeel opererende overheid. Onderzoeken wij
zen uit, dat daarvan in rampsituaties veelal weinig sprake is. 
Competentieconflicten, formalisme en psychische proble
men bij hen die aan de rampenbestrijding deelnemen of 
daar over de leiding hebben komen voor. Met de Brand
weerwet en de Rampenwet wordt echter wel een stap 
vooruit gezet naar een betere structuur van de rampenbe
strijding m ons land. De VVD-fractie kan zich dan ook in de 
hoofdlijnen van deze wetten vinden. Deze houden in dat de 
regionale brandweer, die de laatste jaren alom van de grond 
is gekomen, een wettelijke grondslag krijgt. Zij zal fungeren 
als kern van de rampenbestrijdingsorganisatie, zowel in 
vredestijd als in buitengewone omstandigheden (dan aange
vuld met diensten als het Rode Kruis en het Korps Mobiele 
Colonnes).

De Brandweerwet
Eerste probleem bij de nieuwe Brandweerwet is de 

verhouding tussen de brandweerregio's en de samenwer
kingsgebieden, die op grond van de nieuwe Wet Gemeen
schappelijke Regelingen moeten worden gevormd. De terri
toria hiervoor dienen zoveel mogelijk overeen te komen. De 
VVD-fractie drong er bij staatssecretaris Van Amelsvoort op 
aan om bij eventuele problemen gebruik te maken van zijn 
bevoegdheden. De staatssecretaris zei dit toe.

De staatssecretaris betuigde zijn instemming met een 
suggestie van de VVD om een combinatie van de alarmcen
trales voor de brandweer en voor het ziekenvervoer te 
bevorderen. Het derde punt waaraan de woordvoerder aan
dacht besteedde was het nog te centralistische karakter van 
de wetten. Een VVD-amendement om de aanwijzing van 
bedrijven welke een bedrijfsbrandweer moeten onderhou
den te leggen m handen van de gemeente m plaats van de 
provincie werd aanvaard. Problemen rezen er terzake van 
een voorgenomen amendement om de mogelijkheid van 
rijksvoorschriften over de mimmumsterkte van de brand
weer te laten vervallen. De staatssecretaris deelde mede, 
dat aanvaarding van zo'n amendement zou leiden tot het 
vervallen van een reeds m de meerjarenraming opgenomen 
bedrag van ƒ 16 mln., bestemd voor uitbreiding van de 
sterkte van de brandweer. Het overleg over dit amendement 
is nog niet afgerond.

Aandacht besteedde Jan Kees Wiebenga ook aan de 
rijksinspectie van het brandweerwezen. Hij wil deze gede- 
concentreerde rijksdienst zo mogelijk opheffen. De staatsse
cretaris zegde een onderzoek toe.

Sprekend over de Rampenwet vroeg de VVD aan
dacht voor grensoverschrijdende rampen. Er moeten nu snel 
verdragen komen met België en de Duitse Bondsrepubliek. 
Een VVD-motie daarover werd eveneens aangenomen.

Buitengewone omstandigheden
Belangrijk punt van discussie was de noodzaak van de 

eventuele invoering van een zogeheten rampbestrijdmgs- 
plicht ter vervanging van de huidige noodwachtplicht. De 
PvdA en CDA-fracties voelen daarvoor. De regering en de 
VVD-fractie hebben hun twijfels. In de nieuwe rampbestrij- 
dingsopzet zijn nog maar ca. 4.000 functies te vervullen (in de
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oude opzet ca. 15.000). Om daarvoor een civiele dienstplicht 
in te voeren lijkt niet nodig. Bezwaren daartegen zijn de 
selectie (het aantal potentieel dienstplichtigen loopt namelijk 
m de miljoenen), de administratieve rompslomp en de kos
ten a ƒ 5 mln. Bij de Intrekkingswet B.B. zal hierover definitief 
worden beslist.

Voor wat betreft de financiering van de rampenbe
strijding m oorlogstijd en andere buitengewone omstandig
heden is de VVD-fractie van mening, dat hiervoor een 
doeluitkering nodig is. Deze taak is complementair aan die 
van de landsverdediging en dan ook een rijksverantwoorde
lijkheid. Wij moeten af van de jaarlijkse rituele dansen in de 
gemeenteraden op dit punt, zo stelde de woordvoerder.

De voorgenomen verdeling van het jaarlijks beschik
bare budget voor de rampenbestrijding in buitengewone 
omstandigheden a ƒ 105 mln. gaf de VVD aanleiding op te 
merken, dat de brandweer ten opzichte van het Korps 
Mobiele Colonnes nogal karig bedeeld leek.

Tenslotte werd een VVD-amendement aangenomen 
om een bepaling m de Rampenwet op te nemen terzake van 
vergoeding door het rijk aan gemeenten van excessieve 
kosten die zich hebben voorgedaan bij daadwerkelijke ram
penbestrijding.

( V oor n a d e re  in fo rm a tie : m r. J. C. C. W iebenga , te l.: 070- 
614911, tst. 2092.)

Voorlichting Midden- en Kleinbedrijf
In de voorlichting en advisering voor het bedrijfsleven 

is een geweldige wildgroei ontstaan.
Vele organen, instituten en vooral bestuurders van de 

lagere overheden menen zich met deze taak te moeten 
bezig houden. Het gevolg is dat ondernemers door de 
bomen het bos met meer zien en van het kastje naar de muur 
worden gestuurd. Mede op aandringen van de VVD-fractie 
is de afgelopen week in de Kamer gesproken om te pogen 
tot een stroomlijning te komen.

We zijn het tijdperk van de informatie ingegaan, maar 
we gaan nog niet optimaal om met de mogelijkheden die er 
zijn. De vormgeving en de doorzichtigheid laten veel te 
wensen over. Om een gezonde informatiestructuur te garan
deren, is een ondersteuning door de overheid nog noodza
kelijk.

Vooral ook omdat de overheid een belangrijke ver
oorzaker is van de ondeskundigheid van de ondernemer.

Voor wat betreft het geven van voorlichting en infor
matie moet een ieder die te maken heeft met het bedrijfsle
ven de gelegenheid worden geboden voorlichting te geven 
en informatie te verstrekken.

De enige voorwaarde is, dat die voorlichting en infor
matie juist is.

Het geven van advies aan ondernemers m het MKB is 
tot op heden voorbehouden aan organisaties van het mid
den- en kleinbedrijf alsmede aan de stichtingen regionale 
Dienstverlenmgscentra, de RDK's, die hiervoor een subsidie 
ontvangen van de rijksoverheid.

Hierin zal in de nabije toekomst verandering komen, 
zodat de ondernemer zelf zijn adviseur kan uitzoeken en een 
subsidie ontvangt om dit advies te kunnen betalen.

Dat betekent dat wordt overgeschakeld van de aan- 
bodsubsidiering naar de vraagsubsidiermg.

Voor de basisopvang wilde de regering de bestaande 
Regionale Dienstverlemngs Centra, die gevestigd zijn bij de 
Kamers van Koophandel, hun zelfstandigheid ontnemen en 
onderbrengen bij een Centraal Beheers Instituut. (Het hui
dige Centraal Instituut voor het Midden- en Kleinbedrijf).

De VVD-fractie is daarmee niet accoord kunnen gaan 
en heeft zowel het CDA als de PvdA aan haar zijde gevon
den om voor de basisopvang de RDK’s te laten bestaan in de 
huidige zelfstandige vorm.

De RDK’s zullen ook in de toekomst de verplichte 
advisering blijven vervullen voor de gemeentebesturen 
waar ondernemers aankloppen voor hulp op basis van de 
Rijks-Groeps Regeling Zelfstandigen. De gehele operatie 
van ombouw van aanbod naar vraagadvisermg zal worden 
uitgewerkt in een plan van aanpak. Dit plan zal medio 1985 
uitgewerkt moeten zijn.

Ook de eisen waaraan de adviseurs op de vrije markt 
moeten voldoen moeten nader worden uitgewerkt. In totaal 
zullen m principe er 3000 adviseurs bijkomen die in staat 
moeten worden geacht ondernemers van advies te dienen. 
Van de ondernemer wordt ook nog een eigen bijdrage 
verwacht. Voor kleine ondernemers zal er een subsidiering 
uitrollen van ministens 70% van de te maken kosten voor een 
advies wat maximaal twee dagen in beslag mag nemen.

In het debat is er door de VVD-woordvoerder voor 
gepleit dat de ondernemer m het MBK de hulp dient te 
krijgen waaraan hij behoefte heeft, en wel gemakkelijk 
bereikbaar, betaalbaar en snel.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : A .A .M .E . van E rp, te l:  070-614911, 
tst. 2335.)

Starten van een eigen bedrijf
Deze week vond de uitgebreide commissievergade

ring van het midden- en kleinbedrijf over het startersbeleid 
plaats.

VVD-woordvoerder Ad Nijhuis had kritiek op het 
beleid van staatssecretaris Van Zeil. Hij zei: „Als starters net 
zo traag uit de startblokken komen als het startersbeleid van 
de overheid, dan hebben ze de wedstrijd al bij voorbaat 
verloren". De concretisering van het startersbeleid heeft 
meer dan twee jaar geduurd.

De hoogste prioriteit moet op dit ogenblik het alge
meen herstelbeleid zijn, waarbij terugdringen van het finan
cieringstekort, lastenverlichting en fiscale maatregelen in 
het middelpunt van het beleid moeten staan. Juist voor 
beginnende ondernemers is dit van belang. Daarnaast is het 
nodig om m de economische crisis extra aandacht en hulp 
aan starters te geven. Zij die de moed hebben nu een 
bedrijfje te beginnen verdienen onze steun.

Het starten moet echter wel met beleid en selectief 
gebeuren. Dat wil zeggen, dat starters moeten voldoen aan 
de vestigingseisen, een goed ondernemersplan, er geen 
sprake van oneerlijke concurrentie is. Daarnaast geen extra 
overheidssteun aan starters, die willen beginnen op markt
segmenten met een duidelijke overcapaciteit. De VVD gaat 
daarom accoord met de voorstellen van de regering met een 
aanpak door middel van regionaal netwerk voor gestructu
reerde startersopvang. De Kamers van Koophandel moeten 
daarbij initiatieven nemen. De gemeenten zullen moeten 
zorgen voor:
• Voorwaardescheppend beleid
• Waken voor concurrentievervalsing
• Een loket voor vergunnmgen-verstrekking (contact-amb- 

tenaar)
• De gemeenten moeten echter niet zelf bedrijfseconomi

sche adviezen gaan geven. Slechts doorverwijzen naar de 
juiste instantie. De VVD heeft kritiek op het voorstel van 
de regering de kapitaalhulp voor werkloze starters op 
basis van de gewijzigde Rijksgroepsregeling Zelfstandi
gen (Rz) te regelen.
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Bezwaren zijn:
• Ongelijke behandeling zonder de grens van ƒ 25.000,-. De 

Rz en daarboven de Kredietbeschikking Midden- en 
Kleinbedrijf (KMKB), alsmede onderscheid tussen starters 
met en zonder uitkering.

• Startersopvang en hulp in de sfeer van bijstandswet is 
„bednjfsklimatologisch" niet gewenst.

• Het is nu slechts een tijdelijk voorstel. De VVD zegt dan: 
doe het gelijk goed, en zorg voor het opheffen van knel
punten en belemmeringen in de KMKB.

Kijk vooral naar het oplossen van de eigen vermogens- 
eis en de houding van de banken. Vooral de banken zijn 
veel te terughoudend. De VVD bepleit dan ook het bevorde
ren van beschikbaar stellen van risicodragend vermogen.

De VVD stemt in het de aanvullende inkomenssteun 
gedurende een beperkte periode en onder de nodige voor
waarden via één kanaal: de Rz.

De VVD stelt daarbij wel de eis, dat er een gelijke 
behandeling komt voor werkloze en niet-werkloze starters. 
Anders wordt men uitgenodigd eerst werkloos te worden.
En dat kan nooit de bedoeling zijn.

De VVD-woordvoerder bepleitte ook dat er m het 
kader van het beroepsonderwijs onder andere aandacht 
moet worden geschonken aan het leren ondernemen m de 
zin van het leren opstellen van een ondernemingsplan.

Al met al staat de VVD positief ten opzichte van de 
starters. We hoeven maar te kijken naar het nut voor onze 
economie en werkgelegenheid. Want ondernemingen van 
zelfstandigen zijn de „broedplaats" voor de economie van de 
toekomst. Het aantal zelfstandigen in Nederland is boven
dien relatief aan de lage kant in vergelijking met het buiten
land. Dit is het gevolg van de verzorgingsstaat, die gericht is 
op zekerheden. Die verzorgingsstaat is te ver doorgescho
ten, waardoor wij vooral een werknemersklimaat hebben 
gecreeërd.

Daarom ook is het oprekken van de sociale zekerheid 
voor startondernemers eigenlijk niet het meest voor de 
handliggend. Staatssecretaris Van Zeil heeft in het debat aan 
de VVD moeten toezeggen om binnen een half jaar meer 
geëigende voorstellen te doen buiten de sfeer van de Bij
standswet.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. G.B. N ijh u is , te l:  070-614911, 
tst. 2854.)

Monumentenzorg
De deze week behandelde Monumentennota maakt 

voorlopig een einde aan jarenlange discussies over het te 
voeren beleid. Echter in onze ogen -  en wij staan hierin niet 
alleen, heeft de minister een kans gemist om concreet aan te 
geven hoe de Monumentenzorg zich dient te ontwikkelen, 
welke wijzigingen het zou moeten ondergaan wat betreft 
organisatie en regelgeving.

Waar worden de verantwoordelijkheden gelegd? De 
VVD vindt dat monumenten een wezenlijk onderdeel van 
ons culturele erfgoed zijn en vragen dan ook op die gronden 
om rijksbemoeienis. Natuurlijk met voldoende ruimte voor 
belangenbehartiging bij andere ministeries en de verdeling 
van bestuurlijke verantwoordelijkheden onder de drie b e
stuurslagen.

De minister geeft fraaie beleidsintenties aan, decen
tralisatie en deregulatie. Maar met meer dan dat. Daarom 
hebben wij aangedrongen op verlegging van meer verant
woordelijkheden naar gemeentelijk niveau! Voorgesteld is 
het vergunningenbeleid naar die gemeenten te decentrali

seren die reeds een monumentenverordening hebben. (Wij 
rekenen erop dat het aantal gemeenten die deze verorde
ning hebben snel zal stijgen).

Daarnaast hoopt de VVD dat m de toekomst de ge
meenten zelf een monumentenplan kunnen maken en uitvoe
ren, uiteraard getoetst aan bepaalde uitgangspunten.

In het kort kunnen wij dus zeggen: de bescherming 
wordt centraal vastgesteld en de uitvoering van het beleid 
gaat naar de gemeenten. Grote waarde wordt gehecht aan 
de particuliere organisaties zoals NCM, Monumentenwacht 
en Bond Heemschut. Zij zijn nog steeds onontbeerlijk.

Ook werd vanuit de Kamer gesteld dat de aangekon- 
digde herinventarisatie niet zou mogen leiden dat bepaalde 
toezeggingen in het verleden gedaan niet gehonoreerd zul
len worden. Bovendien werd gevraagd om een groter 
gedeelte van het budget voor onderhoud te bestemmen. De 
minister heeft toegezegd dit te zullen bezien.

Directe aanleiding tot deze nota was natuurlijk de 
oprichting van het Nationaal Restauratie Fonds. Een fonds 
waarin institutionele beleggers samen met het rijk deelne
men om hypotheken met lage rente te verschaffen aan 
„Monument"-houders en waar gezien de vele te verwachten 
gunstige neven-effecten geen enkel bezwaar tegen bestaat. 
Omdat dit fonds centraal beheerst dient te worden, hetgeen 
haaks staat op de decentrahsatiegedachte, heeft de VVD 
een motie mgediend, waarin de minister gevraagd wordt om 
binnen een jaar met een uitgewerkt bestuurlijk voorstel te 
komen voor de Monumentenzorg, gebaseerd op deregulatie 
en decentralisatie.

Zodra dit plan er is zal de inbreng van deze .week 
naast het voorstel gelegd worden en kan de discussie als het 
ware afgemaakt worden.

Gezien de goede ontwikkelingen binnen een aantal 
provincies met betrekking tot het monumentenbeleid, heb
ben wij de minister verzocht -  en hij heeft dit ook toegezegd 
-  niets bij deze provincies weg te halen en een flexibel 
beleid m deze te voeren.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. S. H e e m s k e rc k P ü lis -D u v e - 
kot, tel. 070-614911, tst. 2383.)

Aan de abonnees
Alle aanvragen voor rapport nr. 52 van de prof.mr.

B.M. Teldersstichtmg getiteld Sociale Zekerheid zijn intussen 
verwerkt. In de week van de 8ste oktober worden deze 
rapporten verzonden.

Aanvragen die na de 16e september bij het secretari
aat zijn bmnengekomen kunnen niet meer m behandeling 
worden genomen.

Alleen als we in een vroegtijdig stadium aan de druk
kerij doorgeven hoeveel rapporten wij willen bestellen voor 
onze abonnees, ontvangen we deze rapporten tegen een 
sterk gereduceerde prijs.
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Wetsvoorstel Algemene Voorwaarden 
Consumentenbescherming

De gedachte achter dit wetsvoorstel past in een door 
de VVD voorgestaan consumentenbeleid. Woordvoerder 
Korthals legde er de nadruk op, dat de VVD wil dat een 
dergelijk beleid actief gevoerd wordt, omdat dit één van de 
grenzen vormt waarbinnen het stelsel van vrije onderne
mingsgewijze productie werkt. Bij alle belangrijke of ingrij
pende beslissingen van de overheid, waarbij het consumen
tenbelang betrokken kan zijn, dient de overheid dat belang 
als volwaardige factor mee te wegen, naast sociaal-economi- 
sche, milieutechnische en dergelijke belangen.

Zo moet het consumentenbeleid een onverbrekelijk 
onderdeel vormen van het gehele overheidsbeleid.

Dit uitgangspunt bepaalt, hoe de VVD tegen dit wets
voorstel aankijkt. Van het onderhavige voorstel is de VVD 
geen warm voorstander, maar als er een doeltreffend kader 
kan worden gevonden, gaat zij ermee accoord.

Doel van dit wetsvoorstel is namelijk om onredelijke 
standaardvoorwaarden, bijvoorbeeld bij algemene koopover
eenkomsten, huurovereenkomsten enz. te beteugelen om 
daarmee tegen te gaan, dat de eenzijdige inhoud van alge
mene voorwaarden te gemakkelijk aan een wederzijdse 
partij wordt opgedrongen, zonder dat deze daar invloed op. 
kan uitoefenen.

Naar het oordeel van de VVD-fractie zijn echter de 
nadelige effecten van dit wetsontwerp te groot, zonder dat 
zeker is, dat het gestelde doel wordt bereikt.

Woordvoerder Korthals lichtte dit toe, nadat hij eerst 
uitvoerig op de deregulatie-aspecten was ingegaan. In dit 
verband wees hij op het voorstel van de Commissie Van der 
Grinten om dit wetsontwerp in te trekken.

De motivering van de regering om dit niet te doen 
achtte hij veel te summier en hij heeft de minister gevraagd 
dit nader toe te lichten.

Over het wetsvoorstel zelf, zei Korthals onder meer, 
dat het twee dingen probeert te regelen, die eigenlijk los 
van elkaar staan.

In de eerste plaats de bescherming van de consument 
tegen standaardcontractenclausules die hij met voldoende 
heeft kunnen bestuderen en die achteraf onredelijk blijken 
te zijn.

In de tweede plaats het scheppen van een zekere 
rechtszekerheid ten aanzien van de inhoudelijke geldigheid 
van de standaardbedingen die eenzijdig worden opgesteld 
en daardoor onvoldoende rekening kunnen houden met de 
belangen van de wederpartij. Die twee onderwerpen han
gen eigenlijk maar los samen.

Het eerste probleem betreft namelijk hoofdzakelijk 
het totstandkomen van de overeenkomst terwijl het tweede 
probleem voornamelijk de geldigheid van de bedingen in 
het algemeen betreft. (Bij dit laatste gaat het dikwijls om 
vorderingen van de Consumentenbond tegen ondernemin
gen die van standaardvoorwaarden gebruik maken.)

Hij betoogde vervolgens, dat deze twee doeleinden 
met voldoende uit elkaar zijn gehouden en dat daaruit veel 
onduidelijkheden voortvloeien.

In dit verband wees woordvoerder Korthals erop, dat 
een consument, die verrast wordt door een beroep op een 
standaardbepaling ingevolge het Nieuwe Burgerlijk Wet
boek die standaardbepaling op verschillende manieren kan 
aanvechten. Hij refereerde aan drie artikelen, maar kon zich 
toch voorstellen, dat dit voor de consument nog onvoldoende 
wordt gevonden. Als men echter de bescherming van de 
consument nog wil uitbreiden, moet er echter steeds een 
formule gevonden worden, die rekening houdt met alle 
bijzondere omstandigheden. Want als bijvoorbeeld de con
sument de moeite heeft genomen de voorwaarden uit te 
zoeken, te bespreken met de tegenpartijen en het contract 
dus is totstandgekomen op geheel dezelfde wijze als een 
ander contract, is er geen enkele reden om over te gaan tot 
een verdere bescherming, dan is het een gewoon contract 
geworden.

Zo'n formulering is in dit wetsontwerp niet gevonden. 
Voorts wordt als bezwaarlijk gevoeld, dat dit wetsontwerp 
een soort dwingend recht voor rechters in het leven roept. 
Men kan zich afvragen of dit wel past in ons rechtssysteem; 
men is hiermee, zo zei Korthals, altijd uiterst voorzichtig.

Internationale aspecten
Aan de zaak van de algemene voorwaarden kleven 

ook internationale aspecten, het in Nederland in te voeren 
systeem behoort aan te sluiten bij hetgeen in andere landen 
geldt. Nederland is een land met een open economie, 
waarin veel internationale handel wordt bedreven. Daarbij is 
het gebruikelijk in een keten van afnemers steeds dezelfde 
voorwaarden toepasselijk te verklaren. Indien in die keten 
voor Nederlandse handelaren sommige bedingen niet toe
passelijk zijn of kunnen zijn, of als die bedingen vernietigd 
worden, komen zij in een nadelige positie.

Korthals constateerde afwijkingen van het desbetref
fende Verdrag van Rome van 19 juni 1980, dat overigens nog 
in werking moet treden, maar ook afwijkingen van het Duitse 
recht, waarop dit wetsvoorstel voor een belangrijk deel 
gebaseerd is.

Contractvrij heid
Bovendien worden als dit voorstel wet wordt belang

rijke beginselen van ons verbintenissenrecht beperkt: de 
contractvrijheid, de gebondenheid aan het gegeven woord 
en de onverbrekelijke samenhang in wederkerige overeen
komsten tussen rechten en plichten van partijen over en 
weer.

Ook zonder dit wetsvoorstel zal de beoogde doelstel
ling van een verbeterde bescherming van de consument 
naderbijkomen door invoering van het Nieuw Burgerlijk 
Wetboek, met name boek 6.

Bezwaren
Niettemin moet de positie van de consument verder 

versterkt worden. Dat is ook de wens van de VVD-fractie.
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Het doel mag echter niet de middelen heiligen. Aan dit 
wetsontwerp kleven bepaald nadelen.

Vanwege het principiële karakter van de VVD-be- 
zwaren kunnen deze niet zomaar door amendering worden 
ongedaan gemaakt. Verbetering is wel mogelijk. Bovendien 
is er nog tijd voor beraad, omdat dit wetsvoorstel, ook als het 
wordt aangenomen, nog niet onmiddellijk in werking treedt.

Het lijkt de VVD-fractie ongewenst in dit stadium door 
de Tweede Kamer een definitief oordeel te laten geven. 
VVD-woordvoerder Korthals gaf de minister in overweging 
zich over dit wetsontwerp nogmaals te beraden.

Daarbij zou hij zich van advies kunnen laten dienen 
door een commissie, waarin alle belanghebbenden zitting 
hebben, zoals de consumentenbond, vertegenwoordigers 
van het bedrijfsleven, ambtenaren van het departement en 
enkele onafhankelijke juridische deskundigen. Deze com
missie zal dan moeten bezien of onder handhaving van de 
doelstellingen tot een gewijzigd wetsvoorstel gekomen kan 
worden. Uiteraard moet die commissie wel op korte termijn 
kunnen adviseren.

De minister is niet op dit voorstel ingegaan. De arti- 
kelsgewijze behandeling met de daarbij behorende amen
dementen zal binnenkort in een voortgezette uitgebreide 
commissievergadering plaatsvinden.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A .H  K ortha ls, te l. 070-614911, 

tst.2119.)

Radioactief a f val
De Tweede Kamer heeft met minister Winsemius 

gesproken over zijn nota „Radioactief Afval". Daarin wordt 
het regeringsstandpunt uiteengezet over het afvalbeleid 
voor radioactieve stoffen. Hoofdkenmerken van dat beleid 
zijn isoleren, beheersen en controleren. Gekozen wordt voor 
een verwijdermgsmethode die m de komende 20 tot 30 jaren 
kan worden toegepast voor alle categorieën radioactief 
afval. Inmiddels zal het onderzoek naar de definitieve ber
gen van hoog actief en langjarig actief afval worden voortge
zet. Dat zal vooral gebeuren m internationaal verband waar
bij ieder land een deel van het onderzoek uitvoert en de 
resultaten moeten leiden tot overeenstemming over de beste 
oplossing. Van groot belang is daarbij dat in brede internati
onale kring de conclusie is getrokken dat goede oplossingen 
voor definitieve opslag in diepe geologische formaties 
beschikbaar zijn, maar dat verdere praktische ervaring 
moet worden verkregen om tot de keus van de meest 
economische oplossing te kunnen komen. Voor de VVD- 
fractie is deze vaststelling van grote betekenis, omdat daar
mee de belangrijkste voorwaarde die door de VVD is 
gesteld voor het aanvaarden van kernenergie wordt vervuld.

De VVD-fractie kon met de voorstellen van de minis
ter instemmen. Vanuit de Kamer werd opgemerkt dat de 
formulering van de nota kort en bondig en daardoor zeer 
duidelijk was. Vanuit de VVD-fractie werd de minister 
gevraagd ervoor te waken dat de kostenaspecten goed 
bewaakt en beheerst zouden worden. Op de vraag of bij 
eventuele nieuwe kerncentrales nog voor de opwerking van 
gebruikte splijtstof zou moeten worden gekozen, werd van 
de VVD-zijde gesteld dat de noodzaak daartoe niet aanwe
zig lijkt te zijn, maar dat bij langdurige mterim-opslag, zeg 
50-100 jaar, er voldoende tijd is om na te gaan of er economi
sche voordelen, in de zin van het terugwinnen van kostbare 
grondstoffen, aan de opwerking zijn verbonden.

De fractie stemde in met het voorstel van de minister 
om nu een commissie te belasten met het zoeken van een 
geschikte plaats om de voorziening voor (langdurige) inte

rim-opslag te bouwen. Uiteindelijk zal de regering een defi
nitieve plaats kiezen uit 3 plaatsen die door de commissie 
geschikt zullen worden bevonden.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R. Braam s, tel. 070-614911, 

tst. 2016.)

ABP
Naar aanleiding van de „ABP-affaire" is een commissie 

van onderzoek ingesteld, de commissie Polak. De taak van 
deze commissie was om aanbevelingen te doen over de 
organisatie van het ABP. Het ging daarbij niet alleen om een 
aantal praktische maatregelen m de sfeer van de onroerend- 
goed-sector, maar ook om aanbevelingen inzake de top
structuur. Met betrekking tot deze aanbevelingen heeft het 
kabinet een voorlopig standpunt ingenomen. Hierover heeft 
de Kamer m de U.C.V. van 17 september jl. een eerste, 
oriënterend debat gevoerd. Tevens zal gesproken worden 
met de ambtenarenbonden en daarna zal het kabinet een 
definitief standpunt aan de Kamer voorleggen. Tijdens dit 
eerste debat heeft onze woordvoerder Ad Nijhuis allereerst 
waardering uitgesproken voor de wijze waarop minister 
Rietkerk de ABP-affaire heeft aangepakt, namelijk de 
opdracht aan de heer Gruijters voor een kort onderzoek en 
vervolgens het in gang zetten van een justitieel onderzoek en 
het instellen van de commissie Polak. Dit m tegenstelling tot 
de woordvoerder van de CDA-fractie, die meende de minis
ter alsnog te moeten aanvallen vanwege de opdracht aan de 
heer Gruijters. Dit had een onafhankelijk jurist moeten zijn. 
Onze woordvoerder pareerde deze kritiek met de vraag 
waarom het CDA vorig jaar met met deze opvatting was 
gekomen! Nu riekte de kritiek op „onze" minister naar oppor
tunisme op basis van tendentieuze krantenberichten.

Met betrekking tot de voorgeschiedenis van de ABP- 
affaire heeft de VVD tijdens het debat nog gewezen op de 
bijzondere rol die de AbvaKabo daarbij wellicht heeft 
gespeeld. Een persverklaring van de AbvaKabo wekt name
lijk de mdruk dat deze ambtenarenbond al in een vroeg 
stadium op de hoogte is geweest. Waarom is toen de Raad 
van Toezicht van het ABP (waarin een bestuurslid van de 
AbvaKabo vertegenwoordigd is) en de minister niet inge
schakeld en waarom is wel gekozen voor openbaarmaking 
via vier linkse kamerleden, vroeg onze woordvoerder zich 
af. De minister heeft toegezegd daarover nog eens indrin
gend met de AbvaKabo te spreken.

Wat betreft het rapport Polak is het op zichzelf een 
nogal triest feit dat er een affaire nodig is geweest om een 
aantal bestuurlijke en organisatorische mankementen bij het 
ABP boven tafel te krijgen, die al lang bleken te bestaan. De 
verantwoordelijke organen zijn onvoldoende alert geweest, 
waarbij een onduidelijke taakafbakening een rol gespeeld 
heeft. Opvallend was ook dat tijdens de hoorzitting vrijwel 
alle betrokken organen en organisaties kritiek hadden op 
het functioneren van andere instanties, terwijl zij zelf meen
den de handen m onschuld te kunnen wassen.

En zo kon een voedingsbodem ontstaan voor bestuur
lijke omissies, voor onachtzaamheden, voor interne spannin
gen en zelfs voor mogelijke malversaties.

Tegen de achtergrond van deze constatering heeft de 
VVD een voorlopig oordeel op hoofdpunten gegeven en 
kwam daarbij mm of meer op dezelfde lijn als de commissie 
Polak. De fundamentele vraag die daarbij allereerst aan de 
orde kwam is wat de plaats van het ABP ten opzichte van de 
overheid dient te zijn. Twee uitersten doen zich hierbij voor: 
het ABP puur als overheidsdienst of een privaatrechtelijke 
structuur zoals een bedrijfspensioenfonds. Het ABP als over
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heidsdienst wijst de VVD af. Dit is een stap terug, terwijl juist 
een stap vooruit wenselijk is. Voor de lange termijn wijst de 
VVD een bedrijfspensioenfondsstructuur zeker niet af. Voor
alsnog echter vinden wij dit een te vergaande stap. De VVD 
heeft daarom in navolging van de commissie Polak het 
kabinet voorgesteld te kiezen voor een tussenvorm waarbij 
het ABP opschuift in de richting van een bedrijfspensioen
fonds dat wil zeggen een zo zelfstandig mogelijk ABP, waar
bij de minister van Binnenlandse Zaken echter wel de uitein
delijke eindverantwoordelijkheid blijft behouden en het par
lement betrokken blijft op grond van zijn budgetrecht en als 
medewetgever.

Over dit uitgangspunt wordt ook door het CDA en de 
PvdA nagenoeg gelijk gedacht. In de uitwerking zijn er 
echter verschillen. Zo vindt de PvdA dat ook de topstructuur 
bij het ABP dan gelijk moet zijn aan die van bedrijfspensi
oenfondsen dat wil zeggen het bestuur is de baas en de 
directie voert slechts uit. De VVD heeft voorkeur voor een 
structuur zoals door de commissie Polak is voorgesteld 
namelijk voor de directie een Raad van Bestuur -  model met 
daarboven een vorm van toezicht en medebestuur die lijkt 
op een raad van commissarissen, te samen als een soort 
twee-eenheid het pensioenbestuur vormend. Dus een ver
deling van taken en bevoegdheden zoals we die aantreffen 
bij grote ondernemingen. Het CDA heeft voorkeur voor het 
handhaven van de Centrale Beleggmgsraad (CBR) die 
momenteel los van het pensioenbestuur beslist over de 
beleggingen. Gelet op de problemen die zich bij het ABP 
hebben voorgedaan vinden VVD en PvdA daarentegen dat
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N og  geen  g e ld  o ve rm a ke n  w ij ze n d e n  u een a c c e p tg iro k a a rt

CBR en pensioenbestuur m elkaar geschoven dienen te 
worden conform het advies van de commissie Polak dat wil 
zeggen ofwel een commissie van beleggingen onder, dan
wel beleggmgsdeskundigen opnemen in de Raad van Toe
zicht (RvT).

Op een essentieel onderdeel week de VVD af van de 
mening van de commissie Polak. Deze vond de verkokering 
en de belangenbehartiging m de RvT ongewenst en kwam 
op grond daarvan tot de vergaande conclusie dat de bonden 
en de departementen uit de Raad van Toezicht zouden 
moeten. Ook het kabinet had deze aanbeveling terecht niet 
overgenomen. Zoals bij bedrijfspensioenfondsen dient er 
een paritair benoemingsrecht te zijn. Daar dienen partijen 
echter wel verstandig gebruik van te maken. Het is namelijk 
niet wenselijk dat in de Raad van Toezicht dezelfde perso
nen zitten die ook aan de onderhandelingstafel plaats nemen 
bij het arbeidsvoorwaarden-overleg.

Voorts was de VVD het eens met de opvatting van de 
commissie Polak dat er een betere afscherming tussen ABP 
en „de politiek” moet komen. De uitoefening van de parle
mentaire rechten dienen met de nodige waarborgen 
omkleed te zijn. De suggestieve verwijten van de bonden dat 
de overheid „grepen in de kassa” zou hebben gedaan is 
echter een volstrekt verkeerde voorstelling van zaken. In dit 
verband heeft onze woordvoerder nog eens benadrukt dat 
de financiële positie van het ABP zeer gezond is en dat 
ongerustheid daarover volstrekt onnodig is. Tenslotte heeft 
de VVD wederom voorgesteld om het huidige wettelijk 
verbod voor het ABP om te beleggen om buitenlands onroe- 
rendgoed op te heffen. Het ABP-bestuur moet zelf m vrijheid 
kunnen beslissen of dat wel of met verstandig is.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. G.B. N ijhu is , tel. 070-614911, 

tst. 2854.)

Uit de Eerste Kamer
Ziekenfondswet en AWBZ

De VVD-fractie in de Eerste Kamer heeft haar goed
keuring gehecht aan het wetsontwerp tot wijziging van de 
Ziekenfondswet en de AWBZ (algemene wet bijzondere 
ziektekosten), ter oplossing van de zogenaamde AOW-plus- 
problematiek.

Deze problematiek bestaat uit de samenloop van be
lastingheffing en AOW-premieheffing, die bij kleine inko
mens, vlak boven de premiegrens zeer knellend drukt.

De groep van gehuwde bejaarden wordt m dit wets
ontwerp tegemoetgekomen door een gedeeltelijke ver
schuiving van lasten naar de ongehuwde bejaarden die een 
relatief gunstiger premie betalen. Voorts is ƒ 60 miljoen uit 
een meevaller in de AWBZ-kosten voor deze operatie ter 
beschikking gesteld.

Het wetsontwerp bevatte nog meer belangrijke ver
beteringen in de sfeer van de ziektekostenverzekering. De 
woordvoerder van de VVD mevrouw E. Veder-Smit merkte 
hierover op, dat allereerst van belang is, dat het systeem van 
premiereducties nu m de wet is vastgelegd.

Tot dusver besteedden Rijk en de Algemene Kas van 
de Ziekenfondsverzekering en de AWBZ hieraan zeer aan
zienlijke bedragen, oplopende tot enkele miljarden, zonder 
dat daarvoor verdeelmaatstaven bestonden.

Een tweede verbetering is de mogelijkheid die wordt 
geopend om in de premies voor ziekenfondsverzekering en 
AWBZ een kmderpremie en een leeftijdstoeslag op te 
nemen. Daardoor kan in de toekomst bij de premieheffing 
rekening worden gehouden met de gezinssamenstelling en
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de leeftijd van de verplicht verzekerde. De premie krijgt 
daardoor een reëler karakter en het verschil met de particu
liere verzekering wordt verkleind. Een discussie over de 
twee beginselen die bij premievaststelling een rol spelen, 
namelijk het solidariteitsbeginsel enerzijds en het equivalen
tiebeginsel anderzijds zal straks bij de voorgenomen stelsel
wijziging diepgaand moeten worden gevoerd.

Namens de VVD-fractie vroeg mevrouw E. Veder- 
Smit nu reeds aandacht voor een gedifferentieerd pakket, 
met een gedifferentieerde premie.

Het wetsontwerp, dat inmiddels is ingevoerd, voorziet 
tenslotte in de budgettering van de beheerskosten van de 
ziekenfondsen. De beheers- en administratiekosten in de 
gezondheidszorg zijn de laatste jaren relatief sterk gestegen.

Daarom is ook voor de ziekenfondsen een groeinorm 
gewenst. De VVD-fractie achtte het wetsontwerp van zoveel 
belang, dat zij een PvdA-pleidooi om met de behandeling te 
wachten tot de komende stelselwijziging afwees. Integen
deel, de VVD-fractie vindt invoering urgent.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m evr. m r. £  V e der-S m it, tel. 058- 

122803 o f070-554909.)

Uit de Eerste Kamer:
Wet op de Stadsvernieuwing

De VVD-fractie m de Eerste Kamer heeft m meerder
heid tegen de wet op de Stadsvernieuwing gestemd.

Voor de tegenstemmers overwoog een tweetal be
zwaren:

A. Het bij amendement van het CDA en de oppositie 
invoeren van een voorkeursrecht voor gemeenten in stads
vernieuwingsgebieden, terwijl de desbetreffende wet juist 
m het kader van deregulering en heroverweging is aange
houden.

B. Het introduceren van een leefmilieuverordenmg. 
Terzake van beide punten betoogde VVD-woordvoerder 
G.O.J. van Tets dat dit weer het uitbreiden van de greep van 
de overheid was over het doen en laten van de burgers. Hij 
vreesde een golf van leefmilieuverordeningen.

Unaniem was de fractie in het benadrukken van het 
belang van de stadsvernieuwing. In de komende jaren zal de 
toedeling van middelen aan de stadsvernieuwing volgens de 
VVD-woordvoerder de hoofdschotel van de interventies van 
het ministerie van Volkshuisvesting moeten uitmaken. Dit 
omdat de kwantitatieve woningnood van kunstmatige aard is 
en de aandacht voornamelijk op de kwaliteit zal moeten 
worden gericht. Uit onderzoek blijkt immers dat in de steden 
57% van de woningen een huur doet van ƒ 250,- of minder 
per maand. Dat zijn lang niet allemaal slechte woningen.

Als beter uitvoering zou worden gegeven aan de 
uitvoering van het regeeraccoord terzake van harmonisatie 
en harmonisatie ineens, zouden de huren beter overeen
stemmen met de kwaliteit en geen miljoenen weglekken aan 
objectsubsidies, die beter aan de stadsvernieuwing ten 
goede zouden kunnen komen.

Zo liggen thans miljoenen renteloos m de 15.000 leeg
staande woningen van 123 van de 700 woningbouwcorpora
ties die juist in de steden te vinden zijn.

(V o o rn a d e re  in fo rm a tie : G.O.J. Van Tets, te l:  010-644552.)
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Individualisering
Ik zal trachten in grote lijnen op zes belangrijke 

veranderingen in het denken van de mens en de daarmee 
samenhangende ontwikkelingen in te gaan. Deze vormen 
samen een belangrijke stimulans tot sociale verandering.

Het eerste en belangrijkste punt is de individualise
ring van het menselijk bestaan. Onmiskenbaar komt het 
individu met zijn of haar rechten en plichten in het centrum 
van ons denken te staan. Het Sociaal- en Cultureel Planbu
reau noemt dat de „emancipatie van het individuele bestaan". 
Onmiskenbaar is het individu de hoeksteen van alle hoogont
wikkelde samenlevingen aan het worden. Deze ontwikkeling 
heeft niets met „desocialisatie” of een „aanval op het gezin" te 
maken. Integendeel, zou ik willen zeggen. Indien het geë
mancipeerde individu zelf voor een vorm van samenleving, 
-wonen en -werken kan kiezen, geeft dat de samenleving 
een heel wat hechter sociaal fundament, dan wanneer van 
dwang in enigerlei opzicht sprake is.

De emancipatie van de vrouw wordt door velen te
genwoordig erkend als een goede en ontstuitbare ontwikke
ling in vele landen. Wij juichen dit aspect van de emancipa
tie van het individu toe, evenals die van ouderen en alleen
staanden, mits geen nieuwe taboes worden gecreeërd.

Pluriformiteit
De mens accepteert steeds minder een wereld waar

in alles en iedereen éénvormig is. Dit hangt uiteraard samen 
met de individualisering van het bestaan. Zelfbewuste en 
zelfredzame individuen verlangen dat aan hun onderlinge 
verschillen recht wordt gedaan en dat discriminatie m de 
meest ruime zin krachtig wordt bestreden. Dat uit zich niet 
alleen in een waaier van samenlevingsvormen, maar ook in 
een gedifferentieerd pakket van consumptiegoederen en 
van geheel nieuwe productiemethoden en -middelen.

Samenhang
Een derde belangrijke verandering is dat mensen 

leren denken over de onderlinge samenhang van maat
schappelijke ontwikkelingen. In feite is dit de erkenning van 
de ingewikkeldheid van de samenleving. Alles blijkt met 
alles samen te hangen. Niet alleen in de economie, maar ook 
in de maatschappij als geheel. Wij hebben leren denken in 
termen van onderling afhankelijke systemen. Wij zijn in gaan 
zien dat de overheid slechts één van die systemen is. Een 
overheersende positie van de overheid drukt de andere 
plat. Willen wij dat voorkomen, dan moeten wij accepteren 
dat de overheid niet over een toetsenbord beschikt om in de 
andere systemen naar believen in te grijpen.

T o e k o m s td e n k e n
In d e zich geleid elijk  ontw ikkelende sam enleving van

na de Tweede Wereldoorlog is de aandacht voor toekom
stige ontwikkelingen en mogelijkheden in veel landen ver
slapt.

De toegenomen onzekerheid maakte de behoefte aan 
inzicht in mogelijke toekomstige ontwikkelingen groter.

Nu ik het hier heb over veranderende waarden, is het 
van belang enkele verschillen aan te geven, die ik bespeur 
bij de benadering van de toekomst door christen-democra- 
ten en socialisten. Ik ontwaar in de christen-democratische 
politiek een reactie op de onzekere toekomst, die erop 
neerkomt dat men een herstel van traditionele waarden 
wenst, zoals die van het gezin als maat van alle dingen.

Daarentegen bespeur ik bij de sociaal-democraten 
een neiging tot „escapisme", een ontsnappingsdrang uit de 
harde, boze wereld tot uiting komend in onhaalbare doelstel
lingen.

Op een welhaast angstig aandoende wijze zoekt men 
een toevlucht tot traditionele vormen van politiek, die in het 
verleden gefaald hebben. Hoe groot onze problemen op dit 
moment ook zijn, wij liberalen hebben een rotsvast geloof in 
de kracht van de mens om omhoog te klauteren, Tal van 
tekenen, zoals de toegenomen belangstelling voor het 
ondernemerschap, de techniek, de export, enz. wijzen op 
een nieuw elan in de maatschappij als geheel. Wij liberalen 
zien de toekomst vol vertrouwen tegemoet.

Technologie
Ik heb hiervoor al op een toegenomen belangstelling 

voor de techniek gewezen. Van de boeman van de jaren 
zestig en zeventig is de techniek en alle mogelijkheden, die 
deze met zich meebrengt, veranderd in een positief gewaar
deerde bijdrage aan de maatschappelijke ontwikkeling.

Denken over de grenzen
Mensen zijn met andere ogen gaan kijken naar de 

ontwikkelingen in het buitenland. De grenzen, die door de 
grote landen worden getrokken, zijn kleine landen, zoals het 
onze, meer dan ooit duidelijk geworden. Juist het onderken
nen van die grenzen van onze mogelijkheden, zal ons sterker 
maken en zal de samenwerking met andere landen bevor
deren.

Staat en samenleving
Wij hadden en hebben gelijk als het gaat om het 

streven naar een kleiner overheidsapparaat. Naar deregule
ring en privatisering. Naar decentralisatie en reorganisatie 
van de rijksdiensten. Naar heroverwegingen van uitgaven op 
basis van kwaliteits- en efficiëncy-criteria. Aan de andere 
kant zien wij de overheid, als het gaat om meer klassieke 
taken, schromelijk tekort schieten. Politie en justitie worden 
onvoldoende in staat gesteld de veiligheid in ons land op peil 
te houden.

Het vertrouwn van de burger in de overheid in haar 
functie van beschermer van zijn persoon en goed en van 
collectieve belangen dreigt te worden verzwakt. De aard en 
omvang van de huidige criminaliteit brengt naast uiteenlo
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pende vormen van immateriële ook grote materiële schade 
aan de individuele burger en gemeenschap met zich mee.

Is het dan zo onredelijk van ons dat wij, tegen de 
achtergrond van dit gegeven, voortdurend vragen om meer 
aandacht voor dit thema?

Het is onze stellige overtuiging dat er meer moet 
gebeuren. De aangekondigde beleidsvoornemens (meer 
cellen en uitbreiding van de rechterlijke macht en het aantal 
politiebureaus) vormen voor ons slechts een eerste aanzet.

De VVD wenst van het kabinet voor dit belangrijke 
onderdeel van het regeeraccoord de komende jaren een 
grotere financiële en beleidsmatige prioriteit.

Naast die door ons gewenste extra aandacht voor de 
bestrijding van de criminaliteit, nog een tweede opmerking 
en wel één die betrekking heeft op het ontwerp van een 
nieuwe Politiewet.

In het regeeraccoord is afgesproken dat het ontwerp 
van een nieuwe Politiewet zo snel mogelijk zou worden 
afgehandeld en dat de vorming van provinciale politie daar
bij centraal zou staan. Dat het kabinet zich bij de uitvoering 
van het regeeraccoord iedere keer bezint op de financiële 
haalbaarheid van gemaakte afspraken, is op zich een goede 
zaak. De vraag van de politieke haalbaarheid is niet aan de 
orde: die is immers overduidelijk door de betreffende pas
sage in het regeeraccoord beantwoord.

Ik zou het kabinet voor de discussie, die het binnen
kort over de Politiewet gaat voeren, een suggestie willen 
meegeven. Zou het geen aanbeveling verdienen de direc
ties Politie en Openbare Orde en Veiligheid van de departe
menten van Binnenlandse Zaken en Justitie samen te voegen 
tot één Directie?

Het zou een forse stap betekenen op de weg van 
verdere samenwerking tussen rijks- en gemeentepolitie. Ik 
zie met m waarom, zelfs als er geen provinciale politie komt, 
deze kans op integratie van het politiebeleid, niet zou wor
den gegrepen. Zo'n samengevoegd directoraat zou in de 
toekomst öf onder Binnenlandse Zaken óf onder Justitie 
kunnen vallen. Ik voeg daar nog aan toe, dat de politieke 
afronding van een dergelijke operatie zou dienen te gebeu
ren m de vorm van een staatssecretariaat voor de Politie.

En ook dat zou met hoeven te wachten tot de volgende 
formatie. Hier wil ik in dit verband de zogenaamde „grote 
operaties" aan de orde stellen.

Meer dan een aantal modieus klinkende termen zijn 
deze voor sommigen helaas met. Voor ons liberalen zijn de 
grote operaties echter van essentieel belang. Indien goed 
uitgevoerd, kunnen deze zorgen voor een fundamentele en 
noodzakelijke verandering van de rol van de overheid m de 
samenleving. Ik loop de operaties nu kort langs.
a. Het ware te wensen dat heroverwegen een mentaliteit 

wordt binnen de bureaucratie, die met alleen door finan
ciële noodzaak wordt gevoed.

b. Over de deregulering valt nog weinig te zeggen, omdat 
de uitvoering net begint. Men dereguleert vooral graag 
op het terrein van een ander.

c. Dan de privatisering. Het heilige vuur ontbreekt, de zaak 
wordt niet grondig aangepakt. En zelfs de Mimster-Presi- 
dent laat zich er, om het voorzichtig te formuleren, 
publiekelijk met bijster enthousiast over uit. Mijn collega 
De Korte zal straks op dit punt nadere voorstellen doen.

d. Als de decentralisatie, zoals nu gebeurt, beperkt blijft tot 
een knelpuntenaanpak, kunnen we niet anders dan tot 
een negatief oordeel komen.

e. Het verhaal over de reorganisatie van de rijksdiensten is 
zo mogelijk nog droeviger dan dat over de voorgaande 
punten. Het wordt tijd dat de grote schoonmaak van Den 
Haag echt op gang komt.

Ambtelijke en maatschappelijke groeperingen ple
gen obstructie met wisselend karakter, terwijl de coördine
rende ministers zelfs bij hun collega's niet altijd de noodza
kelijke medewerking ondervinden. De overheidsmachinene 
draait dol en er zijn grote besparingen te bereiken. Wij 
vragen van het kabinet als geheel op dit essentiële punt van 
de grote operaties een maximale inspanning.

Als slot van dit onderdeel van mijn betoog vraag ik 
nog eens nadrukkelijk de aandacht voor de wet gelijke 
behandeling. Het heeft er veel van weg dat het kabinet de 
hete brij voor zich uitschuift, wellicht m de hoop dat van 
uitstel afstel komt. Ik herinner aan de door de Kamer aange
nomen motie van mijn collega Rempt, waarin om indiening 
van het wetsontwerp vóór het zomerreces van 1985 wordt 
gevraagd. Daarbij ga ik ervan uit dat het kabinet de essentie 
van het voorontwerp zonder meer handhaaft.

Alles goed en wel zullen velen zeggen, maar de 
werkloosheid blijft voorlopig, ondanks de stabilisatie, die dit 
kabinet weet te bereiken, volgend jaar, toch maar hoog.

Is daarom geen vergaande en desnoods gedwongen 
arbeidsduurverkorting noodzakelijk? Ik zet onze argumenten 
waarom dwang en centralistisch ingrijpen met de voorkeur 
verdienen en zelfs gevaarlijk kunnen zijn, nog eens op een 
rijtje.
a. dwingende maatregelen verdragen zich met met tal van 

vrijheden, die wij van groot belang achten in onze samen
leving. Dwang betekent m veel gevallen ook controle, 
met alle narigheid vandien.

b. de informele economie wordt er vermoedelijk sterk door 
gestimuleerd met negatieve effecten op belasting- en 
premie-opbrengsten.

c. vergaande arbeidsduurverkorting lokt een aanzienlijk 
extra arbeidsaanbod uit, waardoor het effect op de werk
loosheid weer ten dele ongedaan wordt gemaakt.

d. organisatorisch en anderszins wordt het bedrijfsleven een 
blok aan het been gehangen, wat de groei kan remmen.

e. op delen van de arbeidsmarkt kunnen snel spanningen 
ontstaan door een gebrek aan voldoende geschoold per
soneel, met alle gevolgen voor de loonontwikkeling van
dien, officieel of zwart.

Ik geloof dat een geforceerde collectieve arbeids
duurverkorting, zoals door bijvoorbeeld Van Kemenade en 
de zijnen aangegeven, met de weg is, die wij moeten gaan. 
De ideeën van het CNV op dit punt spreken de VVD veel 
meer aan en zouden wat ons betreft richtsnoer moeten zijn 
voor het kabinetsbeleid. Waarom? Omdat het CNV wettelijk 
opgelegde arbeidsduurverkorting vierkant van de hand wijst 
en streeft naar een aanpak per bedrijf of bedrijfstak, kortom 
naar arbeidsduurverkorting op maat.
a. Bij de ombuigingen m de sociale zekerheid is een bedrag 

van 800 miljoen, dat betrekking heeft op het permanent 
invullen van het 1 juli-pakket, ten onrechte meegerekend 
bij het totaal aan maatregelen voor 1985.

b. Van werkelijke ombuigingen in de sfeer van de volksge
zondheid is tot nu toe nog met veel terecht gekomen.

c. Zoals gezegd is de koopkrachtontwikkeling m 1985 vrij 
gunstig. De sociale minima zullen er niet op achteruitgaan, 
behalve de meerjarige echte minima.
De VVD is bereid om nader te bekijken of naast de 
matiging van de inkomensachteruitgang, die voortvloeit 
uit het ontdooien van de kinderbijslag en een lagere 
huurverhoging zich in 1985 nog mogelijkheden voordoen 
om de achteruitgang verder te beperken. Daarbij merk ik 
op dat nu nog niet valt te overzien. hoe de ontwikkelingen 
van de koopkracht m 1985 precies zal uitpakken. Een
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definitieve beslissing zal, net zo als dit jaar, pas in septem
ber 1985 kunnen vallen. Ik stel daarbij vast dat het kabi
net, in tegenstelling tot dat wat in het regeeraccoord is 
afgesproken, slechts 200 miljoen m plaats van 300 miljoen, 
heeft uitgetrokken, De VVD zal aan die 300 miljoen vast
houden.

d. Ook het fiscale pakket aan maatregelen, dat het kabinet 
voorstelt roept vragen op:
1. Het plan om de vennootschapsbelasting pas m 1986 

met 1 procentpunt te verlagen doet halfslachtig aan. 
Beseft de minister van Financiën dat het vertrouwen 
van het bedrijfsleven m het kabinetsbeleid hierdoor 
schade oploopt?

2. Over de arbeidstoeslag, die m het kader van de derde 
fase van de tweeverdienersoperatie wordt gegeven, 
merk ik op dat het meer voor de hand lijkt te liggen om 
de toeslag voor de tweeverdieners op het oorspronke
lijke bedrag van 600 gulden te stellen, vooral gelet op 
de aard van die toeslag. De bedoeling van de arbeids
toeslag is immers om enige compensatie te bieden 
voor de extra kosten, die tweeverdieners hebben.

3. Nog even los van de vennootschapsbelasting, waar
over ik hiervoor al iets opmerkte, kan de vormgeving 
van het totale pakket aan lastenverlichtende maatrege
len voor het bedrijfsleven bij mijn fractie weinig en
thousiasme wekken.

Terecht wordt er van werkgeverszijde opgemerkt dat 
van de 1,35 miljard lastenverlichting m de premiesfeer met 
meer dan 250 miljoen structureel is te noemen.

In het kader van de lastenverlichting, nog een tweetal 
kanttekeningen.

Op de eerste plaats betekent de overwegende invul
ling van het lastenverlichtmgspakket via verlaging van soci
ale premies in de werknemersverzekeringen dat van lasten
verlichting voor de zelfstandigen hoegenaamd mets terecht 
komt.

In de land- en tuinbouw heeft 90% van de bedrijven 
geen medewerkers in dienst, terwijl dat cijfer voor het 
overige midden- en kleinbedrijf 40% bedraagt. Dat betekent 
dat deze grote groep kleine zelfstandigen de lastenverlich
ting in 1985 vrijwel op haar buik kan schrijven. Is dat niet een 
buitengewoon wrange resultante van het beleid van dit 
kabinet, dat juist zo zegt op te komen voor de zelfstandige 
ondernemer?

Een tweede kanttekening heeft betrekking op de 
landbouw. De financiële positie van onze boeren en tuinders 
staat onder grote druk. De tuinders hebben problemen met 
hun energiekosten, de veehouderij wordt geconfronteerd 
met de superheffing, door sommigen aangeprezen als een 
laatste redmiddel. Dat doet vragen naar dieperliggende 
plaatsbepaling van de landbouw in onze samenleving.

Het gaat dan ook met aan de boeren te verwijten dat 
er overproductie is of dat het landbouwbeleid te duur is. Laat 
staan dat deze groep extra gestraft moet worden voor hun 
deels door anderen, opgelegde, inspanning.

Zorg
De conclusies die wij uit de achter ons liggende 

ontwikkelingen dienen te trekken zijn de volgende:
a. praten over de crisis van de verzorgmgsmaatschappij in 

een achter ons liggende fase.
b. stelselherzieningen van een werkelijke fundamentele 

aard zijn geboden met het oog op de toekomst en
c. overal waar dat enigszins mogelijk is, dient de mens 

geconfronteerd te worden met zijn of haar eigen verant
woordelijkheid.

Er dient zelfsturing in de maatschappij voor m de 
plaats te komen waarin ieder individu een zelfstandige en 
volwaardige rol speelt. Is iemand daartoe niet in staat, dan 
mag hij of of zij op onze volle steun rekenen. Die zijn wij 
moreel verplicht en van harte bereid te geven.

Dat brengt mij op het verwijt van sommigen aan het 
adres van het kabinet, dat door de structuurpolitiek die 
gevoerd wordt, de samenleving bewust m tweeën gedeeld 
zou worden. Dit verwijt is even typerend voor een bepaald 
soort denken als onjuist of op zijn minst gezocht.

Het soort denken betreft het analyseren van de maat
schappij langs een allesbepalende scheidslijn. Het betreft 
het denken in twee maatschappelijke groepen of systemen, 
die door waterdichte schotten gescheiden zijn. Dit denken is 
sterk verwant met en gestimuleerd door de opkomst van het 
marxisme met zijn klassenstrijd en de sociologie.

Deze wetenschap heeft er sterk behoefte aan mensen 
in groepen te kunnen plaatsen, het liefst zo mm mogelijk m 
aantal. Dat houdt de boel lekker overzichtelijk en biedt de 
mogelijkheid de samenleving te bespelen als ware het een 
sociale flipperkast.

Tegenover dit arme, verschraalde beeld van de wer
kelijkheid, stellen wij dat een mens vele contactpunten heeft 
met de maatschappij. Liberalen denken m onderlinge 
samenhang in plaats van in waterscheidingen. De sociaal- 
democratie heeft het blijkbaar nog steeds nodig de klassen
strijd m een nieuwe gedaante op te poetsen.

Het verwijt van een tweedeling van de samenleving is 
onjuist of op zijn minst gezocht.
a. Ieder willekeurig criterium levert een tweedeling van de 

samenleving op. Er zijn mannen en vrouwen, jongeren en 
ouderen, gehuwden en ongehuwden, enz. Dit soort 
onderscheid zegt net zoveel of net zo weinig als het 
onderscheid actieven en inactieven. Binnen die catego- 
nën zijn immers weer vele onderverdelingen aan te bren
gen. Waarom maken wij trouwens geen onderscheid 
tussen mensen die gelukkig zijn en die ongelukkig zijn?

b. De meeste gehoorde criteria in dit kader zijn de inko
mens- en koopkrachtontwikkeling, het hebben van werk 
en de algemene leefsituatie. Ten aanzien van de koop
kracht is de simpele waarheid dat met name de mini
mumuitkering en het minimumloon in de afgelopen tien 
jaar zijn gestegen en dat vanaf modaal iedereen heeft 
mgeleverd.
Dat volgend jaar iets meer ruimte aan de werkende 
geboden wordt is daarom acceptabel.
Men mag best met ons van mening verschillen over de 
beste methode om de werkgelegenheid te bevorderen, 
maar men mag met suggereren, dat wij bewust mensen 
aan de kant laten staan.

Concrete aspecten
Ten aanzien van de ziektewetplannen van dit kabinet 

bestaan bezwaren bij werkgevers en werknemers. Wij heb
ben daar uiteraard begrip voor. Toch menen wij dat de 
ziektewet niet geheel buiten schot gelaten kan worden 
omdat:
a. het onrechtvaardig is ten opzichte van mensen, die lang

durig uit het arbeidsproces gestoten zijn en die wel 
moeten mleveren

b. het hard nodig is om de mensen m deze moeilijke tijd 
extra te motiveren om niet te snel ziek thuis te blijven en 
goed op hun gezondheid te letten (hetgeen ook van 
belang is voor een verlaging van de kosten van de 
gezondheidszorg).

c. wij het er in deze kamer vrijwel allemaal over eens zijn 
dat het redelijk is om premie te heffen over de ziekte- 
wetuitkering, zoals ook bij andere uitkeringen gebeurt.
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Enige maanden geleden heeft de VVD in de Kamer 
aan het kabinet gevraagd de inkomensachteruitgang voor 
WAO-ers in 1985 gematigder te doen verlopen. Een meer
derheid van de Kamer heeft ons in die visie gesteund.

De bevriezing van de kinderbijslag stuit bij ons op 
bezwaren. Die kinderaftrek werd destijds voor inflatie 
gecorrigeerd. Het is dus redelijk de huidige kinderbijslag de 
index te laten volgen.

Het past in de financiële discipline, die de regerings
fracties m acht dienen te nemen, dat dekking wordt aange
geven voor de wensen. Mijn fractie stelt op dat punt alsnog 
de draad op te nemen van het voorstel dat staatssecretaris 
De Graaf vorig jaar bij de Kamer aanhangig heeft gemaakt 
en dat betrekking had op het aanpassen van de kinderbij
slag voor in het buitenland opgevoede kinderen. Kortom, de 
introductie van het woonlandbeginsel.

Wij achten het voorstel, dat het kabinet daarover vorig 
jaar heeft gedaan, nog steeds volstrekt redelijk. Ik stel ook 
vast dat een gezamenlijke VVD-CDA-motie de redelijkheid 
van het beginsel heeft erkend.

Een enkel woord over de volksgezondheid is zeker op 
zijn plaats. In deze sector zijn de kosten ieder jaar schrikba
rend gestegen. In 1983 gaven wij bijna 33 miljard gulden aan 
onze gezondheid uit. Dit bedrag moet omlaag en kan in onze 
ogen ook omlaag, zonder dat de kwaliteit van de gezond
heidszorg wordt geschaad. In het huidige stelsel ontbreken 
voldoende prikkels tot zuinigheid, zowel bij hulpvragers als 
bij hulpverleners.

Ik leg het kabinet daarom de suggestie voor om een 
onafhankelijke commissie volgens het model-Wagner, 
waarin de sociale partners zijn vertegenwoordigd, in te 
stellen, met als opdracht vóór 1 mei 1985 concrete voorstel
len te doen, ten aanzien van ombuigingen in de volksgezond
heid.

Het volume van de overheidsinvestering ligt op dit 
moment nog 14% beneden het in 1965 bereikte niveau. 
Overheidsconsumptie (lees: de inkomensoverdrachten) 
heeft de overheidsinvesteringen verdrongen. Ook hieruit 
blijkt het grote belang van afremming van inkomensover
drachten en het scheppen van ruimte voor overheidsinveste
ringen. Ik vraag mij daarbij af waarom het kabinet, terwijl het 
zich zo juichend uitlaat over de „terug-ploeg-operatie" niet tot 
herhaling van die operatie heeft besloten. Over de volkshuis
vestiging zou ik het volgende willen opmerken. De stich- 
tingskosten van woningen stijgen nauwelijks. Voorts heeft de 
Tweede Kamer dit jaar 2 moties aanvaard waarin om een 
matiging van de huurstijgmg is gevraagd. Daarom stellen wij 
voor om de trendmatige huurverhoging volgend jaar met op 
4, maar op 3% te stellen. In de oudere woningvoorraad 
worden echter nog steeds lage huren betaald, ook als de 
kwaliteit redelijk is. Daarom zal, overeenkomstig het regeer- 
accoord, de huurharmonisatie krachtig moeten worden 
voortgezet.

Ik wil nog een enkel woord kwijt over onze ener
gievoorziening. De beslissingen die m dit verband genomen 
moeten worden, hebben bij uitstek een lange termijn karak
ter. Op zeer lange termijn komen geheel nieuwe technieken 
in zicht.

Onze energiebasis zal over 50 tot 100 jaar wezenlijk 
van de huidige verschillen.

Dat is maar goed ook, want de huidige kent teveel 
milieutechnische (ik noem vooral de zure regen) en finan
ciële bezwaren en maakt ons te afhankelijk. Tot die tijd 
zullen wij echter moeten doen met bestaande en beproefde 
technieken. Economisch verantwoorde besparing is daarbij

noodzaak, evenals spreiding over meer energiebronnen. In 
dit kader is de bouw van zeker drie kerncentrales aan te 
bevelen.

Buitengewoon belangrijk voor de toekomst van ons 
land is de kwaliteit, van het onderwijs. Ik ga niet in op de 
kwaliteitseisen. Waar ik wel een opmerking over wil maken 
is de noodzaak van prestatiegericht onderwijs. Dat levert ons 
het verwijt ouderwets en materialistisch te zijn op. Dat ver
wijt gold ook voor ons pleidooi voor het op peil en in ere 
houden van het vakonderwijs.

Wel nu, niet zonder enig leedvermaak mogen wij nu 
constateren dat de aandacht voor het vakonderwijs terecht 
geheel terug is. Het leerlingenwezen waaraan overheid, 
werkgevers en werknemers meer zorg gaan besteden, mag 
in dit verband ook worden genoemd. In de strijd tegen de 
jeugdwerkloosheid is dit alles van fundamenteel belang.

De uitkomst is tekenend voor de wijze waarop onder
wijskundige en andere inzichten, die in de jaren zeventig als 
dogma's werden verkocht, nu worden ontmaskerd.

In dat licht bezien geloven wij dat de middenschool 
een gepasseerd station is. Niettemin wijzen wij een beperkt 
aantal experimenten, zoals afgesproken in het regeerac- 
coord, niet af: wij laten het gezond verstand graag in de tijd 
rijpen. Het kabinet doet een hernieuwde poging de Kamer 
te overtuigen van de wenselijkheid van het heffen van 
schoolgeld voor leerplichtigen. Net zoals vorig jaar zal dat 
het kabinet ook dit jaar niet lukken. Deze schoolgeldheffmg 
wijst de VVD af. Onderwijs en onderzoek op zeer hoog 
niveau en het verwerken van de resultaten daarvan in hoog
waardige produktie, bepalen voor een groot deel of wij weer 
aansluiting bij de eredivisie van landen krijgen.

Daarbij moet de overheid de bereidheid hebben 
platgetreden paden te verlaten. Ik noem twee voorstellen 
vanuit het bedrijfsleven waarop de overheid kan inspelen.

In de eerste plaats het voorstel van Philips-topman 
Dekker om te komen tot een „centre of excellence’Vwaar 
jonge, briljante onderzoekers alle kansen zouden moeten 
krijgen zich te ontplooen.

In de tweede plaats het initiatief om te komen tot een 
grotendeels door het bedrijfsleven betaalde „informatica- 
umversiteit”. Dit zijn ideeën en initiatieven waarop Neder
land zit te wachten. Deze verdienen van de kant van de 
overheid alle steun. Graag daarover een standpunt van het 
kabinet.

Buitenland
(Algemeen)

Onze veiligheid wordt grotendeels bepaald door het 
verloop van de Oost-West betrekkingen en in engere zin 
door de relatie tussen de VS en de SU. Deze relatie is niet al 
te best. De laatste tijd is die nog slechter geworden door het 
feit dat de SU bijna alle overleg op topniveau heeft geblok
keerd, inspelend op de verkiezingen die m de VS worden 
gehouden. Te hopen is dat de Sovjet-Unie bij zal draaien als 
die verkiezingen achter de rug zijn. Nu de relatie tussen de 
supermachten voorlopig nog koel zal blijven, hebben wij er 
wat onze veiligheid betreft meer dan ooit belang bij om ons 
solidair met onze bondgenoten op te stellen.

In tijden van spanning is het van groot belang dat wij 
gezamenlijk optrekken. De SU gaat onverdroten voort met 
de opstelling van tal van wapensystemen m Oost-Europa en 
elders. In dictaturen als de SU bestaat geen democratische 
controle en rem op de bewapeningsmspanning, zoals die 
wel bestaat in de landen van de NAVO.

De VVD steunt ten volle het vredes- en veiligheidsbe
leid van dit kabinet, dat wapenbeheersing combineert met 
een op solidariteit met de bondgenoten gerichte defensie- 
inspanning.
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Ons bondgenootschap met een van de grootste demo
cratieën van de wereld, de VS, mag met in gevaar komen.

Onze welvaart, die wij als geen ander land over de 
grenzen verdienen, dienen wij te bevorderen door een 
grote mate van exportbevordering. Het kabinet doet wat dit 
betreft z’n best. Er is het een en ander ten goede veranderd.

Wij handhaven onze ontwikkelingssamenwerking op 
een van de hoogste niveaus ter wereld, dat is een goede 
zaak. We moeten echter rekening houden met het zeer snel 
veranderen van het ontwikkelingsvraagstuk, zowel in poli
tiek als in economisch opzicht. Wij zullen m dat opzicht 
steeds meer te maken krijgen met politieke volwaardige 
landen en met commerciële betrekkingen. Die betrekkin
gen tussen de rijke landen en de derde wereld nemen qua 
omvang toe. Ook de concurrentie tussen de rijke landen 
onderling met de ontwikkelingslanden zelf wordt groter. 
Nederland kan en hoeft zich niet aan die concurrentieslag te 
onttrekken. Het beleid van het kabinet is dan ook terecht 
gericht op het meer inschakelen van het Nederlandse 
bedrijfsleven bij de ontwikkelingssamenwerking. Het is met 
alleen van belang dat we veel geld geven, maar ook dat dit 
geld doelmatig wordt uitgegeven. In de vier nota's die de 
minister van Ontwikkelingssamenwerking inmiddels heeft 
uitgegeven staat die kwaliteitsverbetering voorop.

Wij zijn met de minister er van overtuigd dat de 
belangen van ontwikkelingssamenwerking en die van het 
Nederlandse bedrijfsleven elkaar niet uitsluiten, maar uitein
delijk elkaar kunnen versterken.

Wij voelen ons verbonden met de vele vluchtelingen 
in de wereld door politieke vervolging, oorlog of burgeroor
log van huis en haard verdreven. Speciaal de grootste con
centratie van vluchtelingen, de Afghanen die door de Sovjet- 
bezettingsmacht zeer wreed worden vervolgd, verdient 
extra aandacht. Dezelfde zorg hebben wij ten aanzien van de 
hongersnood m grote delen van Afrika.

Bestaan er voornemens bij het kabinet aan deze pun
ten in het komend begrotingsjaar extra aandacht te be
steden?

De sleutel voor de hervatting van onze ontwikkelings
samenwerking met Suriname heeft dat land zelf in handen. 
Zolang geen concrete stappen op weg naar herstel van de 
democratie zijn gezet en de schuldigen aan de december
moorden niet zijn berecht, is er geen aanleiding de Neder
landse houding te veranderen.

Slotbeschouwing
Het doemdenken had en heeft velen m hun ban. Maar 

daar zal onherroepelijk een eind aan komen. We hebben 
leren inzien dat het ingewikkelder worden van de samenle
ving met hoeft te betekenen dat alles een chaos wordt als de 
overheid met alles remt en stuurt.

Allerlei aanpassingen vinden plaats, m de verhouding 
tussen staat en samenleving, de economie, de overheids
zorg, de infrastructuur en de buitenlandse politiek. En daar 
waar die aanpassingen nog met plaatsvinden zullen ze niet 
lang meer op zich laten wachten.

We doen er het beste aan die aanpassingen vóór te 
zijn, door ons er in alle opzichten op in te stellen. Vooral in 
geestelijk opzicht. Naast het tijdpad van het regeeraccoord, 
dienen we vooral het tijdpad naar de toekomst in het oog te 
houden. Het tijdpad naar een samenleving met nieuwe kan
sen en mogelijkheden voor iedereen.

Met deze coalitie en dit kabinetsbeleid moet dat 
lukken. Aan de VVD zal het met liggen.

Samenvatting bijdrage VVD-woordvoerder 
dr. R. W. de Korte aan de Nota over de 
toestand Rijksfinanciën

I Financiële taakstelling en realisatie 1984 en 1985

1. Collectieve uitgaven en rente
Dankzij het krachtige ombuigmgsbeleid van het kabi

net is het jaar 1984 het keerpunt voor de collectieve uitgaven.
Deze dalen als percentage van het nationaal inkomen 

(naar verwacht ook m 1985) maar blijven wel stijgen in 
volume, hetgeen te wijten is aan de stijging van de rentelas
ten op de groeiende staatsschuld met bijna 3 mld. De rente
last bedraagt m 1985 ƒ 1400,- per hoofd van de bevolking en 
ƒ 2400,- per belastingplichtige.

Blijft het financieringstekort op het huidige niveau, dan 
verdubbelt het tekort m 8 jaar tijd! De rentelast zal pas m 
1993 niet meer stijgen als het financieringstekort van de 
gehele overheid van 10/:%  in '84 naar 4% in '88 wordt 
teruggebracht. „Rente en aflossing" wordt m '85 voor het 
eerst de grootste begrotingspost (27,5 mld) en passeert de 
post onderwijs (26 mld.). De druk van belastingen, sociale 
premies en met-belastmgmiddelen (52,6% NI in ’85) zal 1%
NI lager liggen dan de norm in het regeeraccoord. Het 
financieringstekort blijft echter achter bij de taakstelling 
(met 0,7% NI). Om het financieringstekort voor het Rijk m '86 
op het tijdpad van het regeeraccoord te brengen, dient het 
te dalen met 2,8% NI, ofwel een bezumigingspakket van 
10 mld.!

2. „Echte” bezuinigingen?
Tot en met 1985 is er voor 21 mld. aan ombuigingen 

gerealiseerd, dan wel voorzien (7 mld. meer dan het regeer
accoord voorstelde). Door extra beleidsuitgaven, overschrij
dingen en tegenvallers (12 mld.) blijft er maar een uitgaven
beperking van 9 mld. over (5 mld. minder dan het regeerac
coord voorstelde).

II De Bezuinigingen 1985
Behalve de bezuiniging op de njksbegrotmg m enge 

zin (3,2 mld.) heeft het kabinet ombuigingsmaatregelen voor
gesteld op het gebied van de sociale zekerheid (2,5 mld.), 
de arbeidsvoorwaarden collectieve sector (2,5 mld.) en de 
volksgezondheid (1,2 mld.).

1. Sociale Zekerheid
Zowel kwalitatief als kwantitatief zijn de ombuigingen 

beneden de maat. Kwalitatief omdat 800 miljoen tot het 1 juli- 
pakket van 1984 behoort en er in werkelijkheid 1,7 mld. 
bezuinigd wordt m 1985. Kwantitatief wordt de ombuigings- 
last vrijwel geheel gelegd op de uitkeringsgerechtigden 
boven het minimum (ca. 700.000), de meerjarige echte 
minima (ca. 500.000) en de uitkeringsgerechtigden krachtens 
de ziektewet.

Als gevolg hiervan kunnen de uitkeringsgerechtigden 
op het sociaal minimum met verdere neveninkomsten op 
koopkracht blijven (ca. 2.000.000). Het is lofwaardig om de 
ombuigingstaakstellmg m te vullen zonder generieke kortin
gen m de sociale zekerheid, maar het moet ook op recht
vaardige wijze kunnen.

De VVD acht het uitgesloten dat -  na alles wat de 
uitkeringsgerechtigden boven het minimum tussen '80 en ’85 
hebben ingeleverd -  ook nog de glijdende uitkermgsschaal 
over hen wordt uitgestort.
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2. Arbeidsvoorwaarden collectieve sector
Hoewel het geen populaire opgave is om op de 

arbeidsvoorwaarden van 1,2 miljoen ambtenaren en trend
volgers 2,5 mld. te bezuinigen heeft het wel onze steun en 
instemming.

Belangrijk voor ons is hierbij dat veruit de meeste 
ambtenaren geen koopkrachtverlies meer behoeven te on
dergaan.

Niet tevreden is de VVD over de ongelijke mate van 
arbeidsduurverkorting en structurele herbezetting m de 
marktsector (ADV 4,8%, werkgelegenheidseffect 1,2%) ten 
opzichte van collectieve sector (ADV 3,3%, werkgelegen
heidseffect 2,5%).

Eigenlijk zou dezelfde herbezetting nagestreefd moe
ten worden als in de marktsector en zouden de daardoor 
vrijkomende gelden mede als invulling van de ombuigings- 
taakstelling arbeidsvoorwaarden collectieve sector moeten 
dienen.

3. Volksgezondheid
De bezuinigingen bestaan voor 1 mld. uit louter finan

cieringsverschuivingen van de collectieve naar de particu
liere sector. Dit zijn naar onze mening geen ombuigingen.

Alleen de mogelijkheden van een eigen risico en 
pakketdifferentiatie leiden tot vermindering van de veel te 
hoog opgelopen vraag naar gezondheidszorg.

III Belastingen en premies 1985

1. Belastingverlaging?
Er zullen geen belastingverhogingen worden voorge

steld, zegt het kabinet. Is dat wel waar?
-  De meeste tweeverdieners gaan, ondanks de algemene 

verlichting van 565 miljoen, per saldo meer belasting be
talen.

-  De tijdelijke verhoging IB en LB (sinds 1.4.1983) is met een 
jaar bestendigd; dit staat haaks op de Contourennota- 
operatie.

-  De 100% inflatiecorrectie is slechts een bijdrage tot de 
status quo.
Weliswaar komt er eindelijk iets meer afstand tussen 
minimum en modaal (waar de VVD onafgebroken voor 
gepleit heeft!), maar aan de zeer steile tarieven tussen 
modaal en twee maal modaal (de middengroepen) wordt 
niets veranderd. Dit zal in '86 moeten gebeuren.

2. Tweeverdieners
Het lijkt er op dat met de tweeverdieners een nieuwe 

melkkoe is aangeboord. Een verhoging van de arbeidstoe- 
slag voor tweeverdieners zou m de rede liggen, gezien hun 
extra kosten.

De hoge kosten voor kinderopvang rechtvaardigen 
ook een toeslag. De compensatie vanwege de opslagpre- 
mies voor tweeverdieners in de vrije beroeps- en zelfstandi
gensfeer m de vorm van de zelfstandigenaftrek wordt zo 
oneigelijk gebruikt en vrije beroepsbeoefenaars zonder zelf
standigenaftrek krijgen geen tegemoetkoming.

Voor de te verdelen 80 mln. dient een ander instru
ment te komen (bijvoorbeeld premieheffing met een geza
menlijke bovengrens). Tevens vindt de VVD dat de -  als 
tijdelijk bedoelde -  nivellerende optrekking van de premie- 
mkomensgrens AOW met ƒ 7.000,- van twee jaar geleden 
ongedaan moet worden gemaakt.

3. Lastenverlichting bedrijfsleven
De lastenverlichting is fiscaal gezien zeer klem. De 

1.5 mld. is voornamelijk ingevuld door verlaging van de 
werkgeverspremies

Structureel gezien wordt het bedrijfsleven 50 mln. in 
1985 onthouden. De VVD vindt, dat voor dat bedrag, t.b.v. 
zelfstandigen zonder personeel (zelfstandigen in de land
bouw en het midden- en kleinbedrijf) die nauwelijks profite
ren van de 1,5 mld. extra maatregelen, moeten worden 
genomen.

IV Jeugdwerkplannen
Het is een hoopvol teken, dat de seizoens-gecorn- 

geerde werkloosheid in september is gedaald. Dit is 
gebeurd op een moment dat een nieuwe lichting schoolver
laters op de arbeidsmarkt toestroomt. Het toont aan, dat het 
economisch beleid aanslaat.

De netto-afbraak van arbeidsplaatsen is gestopt, de 
leegloop verdwijnt en de bedrijven gaan weer -  zij het 
voorzichtig -  nieuwe mensen aantrekken. Dit stemt echter 
nog niet tot grote tevredenheid. De langdurige werkloosheid 
onder ouderen en jongeren beweegt zich nog steeds op een 
onaanvaardbaar hoog niveau.

Het jaar 1985 zal dan ook het jaar van de gebundelde 
bestrijding van de langdurige werkloosheid moeten worden. 
Terecht geeft het kabinet m zijn beleid een spilfunctie aan 
het plan van werkgevers en werknemers, dat wil zeggen 
een verdubbeling van het leerlingwezen, de vorming van 
praktij kleerplaatsen en groeibanen. Dit is met alleen van 
belang ter bestrijding van de werkloosheid, maar ook om 
een betere aansluiting te krijgen van vraag en aanbod op de 
arbeidsmarkt.

Het Startplan -  voor de langdurige gevallen -  is uit 
nood geboren en verdient lof en kritiek tegelijkertijd.

De vraag is echter waarom alleen START (de over
heid) mag uitlenen en niet ook de particuliere uitzend
bureaus. In plaats van te privatiseren, publikiseert het 
kabinet.

Om een goede bestrijding van de werkloosheid te 
bewerkstelligen is het naar de mening van de VVD met 
verstandig, dat elk ministerie zijn eigen werkgelegenheids
plan creëert.

Het zou beter en effectiever zijn als het ministerie van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid de werkloosheidsbe
strijding coördineert.

V Privatisering
Privatisering moet onze economie ombuigen naar 

„minder overheid, meer markt", maar er gebeurt op dit vlak 
weinig. Privatisering dient van nu af een vast onderdeel te 
worden van de voortrollende begrotingscyclus. Het betreft 
overigens geen zaak van bezuinigen, maar van ombuigen 
van overheidsproductie en -dienstverlening naar de markt
sector.

VI Met het oog op 1986
Om de taakstelling van het Regeeraccoord van het 

financieringstekort van het Rijk m 1986 te halen, zou -  gezien 
de achterstand -  een ombuigingspakket ter terugsluizmg 
naar de Rijksbegroting nodig zijn van ca. 10 mld.

In een breder kader gezien, zou een achterstand 
ingehaald moeten worden van 5 mld. vanwege 1984 en 1985, 
aangevuld met 7 mld. taakstellende bezuinigingen voor 1986 
(cf. Regeeraccoord). Dat is niet 10, maar zelfs 12 mld. aan 
ombuigingsproblematiek voor het jaar 1986.

Ondanks de gunstige resultaten van het kabinet met 
betrekking tot de sanering van de collectieve uitgaven zijn 
we er nog niet. Er is nog een lange weg voor ons.
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Terugblik Algemene Beschouwingen
De Algemene Beschouwingen in de Tweede Kamer 

op 9, 10 en 11 oktober jl. zijn voor de VVD gunstig verlopen. 
Hieronder volgt een korte balans, die na de betrekkelijk 
rustig verlopen debatten kan worden opgemaakt.
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gevraagd om samenvoeging van de directies Politie en 
Openbare Orde en Veiligheid van de departementen van 
Binnenlandse Zaken en Justitie. Deze reorganisatie zou een 
forse stap betekenen op de weg van verdere samenwerking 
tussen rijks- en gemeentepolitie.

1. De Tweede Kamer heeft nauwelijks gaten geschoten 
in de begroting voor 1985. Zoals bekend houdt die bezuini
gingen in voor een bedrag van 9,3 miljard gulden. De wen
sen van de Kamer kosten 355 miljoen gulden, waarvan 
220 miljoen ten laste van de sociale fondsen komt en slechts 
135 miljoen ten laste van de rijksbegroting. Dit laatste 
bedrag zal betrokken worden bij de besluitvorming over de 
Voorjaarsnota 1985. De aanslag op de fondsen betekent 
gelukkig niet dat de premies volgend jaar omhoog moeten. 
Al met al zijn de financiële concessies van het kabinet ten 
opzichte van het ombuigingsbedrag zeer gering.

8. Het kabinet heeft voorts toegezegd zeer goede nota te 
zullen nemen van een aantal punten van kritiek en vragen 
onzerzijds. Op het gebied van de privatisering, als onder
deel van de „grote operaties”, staan bijvoorbeeld belangrijke 
ontwikkelingen te wachten.

Al met al kan de VVD zeer tevreden zijn. Natuurlijk 
kun je niet op alle punten je zin krijgen. Zo gaat dat nu 
eenmaal in de politiek niet. Maar financieel en anderszins 
kan de VVD zich als geen andere partij in dit kabinetsbeleid 
herkennen.

2. De VVD-motie, die vraagt om de inkomensachteruit
gang van bestaande WAO-uitkenngsgerechtigden in 1985 te 
matigen, wordt uitgevoerd. Op korte termijn zal deze motie 
in het betreffende wetsontwerp worden ingebracht. Deze 
matiging kost eenmalig 150 miljoen. De VVD vindt dit 
bedrag alleszins gerechtvaardigd, gelet op wat de WAO- 
uitkeringsgerechtigden reeds hebben moeten inleveren ten 
opzichte van andere groepen.

3. De meerjarige echte minima gaan er in 1985 in koop
kracht niet op achteruit, indien de prijsstijging in dat jaar met 
meer dan de verwachte 1,35% bedraagt. De VVD is van 
mening dat de koopkrachtgarantie geen blijvende regeling 
kan zijn. Het is daarom van groot belang dat het kabinet bij 
monde van de premier heeft gesteld dat het gaat om een 
eenmalige zaak in 1985 en dat in volgende jaren de koop- 
krachttoeslag geleidelijk tot nul wordt teruggebracht. Aan 
nieuwe, structurele koppelingen hebben wij geen behoefte.

4. Het koopkrachtplaatje verbetert eveneens doordat de 
huren volgend jaar met met 4% maar met 3% omhoog gaan 
en door het tijdelijk ontdooien van de kinderbijslag.

5. In het kader van de lastenverlichting voor bedrijven is 
een motie-De Korte aangenomen die het kabinet verzoekt 
om meer te doen voor zelfstandige ondernemers zonder 
personeel.

6. Op het terrein van de rechtsstaat is het van belang dat 
de motie-Nijpels wordt uitgevoerd, waarin het kabinet om 
een beleidsplan is gevraagd met daarin huidige en nieuwe 
maatregelen, gericht op intensivering van misdaadpreventie 
en verdere verbetering van opsporing, vervolging en ten 
uitvoerlegging van straffen. Criminaliteitsbestrijding krijgt 
van het kabinet duidelijk meer prioriteit, ook financieel.

7. Uit oogpunt van reorganisatie van de rijksdienst heeft 
de Kamer via een gezamenlijke motie van VVD en CDA

Begroting Algemene Zaken
Deze week werd in de Tweede Kamer de begroting 

Algemene Zaken aan de orde gesteld. Woordvoerder voor 
de VVD-fractie wasjan Kees Wiebenga, die zich daarbij 
vooral sterk maakte voor het behoud van democratiekosten.

„Juist in een periode van recessie zijn de tegenkrach
ten tegen de democratie groot, en moeten de instellingen 
die de democratie dragen met bedreigd worden. Zeker met 
van regeringswege", zo stelde hij.

Vorig jaar heeft de regering ten onrechte de raming 
van de Tweede Kamer, de ondersteuning van de fracties, en 
van de wetenschappelijke en vormingsinstituten willen 
korten. Dat is verkeerd. Voor wat betreft de Kamer lijkt een 
en ander nu opgelost, doch de politieke instituten worden 
voor de jaren na 1985 weer bedreigd.

Ook is het van belang voor de kwaliteit van de 
democratie in ons land om de positie van politieke ambtsdra
gers zo veel mogelijk te blijven waarborgen. Ten principale 
moeten deze functies gehonoreerd worden op een zo rede
lijk niveau dat goede mensen deze functies willen c.q. kun
nen bekleden. Dit geldt zowel voor de ministers, alsook voor 
andere politieke functies zoals wethouders. Gelijk opgaan 
met de inkomens van ambtenaren is vanzelfsprekend in 
deze tijd van bezuinigen, maar om hen èxtra te laten inleve- 
ren achtte Jan Kees Wiebenga principieel ongewenst.

Raad van State
Met betrekking tot de Raad van State stelde Jan Kees 

Wiebenga twee aspecten aan de orde. Allereerst de 
adviesfunctie van de Raad met betrekking tot de begro- 
tingswetsontwerpen. Dat is de laatste jaren nogal fout gelo
pen. Vooral vorig jaar liep het de spuitgaten uit. Het is dit jaar 
iets beter: de stukken kwamen nu op 31 augustus bij de Raad 
van State aan. Maar dat is eigenlijk nog te kort om vóór 
prinsjesdag hierover een goeddoordacht en weloverwogen 
advies uit te brengen, nu het zo’n beetje om de belangrijkste 
staatsstukken van het jaar gaat. Vorig jaar heeft de Kamer
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een motie-Wiebenga aangenomen, waarin de regering 
gevraagd werd hierover overleg te voeren met de Raad van 
State, en de Kamer daarover te informeren. Hoewel het 
overleg wel heeft plaatsgevonden, is de Kamer daaromtrent 
niet ingelicht. Teneinde een ander licht in deze discussie te 
laten schijnen, kwam Jan Kees Wiebenga met een voorstel 
om te komen tot facultatieve advisering.

Een goed en weloverwogen advies uitbrengen, op 
tijd, over alle begrotingswetsontwerpen brengt praktische 
problemen met zich mee; een ander uiterste is het voorstel 
van de projectgroep externe advisering die suggereert om 
de Raad van State helemaal met meer te laten adviseren 
over begrotingswetsontwerpen. Deze oplossing van faculta
tieve advisering zou een gulden middenweg kunnen zijn. De 
Minister-president heeft toegezegd hierover zijn gedachten 
eens te laten gaan.

Als tweede punt met betrekking tot de Raad van State 
kwam de noodkreet over het stuwmeer van beroepszaken
aan de orde. Schrikbarend zijn de cijfers hierover:
a) bestuursgeschillen: 1 . .'80: 5600 zaken;

1.1.'84: 7900 zaken;
b) AROB-zaken: 1.

ÖCO 7550 zaken;
1 .

co 12000 zaken;
Zelfs als enige efficiency-maatregelen zouden worden geno
men dan nog zal het aantal AROB-zaken boven de 10.000 
blijven hangen. De Raad heeft aan de noodrem getrokken: 
overleg met de regering over de invoering van een eerste 
instantie in de AROB-rechtspraak. Motief: een zodanig stuw
meer van geschillen en zaken is uit een oogpunt van behoor
lijke rechtsbedeling te hoog en betekent een te zware 
werklast voor de staatsraden en de ambtenaren (van staat). 
Deze werklast legt een te groot beslag op het College als 
geheel. Met andere woorden: de andere taken van de Raad 
van State -  lees: wetgeving -  komen in de knoei!

Ook hier is de kwaliteit van de democratie in het 
geding. De subcommissie De Gaay-Fortman van de staats
commissie rechterlijke organisatie heeft eveneens geadvi
seerd tot invoering van een eerste instantie voor de AROB- 
rechtspraak. De Raad van State kan dan als een soort cassa
tierechter fungeren. Dat past ook beter bij zijn positie. Ech
ter, de regering heeft dit voorstel afgewezen. Opnieuw 
vroeg Jan Kees Wiebenga aan de Minister-president om de 
noodkreet van de Raad van State wel serieus te nemen. Dit 
college roept met zomaar wat. Als de regering zoiets afwijst, 
moet zij wel een alternatief hebben.

Conclusie: dit kabinet moet belangrijke sanerings
processen uitvoeren. Maar niet met het badwater ook het 
kind weggooien. De instellingen van onze democratie moe
ten goed kunnen functioneren. Dat geldt voor het Koninklijk 
Huis, de Staten-Generaal, de regering, de Raad van State en 
de rechtspraak, en voor de politieke ambtsdragers zelf. De 
regering moet zich dat beter bewust worden.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. J.G .C. W iebenga , tel. 070- 
614911, tst. 2092.)

Begroting Binnenlandse Zaken 1985 
(Algemeen gedeelte)

Grote operaties
„De overheid is nog te bureaucratisch, te verkokerd 

en te groot" aldus de eerste zin van de begrotingstoelichting. 
De regeringscommissaris heeft m dit verband voorgesteld 
jaarlijks een ui toe te kennen aan het slechtst-functionerend

adviescollege als symbool dat het om te huilen is. Hij ver
dient zelf een ui, want één ui op 350 permanente adviesorga
nen is veel te weinig. Maar wie echt een ui verdient, aldus 
VVD-woordvoerder Ad Nijhuis, is natuurlijk de overheid zelf 
die het zover heeft laten komen dat er 350 permanente 
adviescolleges zijn ontstaan, waarvan nu geconstateerd 
wordt dat de helft daarvan overbodig is.

Het voornemen van het kabinet was om zo’n 150 ad
viesorganen te schrappen. Niemand kent echter de stand 
van zaken. Het opheffen gebeurt blijkbaar net zo verkokerd 
en onoverzichtelijk als het ontstaan. De Minister van Binnen
landse Zaken en de regeringscommissaris dienen de uitvoe
ring van dit voornemen te coördineren. In het algemeen 
geldt voor de zogenaamde grote operaties en het bestrijden 
van de bureaucratie dat er veel zaken op de rails gezet 
worden. Kabinet verdient op dit punt lof. De uitvoering 
daarentegen dient meer bedrijfsmatig en resultaatgericht te 
zijn.

De VVD vraagt wederom aandacht voor het probleem 
van circulaire-bestuur. Het Kabinet dient deze arbeidsinten
sieve „papierstroom" m te dammen.

Met betrekking tot de privatisering is er zelfs een 
omgekeerde ontwikkeling waar te nemen (deprivatisering). 
Er moeten concrete acties komen. De VVD heeft daarom 
een motie ingediend opdat er op korte termijn een privatise- 
nngsvoorstel komt voor de Rijks Psychologische Dienst.

De VVD vindt dat bij privatisering en decentralisatie 
echter bureau’s moeten worden ingeschakeld. Je kunt van 
ambtenaren niet vragen hun eigen stoelpoten door te zagen. 
Heel begrijpelijk kiezen ze dan de verkeerde zaag en wordt 
er te langzaam gezaagd, aldus onze woordvoerder.

Burgermeesterbenoemingen
Uit een recent overzicht blijkt dat de VVD qua burge- 

meesterposten nog steeds een duidelijke achterstand heeft 
ten opzichte van de politiek-maatschappelijke verhoudingen 
m dit land. Van evenredige vertegenwoordiging is bepaald 
geen sprake (23% van de stemmen ten opzichte van slechts 
15,5% van het aantal burgermeesterposten). In Friesland, 
Limburg en Noord-Brabant is zelfs sprake van een wanver
houding.

Met betrekking tot de werving is het tevens de vraag 
of het niet wat moderner kan worden aangepakt. Zouden de 
essentialia uit de profielschets en zou bovendien de politieke 
voorkeur niet vermeld dienen te worden?

De voorzitter van het genootschap van burgemees
ters, de heer Borrie, is daar voorstander van. Is dat m strijd 
met het kwaliteitscriterium? Volgens woordvoerder Nijhuis is 
dat zeker met het geval. Het huidige systeem biedt echter 
helaas de mogelijkheid dat het kwaliteitscriterium vanwege 
partijpolitieke overwegingen wordt misbruikt.

Kritiek had onze woordvoerder op vertrouwenscom
missies die de vertrouwelijkheid schenden ten koste van de 
privacy van de kandidaten. Zodra dat gebeurt moet de 
Commissaris der Koningin resoluut ingrijpen.

Wethouderspositie
De VVD wenst de positie van de wethouder te verbe

teren. Dat dient gefaseerd te geschieden Dit kost voor 1985 
10 mln. De Minister meende dit bedrag alleen te kunnen 
vinden door het verlagen van de vergoeding voor Raads- en 
Statenleden met 10%. De Kamer is daar terecht tegen, en de 
VVD zou dan ook met een alternatieve dekking komen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. G.B. N ijhu is , tel. 070-614911, 
tst. 2854.)
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Begrotingen 1985 Provinciefonds en 
Gemeentefonds

In de Tweede Kamer zijn onder meer de begrotingen 
van het Provinciefonds en het Gemeentefonds aan de orde. 
De Kamer heeft op 17 oktober 's avonds m eerste termijn een 
aanvang met de behandeling gemaakt.

VVD-woordvoerder Herman Lauxtermann constateer
de dat op het terrein van de financiën van de lagere overhe
den enkele lichtpuntjes te zien zijn.

In de gemeentelijke kosten van bijstand (10%) en in 
de extra apparaatskosten draagt het Rijk 2/3 bij. Er zijn 
spelregels opgesteld over de wijze waarop de lagere 
overheden moeten bijdragen in de noodzakelijke bezuini
gingen: de provincies en de gemeenten zullen naar evenre
digheid (7,5%) moeten bijdragen. Het opheffen van een 
groot aantal specifieke uitkeringen en het overhevelen van 
het daarbij vrijkomende geld naar provincie- c.q. gemeen
tefonds komt zoetjesaan -  te zoetjesaan -  op gang. De 
decentralisatie van rijkstaken heeft m ieder geval in steeds 
bredere (rijks)kring belangstelling en dat is relatief al mee
genomen na decennia-lange centralisatiedrift.

Niettemin sprak Lauxtermann de ernstige bezorgd
heid van de VVD-fractie uit ten aanzien van de financiële 
positie van met name de gemeenten: die is ronduit zorgwek
kend. De evenredigheid waarmee de provincies en de 
gemeenten moeten bijdragen in de noodzakelijke bezuini
gingen zal voor de gehele kabinetsperiode moeten gelden, 
derhalve niet pas met ingang van 1985.

In de eerste twee jaren van de lopende kabinetsperi
ode hebben de gemeenten meer dan evenredig moeten 
inleveren. Lauxtermann noemde als mede-oorzaken daarvan 
de zogenaamde profijtkortingen en de slechts gedeeltelijk 
gecompenseerde bijstandsuitgaven.

Daardoor hebben de gemeenten nü al de ombuigmgs- 
taakstelling nagenoeg volbracht.

De Tweede Kamer heeft tot drie maal per motie 
aangedrongen op soelaas voor de gemeenten terzake het 
voor eigen rekening blijvende gedeelte van de kosten van 
bijstand (10%). De motie Lauxtermann (VVD)-Henne- 
kam (CDA) (1983) vroeg om een „aanmerkelijke" tegemoet
koming; de motie Van der Heijden (CDA)-Hermans (VVD) 
(1983) vroeg om een compensatie van 2/3 deel van de 10%
De motie Hennekam (CDA)-Hermans (VVD) (1984) tenslotte 
vroeg om 100% compensatie.

De eerste motie werd „zuinigjes" uitgevoerd. De uit
voering van de tweede motie gaf aanleiding tot eindeloze 
discussies over de bedragen waarover de compensatie 
moest worden berekend, die eindigden in een compromis. 
De derde motie is tot nog toe niet uitgevoerd.

De VVD-fractie heeft nog eens aangedrongen op wél 
uitvoeren. Het opheffen van de specifieke uitkeringen ver
loopt niet al te gesmeerd en -  bij een aantal departementen 
-  niet bepaald van harte. Het departement van VROM geeft 
daarbij overigens met het intrekken van een groot aantal 
specifieke uitkeringen en overheveling van het geld naar de 
stadsvernieuwingsfondsen het goede voorbeeld!

De VVD-fractie drong aan op een voortvarender aan
pak. Ook ten aanzien van het gemeentepersoneel was de 
VVD-fractie niet enthousiast. Voor de gemeenten geldt de 
2% operatie niet, niettemin zijn inmiddels bij de gezamen
lijke gemeenten meer dan 8000 formatieplaatsen verloren 
gegaan. Voor het Rijk geldt de 2% operatie inclusief de 
geraamde groei: dus 2% minder meer. Het „saldo" bij het Rijk 
is dan ook positief: m 1985 méér ambtenaren.

Ook hier derhalve geen sprake van evenredigheid.
De versterkte toepassing van het profijtbeginsel was

eveneens onderwerp van kritiek van de zijde van de VVD- 
fractie. Dat profijtbeginsel is voor de gemeenten niet zo 
profijtelijk: het Rijk heeft de ombuiging geïncasseerd, de 
gemeenten moeten maar zien hoe ze de bezuinigingen op 
de burgers afwentelen via verhogingen van tarieven, retri
buties en belastingen. Dat zal in de praktijk niet of minstens 
niet helemaal lukken.

Herman Lauxtermann wees er nog op dat het Rijk 
tegenover de lagere overheden nogal eens een slechte, 
bijna „dubieuze" debiteur is: de lagere overheden moeten 
vaak maanden wachten op rijksgeld dat haar toekomt. De 
departementen van VROM en VenW zijn daarbij de grootste 
„boosdoeners". Een systeem van rentevergoeding na een 
bepaalde termijn of een systeem van bevoorschottmg zou zo 
langzamerhand moeten worden overwogen.

Ook ten aanzien van de financiële gevolgen voor de 
gemeenten van de invoering van de Wet op het Basisonder
wijs toonde de VVD-fractie zich allerminst gerust. De woord
voerder herinnerde de bewindslieden dan ook aan de toe
zegging van de Minister van Onderwijs en Wetenschappen 
aan de VNG: „De oplossing van de problematiek van de 
onderwijstekorten zal niet op de gemeenten worden afge
wenteld". Lauxtermann concludeerde dan ook dat de 
gemeenten nog steeds „in de tang" zitten.

In het kader van de (nieuwe) Financiële Verhoudings
wet 1984 is besloten tot het opheffen van een aantal verfij- 
ningsregelingen. Daarmee is de VVD-fractie het eens.

Het ontgaat haar echter waarom ook de verfijning 
rioleringen dat „lot” moet delen: deze regeling is immers uit 
haar aard een aflopende. Het voornemen alleen al tot beëin
diging van deze verfijning heeft inmiddels bij een aantal 
gemeenten geleid tot „paniekvoetbal” -  het op korte termijn 
indienen van plannen -  en dat heeft weer nare gevolgen 
voor toeleveringsbedrijven. Een aantal gemeenten dreigt 
tenslotte forse schade op te lopen. De VVD-fractie pleitte 
daarom nog eens voor continueren van de verfijning dan wel 
voor nader mondeling overleg met de Regering over een 
betere overgangsregeling bij eventuele beëindiging.

De O.G.B. houdt de gemoederen ook m de Kamer 
bezig. Herman Lauxtermann hekelde de weigering van de 
Regering aan de gemeenten informaties door de rijksbelas- 
tingdienst te doen geven over haar inmngsactiviteiten, met 
name ten aanzien van het kwijtscheldmgsbeleid.

Nu bovendien de rijksbelastingdienst aan de gemeen
ten in 1985 een rekening stuurt voor bewezen diensten ad 
ƒ 60 miljoen (tegenover ƒ 49 miljoen m 1984) merkte onze 
woordvoerder op dat de gemeenten zo langzamerhand net 
zo efficiënt en waarschijnlijk wél zo goedkoop zelf hun OGB 
kunnen innen: „Zo kunnen de gemeenten zelf achter de 
geheimpjes komen die ze van de rijksbelastingdienst over 
hun eigen „clientèle" niet mogen weten...".

De centralisatie van de podiumkunsten moet financi
eel beter geregeld worden. De VVD-fractie overweegt een 
desbetreffend amendement en een daarbij behorende motie 
van de PvdA-fractie te steunen.

In een aantal gemeenten komen vrij veel wooneenhe
den en woonschepen voor, die tot nog toe met meetellen bij 
de maatstaf woningen voor de verdeling van de gelden uit 
het gemeentefonds over de gemeenten. Bij het tot stand 
komen van de Financiële Verhoudingswet 1984 heeft de 
Regering destijds toegezegd er naar te zullen streven dat 
wooneenheden en woonschepen met ingang van 1 januari 
1985 zullen „meedoen". Dat is tot teleurstelling van de VVD- 
fractie om voor haar onduidelijke redenen met gelukt.

„We zijn in staat tot werken met driedimensionale 
stereo-cartermgsmachines om aantallen huizen, de dichthe
den en de gemiddelde hoogten vast te stellen. En we kunnen 
geen kunstje bedenken om achter de aantallen wooneenhe
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den en woonschepen te komen. Dat is niet het sterkste!
Waarom -  vroeg Lauxtermann nóg eens -  voorlopig 

niet volstaan met opgave van de aantallen door de gemeen
ten zélf?

Na nog eens dringend te hebben gewezen op de 
benarde financiële positie van de gemeentelijke woningbe
drijven sprak Herman Lauxtermann nog over de rechtsposi
tie van de wethouders. Hij verwees naar een -  door de 
Kamer aanvaardde -  motie van zijn hand waarin om een 
verdergaande verbetering van die rechtspositie werd 
gevraagd en die door de Minister van Binnenlandse Zaken 
dreigt te worden genegeerd. Ook de aanvankelijke voorne
mens van de Minister zijn vooralsnog „in de koelkast" gezet.

Hij diende een door de woordvoerders van de PvdA- 
en CDA-fracties medeondertekend amendement m om voor 
1985 alsnog ƒ 10 miljoen vrij te maken ten behoeve van de 
verbetering van de rechtspositie van de wethouders.

De VVD-fractie is van mening dat de gemeenten zo 
langzamerhand hun tribuut hebben geleverd en heeft de 
Regering gevraagd om meer rust op dit front voor de rest 
van de lopende kabinetsperiode.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. H .Th.M . Lauxte rm an n , tel. 070- 

614911, tst.2035.)

Openbaar Ministerie
In een uitgebreide commissievergadering is op 15 

oktober het jaarverslag van het Openbaar Ministerie (O.M.) 
over 1983 behandeld.

De rechtsstaat houdt onder meer in, dat de overheid 
ervoor zorgdraagt, dat de wetten en het recht worden nage
leefd. Vrijwel alle daarbij betrokken organen (bijvoorbeeld 
politie, O.M., rechterlijke macht) zijn overbelast. Dit brengt 
enerzijds met zich mee, dat tot deregulering moet worden 
overgegaan. Anderzijds moeten de handhavingsmechams- 
men worden verbeterd.

De vraag die hier aan de orde was, luidt hoe de 
strafrechtelijke handhaving van de rechtsorde kan worden 
verbeterd en wat daarin de plaats van het O.M. is.

Van oudsher heeft de overheid het monopolie van 
vervolging van overtredingen en misdrijven. Dat is één van 
de fundamenten van de rechtsstaat. Thans wordt die over
heidstaak op zo'n manier uitgevoerd, dat een groeiend deel 
van de bevolking zich afvraagt, wat er nu eigenlijk van 
terecht komt. Als het gevoel de overhand krijgt, dat de 
overheid m deze taak tekortschiet, dreigen er twee, of 
misschien zelfs meerdere kwaden: Eigenrichting of zelfbe
scherming met wettelijk met toegestane middelen. Dit moet 
worden vermeden en de overheid moet dus adequaat (kun
nen) optreden.

Helaas moet worden erkend, dat de misdaad niet m 
volle omvang valt te bestrijden. Er moeten prioriteiten wor
den gesteld en er moet een uitgebreid sepot-beleid worden 
gevoerd. (Seponeren =  het besluiten door de Officier van 
justitie een bepaalde overtreding of een bepaald misdrijf 
niet te zullen vervolgen. Hierin volgt het O.M. een bepaald 
beleid.) Prioriteitstelling en sepot-beleid betekenen echter 
wel, dat een aantal zaken met meer worden vervolgd.

Daarom is zo'n prioriteitstelling een noodzakelijk 
kwaad, dat moet worden bestreden. Rechtshandhaving op 
terreinen die geen prioriteit hebben mag niet achterwege 
blijven. Dit brengt immers normvervaging met zich mee, 
waardoor we op een hellend vlak terecht komen.

Natuurlijk maken plaatselijke omstandigheden nuan
ceringen voor het opsponngs- en vervolgingsbeleid noodza

kelijk. Maar dit mag er met toe leiden, dat uitvoerende 
instanties zelf de mogelijkheid krijgen het nut en de inhoud 
van bepaalde regelingen te beoordelen en zelf op grond 
daarvan te beslissen of ze wel of met m actie moeten komen.

Niettemin is het duidelijk dat prioriteitstelling niet 
alleen op landelijk niveau kan plaatsvinden. Onontkoombaar 
spelen plaatselijke instanties en omstandigheden daarbij ook 
een rol. Om tot een verantwoord beleid te komen, is overleg 
noodzakelijk tussen burgemeester, Officier van Justitie en de 
politie, het zogenaamde driehoeksoverleg. Dit overleg gaat 
steeds veelvuldiger plaatsvinden. Volgens VVD-woordvoer- 
der Korthals zal dit overleg m eerste instantie moeten zijn 
gericht op mformatie-mtwisseling. Het O.M. heeft en 
behoudt de eigen verantwoordelijkheid voor de haar wette
lijk opgedragen taak. In het jaarverslag wordt erop gewe
zen, dat naarmate een onderwerp dieper ingrijpt in de 
bevoegdheden van één van de partners van de driehoek, 
het overleg moeilijker zal worden en het nemen van beslis
singen problematischer. Dit zou betekenen, dat er meer 
gepraat wordt en minder beslist. Over het driehoeksoverleg 
moeten dus duidelijke afspraken worden gemaakt. Als die 
achterwege blijven, zal het tot onnodige tijdsverspilling lei
den, wat voor het toch al overbelaste O.M. uiterst onwense
lijk is.

Vervolgens stelde woordvoerder Korthals enkele 
meer speciale problemen aan de orde.

Ook m verband met de voorlopige hechtenis wordt 
gewerkt met prioriteitsstelling en vanaf 1 januari dit jaar is er 
daarvoor een handleiding. Daarbij wordt ervan uitgegaan, 
dat de Officier van Justitie de bevoegdheid heeft om zodra 
de prioriteitenlijst daartoe aanleiding geeft desgewenst een 
verdachte weg te zenden.

De heer Korthals vroeg zich af of dit niet in strijd is met 
de wet en hij meent daarin door een recente rechterlijke 
uitspraak te worden gesteund. Hij heeft derhalve de Minister 
gevraagd of nu die handleiding wordt aangepast. Het beleid 
van de politie en O.M. sluit onvoldoende op elkaar aan. Soms 
voelt de politie zich gedemotiveerd door de manier waarop 
het O.M. aangebrachte zaken afhandelt. Hier past een 
betere afstemming.

De nieuwe wet Vermogenssancties wordt veelvuldig 
toegepast. Het gevaar bestaat echter dat een zaak te gemak
kelijk met een transactie wordt afgedaan. De heer Korthals 
pleitte ervoor, dat de transactie-bevoegdheid zich m prin
cipe beperkt tot lichte misdrijven, waarbij mm of meer 
voorzienbaar is wat de rechter eventueel aan boete zou 
hebben opgelegd. Transactie leent zich niet voor ingewik
kelde zaken, die in maatschappelijk opzicht de gemoederen 
bezighouden.

In verband met de inning van gewone boetes merkte 
Korthals op, dat vervangende hechtenis die door de rechter 
wordt opgelegd voor het geval de boete met wordt betaald, 
soms niet wordt opgelegd wegens plaatsgebrek. Hij pleitte 
ervoor een gering deel van de celcapaciteit voor het tenuit- 
voerleggen van vervangende hechtenis te bestemmen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A .H . K ortha ls, tel. 070-614911. 

tst.2119.)
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Ed Nijpels over tweeverdieners
Zoals bekend hebben zowel VVD als CDA eigen 

wensen ten aanzien van het wetsvoorstel tweeverdieners.
(De wensen van de VVD zijn: verhoging van de arbeidstoe- 
slag tweeverdieners en verhoging van de toeslag voor kinder
opvang). Wat beide partijen niet moeten vergeten is dat dit 
wetsvoorstel een compromis is dat pas na meer dan vier 
maanden onderhandelen vooral door de fractiespecialisten 
van CDA en VVD en de staatssecretaris van financiën tot 
stand is gekomen. Beide partijen hebben hierbij gegeven en 
genomen. Het is daarom niet wenselijk dat één van beide 
partijen nu de bouwstenen uit dit broze compromis gaat 
halen. De VVD was en is bereid verdere wensen ten aanzien 
van dit wetsvoorstel opzij te zetten en zich te houden aan de 
gemaakte afspraken.

Ik doe een dringend beroep op het CDA het zelfde te 
doen. Dat betekent dus dat deze partij niet samen met de 
oppositie de arbeidstoeslag van alleen- en tweeverdieners 
moet gaan verlagen. Een dergelijke keuze van het CDA zou 
ook betekenen dat de belastingdruk voor grote groepen 
burgers volgend jaar omhoog zal gaan.

Mocht overigens het CDA daadwerkelijk (met hulp 
van PvdA) dit wetsvoorstel ingrijpend wijzigen dan zal de 
VVD zich opnieuw bezinnen over haar steun aan het volle
dige wetsvoorstel. Voor het geval het wetsvoorstel daarmee 
met meer door een meerderheid in de Tweede Kamer 
wordt gesteund, heeft de VVD twee initiatief-wetsvoorstellen 
m voorbereiding om de belastingverlichting van 485 miljoen 
gulden voor alle belastingplichtigen en van 80 miljoen gul
den voor de zelfstandigen toch doorgang te laten vinden.

Het zou al met al het beste zijn als het pas gemetselde 
tweeverdienersbouwwerk kan blijven staan zoals het nu 
staat.

Wijziging van de Leegstandswet
In het Regeeraccoord staat: „De Leegstandswet zal zo 

snel mogelijk integraal worden ingevoerd".
Niettemin heeft de Regering besloten de Leegstands

wet te herzien en te integreren in de volgend jaar in te 
dienen Huisvestingswet. Blijkbaar schrikt zij terug voor de 
jaarlijkse kosten, die de invoering zou veroorzaken.

Het voorliggende wetsontwerp wil nu drie onderde
len uit de Leegstandswet halen en die op korte termijn in 
werking doen treden, onafhankelijk van de Huisvestingswet. 
Het betreft de verbeterde vordermgsprocedure, de tijde
lijke verhuur en het mogelijk maken, dat anonieme krakers 
worden gedagvaard.

Op zich is het goed dat naar verbetering wordt ge
streefd, maar de koppeling aan de Huisvestingswet leidt tot 
uitstel en daar is de VVD bepaald niet gelukkig mee. Ten 
eerste is dit in strijd met het Regeeraccoord. Ten tweede 
wordt hierdoor een redelijke oplossing zowel van het leeg
stands- als van het kraakprobleem en de daarmee gepaard 
gaande randverschijnselen voor geruime tijd onmogelijk.

Ten derde blijven eigenaren van legitiem leegstaande 
woningen in de kou staan.

De kern van de leegstandsbestrijdmg en de rechtsbe
scherming van de burgers bevond zich immers in het nu 
uitgestelde deel van de Leegstandswet.

Anderzijds valt weer positief te waarderen, dat de 
meest positieve wijze van leegstandsbestrijdmg op korte 
termijn, namelijk de tijdelijke verhuur, nu snel mogelijk 
gemaakt wordt. Hetzelfde geldt voor de verbetering van de 
nu zeer omslachtige en moeilijk werkbare vordenngsproce- 
dure.

Ook de invoering van de anonieme dagvaarding 
wordt positief beoordeeld. Het is immers voor het rechtsge
voel weinig bevredigend, indien de ene partij zich listig 
weet te onttrekken aan de normale rechtspleging en de 
andere partij als reactie daarop allerlei trucs moet uithalen 
om toch een rechterlijke uitspraak te kunnen uitlokken.

VVD-woordvoerder Pol de Beer diende nog twee 
amendementen in.

Het ene wil de drie bovenstaande onderdelen van de 
Leegstandswet tegelijkertijd doen ingaan. (De regering stelt 
namelijk voor om het anoniem dagvaarden van krakers pas 
een jaar later mogelijk te maken.)

Het andere amendement wil eigenaar-bewoners, die 
zijn verhuisd maar hun oude huis nog niet hebben verkocht 
en bouwers, die nieuwbouwwoningen hebben opgeleverd 
één jaar lang vrijwaren van vordering door de gemeente. 
(Twee jaar was ons liever geweest, maar dat was politiek 
niet haalbaar.)

Vooropgesteld dat de amendering bevredigend ver
loopt, stemt de VVD-fractie in met het voorliggende wetsont
werp, maar de VVD betreurt het, dat de regering de 
Leegstandswet met onmiddellijk in zijn geheel invoert.

Pol de Beer vestigde ook de aandacht op de vele 
negatieve aspecten die immers met het kraken samen
hangen.

Duizenden distributiewoningen worden gekraakt, er 
bestaan zogeheten alternatieve huisvestingsbureau's, stad- 
vermeuwingsplannen worden gefrustreerd. Bovendien is de 
schade als gevolg van ongeregeldheden vaak enorm.

Hoe kunnen krakers, die dit veroorzaken, volhouden 
dat zij daarmee de volkshuisvesting zouden dienen?

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L  M . d e  B eer, tel. 070-614911, 

tst. 2405.)

Herenaccoord
Deze week werd het zogenaamde „gentlemens' 

agreement" besproken dat in 1980 voor de duur van 5 jaar 
tussen de regering en de twee grote oliemaatschappijen, 
Shell en Esso, was gesloten. De regering stelde voor om in 
de komende 5-jaar periode de jaarlijkse bespreking van de 
investeringsplannen te beperken tot de investeringen waar
toe door de maatschappijen besloten is en niet meer allerlei 
mogelijke plannen daarbij te betrekken. Van linkse zijde is
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dit debat benut om nog weer eens te pleiten voor het 
vergroten van het staatsaandeel van de inkomsten uit aard
gas. Dat aandeel bedraagt thans 85% terwijl het overige deel 
via de NAM naar Shell en Esso vloeit. De regering was met 
die maatschappijen overeengekomen dat de winsten uit het 
Groningse aardgas in Nederland besteed zouden worden 
aan investeringen die de structuur van de industrie zouden 
versterken. Uit de rapportage aan de Tweede Kamer is 
gebleken dat zowel Shell als Esso ieder miljarden guldens in 
nieuwe produktiefaciliteiten steken die een zo vergaande 
modernisering van de raffmage-capaciteit met zich zullen 
meebrengen, dat het Botlekgebied ook na 1990 over de 
modernste raffinage-capaciteit zal beschikken. Bij de bouw 
van de miljarden projecten zijn Nederlandse bedrijven aktief 
betrokken, zodat veel werkgelegenheid ontstaat.

De VVD-fractie sprak zijn waardering uit over de 
projecten die veel hoogwaardige werkgelegenheid met zich 
meebrengen en leiden tot een behoud van de sterke Neder
landse positie bij de vervaardiging van olieprodukten. In een 
tijd waarin veel afbouw van raffmage-capaciteit in West- 
Europa plaatsvindt ten gunste van de olieproducerende 
landen is dat een verheugende ontwikkeling. Dat de sterke 
positie van Shell en Esso in ons land voorlopig behouden 
blijft stemt tot vreugde.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R. B raam s, tel. 070-614911, 

tst.2016.)

Begroting minderhedenbeleid -1 9 8 5
Het minderhedenbeleid raakt vele beleidssectoren, 

zoals werkgelegenheid, volkshuisvesting, onderwijs en wel
zijn. Bij het recente debat over het minderhedenbudget 
legde VVD-woordvoerder Jan Kees Wiebenga ditmaal de 
nadruk op enkele aspecten die meer in directe zin van dit 
beleid deel uitmaken. Hieronder volgt een kort overzicht van 
de opstelling van de VVD-fractie.

1. Ten aanzien van de justitiële aspecten had de woord
voerder kritiek op het beleid, dat de staatssecretaris van 
Justitie op het punt van de gezinsvorming van buitenlan
ders voert. Een toegezegde evaluatie van dit beleid, 
waarom de Tweede Kamer had gevraagd, zal pas in 1985 
verschijnen. Hoewel de VVD-fractie dit beleid billijkt, 
vindt zij het ongewenst dat de hierdoor geschapen onze
kerheid voor de betrokken buitenlanders lang blijft be
staan.
De discriminatiebestrijding is noodzakelijk, maar moet 
niet eenzijdig worden aangepast. Een brede maatschap
pelijke inbreng onder andere van de sociale partners, is 
daarbij gewenst. Het voorlichtingsbudget hiervoor is, ver
geleken met bijvoorbeeld het budget van de voorlichting 
van ontwikkelingssamenwerking, miniem. (Nota Bene: ter 
voorkoming van misverstanden zij erop gewezen, dat de 
VVD-fractie niet een oneigenlijk gebruik van het zoge
naamde NCO-budget voorstaat).
De aanpassing van de wetgeving, waarin onnodig onder
scheid wordt gemaakt op basis van ras, geloof en derge
lijke moet nu worden aangepakt.

2. Ernstige kritiek had de VVD-fractie op het punt van de 
religieuze voorzieningen. De rol van de overheid op dit 
terrein moet beperkt zijn, en ligt in het vlak van handha
ving van de vrijheid van levensovertuiging. Een actief 
stimulerend beleid, bijvoorbeeld door het subsidiëren 
van gebedsruimten is uit den boze. Zeker als dit alleen 
voor minderheden van toepassing is. Jan Kees Wiebenga

diende hierover een motie in, die mede werd onderte
kend door de PvdA.

3. De landelijke inspraak moet niet te duur en bureaucra
tisch worden. Nu de regering is afgestapt van een 
overkoepelende minderhedenraad dreigt het gevaar, dat 
er een reeks zwaar opgetuigde platforms voor minder
heidsgroepen komt. De VVD vindt, dat het geld zoveel 
mogelijk moet worden besteed m de uitvoerende sfeer.
De regering moet zich niet te formeel opstellen ten 
opzichte van de inspraak voor minderheden op gemeen
telijk niveau, zo zei de woordvoerder.

4. Zeer belangrijk bij het minderhedenbeleid is de aanpak 
van de achterstandsgebieden in zestien grotere gemeen
ten. Daar doet zich een opeenstapeling van problemen 
voor, die zowel de leden van minderheidsgroepen als de 
oorspronkelijke bewoners raakt. Een extra beleidsinspan
ning is daarvoor nodig, vinden zowel Kamer als regering. 
De VVD-fractie is van mening, dat dat niet kan zonder de 
betrokken gemeenten duidelijkheid te verschaffen 
omtrent hun bevoegdheden en de (financiële) middelen, 
bijvoorbeeld door middel van een rijksbijdrageregeling. 
Een motie werd hierover ingediend.

5. Spoedige invoering van een goede remigratieregeling is 
nu hard nodig. Naburige landen kennen die wel. Daar
voor is allereerst nodig een politieke beslissing van het 
kabinet over het betrekken van sociale verzekeringsas- 
pecten bij het remigratiebeleid. De VVD-fractie drong 
hier krachtig op aan. De versnippering van het remigra
tiebeleid over drie directies is onjuist. De motie-Hermans 
(1983) over de vorming van een remigratie-afdelmg moet 
worden uitgevoerd.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r.J .G C  W iebenga , te l:  070-
614911, tst.2092.)

Toneelbestel
„De figuranten in het Nederlandse toneel zijn de toe

schouwers".
Daarmee kenschetst de VVD de voorstellen van de 

Regering over de herstructurering van het toneelbestel. 
Deze voorstellen zijn gebaseerd op het rapport van de 
Commissie de Boer en hoewel de VVD een aantal daarvan 
positief beoordeelt, betreurt zij het, dat de relatie toneel -  
publiek in het geheel niet genoemd is.

De voorstellen zijn erop gericht een einde te maken 
aan het onzalige systeem van koppelsubsidies en de alge
mene verstarring m het Nederlandse toneel. Dat gebeurt als 
volgt:
-  de grote gezelschappen en de kleine gezelschappen 

komen op rekening van het rijk met uitzondering van de 
drie grote steden, waarmee apart bestuursovereenkom
sten zullen worden gesloten,

-  het kmder- en jeugdtoneel wordt de verantwoordelijkheid 
van de lagere overheden,

-  het rijk heeft apart gelden uitgetrokken voor zogenaamde 
„incidentele produkties",

-  de subsidieduur bedraagt telkens drie jaar (door interven
tie van de Tweede kamer zal dat vier jaar worden voor 
gezelschappen, die voor de eerste keer subsidie krijgen),

-  gezelschappen krijgen een grotere financiële beleids
ruimte teneinde tot een efficiëntere bedrijfsvoering te 
komen (minder beperkende subsidievoorwaarden,
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afschaffing systemen van uitkoopsommen, mogelijkheid tot 
reserveren etc.)

Een moeilijk punt is de beoordeling of een gezelschap 
subsidie moet krijgen of niet. De VVD is van oordeel, dat de 
overheid zich niet op het gladde terrein van artistieke beoor
deling moet begeven. Dat deed de Raad voor de Kunst en 
dat moet ze ook blijven doen. Wel heeft de VVD (met vele 
anderen) ernstige kritiek op de advisering door de Raad 
voor de Kunst. Daarom dringt zij aan op een herbezinning op 
samenstelling (deskundigheid en ongebondenheid), werk
wijze en beoordelingscriteria (zoveel mogelijk tevoren 
openbaar maken). Voorts heeft de VVD in een motie 
gevraagd de mate waarin een gezelschap publiek weet te 
trekken en aan zich weet te binden als één van de beoorde
lingscriteria te hanteren. De Minister stond daar niet onwel
willend tegenover. Op voorstellen tot stopzetting van de 
subsidie aan een aantal gezelschappen en het verlenen van 
subsidie aan nieuwe groepen heeft de VVD zeer terughou
dend gereageerd. De Kamer moet zich niet teveel op dat 
terrein begeven. Dat is de primaire verantwoordelijkheid 
van de Minister. De Regering heeft met betrekking tot de 
relatie toneel en media een werkgroep mgesteld. De VVD 
heeft gevraagd enige spoed te betrachten, omdat zij hier 
veel belang aan hecht, gezien de snelle technische ontwik
kelingen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H. F. D ijks ta l, tel. 070-614911, 

tst. 2392.)

Rapport Prof. Mr. B.M. Teldersstichting
Eind november zal verschijnen geschrift no. 53 van de 

Prof.Mr. B.M. Teldersstichting: „Deregulering; een liberale 
visie”. In dit geschrift wordt de liberale filosofie achter de 
dereguleringsoperatie verwoord. Voorts doen de auteurs 
van dit rapport een aantal concrete aanbevelingen om tot 
minder, en meer efficiënte regelgeving te komen.

Dit geschrift is voor abonnées gratis verkrijgbaar.
U kunt de bon, die hieronder staat, invullen en opstu

ren m enveloppe met postzegel naar 
VVD-Expresse
Postbus 19027, 2500 CA’s-Gravenhage.

Deze aanvraag kunt u tot 11 november insturen.

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

O n d e rg e te ke n d e :

N a a m :.................................................................................................

A d re s :

P o s tc o d e :.....................................

W o o n p la a ts :................................

O  w il ra p p o rt nr. 53 ontvangen.

Bodemverontreiniging Hengelo
In Hengelo (O.) is een gedeelte van de wijk Old 

Ruitenborgh vervuild.
Een 41-tal woningen is boven op een voormalige 

kleiput gebouwd. Deze was na de afgraving eerst met afval
stoffen volgestort, vervolgens met zand afgedekt, daarna 
„bouwrijp” gemaakt, en toen aan de bewoners verkocht.

Verder zijn om de kleiput heen nog ongeveer 110 
andere woningen gesitueerd.

Woordvoerder Jan te Veldhuis hield vast aan zijn 
eerder uitgezette beleidslijn, nl.:
a) de besluitvorming beoordelen in het daarvoor bestemde 

kader, de Interimwet Bodemsanering; dus: letten op de 
belangen van volksgezondheid en milieuhygiëne;

b) beslist geen valse verwachtingen of ijdele hoop vestigen 
bij de betrokken bewoners (zij hebben al genoeg aan en 
onder hun broek); en:

c) doen wat rechtvaardig is op grond van bestuurlijke en 
bestuurskundige overwegingen.

Op grond van de overwegingen a en b meende Jan te 
Veldhuis dat niet vooruitgelopen moest worden op een 
officieel besluit van minister Wmsemius, over het toe te 
passen saneringsproces (begin november). Anders zou 
namelijk de wet worden gebruskeerd, en zouden ongewen
ste precedenten worden geschapen.

Op grond van overweging c diende hij echter een 
motie in; deze hield in dat alle voorbereidingen moesten 
worden getroffen voor de aankoop door de overheid van de 
41 woningen direct na het besluit van de Minister. Er waren 
namelijk al zovele verwachtingen bij de bewoners gewekt, 
dat het beginsel van behoorlijk bestuur tot die aankoop 
noopte.

Daarnaast vroeg de motie om een onderzoek te ver
richten naar de mógelijkheid om de 110 andere eigendoms- 
woningen om te kunnen zetten in huurwoningen; dat wil 
zeggen voor die eigenaar-bewoners die dat zouden wensen. 
De motie werd door de Kamer aangenomen.

Tijdens de discussies ging onze woordvoerder nog in 
op de houding van de betrokken Hengelose wethouder, 
omdat ook gemeentebestuurders en provinciale bestuurders 
hun verantwoordelijkheid in publiekrechtelijke en privaat
rechtelijke zin niet moeten ontlopen. Jan te Veldhuis vond 
het te simpel en te goedkoop dat de locale en provinciale 
overheid in dit geval voor de oplossing van het probleem 
bijna alleen naar de Rijksoverheid verwezen, terwijl zij hun 
eigen verantwoordelijkheid min of meer buiten beschou
wing lieten.

En dat, terwijl de gemeente vroeger zelf in de kleiput 
had gestort en bij de verkooptransactie, betrokken was 
geweest, en de provincie niet voldoende toezicht had 
gehouden op de naleving van de ontgrondingsvoorwaarden 
voor de kleiput... Jan te Veldhuis wees erop dat, met alle 
begrip voor welke emoties ook, door bestuurders van lagere 
overheden geen verwachtingen bij bewoners moeten wor
den opgewekt, die uiteindelijk niet waar kunnen worden 
gemaakt. Dat is slecht voor de betrokken bewoners, maar 
ook voor de betrokken bestuurders. De problemen zijn 
meestal te aangrijpend, ook in psychische zin, om daarover 
een zwarte-pieten-spel te spelen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te  V e ldhu is, tel. 070-614911, 
tst. 2288.)
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Zoetwatervoorziening in Zuid-West 
Nederland

Bij de behandeling van de Wet Deelneming Grevelin- 
gen kwam onlangs ook de zoetwatervoorziening in Zuid- 
West Nederland ter sprake.

Een onderwerp, van groot belang voor de landbouw 
in die regio.

Het CDA, bijgevallen door de PvdA, bepleitte een 
dergelijke voorziening op kosten van de Rijksoverheid.
Beide partijen volgden aldus, met enige vertraging, de VVD. 
Onze fractie had namelijk al een week eerder het volgende 
standpunt bekend gemaakt:
1. De Deltawet 1958 vermeldt impliciet of heeft op zijn minst 

de stellige verwachting gewekt dat bij de uitvoering van 
deze wet ook een zoetwatervoorziening door de Rijks
overheid in Zuid-West Nederland zal worden gerealiseerd.

2. Als na het vervallen van de Oosterschelde als zoetwater- 
bekken door de Rijksoverheid opnieuw zou worden 
getornd aan de zoetwatervoorziening in deze regio 
(kwestie zoete of zoute Grevelingen), dan wordt gehan
deld in strijd met de letter en geest van de Deltawet; en 
dat zal een slechte zaak zijn voor de landbouw;

3. Het is onmiskenbaar dat een zoetwatervoorziening van 
voldoende kwalitatieve en kwantitatieve omvang voor de 
landbouw van groot belang moet worden geacht als 
impuls voor de verbetering van bedrijfsrendementen, 
voor productbehoud en productverbetering, alsmede 
voor innovatieve ontwikkelingen. Behoud en toename van 
werkgelegenheid is vervolgens aannemelijk.

Om deze VVD-visie Kamerbreed te laten bevestigen, 
diende woordvoerder jan te Veldhuis een motie in, die werd 
mede-ondertekend door het CDA.

Voordat over de motie wordt gestemd zal de Minister 
van Verkeer en Waterstaat haar visie daarover nog bekend 
maken.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te  V e ldhu is, tel. 070-614911, 
tst. 2288.)
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Premie individualiseringsdebat
De gekozen systematiek van premieheffing heeft een 

aantal consequenties die een nadere uiteenzetting vragen. 
Een aantal van deze consequenties komen naar het oordeel 
van de VVD-fractie in aanmerking voor een compensatie.

Consequenties
1. De (netto) mkomenswijziging ten opzichte van de huidige 

wetgeving richt zich op gehuwde tweeverdieners met 
een gezamenlijk inkomen boven de premie-mkomens- 
grens; voor alleenverdieners, alleenstaanden en samen
wonende ongehuwden treedt geen verandering van de 
premie AOW/AWW op.

2. Voor gehuwde tweeverdieners wordt de te betalen pre
mie AOW/AWW maximaal twee maal zo hoog als thans 
het geval is.

3. De maximum premie voor gehuwde tweeverdieners is 
twee maal zo hoog als de premie voor een echtpaar 
waarvan één van beide partners één premieplichtig inko
men heeft.

4. De onder 1, 2 en 3 genoemde inkomenseffecten treden 
voor zelfstandigen in sterkere mate op omdat de individu
alisering van de premieheffing niet alleen betrekking 
heeft op de premie AOW/AWW maar ook op de premie 
AAW/AKW/AWBZ (de zogenaamde opslagpremie's).

5. Voor werkgevers in het particuliere bedrijfsleven treedt 
geen verandering op in de premie AAW/AKW/AWBZ.

6. Voor echtgenoten die beiden ambtenaar zijn in de zin van 
Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds komt de eventuele 
extra premie voor volksverzekeringen (onder intrekking 
van de Bopa-regeling) geheel voor rekening van de over
heid.

De afgelopen jaren hebben zich in de premieheffing 
evenwel meerdere wijzigingen voorgedaan die bij de nu 
voorgestelde regeling in de beschouwing dienen te worden 
betrokken.
1. De premiemkomensgrens is per 1.1.’82 tijdelijk verhoogd 

met ƒ 7.000,-.

Deze verhoging van de premie-mkomensgrens leidde 
op zichzelf genomen tot een verlaging van de premie AOW/ 
AWW met 0,2% en van de premie AAW/AKW/AWBZ met
0,2% .

Daarnaast is sinds 1981 besloten tot een vermindering 
van de rijksbijdragen in de volksverzekeringen wat heeft 
geresulteerd in een premiestijging.

De maximumpremie voor volksverzekeringen is als 
gevolg van de cumulatie van de verhoging van de premie- 
mkomensgrens en van de verhoging van de premiepercen
tages aanzienlijk gestegen.

1981 1982 1983 1984

prem ie inkom ens 48750 57050 61150 62850
grens(mdex) (100) (117) (125) (129)

prem ie A O W / A W W
premie percentage 11,85 12,5 13,0 13,1
maximum premie 5776 7131 7949 8233
(index) (100) (123) (138) (143)

prem ie  A A W /A K W / A W B Z
premiepercentage 9,9 10,45 14,125 14,4
maximum premie 4828 5960 8640 9050
(index) (100) (123) (179) (187)

totaal p rem ie  v o lk s 
v e rzek e r in gen

premie percentage 21,75 22,95 27,125 27,5
(index) (100) (106) (125) (126)
maximum premie 10604 13091 16589 17283
(index) (100) (123) (156) (163)

Naar het oordeel van de VVD-fractie is er alle aanlei
ding en gezien de extra opbrengst als gevolg van de indivi
dualisering ook alle gelegenheid, in 1985 te komen tot een 
verlaging van de premiemkomensgrens.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : R.L.O. Lm schoten, te l. 070-614911, 
tst. 2658.)

Begroting Milieubeheer 1985
VVD-woordvoerder, Jan te Veldhuis was verheugd, 

een aantal VVD-standpunten duidelijk terug te vinden in het 
beleid van Minister Wmsemius. Hij noemde een aantal voor
beelden, zoals deregulering: samenhang, doorzichtigheid en 
één integrale milieuvergunning; hoge prioriteit voor bodem
bescherming, bodemsanering en de afvalstoffenproblema- 
tiek; preventief milieubeleid; het ontwikkelen van milieu- 
kwaliteitsdoelstellingen. Het ontwerpen van controleerbare 
regels en: het bevorderen van recycling, en het stimuleren 
van schone technieken.

Ook verwoordde de VVD-woordvoerder een aantal 
overgebleven wensen, zoals de afstemming van het Neder
landse milieubeleid op het internationale beleid; de nood
zaak van een breed draagvlak voor het beleid; een koppe
ling tussen milieu- en bouwvergunningen; en kortere, strik
tere termijnen voor beroepszaken.

Jan te Veldhuis dankte de Minister voor de duidelijk
heid en systematiek van het Indicatief Meerjarenplan Milieu
beheer (IMP-M), maar hij wees tegelijk op de tragiek van 
die duidelijkheid, namelijk: dat we nu zo duidelijk zien dat 
we eigenlijk nog zo bitter weinig weten van ons milieu.

Hij merkte op dat de VVD-fractie streeft naar duide
lijkheid, eenvoud, herkenbaarheid en beëindiging van de 
verkokering. Dus: een interne integratie van het milieube
leid. Anderzijds moeten we ons milieu ook extern integre-
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ren. We moeten primair streven naar het bereiken en garan
deren van een zekere basiskwaliteit/minimale kwaliteit van 
het milieu; en daarna moeten we streven naar verdere 
verbetering. In de situatie bóven de basiskwaliteit moeten 
we het milieu echter niet verabsoluteren of in een glazen 
huisje zetten. We moeten het milieu dan als een gelijkwaar
dig onderdeel aanmerken van het totale maatschappelijk 
proces in al zijn facetten.

Een dergelijke externe integratie zal het maatschap
pelijk draagvlak van het milieubeleid vergroten, en zal lei
den tot betaalbare en geaccepteerde maatregelen.

De woordvoerder benadrukte dat we vooral moeten 
oppassen voor een paniek-, incidenten- of zondebokkenbe- 
leid. In dit verband vroeg hij of de Minister wat zal doen aan 
de integratie van bouw- en milieuvergunningen.

Vervolgens benadrukte hij dat de VVD-fractie grote 
reserves heeft over de ideeën van de Minister ten aanzien 
van het instrumentarium milieubeleidsplanning, en hij gaf 
daarvoor een zestal argumenten.

Het regeeraccoord geeft de aanpak van het bodem- 
verontreinigingsprobleem de hoogste prioriteit. En terecht. 
De aspecten milieu, volksgezondheid, sociaal-psychische 
nood en de hoge kosten hebben de noodzaak van die 
prioriteitsstelling beklemtoond!

Als het belang van de bodembescherming wordt 
afgewogen tegen bepaalde andere onderdelen van het 
milieubeleid (zoals bijvoorbeeld: het zuiveren van de laatste 
beetjes waterverontreiniging, de milieubeleidsplanning, de 
milieu-effectrapportage boven het EEG-mveau en delen van 
de wet Geluidhinder).

Hij vroeg de Minister daarom om een herschikking 
van milieu-prioriteiten.

Volgens de VVD geeft het IMP-Milieubeheer niet 
steeds voldoende inzicht in alle financiële consequenties van 
het te ontwikkelen beleid. En daardoor bestond er bij de 
VVD-fractie onzekerheid over de haalbaarheid op zichzelf, 
en op welke termijn. En helaas ontbraken soms ook kosten- 
baten-analyses. Daardoor was voor de fractie ook de moge
lijkheid, om prioriteiten te kunnen stellen, gering.

Mét Geelhoed zegt de VVD: beleid moet financieel 
zijn onderbouwd.

Preventief milieubeleid voorkomt hoge saneringskos- 
ten achteraf. Daarom geeft de VVD-fractie hoge prioriteit 
aan preventieve maatregelen. Voorkómen is beter dan 
genezen. Voor dat doel moeten goede milieukwaliteitsdoel- 
stellmgen en goede normen worden ontwikkeld. Geen 
hemelfietserij, en geen „wilde" normen, die op mode of 
trends lijken gebaseerd; of die slechts een druppel-op-de- 
gloeiende-plaat-effect hebben; neen: op basis van gedegen 
onderzoek, op gegevens en op studie, waardoor ze een 
breed draagvlak krijgen.

De VVD deed twee concrete suggesties:
a) Het zo broodnodige onderzoek veel gecoördineerder m 

internationaal verband aanpakken, zowel qua onderzoeks
programma als qua werkverdeling.
Dus niet m elk land telkens opnieuw hetzelfde wiel uitvm- 
den! Het werk gewoon goed verdelen tussen de landen! 
Aldus kan het onderzoek goedkoper, efficiënter, effec
tiever, sneller en met meer direct milieurendement 
plaatsvinden. Gezamenlijke aanpak van milieu-ónderzoek 
kan wellicht zelfs een hefboomeffect hebben voor een 
meer gezamenlijke aanpak van beléid. En daar moeten 
we het in Nederland ook en vooral van hebben.

b) Van de nood een deugd maken door op vervuilde plaat
sen zoals de Merwedepolder in Dordrecht, nieuwe tech
nologieën te gaan ontwikkelen. Nederland zou hier een 
geavanceerde voorhoedefunctie kunnen gaan vervullen,

wellicht zelfs met export-perspectieven voor milieu-tech- 
nologie.

Op het gebied van deregulering wees hij erop dat er 
nu écht schot in de deregulermgsaanpak lijkt te komen: 
medio 1985 een wetsontwerp om het aantal milieuvergunnin
gen per activiteit te beperken tot één. En: m 1985 ook meer 
algemene regels met meldmgsprocedures in plaats van 
vergunningen; en: meer standaardvoorschriften. In dit ver
band vroeg hij de minister om ook eens echt serieus naar de 
mogelijkheden voor verkorting van beroepstermijnen te 
kijken.

Ook wees hij op de mogelijkheden om op milieuge
bied te privatiseren. Hij noemde diverse voorbeelden, zoals: 
inzameling en verwerking van kleine hoeveelheden che
misch afval, vuilophaaldiensten, milieu-onderzoek en water
zuivering.

De VVD wees erop dat we snel en goedkoop milieu
rendement kunnen betalen, als de eigen verantwoordelijk
heid van iedereen wordt benadrukt.

Bij burgers kan het milieubesef worden bevorderd 
door goede en gerichte voorlichting. Want ook de diffuse 
verontreiniging via huishoudens moet niet worden onder
schat. Ter versterking van die verantwoordelijkheid wees hij 
op de mogelijkheid om via radio- en t.v.-spotjes voorbeelden 
te geven.

Het begrip „vermesting" leverde volgens onze woord
voerder m de combinatie „verzuring-vermesting" voor vele 
gevallen ten onrechte een onjuiste bijsmaak op. „Vermes
ting" betekent namelijk m zeer veel gevallen niet: „verpes
ting". Bemesting ten behoeve van bodemvruchtbaarheid 
„stinkt met"; is -  integendeel -  volstrekt legitiem! Hij vroeg de 
minister om voortaan het woord „vermesting" niet meer te 
gebruiken, mede om de meeste boeren geen onnodige 
stigma's op te plakken of onnodig in een zondebokken-hoek 
te plaatsen, en om de landbouw geen „zuur etiket" op te 
plakken. Met de woorden: over-bemesting en mestover
schotten zouden we bedoelingen ook goed benaderen en 
taalkundig nog zuiverder ook!

Overigens vormt de mestoverschot-problematiek wel 
degelijk een probleem, dat niet mag worden gebagatelli
seerd. We zullen daar nog zeer uitvoerig over moeten dis
cussiëren bij de ontwerp-Meststoffenwet, aldus de VVD- 
woordvoerder. Hij wees erop dat het onderzoek naar bestrij- 
dingstechnieken nog niet is afgerond. Daarom zouden we 
moeten oppassen om nü „geen wilde, geen panieknormen" 
te stellen. Laten we eerst de onderzoeksresultaten afwach
ten, en dan tot verantwoorde normstelling geraken.

De oplossing (organisatie) van het mestprobleem 
moet in principe zoveel mogelijk door particulier initiatief 
worden gevonden. De mestbank kan een vangnet-functie 
vervullen en kan bemiddelen en stimuleren. Maar een mest
bank moet geen nieuwe corporatie worden met heffende, 
tuchtrechtelijke en toezichthoudende taken.

De financiering zou kunnen plaatsvinden door (in prin
cipe) een heffing op de vervuilers volgens het veroorza- 
kingsbeginsel en door een overheidssubsidie conform het 
stelsel bij WCA en LUVO (=  wet Chemische Afvalstoffen en 
wet Luchtverontreiniging, in verband met het algemeen 
belang); de opbrengst zou vooral moeten worden besteed 
voor bijvoorbeeld onderzoek, stimulering afzet en kwaliteits
verbetering.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te V e ldhu is, tel. 070-614911, 
tst. 2288.)
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Draf en Rensport
Tijdens de behandeling van de Machtigingswet Draf- 

en Rensport in de Kamer is de uitermate zorgelijke situatie 
van de sector op dit moment, aan de orde gesteld, Hoe 
zorgelijk die situatie is, is meermalen gebleken uit berichten 
in de pers van de afgelopen weken.

Wij kunnen dan ook spreken van een noodzaak tot 
herstructurering, waarbij twee hoofdoorzaken zijn aan te 
wijzen:
1. Een gebrek aan daadkracht van de organisatorische en 

besluitvormende organen.
2. De financiële omzetten van de totalisator ontwikkelen zich 

uitermate negatief, hetgeen zijn directe vertaling vindt in 
een vermindering van arbeidsplaatsen.

Door de voorlopige commissie sectorfonds is nu een 
meerjarenprogramma opgesteld, gericht op omzetstimule- 
rende en kostenverlagende maatregelen.

Een noodzakelijke eerste aanzet, doch niet direct 
aanleiding tot optimisme. Zeker niet, gezien m het licht van 
de huidige ontwikkelingen met betrekking tot het onlangs 
geïntroduceerde W5-spel en de totalisator-omzetten. De 
VVD-fractie is van mening, en heeft hier al meermalen voor 
gepleit, dat voor een gunstiger financiële ontwikkeling, de 
bereikbaarheid van deze sport voor de consument dient te 
worden vergroot. Met andere woorden een uitbreiding van 
de (tot nog toe slechts 50) verkooppunten buiten de baan.

Bovendien menen wij, dat de nu aanwezige schulden
last, zelfs m het geval van een verbetering der totalisator- 
omzet, een herstel zal belemmeren, wij zouden derhalve 
overheidssteun in het kader van schuldensanering niet 
geheel opzij willen schuiven.

Overigens zijn de door ons met betrekking tot laatst
genoemde twee punten ingediende moties aangenomen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : P.M . B lauw , tel. 070-614911, 
tst.2116.)

Begrotingsonderdeel Interdepartementaal 
Welzijnsbeleid (BÏW)

De VVD-fractie in de Tweede Kamer heeft opnieuw 
aangegeven er voorstander van te zijn om naast de Miljoe
nennota op Prinsjesdag een Algemene begrotingstoelichting 
met actieplan te presenteren. Dit moet natuurlijk samengaan 
met een inkorting van de memories van toelichting op de 
afzonderlijke begrotingen.

In deze visie is het uitbouwen van een BTW als 
zelfstandig beleidsinstrument met nodig, doch een meerder
heid van de Kamer heeft anders beslist.

Inhoudelijk gezien vroeg de VVD-woordvoerster zich 
af waarom dit BIW beperkt was tot de departementen van 
WVC (waarbij het onderdeel sport zelfs niet expliciet wordt 
genoemd), O enW, Justitie, Landbouw en Visserij en Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid. Hebben vraagstukken als vei
ligheid en openbare orde, goede huisvesting, een schoon 
milieu niet te maken met het welzijn?

Minder overheid, minder regelgeving, meer markt
gerichtheid, meer privatisering, meer decentralisatie en 
meer gebruik maken van technologische mogelijkheden zijn 
voor de VVD de hoofdlijnen van het te voeren beleid, ook op 
het gebied van welzijn. Waarom niet de stand van zaken 
weergegeven wat ten aanzien van deze operaties op wel- 
zijnsgebied is gerealiseerd?

Het kabinet is nogal trots op haar werkzaamheden met

betrekking tot volumebeheersing in de voorzieningensfeer 
en haar vermeende rem op de werkgelegenheidsgroei in de 
quartaire sector. Hierbij maakte de VVD-woordvoerster 
enige kanttekeningen;
• Wat is gedaan aan beïnvloeding van de vraagzijde. (Via 

bijvoorbeeld voorlichting en preventie, toelatingsproce
dures naar voorzieningen, heffing eigen bijdrage en der
gelijke.)

• Wordt er naast effectiviteit en efficiency ook over meer 
flexibiliteit gesproken?

• Samenhang en harmonisatie van voorzieningen op cen
traal niveau moeten niet te hoog zijn.

Voor wat betreft de hoofdlijnen van het beleid m de 
zorgsector werd nog eens uitdrukkelijk gewezen op het 
realiseren van de zogenaamde herverkavelingsfilosofie, te 
weten,
-  van intramurale naar extramurale zorg,
-  van professionele naar zelfzorg, mantelzorg,
-  van curatief naar preventief.

Wat de hoofdlijnen van het beleid voor de sector 
educatie betreft ondersteunde de VVD het regeringsbeleid 
in de visie dat onderwijs bijdraagt aan persoonsvormmg, aan 
voorbereiding op maatschappelijke verantwoordelijkheid en 
aan voorbereiding op beroepsuitoefening, wat tot uitdruk
king moet komen in onderwijsleerplannen.

Wat betreft de beleidsvoornemens over arbeid, werk
loosheid en vrije tijd het volgende. Het beleid van de rege
ring om uitkeringsgerechtigden met behoud van uitkering 
maatschappelijk nuttige activiteiten te laten verrichten heeft 
de instemming van de VVD-fractie.

Voor regelgeving van vrije tijd ziet zij niet direct 
overheidsverantwoordelij kheid.

Wat betreft de hoofdlijnen in het beleid in de sector 
cultuur werd benadrukt het verleggen van overheidsinspan
ningen van de aanbodzijde naar de vraagzijde, alsmede 
werd de aandacht gevraagd voor zaken betreffende sponse
ring en marktgerichtheid van de cultuur.

(V o o rn a d e re  in fo rm a tie : m evr. drs. M .M .H . Kam p, tel. 070- 
614911, tst. 2091.)

Uit het Europees Parlement
Aanvullende begroting 1984

Een aanvullende begroting om het tekort voor 1984 te 
dekken werd deze week door het Europees Parlement 
aangenomen. Christiane Scrivener, Frans liberaal, bena
drukte namens de begrotingscommissie, dat het belangrijk 
is de Gemeenschap te beschermen tegen manipulaties van 
de Raad ten aanzien van de begroting.

Ze had kritiek op de Raad, omdat deze geen verkla
ring had voor het feit dat ze de schatting van de Commissie, 
dat de inkomsten uit de landbouw bijdragen ongeveer 
525 miljoen ECU lager zullen zijn dan oorspronkelijk voor
zien, met heeft aangenomen.

Volgens de begrotingscommissie bestrijdt de Raad de 
bevoegdheid van het Parlement inkomsten te verkrijgen.

Mevrouw Scrivener wees erop dat, als het Parlement 
een besluit neemt over de besparingen, die gedaan kunnen 
worden, het de taak van de Raad is, om tot overeenstemming 
te komen met het Parlement door overleg. Zij voegde eraan 
toe dat de begrotingscommissie de tussenkomst van de 
regeringen om het tekort te dekken, alleen accepteerde 
omdat men anders helemaal geen begroting zou hebben.
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„Dit systeem om inkomsten te verkrijgen is in tegen
spraak met de geest en letter van het Verdrag en verzwakt 
de politiek van de Gemeenschap”, aldus Christiane Scri- 
vener,

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : ir. H J, Louw es, te l.: 05956-1504.)

Eigen middelen

Tijdens het debat over de begroting onderstreepte 
Gijs de Vries nog eens het belang van een uitbreiding van 
de eigen middelen. Het voorstel van de Raad in deze (=  een 
uitbreiding van de B.T.W. per 1-1-1986 met 1,4%) noemde hij 
een noodverband.

Een verdere verhoging van de B.T.W. afdracht wil de 
Raad aan een nationale ratificatie koppelen, hetgeen volgens 
de Vries inhoudt dat één enkele lidstaat de Gemeenschap 
voor onbepaalde tijd financieel zou kunnen lamleggen.

Dit móet en kan voorkomen worden. De Vries stelt 
dan ook voor om de tweede verschuiving van het B.T.W. 
plafond te laten besluiten door Raad en Parlement gezamen
lijk op voorstel van de Commissie. Een nieuw Eigenmidde- 
len besluit dient met aan toetreding van Spanje en Portugal 
gekoppeld te worden.

In de tweede plaats merkte Gijs de Vries op, dat het 
niet acceptabel is dat de begrotingsbevoegdheden worden 
aangetast, hetgeen het geval is wanneer de kwestie van de 
Britse bijdrage geregeld zou worden via een lagere Britse 
B.T.W.-afdracht en niet via de uitgavenkant van de begro
ting. De Vries noemde het „schandalig" dat de Commissie 
met de „B.T.W. oplossing" accoord is gegaan en verwees 
nadrukkelijk naar het eigen middelenbesluit van 1970.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. C .M . d e  V rie s , te l. 070-647447.)

Economisch herstel

Tijdens het debat over het Economisch herstel maakte 
Gijs de Vries van de gelegenheid gebruik om wederom te 
wijzen op grenzen die in Europa vaak nog ware barrières 
vormen van vergunningen, visa, inschrijvingsformulieren, 
certificaten van oorsprong etc. Het feit dat het nog voorkomt 
dat aan de grenzen met een peilstok de hoeveelheid brand
stof gemeten wordt is typerend. Deze belemmeringen bij 
grensoverschrijdend goederenvervoer kost het Europees 
bedrijfsleven -  en dus de consument -  jaarlijks meer dan 
30 miljard gulden. Het Europese bedrijfsleven moet echter 
de ruimte hebben. De kans dat Europa de slag om de 
werkgelegenheid van morgen van Amerika en Japan wint is 
dan veel groter en het welslagen van het Ariane-project 
toont dat we concurrentie met Amerika aankunnen!

De Vries noemde een tiental punten die met voorrang 
behandeld dienen te worden: ter vergemakkelijking van het 
goederentransport moeten brandstofcontroles aan de gren
zen verdwijnen; de BTW moet niet aan de grens, maar op de 
plaats van bestemming van het produkt worden verrekend; 
er moet één gemeenschappelijk stelsel van vennootschaps
belasting komen, technische kenmerken en eisen op het 
gebied van veiligheid en gezondheid dienen op Europees 
niveau te worden genormaliseerd; de directe belastingen 
die op onze bedrijven drukken vergen harmonisatie (som
mige Commissievoorstellen hiertoe wachten al sinds 1969 op 
een Raadsbesluit!), de oprichting van Europese Naamloze 
Vennootschappen moet mogelijk worden gemaakt, de voor
stellen met betrekking tot een Europees Merkenrecht moe
ten door de Raad worden aangenomen.

Verzekeringsmaatschappijen moeten hun diensten

vrij in de gehele Gemeenschap kunnen aanbieden, de libe
ralisering van het kapitaalverkeer dient op gang te worden 
gebracht, met betrekking tot industriële produkten moet de 
Commissie o.g.v, art. 15S EEG Verdrag ruimere uitvoerings
bevoegdheden krijgen.

De Interne Markt dient prioriteit te krijgen. Het is, 
aldus besloot De Vries zijn interventie, hoog tijd dat „uit de 
wildgroei van handelsbelemmeringen het dorre hout wordt 
weggekapt".

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. G .M . d e  V ries, te l. 070-647447.)

Positieve acties voor vrouwen

Jessie Larive-Groenendaal sprak namens de commis
sie sociale zaken. Zij was bang dat een aanbeveling van het 
Europees Parlement om tot positieve acties voor vrouwen te 
komen niet voldoende zou zijn om de lidstaten te binden en 
stelde voor om een jaarlijkse controle te houden over de 
tenuitvoerlegging in de lidstaten. Indien na deze controle zou 
blijken dat de lidstaten de mooie woorden niet in daden 
hebben omgezet, moet een bindend juridisch instrument, 
een richtlijn worden opgesteld.

Zij benadrukte de noodzaak van de aanwezigheid van 
goed geschoolde arbeidskrachten, zowel mannen als vrou
wen, dus „mogen we van het recht van vrouwen geen 
aanrecht maken".

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m e vr. M r.J.E .S . L a riv e -G ro e n e n 
daal, tel. 09-352331187.)

Rapport Prof.Mr. B.M. Teldersstichting
Eind november zal verschijnen geschrift no. 53 van de 

Prof.Mr. B.M. Teldersstichting: „Deregulering; een liberale 
visie”. In dit geschrift wordt de liberale filosofie achter de 
dereguleringsoperatie verwoord. Voorts doen de auteurs 
van dit rapport een aantal concrete aanbevelingen om tot 
minder, en meer efficiënte regelgeving te komen.

Dit geschrift is voor abonnées gratis verkrijgbaar.
U kunt de bon, die hieronder staat, invullen en opstu

ren in enveloppe met postzegel naar 
VVD-Expresse
Postbus 19027, 2500 CA's-Gravenhage.

Deze aanvraag kunt u tot 11 november insturen.

M e t b lo k le tte rs  in v u lle n  s. v.p.

O n d e rg e te ke n d e :

N a a m :.................................................................................................

A d re s :

P o s tc o d e :....................................

W o o n p la a ts :................................

O  w il ra p p o rt n r. 53 ontvangen.
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Tweeverdieners
Het nu door het kabinet aangedragen compromis 

inzake de tweeverdieners, ziet de VVD als een Salomons- 
oordeel. Dit Salomons-oordeel bevat voldoende elementen 
van de door de VVD aangedragen voorstellen, om de fractie 
redelijk tevreden te kunnen stellen. Zoals door het kabinet, 
bij monde van de Staatssecretaris van Financiën bij het 
debat in de Tweede Kamer is aangegeven, kon de VVD zich 
terecht beroepen op de aanwezigheid van politieke binding 
van kabinet en regeringsfracties. Daarom spreekt de fractie 
de wens uit dat zowel kabinet als VVD in de toekomst voor 
dit soort verrassingen gespaard zullen blijven. De VVD gaat 
er voorts vanuit dat het CDA accoord gaat met het nieuwe 
compromisvoorstel van het kabinet.

Het overschot van ƒ 15 miljoen, dat resulteert uit het 
compromisvoorstel, ziet de fractie bij voorkeur besteed in de 
sfeer van de kinderopvang, waarmee mede tegemoet wordt 
gekomen aan de wensen van de VVD- Staatssecretaris voor 
Emancipatiezaken. Ten slotte spreekt de VVD-fractie haar 
grote waardering uit voor de standvastigheid, waarmee 
VVD-Staatssecretans Koning de arbeidstoeslag, als één van 
de kernpunten van de derde fase-operatie, heeft weten vast 
te houden.

(V o o rn a d e re  in fo rm a tie : m r. F .H .C . C rave, te l. 070-614911, 

tst. 2855.)

Begroting Volkshuisvesting 1985

Volkshuisvestingsdebatten
Halverwege de rit van het kabinet maakte VVD- 

woordvoerder Pol de Beer de balans op, aan de hand van 
het regeeraccoord. Hij kwam tot de conclusie dat het oor
deel duidelijk positief uitvalt, maar dat nog heel wat zal 
moeten gebeuren om in de resterende twee jaar het beleid 
verder in de richting van het regeeraccoord om te buigen. 
Dat geldt met name voor de bevordering van het eigen 
woningbezit (betere hypothecaire garanties, stimulering van 
koop door de zittende huurders) en voor het huurharmonisa- 
tiebeleid.

Met tevredenheid kan worden geconstateerd dat op 
het punt van de individuele huursubsidie inderdaad een 
aantal verbeteringen zijn ingevoerd, waar de VVD al jaren
lang voor heeft gepleit. De uitgaven terzake zullen nog wel 
stijgen, maar ze zijn weer beheersbaar geworden.

Over de gang van zaken in de koopsector is de VVD- 
fractie zeer bezorgd. De staatssecretaris doet of er geen 
vuiltje aan de lucht is, maar uit de bouwwereld zijn gegevens 
gekomen waaruit blijkt dat slechts de helft van het gepro
grammeerde aantal woningen in aanbouw wordt genomen. 
Hierdoor dreigen zo'n 20.000 bouwvakkers op straat te 
komen staan. De VVD acht dit onaanvaardbaar. Daarom 
deed De Beer het voorstel, op de premiekoop A- en B- 
woningen een stimuleringspremie te zetten van ƒ 2.000,- en

voorts, om de inkomensgrenzen ruimer te stellen zodat bij
voorbeeld ook tweeverdieners meer voor een premie in 
aanmerking komen. De financiële dekking voor deze voor
stellen moet dan -  helaas -  worden gevonden door het 
officiële woningprogramma iets te verminderen. „Maar beter 
is het om ruim 90% van het voorgenomen aantal ook echt te 
bouwen, dan om op papier 100% uit te geven, maar in 
werkelijkheid slechts 50% te realiseren”, aldus De Beer. 
Tenslotte deed de VVD ook het voorstel, om huuropzegging 
aan kamerhuurders mogelijk te maken indien blijkt dat 
hoofdbewoner en kamerhuurder onmogelijk met elkaar kun
nen opschieten. Dat zal zeker veel aarzeling, die thans bij 
velen bestaat om een lege kamer te verhuren, wegnemen.

Uit de bijdrage van mevrouw Jorritsma kunnen twee 
hoofdpunten worden gelicht, namelijk:
a) Contingentering van de vrije-sectorwomngen met een

malige bijdrage
b) Realiseringsmogelijkheden van de vrije-sectorwomngen 

met eenmalige bijdrage

De VVD vindt, dat de vrije-sectorwomngen met een
malige bijdrage moeten worden toegewezen aan die 
gemeenten die komen met de plannen met de laagste 
stichtingskosten. Hierdoor kan worden bereikt, dat de rijks
premie van ƒ 6500,- ook daadwerkelijk ten goede komt aan 
de woonconsument. Dat kan alleen als de premie als prikkel 
werkt om de stichtingskosten laag te houden. Het kan ook 
nooit zo zijn dat, zoals de Staatssecretaris nu van plan is, de 
vrije sector gelijk behandeld wordt als de echte gesubsidi
eerde sector. De VVD is van plan hierover eventueel een 
motie in te dienen, als de Staatssecretaris met met afdoende 
toezeggingen komt.

Bovendien bestaan bij de VVD-fractie ten aanzien van 
de realiseringsmogelijkheden van de vrije-sectorwomngen 
met eenmalige bijdrage een groot aantal twijfels. Het gaat in 
deze categorie om maar liefst 19.000 woningen voor volgend 
jaar: 9000 meer dan voor dit jaar, terwijl ook voor de jaren 
daarna eenzelfde aantal is opgenomen. Veel van deze 
woningen zijn in 1984 gerealiseerd omdat er een overschot 
aan plannen in ontwikkeling was waarvoor geen contingent 
in de sociale huurwoningen en premiekoopwomngen 
beschikbaar was. Ook waren gemeenten bereid grond 
tegen lage c.q. lagere prijzen beschikbaar te stellen. Het is 
nog maar de vraag of dit de komende jaren zo zal blijven.
Met andere woorden, een erg wankele basis om meerjaren- 
beleid op af te stemmen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L.M . d e  B e e r en m evr. A. Jo rn tsm a- 

L ebbm k, tel. 070-614911, tst. resp . 2405 en 2492.)
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Langdurige superheffing in strijd met 
Regeeraccoord

Deze week wordt, tijdens de behandeling van de 
Landbouwbegroting m de Kamer, de nodige aandacht 
besteed aan de huidige problematiek.

De landbouw is een economisch gebeuren, en in 
beginsel is alles wat goed is voor de Nederlandse economie, 
goed voor de landbouw. Omgekeerd mag ook gezegd wor
den, dat, wat goed is voor de landbouw, ook goed is voor de 
Nederlandse economie. Ondanks de gesignaleerde ople
ving in de economie echter, is het agrarisch inkomen laag.

Op dit moment staat de Europese landbouw op de 
drempel van een nieuwe periode; we denken hierbij bij
voorbeeld aan de toenemende mogelijkheden van informa
tica en genetica, maar tevens aan de afnemende politieke 
acceptie in verband met de overschotten.

Voor de toekomst zijn nu voor ons twee lijnen denk
baar. 1. terug naar het marktprincipe, 2. een systeem van 
gegarandeerde afname m Europa. Wij denken hierbij aan 
ongeveer 120% van de interne Europese consumptie, te 
weten: consumptie 100%, 15% wereldmarktschommeling en 
5% calamiteit. Dit alles tegen een reële prijs, met daaraan 
gekoppeld het verhandelbaar zijn van het produktierecht en 
dan alleen voor produktie waarvan een structureel overschot 
is.

Men zal, ten gevolge van het hierdoor ontstane meer 
marktgericht produceren, wel meer aandacht moeten beste
den aan structuurbeleid.

Wat betreft de superheffing; Bij de vorige begrotings
behandeling hebben wij gekozen voor superheffing onder 
voorwaarde. (Bijstelbaar, tijdelijk, uitzicht op meer perspec- 
tiefbiedend beleid.) Inmiddels zien wij, dat de superheffing 
op korte termijn haar doelstelling beantwoordt, namelijk 
produktiereductie, doch op lange termijn geen oplossing 
biedt.

Daarnaast is het met in overeenstemming met de 
hoofdlijnen van het Kabinetsbeleid, getuige het regeerac
coord.

Naar aanleiding van het structuurbeleid, constateren 
wij, dat uitvoering van de superheffing, m verband met het 
grondgebonden zijn van de produktie, m het kader van de 
grondmobiliteit hele grote belemmeringen bewerkstelligt. 
Een beëindiging van deze grondgebondenheid lijkt ons van 
belang.

De overschotten-problematiek is zeer actueel. In dit 
kader geeft de VVD-fractie als eerste prioriteit het beschik
baar stellen aan de Europese consument, mits het de 
bestaande afzet met of minimaal aantast.

Ten slotte, met betrekking tot het beleid van de 
Minister: de VVD-fractie is van mening dat het beleid van de 
bewindslieden over het geheel genomen te behoudend is.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : P M . B lauw , tel. 070-614911, 
tst. 2116.)

Huursubsidie studenten
Door wijzigingen in de regelingen voor de huursubsi

die is de positie van studenten boven de 23 jaar ongunstiger 
geworden. De PvdA heeft een motie ingediend om de 
nadelige gevolgen voor de studenten boven de 23 jaar op te 
heffen. De VVD neemt de problematiek serieus, maar kon 
het PvdA voorstel toch niet volgen. Daarvoor was een aantal 
redenen:
-  Er zou een onrechtvaardig onderscheid ontstaan tussen 

studenten op basis van koppelingen die de VVD altijd 
heeft afgewezen, zoals de koppeling van de studietoelage 
aan de RWW-normen.

-  Het is niet precies vast te stellen om welke groep studen
ten het gaat,

-  De feitelijke en uitvoeringskosten zouden vele miljoenen 
bedragen; daarvoor is geen dekking.

-  Tenslotte is niet duidelijk of dit vraagstuk thuishoort bij 
Volkshuisvesting of bij Onderwijs en Wetenschappen.

De VVD is van mening, dat huursubsidie een alge
meen beleidsinstrument is m de sfeer van de Volkshuisves
ting en met ingezet kan worden als instrument voor inko
menscompensatie.

In het kader van de studiefinanciering dient de pro
blematiek aan de orde gesteld te worden.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : M .J.H. den  O u d e n -D e kke rs  en L.M . 
de  Beer, tel. 070-614911, tst. resp . 2283 en 2405.)
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Tweeverdieners
Over het wetsontwerp Tweeverdieners zal in de eerstko
mende „Vrijheid en Democratie" het nummer van 20 novem
ber aanstaande, een uitgebreid artikel verschijnen.

De redactie

Met betrekking tot de structuur van de Rechterlijke 
Organisatie is de regering te afhoudend. De huidige ver
brokkeling van de rechterlijke macht geeft onduidelijkheid 
en inefficiency. Het voorstel van staatscommissie-Van Zeben 
om te komen tot één rechtbank in eerste aanleg voor civiele, 
administratieve en strafzaken verdient sympathie. Wellicht is 
gefaseerde invoering mogelijk. Ronduit alarmerend is de 
situatie bij de Raad van State. Door de overmatige werkdruk 
dreigt de zo belangrijke wetgevingstaak in de knel te 
komen. De regering moet op korte termijn hierover voorstel
len doen.

Begroting justitie 1985
Onder het motto „Een goede justitie is haar prijs 

waard" begon de VVD-woordvoerder Jan Kees Wiebenga 
aan de discussie in de Kamer over de begroting Justitie 1985, 
Dat de discussie op het terrein van het justitiebeleid is 
losgebarsten is niet zo bijzonder. Tot nu toe is er zeker wat 
gebeurd, maar het was weinig zichtbaar. Het gaat er nu om, 
dat duidelijk wordt gemaakt, dat dit kabinet zich gedurende 
de resterende kabinetsperiode zal inspannen om op dit 
belangrijke terrein vooruitgang te boeken. De VVD-fractie 
vindt dat voor een goede justitie meer geld uitgetrokken 
moet worden. De motie-Nijpels- ingediend bij de Alge
mene Beschouwingen -  vraagt duidelijk financiële prioriteit 
voor dit beleidsterrein.

De onderdelen van de justitiële wens [wetgeving 
(regering en Kamers) -  opsporing (politie) -  vervolging 
(Openbaar Ministerie) -  berechting (Rechterlijke Macht) -  
tenuitvoerlegging (gevangeniswezen) ] zijn teveel los van 
elkaar beschouwd. In het komende beleidsplan moet die 
samenhang tot uiting worden gebracht.

De rechtspleging
De Rechterlijke Macht ontmoet kritiek, onder meer 

door de recente lichte strafvonnissen. Daarop heeft de poli
tiek geen greep, vanwege de onafhankelijkheid van de 
rechter. Vonnissen moeten echter wel goed gemotiveerd 
worden. Daar heeft de samenleving recht op, en de Grond
wet stelt dat verplicht.

Het gaat er niet zozeer om, dat er harder vervolgd 
moet worden, maar dat er überhaupt vervolgd wordt; niet 
dat er zwaarder gestraft moet worden maar dat een opge
legde straf ook daadwerkelijk binnen redelijke termijn 
wordt uitgevoerd. Er worden teveel zaken terzijde gelegd 
(sépöt), de berechting duurt te lang, en de tenuitvoerlegging 
duurt te lang. De VVD-woordvoerder vroeg zich af of snel
recht bij alle rechtbanken zou kunnen worden toegepast.

De werkwijze van de Rechterlijke Macht is nog m veel 
opzichten archaïsch. Het is verfrissend dat het bureau- 
Berenschot dit kon gaan onderzoeken. Naast automatisering, 
verbetering van de huisvesting, wettelijke maatregelen, 
deconcentratie van beheer, kunnen ook eenvoudige admini
stratieve maatregelen soelaas bieden. Een goede planning 
van alle maatregelen is belangrijk, zo stelde Jan Kees 
Wiebenga.

Het gevangeniswezen
Hier doen zich de grootste problemen voor. Het tekort 

aan cellen geeft ellende, zoals noodgedwongen vrijlaten van 
verdachten. Zelfs als de huidige bouwplannen zijn uitge
voerd (in 1988), is het capaciteitstekort nog even groot als nu. 
De VVD-fractie gaat ervan uit dat dit onderdeel een belang
rijke plaats zal innemen in het komende actieplan van de 
staatssecretaris.

Er zitten problemen aan de celdeling (2 op 1 cel). Wat 
betreft gebouwen, privacy, personeel. Is celdeling aan
vaardbaar indien het gebouw geschikt is en bijvoorbeeld in 
geval van vervangende hechtenis, zo vroeg de woordvoer
der. Als de staatssecretaris dat niet vindt, en ook het aantal 
cellen niet vergroot, welk perspectief biedt zij dan? Of 
berust zij in het vrijlaten van en slepen met verdachten? Hij 
vroeg of de mogelijkheid tot privatiseren van bepaalde 
onderdelen van het gevangeniswezen kon worden onder
zocht.

Vreemdelingenbeleid
Het vreemdelingenbeleid geeft een chaotisch beeld. 

De wet moet dringend gedereguleerd worden. De rechtsbe
scherming van vreemdelingen is veel te tijdrovend. De 
staatssecretaris stelt beslissingen uit en stapelt onderzoek op 
onderzoek. Zij moet het komend jaar duidelijkheid 
scheppen.

De VVD is tegen een regularisatieregeling voor ille
gale Surmamers. De oproep van de staatssecretaris aan hen 
om zich te melden zonder dat er een generaal pardon komt 
schept ongewenste verwachtingen en onduidelijkheid voor 
die groep.

(Voor nadere informatie: mi. J.C.C. Wiebenga, tel. 070- 
614911, tst.2092.)

Begroting Landbouw 1985
De Nederlandse agrarische sector is door Ed Nijpels 

in de Algemene Beschouwingen in de aandacht gebracht, 
mede om het belang van deze sector extra aan te geven, De 
landbouw wordt helaas soms geconfronteerd met een nega
tieve imago dat voornamelijk te maken heeft met de EG- 
politiek. Die negatieve benadering gaat eraan voorbij, dat 
de agrarische sector een moderne, dynamische bedrijfstak
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is, waarin geweldige prestaties worden geleverd. De thuis
markt is steeds goed voorzien en er is een agrarisch export 
overschot van 14 miljard per jaar.

Maar er doen zich natuurlijk, zoals overal, moeilijkhe
den voor. Daar is het mestoverschot, kennelijk op geen 
andere manier te bestrijden dan door een zeer forse maatre
gel, die met vrij ondernemerschap op zeer gespannen voet 
staat. Een ander specifiek probleem is de gasprijs voor de 
tuinbouw. De hoogte daarvan brengt bedrijven in proble
men, terwijl de EG druk uitoefent om verder te verhogen. De 
nu tot stand gekomen prijs van 42/z cent per m3 is wel hoog, 
maar nog aanvaardbaar. De VVD vertrouwt erop, dat aan 
verdere EG-druk weerstand kan worden geboden.

De VVD betreurt de noodzaak van bezuinigingen ook 
bij het landbouwkundig onderzoek. Er blijft een specifieke 
overheidstaak bestaan. De zekerheid werd gevraagd van de 
Minister dat er voldoende middelen ter beschikking blijven 
om de onafhankelijkheid van onderzoek afdoende te waar
borgen. Tevens werd in dit verband gevraagd naar het 
bevorderen van een beleidsstrategie voor de verdere toe
passing van de informatica.

Het voornemen van de Regering om het beleid voor 
de Nationale Landschappen af te bouwen, is her en der op 
verzet gestuit. De VVD wil zich niet op voorhand al daarbij 
aansluiten. Met de VVD valt wel te praten over een eventu
ele afbouw, maar dan moeten daarvoor wel goede argumen
ten worden geleverd. Tot op het moment van de behande
ling van de begroting is dat nog iets tegengevallen.

Financiële steun
Een belangrijk punt is de omvang van de financiële 

steun aan het agrarische bedrijfsleven. In de eerste plaats is 
er de 80 miljoen extra rijksbijdrage m de keuringskosten, 
vervolgens de 150 miljoen nodig in het kader van melk- 
opkoopregelmgen als gevolg van de superheffing en dan de 
120 miljoen voor de komende drie jaar als compensatie voor 
het nadeel dat de Nederlandse landbouw ondervindt als 
gevolg van de interne Duitse compensatie in het kader van 
de monetair-compenserende bedragen (MCB’s).

Gezien de omvangrijke Nederlandse export naar 
Duitsland is dat nadeel waarschijnlijk groter dan het bedrag 
van 120 miljoen in drie jaar. Op aandrang van de VVD heeft 
de Minister een notitie toegezegd, waarbij de problematiek 
van de lastenverlichting aan de orde komt als onderdeel van 
de totale lastenverlichting voor het bedrijfsleven. Hiermee is 
een dreigende omissie van het kabinetsvoornemen verhol
pen. Landbouw dreigde hierbij immers tussen de wal en het 
schip te vallen.

De VVD is ervoor om deze financiële injectie een 
structureel karakter te geven, ook na 1986 (de Duitse com
pensatie werkt immers ook langer door). VVD-woordvoer- 
der Harry Waalkens sprak de voorkeur uit voor een aanwen
ding van deze bedragen in drie gelijke porties in de 
komende jaren, bijvoorbeeld voor het onderzoek inzake de 
akkerbouw en vollegronds grove groenteteelt, de mest
problematiek, het tuinbouwproefstation Naaldwijk en voor 
alle sectoren een versterking van de sociaal-economische 
voorlichting.

(In  v e rb a n d  m e t tijd e lijk e  a fw e z ig h e id  d o o r z ie k te  van de  
h e e r W aalkens k u n t u vo o r n a d e re  in fo rm a tie  co n ta c t o p n e 
m en m e t d e  h e e r P.M . B lauw , tel. 070-614911, tst.2116.)

Begroting Ontwikkelingssamenwerking
Er wordt terecht veel gesproken over de problemen 

in de Nederlandse economie en vooral over de positie van

hen met een minimum inkomen. We moeten echter niet 
vergeten dat het welvaartsniveau in de Derde Wereld nog 
altijd schrijnend is, vergeleken met Nederland. De VVD- 
fractie steunt dan ook het regeringsbeleid dat 1,5% van het 
netto nationaal inkomen bestemd moet blijven voor ontwik
kelingssamenwerking. Dat zei Frans Weisglas bij de behan
deling van de begroting voor ontwikkelingssamenwerking.

Die doelstelling verplicht dan wel tot een optimale 
kwaliteit van de hulp. Tot doelmatigheid en effectiviteit. De 
VVD-fractie juicht het toe dat in de vier nota’s die Minister 
Schoo de afgelopen twee jaar heeft uitgebracht, die kwali
teitsverbetering voorop staat. In die nota’s zijn de hoofdlijnen 
getrokken voor het ontwikkelingsbeleid van de tachtiger en 
negentiger jaren. Structurele duurzame armoedebestrijding; 
concentratie op minder landen en sectoren; wederzijdse 
versterking van bedrijfsleven en ontwikkelingssamenwer
king. Het zijn zaken waar de VVD-fractie al jaren voor heeft 
gepleit, hetgeen nu zijn vruchten begint af te werpen.

Minister Schoo noemde het onderwerp mensenrech
ten en ontwikkelingssamenwerking terecht een weerbarstig 
onderwerp. De VVD-fractie vindt dat het mensenrechtenbe- 
leid van een ontwikkelingsland invloed moet hebben op 
vorm, inhoud en omvang van de hulprelatie. Een voorbeeld 
daarvan is Suriname. Toen twee jaar geleden op brute wijze 
vijftien mensen werden vermoord, besliste de Regering 
terecht om het ontwikkelingsverdrag op te schorten. En 
zolang m Suriname geen concrete stappen zijn gezet naar 
herstel van rechtstaat en democratie, met respect voor de 
grondgedachte en met structuren die een herhaling van de 
decembermoorden kunnen voorkomen, is hervatting van de 
hulp onmogelijk. Dat houdt volgens de fractie in dat het 
voortbestaan van een militaire dictatuur m Suriname hervat
ting van de hulp onmogelijk maakt en voorts dat de schuldi
gen aan de decembermoorden de gevolgen van hun daden 
moeten dragen. Hulp aan het huidige Suriname zou slechts 
steun aan de militairen betekenen. Humanitaire hulp, recht
streeks aan de Surinaamse bevolking moet mogelijk blijven.

Het is goed dat aan de hoofddoelstellingen van het 
ontwikkelmgssamenwerkmgsbeleid een subdoelstelling is 
toegevoegd: „vergroting van de betekenis van ontwikke
lingssamenwerking voor de werkgelegenheid en economie 
van Nederland".

Bij ontwikkelingssamenwerking gaat het om meer dan 
ontwikkelingshulp. Internationale handel, particuliere inves
teringen, internationale kapitaaloverdrachten, zijn uiteinde- 
lijk belangrijker dan de ontwikkelingshulp. Bestrijding van 
het protectionisme is van enorm belang voor de ontwikke
lingslanden en voor onze eigen economie. Weisglas steunde 
het beleid van Staatssecretaris Bolkestein om de handel in 
textielprodukten vrijer te maken.

Goede voorlichting over OS is van het grootste be
lang. Daar ligt onder meer een taak voor de NCO. De VVD- 
fractie vindt dat de NCO nog steeds veel te veel projecten 
steunt die eigenlijk niets met ontwikkelingssamenwerking te 
maken hebben en die m strijd zijn met het Nederlandse 
buitenlandse beleid. Daarom is de fractie verheugd over de 
korting van ƒ 2 miljoen op het budget van de NCO. Op die 
wijze wordt de NCO gedwongen tot een scherpere priori
teitstelling. Hopelijk zal het CDA niet de PvdA volgen om 
deze korting ongedaan te maken. Dat zou wel zeer vreemd 
zijn m het licht van de kritiek die ook het CDA op de NCO 
heeft geuit.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. F.W . W eisglas, tel. 070-614911, 
tst. 2933.)
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Begroting Economische Zaken 1985
Deze week was er grote belangstelling voor het debat 

over de begroting van Economische Zaken voor het jaar 
1985.

De woordvoerders bij deze gelegenheid waren de 
heren Jacobse en Van der Kooy.

Van VVD-zijde werd nog eens een analyse gemaakt 
van de diepte van de economische crisis, die het huidige 
kabinet aantrof bij zijn aantreden nu twee jaar terug. Alle 
economische signalen stonden toen op rood: de werkloos
heid was de hoogste in Europa en nog steeds explosief 
stijgend. Er was een uitgeholde vermogenspositie en gebrek 
aan rentabiliteit van de bedrijven, er was daarmee samen
hangend een toenemend aantal faillisementen en een funda
menteel gebrek aan bereidheid om te investeren.

Oorzaken van die deplorabele situatie waren:
1. de internationale economische crisis;
2. een periode van 1 Zi jaar pogen om zonder de VVD tot 

een kabinet laat staan tot een beleid te komen;
3. overconsumptie; Nederland heeft jarenlang boven zijn 

stand geleefd, de jarenlange economische groei geconsu
meerd en ook de aardgasbaten. Bovendien is in die jaren 
de staatsschuld nog vergroot ook.

Het nieuwe beleid van het kabinet Lubbers/Van Aar- 
denne begint nu al vruchten af te werpen. Er is duidelijk 
sprake van economisch herstel, de investeringen nemen toe, 
de groei van de werkloosheid is gestopt, de Nederlandse 
export trekt flink aan.

Er is alle aanleiding om het succesvolle economische 
beleid, dat in belangrijke mate het stempel draagt van 
Minister Van Aardenne, met kracht voort te zetten.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H.H. Jacobse, tel. 070-614911, 

tst.2113.)

Begroting Economische Zaken 1985
Bij de begrotingsbehandeling van Economische Za

ken op 14 en 15 november 1984 is door de VVD-woordvoer- 
der Bouke van der Kooy, het volgende naar voren gebracht:

Het voorwaardenscheppende beleid begint zijn be
scheiden vruchten af te werpen. Het conjunctureel gerichte 
stimuleringsbeleid van vorige kabinetten is omgebogen tot 
een structureel gericht beleid dat licht, lucht en ruimte een 
ondernemend Nederland geeft. De toename van de afbraak 
van werkgelegenheid is tot staan gebracht. De verliezen bij 
bedrijven worden minder, plaatselijk worden winsten 
gemaakt. Het centraal Planbureau constateert dat de Natio
nale Economie in 1983 en 1984 een duidelijke herstelbewe
ging laat zien. Echter, de tijd is nog niet rijp voor tevreden
heid.

De VVD vindt het een goede zaak dat de regering 
heeft vastgehouden aan lastenverlichting voor bedrijven. 
Volhouden blijft hier de boodschap voor de komende jaren. 
Onder andere door de wettelijke regeling van de verdere 
verlaging van vennootschapsbelasting. De VVD is echter 
van mening dat ook het bedrijfsleven zijn rug recht moet 
houden, bijvoorbeeld ook bij de voorgenomen aanpassingen 
in de ziektewet. Naast het herstel van de marktsector is het 
beperken van de collectieve uitgaven, de ziektewet is 
immers een onderdeel van de sociale zekerheid, een verant
woordelijkheid van ons allen.

Bij de Algemene Beschouwingen is van VVD-zijde 
kritiek uitgesproken over de mate en tempo van de privati- 
senngsactiviteiten. Het heilige vuur lijkt te ontbreken.

Een specifiek onderdeel van privatisering is het ver
minderen van overheidsdeelnemingen in particuliere 
bedrijven, zoals DSM, KLM, Hoogovens. In de Staatsbalans is 
een bedrag van ruim 10 miljard gulden te vinden voor staats
deelnemingen. In de ogen van de VVD moet de overheid 
zich meer terughoudend opstellen wat betreft haar deelne
mers.

De dereguleringsoperatie begint bescheiden vruch
ten af te werpen. Ook hier geldt echter dat het beleid waar 
mogelijk moet worden geïntensiveerd. Bijvoorbeeld op het 
niveau van gemeentes en provincies lijkt het onderwerp 
deregulering nog tot de ondergeschoven kindertjes te be
horen.

Daar waar er op langere termijn sprake is van lasten
verlichting voor het bedrijfsleven, past het in de ogen van de 
VVD-fractie niet, om uitgebreide subsidiestromen naar dat
zelfde bedrijfsleven te leiden. Op langere termijn is terug
dringen van subsidiestroom gewenst, volgens de VVD-frac- 
tie, en dient de heroriëntatie van de talloze steuninstrumen- 
ten voor het bedrijfsleven plaats te vinden.

De VVD-fractie is van mening dat er goede aanzetten 
zijn gemaakt met betrekking tot het technologiebeleid. 
Invoering van INSTIR is een goede zaak. Recente planning 
met betrekking tot aandachtsgebieden als biotechnologie en 
micro-elektronica ondersteunt de VVD-fractie volledig. Als 
we echter het niveau van de R & D uitgaven vergelijken met 
de ons omringende landen dan constateren wij een achter
stand. Een stijging van de R & D uitgaven vindt de VVD 
wenselijk.

Nieuwe bedrijvigheid is ons inziens hard nodig. Met 
name het fiscale instrumentarium met zijn generiek karakter 
moet meer gebruikt worden. De terughoudende opstelling 
wat betreft de steunverlening aan individuele bedrijven 
moet gecontinueerd worden volgens de VVD. Ook het inno
vatieve overheidsaanschaffingenbeleid verdient meer aan
dacht.

De VVD vindt extra aandacht voor Midden- en Klein
bedrijf gewenst. Immers een zo belangrijke groep (90% van 
de bedrijven, 80% van de werkgelegenheid, 40% van Natio
naal Inkomen) van ondernemend Nederland moet zijn recht
matig deel in de overheidsaandacht krijgen. Nu, en in de 
toekomst.

Ook juist deze groep moet met de moderne tijd mee
gaan en zich aanpassen aan nieuwe maatschappelijke ont
wikkelingen. De overheid zal zich ook hier in haar wet- en 
regelgeving terughoudend dienen op te stellen. Het lichte 
herstel van de inkomenspositie van het MKB voor 1984 is een 
positief signaal voor de gunstige werking van het kabinets
beleid. Ook de vooruitzichten voor 1985 zijn hoopgevend. 
Echter, één zwaluw maakt nog géén zomer! De scheefge
groeide vermogenspositie en verhouding vreemd/eigen ver
mogen zijn nog lang niet hersteld. Ondanks de roep om 
loonsverhoging die hier en daar valt waar te nemen, moet de 
loonmatiging vol worden gehouden.

In het beleid voor 1985 wordt volgens de VVD-fractie 
onvoldoende rekening gehouden met de categorie zelfstan
digen zonder personeel (in midden- en kleinbedrijf maar 
ook bijvoorbeeld m agrarische sector). De voor 1985 voorge
stelde lastenverlichting is aan deze groep voorbijgegaan.

Er is met name voor de zo broodnodige nieuwe on
dernemers behoefte aan risicodragend vermogen. Hier zou 
een fiscale maatregel (aftrekbaarheid van aanschaf aandelen 
tot ƒ 5000,-) een goed middel zijn, gezien ervaringen in 
bijvoorbeeld België. Overigens vindt de VVD dat men voor
zichtig moet zijn met hulp aan starters vanuit de Rijksgroe- 
pregeling Zelfstandigen. Gelijkheid voor alle starters is juist 
gewenst.
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Een goede betalmgsdiscipline van de overheid is 
gewenst. De meer dan gebruikelijke lange betalingstermij
nen moeten teruggebracht worden. Dit geldt volgens de 
VVD-fractie zowel voor de betalingen van overheidsorders, 
als de fiscale verrekeningen (zoals de WIR-premies). Op tal 
van plaatsen oefent de overheid een kostenverhogende 
werking op het midden- en kleinbedrijf uit. Dit zou volgens 
de VVD moeten veranderen.

Tot slot werden enkele opmerkingen gemaakt over 
de bestrijding van het paracommercialisme. In de Kamer is 
al vaker over dit onderwerp gesproken bijvoorbeeld m het 
geval van sportverenigingen, of andere gesubsidieerde 
instellingen. Op tal van manieren is er sprake van oneerlijke 
concurrentie van de kant van deze gesubsidieerde instellin
gen in de richting van het reguliere bedrijfsleven. De VVD- 
fractie is van mening dat deze paracommercialisme daar 
waar mogelijk voorkomen moet worden. Gelijke monnikken, 
gelijke kappen is daar het VVD-devies.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d rs .ir, m g. B.J.G. v a n d e r Kooy, tel. 

070-614911, tst. 2393.)

PTT-spreiding
Woordvoerder Pol de Beer begon met te benadruk

ken, waarom het „beloofd is beloofd" in dit geval zo zwaar 
meewoog bij de te nemen beslissing. Het gaat hier immers 
niet om een toezegging, eens gedaan in een ver en al te 
optimistisch verleden; maar om een voortdurende herbeves
tiging door opeenvolgende kabinetten, tot begin 1984 toe. 
Onder deze omstandigheden zou schending van de gedane 
beloften een diepe, onherstelbare vertrouwensbreuk tussen 
het Noorden des lands en „Den Haag" het gevolg zijn.

Daarnaast moeten wij echter ook zo realistisch zijn om 
nieuwe feiten in de overwegingen te betrekken, zoals:
-  de inmiddels sterk verslechterde werkgelegenheidssitua

tie in de Haagse regio;
-  het feit dat de kosten danig tegen blijken te vallen;
-  het effect op het bedrijfsmatig functioneren van de PTT in 

een cruciale periode van haar bestaan.
De woordvoerder ging op elk van deze aspecten 

uitvoerig in. In Den Haag is 15% van de beroepsbevolking 
van de regio werkloos. Maar helaas moet worden geconsta
teerd dat tegelijkertijd ook de situatie in de Groningse regio 
verder achteruit is gegaan; thans is daar bijna 28% zonder 
werk. Sinds 1974 is de werkgelegenheid in Groningen ver
houdingsgewijze zelfs meer verslechterd dan in Den Haag. 
Bovendien is de aard van de werkloosheid in het Westen 
hoofdzakelijk conjunctureel van aard. Wij mogen verwach
ten dat, wanneer de economie weer aantrekt, de werkloos
heid in het Westen ook grotendeels zal verdwijnen. In het 
Noorden echter blijft een regionale werkloosheidscompo- 
nent bestaan, die structureel van aard is. Wel kan worden 
geconcludeerd dat matiging van de aanvankelijke sprei- 
dingsplannen geboden is.

Het bureau Berenschot berekende de resterende 
spreidingskosten op bijna ƒ 500 miljoen, indien de spreiding 
volgens de oorspronkelijke plannen zou worden uitgevoerd. 
Dat was veel minder dan de ƒ 1 miljard die de PTT had 
voorspeld, maar helaas ook meer dan de ƒ 250 miljoen die de 
Tweede kamer daarvoor had willen uittrekken. Ook om die 
reden was matiging van de plannen noodzakelijk. Het door 
de regering gedane voorstel, te weten overplaatsing van de 
directeur-generaal met zijn staf en verder de hoofddirecties 
financieel-economische zaken, personeelszaken en tech
nische zaken, aangevuld met andere hoogwaardige arbeids
plaatsen (opleidingen, research, enz.), alles in totaal

2200 man, kon voor het gestelde budget worden uitgevoerd. 
Pogingen van de VVD-fractie om zonodig toch iets meer 
geld uit te trekken teneinde ook het bedrijfsmatig aspect van 
de PTT zwaarder te laten meetellen, werden resoluut afge
wezen door de regering. Zij was van mening dat de organi
satie bij het door haar gepresenteerde model daar met 
onder behoefde te leiden. Ook het levenskrachtig voortbe
staan van de naar Groningen gespreide dienstonderdelen 
zou voldoende verzekerd zijn. De VVD-fractie had hier toch 
nog wat twijfels over, evenals trouwens de meeste fracties in 
de Tweede kamer. Het antwoord van de minister kon die 
twijfels niet voldoende wegnemen. Om die reden vroeg de 
VVD-woordvoerder respijt, om nader intern beraad te kun
nen voeren. Twee dagen later werd besloten, de regering 
het voorrecht van de twijfel te geven.

Dat de hoofddirecties Post en Telecommunicatie in 
Den Haag zouden achterblijven, werd positief beoordeeld 
door de VVD-fractie. Deze bedrijven moeten zich waarma
ken in een snel veranderende wereld van informatica en 
telecommunicatie. Zij worden nu niet daarbij geplaagd door 
verhuizmgsperikelen. Bovendien worden hun contacten met 
het bedrijfsleven niet verstoord. Alles bijeengenomen krij
gen wij het beeld van een concern, waarvan de leiding in de 
ene plaats zetelt en een aantal werkmaatschappijen in een 
paar andere plaatsen. In het bedrijfsleven niet ongebruike
lijk en zeker niet onwerkbaar. Indien de resterende twijfels 
op onderdelen van het plan kunnen worden weggenomen, 
zou de VVD-fractie met het plan kunnen instemmen.

Met betrekking tot Den Haag deed De Beer een 
aantal concrete voorstellen, teneinde deze regio te compen
seren voor het verlies van (nu nog) 1400 arbeidsplaatsen. Het 
E.G. merkenbureau, afstaan van het terrein van Ypenburg 
voor bedrijfsterrein, en meer prioriteit binnen het Rijkswe
genfonds en de terugploegregeling vormden een paar sug
gesties.

Tenslotte vestigde de woordvoerder er de aandacht 
op, dat in de laatste 8 jaar ruim 6000 arbeidsplaatsen in de 
Haagse regio zijn geschapen door het Rijk. Ook al gaan er 
met de PTT-spreiding weer 1400 af, het blijft toch een sterk 
positief resultaat.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L .M . d e  Beer, tel. 070-614911, 

tst. 2405.)
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Hoofdpunten uit de Algemene Politieke 
Beschouwingen in de Eerste Kamer
prof.dr. G. Zoutendijk

• Hoewel het economisch weer wat beter gaat zijn 
wij er nog lang niet. Ten opzichte van andere Europese 
landen blijft de groei in ons land achter, terwijl onze werk
loosheid relatief erg hoog is. Dezelfde opmerkingen zijn te 
maken voor West-Europa ten opzichte van de Verenigde 
Staten en Japan. Oorzaken zijn de hoogte van de collectieve 
sector, de hoge arbeidskosten en de sociale verstarring van 
te sterke regulering.

• Het kabinetsbeleid is er op gericht genoemde 
structurele problemen in omvang te doen afnemen. Dit beleid 
begint successen te tonen en zal moeten worden voortgezet 
in 1985 en volgende jaren. Als nu de teugels gevierd zouden 
worden zal bij een volgende recessie de klap des te harder 
aankomen.

• Het ombuigingsbeleid in 1985 wordt m algemene 
zin onderschreven. Wel is er twijfel aan de effectiviteit van 
de ziektegeldplannen.

• Verdere bezuinigingen op de overheidsuitgaven 
zullen in de toekomst vooral moeten plaatsvinden door ver
groting van de effectiviteit en efficiëntie van het overheids
apparaat; meer coördinatie om dubbel en overbodig werk te 
voorkomen, eenvoudiger uitvoeringsvoorschriften, meer 
automatisering. Door interne overplaatsingen moet bereikt 
kunnen worden dat een personeelsvermindering van 2 a 3% 
per jaar zonder gedwongen ontslagen kan plaatsvinden.

• Het tempo van de deregulering dient te worden 
opgevoerd, waarbij aan de volgende drie facetten aandacht 
moet worden besteed: doorbreken van de sociale verstar
ring, vereenvoudiging van regelgeving en vergroting van de 
dienstbaarheid.

• Om weer duurzame economische groei te verkrij
gen zijn verdere maatregelen nodig: terugbrengen van de 
arbeidskosten, fiscaal aantrekkelijker maken van aandelen
bezit, selectieve deregulering (gericht op bedrijven die aan 
bepaalde criteria voldoen), verbetering van de kennisover
dracht van umversiteiteh en hogescholen naar bedrijven, 
goedkoper produceren van energie en verbetering van de 
infrastructuur, in het bijzonder wat betreft de telecommuni
catie en de onderwijsvoorzieningen. •

• Zelfs bij een duurzame economische groei van bij
voorbeeld 3% per jaar zal verdere arbeidstijdverkorting 
nodig blijven om de werkloosheid terug te brengen tot een 
aanvaardbaar niveau. Centrale maatregelen kunnen onaan
vaardbare negatieve effecten hebben, zodat het verder ver
korten van de arbeidstijd aan de sociale partners moet 
worden overgelaten. Wel dient de overheid extra aandacht

te schenken aan kwetsbare groepen op de arbeidsmarkt; 
jongeren, culturele minderheden, gehandicapten, gehuwde 
vrouwen.

• De ongelijke rechtspositie tussen werknemers in 
de particuliere en de collectieve sector verdient de aan
dacht. Deze ongelijkheid blijkt bij reorganisaties, verhuizing 
van onderdelen en ook bij de wijziging van arbeidsvoor
waarden.

• Zo snel mogelijk zal een beleidsplan moeten wor
den opgesteld en uitgevoerd om criminaliteit en vandalisme 
tegen te gaan. Zo nodig moeten voor dit doel meer middelen 
ter beschikking worden gesteld.

• Het 1 juni besluit betreffende de kruisvluchtwapens 
zal met alleen naar de letter maar ook naar de geest moeten 
worden uitgevoerd. Nederland zal alleen dan niet tot plaat
sing mogen overgaan indien de Sowjet-Ume naar het oor
deel van de bondgenoten een substantiële bijdrage tot de 
wapenbeheersing heeft geleverd en dit met plaatsen past in 
het NATO beleid.

• Nu er weer meer mogelijkheden komen voor nieuw 
Europees beleid zal ons land nieuwe initiatieven moeten 
ontplooien. Een nieuw Europees elan is dringend nodig.

• Nederland zal moeten helpen bij het opstellen van 
een economisch herstelplan voor Aruba, nodig geworden 
door de aanstaande sluiting van de Lago raffinaderij.

• Bij het werk van de parlementaire enquêtecommis
sie passen enkele aantekeningen: onterechte beschadiging 
van sommige mensen, het probleem van gedeeltelijk rech
ter in eigen zaken zijn. De grootst mogelijke zorgvuldigheid 
is daarom vereist bij de formulering van de conclusies.

• Om tot een consistent beleid te geraken zijn gede
tailleerde afspraken tussen coalitiegenoten nodig. Een 
goede samenwerking vereist frequent overleg en begrip 
voor eikaars politieke positie, zodat communicatiestoornis
sen en onverwachte ontwikkelingen worden voorkomen.

• Alleen een nieuwe CDA/VVD coalitie kan het hui
dige structurele herstelbeleid voortzetten. Dit beleid dient 
inzet van de verkiezingen te worden.

Verlaging uitkeringspercentages van de 
WAO, WW en WWV tot 70%
Eerste stap stelselherziening

Dit wetsvoorstel ziet de VVD-fractie als een eerste 
stap in het proces van stelselwijziging sociale zekerheid. 
Deze stelselwijziging is om een aantal redenen dringend 
geboden;
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• de gelijkberechtiging van man en vrouw,
• de financierbaarheid van het stelsel,
• de ingewikkeldheid van het stelsel,
• het ontbreken van prikkels tot henntreding in het arbeids

proces.

Het wetsvoorstel levert een besparing op van 1,1 mil
jard. Daarmee wordt een deel van het bezumigmgspakket 
van 2,5 miljard voor 1985 waargemaakt.

Het ombuigingsbedrag van 1,1 miljard vraagt een 
zwaar offer van de bovenminima in de WAO, WW en WWV 
in 1985. Dat wordt goed duidelijk als we bedenken dat op de 
sociale minima in 1985 (middels de bevriezing) slechts een 
bedrag van 150 miljoen wordt bezuinigd. Het offer van de 
bovenminima weegt nog zwaarder als tevens wordt gekeken 
naar de aantal gevallen die het treft. De bovenminima zijn
650.000 in getal, de sociale minima omvatten bijna 2,6 miljoen 
uitkeringsgerechtigden. (Waarvan er 1,9 miljoen nevenin
komsten of een partner met een eigen inkomen hebben.) De 
bovenminima leveren per uitkeringsgerechtigde derhalve 
22 keer zoveel m als de sociale minima in 1985.

Het is natuurlijk lofwaardig om de ombuigmgstaakstel- 
ling voor de sociale zekerheid m te vullen zonder generieke 
kortingen voor de sociale minima. Maar dat mag niet ten 
koste gaan van een beperkte groep uitkeringsgerechtigden 
boven het minimum. Een dergelijke onevenredige verdeling 
van de ombuigingsoffers mag na 1985 niet meer plaatsvin
den. Dat de vakbeweging deze week zozeer m beweging is 
tot bescherming van de bovenminima is ons inziens hier 
mede uit te verklaren. Hun (voormalige) leden zijn allereerst 
te vinden onder de bovenminima m de WAO, WW, WWV 
en ZW.

De VVD-fractie houdt het kabinet dringend voor de 
stelselwijziging niet te laten verworden tot een proces dat 
van de bovenminima sociale minima maakt. Daar begint het 
op te lijken. Immers m het kader van de stelselwijziging 
wordt een (alleen op de bovenminima slaande) totale ombui
ging beoogd van ruim 5 miljard. Indien alle bovenminima 
worden gereduceerd tot sociale minima levert dat een 
bezuiniging op van in totaal 7 miljard. Die twee bedragen 
maken voldoende duidelijk dat er sprake is van „koppen
snellen" bij de bovenminima.

De VVD-fractie (zie het rapport „grenzen aan de 
sociale zekerheid" van de Teldersstichting) is op de lange 
duur voorstander van invoering van een algemene mko- 
mensdervingswet met alleen uitkeringen op minimumni
veau. Daarbij gaat het om nieuwe verzekerden, die alleen 
premie behoeven te betalen over een te maximeren deel 
van hun inkomen.

En die daardoor in de gelegenheid zijn zich particu
lier bij te verzekeren. Dat is heel wat anders dan van de 
huidige bovenminima, die vanwege het omslagstelsel jaren
lang tot een hoog maximum evenredige premies hebben 
betaald, in een luttel aantal jaren sociale minima maken.

Geen glijdende uitkeringsschaal
Inclusief het effect van het voorliggende wetsvoorstel 

zijn de gecumuleerde inkomenseffecten van de maatregelen 
in de periode 1980 t/m 1985 voor alleenverdienende WAO- 
gerechtigden als volgt:
WAO-minimum -  12,7%
WAO-modaal -  25,2%
WAO-max. dagloon — 27,5%

Daaroverheen in 1986 de beoogde glijdende uitke

ringsschaal (van 70 naar 60% van het dagloon naarmate men 
dichter bij het maximum zit) aanbrengen zal een schrijnende 
inkomensachteruitgang voor met name de WAO-bovenmi- 
nima gedurende deze kabinetsperiode opleveren. Invoering 
van de glijdende schaal kan m de visie van de VVD-fractie 
onmogelijk het geval zijn. Het partiële effect daarvan kan 
voor het maximumdagloon worden becijferd op -  13% koop
kracht in 1986.

Ook als aan de glijdende uitkeringsschaal een glijden
de premieschaal verbonden wordt (hetgeen premietech- 
nisch bijzonder moeilijk is) betekent zoiets voor bestaande 
WAO-gerechtigden veel te drastische mkomensconsequen- 
ties.

Nivellering en bovenminima
De mokerslagen van de nivellering (woorden uit de 

mond van de minister-president zijn kennelijk nog niet voor
bij. Die doen hun schadelijk werk onder de uitkeringsge
rechtigden boven het minimum. Naar de toekomst toe vindt 
de VVD-fractie het in elk geval onverantwoord om m de 
uitkeringssfeer nog scherper te nivelleren.

Wordt de netto-inkomensverhoudmg tussen mini
mumloon en modaalloon verwijd van 1 : 1,25 in 1983 naar 1 : 
1,32 in 1985; diezelfde verhouding tussen minimum uitkering 
en modale WAO-uitkermg wordt verlaagd tot 1: 1,18 in 1983 
naar 1: 1,08 in 1985.

Tegemoetkoming van 150 miljoen
Bij de Algemene Politieke en Financiële Beschouwin

gen in oktober j.1. heeft de Mimster-President de toezegging 
gedaan het WAO-pakket m 1985 met 150 miljoen te willen 
verlichten. Daarmee is door het kabinet uitvoering gegeven 
aan de VVD-motie (Lmschoten).

De VVD-fractie stemt er graag mee in dat 40 miljoen 
daarvan wordt aangewend door de verdere fasering van de 
verlaging van de minimumdaglonen WAO in 1985.

Met de overige 110 miljoen is het mogelijk de lopende 
WAO-gerechtigden (die ouder zijn dan 50 jaar en langer dan 
2 jaar recht op een WAO-uitkering hebben) tussen 1 januari 
en 1 juli 1985 een tijdelijk hoger uitkeringspercentage van 
72,5 (in plaats van 70) % te geven. De VVD-fractie vindt dat 
een gerechtvaardigde tegemoetkoming.

Voorgesteld niveau
Het kabinet kiest voor een uitkeringspercentage van 

70%. Principieel gezien vindt de VVD-fractie dat het juiste 
percentage vanwege de samenhang met het uitkeringsper
centage van bruto 70% van het minimumloon voor een 
alleenstaande voormalige voltijdwerker op het sociaal mini
mum. Aldus wordt vastgehouden aan het equivalentiebegin
sel. Voor alleenverdieners op het sociaal minimum ligt dat 
uiteraard anders. Vanwege hun hoger behoeftecriterium 
moet een beroep gedaan worden op het solidariteitselement 
in de sociale zekerheid. De VVD-fractie is verheugd dat het 
kabinet blijkens de Memorie van Antwoord deze zienswijze 
met haar deelt. Dit is des te verheugender omdat het kabinet 
daarmee te kennen geeft niet aan het equivalentiebeginsel 
als zodanig te willen tornen. Het maakt de invoering van de 
glijdende uitkeringsschaal nog twijfelachtiger dan ze al was.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R.W . d e  K orte , te l 070-614911, 
tst. 2650.)

Begroting Justitie 1985
Vorige week heeft de Tweede Kamer de begroting 

Justitie 1985 behandeld.
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Door de VVD-fractie is vooropgesteld, dat het justi- 
tiebeleid en vooral de uitvoering van dat beleid niet moeten 
vervreemden van de samenleving. Daarom zullen hindernis
sen als:

• overbelasting van politie en rechterlijke macht,
• de cellencapaciteit,
• de onderlinge samenwerking tussen het justitie-apparaat 

en lokale overheden,
• de organisatie van het ministerie,

door de regering met verve overwonnen moeten worden. 

Drugs:
Vooral op het terrein van de hard-drugs blijkt hoe 

moeizaam in de praktijk op de problemen wordt ingespeeld. 
Die problemen worden pas opgelost door een samenhan
gend beleid (Justitie en WVC). WVC heeft de hulpverlening 
in een notitie in kaart gebracht. Dat is volgens ons ook voor 
het justitie-gebeuren nodig. Nu ontbreekt ons nog steeds 
een duidelijk overzicht van alle justitie-elementen, en kun
nen wij nauwelijks overzien hoe een en ander op elkaar 
ingrijpt. De VVD-fractie heeft aangegeven welke onderwer
pen in zo'n notitie zeker behandeld moeten worden.
• opsporingsbevoegdheden,
• infiltranten,
• internationale aspecten zoals: vreemdelingen, het verdra

genrecht, recht en politie-optreden in andere landen, en 
voorlichting aan ambassades,

• de effecten van straffen en maatregelen,
• waar beginnen en waar eindigen de bevoegdheden en 

de mogelijkheden van de gemeenten.

Huwelijk:
De VVD-fractie heeft bepleit dat er uiteindelijk méér 

wettelijke mogelijkheden komen voor andere samenlevings
vormen dan alleen het huwelijk. Verbetering van de wette
lijke regeling voor de alimentatie en met name de duur 
ervan, moet zo spoedig mogelijk tot stand komen.

Jongeren:
De VVD-fractie vindt de verlaging van de meerderja- 

righeidsgrens een stap m de goede richting naar een betere 
rechtspositie van jeugdigen. Wetgeving die op stapel staat 
ten aanzien van het gezag van ouders over hun kinderen 
moet die verbetering bevorderen. Wij hebben de regering 
gevraagd of de aanbevelingen hierover van de Raad van 
Europa m de wetgeving betrokken worden.

De VVD-fractie heeft m het kader van het Internatio
naal Jongerenjaar 1985 gepleit om aandacht te besteden aan 
het voorstel van de Nationale Werkgroep Jongerenjaar 1985 
om een „jeugdombudsman" in te stellen.

Over het toekomstig jeugdstrafrecht heeft de Commis
sie Anneveldt geadviseerd. Wij hebben de regering 
gevraagd waarom de adviezen over het formele strafrecht 
(het proces) wél en over het materiële strafrecht (mhoude- 
lijk/de normen) niet uitgevoerd worden.

Ons voorstel om alleen de minderjarige een recht van 
appèl te geven (en niet daarnaast ook nog zijn/haar Raads
man) zal worden overgenomen.

Wij hebben tevens aangegeven dat de Kinderrechter 
niet betrokken moet blijven bij beslissingen over de vervol
ging door het O.M. Dat brengt de onafhankelijkheid van 
deze rechter in gevaar.

Door de fractie is een motie ingediend waarbij de 
Regering wordt verzocht de regeling over de inzage m de 
voogdijregisters m overeenstemming te brengen met de 
privacy uitgangspunten.

Reclassering:
De VVD-fractie heeft opnieuw het belang 

onderstreept dat de besturen van de nieuwe Stichtingen van 
de Reclassering een eigen (onafhankelijke) verantwoorde
lijkheid dragen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : M e v ro u w  A .M . Lucassen-S tautte- 
ner, tel. 070-614911, tst. 3207.)

Begroting WVC 1985, onderdelen Welzijn 
en Cultuur (1)

De VVD-fractie heeft bij de behandeling van deze 
begroting de bij de Algemene Beschouwingen ingezette lijn 
voortgezet. Met name gaat het daarbij om het proces van 
individualisering van de samenleving en de rol en werkwijze 
van de overheid. Individualisering van de samenleving 
wordt omschreven als een sociaal en cultureel proces, 
waarin de samenleving m toenemende mate erkent, dat elk 
mens een uniek wezen is, dat verantwoordelijk is voor zijn of 
haar eigen beslissingen en in die verantwoordelijkheid 
mede-verantwoordelijkheid draagt voor de samenleving.

Daarmee is nadrukkelijk aangegeven, dat hiermee 
niet het najagen van het eigen belang bedoeld wordt. Even
min moet de individualisering gezien worden als tegenstel
ling tot de opvattingen van het CDA over het gezin als 
hoeksteen van de samenleving.

Het gaat om de vraag of de overheid m haar beleid 
uitgaat van het gezin of van het individu, wiens keuze voor 
welke vorm van (samen-)leven dan ook volledig door de 
overheid gerespecteerd wordt. Vanzelfsprekend kiezen 
liberalen voor het laatste.

Naar ons oordeel wordt de samenleving gevormd 
door het gezin, andere samenlevingsvormen en zeker niet m 
de laatste plaats de groep van alleenstaanden. Wellicht is het 
zelfs beter om ervan uit te gaan, dat het om elk individu gaat. 
Ook het klasse-denken van de PvdA en hun opvattingen 
over de gemeende twee-deling in onze maatschappij passen 
m het geheel niet meer in de maatschappelijke ontwikke
lingen.

Het is essentieel, dat de overheid in haar beleid 
uitgaat van het persoonlijk initiatief (het individu) en het 
particulier initiatief (vereniging, instelling etc.). Daarom zijn 
de 4 grote operaties (decentralisatie, deregulering, privati
sering en reorganisatie van de rijksdienst) zo belangrijk.

Over de rol van de overheid heeft de fractie opge
merkt, dat het bestuursconcept van de afgelopen jaren 
gebaseerd was op de illusie, dat mensen terwille van een 
gericht beleid m deelsectoren keurig in hokjes kunnen 
worden gezet en dan met gerichte maatregelen, bij voorkeur 
vanaf het centrale niveau, geholpen kunnen worden.

Zo langzamerhand moet toch duidelijk zijn, dat het 
voortdurend categoriseren onwerkbaar is gebleken. Ook het 
gericht beleid voeren mag als mislukt worden beschouwd, 
getuige de karakterisering van het overheidsbeleid door het 
Sociaal Cultureel Planbureau: géén prioriteitsstelling, traag
heid van uitvoering, bureaucratisering, overprofessionalise- 
ring, overregulering en ondoelmatigheid.

Terecht worden er vraagtekens gezet bij het rende
ment van de ingezette middelen, met name op het welzijns
terrein. Over de decentralisatie is het standpunt van de 
VVD inmiddels bekend: beleid zo dicht mogelijk bij de 
burger. Ook op het terrein van kunst en cultuur kan samen 
met het Sociaal en Cultureel Planbureau geconstateerd wor
den, dat het beleid te pretentieus was en meer op illusies 
was gebaseerd dan op gegevens. Gelukkig is er een kente
ring zichtbaar. Het beleid wordt meer gericht op de vraag
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zijde en minder op de aanbodzijde. De VVD acht dat van 
groot belang, omdat het uiteindelijk gaat om de relatie 
kunstenaar en zijn of haar publiek.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H F . D ijks ta l, te l. 070-614911, 

tst. 2292 o f 3003.)

Begroting WVC 1985, onderdeel Welzijn 
en Cultuur (2)

In de eerste termijn van de begrotingsbehandeling 
zijn enkele concrete punten door de fractie aan de orde 
gesteld:

J eugdhulp verlening:
In dit kader heeft de VVD-fractie opnieuw aangege

ven warm voorstander te zijn van decentralisatie. Daarom 
zijn wij over de aanstaande wet Jeugdhulpverlening voors
hands terughoudend. Wij vinden het beter om eerst goed 
na te gaan welke taken de gemeenten en provincies niet zélf 
kunnen vervullen. Pas daarna is er ruimte om hetgeen res
teert centraal te sturen. De voorstellen van de regering 
wekken de indruk teveel meteen van bovenaf te willen 
regelen. Wij hebben de regering gevraagd in de wetgeving 
met onze uitgangspunten rekening te houden.

Oorlogsslachtoffers:
Onze bijzondere solidariteit voor verzetsdeelnemers 

en vervolgden eindigt niet bij het formuleren van wetgeving. 
Opnieuw hebben wij aangedrongen gebreken in de uitvoe
ring met spoed op te heffen. De VVD-fractie heeft de rege
ring verzocht aan de al lang bestaande toezeggingen einde
lijk te voldoen. Wij hebben opnieuw gewezen op onze grote 
zorg over het aanstaand vertrek van Prof. Bastiaans, die 
internationaal grote bekendheid geniet door zijn behande
ling van oorlogsslachtoffers met een KZ-syndroom, omdat na 
zijn vertrek een groot gat in de hulpverlening valt. Boven
dien is zijn wetenschappelijk werk nog niet afgerond.

Tevens hebben we aangedrongen op sancties wan
neer de Uitkeringsraad de stukken in beroepszaken niet 
tijdig aanlevert.

Jeugdbeleid:
Zoals ook bij de Justitie-begroting heeft de VVD- 

fractie de Minister van WVC gevraagd om aan te geven wat 
gedaan gaat w o rd e n  m e t het vo o rs te l om  een  jeugdombuds- 
man m te stellen. Dit voorstel van de Nationale Werkgroep 
Jongerenjaar 1985 is in samenspel met WVC tot stand geko
men. Wij hebben een motie ingediend waarbij wij de rege
ring verzoeken om bij de invulling van de werkpakketten 
van het Vormingswerk m Internaatsverband de niet maat
schappelijk gekaderde jongeren te betrekken.

Sport:
Ook de sportwereld moet naar onze mening een 

aandeel leveren m de bezuinigingen. Maar de VVD-fractie 
betreurt het dat bij de invulling van het aandeel niet méér 
rekening is gehouden met de voorstellen van de Neder
landse Sportfederatie en met onze opmerkingen bij de Noti
tie Accenten Sportbeleid. Naar onze mening dienen de 
bestuurlijke aspecten, zoals: de opstelling van sommige bur
gemeesters vanuit hun verantwoordelijkheid voor de open
bare orde én een afgestemd beleid tussen KNVB, Rijksover
heid en de lokale overheid, m het regeringsbeleid betrok
ken te worden. De lichamelijke opvoeding is voor de VVD- 
fractie van essentieel belang. Daarbij kunnen de vakleer
krachten niet worden gemist.

Groeigemeenten:
Wij hebben de Minister gevraagd of hij bereid is, het 

onderzoek waarom die gemeenten zélf gevraagd hebben 
over de feitelijke situatie van de problematiek u it te  voeren.

Landelijke organisaties:
De VVD-fractie staat m principe achter de reorganisa

tie van de Landelijke Organisaties. Toch vonden wij dat 
enkele organisaties met een sterk uitvoerend karakter, uit
gezonderd moeten worden, zoals: de Stichting Voorzienin
genfonds voor Kunstenaars, de Stichting Pelita, de Stichting 
'40-'45 en anderen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : A . Lucassen-S tauttener, tel. 070- 
614911, tst. 3207.)

PTT-spreiding
Vorige week was de beraadslaging over de PTT- 

spreiding opgeschort op verzoek van de VVD-woordvoer- 
der, teneinde intern beraad te kunnen voeren. Dat beraad 
vond de dag daarop plaats. Het resultaat daarvan werd 
reeds diezelfde avond bekend gemaakt door fractievoorzit
ter Nijpels tijdens een spreekbeurt voor de afdeling Den 
Haag. Nu de regering zó nadrukkelijk had verzekerd dat 
voor 250 miljoen gulden een verantwoorde spreiding kan 
plaatsvinden met 2200 man inclusief de directeur-generaal 
en drie van de vijf hoofddirecties, werd besloten om de 
regering op dit punt in haar verantwoordelijkheid te laten.
De VVD zou niet verder aandringen op verhoging van dat 
bedrag.

Wel was nadere verduidelijking van het regerings
standpunt met betrekking tot een wezenlijk punt van het 
spreidmgsplan noodzakelijk. Daartoe diende de derde ter
mijn van het kamerdebat, die afgelopen dinsdag plaatsvond.

Woordvoerder De Beer wees erop dat de verhuizing 
aan twee uitgangspunten dient te voldoen:

a) Er moet een goed werkbare PTT-organisatie in Gronin
gen worden opgebouwd. Daarom werd de regering , 
gevraagd om geen heilig getal te maken van de
100 beleidsfuncties, die in de brief van de regering waren 
genoemd. Dat zouden er eventueel meer mogen zijn 
indien de noodzaak daartoe aanwezig is.

b) Voor de directeur-generaal en de drie meeverhuizende 
hoofddirecties moet Groningen niet slechts in theorie, 
maar ook daadwerkelijk besliscentrum worden. De 
directievergaderingen moeten m Groningen plaatsvin
den; niet als doelstelling, (in principe beslist de PTT daar 
zelf over) maar als logisch gevolg van de gekozen opzet 
van de geografische spreiding van de functies. Heen- en 
weer gereis vanuit Groningen moet met nodig wezen, om 
de nodige beslissingen te kunnen nemen.

De VVD-fractie vroeg de regering, deze uitgangspun
ten tot de hare te maken bij de opzet van het nog te maken 
spreidmgsplan; uiteraard binnen de 2200 te spreiden plaat
sen. Bij monde van de minister van Verkeer en Waterstaat 
werd dit door de regering toegezegd.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L .M . d e  Beer, te l 070-614911, 
tst. 2405.)
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Begroting Sociale Zaken en 
werkgelegenheid 1985

Liberaal inkomensbeleid
Bij de onderbouwing van haar inkomensbeleid maakt 

de VVD gebruik van de uitgangspunten van de filosoof John 
Rawls, dat wil zeggen van diens combinatie van rechtvaar
digheid (just savings prmciple) en doelmatigheid (difference 
principle), Daarbij gaat het er voor de VVD om het bereiken 
van optimale inkomensverhoudingen, waarbij de inkomens 
van de minima duurzaam worden gemaximaliseerd.

Daarbij richt de VVD zich niet op 1985, maar vooral op 
betere vooruitzichten voor de laagstbetaalden op de langere 
termijn. Voor de VVD is het duidelijk, dat de zwakkeren er 
weinig profijt van hebben, als de sterkeren worden afge- 
zwakt. Het gevolg zou wel eens kunnen zijn, dat zij de 
zwakkeren in hun terugval meesleuren.

Wie de positie van de zwakken duurzaam wil verbete
ren, zal eerst de verzwakte „sterke schouders'1 weer sterk 
moeten maken. Dat is de doelmatigheid in dienst stellen van 
de rechtvaardigheid. Als de keuze is tussen een situatie, 
waarin iedereen, zowel zwakken als sterkeren, op een netto- 
jaarmkomen van ƒ 15.000,- zitten en een situatie waarin de 
zwakken op een netto jaarinkomen van ƒ 25,000,- en de 
sterken op een inkomen oplopend tot ƒ 75.000,-, dan kiezen 
de liberalen voor de laatste toestand. De zwakken zijn in dat 
geval ƒ 10,000,- beter af, waardoor weer legio ontplooiings
mogelijkheden ontstaan. Wie voor de eerste situatie kiest, 
versmalt de norm van rechtvaardigheid in opkomensgebied 
tot het hebben van een gelijk inkomen voor iedereen.
Gelijke kansen is dan hetzelfde als geen kansen. Wie zo 
denkt, ziet de mens als een overwegend jaloers schepsel.
Dat is een mensbeeld, dat liberalen met aanspreekt.

Nivellering
De regering wordt vaak het verwijt gemaakt, dat ze 

de rijken rijker en de armen armer maakt. De feiten zeggen 
echter iets heel anders. Wie van een „tweedeling" wil spre
ken kan met om de volgende cijfers heen.
Reëel vrij beschikbaar inkomen in de periode 1974- 1984;

sociale minima + 1 0  %
rmnimum-plus +  2,5%
modaal -  5 %
2x modaal -  17 %
4x modaal — 17 %

Inderdaad zou je  van een tweedeling kunnen spreken, maar 
dan betekent dat een onderscheid in behandeling tussen de 
lagere en „hogere" inkomens, ten gunste van de lagere en 
ten nadele van de hogere (met een zware klap voor de 
groep modaal -  2x modaal). Een en ander heeft geleid tot 
een genivelleerde inkomensverdeling, die in de wereld zijn 
weerga met kent;

Tussen waarin percen- netto-verhouding 1984 
tage volwassen excl huur md. huur. 

werknemers subsldie subsldie

mimmum-
modaal 40% 1:1,3 1:1,1

minimum- 
I/2X modaal 84% 1:1,6 1:1,4

minimum- 
2 x modaal 95% 1:1,9 1:1,6

minimum- 
4 x modaal 100% 1:3,3 1:2,9

Als we kijken naar de guldens, die de mensen jaarlijks 
in handen krijgen, dan blijkt, dat tussen mmimum-uitkering 
en mimmum-loon een verschil zit van 244 gulden per jaar, 
dat wil zeggen 20 gulden per maand. Tussen werkenden en 
met-werkenden op het minimum zit een miniem verschil.
Wie dan toch blijft, of gaat werken, heeft in ieder geval een 
uitgesproken positieve grondhouding tot het idee van „wer
ken voor de kost".

Verder blijkt, dat tussen het minimum en het modale 
loon een verschil zit van 2.457 gulden per jaar, 205 gulden 
per maand. Als we de eenmalige uitkering voor de minima 
meerekenen wordt het zelfs maar 148 gulden per maand, 
oftewel ƒ 4,90 per dag. Voor 40% van de volwassen wer
kende Nederlanders geldt dus dat ze maximaal ƒ 4,90 per 
dag meer overhouden dan hun collegae op het „echte” 
minimumniveau.

Wie dan nog z’n best doet om een vak-diploma erbij te 
halen of om zich te laten bijscholen in de avond-uren, moet 
wel bovennatuurlijk leergierig zijn.

Tenslotte nog het verschil tussen het minimum en 
1/zX modaal: 8.900 gulden per jaar, ƒ742 per maand. Voor 84% 
van de volwassen werkende Nederlanders geldt dus dat ze 
maximaal 742 gulden meer overhouden in de maand dan hun 
collegae op het minimumloon (met 2,062 gulden per maand 
als ze gehuwd zijn en twee kinderen hebben). Nergens in de 
wereld worden inspanning, beroepsopleiding, moeilijke 
arbeidsomstandigheden zo onderbetaald als in Nederland.

Bruto-netto-traject
Ook de afstand tussen wat men netto overhoudt en wat 

men bruto verdient is in de afgelopen 10 jaar gegroeid:

1923
bruto netto netto/bruto %

minimum 12.245 10.640 87

modaal 19.090 14.520 76

2 x modaal 39.420 27.480 70

4 x modaal 85.950 46.260 54
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1984
bruto netto bruto/netto %

minimum 25.640 21.560 84

modaal 39.000 27.200 70

2 x modaal 78.000 42.000 54

4 x modaal 156.000 70.900 45

Vooral de afstand tussen bruto- en netto bij de inko
mensgroep van modaal tot 2 x modaal (55% van de volwassen 
werknemers) is enorm gegroeid. Dit moet ons een grote 
zorg zijn. Hoeveel mensen zien niet af van een promotie, 
omdat de marginale premie- en belastingdruk het extra 
bruto-inkomen netto tot nul reduceert? Is het nog normaal, 
dat de modale werknemer van iedere extra verdiende gul
den nog maar 43 cent overhoudt?

Keerzijde van deze medaille zijn de hoge loonkosten 
voor werkgevers. Om een minimumloner in dienst te nemen 
(die zelf netto ƒ 18.519 overhoudt) moet de werkgever 
ƒ32.097 betalen. Voor een modaal gehonoreerde vakman 
zijn deze bedragen respectievelijk ƒ 24.156 en ƒ 50.307.

Deze verhoudingen betekenen natuurlijk een gewel
dige ontmoediging voor het in dienst nemen van mensen. 
Hieraan moet snel iets gedaan worden. In elk geval moeten 
de werkgeverspremies verder terug. Voorts mag het kabi
net niet laks blijven als het om de vermindering van de steile 
belastingtarieven gaat.
Samenvatting
le. De algemene loonmatiging blijft de motor van het econo

misch herstel. Als daar de klad in komt, zijn we nergens. 
2e. Een grote flexibiliteit op het gebied van de belonings- 

verhoudingen (tussen beroepsgroepen en tussen secto
ren) is geboden.

3e. De belastingen en premies moeten allereerst voor de 
werkgevers verder terug. Voor de werknemers moeten 
vooral de steile belastingtarieven worden verlaagd.

4e. De afstand tussen de lonen en de uitkeringen moet de 
komende jaren beduidend groeien. Dat komt ook de 
sociale minima -  via een hogere welvaart en herstel van 
werkgelegenheid -  uiteindelijk ten goede.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : dr. R.W . d e  K orte , te l 070-614911, 
tst. 2650.)

Bevriezing van de hoogte van sociale 
uitkeringen zowel per 1 januari als per
I  juni 1985

Sinds de inwerkingtreding van de Wet Aanpassings
mechanismen (WAM) is deze slechts één keer onverkort 
toegepast. De andere negen keer (in principe aanpassing 
van het uitkeringsniveau ieder halfjaar) slechts ten dele of 
helemaal niet.

Met het huidige wetsvoorstel wordt het aantal dus op
II gebracht. Van een ad hoe maatregel is inmiddels dus 
geen sprake meer. We moeten ons afvragen of we het 
WAM-mechanisme nog wel als uitgangspunt kunnen hand
haven. De VVD-fractie zou wel graag willen, dat de perio
dieke aanpassing van het uitkeringsniveau haalbaar zou zijn, 
maar daarvoor is de structurele economische groei te gering 
(hooguit 1,5%),

Het is eerlijk daar rond voor uit te komen. Algemene 
ontkoppeling wil de VVD niet bepleiten. Wel is koppeling

op verdere afstand onvermijdelijk, tenzij natuurlijk de econo
mische groei zich wonderwel zou herstellen naar een niveau 
van 4% of meer. Voor de gehele periode 1980-1984 zouden 
de uitkeringen conform de WAM met 20,2% verhoogd moe
ten zijn. De feitelijke ontwikkeling is een stijging met 10,9%. 
De afstand tussen lonen en uitkeringen is in die periode dus 
met 9,3% gegroeid.

Inclusief de bevriezingsmaatregel voor 1985 wordt dat 
9,9%. Bij een onverkorte WAM-indexering zouden we in 
1985 met 4 miljard gulden aan meer-uitgaven voor de sociale 
zekerheid hebben moeten rekenen. Dit is in macro-pre- 
miedruk ongeveer 1,1% van het netto nationaal inkomen. Met 
behulp van het Kompasmodel van het CPB kan berekend 
worden, dat zo’n verhoging van de druk in het eerste jaar 
leidt tot een stijging van de werkloosheid met elfduizend 
personen; in het jaar daarna volgt een verdere stijging tot 13 
a 14 duizend, waarna dit hogere niveau van werkloosheid 
gedurende een reeks van jaren blijft bestaan. Voor de VVD- 
fractie staat de onvermijdelijkheid van de gegroeide afstand 
van bijna 10% dan ook vast.

FNV-looneis
De VVD-fractie acht het niet uitgesloten, dat de feite

lijke loonontwikkeling in 1985 hoger uitkomt dan nu door het 
kabinet geraamd. Dat zou een slechte ontwikkeling zijn.

Onze economie heeft bovenal behoefte aan een nog 
enkele jaren voortgezette loonmatiging. Daarom is de loon
eis van het FNV van 3% extra loonruimte betreurenswaardig. 
Inwilliging van deze eis zal tot een additionele loonsomstij
ging van 2,5% a 3% leiden. Het directe effect op de prijzen in 
1985 bedraagt bijna 1%. Dit is tevens het percentage waar
mee de koopkrachtontwikkeling van minimumloon en soci
ale uitkeringen in negatieve zin worden beïnvloed. Kortom, 
door de FNV looneis voor 1985 dreigen de sociale minima 
(wier koopkracht bij ongewijzigd beleid juist door de kabi
netsplannen wordt veiliggesteld) 1% in koopkracht achteruit 
te gaan.

Bovendien valt van zo’n loonstijging een negatief effect 
op de werkgelegenheid te vrezen. In 1985 zal de werkloos
heid er met 5.000 door oplopen. Daarna volgt het Kompas
model een verdere stijging tot 25.000 vier jaar later en tot
33.000 in 1992. Uit dien hoofde roept de VVD-fractie het FNV 
op de algemene looneis van 3% te laten varen.

Echte minima
De VVD-fractie is het eens met het kabinet dat de 

toeslag-regeling voor de meerjarige „echte" minima in 1985 
een incidenteel, dat wil zeggen: tijdelijk karakter moet 
behouden. Als de koopkracht van de sociale minima op peil 
blijft, respectievelijk iets stijgt, zal het tempo van verminde
ring van die toeslag (tot uiteindelijk nul) hoger kunnen zijn. 
Als er geen verder verlies van koopkracht bij de minima 
optreedt, lijkt de VVD een termijn van drie jaar voor de 
beëindiging hiervan redelijk.

De VVD-fractie ondersteunt het kabinet in de opvat
ting, dat met dit wetsvoorstel nu ook de bevriezing per 1 juli 
1985 geregeld wordt en niet in een later stadium.

Bij een tegenvallende koopkrachtontwikkeling in 1985 
is immers nog altijd de mogelijkheid aanwezig om alsnog 
een éénjarige „echte" minimumuitkering voor 1985 te ver
schaffen. Daarmee kan het kabinet althans voorkomen dat de 
eenjarige „echte" minima er dan in koopkracht op achter uit 
zouden gaan.

Conclusie
De versterking van de economie, de daarmee samen

hangende noodzaak de collectieve lastendruk en het finan



6 1 - 3

cieringstekort terug te brengen en de verbetering van het 
werkgelegenheidsperspectief op termijn maken de 
bevriezing van de sociale minima onontkoombaar.

Tenzij de economische groei sterk toeneemt zijn ook 
verdere ingrepen in het aanpassingsmechanisme van de 
uitkeringen onontkoombaar.

Bij de keuze tussen de hoogte van de uitkeringen en 
de doelstelling van de werkgelegenheidsbevordering moet 
deze laatste de voorrang hebben.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R .W . d e  K orte , te l. 070-614911, 
tst. 2650.)

Begroting politie 1985
Grote zorgen heeft de VVD uitgesproken over de 

sterk toegenomen criminaliteit en met name de zogenaamde 
kleine criminaliteit (openbreken auto’s, fietsdiefstallen, 
inbraken, vandalisme enz.). Het gevoel van onveiligheid bij 
vele burgers is zeer begrijpelijk. De kritiek op de op dit 
terrein falende overheid is terecht. Over een lange reeks 
van jaren is het beleid teveel uitgegaan van de „welzijns"- 
aanpak, terwijl er op het gebied van de politie, het openbaar 
ministerie, de rechtspraak en de tenuitvoerlegging (onder 
andere gevangenissen) te weinig gebeurd is. Dit kabinet is 
zich dat bewust en hier wordt nu prioriteit aan gegeven.

Hoofdpunt van beleid zal moeten zijn: de zichtbare 
aanwezigheid van de politie op straat vergroten. Daar gaat 
een grote preventieve werking vanuit. Bovendien kan het 
contact met de burgerij daardoor verbeteren. De VVD heeft 
daarvoor een aantal suggesties gedaan (minder administra
tief werk, betere tijdsindeling, andere vormen van surveille
ren, wijkteams in plaats van wijkagent etc.).

Over de mogelijke intrekking van de Politiewet van
wege de hoge kosten en alternatieve voorstellen ten aanzien 
van de politie-organisatie is door de VVD niet gesproken, 
omdat de Kamer besloten heeft het standpunt van de Rege
ring af te wachten en daar is begin 1985 verder over te 
praten. Ons uitgangspunt blijft het streven naar één politie
organisatie, die door één ministerie beheerd wordt, zoals 
ons verkiezingsprogramma aangeeft.

De Regering is bezig het zogenaamde sterkteverdeel- 
systeem te veranderen (de methode om het aantal politie
ambtenaren per korps vast te stellen). Als basis daarvoor 
wordt nu naast het inwonertal ook het aantal woningen 
genomen. In de toekomst zullen daar ook factoren als crimi
naliteitscijfers, bijzondere objecten, grote recreatiege
bieden, etc. bij betrokken moeten worden. Daar zal in 1985 
verder over gesproken worden. Op het gebied van het 
personeel komen veel zaken tot een afronding (de inconve- 
niëntenregeling, de deeltijduitkering etc.). Met nadruk heeft 
de VVD haar waardering uitgesproken voor het politie
personeel, dat onder vaak moeilijke omstandigheden haar 
werk moet doen en dat daarbij niet altijd door het bestuur en 
de publiciteit gesteund wordt.

Nadrukkelijk heeft de VVD stilgestaan bij de eigen 
verantwoordelijkheid van de burger. Het is een taak van ons 
allen de normvervaging en de apathie aan te pakken.

Het accent moet dan ook op preventie en sociale 
controle liggen. In dat kader kunnen buurtwachten wellicht 
behulpzaam zijn. Daarbij moet uitsluitend gedacht worden 
aan samenwerking tussen wijkteam’s van de politie en bij
voorbeeld buurtverenigingen op het terrein van preventie 
en signalering. Daarmee neemt de VVD nadrukkelijk afstand 
van de zogenaamde burgerwachten, die in wijken patrouille
ren. Liever nog zou de VVD meer aandacht geven aan de 
reserve-politie.

Dat zijn uiteindelijk goed-gemotiveerde vrijwilligers, 
die onder jurisdictie van de politie, zeer nuttig werk ter 
ontlasting van de politie kunnen doen. (Bijvoorbeeld bij grote 
manifestaties.)

Ook bij deze gelegenheid heeft de VVD erop gewe
zen, dat een ander beleid met betrekking tot de hard-drugs- 
problematiek dringend gewenst is. In een aantal steden is 
dat het allesoverheersende probleem. Een consequenter 
politiëel en justitiëel optreden is noodzakelijk.

Tenslotte heeft de VVD haar ernstige zorgen uitge
sproken over het voetbalvandalisme. De grootschalige orde
verstoringen en vernielingen zijn onaanvaardbaar. Ook hier 
is consequent optreden de enige oplossing.

Een overleg tussen lagere overheden, rijksoverheid, 
politie, spoorwegen en KNVB is hard nodig en werd ook 
door de Regering toegezegd.

Slechts door een geïntegreerd landelijk beleid kan dit 
probleem aangepakt worden.

Bestrijding van de criminaliteit en handhaving van de 
openbare orde is een zaak, die de gehele samenleving 
aangaat. Daarbij gaat het om niet meer en niet minder dan 
het handhaven van onze eigen regels, die op een democrati
sche wijze tot stand zijn gekomen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H .F. D ijk s ta l, tel. 070-614911, 
tst. 2392.)

Commissievergadering Jeudgwerkplan
Er zijn goede argumenten aan te voeren waarom we 

aan de specifieke bestrijding van de jeudgwerkloosheid 
prioriteit moeten geven boven de meer algemene maatrege
len waarvan ook oudere werklozen zullen profiteren. Het is 
en blijft echter afschuwelijk dat bij de bestrijding van de 
werkloosheid een prioriteitenstelling gemaakt moet worden. 
Het allerbelangrijkste is dan ook dat dit soort pijnlijke keuzes 
zo snel mogelijk niet meer gemaakt hoeft te worden. Juist 
daarom dient het beleid gericht op duurzaam economisch 
herstel met kracht te worden voortgezet.

Eén van de vele argumenten om prioriteit te geven 
aan de jongeren -  zowel aan de schoolverlaters als aan de 
reeds langdurig werkloze jongeren -  is dat het namelijk 
vooral het overheidsbeleid is geweest waardoor de arbeids
marktpositie van jongeren, in het bijzonder de jongeren met 
een lagere en technische opleiding, aanmerkelijk is ver
slechterd.

En dus draagt de overheid ook om die reden een 
extra verantwoordelijkheid bij de aanpak van de omvang
rijke jeugdwerkloosheid. Dit dient gestalte te krijgen in het 
ondersteunen van de jeugdwerkplannen van het bedrijfsle
ven onder meer door het wegnemen van knelpunten, maar 
ook door jeugdwerkplannen van de overheid zelf.

Het oordeel van de VVD-fractie over het beleid van 
de Minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid is posi
tief want zijn beleid komt in grote lijnen overeen met de visie 
neergelegd in het reeds in 1981 opgestelde en in 1983 
geactualiseerde VVD-jeugdwerkplan. Daarin heeft de VVD 
reeds gepleit voor een uitbouw, zelfs een verdubbeling van 
het leerlingwezen. Door het sterk uitbreiden van het leren in 
de praktijk worden immers vooral de kansen van de lager 
opgeleide jongeren vergroot en er komt een vloeiender 
overgang van leren en werken. De VVD heeft daarbij voor
gesteld de arbeidsovereenkomsten om te zetten in leerover
eenkomsten. De Minister kiest voor een soort tussenweg.
Een tweede lijn is naar het oordeel van de VVD het bevorde
ren van stage- en oriëntatiebanen tevens groeibanen van 20
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tot 32 uur in combinatie met leren op school. Het werkdeel 
zal uiteraard beloond moeten worden op basis van het 
minimum-jeugdloon. Overigens zei woordvoerder Nijhuis, m 
navolging van het VVD-congres, dat de VVD in z’n alge
meenheid van mening is dat verlaging van het minimum
jeugdloon geen middel is om de jeugdwerkloosheid te 
bestrijden. Een grotere afstand tussen minimum-jeugdloon 
en de uitkering bepleit de VVD wel. De prikkel om tot de 
arbeidsmarkt en leerlingwezen toe te treden wordt daardoor 
vergroot. Uit een aantal gevallen blijkt, volgens een brief van 
de Minister, dat jongeren die bereid zijn mee te doen aan 
het Jeugdwerkplan minder „verdienen’ dan ze aan een uitke
ring ontvangen.

Een groep jongeren die in de plannen van de Rege
ring en bedrijfsleven geen enkele aandacht krijgen is de 
groep van zeer hoogwaardig opgeleide „schoolverlaters" 
zoals tandartsen, piloten, ingenieurs en anderen. Bij langdu
rige werkloosheid gaat bovendien hun vaardigheid verloren. 
De VVD pleit dan ook al tijden voor uitzending naar ontwik
kelingslanden met behoud van uitkering.

Ook bepleitte de VVD het opzetten van eigen bedrijf
jes. Van wezenlijk belang is natuurlijk de aanpak van de 
langdurige werkloosheid onder jongeren. Die geeft immers 
de meeste reden tot zorg. Het gaat daar immers om de meest 
kansarmen, de probleemgroepen, zoals drop-outs. Voor hen 
moet er absoluut iets gebeuren, anders dreigt er een verlo
ren generatie.

De Minister heeft het zogenaamde START-plan ont
wikkeld en voorgelegd aan de Stichting van de Arbeid. Er is 
nogal kritiek op dat plan, zowel van werkgevers als van 
werknemers. Het risico is immers aanwezig dat er verdrin
gingseffecten optreden en dat plannen van het bedrijfsleven 
worden doorkruist. Voor deze kritiek heeft de VVD begrip. 
Desalniettemin wil de VVD het experimentele plan van de 
Minister het voordeel van de twijfel geven. Wel vroeg de 
VVD-woordvoerder aan de Minister, de aanbevelingen in 
het VVD-jeugdplan nog eens te overwegen, namelijk het 
bevorderen van vooral praktij k-ervarings-plaatsen, met 
behoud van uitkering tot het opzetten van oefenbedrijfjes en 
vooral tot her-, bij- en omscholing.

De VVD had wel kritiek op het feit dat de uitvoering 
van de jeugdwerkplannen zo traag verloopt. Veel plannen 
maken is mooi maar belangrijker is dat ze goed en snel 
worden uitgevoerd.

CDA en VVD hebben een motie ingediend om een 
combinatie van VUT en deeltijd-arbeid mogelijk te maken.
De VVD beschouwt dit als een eerste stap naar een flexibele 
pensionering.

Wat betreft de herverdeling van werk moeten we wel 
voorzichtig zijn omdat arbeidstijdverkorting wel verdiend 
moet worden door productiviteitsstijging. Dit omdat een 
verdere evenredige inlevering van loon haast onmogelijk is.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. C.B. N ijh u is , tel. 070-614911, 
tst. 2854.)

Begroting Volkshuisvesting 1985

Vrije-sectorwoningen met eenmalige bijdrage
In de VVD-Expresse nummer 58, van 9 november j.1. 

is bij de begroting van Volkshuisvesting al gesproken over 
de vrije-sectorwoningen met eenmalige bijdrage. Hierover 
kondigde Annemarie Jorritsma toen al aan een motie te 
zullen indienen. De VVD was van mening dat het hier gaat 
om vrije sector die daarom niet behandeld kan worden als

gesubsidieerde sector. De motie had dan ook de strekking 
deze woningen, binnen het contingent van de provincies, toe 
te wijzen aan die gemeenten die zouden komen met de 
plannen met de laagste stichtingskosten.

CDA en PvdA waren het hierin niet met de VVD eens. 
De PvdA vond, dat het gewenst was, vanuit Ruimtelijke- 
Ordeningsoogpunt, met name het verstedelijkingsbeleid, dat 
de overheid haar greep op deze categorie woningen zou 
versterken. Het CDA ging mee met de redenering van haar 
Staatssecretaris, de heer Brokx, dat het hier gaat om wel 
degelijk gesubsidieerde woningbouw en dat de vrije sector 
met eenmalige bijdrage dan ook als zodanig zou moeten 
worden behandeld. Ook hier dus een sterke greep van de 
overheid.

Onnodig te zeggen, dat de motie van de VVD het 
tijdens de stemmingen van dinsdag 27 november j.1, niet 
gehaald heeft. Volgens de VVD betekent dit, dat hiermee 
een instrument om het herstel van de koopwoningmarkt te 
stimuleren teniet gedaan is, omdat de eenmalige bijdrage 
niet meer werkt als instrument om de stichtingskosten van de 
woningen zo laag mogelijk te houden en dus niet meer ten 
volle ten goede komt aan de woonconsument.

(V o o rn a d e re  in fo rm a tie : A. Jo rrits m a -L e b b in k , tel. 070- 

614911, ts t 2492.)
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Mededelingen
Achtergrondinformatie

Als extra service voor de abonnees zal vanaf nu 
incidenteel aandacht besteed worden aan een thema/onder- 
werp waarvoor in liberale kring belangstelling bestaat en 
waar de bestuursleden en gemeenteraadsleden veel vragen 
over krijgen van hun achterban.

Een dergelijk thema wordt dan in 1 of 2 pagina's 
uitvoerig belicht, problemen worden geanalyseerd en 
beleidslijnen geschetst.

De eerste keer zal het thema Deregulering worden 
behandeld. Voor vragen of opmerkingen kunt u contact 
opnemen met het betrokken Kamerlid.

Een nota en rapport over dit onderwerp kan tegen 
betaling worden besteld bij de VVD en prof.mr. B.M. Tel- 
dersstichting.

Nota’s en brochures
-  Actieplan „Bestrijding criminaliteit en vandalisme".

Dit actieplan van de VVD Tweede-Kamerfractie kan wor
den besteld door een bedrag van ƒ 7,50 over te maken op 

, gironummer 40182321. n. v. VVD-Informatierekening te 's- 
Gravenhage, onder vermelding van: „Bestrijding criminali
teit en vandalisme”.

-  Notitie „Voorlichting aan niet-Nederlandse-ingezetenen" 
i Rapport „Culturele minderheden en kiesrecht, een libe- 
I rale beleidsvisie"

Bij de gemeenteraadsverkiezingen van 1986 zullen naar 
alle waarschijnlijkheid niet-Nederlandse-ingezetenen 
voor de eerste maal het kiesrecht hebben. Om op deze 
nieuwe situatie te kunnen inspelen en besturen van afde
lingen en centrales te kunnen adviseren met betrekking 
tot de wijze van benaderen van deze nieuwe groep 
kiezers, heeft het hoofdbestuur een werkgroep in het 
leven geroepen die met concrete aanbevelingen moest 
komen.
Deze werkgroep heeft haar adviezen op schrift gesteld en 
het hoofdbestuur heeft de notitie „Voorlichting aan niet- 
Nederlandse-ingezetenen" en het rapport „Culturele min
derheden en kiesrecht een liberale beleidsvisie" goedge
keurd.
Aan alle afdelingsbesturen is inmiddels een exemplaar 
toegezonden van deze notitie en het rapport. Extra exem
plaren kunnen besteld worden door een bedrag van ƒ 4,50 
over te maken op gironummer 4018232 t.n.v. VVD-Informa- 
tie-rekening te ’s-Gravenhage, onder vermelding van 
N.N.I.

-  Nota Deregulering en Privatisering in theorie en praktijk. 
De nota van de Tweede-Kamerfractie van de VVD kan 
besteld worden door een bedrag van ƒ 7,50 over te maken 
op gironummer 4018232 t.n.v. VVD-Informatierekenmg te 
’s-Gravenhage, onder vermelding van:
„Nota Deregulering en Privatisering in theorie en praktijk".

-  Geschrift nr. 53 van de prof.mr. B.M. Teldersstichting; 
Deregulering, een liberale visie.
De abonnees die rapport nr. 53 hebben aangevraagd

ontvangen rond 15 december een exemplaar.
Dit geschrift kan worden besteld door ƒ 8,50 over te maken 
op gironummer 3349769 t.n.v. prof.mr. B.M. Teldersstich
ting te 's-Gravenhage, onder vermelding van rapport nr.
53.

Studiefinanciering
In een uitgebreide commissievergadering is 4 de

cember gesproken over een nieuw stelsel van studiefinan
ciering. Minister Deetman heeft daarvoor een nota uitge
bracht en een wetsontwerp aangekondigd.

Het huidige stelsel heeft vele nadelen, het is verbrok
keld en ingewikkeld, studenten in het tertiair onderwijs 
komen er beter van af dan leeftijdsgenoten in het secundair 
onderwijs (vooral in het M. B.O.) en er is ook het principiële 
punt, dat het huidige stelsel te weinig ruimte geeft voor een 
onafhankelijke positie van de student ten opzichte van zijn 
ouders.

Een aantal uitgangspunten van het nieuwe voorstel 
beoordeelt de VVD positief: Er komt nu een wettelijke 
regeling, die de betrokkenen rechtszekerheid en continuï
teit garandeert. Een tweede voordeel is de eenvoudiger 
opzet van de regeling. Ten derde wordt de behandeling van 
studenten in het tertiair en secundair onderwijs meer gelijk
waardig.

Op principieel gebied wordt winst geboekt door een 
vergrote zelfstandigheid van de student ten opzichte van zijn 
ouders en wel in twee opzichten, ten eerste komt er een 
basisbeurs voor iedereen (kinderbijslag voor kinderen van 
18 jaar en ouder vervalt; een studerend kind krijgt de basis
beurs) hetgeen wil zeggen dat niemand meer 100% van zijn 
ouders afhankelijk is, ook al heeft hij zelf geen verdiensten; 
en ten tweede omdat er meer studenten onder het nieuwe 
stelsel vallen, (o.a. MBO).

Over de inkomenspolitieke gevolgen van het nieuwe 
stelsel van studiefinanciering bestaat nog onduidelijkheid en 
bij de schriftelijke behandeling van het aangekondigde 
wetsontwerp komen we hier zeker nog op terug.

Afhankelijkheid van ouders
Op één centraal punt voldoen de voorstellen toch niet 

helemaal aan de wensen van de VVD: De financiële onafhan
kelijkheid van de student ten opzichte van zijn ouders wordt 
slechts gedeeltelijk gerealiseerd. De noodzakelijke budget
taire beperkingen (het nieuwe stelsel mag niet meer kosten) 
zijn hier belangrijke hinderpalen, maar volgens de VVD is er 
toch een aantal manieren denkbaar om dit doel van de 
financiële onafhankelijkheid sneller te realiseren. Ten eerste 
kan de aanvullende beurs (dus: boven de basisbeurs voor 
iedereen) worden omgezet in een rentedragende lening, 
zodat de rentebetalingen kunnen worden gebruikt voor het 
realiseren van een grotere onafhankelijkheid van de ouders.

Ten tweede is er de mogelijkheid, dat schulden, die 
onder het huidige stelsel zijn opgebouwd, versneld worden 
afgelost. Ten derde is het goed denkbaar, dat niet alle
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beschikbare rentedragende capaciteit m het nieuwe stelsel 
ook inderdaad door studenten zal worden gebruikt. Ter 
vermijding van een hoge studieschuld kan een student 
immers besluiten om niet het maximale bedrag aan rente
dragende lening op te nemen. Het geld wat hiervoor 
beschikbaar komt, kan worden benut voor verbetering van 
het stelsel.

Toegankelijkheid hoger onderwijs
Op het ogenblik is nog niet duidelijk geworden of het 

nu voorgestelde stelsel van studiefinanciering ook gevolgen 
heeft voor de toegankelijkheid van het hoger onderwijs voor 
mensen uit de verschillende bevolkingsgroepen. Zo kan de 
vraag worden gesteld of de rentedragende leningen en de 
schuldenopbouw er in psychologische zin toe kunnen bijdra
gen, dat studenten uit de lagere inkomensgroepen worden 
benadeeld. Naar onze mening is de voorgestelde terugbeta- 
lingsregelmg echter zodanig, dat zo’n psychologische drem
pel er niet hoeft te zijn. Bij de aanbieding van het wetsont
werp zal in de Memorie van Toelichting de minister de 
gevolgen van het nieuwe stelsel voor dit gebied uiteen 
moeten zetten. Zo'n uiteenzetting zal natuurlijk moeten zijn 
gebaseerd op de nieuwste gegevens van statistiek en we
tenschap.

De VVD heeft zich ertegen uitgesproken, dat het 
nieuwe stelsel een element van leeftijdsafhankelijkheid 
bevat, een eerstejaarsstudent heeft niet minder geld nodig 
dan een ouderejaars! Tevens hebben wij de suggestie 
gedaan om de hoogte van de vergoeding van de directe 
studiekosten te laten afhangen van de studierichting. De 
minister zag op dit punt uitvoeringstechnische bezwaren. 
Voor de VVD is het ook nog niet beslist of het verstandig is 
om de verhouding tussen pure „beurs" en de aanvullende 
financiering te laten afhangen van het onderwijsniveau. De 
VVD bracht op dit punt enkele bezwaren geuit door de 
Akademische Raad m herinnering (een student in het weten
schappelijk onderwijs heeft niet per definitie een betere 
draagkracht dan een HBO-er!). In verband met de problema
tiek van een hoger collegegeld deed de VVD de suggestie 
om die door de student zelf te laten financieren eventueel 
door verhoging van het rentedragende deel van de studiefi
nanciering. Op die manier wordt niet tegelijk met de colle
gegeldverhoging opnieuw de afhankelijkheid van de student 
ten opzichte van z'n ouders vergroot.

Tenslotte uitte de VVD-fractie als bezwaar, dat de 
positie van particuliere studiefondsen in het stelsel zoals m 
de nota voorgesteld, volstrekt zou worden uitgehold, omdat 
alles wat studenten van particuliere studiefondsen ontvangen 
in mindering zou worden gebracht van de overheidsfinan
ciering.

De VVD heeft voorgesteld met de inkomsten uit particuliere 
studiefondsen hetzelfde te doen als met eigen verdiensten 
van de student, namelijk tot een bedrag van ƒ 2000,- vrij
stellen.

Resumerend vindt de VVD dat met de invoering van 
een stelsel van studiefinanciering zoals nu geschetst een stap 
in de goede richting zou worden gezet. Een doorbraak wordt 
bereikt in de richting van een grotere zelfstandigheid van de 
student. Het voorstel is op het ogenblik nog niet ideaal, maar 
invoering ervan biedt in de toekomst natuurlijk nog mogelijk
heden om tot verdere bijstelling en verbetering te komen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. D J. D ees, te l. 070-614911, 

tst. 2191.)

Onderwijsbegroting (d ee ll)
Het onderwijs moet per definitie toekomstgericht zijn. 

De vraag is: hoe ziet die toekomst er uit en hoe moet het 
onderwijs daarop inspelen?

In tegenstelling tot onderwijsnota's van nog maar en
kele jaren geleden, waarin gelijke kansen en zelfontplooiing 
centraal stonden is de thematiek omgeslagen naar onder
werpen als jeugdwerkloosheid, aansluiting onderwijs op de 
arbeidsmarkt, het inspelen van onderwijs op een voortschrij
dende technologie en rendement en financiering van het 
onderwijs. Het Bureau McKinsey concludeert In het rapport 
„Innoverend onderwijs in een veranderende maatschappij", 
dat het Nederlandse onderwijs ondoelmatig is, veel te wei
nig beroepsgericht, niet inspeelt op de technologische ont
wikkelingen, het rendement te laag is, de financiering voor 
een groot deel geldverspilling oplevert, veel te veel studen
ten een opleiding kiezen die tot werkloosheid leidt en niet in 
een beroep terechtkomen waarvoor zij zijn opgeleid, dat de 
vraag naar bedrijfskundigen en hooggekwalificeerden maar 
voor éénderde wordt voldaan. Zowel de aangekondigde 
beleidsnotitie over het Lyceum als de versterking van het 
Beroepsonderwijs (zie het rapport Wagner) kunnen hiervoor 
oplossingen bieden.

Teleurgesteld is de VVD-fractie over het niet nako
men van de vorig jaar gedane toezegging om met een totaal- 
inventarisatie van knelpunten, verlangens en beleidsvoorne
mens op het terrein van het Beroepsonderwijs te komen.

Tweede fase
De VVD-fractie heeft grote zorgen over de invulling 

van de Tweede Fase van het Wetenschappelijk Onderwijs. 
De kwaliteitsvraag vanuit de samenleving moet beantwoord 
worden door een goede invulling van de Tweede Fase, 
waarin de allerbesten zich kunnen bekwamen. Als de Minis
ter hieraan geen gevolg geeft, dan onderschat hij zijn verant
woordelijkheid voor de ontwikkeling van wetenschap en 
technologie en de rol, die ons land daarbij moet spelen. 
Recente signalen uit het bedrijfsleven, vragend om goed 
opgeleide specifieke deskundigen, spreken duidelijke taal.

HBO
In het vernieuwende en versterkende HBO staat op 

dit moment de STC-operatie centraal (Samenwerking-Taak- 
verdeling-en-Concentratie). Hierover de volgende vragen 
aan de Minister:
-  Wat gaat hij doen met de publicatie van de HBO-raad over 

het verloop van het STC-proces, hoe kijkt hij tegen de 
huidige ontwikkeling aan?

-  Wanneer komt de definitieve notitie over beheer en 
bestuur van de HBO-instellmgen?

-  Hoe wil de Minister voorzien in voldoende administratieve 
mankracht van de instellingen om de STC-operatie te 
kunnen verwerken? Juist met het oog op de weg naar een 
meer samenhangend stelsel van Hoger Onderwijs zal de 
identiteitsvraag meer en meer ter discussie komen. De 
VVD wil die discussie graag met de Minister aan en 
gevraagd werd naar zijn bereidheid daartoe.

Onderwij svemieuwing
Bij het zoeken naar een evenwicht tussen behoud van 

de verworvenheden van de jaren zestig, de realiteit van de 
jaren tachtig en met het oog op de toekomst staat voor de 
VVD het kind en zijn/haar ontwikkeling centraal. Ieder kind 
is uniek en heeft recht op een eigen ontwikkeling. Daarbij 
dienen minder begaafden extra steun en hoog begaafden 
ruim baan te krijgen. Het onderwijs zal daarbij ruimte moe
ten bieden voor de ontwikkeling van cognitieve, sociale,
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creatieve en emotionele aspecten. Er komt echter een 
moment, dat m het onderwijs niet primair de ontwikkeling 
van het kind normatief kan zijn, maar de eisen, die vanuit de 
samenleving aan het onderwijsproduct gesteld worden.
Soms gaan beide samen, soms lopen ze uiteen. De vraag 
waar dat omslagmoment moet komen te liggen, kan niet 
vanuit de onderwijsstructuur worden opgelost, maar is veel
eer een vraag van onderwijsinhoud en het verschil in ontwik
keling van ieder kind op wellicht éen en dezelfde leeftijd.
De vraag waar dat omslagmoment moet liggen is de kern 
van de verdeeldheid in de Nederlandse onderwijspolitiek, 
die nu al jaren duurt en die zich concentreert rond de vraag 
van de inrichting van ons Voortgezet Onderwijs. De VVD- 
fractie zal, ook al zal zij zich loyaal houden aan het Regeerac- 
coord, ook in de toekomst op principiële gronden blijven 
vasthouden aan een systeem, waarin keuzevrijheid van 
ouders en individuele ontwikkelingsmogelijkheden van kin
deren voorop staan. Onderwijsvernieuwing is niet alleen een 
kwestie van politieke wenselijkheid. Onderwijsvernieuwing 
-  meer algemeen de kwaliteit van het onderwijs -  is veel 
meer afhankelijk van de vraag of we in staat en bereid zijn 
de onderwijsgevenden het benodigde instrumentarium te 
geven. Wat hoor je in de scholen? Er heerst onrust. Naast 
afwijzing is er ook begrip voor de noodzaak van de bezuini
gingen. De bezuinigingen hebben echter ontegenzeglijk 
taakverzwaring tot gevolg gehad. Is hun normale taak zwaar
der geworden, daar bovenop wordt van hen verlangd op 
vele fronten vernieuwingen door te voeren, al dan niet op 
basis van wetgeving.

Arbeidsomstandigheden
De op zich zelf lofwaardige pogingen van de Minister 

om zoveel mogelijk werkgelegenheid te behouden heeft 
geleid tot de situatie, dat globaal zo’n zeven verschillende 
categorieën onderwijspersoneel werkzaam zijn, hetgeen 
een enorme druk op de school-organisatie legt. De circula- 
tiestroom gaat onverminderd voort. Het ziekteverzuim in het 
onderwijs, met name in de AVO-sector, neemt toe, terwijl 
andere sectoren juist een daling te zien geven. Het is daarom 
dringend nodig onderzoek te doen naar en verbetering te 
brengen in de arbeidsomstandigheden van het onderwij
zend personeel en naar preventie van verzuim en invalide- 
rmg.

Bij afnemende middelen en noodzakelijke aanpassin
gen moet het aspiratie-niveau omlaag. We moeten grenzen 
stellen aan de vernieuwing, die van bovenaf gevraagd 
wordt. Dat is geen kritiek op de vernieuwing zelf, die op vele 
fronten nodig is, maar wel op het tempo, waarin dit moet. Er 
dreigt een vervreemding tussen overheid en veld. Dat is 
voor geen van beide goed.

De problematiek van de taakverzwaring heeft nog 
een tweetal andere aspecten: de werkgelegenheidssituatie 
en de opleidingen. De VVD spoort de Minister aan zich de 
komende tijd hier nadrukkelijk mee bezig te houden en voor 
de zomer van 1985 een meerjaren-aanpak van de werkloos
heid te presenteren. Daarbij kunnen nog de mogelijkheid 
van educatief verlof (zie het recent gepubliceerde NGL- 
rapport) en de m- en uitstroomcapaciteit van opleidingen 
met onbesproken blijven.

Op 30 november heeft het Kabinet overeenstemming 
bereikt over de uitwerking van het ambtenaren-accoord. 
Naar ons oordeel moet al het mogelijke worden gedaan om 
verdere taakverzwaring binnen de school te voorkomen.

Gegevens over taakverzwaring, ziekteverzuim en m- 
valideringsfrequentie zeggen niet alleen iets over de positie 
van onderwijsgevenden, maar ook over de toekomstmoge
lijkheden van kinderen. De kwaliteit van het onderwijs heeft 
alles te maken met de kwaliteit van de man of vrouw voor de

klas en dus met de kwaliteit van de opleidingen. De VVD- 
fractie heeft nadrukkelijk de wens op tafel gelegd hier nu 
met spoed aan te werken. Daar hoort onder andere ook 
verplichte periodieke nascholing bij. Met betrekking tot het 
knelpuntenbeleid Voortgezet Onderwijs drong de heer 
Franssen aan op een samenhangend beleid, waarbinnen het 
knelpuntenbeleid geïntegreerd is en niet geïsoleerd blijft 
staan. Knelpuntenbeleid moet een herkenbaar deel van het 
beleid worden.

Binnen het Voortgezet Onderwijs blijven de lesuitval 
en het schoolverzuim terugkerende problemen. Wij ver
wachten van de staatssecretaris op korte termijn concrete 
stappen op dit punt.

Binnen de nu voorgestelde begroting vormt het be
drag van ƒ 140 miljoen welhaast een magisch getal. Zowel om 
principiële redenen als uit het oogpunt van lastenverzwaring 
voor de middengroepen heeft de VVD-fractie het voorge
stelde schoolgeld voor leerplichtigen afgewezen.

Elders binnen de begroting dekking tot ditzelfde be
drag te vinden is problematisch uit een oogpunt van onder
wijskwaliteit, toegankelijkheid van het onderwijs en werkge
legenheid. Het overnemen van het door de Regering aange
reikte alternatief van de voorstellen in de Retributie Nota 
roept bezwaren op. Verhoging van collegegelden voor 
Wetenschappelijk Onderwijs en Hoger Beroepsonderwijs, 
zolang het aangekondigde nieuwe stelsel van studiefinancie
ring nog niet operationeel is, stuit bij ons op problemen. Het 
desalniettemin verhogen van de schoolgelden voor niet- 
leerplichtigen roept het risico op van onevenwichtige ver
houdingen in het totaal van eigen bijdragen voor het onder
wijs. Is een verhoging van de eigen bijdrage onontkoom
baar, dan stellen wij daarbij de volgende voorwaarden:
1. er dient sprake te zijn van geleidelijkheid uit een oogpunt 

van grenzen aan lastenverzwaring;
2. de middengroepen dienen ontzien te worden;
3. in het kader van de na te streven ouder-onafhankelijk- 

heid, zouden niet de ouders van nü, maar de afgestudeer
den van later met de retributie moeten worden gecon
fronteerd, om reden waarvan wij menen dat faciliteiten 
moeten worden gecreëerd om rentedragende leningen 
te sluiten ter betaling van de retributies. Goed onderwijs 
vandaag legt de basis voor de kwaliteit van de samenle
ving van morgen. Er is een duidelijke tendens tot indivi
dualisering en meer pluriformiteit. Economische, techno
logische en maatschappelijke ontwikkelingen gaan snel 
en vragen om een samenhangende aanpak. Daarbij zijn 
er grenzen aan wat de overheid kan doen. Daarom is 
individuele ontplooiing, spreiding van verantwoordelijk
heid, deregulering en decentralisatie nodig. Waar de 
overheid regelend terugtreedt, is de controle op de 
kwaliteit van het onderwijs door het stellen van eindter
men en een goed toegeruste inspectie nodig. Maar aller
eerst goed toegeruste onderwijsgevenden. De kansen 
van kinderen liggen voor een belangrijk deel opgesloten 
in de mate van hun deskundigheid.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J. Franssen, tel. 070-614911, 
ts t 2084.)

Begroting onderwijs (deel 2)
De invoering van de basisschool op 1 augustus 1985 

staat voor de deur. Daarom moet de vraag gesteld worden of 
de voorbereidingen voldoende zijn geweest. Helaas is het 
antwoord ontkennend. Al bij de behandeling van de 
Overgangswet Basisonderwijs m het voorjaar 1983 heeft de
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VVD daarvoor gewaarschuwd. Die waarschuwing is toen 
door Regering én PvdA en CDA m de wind geslagen. De 
problemen zijn de volgende:
1. Onderwijsinhoudelijk komt er van de beoogde ver

nieuwing weinig terecht: De leerkrachten zijn onvol
doende voorbereid, de schoolwerkplannen komen moei
lijk tot stand, de leermiddelen zijn niet aangepast en de 
huisvesting is m veel gevallen niet adequaat.

2. Bestuurlijk zijn er nog veel onduidelijkheden, omdat een 
aantal algemene maatregelen van bestuur nog niet zijn 
afgekondigd.

3. Financieel is er grote onduidelijkheid. De Kamer is nog 
steeds niet geïnformeerd over de nieuwe bekostigings
systematiek gebaseerd op de voorstellen van de Com- 
missie-Londo. De verwachting is nog steeds, dat er onvol
doende middelen zijn om de basisschool op een aan
vaardbare manier te laten starten en het vraagstuk van de 
tekorten op onderwijs bij de gemeenten op te lossen.

Helaas is er geen weg terug meer. De fractie heeft daarom 
voor het volgende gepleit:
1. Het aspiratieniveau met betrekking tot de vernieuwing 

drastisch te verlagen en de scholen de ruimte te geven 
zich in hun eigen tempo vanuit de bestaande situatie te 
ontwikkelen.

2. Grote spoed te betrachten met de regelgeving zonder 
weer in onleesbare circulaires te vervallen.

3. Financiële prioriteiten te stellen. De VVD-fractie heeft 
vastgesteld ƒ 20 miljoen extra beschikbaar te stellen door 
de middelen, die gereserveerd waren voor regionalisatie 
en voor zogenaamde „kosten beheer en bestuur" daar
voor te gebruiken. Bovendien zou het bedrag, dat nu 
gereserveerd is voor verhoging van de uitgaven voor 
onderwijsvoorrangsbeleid gebruikt kunnen worden.

Politiek liggen deze voorstellen nogal gevoelig. De 
meerhoofdige schoolleiding hoeft van de VVD niet, maar de 
fractie acht dat een zaak, die aan bevoegd gezag en werkne
mers moet worden overgelaten. Grote problemen heeft de 
VVD met de zogenaamde „schoolscore", die de extra leer
krachten voor het bestrijden van onderwijsachterstanden 
regelt. Daarin wordt de achterstand van het kind bepaald 
door opleiding en beroep van de ouders. Het is maar de 
vraag of die directe relatie altijd te leggen is. Bovendien 
vallen vele kinderen, die wél onderwijsachterstanden heb
ben, hier niet onder. Voorts heeft de VVD ernstige bezwaren 
tegen de aantasting van de privacy van de ouders, tegen de 
stigmatiserende werking, tegen de grote fraude-gevoelig- 
heid, tegen de oncontroleerbaarheid en tegen de admini
stratieve rompslomp. Bovendien vindt overlapping plaats 
met het onderwijsvoorrangsbeleid, waar nog een aparte wet 
voor komt en het zorgverbredingsbeleid, dat ook nog apart 
besproken zal worden. De tijd ontbreekt om nog vóór 1 
augustus 1985 een fundamenteel andere weg in te slaan. 
Daarom heeft de fractie een motie ingediend, die een 
geheel andere methodiek op termijn voorstelt. Hoofdpunten 
daarin zijn:
-  signaleren, kwantificeren en kwalificeren van achterstan

den gebeurt door de leerkracht, zodanig geholpen door 
derden.

-  er worden meetinstrumenten ontwikkeld (voorzover al met 
beschikbaar) waardoor de achterstand concreet is uit te 
drukken en vergelijkbaar wordt met andere kinderen c.q. 
andere scholen.

-  aan de hand van een te ontwikkelen sleutel worden bij X- 
achterstanden Y-faciliteiten per school toegekend.

-  de school zal concreet moeten aangeven op welke wijze 
de extra-faciliteiten voor bestrijden van onderwijsachter
standen zullen worden gebruikt.

De VVD heeft een dringend beroep op de Regering, 
de andere fracties en het onderwijsveld gedaan om dit 
voorstel nader uit te werken.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : H F . D ijks ta l, tel. 070-614911, 

tst. 2292.)

Begroting volksgezondheid (1)
Bij de behandeling van de begroting Volksgezond

heid heeft de VVD-fractie een aparte dereguleringsoperatie 
voor de gezondheidszorg bepleit. Ook in deze sector is er 
een toenemende bureaucratie. De regeldichtheid is groot en 
de bestuurslasten zijn hoog. Uit tal van voorbeelden blijkt 
bovendien dat overheidsregulering ook contraproduktief 
kan uitwerken. Sommige maatregelen tot kostenbeheersing 
hebben de uitgaven eerder doen stijgen dan dalen. De 
planningsprocedures zijn veel te ingewikkeld en de normen 
te gedetailleerd.

Volgens de VVD is met name de weg van een te 
sterke overheidsregulering te verstarrend gaan werken. 
Daarom bepleit de VVD een nieuwe strategie waarin over
heidsregulering wordt gecombineerd met een meer markt
gerichte benadering. Elementen daarvoor zijn:
a. meer prikkels tot kostenbeheersing aan de aanbodzijde 

van de gezondheidszorg door aanpassingen in de 
tarieven- en verzekeringswetgeving;

b. meer keuzevrijheden en prikkels tot een zuinig gebruik 
aan de vraagzijde via het verzekeringsstelsel.

De VVD wees erop dat tal van recente studies en 
rapporten de noodzaak van zo’n koerswijziging onderstre
pen. De VVD heeft kritiek op de wijze waarop de Wet 
Voorzieningen Gezondheidszorg wordt ingevoerd. Volgens 
de VVD moet de WVG zich beperken tot een planning van 
de voorzieningen, waarbij aan de provincies en gemeenten 
ruime beleidsvrijheid wordt gegeven. Gedetailleerde richt
lijnen van het Rijk dienen m het kader van de decentralisatie 
afgewezen te worden.

Bovendien is het frustrerend voor degenen die met de 
WVG moeten werken dat beleidsopties, normen en richtlij
nen vaak tussentijds veranderen. Daarom heeft de VVD 
aangedrongen op duidelijkheid en continuïteit m het beleid. • 
De WVG is bedoeld om provincies en gemeenten m staat te 
stellen een samenhangend stelsel van voorzieningen te ont
wikkelen, langs een democratische besluitvorming, met een 
afstemming op de eigen regionale behoeften, met de moge
lijkheid om aan het één wat meer en aan het ander wat 
minder te doen.

Enkele andere punten, die door de VVD werden 
bepleit:
-  een versterking van de positie van de huisarts en de 

huisartsengeneeskunde, ook in financieel opzicht;
-  medewerking van de overheid aan initiatieven om in ons 

land aanwezige kennis en capaciteit te exploiteren ten ten 
behoeve van het buitenland;

-  invoering van standaardverpakkingen van geneesmidde
len met patiëntenbijsluiter.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. D. D ees, tel. 070-614911, 

tst. 2191.)
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Begroting Volksgezondheid (2)
Als tweede spreker voor de VVD ging Erica Terpstra 

allereerst in op de voorgenomen extra bezuiniging van 1% 
op de intramurale gezondheidszorg, bovenop de met de 
NZR reeds afgesproken 1%-operatie. Gesteld voor de keu
zen tussen of regeling van ancienniteitsproblematiek of 
geheel of gedeeltelijk niet doorgaan van de extra bezuini
ging, sluiten wij ons aan bij de keuze van de NZR en de 
staatssecretaris om allereerst de al lang slepende ancienni
teitsproblematiek te regelen, in het vertrouwen dat door een 
betere zorg-op-maat, ook intramuraal, en een terugdringen 
van de produktie gekoppeld aan de budgettering en de 
toegevoegde ancienniteitsgelden de extra bezuinigingen in 
de intramurale zorg zal kunnen worden opgevangen, De 
VVD had er echter ernstig bezwaar tegen dat bij het opleg
gen van die extra bezuiniging ziekenhuizen, verpleeghuizen 
en instituten voor zwakzinnigenzorg over een kam werden 
geschoren, juist door de geslaagde verschuiving van intra- 
naar semi en extramuraal is de overgebleven populatie van 
zowel de zwakzinnigen instituten als verpleeghuizen zeer 
zorg-mtensief. Wij spreken immers over diep-gestoorde 
geestelijk en/of meervoudig gehandicapten en over chroni
sche verpleeghuispatiënten. De VVD wees op de sterk 
vergrote werkdruk en de structurele onderbezetting van het 
personeel.

Geen extra bezuiniging op zwakzinnigenzorg en ver
pleeghuizen

Na af en toe heftige debatten kreeg mevrouw Terp
stra uiteindelijk de steun van een meerderheid van de 
Kamer en kon zij een (door het CDA medeondertekende) 
motie indienen om te bewerkstelligen dat de f 30 miljoen, 
die in 1985 vrij komt door produktievermindering in de 
ziekenhuizen, geheel ten goede komt aan de intramurale 
zwakzinnigenzorg en de verpleeghuissector. Daarmee 
wordt de financiële dekking aangegeven voor het door de 
VVD gewenst schrappen van de 1% extra bezuinigingen in 
beide sectoren. In dezelfde motie wordt de staatssecretaris 
tevens gevraagd om voor 1986 en later tot een structurele 
aanpassing te komen van de betreffende budget- en perso- 
neelsrichtlijnen aan de veranderde populatie.

Samenhangend beleid geriatrische gezondheidszorg
Als tweede hoofdpunt wees de VVD op het ontbreken 

van een samenhangend beleid met betrekking tot de geria
trische gezondheidszorg. In de meerjarencijfers weer
spiegelt zich nog niet de toekomstige demografische ontwik
keling, Nog te veel komen psycho-geriatrische patiënten ten 
onrechte terecht in psychiatrische ziekenhuizen, nog te veel 
worden verpleeghuispatiënten geparkeerd in ziekenhuis
bedden, nog te weinig worden geriatrische afdelingen van 
ziekenhuizen benut, terwijl er in de opleiding voor de geria
trie of de opleiding van verpleeghuisartsen nog weinig lijn 
zit. Middels een tweede motie Terpstra wordt de Regering 
uitgenodigd om binnen zes maanden te komen met een 
samenhangend structuurplan geriatrische gezondheidszorg, 
al dan niet met behulp van een kleine commissie alias de 
commissie Wagner. „Bouwstenen genoeg, wat ontbreekt is 
het cement en vooral de werktekening!" aldus Erica, die het 
tevens diep treurig noemde dat de aangenomen VVD motie 
over verbetering positie verpleeghuispatiënten niet was uit
gevoerd. De staatssecretaris zegde in tweede termijn toe 
aan de onmondigheid van de verpleeghuispatiënten iets te 
zullen doen. De VVD had ook kritiek op de voorgenomen 4% 
groei van de Riagg’s. Zolang er nog sprake is van soms grote 
inefficiëntie, onduidelijkheid over effectiviteit en verwarring 
over diffuse taakopvattingen binnen de Riagg’s zelf, kiest de

VVD voor de hogere prioriteit van thuis- en gezinshulp en 
het wegwerken van onaanvaardbaar lange wachtlijsten voor 
dagverblijven voor (geestelijk gehandicapte) ouderen. Hoe
wel de staatssecretaris vooral de prioriteit van deze d.v.o.'s 
ten volle ondersteunde verzette hij zich met de meerderheid 
van de Kamer tegen de VVD dekking uit de Riagg groei.

Geen hetze tegen specialisten en huisartsen
Tenslotte riep de VVD op hier en daar bijna hetze

achtige kritiek op specialisten en huisartsen te staken. 
Gerechtvaardigde stappen om excessieve inkomens van 
beroepsbeoefenaren in te dammen, zijn en worden door de 
VVD gesteund. Om bedoelde cumulatie evenwel van maat
regelen, met name ten aanzien van specialisten in academi
sche ziekenhuizen, dienen voorkomen te worden, aldus de 
VVD. Ook de berichten over de soms nijpende situatie van 
met name huisartsen dient de Kamer ernstig te nemen. De 
VVD meent dat met het akkoord tussen de L.H.V. en de 
Overheid over norminkomens de (onder) grens van het 
redelijke is bereikt.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n  E  T erpstra , tel. 070-614911, tst. 
2118.)

PTT-begroting
Na de kamerdebatten over de PTT-spreidmg en de 

toekomstige organisatie van dit staatsbedrijf (rapport com
missie Swarttouw) verliep de behandeling van de PTT- 
begroting voor 1985 in een kalme sfeer. De oppositie diende 
zelfs geen enkele motie in.

Enige dagen eerder had een PTT-directeur aange- 
kondigd, dat binnen afzienbare tijd het zelf aanschaffen van 
een tweede (en volgende) telefoontoestellen, mits van goed
gekeurd fabrikaat, zou worden toegestaan. Dat was precies 
datgene, dat de VVD nog geen halfjaar geleden had 
gevraagd in een motie-De Beer. Die motie was echter door 
CDA en PvdA weggestemd! De staatssecretaris deelde des
gevraagd mede dat weliswaar nog geen beslissing terzake 
was genomen, maar hij ontkende niet dat een dergelijke 
maatregel wel werd overwogen. Met verwijzing naar een 
onderzoek, uitgevoerd door de Consumentenbond, vroeg 
woordvoeder De Beer nogmaals om het spoedig vrijgeven 
van het tweede en volgende toestel. Consumenten kunnen 
op die manier veel goedkoper en vaak ook met meer 
technische snufjes terecht dan bij het traditionele PTT-toe- 
stel.

Verder wees de woordvoeder op de enorme winsten, 
die de PTT sinds jaar en dag maakt. Over de laatste 10 jaar 
bedroegen de meevallers gemiddeld ruim 200 miljoen gul
den per jaar; dus bovenop de reeds voorziene winst van 
ruim 1 miljard gulden. Die winst komt overigens vooral van 
de sector telecommunicatie en uit beleggingen, want de 
posterijen maken in 1985 een verlies van 190 miljoen gulden. 
Dit laatste was voor de VVD aanleiding om te bepleiten dat 
verliesgevende activieiten zoals het vervoer van pakjes, dat 
in concurrentie met het bedrijfsleven wordt verricht (dat wèl 
daarop weet te verdienen), door de PTT worden afgestoten.

Voorts stelde De Beer uitvoerig de diefstal en fraude 
met girobetaalkaarten aan de orde. Voor de’zoveelste maal 
bepleitte hij om op het giropasje ook een foto van de houder 
op te nemen. Dat zou misbruik sterk bemoeilijken. De PTT 
wil daar echter niet aan. Daarentegen werd wel positief 
gereageerd op zijn suggestie, ontvangers van het setje giro
betaalkaarten zo zij dit wensen in de gelegenheid te stellen 
om die op het dichtstbijzijnde postkantoor af te halen. Dit m 
verband met (herhaalde) diefstallen uit de brievenbus. De
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laatste tijd zijn de particuliere stadspostdiensten veel in het 
nieuws. De VVD is van oordeel dat naast een goede service
verlening de PTT slehts één consument-vriendelijke moge
lijkheid heeft om daarop een antwoord te geven: dat is 
lagere tarieven voor het lokale verkeer. Voor het overige 
dient de particuliere besteldiensten geen haarbreed in de 
weg te worden gelegd, zolang zij zich houden aan de regels 
van de wet.

Tenslotte kwam nog een veelheid van andere onder
werpen aan bod zoals de postbestelling, buitenbussen, 
tariefswijzigingen, reclame voor vakbondsspaarbanken, de 
positie van de postagentschappen, het datanet, viditel, en de 
invulling van de laatste 100 spreidingsplaatsen in Leeuwar
den. Over de Postbank en alles wat daarmee samenhangt zal 
in een later stadium nog een debat volgen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : L .M . d e  B eer, tel. 070-614911, tst. 
2405.)

Uit de Eerste Kamer

Wijziging Wet op de Bejaardenoorden
De Eerste Kamerfractie is op 27 november met tegen

zin akkoord gegaan met de wijzigingen in de Wet op de 
bejaardenoorden. Men vond het wetsvoorstel slecht gefor
muleerd en gebrekkig in zijn systematiek.

Het hoofdbezwaar, zoals geformuleerd door mevrouw 
Mr. E. Verder-Smit, was tweeërlei.

Allereerst is het wetsvoorstel tijdens de parlementaire 
behandeling omgevormd van een fmancieringsregeling 
(beëindiging van de Bijstandsfinanciering van de bejaarde
noorden) tot een soort structuurwet voor de bejaardenzorg, 
doch is daarin min of meer blijven steken. Het flankerend 
beleid, de aanvullende zorg voor ouderen die niet of nog niet 
in een bejaardenoord hoeven te worden opgenomen, is er

aan toegevoegd zonder dat precies vaststaat wat er onder 
moet worden verstaan en wie het gaat uitvoeren. Een struc
tuurwet voor het ouderenbeleid acht de fractie echter met 
wenselijk, evenmin als een structuurwet voor het jeugdbe
leid.

Een tweede bezwaar is de zeer matige wijze waarop 
de positie van de bewoner als individu is gewaarborgd. Als 
voorbeelden noemde mevrouw Veder-Smit: de verzorgings- 
overeenkomst wordt uitgehold en is als zodanig niet in de we' 
genoemd; de bewoner betaalt de verzorgingsprijs niet meer 
aan het bejaardenoord maar aan de gemeente; ook als men 
zelf betaalt mag men niet worden opgenomen zonder posi
tief advies van de indicatiecommissie in de overgangsbepa
lingen staat een artikel, dat in één klap tienduizenden mach
tigingen en betalingsopdrachten ongedaan maakt.

Mevrouw Veder-Smit vroeg aan de minister bijzonde
re aandacht voor de kwaliteit van de verzorging. Aangezien 
de verzorgingsbehoefte van de bewoners zal toenemen (de 
gemiddelde leeftijd stijgt) en de geldmiddelen scherper 
worden bewaakt, is een duidelijke bewaking van de kwali
teit noodzakelijk.

Kritische kanttekeningen plaatste zij ook, evenals de 
woordvoerster van het CDA, bij het streven om de capaciteit 
van de bejaardenoorden per provincie zoveel mogelik gelijk 
te schakelen, naar evenredigheid van het aantal bejaarden. 
Waarom is het nodig om de vrijheid van keuze te beperken 
en door nivellering het gaan naar populaire provincies af te 
remmen?

De VVD-fractie gaf uiteindelijk haar stem aan het 
wetsvoorstel, omdat verlenging van de interimwet onuitvoer
baar is, en omdat de Bijstandsfinanciering zal moeten wor
den beëindigd. Wanneer de Wet op de Bejaardenoorden in 
de toekomst zou worden opgenomen in de Wet Voorzienin
gen Gezondheidszorg en Maatschappelijke Dienstverlening, 
moet deze wet worden omgewerkt.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : drs. E  V eder-S m it, te l. 058-122803.)
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Achtergrondinformatie

TUSSENSTAND DEREGULERING

1. Inleiding
Het lijkt misschien een beetje rustig aan het deregule- 

nngsfront. Gedeeltelijk is dat ook juist.
In het parlement vinden momenteel geen aparte dis

cussies plaats over het pure onderwerp deregulering. Dat is 
in 1984 al 5 keer gebeurd. En in 1985 vinden er nog enkele 
plaats. „Achter de schermen” en als onderdeel van andere 
onderwerpen, draait de dereguleringsmachine echter 
gewoon door. Dit verhaal wil een tussenstand geven. Daarbij 
één opmerking vooraf.

De Nederlandse samenleving („het schip van staaf’) is 
te vergelijken met een mammoettanker. Zo'n schip kun je 
niet met één ruk aan het stuurwiel een bocht van 90° laten 
maken. De waterverplaatsing zou dan gevaarlijke vormen 
kunnen aannemen en het schip zou zelf ook gevaar kunnen 
lopen.
Zo ook de Nederlandse wetgeving. Die is dermate ingewik
keld en uitvoerig dat je moeilijk met één pennestreep alles 
kunt afschaffen. En dat is bij deregulering ook niet altijd 
nodig; sommige onderdelen van regels hebben namelijk wel 
degelijk bestaansrecht en moeten worden gehandhaafd. Bij 
deregulering gaat het om stroomlijning, vereenvoudiging en
-  waar mogelijk -  vermindering van regels.

2. Twee jaar Regering Lubbers
a) Er is de afgelopen 2 jaren overigens wel degelijk 

wat bereikt. Regering en Kamer hebben over zeven sekto- 
ren van het overheidsbeleid de hoofdlijnen voor deregule
ring vastgesteld. Het fundament aangebracht. Tweehonderd 
onderwerpen zullen en moeten worden gedereguleerd. Een 
motie-Te Veldhuis/Schartman spreekt uit dat concrete wets- 
vorstellen over die 200 onderwerpen vóór de zomer 1985 aan 
de Kamer moeten zijn voorgelegd. Dat is voor de Neder
landse wetgevmgsmachine een formidabele klus. De libe
rale minister Korthals Altes heeft deze inspanningsverplich
ting op zich genomen. Want het moet gewoon naast het 
normale werk worden gedaan. Voor de geïnteresseerde 
lezer: de zeven hoofdsektoren zijn opgenomen in de vol
gende 7 dereguleringsrapporten:
-  Vermindering en vereenvoudiging van overheidsregelin

gen (Commissie Geelhoed).
-  Stroomlijning en vereenvoudiging steuninstrumentarium 

voor het bedrijfsleven (Commissie Rutten),
-  Stroomlijning en vermindering van wettelijke voorschriften 

m verband met de economische ontwikkeling (Commissie 
Van der Grinten).

-  Regelgeving sociaal-economische ordening en kwaliteits
bevordering (Commissie Nicaise, follow up van de Com
missie Van der Grinten).

-  Deregulering inkomstenvorming en arbeidsmarkt (DIA 
project follow up van de Commissie Van der Grinten).

-  Aktieprogramma inzake deregulering op het terrein van 
de ruimtelijke ordening en milieubeheer (DROM).

-  Aktieprogramma inzake deregulering op het terrein van 
de (woning-)bouwregelgeving.

b) Naast deze hoofdlijnen zijn inmiddels ook diverse con
crete deregulermgsvoorstellen bij de Kamer in behandeling. 
Om er enkele te noemen:
-  Wijziging van de Bibliotheekwet. Grotere vrijheid voor 

gemeentebesturen en bibliotheekbesturen. Minder voor
schriften.

-  Wijziging wet Milieugevaarlijke Stoffen. Minder omslach

tige handelingen en procedures.
-  Wijziging Winkelsluitingswet. Meer handelsmogelijkhe

den door langere openstellmgstijden.
-  Intrekking Uitverkopenwet. Functioneerde niet meer.
-  Intrekking Wet SIR. Overbodig.
-  Intrekking Kaderwet Specifiek Welzijn. Te algemeen, te 

centralistisch.
-  Afschaffing gemeentelijke belasting op sterke drank. 

Onvoldoende controle. Te veel administratieve romps
lomp.

c) En ook de VVD-fraktie in de Tweede Kamer heeft niet 
stilgezeten. Een fraktiecommissie, onder voorzitterschap van 
Jan te Veldhuis, heeft in juni 1984 de brochure „deregulering 
en privatisering in theorie en praktijk" uitgebracht.
Hierin worden de achtergronden van de deregulerings- en 
privatiseringsoperatie uiteengezet. Het geschrift is met name 
bedoeld voor bestuurders van lagere overheden, zoals pro
vincies en gemeenten. Er worden tientallen voorbeelden 
voor deregulering en privatisering op regionaal en lokaal 
niveau genoemd.

En ook is er een draaiboek en een stappenschema in 
opgenomen. Daardoor wordt het deregulerings- en privati
seringsproces ook voor lagere overheden hanteerbaar en 
bruikbaar gemaakt.

3. Hoe verder
a) We moeten voorkómen dat de dereguleringsope

ratie in dikke stapels papier blijft steken. Deregulering moet 
óók in de praktijk slagen. Niet alleen omdat het Regeerak
koord dit een pijler van beleid noemt. Maar vooral omdat 
liberalen zich in dit onderwerp uitermate goed kunnen her
kennen. En omdat we in dit Kabinet de kans hebben om er 
wat van te maken. Dereguleren is een kwestie van sfeer en 
mentaliteit: hoe zien we de rol van de overheid? Zo sober en 
terughoudend mogelijk! En als die overheid al moet optre
den, hoe dan? Volgens de VVD: door randvoorwaarden te 
stellen op bijvoorbeeld staatkundig, sociaal, economisch en 
geestelijk terrein. En niet: door te betuttelen!

Kortom: we zullen ons bij elk overheidsoptreden -  
nieuw of bestaand -  telkens de libeale (deregulerings)- 
vraag moeten stellen: is het echt nodig?

Zowel op Rijksniveau als bij provincies, gemeenten, 
gewesten en waterschappen. En ook bij p.b.o.’s e.d.
Dus: een stukje mentaliteitsvorming!

b) We zullen voorlopig de voorstellen van de Regering over 
de genoemde 200 onderwerpen moeten afwachten. De 
Regering heeft van de Kamer tot de zomer van 1985 de 
ruimte voor uitwerking gekregen. Voor alle nieuwe onder
werpen, buiten die 200, moeten we een actieve deregule- 
ringstoets gaan inbouwen. Zowel intern binnen de Kamer- 
fraktie (zie c), als extern (Regering en Kamer, zie d); en ook 
bij de lagere overheden (zie e).

c) Ter bewaking van de dereguleringsfüosofie heeft de 
VVD-fraktie in de Tweede Kamer intern een aparte proce
dure ontwikkeld. Deze houdt m dat elke politieke VVD- 
inbreng in de Tweede Kamer, van welk fraktielid ook, op 
dereguleringsaspecten wordt beoordeeld. De fraktie zal het 
dereguleringselement vanaf het eerste moment zwaar laten 
wegen.

d) Bij motie -  Te Veldhuis heeft de Tweede Kamer uitge
sproken dat het Kabinet zich bij elk wetsontwerp zou moeten 
laten adviseren door een onafhankelijke toetsingscommissie 
deregulering. Alleen op die manier zou de garantie worden 
verkregen dat consequent, in alle gevallen, een dergelijke 
dereguleringstoets zou plaatsvinden.
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Zo’n objectieve toets zou ook het parlement goed 
kunnen gebruiken bij zijn controlerende taak.

VVD-Minister Korthals Altes liet blijken persoonlijk 
geen tegenstander te zijn van zo’n onafhankelijke commissie. 
Maar, het Kabinet ging er niet mee akkoord. Zij volstond 
aanvankelijk met het aanwijzen van de Minister van Justitie 
als coördinerend bewindsman. De VVD-fraktie vond dit wat 
mager. Op deze manier zou de structurele deregulerings- 
aanpak minder zijn.

En verder heeft de Minister van Justitie bijv. geen 
sancties ten opzichte van de andere Ministers.

Zeer onlangs zijn echter de „Aanwijzingen inzake te
rughoudendheid met regelgeving" voor alle Ministeries vast
gesteld. In 15 punten wordt op de grootst mogelijke sober
heid aangedrongen. (De hand van VVD'er Korthals Altes is 
hierin duidelijk terug te vinden).

Deze „aanwijzingen" zullen tot gevolg hebben dat in 
de Memories van Toelichting op wetsontwerpen duidelijk op 
de 15 dereguleringstoetsingspunten moet worden ingegaan; 
de Raad van State zal er zijn mening over geven; en vervol
gens krijgt de Staten-Generaal beide onder ogen. Aldus 
krijgt de deregulermgstoets dus duidelijk meer profiel voor 
wat betreft nieuwe wetgeving.

Voor een onafhankelijke dereguleringstoetsing ko
men in theorie dus nog 3 varianten in aanmerking:
1) een motie indienen die op uitvoering van de eerste motie 

aandringt; dit zal waarschijnlijk weinig uithalen;
2) voorlopig afwachten of de werkwijze met de Aanwijzin

gen c.a. een goed alternatief zal blijken te zijn;
3) de onafhankelijke toetsing wettelijk vastleggen.

Voor die laatste mogelijkheid zou een initiatief-wets- 
ontwerp nodig zijn. De Regering heeft namelijk bewust niet 
voor deze optie gekozen. Tijdens een Uitgebreide Commis
sie Vergadering op 4 februari 1985 zal de fraktie een defini
tieve mening moeten geven.

Vooralsnog worden alle drie mogelijkheden openge
laten.

e) Een dergelijke dereguleringscommissie en -toetsing zou
den ook op provinciaal en gemeentelijk niveau goede 
diensten kunnen bewijzen. Ook bij deze organen is namelijk 
veel deregulermgseer te behalen. Bij een goede analyse zal 
waarschijnlijk blijken dat deze lichamen vol met overbodige 
regels zitten. Een onderwerp, dat bij de Algemene Beschou
wingen van Raden en Staten kan worden aangeroerd.

Zie ook eerder genoemde brochure; daarin staan de 
filosofie en vele voorbeelden.

Waarom zouden trouwens VVD’ers in Provinciale Sta
ten en gemeenteraden niet aandringen op de instelling van 
„eigen" dereguleringscommissies?! Er zouden wel eens hele 
rake conclusies uit kunnen worden getrokken! Dus: een 
„commissie Geelhoed- op lokaal/regionaal niveau".

Zeker het overwegen waard!

Maar in alle eerlijkheid: we zijn wél goed op weg om 
die mentaliteitsombuiging tot stand te brengen. En die men
taliteit moet er op zijn minst zijn om de deregulering defini
tief door te drukken. Er is een goede kans dat volgend jaar 
omstreeks deze tijd het dereguleringsbouwwerk overeind 
staat. De funderingen hebben we inmiddels gelegd. Daarna 
kan met de verdere aankleding en inrichting worden door
gegaan.

Voor liberalen op Rijks-, provinciaal- en gemeentelijk 
niveau is het nu van het allergrootste belang om vast te 
houden en door te bijten. De dereguleringsakker is 
geploegd, er is gezaaid, en nu moet met kracht aan een 
goede oogst (medio 1985) worden gewerkt. Daarbij moeten 
we misschien tussentijds nog slecht weer trotseren of veel 
onkruid wieden. Wanneer we onze aandacht echter op de 
dereguleringszaak blijven richten, en ons niet laten afleiden 
of afschrikken door bijzaken, dan ligt die goede oogst in het 
vooruitzicht.

Voorwaar, een uitdaging voor liberalen op alle be- 
stuursniveau’s.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r A.J. V e ldhu is, tel. 070-614911, 
tst. 2288).

4. Slot
Het dereguleringsproces is soms een zaak van de 

korte termijn, maar vaak ook van wat langere adem. Hoe 
graag we ook zouden willen en hoe hard we er ook aan 
trekken, deregulering is zeker geen toverformule om in één 
zucht de gehele Nederlandse wetgeving volledig naar de 
VVD-hand te zetten.

Alleen al omdat CDA en PvdA ook hun visies dienaan
gaande hebben. Heden ten dage vindt om politieke redenen 
nog steeds wetgeving plaats, die vanuit pure deregulerings- 
optiek gezien, geen schoonheidsprijs verdient. En ook is de 
totale reguleringsdrift nog niet verdwenen, zoals blijkt uit 
nogal wat circulaires.
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Eerste voorlopige reactie van de VVD op 
het verslag van de Enquêtecommissie RSV

1. Het verslag van de Enquêtecommissie RSV legt op pijn
lijke wijze een tragedie bloot, De ontbinding van het RSV- 
concern is niet alleen een resultante van externe factoren 
en tegenslagen, maar ook van een falend management en 
een falend overheidsbeleid. De gang van zaken kan 
echter niet los worden gezien van de maatschappelijke 
omstandigheden in die jaren. Er was alom druk om 
werkgelegenheid tegen een hoge prijs te handhaven en 
er bestond consensus tussen regering en parlement op 
de hoofdlijnen van het RSV-beleid.

2. De VVD prijst de Enquêtecommissie voor de kwaliteit van 
het werk. De rapportage is doorwrocht, imponerend en 
van grote betekenis voor de toekomst. De VVD vindt het 
juist dat de commissie haar taak ruim heeft opgevat en 
ook aanbevelingen heeft geformuleerd.

3. De VVD meent, met de commissie, dat „wijsheid achteraf 
een gevaar vormt voor een objectieve beoordeling. Uit 
de rapportage blijkt echter onvoldoende of en in hoe
verre een ander beleid de RSV overeind had kunnen 
houden c.q. had kunnen leiden tot een doelmatiger 
besteding van overheidsgelden. De Commissie consta
teert slechts:
a. dat een ingrijpende capaciteitsbeperking en sluiting 

van grote werven politiek en maatschappelijk niet was 
te voorkomen en

b. dat vervangende activiteiten die uitzicht boden, zoals 
op het gebied van de kernernegie, door politieke 
besluiteloosheid onmogelijk werden gemaakt.

De tol die nu is betaald, kan niet los worden gezien van 
deze beleidsvarianten en hun politieke en maatschappe
lijke waardering. Sociale en politieke overwegingen heb
ben vooral onder druk van de maatschappelijke organi
saties de overhand gehad boven financiële en economi
sche factoren. Volgens de VVD hadden deze processen 
sterker aan de kaak moeten worden gesteld, vooral om 
lering te trekken voor de toekomst.

4. Het rapport bevat een goede basis om lessen voor de 
toekomst te trekken. Volgens de VVD zullen de volgende 
onderwerpen nader aan de orde moeten komen:
a. het instrument van de individuele en sectorsgewijze 

bedrijfssteun;
b. de controle van de overheid op een doelmatiger en 

rechtmatige besteding van overheidsgelden;
c. de controlerende taak van het parlement inclusief 

recht op informatie;
d. de morele en ethische aanvaardbaarheid van optrek

king van geldelijke vergoedingen van functionarissen 
ten tijde van belangrijke overheidssteun;

e. het spanningsveld tussen het sociaal werkgelegen

heidsbeleid en een economisch herstel- en sanerings- 
beleid.

5. Voor een zorgvuldige en afgewogen oordeelsvorming 
over het rapport acht de VVD het nodig en gewenst dat 
door de Enquêtecommissie nadere opheldering en infor
matie wordt gegeven over de volgende punten:
a. Het is niet duidelijk waarom de commissie heeft afge

zien van een nader onderzoek naar de rol van het 
Departement van Defensie;

b. Ook de rol van het Departement van Sociale Zaken is 
teveel buiten beschouwing gelaten, met name in ver
band met de druk om tegen hoge kosten onrendabele 
werkgelegenheid in stand te houden;

c. De VVD mist een verklaring waarom andere betrok
ken ministers niet onder ede zijn gehoord over de 
vraag of de minister van Economische Zaken in 1979 al 
dan met in overeenstemming met de opvatting van de 
ministerraad handelde. In dit verband wordt het door 
de VVD om principiële redenen ernstig betreurd dat 
het minderheidsstandpunt van het lid Korthals niet 
volledig in het verslag is opgenomen;

d. Voorts vraagt de VVD zich af waarom de conclusies, 
die de voorzitter van de Enquêtecommissie op grond 
van inzage in de notulen van de ministerraad heeft 
getrokken, niet hebben geleid tot een door de mims- 
ter-president ondertekend uittreksel, zoals is om
schreven in artikel 21, lid 2 van de Wet op de Parle
mentaire Enquête.

6. De VVD vindt dat dit gedegen rapport een zorgvuldige 
behandeling verdient. Een drietal elementen is daarbij 
aan de orde:
a. De verantwoording van de Enquêtecommissie aan de 

Tweede Kamer;
b. De conclusies die de Tweede Kamer zelf aan het 

rapport verbind;
c. De lessen die de regering voor huidig en toekomstig 

beleid trekt.

De VVD meent dat nog openstaande vragen allereerst door 
de Enquêtecommissie zelf, via de gebruikelijke procedure 
van schriftelijke vragen beantwoord dienen te worden.

VVD tegen Interimwet beperking varkens- 
en pluimveehouderijen

De VVD-fractie in de Tweede Kamer heeft tegen de 
Interimwet beperking varkens- en pluimveehouderijen 
gestemd. De redenen worden hieronder uiteengezet.

1. De VVD-fractie erkent de problematiek van de mestover
schotten en overbemesting. Daarom was en is de fractie 
bereid om als u itg a n g sp u n t van een blokkadewet/nood- 
wet, een algemeen verbod tot vestiging van nieuwe
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bedrijven en uitbreiding van bestaande te aanvaarden. 
Zeker voor probleemgebieden c.q. concentratiege
bieden. (Oost-Zuidoost Nederland).
Met milieu-belangen mag niet worden gesjoemeld.
Ook niet volgens de VVD-fractie.

2. De milieuhygiënische urgentie van de Interimwet kon niet 
steeds krachtig worden onderbouwd voor alle gebieden 
in Nederland, zoals voor de niet-concentratiegebieden, 
waar soms zelfs drastische tekorten aan mest bestaan! De 
VVD-fractie was desalniettemin bereid de Regering te 
volgen m haar u itg a n g sp u n t van een bijna algemeen 
verbod, wilde dus vanuit een loyale startpositie discussië
ren. Een noodwet moet immers zo breed mogelijk worden 
gesteund!

3. Gelet op het karakter van noodwet/stopwet, diende de 
VVD aanvankelijk dan ook slechts één amendement in.
Dit amendement beoogde voor die concrete gevallen een 
verzachting c.q. ontheffing van de bijna absolute verbo
den te introduceren, waarin kon worden aangetoond dat 
er geen onaanvaardbare gevolgen voor het Nederlandse 
milieu, m casu bodem en grondwater zouden ontstaan, 
dus voor gevallen van aanvaardbare, niet milieu
onvriendelijke afzet van mest; óf bijvoorbeeld voor die 
gevallen waarin de mest zelfs 100% zou kunnen worden 
geëxporteerd! Aldus zou geen strijd ontstaan met het doel 
van de wet, de bescherming van bodem en grondwater.

4. Nadat dit amendement door Minister Braks was ontraden 
en niet op voldoende steun van de Kamer kon gaan 
rekenen, diende Jan te Veldhuis in tweede instantie 2 
nieuwe amendementen in om alsnog te proberen het té 
rigide en onnodig bedrijfsonvriendelijke karakter aan 
delen van het wetsontwerp te ontnemen.
De VVD stelde voor een hardheidsclausule in de wet op 
te nemen, zoals m vele andere wetten gebruikelijk (bij
voorbeeld art. 63 Algemene Wet inzake Rijksbelastingen) 
en de begrenzing van (niet-)concentratiegebieden snel
ler en méér flexibel te maken, als dit in praktijk nodig zou 
blijken te zijn. Ook deze amendementen werden ontraden 
en verworpen. Kortom elke flexibiliteit, elke nuancering 
voor niet milieu-onvriendelijke investeringen en mestafzet 
vond geen genade!

5. Daarentegen moest de VVD-fractie wél gedogen dat de 
minister een CDA- en een PvdA-amendement accep
teerde, waarbij de verbodsbepalingen nog werden aan
gescherpt in de zin, dat vestigingswet-achtige elemenen- 
ten in de Interimwet werden opgenomen, te weten: een 
plafonnering van de bedrijfsgrootte, waarbij kleinere 
bedrijven nog zouden mogen groeien en grotere bedrij
ven niet of minder; zelfs met een exact aantal dieren per 
sector! Kortom, een rechtstreekse beïnvloeding door de 
Rijksoverheid van de structuur van landbouwbedrijven.
De VVD-fractie achtte dit onjuist en ongewenst m relatie 
tot het doel van de Interimwet, namelijk de bescherming 
van bodem en grondwater. Nog afgezien van de princi
piële aspecten ten aanzien van de „Vestigingswet- 
gedachte". In een milieunoodwet behoren geen vesti
gingswet-achtige elementen!

6. Naast de vanzelfsprekende bescherming van de milieu
belangen wilde de VVD-fractie ook duidelijk voor ogen 
houden dat een bijna absoluut verbod van de Interimwet 
vergaande gevolgen heeft, namelijk:
a) een structuurbevriezing van de bestaande bedrijfstak;
b) concurrentievervalsing ten opzichte van het buitenland;

c) des- en mismvestermgen, vooral voor jonge boeren en 
kleinere bedrijven;

d) een aantasting van het ondernemersklimaat; en
e) een nadelige weerslag op de agri-industrie en de 

werkgelegenheid.

7. Hoewel de VVD-fractie dus bereid was en nog steeds is 
om het milieubelang een zeer hoge prioriteit te geven, en 
als uitgangspunt van discussie te aanvaarden, meende zij 
toch gegronde redenen te hebben om -  zónder overwe
gende bezwaren voor het milieu -  óók de belangen van 
het landbouw-bedrijfsleven meer voor ogen te mogen 
houden dan in de nu door PvdA en CDA geamendeerde 
wetstekst.
Het evenwicht tussen de bescherming van milieubelan
gen en de landbouwbedrijfsbelangen was volgens de 
VVD-fractie in het geamendeerde ontwerp niet meer 
genoegzaam aanwezig. Mede doordat CDA en PvdA er 
wetsvreemde elementen in brachten en aldus het wets
ontwerp ingrijpend wijzigden in duidelijk a-liberale zin! 
Overigens in gebieden met een notoir tekort aan dierlijke 
mest en met niet of nauwelijks te verwachten milieuver
ontreiniging worden nu nieuwe investeringen verboden, 
terwijl in bepaalde oververzadigde gebieden de 
bestaande mestproduktie voorlopig ongestoord kan blij
ven worden uitgereden op al ruimschoots verzadigde
gronden....De Interimwet gaat namelijk niet over het
oplossen van bestaande problemen!
Zonder het milieubelang onnodig geweld aan te behoe
ven doen, was een bedrijf-, investerings-, en werkgele
genheidsvriendelijker wetsontwerp mogelijk geweest!

8 Door deze opeenstapeling van overwegingen kon de 
VVD-fractie niet meer de vrijheid vinden om nog vóór het 
wetsontwerp in de huidige vorm te stemmen.
Het wapen van de Interimwet was voor de VVD te bot 
(geworden). De fractie betreurde dit zeer. De fractie had 
graag aan een breed gesteunde noodwet willen mee
werken!

9. Overigens sprak de VVD-fractie de hoop uit dat de bui
tengewoon snelle procedure van wetsvaststelling toch 
voldoende zorgvuldig was.
Jan te Veldhuis benadrukte nog eens de juridische en 
staatsrechtelijke twijfels over de terugwerkende kracht 
van enkele bepalingen en over mogelijke strijd met het 
Europese marktordeningsrecht.
Ongetwijfeld zal ook de Eerste Kamer nader op deze 
punten ingaan.

10. Wel werd een motie van Jan te Veldhuis aangenomen. 
Deze hield in dat definitieve wetgeving (Meststoffenwet 
en Wet Bodembeschermincf) vóór 1 januari 1986 in wer
king moet zijn getreden.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. A.J. te  V e ldhu is, te l 070-614911, 
tst. 2288.)

Begroting Verkeer en Waterstaat 1985(1)
Bij de behandeling van de begroting van Verkeer en 

Waterstaat heeft de VVD-fractie aandacht besteed aan het 
lage niveau van de overheidsinvesteringen. In het verlengde 
van hetgeen hierover reeds gezegd is bij de Algemene 
Beschouwingen hebben wij de wenselijkheid van nieuwe 
investeringsimpulsen nogmaals benadrukt.

Ons inziens verdient ook de privatisering meer aan
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dacht. Dat wat het particuliere bedrijfsleven op gelijke of 
wellicht nog betere wijze kan doen, moet immers niet door 
de overheid gedaan worden.

Versnellingen van het privatiseringsproces kunnen op 
onze steun rekenen.

Een verdergaande democratisering van het water- 
schapsbestel is uitermate gewenst en kan vorm krijgen in de 
totstandkoming van de Waterschapswet. Lopende deze 
Kabinetsperiode dient deze discussie afgerond te worden. 
Merkwaardig is het lage percentage bestuursstoelen, dat 
door vrouwen m de waterschapswereld bezet wordt. Is dit 
bij het provinciale bestuur 20% en bij het gemeentelijke 
bestuur 16%, bij de waterschappen is dit slechts 1 /% . Hier 
dient iets aan gedaan te worden.

De problematiek van de dijkverhogingen spitste zich 
toe op de beneden-rivieren. Immers het op deltahoogte 
brengen van de bekende tracé’s kan een vergaande kaalslag 
betekenen. De VVD-fractie heeft een pleidooi gehouden 
om ieder plan uitgekiend, gebaseerd op de nieuwste gege
vens te realiseren, echter geen misverstand: De veiligheid 
dient voorop te staan.

De verziltingsproblematiek met name op Schouwen- 
Duiveland neemt een zorgelijke omvang aan. De VVD- 
fractie is van mening, dat de overheid zich hier heeft ver
plicht en heeft derhalve wederom een pleidooi gehouden 
om gefinancierd met rijksmiddelen de zoetwatervoorziening 
te garanderen.

Tot slot wat betreft het kwaliteits- en kwantiteitsaspect 
van de personeelsbezetting in de kleine scheepvaart. Wij 
vrezen namelijk dat hier met name voor de Noord-Neder- 
landse scheepsbouw een moeilijke situatie kan ontstaan, als 
er niet snel duidelijkheid komt met betrekking tot het 
diploma Scheepsvaart......................................................................

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : P .M . B laauw , te l. 070-614911, 
tst.2116.)

Begroting Verkeer en Waterstaat 1985 (2)
Ingegaan is op een aantal hoofdpunten van de begro

ting, met name verkeersveiligheid, registratie en keuring 
van motorrijtuigen en het Meerjarenprogramma Personen
vervoer met als onderdelen het openbaar vervoer en het 
gehandicaptenvervoer.

Verkeer en vervoer zijn in onze maatschappij een 
geweldig maatschappelijk en economisch nut en het beleid 
dient hiervoor de voorwaarden te scheppen. Belangrijkste 
conclusie in de eerste termijn van de VVD was, dat de 
bewindslieden op Verkeer en Waterstaat hierin, ondanks de 
krappe financiële middelen toch redelijk in slagen.

Verkeersveiligheid krijgt gelukkig de laatste maan
den weer meer aandacht, onder andere vanwege de maat
regelen uit het nationaal Plan voor de Verkeersveiligheid die 
nu m uitvoering zijn en de agressieve actie van Veilig 
Verkeer Nederland tegen het gebruik van alcohol in het 
verkeer. Het wetsontwerp over de ademanalyse-apparatuur 
komt, rond de jaarwisseling naar de kamer. De VVD vindt, 
dat dit wetsontwerp zo snel mogelijk behandeld moet wor
den zodat de pakkans van automobilisten die teveel gedron
ken hebben vergroot wordt. Voor automobilisten die reeds 
veroordeeld zijn is het experiment in Grave, waarbij een 
cursus over verkeersveiligheid gevolgd moet worden tijdens 
het verblijf m het Huis van Bewaring, een goede zaak. Een 
cursus in plaats van gevangenisstraf is minder gelukkig. 
Alternatieve straffen dienen zodanig te zijn, dat de dader 
geconfronteerd wordt met de gevolgen van alcoholmisdrij-

ven. Het is onacceptabel, dat gemiddeld één op de acht 
automobilisten m weekendnachten met een te hoog promil
lage achter het stuur kruipt.

Om het onverzekerd autorijden aan te pakken zou het 
mogelijk moeten zijn de afgifte van het kentekenbewijs of 
delen daarvan (derde deel) afhankelijk te stellen van het 
verzekerd zijn. Registratie hiervan en dus controle hierop is 
in de toekomst mogelijk nu de Staatssecretaris van Financiën 
bezig is met de voorbereiding van een houderschapsbelas- 
tmg ter vervanging van de motorrijtuigenbelasting, waardoor 
een koppeling met de kentekenregistratie wordt gelegd.
Het onverzekerd rijden zou hierdoor werkelijk tot het verle
den kunnen gaan behoren.

Personenvervoer
In het Meerjarenprogramma Personenvervoer wordt 

niet gesproken over het voornemen van de Minister van 
VROM het milieubeleid grotendeels te financieren uit heffin
gen op brandstoffen, die natuurlijk voor het verkeer- en 
vervoersbeleid van groot belang zijn. Aan de minister van 
Verkeer en Waterstaat is gevraagd hierover opheldering te 
verschaffen omdat hierdoor een onevenredig zware last zou 
komen te liggen op slechts één van de vervuilers.

De bijstelling van het Tarievenplan is een goede zaak. 
De reizigerscijfers geven hiertoe aanleiding. De uitkomsten 
van het overleg van de Minister met de openbaar-vervoers- 
bedrijven zijn verheugend, waardoor met behoud van de 
doelstellingen de tarieven minder kunnen stijgen dan in het 
Tarievenplan was voorzien en zelfs bij NS enkele kaartsoor- 
ten in prijs kunnen dalen. De vraag is echter wel wat er nu 
volgend jaar gaat gebeuren.

Dit jaar kon bij de openbaar-vervoersbedrijven ver- 
bazend.genoegtoch nog aanzienlijk bezuinigd worden, ter
wijl vorig jaar gezegd werd dat de grenzen van efficiency
verbetering en dergelijke bereikt waren. Volgend jaar zal 
dit moeilijker zijn. De doelstellingen moeten volgens de VVD 
echter behouden blijven namelijk beheersing van de kosten, 
die dus niet boven de meerjarencijfers mogen uitgroeien, en 
het zoveel mogelijk instandhouden van het voorzieningenni
veau. Met de nu genomen maatregelen moet het mogelijk 
zijn een goed werkend openbaar-vervoerssysteem m stand 
te houden en verder uit te bouwen waar dat nodig is. Wat 
betreft het zwart- en grijsrijden moet worden afgewacht wat 
het tijdelijk (3 jaar) inschakelen van 1350 extra controleurs 
(VIC’s) oplevert. Dit project moet wel goed begeleid worden 
en evaluatie mag niet te laat plaatsvinden. Het nu al structu
reel maken van deze VIC’s is niet goed omdat nog geen 
overzicht bestaat over de verhouding tussen kosten (sala
rissen en dergelijke) en baten (minder zwart- en grijsrijden).

Over het gehandicaptenvervoer sprekend vroeg me
vrouw Jorritsma of het juist is, dat er in treinen steeds meer 
compartimenten komen die toegankelijk zijn voor gehandi
capten, hetgeen de VVD van harte zou steunen. Tevens is er 
sinds kort een taxi op de markt, van Duitse origine maar in 
Nederland aangepast, waarvan de taxibedrijven zeggen, dat 
hiermee mensen met rolstoelen tegen normale tarieven ver
voerd kunnen worden. Een gunstige ontwikkeling, die zeker 
nader onderzocht moet worden.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : A. J o rn ts m a -L e b b in k , te l 070- 
614911, tst. 2492.)

Wetsontwerp wijziging WIR
Doel van het vorige week aangenomen wetsontwerp 

is conform het regeeraccoord te komen tot a) (verdere) ver
eenvoudiging en b) het elimineren van oneigenlijk gebruik.
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ad a): De vereenvoudiging heeft betrekking op het unifor
meren van de basispremie voor alle investeringen (12%). Dit 
vereenvoudigt de uitvoering. Hetzelfde geldt voor de hier
mee samenhangende uniformering van de desinvesterings- 
termijnen (8 jaar). Voor een ander deel was er reeds een 
vereenvoudiging doorgevoerd namelijk het vervallen van 
een aantal toeslagen (grote projectentoeslag, bijzondere 
regionale- en ruimtelijke ordeningstoeslag), terwijl de 
milieutoeslag vanzelf afloopt. Blijft over slechts één speci
fieke toeslag namelijk de energietoeslag. Door het verdwij
nen van de toeslagen (uiteraard met uitzondering van de 
kleinschaligheidstoeslag welke een ander karakter heeft) 
verliest de WIR (gelukkig) het karakter van sturingsinstru
ment. De aanvraag-procedure van de milieu- en ener
gietoeslag wordt beduidend vereenvoudigd.

ad b): De WIR was als investermgsfaciliteit slechts bedoeld 
voor hier gevestigde en investerende belastingplichtige 
lichamen. Deze doelstelling werd ondergraven door de 
zogenaamde profit-routing (niet belastingplichtige lichamen 
als gemeenten, pensioenfondsen en dergelijke zoeken 
direct of indirect de BV-status om van de WIR te profiteren) 
en de Holland-routing (buitenlanders gebruiken Nederland 
als omlooproute om voor hun investeringen WIR-premie te 
krijgen zonder in Nederland een reële ondernemersactivi- 
teit tot stand te brengen).

WD-standpunt in het debat
De VVD heeft met betrekking tot de WIR bij herhaling 

gezegd:
a. geen sturend karakter, dus zo min mogelijk toeslagen (dit 

is namelijk in strijd met de liberale filosofie),
b. vereenvoudiging van de uitvoering,
c. oneigenlijk gebruik dient geëlimineerd te worden,
d. de WIR is een fiscaal instrument,
e. rust op het WIR-front.

Met het aanvaarden van de wetsontwerpen zijn de 
eerste drie punten gerealiseerd. Daarmee wordt tevens 
bereikt dat het fiscale karakter van de WIR wordt benadrukt. 
Dit neemt niet weg dat er nog steeds sprake is van subsidie- 
elementen, namelijk uitvoering niet door de belasting maar 
door een afzonderlijke dienst en het afzonderlijk vermelden 
van de middelen op de begroting (WIR-fonds). Met name dit 
laatste is er de oorzaak van dat de WIR telkens weer 
speelbal wordt van de politiek. Met dit budget zijn er immers 
ook andere leuke dingen te doen. Dit leidt tot onzekerheid 
en onrust waardoor de effectiviteit van deze investeringsfaci- 
liteiten ernstig wordt geschaad. Recentelijk is deze onrust 
weer veroorzaakt door nota bene de Minister-president zelf 
die in CDA-Actueel de gedachte opperde de WIR in te 
ruilen voor verlaging van de werkgeverspremies. Deze uitla
ting is strijdig met het regeeraccoord. Bovendien is het om 
meerdere redenen geen goed voorstel, met name omdat het 
zou leiden tot lastenverzwaring voor het bedrijfsleven en de 
investeringen met zo'n 10% zouden dalen. Verlaging van de 
werkgeverspremies is uiteraard een goede zaak, maar nooit 
als uitruil van de WIR-gelden. De belangrijkste redenen zijn 
daarvoor:
-  Een dergelijke omzetting heeft ook effecten voor de over

heid waardoor ±  40% van de WIR-gelden niet meer bij 
het bedrijfsleven terechtkomt, dus lastenverzwaring.

-  De WIR is een netto bedrag terwijl verlaging van de 
werkgeverspremie bruto is.

-  Volgens het CPB nemen bij zo'n uitruil de investeringen 
mef ±  10% af.

-  Verder blijkt uit CPB-berekeningen dat de veronderstel
ling dat vooral arbeidsintensieve bedrijfstakken voordelen

zouden hebben bij zo'm omzetting in het algemeen onjuist 
is.

Kortom, een dergelijke gedachte dient niet alleen nu 
niet overwogen te worden, maar nadien ook niet.

Met betrekking tot de uitkomst van het debat is het 
nuttig te melden dat er twee amendementen van de VVD 
zijn aangenomen. Het ene betreft het overgangsrecht. Het 
andere beoogt een ontheffingsmogelijkheid te bieden ten 
behoeve van de echte ondernemers m de recreatieve sport
sector. Het wetsvoorstel voorzag erin om de gehele recrea
tieve sportsector van WIR-premie uit te sluiten teneinde 
oneigenlijk gebruik tegen te gaan. Deze kleine groep onder
nemers zouden anders de dupe geworden zijn van oneigen
lijk gebruik dat vooral door de overheden werd gepleegd. 
Bovendien gaat het hierbij om slechts ±  1% van de investe
ringen m deze sector. Het budgettaire effect is slechts een 
fractie van de foutenmarge. Geheel anders ligt dit voor de 
onroerendgoed sector. Een andere mogelijkheid dan deze 
sector geheel uit te sluiten was er helaas niet.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : m r. G.B. N ijhu is , tel. 070-614911, 
tst. 2854.)

Informatica-stimuleringsplan
In een UCV is het Informatica-stimuleringsplan behan

deld. Voor de VVD waren de twee woordvoerders: Bouke 
van der Kooij voor de marktsector en Greetje den Ouden 
voor de invoering van de informatica in het onderwijs, alge
meen, computergesteund en computergestuurd.

Nederland heeft een achterstand bij het gebruik van 
nieuwe technoliegieën, zowel in het bedrijfsleven als in het 
onderwijs. Het plan vormt een speerpuntenbeleid, gericht 
op de Nederlandse economie. Algemeen was de kritiek, dat 
het plan organisatorisch een versnipperd kader biedt en dat 
het financiële kader mager is. Samenwerking met het 
bedrijfsleven is noodzakelijk om verdere versnippering 
tegen te gaan. Voor het onderwijs moet er een goede 
netwerk-infrastructuur worden opgebouwd per onderwijs
sector.

Het beroepsonderwijs moet aansluiten bij wat de ar
beidsmarkt vraagt. Technische computerkunde -  hoe maak 
je zo'n ding en hoe schakel je het aan bijvoorbeeld een robot 
-  moet volgens de VVD meer nadruk krijgen. MEAO en 
HEAO moeten beter afgestemd worden op wat de diensten
sector vraagt. Voor het agrarisch onderwijs is een apart plan 
opgesteld. Groot knelpunt is het tekort aan leraren. Daarvoor 
vroeg de hele Kamer prioriteit. Het wetenschappelijk onder
zoek lijdt aan een tekort aan hooggekwalificeerde onderzoe
kers. Ook de kennis-transfer naar het bedrijfsleven en 
onderwijs is gewenst; daartoe moet het arbeidsvoorwaar
denbeleid aangepast worden, waardoor in het personeelste
kort voorzien wordt. Meisjes en vrouwen mogen niet buiten 
de nieuwe ontwikkeling blijven. Dat moet in de ontwikkeling 
van leerstof tot uitdrukking komen. Terecht zijn m het bijge
stelde plan voorstellen voor de mformatie-technologie in de 
volwasseneneducatie opgenomen. Over het particuliere ini
tiatief tot oprichting van een informatica-top-universiteit 
wordt in een later stadium overleg met de Minister van 
Onderwijs en Wetenschappen gevoerd.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d rs .ir.m g . B.J.G. van d e rK o o y  en 

M.J.H. d e n  O uden -D e kke rs , tel. 070-614911, re s p e c tie v e lijk  

tst. 2393 en 2283.)
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Mededeling
Dit is het laatste nummer van de Expresse voor het 

Kerstreces. Zaterdag 26 januari kunt u het volgende nummer 
tegemoet zien, waarin tevens een index zal zijn opgenomen 
van de nummers vanaf het zomerreces 1984 tot en met dit 
nummer van de Expresse.

In verband met het tijdig ter perse gaan van dit 
nummer is het alleen mogelijk uit de eerste ronde van het 
debat rond de positie van Minister Van Aardenne medede
lingen te doen.

Tekst Verklaring Minister Van Aardenne 
18-12-1984

Ik heb de Kamer gevraagd een verklaring te mogen 
afleggen naar aanleiding van het rapport van de parlemen
taire Enquêtecommissie RSV, omdat in het rapport een 
kwalificatie voorkomt, waardoor naar mijn oordeel mijn rela
tie met de Staten-Generaal in het geding is. Ik meen dat 
daarover, voorafgaande aan de verdere .gedachtenwisseling 
over het rapport, een verklaring mijnerzijds geboden is.

De Commissie acht het feit dat ik op 24 april 1980 de 
Kamer op een bepaald punt niet volledig in overeenstem
ming met de feiten heb ingelicht, ronduit misleidend en 
daarom onaanvaardbaar.

Jus 19027, 2500

Om de Staat en RSV tegen schuldeisers te bescher
men heb ik toen de Kamer niet correct ingelicht. Dit heb ik 
met gedaan om de Kamer tot een ander oordeel te brengen 
of -  zoals de Commissie het noemt -  te misleiden. Hoezeer ik 
onderken dat thans dit vermoeden kon ontstaan, dat was 
uitdrukkelijk niet mijn bedoeling.

Alles thans overziende is het mij duidelijk dat ik in het 
belang van het gemeen overleg tussen ministers en Staten- 
Generaal, waartoe betrouwbaarheid van de gegeven inlich
tingen voorwaarde is, naar andere wegen had dienen te 
zoeken dan de weg die ik toen, naar eer en geweten 
handelende in het door mij geschetste dilemma van verant
woordelijkheden, heb menen te moeten volgen. Ik verzoek 
echter de Kamer nota te willen nemen van mijn verklaring, 
dat elke opzet tot misleiding van de Kamer mij vreemd is 
geweest en dat ik in de toekomst in soortgelijke gevallen 
wegen zal zoeken de Kamer op de juiste wijze te informeren. 
Ik zeg dat mede omdat naar mijn opvatting -  ik ben tenslotte 
8 jaar lid van uw Kamer geweest -  inderdaad het „gemeen 
overleg" de essentie is van het parlementaire stelsel. Minis
ters hebben verantwoording af te leggen jegens de volks
vertegenwoordiging. Ik onderschrijf dan ook de stelling van 
de Enquêtecommissie dat er in aangelegenheden als de 
onderhavige wegen moeten zijn te vinden om de Kamer op 
vertrouwelijke wijze te informeren.

Wij moeten uit het verleden lering trekken voor de 
toekomst. Ik ben daartoe vastbesloten.

Bij de drie debatten op 16, 17 en 24 april 1980 over de 
ROS stond ik voor een groot dilemma. Dit dilemma kwam 
voort uit het spanningsveld dat bestond tussen mijn verant
woordelijkheid voor het belang van de Staat die beschermd 
diende te worden tegen hoge schadevorderingen enerzijds, 
en mijn informatieplicht jegens de Kamer anderzijds. Ook ik 
acht deze informatieplicht van essentieel belang voor de 
democratische controle. Hierbij moet worden bedacht dat er 
op 16 en 17 april nog geen afgeronde afspraak met de RSV 
was over een mogelijke afdekking van verliezen hoger dan 
ƒ 330 mln, op 24 april echter wel.

Ik was in die tijd van mening dat de sluiting van de 
ROS met veel meer zou gaan kosten dan het geraamde 
bedrag van ƒ 285 mln en zeker niet meer dan ƒ 330 mln. Over 
een regeling voor het geval die sluiting toch meer zou gaan 
kosten dan ƒ 330 mln werd op 16 april 1980 zoals vermeld nog 
onderhandeld tussen de Staat en RSV. Ik was de vaste 
overtuiging toegedaan dat niet bekend mocht worden dat de 
Staat zich ook boven ƒ 330 mln had gecommitteerd, omdat ik 
een reëel risico zag dat schuldeisers van RSV dan zouden 
worden uitgelokt tot extra hoge vorderingen. Daartegen 
moest de Staat naar mijn mening worden beschermd.

Toen ik op 16 april 1980 de Kamer mededeelde dat 
over de kosten die het bedrag van ƒ 330 mln te boven zouden 
gaan, gepraat zou moeten worden, was dat op dat moment in 
zoverre niet onjuist dat op dat ogenblik nog geen definitieve 
regeling was getroffen. Op 24 april heb ik echter deze 
mededeling herhaald en toen was die niet juist, immers 
inmiddels was de aanvullende regeling overeengekomen.

Bijdrage VVD-leider drs Ed Nijpels bij 
RSV-debat

In het voorwoord van het verslag van de Parlementai
re Enquêtecommissie RSV stelt de commissie zelf vast dat zij 
zich bij haar werk bewust is geweest van het gevaar dat de 
gebeurtenissen rond RSV in de jaren 1965-1983 beoordeeld 
zouden worden als „wijsheid achteraf. Ik geloof dat de 
commissie met die stelling de kern van een probleem heeft 
weten aan te geven, dat naar mijn overtuiging verder als een 
rode draad door dit, maar ook door de toekomstige debat
ten, zal lopen. Immers, de kennis die wij nu hebben over het 
verloop van de gang van zaken bij RSV kleurt zonder enige 
twijfel in belangrijke mate het oordeel dat wij op dit moment 
uitspreken.

Het is overigens niet alleen die wijsheid achteraf, 
maar ook de zeer belangrijke rol die de Kamer zelf heeft 
gespeeld rond RSV, die van deze Kamer een bescheiden 
opstelling vraagt als het gaat om het vellen van een oordeel 
achteraf. Ik wil er geen misverstand over laten bestaan dat 
ook deze Kamer als een van de hoofdschuldigen in het RSV- 
drama moet worden aangemerkt.

De rol van de Kamer is echter thans niet aan de orde. 
De debatten in februari geven daarvoor nog genoeg ruimte. 
Waar het vandaag om gaat is om de vraag of een van de 
conclusies van de Enquête-commissie, namelijk die waarin 
wordt vastgesteld dat de (toenmalige) Minister van Economi
sche Zaken in 1980 de Kamer misleidende en daarom onaan
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vaardbare informatie heeft verstrekt, tot een aantasting van 
de noodzakelijke vertrouwensbasis heeft geleid tussen de 
Kamer en de fungerende Minister van Economische Zaken. 
Het is overigens niet een vraag die wij hebben opgeworpen, 
maar een letterlijke passage uit de schriftelijke reactie van 
de P.v.d.A. op het rapport van de Enquêtecommissie. Zoals 
de heer Den Uyl naderhand nog eens in een t.v.-uitzending 
heeft verklaard, is deze vraag van geheel andere orde dan 
de vraag naar het beleid.

Dat beleid van deze en voorgaande ministers en 
kabinetten, ook dat van het kabinet-Den Uyl, zal straks in de 
verdere debatten nog uitgebreid aan de orde komen.

Maar vandaag gaat het niet om het totale beleid, maar 
om die ene kwalificatie, die de Enquêtecommissie ten aan
zien van de Minister van Economische Zaken heeft gebruikt. 
Ik denk dat de Kamer er dan ook verstandig aan heeft 
gedaan deze kwestie los van het totale rapport te behande
len. Het al dan niet ontbreken van een vertrouwensbasis 
tussen de Kamer en de vice-premier is immers van dermate 
groot belang, dat het, indien er thans geen duidelijkheid 
over zou komen, een te zware hypotheek zou leggen op de 
verdere debatten over het Enquête-rapport.

Artikel 68 van de nieuwe Grondwet zegt: „De minis
ters en de staatssecretarissen geven aan de Kamers elk 
afzonderlijk en m verenigde vergadering hetzij mondeling, 
hetzij schriftelijk, de verlangde inlichtingen waarvan het 
verlenen niet strijdig kan worden geoordeeld met het 
belang van de staat".

De reikwijdte van de informatieplicht, zoals vastge
legd in dit grondwetsartikel is door het criterium „belang van 
de staat" niet scherp afgebakend.

In de staatkundige praktijk zal het in eerste instantie 
het kabinet of de betrokken bewindsman zijn, die dit begrip 
invult.

En daarmee is tegelijkertijd aangegeven dat een be
roep dat een kabinet of een bewindsman doet op „het belang 
van de staat” bij het niet verstrekken van inlichtingen, per 
definitie voor verschil van mening vatbaar is.

De Kamer zal naderhand ook zelden in de gelegen
heid zijn om te kunnen beoordelen of er al dan niet terecht 
een beroep op het belang van de staat is gedaan, eenvou
digweg omdat zij ook achteraf bijna nooit te horen krijgt wat 
dat belang van de staat in een bepaalde situatie is geweest. 
De kwestie, waar wij vandaag over debatteren, geeft merk
waardigerwijs de Kamer een goede gelegenheid om vast te 
stellen of een beroep dat de Minister van Economische 
Zaken destijds op het belang van de staat zou hebben 
gedaan, terecht zou zijn geweest.

Met alle aarzeling, die past bij wijsheid achteraf, 
geloof ik dat de keuze die de Minister van Economische 
Zaken m 1980 deed, toen hij de Kamer niet correct inlichtte, 
op een verkeerde politieke inschatting heeft berust.

De VVD deelt dan ook de conclusie van de Enquête
commissie, dat de minister in 1980 zich had dienen te beroe
pen op het belang van de staat of de Kamer c.q. de betrok
ken commissie vertrouwelijk had dienen te informeren.

Maar het zou al te gemakkelijk zijn om alleen maar te 
constateren dat er niet juist is gehandeld. Er is ook alle reden 
om de toenmalige omstandigheden bij een oordeel te be
trekken.

In de loop der jaren waren de belangen van de staat 
en het belang van RSV op een volstrekt ondoorzichtige wijze 
m elkaar verstrengeld geraakt.

De Minister van Economische Zaken zat soms met de 
pet van RSV op zijn hoofd en soms met de pet van de staat.
En juist de Kamer slaagde er bij voortduring niet in om een 
onderscheid tussen die twee petten te maken: De bood

schap die vanuit dit huis, met alle nuances, die horen bij de 
politieke kleur, de afgelopen jaren vrijwel continu richting 
kabinet werd gestuurd, was meer geld, meer geld en nog 
eens meer geld.

In het spanningsveld, waarin een kabinet een voort
durende keuze moet doen tussen wat financieel voor de 
staatskas nog verantwoord is, wat een bedrijf mede met het 
oog op de werkgelegenheid aan middelen nodig heeft en 
wat de Kamer wenst, kan een minister voor moeilijke dilem
ma’s komen te staan.

En ieder dilemma draagt het risico van een verkeerde 
beslissing in zich.

Gezien de gigantische bedragen, die de overheid 
destijds al in RSV had gepompt, was het met alleen heel 
begrijpelijk, maar ook de dure plicht van iedere bewinds
man de staat te beschermen tegen opgeschroefde financiële 
verlangens van schuldeisers.

Niet voor niets wees de huidige president-directeur 
van RSV, de heer Van Rijn, er bij zijn verhoor door de 
Enquêtecommissie op, dat het bekend worden van de afdek- 
kingsregeling de onderhandelingspositie van RSV ongetwij
feld nadelig zou hebben beïnvloed.

Er bestond destijds dus alle reden om buitengewoon 
voorzichtig te opereren ten aanzien van de afwikkeling van 
de ROS-affaire. Het is te betreuren dat die op zich terechte 
voorzichtigheid de minister heeft gebracht tot het hanteren 
van het verkeerde middel, te weten, het verstrekken van 
onvolledige c.q. onjuiste informatie.

Dat gezegd hebbend, kom ik vervolgens tot een serie 
opmerkingen over de woorden, zoals de Enquêtecommissie 
die in haar rapport ten aanzien van de heer Van Aardenne 
heeft gebruikt. Het gaat daarbij uiteraard om de termen 
„misleidend" en „onaanvaardbaar".

Ik wil er geen misverstand over laten bestaan dat de 
Enquêtecommissie in de ogen van de VVD ten onrechte het 
woord „misleidend" in de mond heeft genomen. Waarom? 
Omdat er bij misleiding niet alleen sprake moet zijn van boze 
opzet, maar dat die opzet ook als bedoeling moet hebben 
degene die wordt misleid tot een ander oordeel te brengen.

Bestudering van de verhoren en van de verdere 
stukken, die van belang zijn, rechtvaardigen niet de conslu- 
sie dat de minister door de Kamer onvolledig of onjuist te 
informeren, heeft geprobeerd haar van een ander oordeel af 
te houden. Overigens geven de feiten aan, dat de Kamer ook 
met die gebrekkige informatie toch nog pogingen in het 
werk stelde de ROS alsnog te realiseren en dat de minister 
ondanks de sterke aandrang van de Kamer niet bereid was 
zo'n poging te ondernemen.

Onze bezwaren hebben niet alleen betrekking op het 
woord „misleidend" maar ook op het woord „onaanvaard
baar".

Pas na de publicatie van het rapport hebben wij uit de 
media mogen begrijpen dat het woord „onaanvaardbaar" in 
het Enquête-rapport niet te vergelijken is met de term 
„onaanvaardbaar”, zoals die in het politieke bedrijf wordt 
gehanteerd.

Als de commissie er inderdaad iets anders mee heeft 
bedoeld, dan had zij zich dat van te voren dienen te realise
ren. Door het woord „onaanvaardbaar" te gebruiken heeft de 
commissie er zelf voor zorg gedragen dat de schijnwerpers 
uitsluitend op de huidige Minister van Economische Zaken 
werden gericht. Ik betreur dat m hoge mate, vooral omdat 
het de discussie over het uitstekende werk dat de commissie 
heeft verricht, m belangrijke mate heeft versmald.

De Enquête-commissie heeft haar verwondering uit
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gesproken en noemt het hoogst opmerkelijk dat de Kamer, 
toen zij op de hoogte kon zijn c.q. werd gesteld van de 
wettelijke regeling rond de afwikkeling van de ROS op geen 
enkele wijze heeft gereageerd.

Ik vind dat de commissie daarmee een nogal vriende
lijk oordeel geeft over de betrokken collega's. Een wat 
krachtiger oordeel had op dit punt zeker niet misstaan.

Maar wat veel interessanter is dan het milde oordeel 
van de commissie, is de vraag waarom de Kamer tot 
driemaal toe geen kik heeft gegeven over dat wat de com
missie nu in 1984 als misleidend en onaanvaardbaar be
schouwt.

Waarom heeft de Kamer niet gereageerd toen de 
ROS-regeling op 18 februari 1981 in het Financieel Dagblad 
werd gepubliceerd? Waarom heeft de Kamer gezwegen 
toen de heer Van Aardenne, als kamerlid, in een besloten 
commissievergadering op 4 maart 1982, met de heer Ter- 
louw als Minister van Economische Zaken, de commissie 
vertelde hoe de regeling in elkaar zat? En waarom tenslotte 
heeft ook maar niet één kamerlid de trom geroerd toen de 
Kamer voor de derde keer van de werkelijke gang van 
zaken op de hoogte werd gesteld via de brief van 7 april 
1982 van de toenmalige Minister van Economische Zaken, 
Terlouw.

De Kamer heeft keer op keer met gereageerd en dat 
kan wijzen op drie mogelijkheden:
a. of men begreep de afwikkelingsregeling rond de ROS 

heel goed, vond deze zelfs vanzelfsprekend in het poli
tieke en maatschappelijke klimaat van die dagen, en zag 
daarin dus geen aanleiding voor politieke actie,

b. of de betrokken kamerleden hadden dermate weinig 
inzicht in wat er aan de hand was, dat men zich niet goed 
realiseerde wat aan hen bekend werd gemaakt.

c. of de Kamer heeft gewoon zitten slapen.

Alle drie de mogelijkheden vormen, laat ik dat voorop 
stellen, geen rechtvaardiging voor de handelswijze van de 
minister, maar werpen wel een heel vreemd licht op de 
wijze waarop de Kamer destijds opereerde.

Op zijn minst betekent het dat de Kamer zich op dit 
punt toch bescheiden zal dienen op te stellen.

Wat is de politieke conclusie, die de VVD-fractie uit 
het rapport van de Enquêtecommissie op dit punt en uit de 
verklaring van de Minister van Economische Zaken over 
hetzelfde onderwerp trekt?

Ten eerste dat de minister erkent dat de informa
tieplicht van bewindslieden van essentieel belang is voor de 
democratische controle van het kabinetsbeleid door de 
Kamer. Ten tweede dat de Kamer zich zal dienen te bezin
nen op de wijze waarop zij of commissies uit haar midden 
met vertrouwelijke informatie omgaan. Dat moment van 
bezinning komt later. Op de derde plaats stel ik namens mijn 
fractie, gehoord de verklaring van de minister vast, dat wat 
ons betreft de vertrouwensbasis tussen Kamer en minister 
niet is aangetast en dat het politieke verkeer tussen deze 
minister en de Kamer daarom kan worden voortgezet.

Begroting Defensie 1985
De Nederlandse defensieinspanning komt voort uit de 

strategisch taktische opvattingen zoals die zijn weergegeven 
in de respectievelijke defensienota's.

Juist het bijna achter ons liggende jaar heeft echter de 
discussie over moderne concepten voor de NAVO tot grote 
hoogte gestuwd zien worden. Voor een leek is er geen touw

meer aan vast te knopen: FOFA, Airland Battle 2000, OCA, 
Army 21, enz. Ook Nederland zal zich zowel nationaal als in 
NAVO-verband aktief moeten inzetten om een antwoord te 
krijgen op alle gerezen vragen. De VVD-fraktie heeft 
daarom geen probleem met het op politiek niveau akkoord 
gaan met het nader uitwerken van FOFA voor de NAVO. 
Maar in de komende tijd moet er meer gedaan worden, de 
materie is op dit moment nog te vers, maar zeker bij de 
tweejaarlijkse bijstelling dient de nodige klaarheid verkre
gen te worden. Doch met alleen alle nieuwe dingen dwingen 
ons tot een herevaluatie van de Nederlandse defensie- 
mspanning, ook de gewenste financiële onderbouwing 
tegenover de mogelijke is hierbij een DWINGENDE faktor! 
Van belang hierbij is natuurlijk ook het nagestreefde poli
tieke doel: de rol, de afhankelijkheid van kernwapens dient 
zo mogelijk te worden teruggedrongen. Zijn moderne tech
nieken ons daarbij behulpzaam? Pikant detail is bij dit alles, 
dat welingelichte bronnen melding maken van het feit dat de 
Russen Nederland als de zwakste militaire schakel zien in 
het bondgenootschap.

De wens om te komen tot standaardisatie, industriële 
samenwerking, verbetering van de militaire handelsbalans 
tussen de Verenigde Staten en Europa, meer aandacht voor 
de Europese produktie, het is allemaal eigenlijk niets 
nieuws. Toch moeten de Nederlandse inspanningen om wat 
van de overeenkomsten in Europa te maken gewaardeerd 
worden. Zeker omdat het in de Independent European Pro
gram Group (IEPG) op ministerieel niveau is gebracht. Het
zelfde kan je natuurlijk van de WEU zeggen. Toch heeft de 
Nederlandse defensie de laatste jaren niet zo erg geprofi
teerd van al dit nationale en Europese gedoe. Aangenomen 
kan worden dat het sinds 1976 zo’n 800 miljoen extra heeft 
gekost.

Daar zit natuurlijk een stuk nationale industriepolitiek 
bij, maar het blijft per jaar een fors bedrag. Deze politieke 
beslissing dient dan wel ondersteund te worden door een 
financiële suppletie. Met de voor ons liggende begroting 
wordt op ruwe wijze de goedmoedigheid rond de financiële 
onderbouwing van de Nederlandse defensie verstoord. De 
presentatie is duidelijk versluierend geweest, en dat geldt 
voor een aantal zaken:
a. Bij de heroverwegingen werd een reële groei van 2 'A% 

niet aanvaardbaar geacht. Maar dit beleid zou m 1990 een 
index van 125 opgeleverd hebben. Het gevoerde en te 
voeren beleid geeft een index van 122! Wij doen minder 
dan onaanvaardbaar werd geacht.

b. Algemeen wordt in de NAVO erkend, dat van de 
beoogde reële groei van 2 of 3% reeds 1 a 114% nodig is 
voor het bijbenen van de technologische ontwikkelingen.

c. De prijzen van wapensystemen stijgen door allerlei facto
ren, en niet alleen de technologie, veel meer dan van 
welk ander produkt dan ook.

d. Andere kostenverhogingen betreffen de Walrus-affaire, 
NAVO-infrastructuur, voldoen aan NAVO-wensen (150 
miljoen extra voor munitie), arbeidsduurverkorting, pak
ketvergelijking, vervroegde bestellingen, kostenverho
ging door co-produktie en compensatie.

Omdat we toch de operationele onderbouwing van 
de Nederlandse defensie moeten onderzoeken is een 
onderzoek naar een juiste financiële invulling gewenst.
De VVD rekent op een realistische benadering bij de 
herevaluatie van de Defensie-nota.

Zowel uitbesteding van werk als privatisering wor
den bij de VVD redelijk positief benaderd. Dat geldt op 
vele terreinen. Toch verwacht ik van de bewindslieden 
de nodige prudentie. Het gaat mij dan vooral om die 
bedrijven die in een stad/gebied liggen met een zeer
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eenzijdige structuur. Een zeer in het oog springend voor
beeld hiervan is de marinehaven Den Helder. De Rijks
werf in deze stad is goed voor zo'n 20% of meer van de 
totale werkgelegenheid onder de civiele bevolking. Het 
aanschaffingsbeleid van Defensie heeft echter geresul
teerd in schepen die niet meer in onderhoud kunnen 
worden genomen bij de verouderde faciliteiten van de 
Rijkswerf. Op korte termijn moeten er investeringsbeslis
singen genomen worden, anders is het te laat.

Een zeer belangrijke zaak betreffende de Konin
klijke Marine komt op een later tijdstip aan de orde. Op 
korte termijn speelt nog steeds de afhandeling van de M- 
fregatten. Naar zijn mening komen we in de problemen 
bij het halsstarrig vasthouden aan de plafondprijs. Tegen 
alle berichten in blijft de VVD van mening, dat wil men 
een M-fregat hebben dat voldoet aan internationaal 
erkende eisen, de prijs zo'n 15% meer moet zijn.

Het verkopen van fregatten gaat de Staatssecreta
ris overigens niet zo goed af. Jarenlang hebben wij met de 
Portugezen gesproken, het lukt niet voor een totaalprijs 
van 650 miljoen dollar. Thans zijn opeens de Duitse Meko- 
200 fregatten in de markt, wel 50 miljoen duurder.

Over het materieel van de Koninklijke Landmacht 
is reeds eerder uitvoerig gesproken, erkend is dat alles 
er niet zo rooskleurig bijstaat, door problemen. De VVD 
vertrouwt er op, dat de Kamer ingelicht wordt wanneer er 
weer wat aan de hand is. De heer Blaauw vroeg de 
minister hoe het zit met de Meteo-wagens en de YPR's 
van de KL; zij zijn al eens eerder in het nieuws geweest.
Ook vroeg hij hoe het gesteld is met het overgaan van de 
Landmacht op LPG.

Wat de Koninklijke Luchtmacht betreft: de vervan
ging met F-16's gaat wel door, daar zijn de beslissingen 
voor genomen. Maar door een cumulatie van problemen,
o.a. door het onvoldoende beschikbaar zijn van vliegtui
gen moet de vervanging van het NF-5 squadron op de 
vliegbasis Twente een jaar uitgesteld worden. Het zit dus 
niet zo goed met de F-16: Blaauw vroeg de minister daar 
dan ook voor uit te komen.

Bepaald onvoldoende vond de beantwoording van 
de vraag betreffende de opleiding van de vliegers. De F- 
16 heeft twee hoofdtaken. En met de 180 uur per jaar kan 
je eigenlijk niet die twee hoofdtaken optimaal onder de 
knie krijgen.

Met eentonige regelmaat worden wij verrast met 
berichten over inbraak en wapendiefstal bij de krijgs
macht. Zo langzamerhand dient overwogen te worden om 
bij daarvoor in aanmerking komende militaire inrichtin
gen en bases voorzieningen te treffen teneinde wanneer 
daar opeens noodzaak toe mocht zijn personen in verze
kerde bewaring te stellen, om zo wantoestanden zoals die 
recent zijn voorgekomen te vermijden.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : J.D. B laauw , tel. 070 -  614911, 

tst. 2989)

Defensiebegroting Personeel en 
Organisatie

De Defensiebegroting hield dit jaar m.b.t. het perso
neelsbeleid weinig concrete gegevens in. In het komende 
jaar zullen een aantal structurele beleidsadviezen de Kamer 
bereiken, waaronder de pakketvergelijking, de positie van 
de militair, arbeidsduurverkorting, vrouw in de krijgsmacht 
en een aantal zaken van groot belang voor onze dienstplich
tigen.

Wel is duidelijk het probleem van het overschot van 
vrije dagen diepgaand besproken want arbeidsduurverkor
ting geven in de vorm van vrije dagen, terwijl het aantal vrije 
dagen al niet meer op te nemen is, is natuurlijk sigaren uit 
eigen doos uitdelen. De Staatssecretaris heeft de Kamer 
verzekerd dat met de modellen die momenteel uitgewerkt 
worden ook een oplossing voor dit probleem aangedragen 
zal worden. De verhouding burger/müitair binnen het totale 
Ministerie is ook aan de orde gekomen. Er zal een groot 
aantal militairen de komende jaren vervangen worden door 
burger-ambtenaren.

Secretaris heeft op verzoek van de VVD toegezegd 
hierover een notitie op te doen stellen waarin e.e.a. met 
redenen omkleed en met cijfers uit de doeken gedaan 
wordt. De ziektekosten-regeling blijft duidelijk gekoppeld 
aan de uitkomsten van de pakketvergelijking, dus wordt niet 
per 1 januari a.s. ingevoerd. Ook heeft de Staatssecretaris op 
ons verzoek toegezegd nogmaals te onderzoeken of er iets 
meer gedaan kan worden aan de problematiek van de te 
hoge woonlasten. Er wordt momenteel in verschillende 
plaatsen weer economische gebondenheid gevraagd, en het 
contingent woningen voor Defensie zal uitgebreid moeten 
worden. Dit alles zal mede aanleiding zijn opnieuw te probe- ■ 
ren hier een oplossing voor te vin d e n .

De discriminerende bepalingen m.b.t. het niet mee 
uitzenden naar het buitenland van de „duurzaam samenwo
nende partner" behoort nu ook tot het verleden. In navolging 
van de Minister van Binnenlandse Zaken zal Defensie hier zo 
spoedig mogelijk een eind aan maken. Het antwoord van de 
Staatssecretaris was zo overtuigend dat de achter de hand 
liggende motie van de VVD niet nodig was. In het verleden 
heeft de VVD fractie herhaaldelijk de bureaucratie en regel
geving binnen het Centrale Apparaat van Defensie aange
kaart, maar kreeg van regeringszijde meestal ontwijkende of 
zelfs ontkennende antwoorden. De instelling van de Stuur
groep Omvang Ministerie van Defensie, met juist de uit
gangspunten waar wij zo op gehamerd hebben, klinkt ons 
dan ook als muziek in de oren. Wij hebben wel aangekon- 
digd e.e.a. nauwlettend te zullen volgen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : S. van H e e m s k e rc k -P illis  D uvekot, 

tel. 0 7 0 -6 1  4911 ts t 2383)

Wetenschapsbeleid 1
Tijdens een kort debat met de Minister Deetman over 

het Wetenschapsbeleid werd door de VVD-fractie aandacht 
gevraagd voor enkele aspecten die van groot belang wor
den geacht naast het grote economisch belang dat eerder, 
bij de behandeling van het Wetenschapsbudget, ter sprake 
was gebracht. Benadrukt werd dat de betekenis van weten
schapsbeoefening ver uitgaat boven uitsluitend de waarde 
voor industrie en technologie. De geesteswetenschappen 
nemen een onmisbare plaats in onze samenleving in. Zuiver 
wetenschappelijk onderzoek, zelfs als geen enkel direct nut 
aanwijsbaar is, verdient uit algemene culturele overwegin
gen de actieve belangstelling van de overheid. Een voor
waarde is dat verworven kennis snel en goed wordt doorge
geven vanuit de beperkte groep van wetenschapsmensen 
naar brede lagen die er belangstelling voor hebben. Ten
slotte werd ook gevraagd naar de wijze waarop de Minister 
zijn taak bij het versterken van de relatie tussen het technolo
giebeleid en het hoger onderwijs en onderzoek denkt uit te 
voeren. Het technologiebeleid valt nu onder verantwoorde
lijkheid van de Minister van Economische Zaken, terwijl de 
Minister van O&W de technische opleidingen en het onder
zoek onder zijn hoede heeft. Universiteiten, hogescholen en 
hogere technische scholen dienen enerzijds mensen op te
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leiden die de nederlandse technologie verder kunnen ont
wikkelen, maar moeten anderzijds van het technologisch 
veld vernemen welke behoefte aan deskundige medewer
king verwacht mag worden. Minister Deetman ging in zijn 
antwoord in op de aangesneden onderwerpen en 
overtuigde de Kamer van zijn inzet en belangstelling voor 
een op kwaliteit gericht wetenschapsbeleid.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R. B raam s, tel. 0 7 0 - 614911  
tst 2016)

De fiscale behandeling van kloosterlingen
Kortgeleden ontstond in de media enige ophef over 

een aanschrijving van de Staatssecretaris van Financiën Mr. 
H.E. Koning aan de belastinginspecties, waarin werd 
bepaald dat kloosterlingen allen in aanmerking zouden 
komen voor de zogeheten alleenstaandetoeslag. Hier en 
daar werd gesuggereerd dat de Staatssecretaris deze aan
schrijving zou hebben uitgevaardigd onder druk van de 
„katholieke lobby” en dat de aanschrijving in strijd zou zijn 
met art. 1 van de Grondwet -  het anti-discriminatie artikel -  
omdat andere vergelijkbare groepen (communes, Baghwan- 
groepen etc.) niet in aanmerking zouden komen voor dat 
belastmgvoordeeltje.

De Kamercommissie voor Financiën heeft zeer lang
durig met de Staatssecretaris van Financiën overlegd. Dui
delijk is uit de debatten naar voren gekomen dat van alle 
bovenstaande suggesties geen sprake is. Het ging slechts 
om een interpretatie van de Tweeverdienerswet, zoals die 
ruim één jaar geleden door het Parlement is aanvaard. In de 
toen ontwikkelde nieuwe fiscale systematiek krijgt elke 
belastingplichtige een algemene belastingvrije som. Daar
enboven kan men in aanmerking komen voor een toeslag 
indien de belastingplichtige voldoet aan een aantal criteria. 
Bij een zorgrelatie met een niet verdienende partner is er de 
zogeheten alleenverdienerstoeslag; bij het voor zich zelf 
duurzaam alleen voeren van een huishouding de alleen
staandetoeslag.

De ratio van deze laatste toeslag is gelegen in het feit 
dat mensen die samenwonen schaalvoordelen genieten. De 
huisvestingskosten e.d. van mensen die samenwonen zijn 
immers relatief lager dan voor alleenstaanden. Het standpunt 
van de Staatssecretaris was, dat waar kloosterlingen de 
gelofte van armoede hebben afgelegd en derhalve hun hele 
inkomen afstaan aan hun orde of congregatie, zij niet zelf 
relatief voordeel hebben van het samenwonen.

Het is mogelijk een uitvoerig debat te voeren over de 
interpretatie van de Staatssecretaris van de „tweever
dienerswet".

Dat is ook gebeurd. Maar feit is, dat de Staatssecreta
ris recht heeft, als deel van de wetgevende macht, op zijn 
interpretatie van de wet.

Hij had daarvoor ook voldoende fiscale argumentatie. 
Hoewel de VVD-fractie twijfels behield over de juistheid van 
de interpretatie van de Staatssecretaris, zag de fractie onvol
doende aanleiding een motie van de PvdA te steunen dat de 
aanschrijving in zijn geheel moest worden ingetrokken.

Wel diende de VVD-fractie een eigen motie in, waar
in werd uitgesproken dat die kloosterlingen die niet hun hele 
inkomen afstaan niet onder de aanschrijving dienen te val
len. Daartoe moet de aanschrijving worden aangepast.

Deze motie van de VVD werd met ruime meerder
heid aangenomen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : M r. F.H . d e  C rave, tel. 0 7 0 -6 1 4 9 1 1  
tst 2856)

Luchtverontreiniging
Hoofdthema bij de behandeling van de luchtverontrei- 

niging was de zure regen en de schade die blijkens een 
recent rapport van Staatsbosbeheer aan het nederlandse 
bosbestand is vastgesteld. Door de VVD-fractie werd naar 
voren gebracht dat het tegen zwavelneerslag gericht beleid 
vooral via internationale afspraken zal moeten komen.
Immers ruim 70% van die neerslag op nederlandse bodem is 
afkomstig uit het buitenland. Gewezen werd op de reeds 
relatief schone maar dure electriciteitsvoorziening vanwege 
de grote inzet van aardgas. Daar waar sprake is van zoge
naamde lage uitstoot met schadelijke werking in de eigen 
omgeving dient Nederland beleid te voeren om die emissie 
terug te dringen. Het betreft dan vooral de schadelijke 
emissies door het verkeer (NOx) en door de grote hoeveel
heden mest (ammoniak, NH3) die in ons land worden gepro
duceerd. Methoden om de produktie en verspreiding van 
ammoniak tegen te gaan, vooral van belang voor bosge
bieden op arme zandgronden, zullen moeten worden ont
wikkeld in samenwerking met de betrokken landbouwers en 
veehouders. De vermindering van schadelijke stoffen in 
auto-uitlaatgassen moet voor een deel via internationaal 
beleid komen maar kan ook door verder stimuleren van het 
gebruik van autogas. Met deze brandstof kan nu al aan hoge 
eisen worden voldaan, maar verdere verbeteringen zijn 
technisch mogelijk en bij een gerichte inspanning op korte 
termijn haalbaar.

Het invoeren van katalysatoren op benzinemotoren 
vereist de beschikbaarheid van loodvrije benzine en dus 
een europese aanpak. Nadrukkelijk werd gevraagd om 
goede informatie naar de mogelijke gebruikers toe, opdat 
ieder op basis van praktische gegevens een beslissing kan 
nemen over de wijze waarop schoon kan worden gereden. 
Behalve over zure neerslag werden ook enkele andere 
onderwerpen, zoals asbest, geur en stankhinder en electrici- 
teitsproduktie besproken. Gevraagd werd om een even
wichtige benadering van de problemen rond asbest die 
vooral gebaseerd is op goed gedokumenteerde gegevens. 
De Minister zegde toe hier nog nader op terug te zullen 
komen. De regeringsvoorstellen om naar objectieve maatsta
ven te streven bij de bestrijding van stank werden met 
belangstelling tegemoet getreden. Gewaarschuwd werd 
voor een goede onderbouwing van zulke maatregelen alvo
rens hier in grensgevallen gebruik van te gaan maken. Ook 
werd gewezen op de gevaren van niet eigenlijk gebruik van 
geur als oorzaak van hinder.

Tenslotte werd de Minister nog eens met nadruk 
gevraagd de electriciteitsproducenten zelf in belangrijke 
mate te laten bepalen op welke wijze zij optimaal aan de 
verschillende uit de samenleving komende eisen kunnen 
voldoen. Behalve aan vermindering van luchtverontreiniging 
dienen zij te letten op concurrerende kosten en besparing 
van brandstoffen.

(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d r. R. Braam s, te l. 0 7 0 -6 1 4 9 1 1  
tst 2016)

Wet werkloosheidsvoorziening (WWV)
De derde richtlijn van de Europese Gemeenschap 

verplicht de lidstaten van de EEG mannen en vrouwen gelijk 
te behandelen in de sociale zekerheid.

Gelijk behandelen wil zeggen: gelijke rechten en 
gelijke plichten.

Zowel d ire c te  als in d ire c te  discriminatie is verboden 
op grond van die richtlijn. Het kabinet heeft een wetsont
werp ingediend met de bedoeling de Nederlandse WWV in
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overeenstemming te brengen met die derde Richtlijn.
Het recht op WWV wordt in het wetsontwerp afhanke

lijk gesteld van het kostwinnerschap. Kostwinnersbeginselen 
hebben gezien de verdeling op de Nederlandse arbeids
markt, een negatieve invloed op de positieve van de vrou
wen. Het hanteren van een kostwinnersbeginsel treft der
halve hoofdzakelijk (ex)werkende vrouwen. Het gegeven 
dat door dit wetsontwerp met name vrouwen worden getrof
fen is op zichzelf geen reden om aan te nemen dat er sprake 
is van indirecte discriminatie van vrouwen.

Indien die situatie zich evenwel voordoet, levert dat 
een vermoeden van discriminatie op (uitspraak Europese 
Hof van Justitie). Dat vermoeden kan worden weerlegd, 
indien wordt bewezen dat er objectieve en redelijke gron
den aanwezig zijn voor een dergelijke situatie.

De kostwinnersregeling in de WWV is geregeld in 
een ministerieel besluit van 5 april 1976. Aan die kostwin
nersregeling liggen een tweetal basis-principes ten grond
slag.
1. een uitkering is met name wenselijk indien het gezinsin

komen relatief laag is.
2. een uitkering is met name wenselijk indien het aandeel 

dat de partner levert in het totale gezinsinkomen relatief 
groot is.

Deze twee basisprincipes voert de regering aan als objec
tieve en redelijke grond, waarmee het vermoeden van dis
criminatie is weerlegd! De VVD-fractie is het daarmee on
eens.
1. Deze twee basisprincipes zijn gebaseerd op een inko

menspolitiek oordeel dat, indien al redelijk, nooit als 
objectief kan worden gezien.

2. Het ministerieel besluit van 1976 en de daaraan ten grond
slag liggende beide basisprincipes zijn tot stand gebracht 
door de Nederlandse wetgever zelf.

Het kan nooit de bedoeling zijn geweest van de 
Europese richtlijngever dat de mogelijkheid bestaat dat een 
nationale wetgever onder een dwingende Europese richtlijn 
uitkan door middel van eigen regelgeving.

Er moet dus van worden uitgegaan dat het voorliggen
de w e tso n tw e rp  in  s tr ijd  is  m e t d e  d e rd e  r ic h tlijn  en h e t 
b e g in s e l van g e lijk e  b e h a n d e lin g  van m annen en vrouw en.

Ook de commissie van de Europese Gemeenschap
pen en de Raad van State zijn tot die conclusie gekomen.

Indien het WWV-wetsontwerp door de Staten-Gene- 
raal zou worden aanvaard zal naar het oordeel van de VVD- 
fractie een veroordeling volgen door het Europese Hof van 
Justitie. Dat dient te worden voorkomen.

D e  V V D -fra c tie  h e e ft g e z ie n  d eze  s itu a tie  n ie t de  
v rijh e id  gevo n d e n  h e t te  steunen.

Het kabinet zal zo spoedig mogelijk een nieuw wets
ontwerp moeten indienen dat wel voldoet aan het beginsel 
van gelijke behandeling.

(V o o r v e rd e re  in fo rm a tie : R.L. O. k in sch o te n , tel. 070-614911, 

tst. 2658.)
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